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Α\ ΠΡΟΛΟΓΟΣ

Αί μεταπολεμικά! Κυβερνήσεις μετά τά πρώτα μέ
τρα τής ρυθμίσεως των γενικών κοινωνικών και οι
κονομικών σχέσεων καί τής προχείρου έπιλόσεως τών 
άναφανέντων προβλημάτων, κατανοήσασαι δτι ή ει- 
ρηνιστική διαβίωσις τών Εθνών θ’ άπετέλει την 
πολιτικήν του μέλλοντος, κατέγιναν εις την μελέτην 
καί εφαρμογήν τών μεθόδων εκείνων αί δποΐαι θά ή 
δύναντο νά έπιφέρωσι μίαν Ισορροπίαν μεταξύ παρα
γωγής καί καταναλώσεως, ισορροπίαν μεταξύ εισα- 
Υωγής χαί εξαγωγής καί τέλος ισορροπίαν τού οικο
νομικού ισοζυγίου, του άποτελοΰντος το κριτήριου 
τής οικονομικής αντοχής καί τής ύποστάσεως δεδομέ
νου Κράτους.

Τά μέτρα ταΰτα, άποτελοΰντα έγκατάλειψιν τής με
θόδου τής εύκολου έξευρέσεως χρηματικών πόρων 
-του δανεισμού,- έγκατάλειψιν έπιβληθεϊσαν καί έκ 
τών επαχθών όρων ους επέβαλλε τό διεθνές κεφάλαιον 
καί συνιστάμενα εις τήν άνύψωσιν τής παραγωγικής 
ικανότητας τοΰ ατόμου, έστράφησαν παρ’ ήμΐν κατά 
μέγα μέρος προς τήν γεωργίαν τήν εισφέρουσαν τά 
8)10 περίπου τοΰ ολου ’Εθνικού ημών εισοδήματος 
από τήν οποίαν ήδη αναμένεται ή μέχρι τοΰ μεγίστου 
δυνατού ορίου κάλυψις τοΰ έλλείματος τοΰ εμπορικού 
μας ισοζυγίου καί συνεπώς ή άνύψωσις τοΰ βιωτι- 
κοΰ επιπέδου τής μεγίστης μάζης τοΰ Ελληνικού 
λαοΰ, τού Αγροτικού πληθυσμού.

Καίτοι θεμελειώδης κοινωνική αρχή είνε δπως πε<ς 
δ δημιουργών καί εργαζόμενος πρέπει ν’άπολαμβάνη 
τών καρπών τής δράσεώς του, εν τοΰτοις ή γή ή 
κατά τον γενικόν οικονομικόν Νόμον διοχετεΰουσα τά 
αγαθά αυτής εις άπάσας τάςέκφάνσεις τής ζωής, καί 
εξ ής άποζώσιν απαντες οί διαμεσολαβοΰντες καί 
καταναλωτικοί κλάδοι, δεν απολαμβάνει τών δσων 
δικαιούται. Τό μικρόν έκεΐνο ποσοστόν κέρδους, πο- 
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σοστόν απλής συντηρήσεως δυνάμεθα να εϊπωμεν, 
τό οποίον τής έπιστρέφεται, καταβροχθίζεται πολ- 
λάκις είτε ΰπό δυσμενών καιρικών συνθηκών, είτε 
έξ αφοριών, είτε τέλος εκ διεθνών συναλλαγματικών 
ή οικονομικών κρίσεων.

Και ό ατυχής αγρότης, δ μοχθών και εργαζόμενος 
είτε υπό ήλιον,είτε υπό βροχήν, είτε ΰπό χιόνας, μετά 
φρίκης αντιμετωπίζει πολλάκις τό φάσμα τής πείνης, 
ενώ εις ουχί πολλών χιλιομέτρων άπόστασιν, δ βιομή- 
χανος, δ έμπορος, δ αστός, δ έπαγγελματίας άπο- 
λαμβάνουσιν έκαστος κατά τάς ίδίας δυνάμεις τών 
αγαθών τών πόλεων και τοΰ πολιτισμού.

Θά ήτο υποτίμήσις τής πραγματικότητος έάν πα- 
ρεγνωρίζετο ή δυσπραγία τών μη παραγωγικών τά
ξεων. ’Αλλ’ ή δυσπραγία αυτη, δφειλομένη κατά μέγα 
μέρος εις την ανέχειαν τοΰ αγρότου ένισχυομένην εξ 
ιδίων αυτών σφαλμάτων, ό>φειλε νά καταστήση τάς 
τάξεις ταΰτας και δι’ αυτών τό Κράτος προσεκτικάς 
καί νά τάς δδηγήση εις την μελέτην τών ζητημάτων 
τής αγροτικής τάξεως, ής ή ευημέρια θ’ άπετέλει 
την βάσιν τής ευημερίας καί τών λοιπών.

Ευτυχώς, ή ανάγκη αυτη γενομένη νοητή κατά τά 
τελευταία έτη, καί συνδυαζομένη πρός τήν άνιοΰσαν 
τοΰ μορφωτικού επιπέδου τών παραγωγών, οϊτινες 
συναισθανόμενοι τήν θέσιν των έν τη κοινωνία, ήρ- 
χισαν διεκδικοΰντες τά αίτήματά των, επέβαλε τήν 
λήψιν σειράς προστατευτικών υπέρ αυτών μέτρων, 
τά δποΐα, καίτοι δυνάμεθα νά εϊπωμεν δτι εύρισκό- 
μεθα ακόμη έν τή αρχή, έν τοΰτοις κατέστησαν εις 
τον γεωργόν δλιγώτερον άχαριν τον άγώνά του καί 
ήρχισαν νά περιορίζουν τό ρεύμα τής αστυφιλίας τό 
όποιον θά ώδήγει άναποφεΰκτως εις σΰγκρουσιν τών 
τάξεων μέ τά επακόλουθά της.

Νομιμόφρων περισσότερον παντός δ αγρότης, δέν 
ζητεί ά'λλο τι παρά δπω: ή απαρχή ή δποία έγένετο 
μή σταματήση. Καί πρός τούτο διά τής συγκεν- 
τρώσεως έπιλέκτων αντιπροσώπων του, παραμερίσας 
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τάς απεγνωσμένα; τάσεις είς ας τον παρέσυρε τετρα
ετής αφορία, προσπαθεί να υποβοηθήσω το Κράτος 
είς την λήψιν των μέτρων εκείνων τα όποια θά προσ 
τατεύσουν την παραγωγήν του, θά τον δργανώσουν 
και θά τον καταστήσουν ικανόν νά φροντίση διά 
την διάθεσιν των προϊόντων του, χωρίς νά φοβήται 
την έπέμβασιν των κολοσσών του πλούτου οι όποιοι 
άπερρόφων καί αυτό το ποσοστόν συντηρήσεως τό 
όποιον απέμενε.

Καί τούτον τον σκοπόν είχε τό συγκληθέν εν Χα- 
νίοις την έκτην Αυγούστου 1933 Α'. ΙΙαγκρήτιον 
Γεωργοσυνεταιριστικόν Συνέδριον, τό όποιον έχαι- 
ρετίσθη τοσούτω μάλλον ένθουσιωδέστερον, καθ’ 
όσον άπετέλει την πρώτην έπιτυχοΰσαν απόπειραν 
τής συγκεντρώσι ως των παραγωγών τής Κρήτης, 
μετά τήν άπελευθέρωσιν αυτής, δτε καί ήρχισαν επι
διδόμενοι μετ’ άφοσιώσεως πλέον είς τήν γήν των.

* *

Όστις δεν παρευρέθη είς τό Συνέδριον καί δέν 
παρηκολούθησε τάς εργασίας είνε αδύνατον νά αί- 
σθανθή είς δλην του τήν έντασιν, τό μεγαλεΐον τής 
♦ Κρητικής Αγροτιάς».

Ό αγρότης τής Κρήτης, επαναστάτης καί νικητής 
είς τά δπλα του πολέμου, έφάνη επαναστάτης καί 
νικητής καί είς τά εϊρηνιστικά επίπεδα, είς τήν γήν 
εκείνην τήν οποίαν σήμερον ποτίζει μέ τον ιδρώτα 
του, δπως άλλοτε έπότιζε μέ τό αίμα του.

Συνέδρια γεωργικά έγιναν όμολογουμένως πολλά 
μέχρι σήμερον είς τήν 'Ελλάδα καί απέδωσαν έξαι- 
ρατικου: καρπούς. Τό Α'. Παγκρήτιον δμως Γεωρ- 
γοσυνεταιρικόν Συνέδριον, δπως τουλάχιστον βεβαι
ώνει ή αμερόληπτος κρίσις εκείνων που τό παρηκο- 
λούθησαν, έπεβλήθη ευθύς έξ αρχής διά τήν τάξιν, 
τήν ευπρέπειαν, τήν σοβαρότητα τών θεμάτων, καί 
τήν έλλειψιν κάθε πολιτικής χροιάς, ή οποία θά πα
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ρεξέκλινε τάς συζητήσεις εκ τοΰ καθαρώς ταξικού 
επιπέδου.

"Ολόκληρος δ αγροτικός κόσμος τής Κρήτης ώς 
προς τό σημείου τούτο, εκφράζει τάς θερμός του 
ευχαριστίας προς τον Πρόεδρον του Συνεδρίου κ. 
Αντώνιον Ήσυχάκην, καθώς και προς όλους τούς 
κυρίους Συνέδρους, πολιτικούς καί επιστήμονας οί 
όποιοι μέ την μόρφωσιν καί την πείράν των κατώρ- 
θωσαν ν’ άγάγουν εις την έμπρέπουσαν περιοπήν τάς 
εργασίας τού Συνεδρίου.

Εις τό Συνέδριου παρήλασαν δλα τα μικρά καί με
γάλα αγροτικά καί οικονομικά προβλήματα τής μεγα- 
λονήσου, άνεπτύχθησαν δλαι αί απόψεις καί αί Αντι
λήψεις των αγροτών καί παντός αρμοδίου, καί έξήχ- 
θησαν τά συμπεράσματα τά όποια ύπεβλήθησαν 
εις την Κυβέρνησιν διά νά λάβουν οί πόθοι τοΰ 
Αγροτικού κόσμου τής Κρήτης σάρκα καί οστά.

Εις τον παρόντα τόμον άποτυποϋνται μέ τήν με- 
γίστην δυνατήν ακρίβειαν καί εις γλώσσαν απλήν 
καί ευληπτον - όπως, ά'λλως τε, απλή καί εύληπτος 
πάντοτε είνε ή γλώσσα τών πονοΰντων- απασαι 
αί γενόμεναι συζητήσεις στενογραφηθεϊσαι ύπό τού 
έπιμεληθέντος τήν έκδοσίν του.

Οί δργανωταί τοΰ Συνεδρίου, θά θεωρήσωσιν εαυ
τούς ευτυχείς, εάν έστω καί εις έλαχίστην προώθησιν 
τών αγροτικών ζητημάτων τής νήσου καί έν γένει 
τής Ελλάδος συμβάλωσιν. „

ΝΙΚΟΣ ΕΜΜ. ΜΑΡΑΚΑ»
ΠΡΟΕΛΘΕ ΓΓ{Ρ·Κ T ΓΠΙΜΕΜΓ”Ρ1?Ϊ Χ^*



Β . ΙΣΤΟΡΙΚΗ ΕΙΣΑΓΩΓΗ

"Αμα ώς έγεννήθη ή ιδέα τής συγκλήσεως Παγ- 
κρητίου Γεωργικού Συνεδρίου εις το όποιον θά έξη- 
τάζοντο τα εκκρεμή ζητήματα τού Παραγωγικού κό
σμου τής Κρήτης, επί παρουσία αντιπροσώπων των 
παραγωγών, τής Κυβερνήσεως, των Νομοθετικών 
Σωμάτων καί των αρμοδίων υπηρεσιών, άνέλαβον 
την πραγματοποίησιν αυτής τα Γεωργικά Επιμελη
τήρια Χανίων, Ρεθύμνης, Ηρακλείου καί Λασηθίου.

Προς τούτο έγένετο προσύσκεψις εν Ήρακλείφ 
την Ιην ’Ιουνίου 1933 μεταξύ αντιπροσώπων των 
Γεωργ.Επιμελητηρίων, των Ταμείων Προν. Ελαιο
παραγωγής καί των Γεωργικών Οργανώσεων (Ε
νώσεων Συν]σμών) τής Νήσου καθ’ ήν ωρίσθησαν 
τά συζητητέα εν τφ Α'. Παγκρητίφ Γεωργοσυνεται- 
ριστικφ Συνεδρίω θέματα, καί ωρίσθησαν οι Ειση- 
γηταί τούτων.

Παρατίθεμεν εν συνεχείς περίληψιν πεπραγμένων 
τής προσυσκέψεως ταύτης.

1η Ιουνίου 11133
1) κ. Στυλιανός ’Ορφανός Πρόεδρος Γ.Ε.Ηρακλείου
2) κ. Εμμανουήλ Μελας » Γ.Ε.Λασηθίου
3) κ. Ν. Μάρακας » Γ. Ε. Χανίων καί 
ως αντιπρόσωπος Ενώσεων Κολυμβαρίου Κισσάμου 
καί Καστελλίου Κισσάμου.
4) κ. Δ. Μπεμπής Πρόεδρος Γ. Ε. Ρεθύμνης
5) κ.’Εμμ. Μαμουνάκης > Τ. Ε. Λασηθίου
6) κ. Δημ. Γαλανάκης » Τ.Ε.‘Ηρακλείου
7) κ. Άντ. Ταμιωλάκης » Ε.Κιτρ.Κρήτης

8) κ. Κωνσταντίνος Πολιτώφ, ώς αντιπρόσωπος Πι
στωτικής Ένώσεως Χανίων, Σταφιδικής Ένώσεως 
Χανίων, Οινοποιείων Μάλεμε καί Πιστωτικής Έ
νώσεως Σελίνου.

9) κ. Ήλίας Διαλυνας, αντιπρόσωπος Σταφιδικής 
‘Ενώσεως Σητείας.
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10) χ. Γεώργιος Βαρούχας Πρόεδρος Ένώσεως Συ
νεταιρισμών Μυλοποτάμου.

12) χ. Ιωάννης Ζουρίδης αντιπρόσωπος Έλαιο- 
ταμείου Ηρακλείου.

13) χ. Γεώργιος Σεργεδάκης αντιπρόσωπος Έλαιο- 
ταμείου ‘Ηρακλείου.

14) κ. Μιχαήλ Μανασάκης αντιπρόσωπος Έλαιο- 
ταμείου 'Ηρακλείου.

Χρέη Γραμματέως έκτελεΐ δ κ. Ιωάννης Μελισ- 
σείδης, Γραμματεύς τοΰ Γεωργικού Επιμελητηρίου 
Ηρακλείου.

Άρχομένης τής συνεδριάσεως προσφωνεί τούς αν
τιπροσώπους των Γεωργικών “Οργανώσεων Κρήτης 
δ Πρόεδρος τοΰ Γεωργικού Επιμελητηρίου 'Ηρα
κλείου κ. Στυλιανός Γ. ’Ορφανός, δστις εύχεται εις 
τούτους το «Καλώς ήλθατε» ευχόμενος άμα εύόδωσιν 
των εργασιών πρός έκτέλεσιν τοΰ Α' ΓΙαγκρητίου Συ
νεδρίου.

Ό κ. Γεώργιος Βαρούχας λαμβάνων τον λόγον, 
αναπτύσσει διατ'ι δέον να γίνη το Συνέδριον οσον τό 
δυνατόν τό ταχύτερον.

Οί κ. κ. αντιπρόσωποι όμοφώνως έκλέγουσι Πρόε
δρον αυτών τον κ. Μελαν Πρόεδρον τοΰ Γεωργικού 
Επιμελητηρίου Λασηθίου δστις καταλαμβάνει την έ
δραν τοΰ Προέδρου καί ευχαριστεί διά την τιμήν τούς 
χ. κ. αντιπροσώπους.

Ό κ. Μάρακας λέγει δπως ως πρώτον θέμα δέον 
να συζητηθή ή “Ενωσις τών Γεωργικών Όργανώσεων 
τής Ελλάδος.

‘Ο κ. Μελάς (Πρόεδρος) αναπτύσσει εις τούς κ κ. 
αντιπροσώπους διά μακρών τό θέμα περί αγροτικής 
ασφαλείας και διά τό όποιον ευχαρίστως δέχεται νά 
δμιλήση εις τό Γεωργικόν Συνέδριον.

Οί κ. κ. Αντιπρόσωποι μετά τοΰτο δρίζουσι ως 
πρώτον θέμα.
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1)ιΠερϊ Αγροτικής άσφαλείας».
2) Θέμα ορίζεται. «Περί Γεωργικών ’Οργανι

σμών».
3) Θέμα Τρίτον. «Λήψις προστατευτικών μι

τρών κατά των Ασθενειών της Αμπέλου κτϊ δή 
τής φυλλοξήρας».

4) Θέμα τέταρτον. «Περι σταφίδας σουλτανίνας, 
Εμπορία, συναλλαγματικόν παρακράτημα, Εμπο- 
ρικαί συνθήκαι».

5) Θέμα πέμπτον. «Περί εμπορίας τού οίνου 
και οινοποιείων Κρήτης».

6) θέμα εκτον. «Περί Εξαγωγής νωπών Όπτο- 
ρών Εσπεριδοειδών, Σταφυλών κλπ.»

7) θέμα έβδομον. «ΠερΧ άμβύκων».
8) Θέμα ογδοον. «Περί Ασφαλειών τών Γεωργι

κών Προϊόντων».
9) Θέμα έννατον. «Περί έλαιουργίας κιϊ έλαιο- 

κομίας».
10) Θέμα δέκατον. «Περί μέτρων προστασίας 

Ελαιοπυρήνας».
11) Θέμα ενδέκατον. «Περί λήψεως μέτρων προ

στασίας τών χαρουπίων Κρήτης».
12) θέμα δωδέκατον. «Περί λιπασμάτων».
13) Θέμα δέκατον τρίτον. «Περί ένισχύσεως διά 

τής υποχρεωτικής μεταφοράς ποσοστών τών μα
κροπροθέσμων καταθέσεων, Νομικών προσώ
πων, Φιλανθρωπικών Ιδρυμάτων καΧ κληροδο
τημάτων έκ τών άλλων Τραπεζών εις την ’Αγρο
τικήν, καί περί ένισχύσεως τής Αγροτικής Τρα- 
πέζης ώς και περί Αγροτικών χρεών.»

14) θέμα δέκατον τέταρτον. < Περί Γεωργικής Εκ- 
παιδεύσεως καΧ τής συμβολής τοϋ διδασκάλου 
ώς άγροτικοΰ παράγοντος.

15) Θέμα δέκατον πέμπτον. «ΠερΧ προστασίας τών 
δημητριακών Κρήτης».

16) θέμα δέχατον εκτον. «Κτηνοτροφικά, νομα
δική και οίκόσιτος κτηνοτροφία».
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17) θέμα δέκατον έβδομον. «Περί τοΰ Συνεταιρι 

σμοΰ, ώςΚοινωνικοΰ καίΟίκονομικοΰ παράγοντος 
18) Θέμα δέκατον όγδοον. «Αγροτική πίστις».
19) Θέμα δέκατον έννατον, «Συνεταιρική διαπαι- 

δαγώγησις». Προπαγάνδα.
20) Θέμα εικοστόν. «Περί άπλοποιήσεως τών δα

νειστικών σχέσεων Τραπέζης καί συνεταιριστι
κών ’Οργανώσεων».

21) Θέμα εικοστόν πρώτον. «Ανακοινώσεις τοΰ 
Διοικητικού Συμβουλίου τής Ένώσεως Κιτρο- 
παραγωγών Κρήτης».

22) Θέμα εικοστόν δεύτερον. «Περί οδικού καί 
συγκοινωνιακού δικτύου».

23) Θέμα εικοστόν τρίτον. «Περί δια&έσεως των 
προκυφάντων κερδών τού Κράτους, έκ τής άγο- 
ρας τοΰ έλαιολάδου κατά το 1931 παρά τών 
παραγωγών τοΰ ελαίου καί τών μελλόντων νά 
προκύψουν έξ άγορας έλαίου και λοιπών προϊ
όντων».

24) Θέμα εικοστόν τέταρτον. «Περί φορολογίας 
Γεωργικών προϊόντων καί στρεμματικής τοι- 
αύτης».

25) Θέμα εικοστόν πεαπτον^^ΟΆγρότης ώς Κοι
νωνικός παράγων έν τη Κοινωνία καί Πολιτεία.

Οί κ. κ. Αντιπρόσωποι δρίζουσι ημέραν συγκλή- 
σεως τοΰ Παγκρητίου Συνεδρίου την 9ην’1ουλίου1933 
και ώραν 10 π. μ. (1) Τόπον δρίζουσι την πόλιν Χα- 
νίων καιτήν διάρκειαν τούτου εις τέσσαρας ημέρας. 
Ή συμμετοχή καί ή αντιπροσώπευσις τών ’Οργανώ
σεων άπεφασίσθη νά γίνη ώς εξής:

Είς το συνέδριου θά λάβουν μέρος α) Τα Γεωργικά 
Επιμελητήρια β) Τα Ταμεία Ελαίας γ) Αΐ Ενώσεις 
Συνεταιρισμών καί δ) Οί εκτός τών Ενώσεων Συνε- 
ταιοισμοί.

"Εκαστον Έπιμελητήριον δικαιούται νά συμμετά-
(1) Λόγφ τοΰ Νέφους καί πολιτικών ζητημάτων ή σύγκλησης τοΰ 

συντδςίου άνββλήΰη διά την 6ην Αύγουστου.
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σχη εις ιο Συνέδρων διά τόσων αντιπροσώπων δσας 
πεντάδας μελών έχει.

Τά Ταμεία Ελαίας δικαιούνται να συμμετάσχωσι 
με ίσους αντιπροσώπους με το Γεωργικόν Επιμελή 
τήριον τοΰ αύτοΰ Νομοΰ.

Έκαστη Ένωσις Συν)σμών δικαιούται τη συμ- 
μετάσχη με τόσους αντιπροσώπους δσας πεντάδας 
Συν)σμών έχει ως μέλη.

Οι μεμονωμένοι Συνεταιρισμοί δικαιούνται ανα πέν 
τε να συμμετάσχωσι δι’ ενός αντιπροσώπου.

Έκαστος αντιπρόσωπος άπασών των ως άνω συμ- 
μετεχουσών "Οργανώσεων έχει δικαίωμα μιας ψήφου 
εν περιπτώσει οίασδήποτε ψηφορορίας.

Εν περιπτώσει κατά την οποίαν μία Όργάνωσις 
συμμετάσχη δι* ολιγωτέρων αντιπροσώπων οι αντι
πρόσωποί της θά έχουν τόσας ψήφους όσους αντιπρο
σώπους εδικαιούτο νά άποστείλη Π. χ. ή "Ενωσις 
Α' επειδή αποτελειται από πεντήκοντα συνεταιρισμούς 
δικαιούται νά συμμετάσχη διά δέκα αντιπροσώπων, 
έάν δι’ ένα οίανδήποτε λόγον άποστείλη αντί δέκα 
μόνον πέντε αντιπροσώπους οι αντιπρόσωποί της ούτοι 
θάέχωσι δέκα ψήφους εν περιπτώσει ψηφοφορίας.

"Εκαστον Έπιμελητήριον ύποχρεούται νά όρίση 
τούς Εισηγητάς των διαφόρων θεμάτων καί νά ανα 
κοινώση τά ονόματα τούτων είς τί Έπιμελητήριον 
Χανίων δέκα τουλάχιστον ημέρας προ τοΰ Συνεδρίου.

Όμοίως έκαστον Έπιμελητήριον ύποχρεούται νά 
κοινοποιήση τήν παρούσαν ήμερησίαν διάταξιν εις τάς 
άδελφάς ’Οργανώσεις τής Περιφερείας του, καί νά κα- 
λέση ταΰτας προς συμμετοχήν.

Τό’Επιμελητήριον Χανίων ύποχρεούται νά παρακα- 
λέσητόν Υπουργόν Γεν. Διοικητήν Κρήτης καί δεχθή 
όπως το Συνέδριον τεθή ύπό τήν προστασίαν του— 
Επίσης τούτο ύποχρεούται όπως παρακαλέση εκ μέ
ρους τής ’Οργανωτικής Επιτροπής τούς κάτωθι ινα 
παραστώσιν εις το Συνέδριον.
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1) Τόν Ερόεδρον τής Κυβερνήσεως.
2) Τους Υπουργούς τής Γεωργίας καί Εθνι

κής Οικονομίας.
3) Τούς Αρχηγούς των Κομμάτων.
4) Τούς Βουλευτάς καί Γερουοιαοτάς Κρήτης.
5) Τούς Γερουοιαοτάς των Γεωργικών Επι

μελητηρίων.
6) Την Αγροτικήν Τράπεζαν.
7) Τόν Επιθεωρητήν Γεωργικών Συνεταιρι

σμών Κρήτης.
8) Τούς Διευθυντάς των ‘Υποκαστημάτων 

Αγροτικής Τραπέξης Κρήτης.
9) Άπάσας τάς Γεωργικάς’Υπηρεοίας Κρήτης.
10) Τούς Έπιθεωρητάς τής Δημοτικής Έκ- 

παιδεύσεως καί τόν Επιθεωρητήν τής Μέαης 
τοιαύτης.

11) Τάς έν Κρήτη έκδιδομένας έφημερίδας και 
τούς Νομάρχας Κρήτης. Τό Συνέδριον θά έ'χη 
τίτλον.

Α. ΠΑΓΚΡΗΤΙΟΝ 
ΓΕΩΡΓΩΝ ΕΤ^ριετίζΟΝ 

ΕΥΝΕβΡΙΟΝ

Γ'. ΟΡΓΑΝΩΤΙΚΗ ΕΠΙΤΡΟΠΗ

Πρός έκτέλεσιν των δαπανών του Συνεδρίου καί 
παρακυλουθησιν πασης συναφούς προς αυτό εργασίας, 
συνεστήθη οργανωτική Επιτροπή άποτελεσθεΐσα εκ 
των Κυρίων:
Ν. Μάρακα Προέδρου Γ. Επιμελητηρίου Χανίων 
Γ. Σακκελοπούλου Έπιθεωρητοΰ Γεωργίας Κρήτης 
Γ. Καλυδοπούλου Διευ)τού τού έν Χανίοις ‘Υ)ματος 
τής Άγροτ. Τραπέζης.



Λ'. ΠΑΡΑΣΤΑΝΤΕΣ ΣΥΝΕΔΡΟΙ ΚΑΙ ΕΠΙΣΗΜΟΙ

1) Γεωρ. Έπιμελ. Χανίων
1) Αντώνιος Ήσυχάκης
2) Νικολ. Μάρακας Πρόεδρος Γ. Έπιμ. Χαπων
3) Μανοΰσος Βάτσης Άντιπρ. > » >
4) Έμμ.Θεοδωρίδης Σύμβουλος » » »

2) Γεωρ. Έπιμελ. Ρε&ύμνης
1) Δημ· Μπεμπής Πρόεδρος Γ. Έπ. Ρεθύμνης
2) ’Ιωάν. Λύτινας
3) Νικολ. Άποστολάκης

3) Γεωρ. Έπιμ. Ηρακλείου
1) Στυλ. ’Ορφανός Πρόεδρος Γ. Έπ. Ηρακλείου
2) Γεωρ. Σεγρεδάκης
3) Έμμ. Λασηθιωτάκης
4) Ήλ. Διαλυνάς

4) Γεωρ. Έπιμ. Λααη&ίου
1) Έμμ. Μελας Πρόεδρος Γ. Έπ. Λασηθίου

5) Ταμεϊον Προνοίας Έλ. Χανίων
1) Γεωρ. Κατσουλογιώργης Πρόεδρος Τ. Π. Ε. 

Χανίων.
2) Γεωρ. Τσουρής Γ. Γραμματεύς
3) Ιωάν. Χατζάκης
4) Άνδρ. Τζομπανάκης

6) Ταμεϊον Προνοίας Έλαιοπ. Ρε&ύμνης
1) Γεωρ. Βλα/οχρηστος Πρόεδρο; Τ. Προν. Έλ. 

Ρεούμνη;.
2) Έμμ. Πετρακάκης
3) Γεωρ. Άλεβυζάκης
7) Ταμεϊον Προνοίας Έλαιοπ. 'Ηρακλείου

1) Δημ. Άναγωστάκης Πρόεδρο; Τ. Πρ. Έλ, 
Ηρακλείου.
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2) Γεωρ. Μητσοτάκης
3) Μιχ. Μανουσάκης
4) Δημ. Γαλανάκης
5) Άνο Άσκοξυλάκης

8) Ταμ. Προν. Έλαιοπ. Λασηΰίον
1) Έμμ. Ταβλάς
2) Νικόλ. Πάγκαλος.

II Γεωργικοί ϋυνεταιριβμ,οί
Λ'. Χ.«ν£ων

α) "Ενωσις Γεωρ. Συν)σμών Πωλήσεως Σουλ
τανίνας

1) Έμμ. Παπαγιαννάκης Πρόεδρος
2) Μιχ, Καβρουλάκης
3) Ιωάν. Ποντικάκης
4) Γ. Παρασκάκης
β) "Ενωσις Οίνοη. Συν)σμών Κολυμβαρίον
1) Ιωάν. Νικηφοράκης Πρόεδρος
2) Έλευθ. Μανχωνάκης
3) ’Avr. Πολυχρονίδης
4) Χαραλ. Σγουράκης
γ) "Ενωσις Γ. Π. Συν)σμων Σελύνον
1) Ιωάν. Μαρμαχάκης
δ) "Ενωσες Οίν. Συν)αμών Μάλεμε
1) Γεωρ. Χαριτάκης
2) Ιωάν. Μυλωνάκης
ε) "Ενωσις Οίνοη. Σνν)σμών Καατελλίον 
Σνεφ. Ζαγοράρης.
ατ'.) Πιστωτική "Ενωσις Χανίων
1) I. Σπανουδάκης
2) Έμμ. Κατζουρός
3) Γ. Φούμης
4) Γαβρ. Παπαδάκης
5) Γρηγ. Παπαδάκης
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Β'. Ρεβύμ^ηξ
α) "Ενωσις Συν)σμών Μυλοηοτάμου
1) Νικολ. Μπουράκης
β) Σ)σμός ‘Αγ. Βασιλείου
1) Γ. Γιακουμογιαννάκης
γ) "Ενωσις Γ. 11. Συν)σμών Ρε&ύμνης
1) Χαρ. Σκουλας

Γ". Γεωργ. Χυν)βρ.ο1 Ήρχκλεέα^ 
α)"£νωβις Γ. Συν)σμών Ηρακλείου
1) Γεωρ. Βαρούχας
2) Έμμ. Λουλακής
3) Κωνσ. Καλεμηκεράκη;
4) Γ. Περογαμβράκης
β) "Ενωσις Κιτροπαραγωγων Κρήτης
1) Μιχαήλ Παπαγιαννάκης
2) Μιχαήλ Λυδάκης
3) Έμμ. Λυδάκης.

Γεωργ. ΧυνετχεριβρΛΚ Λ,χβηβίοτ»
α) Σταφιδ. Όργαν. Σητείας
1) Έλληνιτάκης
β) "Ενωσις Συν)σμών Λαση^ίου
1) Έμμ. Σαμιωτάκης
2) Γ. Δανεσάκης.

III Έπίβημ.οε
Γ. Παμπούκας Γεν. Γραμμ. 'Υπ. Γεωργία; 
Έμμ. Παπαδογιάννης Γεν. Γραμ. Γ. Δ. Κρήτης
Παν. Δεκάζος Γερουσιαστής (Γ.Επιμελητηρίων) 
Σπ. Χασιώτης > > 
’Αρ. Σίδερης > > 
Άν. Λεονάρδος > »
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Εμμ. Μουντακης Γερουσιαστής Ν. Χανιών
Άλ. Μυλωνάς Βουλευτή;
Νικ. Άσκουτσης »
Άνδ. Κωνσταντινίδης »
Ίω. Τσουδερός »
Χρυσός Εύελπίδης »
’Ιωάν. Γοβατζιδάκης »
Γ. Παπασταύρου »
Τανούλας »

•Αρχηγός Άγρ. Κόμματος
Ρεθυμνης
'Ηρακλείου
Ρεθυμνης
“Έβρου (Άγρ.Κόμματος)
Ρεθυμνης
Ίωαννίνων

Χαλκιδικής
Βασ. Κριμπάς Καθηγ. Άνωτ. Γεωρ. Σχολής
Κ. Ζοΰγκος Έπιθ. Άγρ. Τρ)ζης
Γ. Καλυδόπουλος Δ)τής Ύ)τος Τρ)ζης Χανίων
Ι. Ζουρίδης »
Γ. Χαριτόπουλος » 
Γ. Βλαχοχρήστος » 
Σοφ. Κελαϊδής »

» » Ηρακλείου
» » Άγ.Νικολάου
» » Ρεθυμνης 
> » Βάμου

Ε. Σκάρκος Επιθεωρητής Συν)σμών Άγρ. Τραπέζης 
Εύρυμ. Μαίκελ Επόπτης Σ)σμών Άγροτ. Τραπέζης 
Ήλ. Μπερνιδάκης Επόπτης Σ)σμών Άγρ. Τραπέζης 
Γ. Σακελλόπουλος Επιθεωρητής Γεωργίας Κρήτης 
Αν. Τσόκαλης Προϊστάμενος Γεωρ. Περιφ. Χανίων 
Άν. Άναστασιάδης Δ)τής Γεωρ. Σχολής Χανίων 
Χρ. Ταρλατζής Προϊστάμενος Γεωρ. Περ. Ρεθυμνης

Βασ. Κανελλόπουλος Διευ)τής Πρ. Γεωργ. Σχολής 
Άσωμάτων Άμαρίου
Άνδρ. Ξανθουδίδης Δ)τής Πρ. Γ. Σχολής Μεσσαρας 

Γεώρ. Μαυραγάνης Προϊστάμενος Γεωργ. Περιφ. 
Ηρακλείου
Νικολ. Όλυμπίτης Καθηγητής Γ. Σχολής Μεσσαρας
Νικηφ. Παμπούκης Προϊστάμενος Γ. Περ. Λασηθίου 
Θεοδόσ. Σκαλαΐος Δ)τής Όργαν. Οινοποιείων Κρήτης

Ευαγ. Ευαγγελίδης Δ)τής Φυτοπαθολογικοΰ Σταθ
μού Ηρακλείου
Κων. Φοΰμης πρώην Γερουσιαστής
Στ. Δημητρακάκης Εισηγητής θέματος Άγροτ. χρεών 

Στ. Μπουλταδάκης Ειδικός έλαιοκόμος



- 17 -

Μαν. Τσάκωνας Εισηγητής θέματος έλαιουργιας 
και έλαικομίας.

Έμμ. Αουλακάκης

Συγχαρητήρια τηλ)ματα καί γράμματα άπηύ&υναν 
πρός το Συνέδριον, δικαιολογούμενοι 

διά την απουσίαν των οΐ κ. κ.
Γεώρ. Κονδυλης ‘Υπουργός των Στρατιωτικών 
Ίωάν. Θεοτόκης Υπουργός τής Γεωργίας
Γεώργιος Πεσματζόγλου Υπουργός τής Εθνικής Οι
κονομίας.
Ελευθέριος Βενιζέλος Αρχηγός τοΰ Κόμματος τών 
Φιλελευθέρων, ν
Αλέξανδρος Παπαναστασίου Αρχηγός τοΰ Άγροτοερ- 
γατικοΰ Κόμματος.
Ιωάννης Σοφιανόπουλος Αρχηγός Αγροτικών 
Ιωσήφ Κούνδουρος πρώην ‘Υπουργός. Βουλευτής 
Λασηθίου.
Στυλιανός Πιστολάκης Βουλευτής Χανίων.
Μιχαήλ Σακλαμπάνης Βουλευτής Ηρακλείου 
Σταμάτιος Φραντζεσκάκης Βουλευτής Χανίων 
Λημ. Χατζηγιάννης Βουλευτής Ααρίσσης
Δημ. Τερζάκης Γερουσιαστής Γ. Επιμελητηρίων 
Ευστράτιος Φωτάκης Γερουσιαστής Ρεθύμνης 
Μιχαήλ Γιανούλης Λ)τής Έθν. Συνδέσμου Άμπελο- 
κτημόνων. II. Κουτσομητόπουλος Καθηγητής Άνωτ. 
Γεωπονικής Σχολής
Ιωάννης Παπαχρηστόπουλος Επιθεωρητής Συν)μών 
Άγρ. Τραπέζης.

Χαιρετισμούς προς το Συνέδριον άπηΰθυναν καί 
1)Τό ’Αγροτικόν Κόμμα τής Ελλάδος (όμας κ. I. 
Σοφιανοπούλου) διά τοΰ Γενικοΰ Γραμματέως του κ. 
Ματούση, καί,

2) ‘Η Αγροτική Νεολαία Αθηνών διά τής Κεντρι
κής Εκτελεστικής Επιτροπής αυτής.



AI ΣΥΖΗΤΗΣΕΙΣ ΚΑΙ ΤΑ ΠΟΡΙΣΜΑΤΑ

ΙΙρΟΐΏρεόχ Άντ. Ήβυχάκη
Ή συνεδρίασις ήρξατο την 9ην πρωινήν τής Κυρία 

κής 6ης Αύγουστου 1933 έν τη αιθούση του Κινημα
τοθεάτρου «Όλύμπια».

Μετά την τέλεσιν του αγιασμού, λαμβάνει τον λό
γον δ κ. Ν. Μάρακας Πρόεδρος τοΰ Γεωργκοΰ Έπι- 
μελελητηρίου Χανίων.

Ν. ΜΑΡΑΚΑΣ Πρόεδρος Γεωργ. Έπιμελ. Χανίων
Κύριοι Σύνεδροι,

(1) Μεγίστην, Κύριοι, αισθάνομαι χαράν άντικρύζων 
τούς αντιπροσώπους τοΰ Γεωργικού κόσμου τής Κρή
της συνηγμένους εν τώ συνεδρίω τούτφ δπερ ή προ
οδευτική μέριμνα των Γεωργικών Επιμελητηρίων 
ώρισεν επί σκοπώ μελέτης των προβλημάτων τής 
γεωργίας άτινα μάς άπαχολοΰσιν ϊνα διαφωτιζομένη 
ή εύεργητική τής Κυβερνήσεως διάνοια, λάβη τα προ 
σήκοντα μέτρα.

Εις την σειράν των ομαδικών συσκέψεων, ας 
προκαλεΐ και πολλαπλασιάζει από τίνος ή ανάγκη τής 
‘ρυθμίσεως άναφυομένων έκάστοτε μεγάλων και 
ζωτικών ζητημάτων, το σημερινόν συνέδριον κατέ
χει, διά τήν γεωργικήν Κρήτην, δύναμαι άδιστάκτως 
νά τονίσω, ιστορικήν θέσιν.

Ή Κρήτη μετά περιπετειώδη εθνικήν ζωήν, κα- 
ταλήξασαν κατόπιν τόσων αγώνων καί ηρωισμού 
και με τήν άξιοθαύμαστον φυλετικήν αντοχήν της, 
εις ανασυγκρότησιν τών παραγωγικών της δυνάμε
ων, στρέφει σήμερον μετά ζήλου καί παραδειγματι
κής προθυμίας τα βλέμματά της προς πάν τι δυνά- 
μενον νά ένισχύση τήν εθνικήν οικονομίαν καί άνοί-

(1) ΤΛ πρακτικά παρατίθενται ώς έστενογραφήθησαν καί κατά τήν 
έξης σειράν: Προηγούνται αΙ εισηγήσεις έφ’ έκαστου -Θέματος, Σπόντα· 
αί συζητήσεις καί Ακολουθεί το συνταχϋέν πόρισμα. 
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γει εις τα τέκνα της νέας οδούς προόδου, εργασίας 
και παραγωγικότητας.

Διά την γεωργίαν, τον μέχρι προ τίνος καθυστε
ρημένοι' αύτόν κλάδοι' τού εθνικού πλούτου, δ Κρη
τικός λαός ένέτεινεν άπό τριετίας δλας του τάς προσ- 
παθείας ύπό την δερμουργόν πνοήν των Κρατικών 
υπηρεσιών, τής Αγροτικής Τραπέζης και των γεωρ
γικών επιμελητηρίων.

Έπεζητήθη διηνεκώς δι’ επιστημονικών μέσων ή 
αύξησις τής παραγωγής, ή βελτίωσις τοΰ προϊόντος 
καί ή έλάττωσις τοΰ κόστους τής Γεωργικής παραγω
γής, άνευ τής οποίας δεν στερήσει μεταπολεμικός αγρό
της διέρχεται προβληματικήν ζωήν.

Ειχομεν ανάγκην τοΰ Συνεδρίου τούτου ϊνα ενώ
πιον των αντιπροσώπων τοΰ πολιτικού κόσμου καί 
προ παντός με έλευθέραν καί αδέσμευτον την φω
νήν τών εγγύτερον ενδιαφερομένων, έξωτερικεύσω- 
μεν τάς απόψεις μας, επί πλουσίου προγράμματος 
συγκεκριμένης έργασίας.

Έγκαταλείπων τό βήμα, αισθάνομαι εαυτόν ευτυ
χή διότι εις εμέ έ'λαχεν δ κλήρος νά προσφωνήσω τούς 
κ. κ. Συνέδρους καί επισήμους διά τήν εις τό Συνέ- 
δριον συμμετοχήν των.

ΕΜ. ΓΙΑΠΑΔΟΓΙΑΝΝΗΣ (Γεν. Γραμματεύς Γεν. 
Διοικήσεως Κρήτης). Έξ’ ονόματος τής Κυβερνήσεως 
τήςΧώραςχαιρετίζομεν ύμάς τούςτόσον έπαξίως ήγου- 
μένους τήςΓεωρ.τάξεως τής Νήσου. Χαιρετίζομενπρο- 
σέτι τό συνέδριου υμών, ως τον εκπρόσωπον τήςΚρητ. 
Γεωργικής συνειδήσεως ήτις διαπιστωθεΐσα περιτρά- 
νως επί μακροτάτην σειράν ετών καί δταν οι τετιμη- 
μένοι υπέρ τής ελευθερίας αγώνες έπέτρεπον τήν ά- 
νάπτυξιν καί προαγωγήν της έρχεται σήμερον έπι- 
κουρουμένη καί παρά τού φωτός τής πείρας νά συ- 
νεχίση τάς ευεργετικός αυτής έφαρμογάς, μελετώσα 
άπό κοινού τά γεωργικά προβλήματα τής Νήσου και 
υποδεικνύουσα εις τήν Κυβέρνησιν τά δέοντα νά 
ληφθώσι μέτρα.



-So
il συγκρότησις τοΰ συνεδρίου εξ υμών, έγγυωμέ- 

νων πλήρως την εύόδωσιν των εργασιών του, ή 
προπαρασκευή σας έπί τών θεμάτων τούτου και ή 
πλήρης γνώσις τών προβλημάτων ατινα αντιμετωπί
ζει ή γεωργική τής Νήσου τάξις παρέχουν την βε
βαιότητα οτι ούδενός τών λόγων οϊτινες ΰπηγόρευ- 
σαν την σΰγκλησιν τοΰ πρώτου Παγκρητίου Γεωρ- 
γοσυνεταιριστικοΰ συνεδρίου θά ΰπολειφθήτε.

Είναι περιττόν να σάς ειπω, Κύριοι Σύνεδροι, 
πόσον ευχάριστος και τιμητική είναι δι’ εμέ ή έκ- 
πλήρωσις τής εντολής τοΰ κ.‘Υπουργοΰ Γενικού 
Διοικητοΰ Κρήτης δπως τον αναπληρώσω εις τήν πα- 
οακολοιίθησιν τών εργασιών τοΰ Συνεδρίου σας. Θά 
παρακολουθήσω ταύτας μετά τοΰ ενδιαφέροντος τοΰ 
όποιου είναι άξιαι και δύναμαι νά σάς διαβαιώσω 
οτι ό κ. Υπουργός Γενικός Διοικητής θά θεωρηθή 
ευτυχής νά συντελέση εντός τών σημερινών οικονο
μικών δυνατοτήτων, εις τήν ευνοϊκήν έπίλυσιν τών 
άπασχολούντων υμάς ζητημάτων.

Εκ τών γενομένων, Κύριοι, εν τη Βουλή προγραμ 
ματικών δηλώσεων τοΰ Κυρίου Προέδρου τής Κυ- 
βερνήσεως γνωρίζετε τάς κατευθυντηρίους γραμμάς 
ταύτης εις τα γεωργικά ζητήματα τής Χώρας.

Διά τοΰτο περιορίζομαι νά Σάς παράσχω εκ μέ
ρους τοΰ Κυρίου Υπουργοΰ τήν διαβεβαίωσιν οτι 
μετ’ ιδιαιτέρας δλως στοργής ή Κυβέρνησις θά έξετά 
ση τά ζητήματα τής Νήσου, τά πορίσματα ακόμη εις 
τά όποια θά καταλήξητε και θά προσπαθήση νά έπι- 
τύχη επί τούτων πρακτικός λύσεις έξυπηρετούσας 
τά συμφέροντα τής γεωργικής τάξεως τής Κρήτης 
και τά γενικώτερα τοιαύτα.

Αποδείξεις τοΰ Κυβερνητικού διά τά γεωργικά 
πράγματα τής Νήσου ενδιαφέροντος έχετε επί τών 
έκ τών θεμάτων τοΰ Συνεδρίου περί ών έγραψεν ό κ. 
Υπουργός Γεν. Διοικ. Κρήτης εις τον Πρόεδρον τού 
Γεωργικού Επιμελητηρίου Χανίων τον όποιον ώς
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και τα λοιπά μέλη τής Επιτροπής ευχαριστεί δι’ έ- 
μοΰ καί από τού βήματος τούτου διά την καλωσύ- 
νην των νά Πέσουν ύπό την προστασίαν του τάς 
εργασίας τού Συνεδρίου.

Εννοώ τό συναλλαγματικόν παρακράτημα τής 
Σουλτανίνας μειωθέν ήδη εις τό έλάχιστον δυνατόν 
δριον. Διά τό ζήτημα τοΰτο ένδιεφέρθη προσωπικώς 
όκ. Πρόεδρος τής Κυβερνήσεως αποδεχθείς ευμενέ
στατα τάς εισηγήσεις του κ. Υπουργού καί τινων εκ 
τών κ.κ. εκπροσώπων του Κρητικού λαού.

Έμειώθη επίσης τό συναλλαγματικόν παρακράτη
μα τού έλαιολάδου καί τών βρωσίμων έλαιών. Έκ 
τής μειώσεως ταύτης άνετιμήθησαν αυτομάτως τά 
προϊόντα περί ών πρόκειται.

Αλλά καί διά τό σπουδαιότατον ζήτημα τής τιμής 
τών ελαιοπυρήνων, δέμα καί τούτο τού Συνεδρίου, 
σάς είνε γνωστόν οτι κατετέθη ήδηεις την Βουλήν 
σχέδιον νόμου σύμφωνον προς τάς δικαιοτάτας από
ψεις τών ελαιοπαραγωγών. Μέ την βεβαίωσιν, Κύ
ριοι Σύνεδροι, οτι ούδενός μέτρου την λήψιν εξ δσων 
θά ήγον εις την έξυπηρέτησιν τής γεωργικής τάξεως 
τής Νήσου θά παραλείψη ή Γενική Διοίκησις καί 
μέ τήν πεποίθησιν οτι εις σάς θά εϋρουν τήν καλ- 
λιτέραν διαχείρισιν τά υπό συζήτησιν θέματα, κηρύσ 
σομεν τήν έ'ναρξιν τών εργασιών τού Πρώτου Παγ- 
κρητίου Γεωργοσυνεταιριστικού Συνεδρίου ευχόμενοι 
εύόδωσιν.
Γ.ΠΑΜΠΟΥΚΑΣ (Γ.ΓραμματεύςΎπουρ.Γεωργίας)

'Ως αντιπρόσωπος τού κ. Υπουργού τής Γεωρ
γίας, έχω τήν εντολήν νά εύχαριστήσφ τό Συνέδριον 
διά τήν πρόσκλησιν τήν δποίαν άπηύθυνε πρός αυ
τόν ίνα παραστή καί παρακολουθήσω τάς εισηγήσεις 
καί άκούση τών ρητόρων, συγχρόνως δέ νά έκφράσω 
τήν λύπην του διότι λόγφ τών εργασιών τής Βουλής 
καί τής ανάγκης νά συνεργασθή μετά τού κ. Προέ
δρου τής Κυβερνήσεως, επί τής υποβολής Νομοσχε
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δίων του Υπουργείου δεν κατέστη δυνατόν να παρα- 
στή καί παρακολούθηση τάς Συνεδριάσεις.

Υπό την Ιδιότητά μου ώς αντιπροσώπου του 
Υπουργού και ως Γενικού Γραμματέως τού Ύπουρ 
γείου Προϊστάμενου των υπηρεσιών, δηλώ ότι θέλω 
παρακολούθηση τάς συζητήσεις μεθ’ δλου τού ενδια
φέροντος καί τής προσοχής ή οποία προσήκει πρός 
συζητήσεις τοιαύτης σοβαρότητας καί αί δποΐαι τοι- 
αΰτην άπήχησιν πρόκειται να έχουν επί τής οικονο
μικής τύχης τής ωραίας υμών Μεγαλονήσου.

Εκ τής μελέτης την όποιαν έκαμα έπί τής ήμερη- 
σίας διατάξεως καί τών τόσον σοβαρών θεμάτων 
τα οποία περιλαμβάνονται είς αυτήν αγομαι εις τό 
να έκφράσω τα συγχαρητήριά μου, πρός τούς σχόν- 
τας την πρωτοβουλίαν τής συγκλήσεως τού Συνε
δρίου τούτου. Έξ άλλου ή έμφάνισις δλων τών πα
ραγωγικών τάξεων τής Νήσου καί δή όχι υπό μορ
φήν κάπως άνοργάνωτον, όχι υπό μορφήν ατομικών 
παραγωγών έπιδιωκόντων ίδια συμφέροντα, αλλά 
παραγωγών ώργανωμένων εις τούς φυσικούς παρα- 
στάτας τής παραγωγής, ωργανωμένων εις Γεωργικά 
Επιμελητήρια, Συν)σμούς, Ενώσεις Συν)σμών είς 
Ταμεία Προνοίας Ελαιοπαραγωγής κ.λ.π, οδηγεί 
τινά είς τό συμπέρασμα δτι πρόκειται περί Συνεδρίου 
μεγίστου ενδιαφέροντος τού οποίου αί αποφάσεις θά 
άποτελέσουν άναμφισβητήτως τήν συνισταμένην τών 
συμφερόντων τών παραγωγικών τάξεων τής Νήσου, 
αί όποϊαι άφόβως δύναται νά μάς οδηγήσουν είς 
τήν έκτέλεσίν των, διότι άναμφισβητήτως άνταποκρί 
νονται πρός τά συμφέροντα τής όλότητος τών παρα
γωγών. Μετάτάς άντιλήψεις αύτάς θά μού επιτρέψητε 
έκ μέρους τού κ. Υπουργού τής Γεωργίας νά άπευ- 
θύνω τούς χαιρετισμούς του πρός τό Συνέδριον καί 
νά ευχηθώ υπέρ τής εύοδώσεως τού έργου του.

ΕΜΜ. ΠΑΠΑΓΙΑΝΝΑΚΗΣ Μετάτά λεχθέντα, 
Κύριοι αντιπρόσωποι, φρονώ δτι πρέπει νά προχωρή- 
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σωμεν εις την ύπόδειξιν τού καταλλήλου Προεδρείου 
και ν’ άρχίσωμεν τάς εργασίας διότι ένδιαφερόμεθα 
πάντες νάφθάσωμεν εις τον τερματισμόν τών ζητημά 
των. Θέτω υπό την κρίσιν ακόμη τών κ. Αντιπρο
σώπων τοΰτο: Επειδή ή ήμερησία διάταξις είναι 
αρκετά πλουσία εις ύλην, φαντάζομαι οτι δ μικρός 
χρόνος δ δποϊος έτέθη είναι ανεπαρκής. Διά τούτο 
νά έξετάσωμεν ποια είναι τά σπουδαιότερα ζητή
ματα τά χρήζοντα Νομοθετικής μερίμνης, και νά 
προταχθούν, κατόπιν δε νά ίδωμεν εάν και κατά πό
σον τά λοιπά δύνανται νά συζητηθούν εντός τού κα- 
θορισθέντος χρόνου.

Ν. ΜΑΡΑΚΑΣ Εις τά Γραφεία τού Γεωργικού 
Επιμελητηρίου Χανίων, συνήλθον χθες αίδιοικούσαι 
Έπιτροπαι τών Επιμελητηρίων καί κατέληξαν εις 
τήν άπόφασιν δπως προταθή ώς ΙΙρόεδρος τού Συ
νεδρίου δ κ. ’Αντώνιος Ήσυχάκης, ώς Αντιπρόε
δροι οι κ. κ. Όρφανός, Μελάς καί Μπεμπής καί ώς 
Γεν. Γραμματεύς δ υποφαινόμενος.

Τό Συρέδριον δέχεται διά βοής τδ ύηοδειχ^εν 
Προεδρεΐον

ΑΝΤ. ΗΣΥΧΑΚΗΣ (Καταλαμβάνων τήν έδραν 
του) Αφού ευχαριστήσω κατά πρώτον τούς κ. κ. Συ
νέδρους διά τήν τιμήν πού έκαμαν εις εμέ άναθέσαν 
τες τήν Προεδρείαν τών παρουσών εργασιών, νομί
ζω δτι θά είναι σύμφωνοι εις τάς γενικάς γραμμάς 
αιδποΐαι πρέπει νά προταχθούν κατάτό διάστημα τών 
εργασιών τού Συνεδρίου.

Ν’ αποκλεισθεί οίαδήποτε συζήτησις ή όποία θά 
φέρη τά ζητήματα επί πολιτικού επιπέδου αϊτινες 
δυνατόν vet καταλήξουν εις αντεγκλήσεις άσκοπους 
καί ν’ άποκλεισθή επίσης κάθε τάσις μεταπρατικής 
εμπορικής διαφημίσεως.

Υποθέτω δτι θά τύχω τής ύποστηρίξεως τών κ. 
κ. Συνέδρων, “να βασισθούν επί τών γραμμών τούτων 
αί'έργασίαι τού Συνεδρίου.
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Γ. ΒΛΡ.ΙΥ.ΧΑΣ Θά παρακαλέσω να δρίσωμεν αμέ
σως τον τρόπον των συζητήσεων των θεμάτων διότι 
καθώς είδα μάς μένουν μόνον αί πρωϊναί ώραν διά 
συζητήσεις, τα δε απογεύματα διά έκδρομάς. Βέβαια 
καλαί είναι καί αι Έκδρομαί, καλόν είναι νά δοΰμε 
τά μέρη καί θά τά δοΰμε, αλλά αι έκδρομαί δέν πρέ
πει νά μάς άποκλείσουν νά έξαντλήσωμεν τά θέματα, 
γι’ αυτό θά προτείνω όπως το Συνέδριον εργάζεται 
καί πρωί καί απόγευμα καί εάν είναι ανάγκη μέχρι 
βαθείας νυκτός διότι εδώ ήλθομεν νά έργασθώμεν 
καί ν’ άκούσωμεν τάς γνώμας τών Κυρίων Αντι
προσώπων.

Ή πρότιαις τοϋ κ. Βαρούχα γίνεται δεκτή.

ΕΜΜ. ΠΑΠΑΓΙΑΝΝΑΚΗΣ. Προ τής ήμερησίας 
διατάξεως, Αξιότιμοι Κύριοι Σύνεδροι, οφείλω νά 
εϊπω όλίγας λέξεις εν σχέσει προς τά αίτια τά προκα- 
λέσαντα την υποβολήν τής γνώμης διά την σύγ^λη- 
σιν τοΰ σημερινού ΓΙαγκρητίου Γεωργικού Συνε
δρίου. Διότι έφ’ δσον είναι αυταπόδεικτον καί άναν- 
τίρρητον δτι τό Συνέδριον τούτο αποτελεί ιστορικόν 
σταθμόν εν τη Νήσω προόδου καί οικονομικής ευη
μερίας τού αγρότου, πρέπει νά έξετασθώσιν καί αί 
απόψεις αί όποίαι προεκάλεσαν την σύγκλησιυ αυ
τού προς έξέτασιν τής καταστάσεως τών αγροτών καί 
την καταθλιπτικήν οικονομικήν κρίσιν ή οποία μαστί
ζει τήν Χώραν. Εργαζόμενος έν τή Σταφιδική Ενώ
σει μετά τού Δ)τού αυτή; καί κρίνων τά έπιτευχθέντα 
αποτελέσματα επεξεργασίας τριακοσίωνεΐκοσι χιλιάδων 
οκάδων σταφίδος παρετήρησα δτι είχεν έπιβαρυνθή 
αύτη μέ μίαν δραχμήν κατ’ δκάν εκ τον λεγομένου 
Σταφιδικού παρακρατήματος. Τό τοιοΰτον μέ έξέπλη- 
ξε διότι έφαντάσθην αμέσως ποία είναι ή σοβαρά 
ζημία ή οποία επιβαρύνει έκαστον παραγωγόν έκ 
τού δλου ποσού πού παράγει. Αλλά είναι επίσης πα 
ραδεκτόν δτι εφόσον ό αγρότης καθ’ ημέραν επιβα
ρύνεται μέ διαφόρους φορολογίας θά καταστή ανίκα
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νος συν τφ χρόνφ να παράγη τα μέσα τής οικονομι
κής διαβιώσεώς του και -θα μεταστή εί; το περιθώ- 
ριον μετ’ εκείνων που έχουν την ανάγκην να έξαρ- 
τώνται από την μέριμναν του Κράτους.

Αυτό το ζήτημα το όποιον συνεζήτησα μετά τού κ. 
Λ)ντοϋ είναι ή έξέτασις τής ανάγκης ή όποια επιβάλ
λεται ως μία γενική συνεννόησις μετά των παραγω
γών ώργανωμένων ή μή. Τήν πρότασιν ταύτην είσή- 
γαγον καί έδέχθησαν άμφότερα τα Συμβούλια τής Έ- 
νώσεως (Διοικητικόν καί Εποπτικόν) καί ή Γενική 
Συνέλευσις καί πάνυ φιλοτίμως καί μετά προθυμίας 
καί τα Γεωργ. Επιμελητήρια καί αί λοιπαί δργανώ- 
σεις. Διά τήν υπηρεσίαν ταύτην δεν έχω άλλην άξίωσιν 
είμή μόνον τήν ηβικήν ίκανοποίησιν ότι ή Σταφιδική 
Ένωσις προσέφερεν τήν ιδέαν τής συγκλήσεως τοΰ 
Συνεδρίου. ’Αλλ’ ή ωφέλεια ή δποία θά πρόκυψη έκ 
τής έξετάσεως των ποικίλων ζητημάτων θά συντελέ- 
ση ώστε δ αγρότης ν’ άρθή εις ένα επίπεδον οικονο
μικής ζωής άνάιτερον καί νά καταστή εν τώ μέσω 
τής Εθνικής δλότητος παράγων αξιος λόγου.

Θ’άποδειχθή δτι ό Κρής Αγρότης γνωρίζει νά μά/ε 
ται επί των επάλξεων τής ειρηνιστικής περιόδου ως 
έγνώριζεν νά μάχεται επί των επάλξεων των Εθνικών 
επί σειράν ετών διά τήν άνάκτησιν τής ελευθερίας 
του καί διάτήν Εθνικήν του άποκατάστασιν.

Έχω άποκρυσταλώση μερικά; γνώμας περί τοΰ τί 
πρόκειται νά γίνη. Αλλά διά νά μή απασχολώ τό Συ- 
νέδριον θά καταθέσω τήν έκθεσίν μου ή οποία είναι 
δυνατόν ν’ άποτελέση άντικείμενον έρεύνης τών Κυ
ρίων Αγορητών. Αυτά ειχον νά εϊπω διά νά γνωσθή 
ποία ύπήρξεν ή αιτία τής συγκλήσεως τοΰ Συνεδρίου 
τούτου τοΰ οποίου τάς εργασίας χαιρετίζυμεν μέ τόσην 
χαράν καί εύχαρίστησιν πάντες.

ΑΑΕΞ. ΜΥΛΩΝΑΣ (’Αρχηγός Αγροτικών) Παρα 
καλώ, Κύριε Πρόεδρε, όπως μοί έπιτραπή νά εϊπω με
ρικά πράγματα άφορώντα τά θέματα τοΰ Συνεδρίου.
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Κύριοι Σύνεδροι, είνε όντως αξία παντός επαίνου 
ή συγκρότησις του σημερινού Συνεδρίου σας, διότι τό 
Συνέδριόν σας τούτο είναι προωρισμένον να διαλευκά- 
νη ώρισμένα θέματα ζωτικά διά την Μεγαλόνησον καί 
νά διαφώτιση τόσον τούς Κυβερνώντας όσον και ό
λους ημάς επί των θεμάτων αυτών. Καί τό Συνέ- 
δριον τούτο, συγκροτείται άπό τούς αμέσως ενδιαφερο
μένους διά τά Γεωργικά ζητήματα, καί επομένως θά 
άκουσθή ή φωνή τής πείρας, ή φωνή τού ενδιαφέρον
τος, ή φωνή τού άργανωμένου ενδιαφέροντος.

Θά είναι μία μεγάλη συμβολή εις τά πορίσματα τής 
πείρας τών επιστημόνων, τών Γεωπόνων, καί ή φωνή 
άπό τον αμέσως ενδιαφερόμενον αγρότην. ΔΓ αυτό εκ
φράζω κι’ εγώ τά συγχαρητήριά μου εις τούς σχόν- 
τας την πρωτοβουλίαν τής συγκλήσεως τού Συνεδρίου, 
είμαι δε εξαιρετικώς ευτυχής καί εγώ διά την εύγενή 
πρόσκλησιν ή οποία μού άπηυθυνθη διότι χάρις είς 
αυτήν κατέστη δυνατόν νά έλθω μετά έπιλέκτων φί
λων ί’να παρακολουθήσωμεν τάς εργασίας, νά διαφωτι 
σθώμεν καί νά προσπαθήσωμεν έν τώ μέτριο τών δυ
νάμεων μας νά ύποστηρίξωμεν είς τό Κοινοβούλιον 
καί έκτος τού Κοινοβουλίου τά πορίσματα τού Συνε
δρίου σας.

Κύριοι,
Έν τφ μέσφ τής γενικής άποθαρρύνσεως ή οποία κατέ 
λαβε τον κόσμον καί τήνΈλλάδα, από την δεινήν οικο
νομικήν κρίσιν, θά μοί έπιτρέψητε λέγω νά είπω Από
ψεις μου τινάς διά τό μέλλον τής χώρας αί όποΐαι είναι 
ενθαρρυντικοί, διότι ή βάσις τής οικονομίας τής χώρας 
είναι ή Ελληνική γή, καί ή Ελληνική γή δύναται νά 
παραγάγη πολλαπλάσια. ’Έχει μεγίστας άνεκμειαλ- 
λεύτους ακόμη δυναμικότητας. "Εχει μεγίστην σημα
σίαν ή έπαύξησις τής παραγωγής τής Ελλάδος διότι 
άπό τήν ίσοσκέλισιν τού Εμπορικού μας ισοζυγίου 
έξαρταται ή ανάρρωσίς τής Χώρας. Τό Εμπορικόν 
ίσοζύγιον άποτελεϊ τον κυριώτερον παράγοντα τού
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Γενικού Οικονομικού ισοζυγίου διά την Ελλάδα διότι 
μέχρι προ τίνος το ελλειμα τού εμπορικού μας ισο
ζυγίου το όποιον ανέκαθεν είναι παθητικόν, έκαλυ- 
πτετο με άλλους πόρους, τούς λεγομένους αδήλους, 
οι όποιοι από τίνος ήρχισαν να στειρεύουν. Στει
ρεύουν τα εμβάσματα των μεταναστών καί φοβούμαι 
ότι θά στειρεύσουν ακόμη περισσότερον. Διότι αφ’ ε
νός ή μετανάστευσις έσταμάτησεν καί εξ άλλου παρερ- 
χομένου τού χρόνου μονιμοποιούνται οί μετανάσται 
καί επομένως ολιγοστεύει ή επάνοδος προς την Πατρί
δα καθώς καί τα εμβάσματα.

Αλλά καί ή άλλη κάλυψις ή προσωρινή, διά των πι
στώσεων, διά τού δανεισμού, ή όποία έκάλυπτε τό έλ- 
λειμα καί αυτή ήρχισε νά έλαττούται καί νά καθυστε- 
ρή ιός προς τά δημόσια οικονομικά απολύτως. Επομέ
νως δεν είναι δυνατόν ν’ άναρρώση ή Χώρα παρά διά 
τής τονώσεως τού εμπορικού ισοζυγίου τόόποϊον αριθ
μεί πέντε περίπου δισεκατομμύρια ελλειμα. Κατά μέ
σον δρον τής τελευταίας διετίας ή εισαγωγή εις τήν 
χώραν εμπορευμάτων τροφίμων, σίτου κ.λ.π. ήτο πε
ρί τά δέκα δισεκατομμύρια. Ενώ εξ άλλου ή έξαγω- 
γωγή έκ τής Χώρας περί τά πέντε δισ)μύρια εις στρογ
γυλούς αριθμούς, επομένως υπάρχει ελλειμα πέντε δισε 
κατομμυρίων. Καί γεννιέται τό ερώτημα: Είναι δυνα
τόν νά καλυφθή; Ευτυχώς δλοι οί ειδικοί καί εγώ απο
λύτως πιστεύομεν δτι μέεντασιν των προσπαθειών εί
ναι δυνατόν νά καλυφθή διά τής έλαττώσεως των εισα
γωγών, εάν παράγωμεν περισσότερα πράγματα έφ’δ- 
σον είναι δυνατόν νά παράγωμεν καί νά μή τά είσά- 
γωμεν από τό εξωτερικόν. "Ολοι γνωρίζετε δτι είναι 
δυνατόν νά ένταθή ή σιτοπαραγωγή καί ή παραγωγή 
άλλων προϊόντων (βάμβακος) καί νά καλυφθή κατά 
τό μεγαλύτερον μέρος αν μή καί τό δλον, τό έλλειμμα 
τών πέντε δισ)μμυρίων από τήν αύξησιν τής έντοπίας 
παραγωγής τής καταναλισκομένης έν τφ τόπω. Είναι 
περιττόν εις τήν γενικήν αυτήν είσήγησιν νά σάς ανα
πτύξω κοινώς γνωστά πράγματα, δτι ή δυναμικότης 
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τής αύξήσεως ιών σιτηρών είναι τεραστία. Είναι εύτύ 
χημα δτι δυνάμεθα ν’ άναβιβάσωμεν την στάθμην.*Ε- 
χομεν παραδείγματα άλλων Χωρών, δπως τής μεσημ
βρινής Ιταλίας ή οποία έχει 120—130 χιλιόγραμμα 
κατά στρέμμα μέσην άπόδοσιν, ενώ ημείς έχομεν 65— 
70. Έχομεν στατιστικήν κατά την δποΙανήΈλλάς είναι 
το τελευταϊον από δλα τά ευνομούμενα Κράτη εις κα- 
τανάλωσιν. Εάν γίνη καλλιτέρα ή σπορά και αν χρη- 
σιμοποιηθή το σύστημα τής αμειψισποράς μόνον από 
τά σιτηρά δυνάμεθα ν’ άναμένωαεν τοιαύτην άπόδο- 
σιν ώστε νά παύσωμεν νά πληρώνωμεν εις το εξωτε
ρικόν 2 1)2 δισεκατομμύρια δραχμών.Επίσης ως προς 
τά ζώα είναι δυνατόν νά παύσωμεν νά εϊμεθα υποτε
λείς εις το εξωτερικόν και νά μη δίδωμεν 500 περίπου 
εκατομμύρια διά την εισαγωγήν των.

Σήμερον δίδομεν 300.000.000 διά κτηνοτροφικά 
προϊόντα (βούτυρον κλπ.) 1200. 000. 000 δι’ εισαγω
γήν βάμβακος και βιομηχανικών προϊόντων βάμβα- 
κος, τά όποια είναι δυνατόν με μίαν έντασιν βεβαίως— 
καί διά καταλλήλου εξωτερικής εμπορικής πολιτικής 
ως προς τάς συμβάσεις νά παράγωνται εδώ, διότι καί 
ό βάμβαξ είναι δυνατόν νά παραχθή καί τά βιομηχα
νικά προϊόντα του καί ή κλωστοϋφαντουργία είναι 
βιομηχανία δυναμένη νά άναβιώση εν Έλλάδι διά κα
ταλλήλου ποοστασίας. Ή Χώρα μας ούτε άγονος ού
τε άξενος είναι, ευτυχώς δέ ακόμη καί ανεκμετάλλευ
τος. Σάς είπα δτι τό έλλειμα είναι δυνατόν νά μειωθή 
δι’ έλαττώσεως των εισαγωγών διά πράγματα τά όποια 
είναι δυνατόν νά παραχθούν εις τήν Χώραν καί ού- 
χί διά πράγματα τά όποια φέρομεν ένεκα τής ύποκα- 
ταναλώσεως του πληθυσμού. Τοιαύτη έλάττωσις τών 
εισαγωγών θά έχη άντίρροπον αύξησιν τής εντοπίου 
παραγωγικότητας, αλλά καί πέραν τούτου είναι δυνα
τόν διά καταλλήλου εμπορικής πολιτικής ν’ αύξήσω- 
μεν τήν εξαγωγήν τών πολυτίμων μας προϊόντων καί 
τότε όχι μόνον έλλειμμα δεν θά έχωμεν—αφού θά κα- 
λυφθή—αλλά θά έχωμεν καί πλεόνασμα εις τό Έμπο-
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ρικόν μας Ίσοζύγιον. Αυτή είναι ή προοπτική τοΰ 
μέλλοντος.

Λάβετε ύπ’ δψιν δτι ή αξία τής εξαγωγής μας κατά 
μέσον δρον εις τα τελευταία έτη, τών γεωργικών προϊ 
όντων καπνοΰ, σταφΐδος, ελαίου, έλαιών, οίνου, σύ
κων κλπ. ανέρχεται εις 5.414.000.000. Εάν κατά 
ένα 5—10 ο)ο μόνον αυξήσωμεν τήν εξαγωγήν έχο- 
μεν αμέσως 500—600.000.000 καί ουτω καθ’ εξής. 
Δέν φαντάζομαι δτι δεν πρέπει νά είναι κανείς αισιό
δοξος δτι θά κατορθωθή διεύρυνσις τής καταναλώσεως 
εις το εξωτερικόν. Ένα μέσον είνε αί άνταλλαγαι και 
άλλο αί εμπορικοί συμβάσεις τάς όποιας γνωρίζομεν. 
Εν τοιαύτη περιπτώσει έχομεν τήν άπέραντον δυνα
μικότητα τής Χώρας νά παράγη από τά εύγενή αυτά 
προϊόντα διότι αναμένουν τήν φυτείαν απέραντες πλα
γιές, κατάλληλοι διά σταφίδα ως λ. χ. εις τήν Κόριν 
θον. Τό ίδιο θά εϊπω διά τον καπνόν, το λάδι. Τό 
πλεΐστον μέρος τής Ελλάδος είναι κατάλληλον διά 
καπνόν. Εις τά ξηρικά εδάφη έχομεν καί καλυτέραν 
ποιότητα αλλά καί χαμηλοτέραν ή όποία δύναται νά 
εύρη μεγαλυτέραν κατανάλωσιν εις τό εξωτερικόν. 
Γενικώς έχομεν ανάγκην καταλλήλου όργανώσεως ό
χι μόνον διάτήν καλυτέραν παραγωγήν άλλα προ παν
τός διά τήν εμπορικήν πολιτικήν εις τό εξωτερικόν. 
Καί πρέπει νά εύχηθώμεν δτι σύμφωνα με τήν αιτίαν 
τής έπικρατησάσης από τίνος οικονομικής κρίσεως δτι 
λέγω καί παρ’ ήμΐν θά επικράτηση ως προς τήν όργά- 
νωσιν τής Εθνικής Οικονομίας μία διευθυνομένη οι
κονομία ή όποία χωρίς νά αποπνίγη τήν ιδιωτικήν 
πρωτοβουλίαν θά τήν περιορίζη εντός τών ευρέων ο
ρίων τοΰ γενικού συμφέροντος τό όποιον θά είναι ο
δηγός εις τήν κατεύθυνσιν αυτήν. Εγώ θά έλεγα δτι 
ή διευθυνομένη αυτή οικονομία θά έπρεπε προ παντός 
νά είναι εμπνευσμένη από τό αγροτικόν πνεύμα εφό
σον ή βάσις τής οικονομίας μας είναι ή Γή, εφόσον 
ή Ελληνική Γή παράγει τό μέγιστον μέρος τοΰ πλού
του, έφ’ δσον οί άγρόται τής Χώρας αποτελούν τό με- 
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γαλύτερον ποσοστόν τού πληθυσμοί. Είναι φανερόν 
δτι εάν οί κλάδοι τής διοικήσεως, όλα τα ‘Υπουργεία, 
δλαι αί Άρχαί, έμπευσθοΰν από το αγροτική' αύτό 
πνεύμα, ή Χώρα μας θά δυνηθή ν’ άναρρώση.

Κύριοι,
Ή Κρήτη καλείται να συμβάλη εις τό έργου αυτό 

τής παραγωγής, τής βελτιώσεως τής Εθνικής οικονο
μίας. Ή Κρήτη δπως προ ολίγου έλέχθη—καί θά ήτο 
κοινοτυπία νά τό έπαναλάβω —ήΚρήτη ή οποία έλάμ- 
πρυνεν την Ελληνικήν Ιστορίαν διά χρυσών σελίδων 
ή Κρήτη ή οποία έχει εκτός του πλούτου του ανθρω
πίνου καί μέγιστον πλούτον άνεκμετάλλευτον ακόμη, ή 
Κρήτη ή οποία άποτελεϊ μίαν άπάνθησιν εύγενή τής 
Ελληνικής φυλής (χειροκροτήματα), μίαν έξέλιξιν καί 
μίαν επιλογήν εν τω μέσω τής Ελληνικής Φυλής, εί
ναι προ παντός προωρισμένη νά είναι καί ή σημαιο
φόρος τής κινήσεως ταύτης, διότι έχει πολλά στοιχεία 
νά πρωτοστατήση. Θά μοί έπιτρέψητε ολίγους αριθμούς 
διά νά ίδωμεν οτι έχει συγκριτικώς πρός άλλας περι
φέρειας τής Χώρας πολλά στοιχεία προόδου καί δυ
ναμικότητας.

'Η Κρήτη αποτελεί τό 1)16 περίπου τού έμβαδού 
ολοκλήρου τής Ελλάδος, δηλαδή, από 130.000 περί
που χιλιόμετρα, άποτελεϊ τά 8 1)2 χιλ. συνεπώς καί τό 
1)16 τού πληθυσμού τής Χώρας ή οποία έχει πληθυ
σμόν 6 1)2 εκατομμυρίων καί πλέον κατοίκων (’Η 
Κρήτη έχει περί τάς 386.000—400.000). Έχει τέλος 
τό 1)20 τών καλ)μένων εκτάσεων. Απέναντι των 
ποσοστών τούτων ποία είναι, ή άντιπροσώπευσις εις 
άξίαν επί τής συνολικής παραγωγής τής Ελλάδος·, 
Τό 1)10. Ενώ βλέπομεν δτι έχει πολύ δλιγώτερα τού 
1)10 εις πληθυσμόν, αποτελεί εις άξίαν τό 1)10 διότι 
έχει πολύτιμα προϊόντα, διότι εις όλιγώτερον χώρον 
εργάζονται καλλίτερα οι κάτοικοι. Καί μίαν ματιά νά 
οίξη κανείς εις τά βουνά τά οποία χαρακτηρίζονται 
πολλάκις ως ΓΙατρίς τών Ηρώων θά ΐδη δτι άναμέ-
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νουν τήν δενδροκομικήν έκμετάλλευσιν.

Εάν προηγηθή μία κατάλληλος συγκοινωνία και 
μία κατάλληλος Αγροφυλακή καί αυτά τα βουνά είναι 
δυνατόν πλεΐστα δσα να παραγάγουν. "Ινα μή παραλεί 
ψω ένα πλούτον άλλοτε περιφρονημένον, θα αναφέρω 
τό Χαρούπι, το όποιον ίσως μίαν ημέραν να Ιδωμεν να 
μας παράγη όλόκληρον την ζάχαριν εκ 300.000.000 
δκ. Μελετάται τό ζήτημα. Δέν είναι άκατόρθωτον. Δέν 
θέλω να είσέλθω εις λεπτομερείας, φαντάζομαι δτι θά 
γίνουν εισηγήσεις καί επομένως λίαν έπικαίρως συνέρ
χεται τό Συνέδριον. Θά τόνωση τάς προσπάθειας τού 
Κράτους, θά δείξη δτι δέν πρέπει ν’ άναμένωμεν τά 
πάντα άπό τό Κράτος αλλά προ παντός σύμφωνα με 
την αρχήν τού καταμερισμού των έργων αυτοί οι πα
ραγωγοί ωργανωμένοι πρέπει να συμβάλουν εις τήν δι- 
οίκησιν τών κοινών.Τό Κράτος τώ αρκεί έάν άσκή μίαν 
άνωτέραν έποπτείαν καί καθοδήγησιν. Πρέπει κυρίως 
οι ΓΙολΐται να μή αναμένουν τά πάντα απ’ αυτό αλλά 
νά έργάζωνται.Είναι εδώ αξιον πολλής προσοχής δτι καί 
ή αύτοδιοίκησις κατακτά εις τήνΚρήτην έδαφος διάτών 
Επιμελητηρίων, Συν)σμών και λοιπών οργανώσεων.

Κύριοι,
Μέ τήν ευχήν δτι τό Συνέδριόν σας θά άποτελέση 

όντως Σταθμόν εις τήν εξέλιξη’ τής εθνικής οικονο
μίας τής Χώρας, θά μοί έπιτρέψητε ν’ απευθύνω ένα 
εγκάρδιον καί θερμόν χαιρετισμόν πρός ‘Υμάς και 
προς όλους εκείνους τούς οποίους Σείς εκπροσωπεί ιε 
ενταύθα.
ΠΡΟΕΔΡΟΣ Ό κ. Δήμαρχος Χανίων έχει τον Λόγον. 
Ι. ΜΟΥΝΤΑΚΗΣ (Δήμαρχος Χανίων) Ας επιτρο
πή καί εις εμέ εξ ονόματος τού Δήμου Χανίων τόν 
οποίον αντιπροσωπεύω νά χαιρετίσω τούς αντιπροσώ
πους τού Γεωργ. Κόσμου τής Νήσου καί νά ευχηθώ 
όπως αΐ αποφάσεις υμών εύρωσιν πάσαν ύποστήριξιν 
καί συμπληροισωσιν εκείνο τό όποιον επιζητεί τό Συνέ- 
δριον. Είναι εύχάριστον, Κύριοι, δτι άντελήφθημεν 
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πάντες έπισταμένως και οΐ άγρόται και ο εμπορικός 
κόσμος δτι μόνον διά τής καλλιέργειας τής Γής είναι 
δυνατόν τό Κράτος μας να εύημερήση καί ημείς αύτοί. 
Είναι εΰοίωνον δτι εις τό Συνέδριον αυτό παρίστανται 
διάφοροι επιστήμονες ξένων κλάδων προς την Γεωρ
γίαν, οι όποιοι έδωσαν τό παράδειγμα είς τον αγρότην 
τής εντατικής καλ)γείας τής επιστημονικής τοιαύτης 
και τής διαδόσεως των προϊόντων. Χαιρετίζων λοιπόν 
πάντας υμάς εξ ονόματος τής πόλεως Χανίων εύχομαι 
όπως εύοδωθή δ σκοπός διά τον οποίον συνήλθατε 
ενταύθα.

ΠΡΟΕΔΡΟΣ Όκ. Μπεμπής έχει τόν λόγον έπί τοΰ 
θέματος τής Αγροτικής Ασφαλείας.

Δ. ΜΠΕΜΠΗΣ (Πρόεδρος Γεωργ. Επιμελητη
ρίου Ρεθυμνης).

Κύριοι Αντιπρόσωποι τής Κυβερνήβεως
Κύριοι Γερουσιασται και ΒονλευταΙ
Κύριοι Σύνεδροι,

Θά μοί έπιτραπή αξιότιμοι Κύριοι, να νομίζω δτι 
θά έθεωρεϊτο αφέλεια, τό να έπιχειρήση τις να παρα- 
σιήση πόσης μεγάλης σημασίας ζήτημα είναι τό ζήτη
μα τής Αγροτικής ασφαλείας, επί του οποίου στηρίζε
ται κατά πρώτιστον λόγον ή άνάπτυξις καί πρόοδος τής 
γεωργίας, τού κλάδου δηλονότι εκείνου είς τόν όποιον 
ανήκει τό μεγαλύτερον ποσοστόν τοΰΈλληνικοΰ Λαοο.

Έχει διαπιστωθή κατά τρόπον αδιαμφισβήτητον ό
τι ή αγροτική ασφάλεια εν τη Νήσω δεν λειτουργεί 
έπιτυχώς.

Δέν δυνάμεθα βεβαίως νά παρίδωμεν δτι ή φύσις 
τής υπηρεσίας ταύτης είναι τοιαυτη ώστε νά άποκλείη 
τήν άξίωσιν τής κατά γράμμα εφαρμογής των έκάστο- 
τε θεσπιζομένων.

Δέν δυνάμεθα επίσης νά παρίδωμεν δτι ή κατανο
μή τής αγροτικής περιουσίας εν Κρήτη είναι τοιαΰτη 
ώστε νά άποκλείη τελείως τήν λήψιν των ριζικών έκεί- 
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νων μέτρων, ατινα θά άπητούντο, καί ο’α θά ήσαν δ 
αναγκαστικός καθορισμός ζωνών κτηνοτροφικών καί 
τοιοΰτων άπηγορευμένων.

Λυνάμεθα δμως κάλλιστα να άξιώσωμεν τήν λήψιν 
μέτρων ατινα θά βελτιώσωσι τήν κατάστασιν τής Ά- 
γροτικής’Ασφαλείας κατά τρόπον δστις χωρίς νά κατα 
στρέψη τήν κτηνοτροφίαν, θά προστατεύη έπαρκώς 
τήν γεωργίαν .Η έξέτασις τοΰ ζητήματος δέον νά χω 
ρισθή εις τρία μέρη:

Οικονομικόν, Διοικητικόν, Δικαστικόν.

Α'. ΟΙΚΟΝΟΜΙΚΟΝ
Δύο συστήματα οικονομικής εξυπηρετήσεις τοΰ Σώ

ματος προβλέπονται υπό τοΰ ίσχύοντος διά τήν Κρή
την Νόμου «Κώδικος Αγροφυλακής Κρήτης» 1) Τό 
διά των περιφερειακών Ταμείων αγροφυλακής λει- 
τουργούντων κατά Έποπτικάς Περιφερείας (Νομούς) 
καί 2) τό διά τών ιδίων αυτοτελών λογαριασμών δυνα 
μενών νά λειτουργήσουν κατά αγροτικός περιοχάς (Κοι 
νότητας).

Τό πρώτον παρουσιάζει τό μειονέκτημα οτι μέ οί- 
ονδήποτε ποσοστόν φορολογίας,εντός βεβαίως λογικών 
όρίων, δέν είναι δυνατόν νά ύπαρξη ή προϋπόθεσις 
δτι εξασφαλίζεται ή επάρκεια τοΰ Περιφερειακού Τα
μείου Αγροφυλακής διότι τούτο έξαρτάται από τά πο- 
σά τών προϊόντων ατινα πρόκειται νά έξαχθώσι καί τά 
όποια δέν δυνάμεθα εκ τών προτέρων νά γνωρίζωμεν.

Έχει έπανειλημμένως παρατηρηθή ανεπάρκεια τών 
Ταμείων τούτων, καί έχουσιν έλθη έπανειλημμένως εις 
τήν άναπόδραστον ανάγκην τά Εποπτικά Συμβούλια 
Αγροφυλακής νά αΰξήσωσι τάς έπιβληθείσας φορολο 
γίας, νά άναθέσωσι εις τάς Κοινότητας τήν μισθοδο
σίαν τών αγροφυλάκων επί τινα χρόνον, νά διακόψω 
σι τάς πληρωμάς καί νά άφήσουν τέλος άνευ μισθοδο
σίας τά όργανα τής αγροφυλακής, ύπάρχουσι δε καί 
σήμερον πολλοί Αγροφύλακες εϊς τινα διαμερίσματα, 
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εχοντες vex λάβωσι μισθούς πολλών μηνών παρελθόν
των ετών.

Όλοι οι λόγοι βεβαίως αυτοί είναι σοβαροί και τεί
νουν εις το να άπομακρύνουν στοιχεία καλά από τοΰ 
να άναλάβωσι την υπηρεσίαν τοΰ Άγροφύλακος.

2) Τό δεύτερον σύστημα εΐνε τό τών ιδίων αυτοτε
λών λογαριασμών τών Κοινοτήτων.

Τό σύστημα τούτο παρουσιάζει τό πλεονέκτημα δτι 
ύποχρεωτικώς βεβαιοΰνται δσα ποσάάκριβώς άπαιτοΰν- 
ται διά την πληρωμήν τών αγροφυλάκων έκάστης πε
ριοχής και χωρίς να παρουσιάζεται ενίοτε ή ανάγκη 
τής ύπερμέτρου έπιβαρύνσεως τών κτηματιών, εξα
σφαλίζεται ή επάρκεια τής οικονομικής έξυπηρετήσεως 
τών Αγροφυλάκων έκάστης αγροτική; περιφερείας.

Λαμβανομένου δε ύπ’ δψει δτι διά τοΰ συστήματος 
τούτου μειοΰται ή εργασία τών υπαλλήλων Αγροφυ
λακής είναι βέβαιον δτι ή Κεντρική υπηρεσία, θά 
εξυπηρετείτο οικονομικώς διά τών προστίμων καί δι
καστικών τελών.

Δυστυχώς τό σύστημα τοΰτο προϋποθέτει δύο τινά: 
1) Κοινότητας ανεπτυγμένος καί προωδευμένας δυνα- 
μένας νά ρυθμίζωσι τό λογιστικόν μέρος κανονικώς καί 
εγκαίρως, καί αί'τινες αν δέν ληφθή μέτρον περιορι
σμού τής δημιουργίας νέων, τιθεμένου ως έλαχίστου 
ορίου τών χιλίων κατοίκων διά τήν σύστασιν νέας Κοι- 
νότητος, θά καταλήξωσιν εις τελείαν άποσύνθεσιν καί 
θά συμπαρασύρωσιν εις τήν καταστροφήν καί τήν α
γροφυλακήν διότι δέν είναι δυνατόν νά νοηθή αυτη 
άνευ τής συνεργασίας, μετά τής άρμοδίας τοπικής αρ
χής, τήξ Κοινότητας. 2) Διάθεσιν υπαλλήλων αγροφυ
λακής δπως μή άντιδρώσι εις τήν εφαρμογήν τοΰ συ
στήματος, διότι είναι φυσικόν νά σκέπτωνται ούτοι 
δτι επιτυγχάνοντας τοΰ συστήματος τούτου κινδυνεύει 
νά θεωρηθή ως περιττή ή θέσις ένίων τούτων.

Λόγω τής άνεπαρκείας τών Κοινοτήτων άφ’ένός καί 
εκ τής άντιδράσεως τών εχόντων αντίθετον γνώμην
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υπαλλήλων, δεν ηύδοκίμησεν είς ώρισμένον νομόν το 
σύστημα τούτο τύ όποιον κατόπιν αίτήσεως των Κοι
νοτήτων ε’χεν άποφασισθή να έπιβληθή.

Κατόπιν όλων αυτών καταλήγομεν ότι είναι α- 
δυνατον να άποκτήσωμεν παγίαν οικονομικήν έξυ- 
πηρέτησιν τού σώματος είμή μόνον όταν το Κράτος 
αναλάβη την μισθοδοσίαν των οργάνων αγροφυλακής, 
έπιβάλλον άνάλογον φορολογίαν, συνεισπραττομένην 
μετά δημοσίων φόρων καί χωρίς να χαρακτηρίζεται ώς 
ιδία υπέρ αγροφυλακής τοιαυτη.

Μόνον διά τού τρόπου τούτου θά καταστή δυνατόν 
νά έξυπηρετηθή το Σώμα οίκονομικώς και να έξευρε- 
θώσι κατάλληλα πρόσωπα πρός άνάληψιν του έργου 
τού άγροφύλακος επί του οποίου στηρίζεται ή πρόοδος 
τής γεωργίας τοϋ μεγαλυτέρου τούτου κλάδου τής Ε
θνικής ημών οικονομίας, διότι ουτω θά άποκτήσωσι 
τά όργανα ταΰτα συνείδησιν ύπαλλήλλου καί θά παύ- 
σουν νομίζοντα ότι είναι προσωρινοί έργάται ώρισμέ- 
νων επιτηδείων.

Γενομένου τούτου δεκτού έχομεν την γνώμην δτι 
θά ήτο εξυπηρετικόν όπως ληφθή άρμοδίως άπόφασις 
καί μειωθούν κατά 50 ο)ο αί παλαιαί απαιτήσεις των 
περιφερειακών Ταμείων Αγροφυλακής εκείνων εκ τών 
δφειλετών των, οί'τινες εντός ώρισμένης προθεσμίας 
τακτής καλούμενοι, θά προσήρχοντο νά έκπληρώσωσι 
τάς υποχρεώσεις των.

Διά τού τρόπου τούτου γεννώνται βασιμώταται ελ
πίδες δτι εντός έλαχίστου χρονικού διαστήματος θά 
κατορθωθή ή εϊσπραξις μεγίστου μέρους τών απαι
τήσεων τούτων τού Περιφερειακού Ταμείου Αγρο
φυλακής, αϊτινες ώς επί τό πλεϊστον προέρχονται 
από πρόστιμα, δικαστικά έξοδα καί τέλη αγροτών 
οϊτινες εις την πραγματικότητα δέν είναι άγροζημιω- 
ταί αλλά τούς έφερεν ενώπιον τού Δικαστηρίου ή α
φέλεια ενός άγροφύλακος, τό πείσμα ενός χωριανού 
των, καί ή έλλειψις τού άπαιτουμένου χρόνου διά τον 



— 36 -

Αγρονόμον δπως προβή εις βαθυτέραν καί λεπτομε
ρή έξέτασιν τής υπό τούτου δικαζόμενης καταγγελίας.

"Έχομεν δε ύπ’ ό'ψει τον Νομόν Ρεθύμνης ουτινος 
το Περιφερειακόν Ταμεΐον αγροφυλακής έχει τοιαύ- 
τας παλαιάς απαιτήσεις κυμαινομένας περί τα τρία 
εκατομμύρια δραχμών, ενώ αί παλαιαί του υποχρεώ
σεις εις μισθούς Αγροφυλάκων παρελθουσών χρή
σεων δεν ανέρχονται ούτε εις τό ό'γδοον τών απαιτή
σεων του τούτων.

Β'. ΔΙΟΙΚΗΤΙΚΟΝ
Τό Διοικητικόν μέρος τοΰ ζητήματος απαιτεί ριζι- 

κάς τροποποιήσεις.
Οί κ. κ. Συνάδελφοι είσηγηταί επί τοΰ δέματος ε- 

χουσι καταρτίσει τάς εισηγήσεις των πρός ας καί η
μείς συμφωνοΰμεν.

'Έχομεν τήν γνώμην δτι εν πάση περιπτώσει πρέ
πει να θεωρηθώσι απαραίτητοι αί εξής τροποποιή
σεις εις τον υφιστάμενον Νόμον,εις περίπτωσιν καθ’ 
ήν τελικώς δεν έπικρατήση ή γνώμη τή; καταργήσεως 
καί άντικατάσεώς του.

1) Εις τό άρθρον 15 τό κανονίζον τήν σύνθεσιν 
καί λειτουργίαν τών άγρονομικών Συμβουλίων να 
γίνη τροποποίησις διά τής οποίας τρίτον μέλος τοΰ 
Συμβουλίου τούτου θά είναι ο Πρόεδρος τής οικείας 
Κοινότητας αντί τοΰ διά τοΰ εν λόγφ ά'ρθρου όριζα- 
μένου προϊσταμένου τής δημοσίας ασφαλείας άξιω- 
ματικοΰ τής χωροφυλακής.

2) Εις τό ά'ρθρον 16 έδάφ. 4 μετά τήν παράγρα
φον «εκλέγει τά κοινοτικά όργανα αγροφυλακής» να 
προστεθή ή φράσις «κατόπιν προτάσεως τοΰ Κοι- 
νοτικοΰ Συμβουλίου τής ένδιαφερομένης κοινότητας. 
Εις περίπτωσιν δε καταφανούς άντιθέσεως μεγάλη; 
πλειοψηφίας τών κτηματιών τής περιοχής πρός τό 
Κοινοτικόν Συμβούλιον θά είναι έπικρατεστέρα ή αϊ- 
τησις τών κτηματιών έκδηλουμένη διά τών υπογρα
φών πρός τό άγρονομικόν Συμβούλιον».
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3) Το τέταρτον έδάφιον τού άρθρου 28 τό κανο 
νΐζον τα δικαστικά έξοδα καίτέλη παγίως εις 40 δραχ
μάς δΤ έκάστην καταδικαστικήν άπόφασιν και τα δ- 
ποΐα εις την πραγματικότητα ανέρχονται εις δραχμάς 
57, 40 να τροποποίησή ως έξης: Τα ποινικά έξοδα 
και τέλη των έν παραγράφοις 3 καί 4 τοΰ άρθρου 27 
παραβάσεων ορίζονται εις δραχμάς 10—50 κατά την 
κρίσιν του αγρονόμου έν ούδεμιά δμως περιπτώσει 
θά δύνανται νά ύπερβώσι την αξίαν τής έκδικαζομέ- 
νης άγροζημίας, πάντως δέ των κατ’ αντιμωλίαν δι- 
καζομένων μειοϋνται εις το ήμισυ.

4) Εις τό άρθρον 28 έδαφ. 2 νά προστεθή ή πα- 
ράγραφος «έπαφίεται δμως εις την κρίσιν του αγρο
νόμου ή μη επιβολή του όρκου εις τούς αγροφυλα- 
κας ιδιαιτέρως δι’ έκάστην έκθεσιν άγροζημίας.»

Θεωροϋμεν τέλος οτι τυγχάνει πολύ σκόπιμον τό νά 
είσπράττωνται ΰπό τών’Αγροφυλάκων σύλληπτρα διά 
τούς έξης λόγους 1) ’Ως είναι γνωστόν τοιούτων συλ 
λήπτρων δικαιούνται οι αγροφύλακες δταν συλλάβω 
σι επ’ αύτοφώρφ ζώα εις ξένην βοσκήν, και συνεπώς 
ή τοιαύτη εϊσπραξις συλλήπτρων κινεί τό ενδιαφέρον 
διά τήν έκτέλεσιν τής υπηρεσίας των. 2) ώς έπίσης- 
ειναι γνωστόν οί μισθοί τών αγροφυλάκων τυγχά- 
νουσι κατά τό πλεΐστον γλίσχροι καί διά τής είσ- 
ράξεως τών συλλήπτρων ένισχύονται τρόπον τινά 
οΐκονομικώς καί 3) διότι ως επίσης είναι γνωστόν 
πλεΐσται τών άγροζημιών δέν καταγγέλλονται εις τον 
αγρονόμον έφ’ όσον δίδεται τό δικαίωμα εις τον ζη- 
μιωθέντα ιδιοκτήτην νά μή καταγγελθή ή άγροζημία 
εις τόν αγρονόμον καί εις τάς περιπτώσεις συνεπώς 
ταύτας έχομεν τελείαν ατιμωρησίαν τής έστω καί εξ 
άμελείας διαπραχθείσης άγροζημίας ενώ ή καταβολή 
συλλήπτρων θά παρουσιάζετο ώς μικρά τις ποινή. 
Τά σύλληπτρα δέον νά επιδικάζονται διά τής άπο- 
φάσεως τού Αγρονόμου.

Θεωροϋμεν επίσης οτι είναι σκόπιμον καί έξυπη-
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Οπτικόν διύ τό Σώμα τής Αγροφυλακής να τροποποι- 
ηθή ο Νόμος περί προσόντων των Αγρονόμων τι
θέμενου κατωτάτου ορίου ηλικίας κάτω τοΰ οποίου 
να μη δυναται τις να καταλάβη την θέσιν ταυτην ως 
επίσης καί προέλευσις από οικογένειαν κτηματίου.

Φρονοΰμεν επίσης δτι καί γεωπόνοι έχοντες ύπερ
πενταετή τουλάχιστον υπηρεσίαν, θά ήδυνατο κάλ- 
λιστα να καταλάβωσι την θέσιν Αγρονόμου.

Θεωροϋμεν επίσης σκόπιμον δπως εις τούς ’Αστυ
νομικούς Σταθμάρχας δοθή δικαίωμα καί ύποχρέω- 
σις παρακολουθήσεως των Αγροφυλάκων χορηγου- 
μένης αύτοΐς δικαιοδοσίας επιβολής ποινής προστί
μου τίνος, ή ύποχρεουμένων δπως κατά χρονικά δια
στήματα, κατά τριμηνίας επί παραδείγματι, ύποβάλλω- 
σιν άρμοδίως εκθέσεις περί του έργου καί τής ίκα- 
νότητος τών’Αγροφυλάκων τής περιφερείας των, διό
τι ουτω δ άγροφΰλαξ θά αισθάνεται άμεσον Προϊστά 
μενον διαρκώς παρακολουθούν τα αυτόν, πράγμα τό 
όποιον δεν δυναται νά πράξη δ αγρονόμος λόγφ τής 
εύρείας περιφερείας τήν όποιαν ΰποχρεούται νά έπο- 
πτεύη, μη αποκλεισμένου άλλως καί τού καθ’ οιονδή- 
ποτε τρόπον ελέγχου τού αγρονόμου.

Διά τού τρόπου τουτου θά έπέλθη πλήρης επαφή 
τής χωροφυλακής καί αγροφυλακής καί θά παρου- 
σιασθώσι πολλαί περιπτώσεις καθ’ ας καί ή ουτω ώρ- 
γανωμένη Αγροφυλακή θά προσφέρη πολυτίμους υ
πηρεσίας εις τό έργον τής Χωροφυλακής.

Θεωροΰμεν επίσης σκόπιμον δπως ή θητεία τών 
αγροφυλάκων παραμείνη ένιαυσία, άναδιοριζομένων 
τών τυχόν ικανών δι’ έν έκάστοτε έτος, ί'να καί οΰτοι 
έχωσι ύπ5 δψει δτι κατ’ έτος πρόκειται νά κριθή ή ι- 
κανότης των καί άναγκάζωνται ουτω νά εκτελώσι 
μετά ζήλου τά καθήκοντά των.

Γ'- ΔΙΚΑΣΤΙΚΟΝ
Θεωροΰμεν απαραιτήτους τάς εξής τροποποιήσεις 

έπί τοΰ δικαστικού μέρους τού Νόμου.
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1) Αί προθεσμίαν προς κλήτευσιν κατηγορουμένων 
καί μαρτύρων συντέμνονται ειςτό ήμισυ των ωρισμέ- 
νων διά την τακτικήν ενώπιον των Πταισματοδικεί
ων διαδικασίαν.

2) Αί ερήμην αποφάσεις άμα τη τελεσιδικία των 
να καθίστανται έκτελεσταί καί να ανατίθεται ή έκτέλε 
σίς των εις τα αστυνομικά όργανα δι’ άποτίσεως τής 
επιβεβλημένης ποινής καί ούχί διά βεβαιώσεως ως 
δημοσίου εσόδου ταυτης.

3) Τά τέλη σημάνσεως των πειθαρχικών αποφά
σεων κατά αγροφυλάκων μειοϋνται εις Δραχ. 40.

4) Διά ζημίας μέχρι Δραχ. 10 εις καλλιεργημένα 
κτήματα καί μέχρι Δρ. 20 εις ακαλλιέργητα ν’άποσβέ- 
νυται το αξιόποινον έφ’ δσον δ ζημιωθείς ιδιοκτήτης 
άποζημιωθή ΰπό τού ζημιωτοΰ έν άρνήσει δέ του ίδιο 
κτήτου νά δεχθή την καταβολήν τής άποζημιώσεως δ 
ζημιωτής δικαιούται ν’ άποστείλη διά ταχυδρομικής 
επιταγής τήν αξίαν τής ζημίας ως αύτη έξετιμήθη ύπό 
τού αγροφύλακας ή έκτιμητοΰ.

5) Ό άγροφύλαξ λαμβάνων γνώσιν έγγράφως τής 
άποζημιώσεως τού Ιδιοκτήτου δέν δικαιούται νά συν- 
τάξη έκθεσιν άγροζημίας.

6) Εάν ή τροποποίησις αύτη δέν γίνη δεκτή υπό 
των αρμοδίων νά παρασχεθή το δικαίωμα εις τόν αγρο
νόμον νά άπορρίπτη τήν μήνυσιν τής ως άνω περιπτώ- 
σεως μή καταλογίζων ούτε πρόστιμον ούτε δικαστικά 
έξοδα καί τέλη.

Τέλος προτείνομεν όπως επιτροπή έκ 4 Βουλευτών, 
ένός εξ έκάστου Νομού τής Κρήτης άναλάβη τόν κα
ταρτισμόν νομοσχεδίου βάσει των εις τό παρόν Συνέ
δρων άναπτυχθεισών γνωμών καί έπιδιώξη τήν ψή- 
φισίν του.

Πρόεδρος. Ό κ. Μιχαήλ Μανασάκης (αντιπρόσω
πος Έλαιοταμείου Ηρακλείου) έχει τόν λόγον.

MIX. ΜΑΝΑΣΑΚΗΣ Αξιότιμοι Κύριοι,
Προτού είσέλθω εις τήν εισήγησιν τού κυρίου ύπό 
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συζήτησιν θέματος αισθάνομαι την υποχρέωση δπως 
Ευχαριστήσω καί εκ μέρους μου, καί εκ μέρους είμαι 
βέβαιος, δλου του Συνεδρίου, τον διακεκριμένου πολι- 
τευτήν κ. Μυλωνάν, διά τούς καλούς καί ωραίους λό
γους τούς οποίους είπε διά την Κρήτην καί διά τον 
Κρητικόν Λαόν.

'Ο Κρητικός λαός βαθύτατα αισθάνεται το βάρος 
τής κληρονομίας του καί μάλιστα αντιλαμβάνεται τάς 
μεγάλας σημερινάς πραγματικός άνάγκας του, καί 
τούτων ένεκα ακάθεκτος ώρμησε προς την πρόοδον 
τών ειρηιικών έργων του.

Γνωρίζει δτι από γεωγραφικής, γεωλογικής, κλίμα· 
τολογικής καί πλουτοπαραγωγικής άπόψεως τα δωρή
ματα τής φύσεως εις την Μεγαλόνησον είναι μέγιστα. 
Γνωρίζει δτι έ αρχαίος πολιτισμός πρώτος ήκμασεν 
έδώ, ένθα καί εύρέθησαν οι πρώτοι γραπτοί Νόμοι 
τής ανθρωπότητας εις τάς ιερός πλάκας τής Γόρτυνος, 
ή δέ μυθολογούμενη τότε δικαιοσύνη ύπήρξεν απαρά
μιλλος, εις τρόπον ώστε εις διά την λύσιν τών πέραν 
ακόμη του τάφου διαφορών, ή τότε κρατούσα κοινή 
συνείδησις να θεωρήση ικανούς καί αρμοδίους δι- 
καστάς τούς απογόνους του Κρητός ’ΆρχονταςΜίνωος. 
Γνωρίζει δμως έξ αντιθέτου δτι αί άνάγκαι του, τάς 
οποίας Ιδημιούργησαν ιστορικοί λόγοι καί ιδία ή 
φυλετική ύποδούλωσίς του τών πέντε ολοκλήρων αιώ
νων, είναι μέγισται. Την θεραπείαν τών μεγάλων 
τούτων αναγκών του, εν σχέσει καί πρόςτήν άλματω- 
δώς προϊοΰσαν αύξησιν τού συγχρόνου πολιτισμού, 
επιδιώκει πόση δυνάμει, μετά αύτοπεποιθήσεως, ο 
Κρητικός λαός, μετά την προσφάτως κτηθεϊσαν 
ελευθερίαν του. Μία εκ τών ουσιωδών αναγκών του 
τούτων είναι καί το να άποκτήση την ποθουμένην 
Αγροτικήν του Ασφάλειαν, εις τήν άνάπτυξιν τού ο
ποίου θέματος εισέρχομαι ήδη.

Καί άλλοτε, Αξιότιμοι Κύριοι, είχον τήν τιμήν 
να μοί δοθή ή ευκαιρία είς τό αγροτικόν Συνέδριον
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Ηρακλείου τής 18ης Μαιου 1928, δπως τονίοω δτι 
τό ζήτημα τής αγροτικής ασφαλείας απασχολεί την αν
θρωπότητα, άφ’ ής έσχηματίσθη ή έννοια τής εγγείου 
ιδιοκτησίας, ήτοι αφ’ δτου δ άνθρωπος έπαυσε να ιή 
από τό κυνήγιον καί από τον Νομαδικόν βίον καί έ- 
δόθη εις την Γεωργίαν προς την οποίαν κάθε ύμνος 
είναι κατώτερος τής πραγματικότητας, ήτις συν τοϊς 
άλλοις άγαθοΐς έδημιουργησε την μονιμότητα τής κα
τοικίας του ανθρώπου, έξ ής έδημιουργήθη άρχικώς 
ή αλληλεγγύη μεταξύ των ανθρώπων καί του εδάφους 
διά ταυτης δέ νοείται ή ιδέα τής Πατρίδας καί συντε- 
λεΐται ή Πολιτεία καί ή εννομος τάξις.

Τό ζήτημα τής αγροτικής ασφαλείας ως έκδήλωσις 
τής δημοσίας καί ιδιωτικής ζωής είναι κατ’ εξοχήν 
συνδεδεμένον μέ την ιστορικήν έξέλιξιν, με τάς παρα
δόσεις καί μέ την πολιτειακήν, πολιτικήν καί Κοινω
νικήν κατάστασιν παντός λαοΰ.

Δέν θά έπαναλάβω νυν δσα εν τώ Συνεδρίω έκείνω 
έξέθηκα εν σχέσει μέ τήν ίστοοίαν του θεσμού τής Ά- 
γροτικής’Ασφαλείας από τών αρχαιότατων χρό' ων μέ
χρι σήμερον, ούτινος θεσμού διατάξεις ευρίσκει τις 
εις τούς άνακαλυφθέντας έν Γόρτυνι πρώτους γρα
πτούς Νόμους τής ανθρωπότητας, ε’ις τήν μετέπειτα 
Νομοθεσίαν τού Σόλωνος καί εις τόΔωδεκάδελτον τών 
Ρωμαίων. Ωσαύτως δέν θά ασχοληθώ μέ τήν έξιστό- 
ρησιν τού ζητήματος κατά τάς περιόδους των Εθνι
κών δουλειών τής Ενετοκρατίας μέχρι τού 1878, θά 
περιορισθώ δέ μόνον εις τά συστήματα άτινα έφηρ- 
μόσθησαν έν Κρήτη από τού 1878 καί εντεύθεν οπό
τε πρώτον μετά παρέλευσιν ολοκλήρων πέ'τε αιώνων 
έδόθη τό δικαίωμα από τον τελευταιον άπαίσιον Δυ
νάστην εις τον άφορήτως τότε δουλεύοντα Κρητικόν 
λαόν δπως μετάσχη κάπως εις τήν διοίκησιν τών άφο- 
ρώντων αύτόν ζητημάτων, εκ τών οποίων έν εκ τών 
σπουδαιοτέρων ήτο καί τό τής Αγροτικής Ασφαλείας.

‘Η μετά τό 1878 έκδίκασις τών άγροζημιών υπό 
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το πρώίον τότε έγκαθιδρυθένίωνΛ^μάρχων επέφερεν 
αρκετά καλά αποτελέσματα, ανάλογα εννοείται με την 
ικανότητα τών έφαρμοζόντων το σύστημα τοϋτο προ
σώπων. 'Υπήρξαν Δήμαρχοι πραγματικοί ευεργέται 
του διαμερίσματος των χρησιμοποιήσαντες και αυτήν 
ακόμη την ποινήν του προστίμου και προσωπικής κρα- 
τήσεως, όχι μόνον προς κολασμόν τών άγροζημιωτών 
καί περιορισμών τών άγροζημιών, άλλα και προς άμε
σον αυξησιν τής Εθνικής παραγωγής, μέ τρόπον πρα
κτικόν, άπαλλάσσοντες τούς δι’ άγροζημίαν καταδικα- 
σθέντας τής έπιβληθείσης αύτοϊς ποινής, έφ’ όσον οι 
τελευταίοι ούτοι έφύτευον και συνετήρουν εντός ωρι- 
σμένης προθεσμίας έλαιόδενδρα εις τους αγρούς των. 
Εύχής εργον θά ήτο αν το πρακτικόν τούτο μέτρον 
έφηρμόζετο καί σήμερον ακόμη διά πάσαν αναστολήν 
καί μετατροπήν ποινής καί επ’ αυτών ακόμη τών ύπό 
τώντακτικώνΔικαστηρίωνκαταδικαζομένων είςστέρησιν 
τής προσωπικής των ελευθερίας εις ους χορηγοΰσιν οι 
κείμενοι Νόμοι ύπό ώρισμένας προϋποθέσεις το ευερ
γέτημα τής αναστολής ή μετατροπής τής ποινής ταύτης.

Τούς Δημάρχους διεδέχθησαν οί Έπόηται καί 
τούτους οί Δημόσιοι Κατήγοροι καί τούτους οί Ά- 
γρονόμοι τού Διατάγματος 747 του 1913, ίσχύον- 
τος μέχρι τού 1926, οπότε κατηργήθη ύπό τής τότε 
Δικτατορίας. Τό τελευταΐον τοϋτο σύστημα τής Στρα
τιωτικής Όργανώσεως τής Αγροφυλακής Κρήτης, 
ύπήρξε κατά την κρατήσασαν άντίληψιν τό σχετικώς 
καλύτερον τών μέχρι σήμερον έφαρμοσθέντων, λόγφ 
τής συνοχής εις τήν Διοίκησιν τού Σώματος, τής συν
τομίας εις τήν είσήγησιν καί έκδίκασιν τών άγρο
ζημιών καί είς τήν ταχεϊαν εΐσπραξιν τών προστί
μων καί αποζημιώσεων, προς δέ, λόγω τών μεγάλων 
ύπηρεσιών, ας τό ούτω πως ώργανωμένον τοϋτο Σώ
μα τής αγροφυλακής Κρήτης, προσέφερεν είς τήν Δη
μοσίαν ασφάλειαν.

’Αφ’ δτου τό σύστημα τοϋτο κατηργήθη, ως ανω, 
κατά τό 1926, μέχρις ού έφαρμοσθή ενταύθα δ είδι- 
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κός διά την Κρήτην, δ συνεπεία διαμαρτυριών τοΰ 
Κρητικού Λαοΰ, ψηφιστείς Νόμος ΰπ’ άριθ. 3394 
τής 14ης-7-1927. Περί Αγροτικής Ασφαλείας και 
Αγροφυλακής Κρήτην ή αγροτική ασφάλεια Κρή
της, υπό το καί εν τη λοιπή Έλλάδι κρατούν τότε σύ
στημα τοΰ Νομοθ. Διατάγματος τοΰ 1926 διήλθε δει
νήν κρίσιν, άφήκε δέ θλιβεράς αναμνήσεις το σύστη
μα εκείνο τής συντάξεως των Κοινοτικών ερανικών 
καταλόγων προς πληρωμήν τών αγροφυλάκων, ών 
αρκετοί ακόμη δεν έπληρώθησαν, καθ’ δ οι μεν αγρο
φύλακες είναι απολύτως αδέσποτοι, οι δέ Είρηνοδί- 
και εις τήν αρμοδιότητα τών οποίων ένήχθη ή έκδί- 
κασις τών άγροζημιών έλαχίστας εκ τούτων έδίκα- 
σαν καί πλεισται παρεγράφησαν, αι δέ αγροτικοί πε- 
ριουσίαι άφέθησαν κατά τό πλεΐστον εις τήν διάθε- 
σιν τών κακοποιών.

Μέ άνακούφισιν δθεν δ Κρητικός λαός, δστις εν 
συνόλω, δύναμαι τα εϊπω, είναι Αγροτικός, διότι καί 
οι κάτοικοι τών πόλεων κατά μεγίστην πλειοψηφίαν 
ασχολούνται καί αυτοί ακόμη οι διανοούμενοι, μέ τήν 
καλλιέργειαν αγροτικών κτημάτων, είδεν έφαρμοζό- 
μενον τό σύστημα τοΰ ανωτέρω Νόμου 3394 τοΰ 
1927, τό όποιον στηρίζεται επί τών γνωστών βάσεων: 
1) τής κατά Πρωτοδικειακάς περιφερείας ένώσεως 
τών Κοινοτήτων εις κοινόν περιφερειακόν Ταμείου 
αγροφυλακής 2) τής κατά Ειρηνοδικειακάς κατά τό 
πλεΐστον περιφερείας ίδρύσεως δευτεροβαθμίων αγρο 
νομικών Συμβουλίων καί 3) τής κατά Κοινοτικάς 
περιφερείας Ιδρύσεως πρωτοβαθμίων τοιούτων Συμ 
βουλίων, μέ διακεκριμένος εξουσίας έκαστον Συμ- 
βούλιον καί μέ Αγρονόμον δικάζοντα τάς άγροζη- 
μίας καί δυνάμενον νά έπιβάλη καί τήν ποινήν τής 
μέχρις ενός μηνός κρατήσεως, εις ωρισμένας περι
πτώσεις άγροζημιών.

Καί τό σύστημα τούτο ως ανθρώπινον κατασκεύα
σμα είχε βεβαίως τάς άτελείας του, αιτινες δέν έβελ- 
τιώθησαν δεόντως, ως περιεμένετο, διά τοΰ μεταγενε
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στέρου Νόμου ΰπ’ αριθ. 3 622 της 12]7]928 αλλά του
ναντίον ηΰξήθησαν επί ζημία τής 'Εθνικής παραγω
γής διότι κακώς κατά παρερμηνείαν τοΰΣυντάγματος 
έθεωρήθη δ πρώτος οΰτος Νόμος ΰπ’ άρ. 3394 ώς 
αντισυνταγματικός, ως δε διεμορφώθη και μεταγενε- 
στέρως διά του ύπ’ αριθ. 4491 του 1930 Νόμου, τοΰ 
νυν έφαρμοζομένου, ΰπάρχουσιν ουσιώδεις ατέλειαι 
τοΰ συστήματος τούτου αϊτινες άπαραιτήτως και ε
πειγόντως πρέπει νάθεραπευθώσιν διά άναλόγου Νο
μοθετικής μεταρρυθμίσεως, καί συγκεκριμένως:

1) Οι “Αγρονόμοι, ως ΔικασταΙ επί τών άγρο- 
ζημιών, δεν πρέπει νά θεωρούνται, ώς απλώς άσκοΰν- 
τες Αστυνομικά καθήκοντα, αλλά πρέπει νά θεωρηθή 
οτι άσκοΰσι δικαστικά τοιαΰτα καί δη ουσιωδέστατα 
σχέσιν ά'μεσον έχοντα με την προστασίαν τής Εθνι
κής παραγωγής, ήτις αποτελεί την συνισταμένην δ- 
λων τών πλουτοπαραγωγικών δυνάμεων τής χώρας.

'Ως Δικαστα! Δικαιοσύνης, συνδεομένης μέ την 
μεγάλην μάζαν τοΰ εργαζομένου γεωργικού λαοϋ, τά 
προϊόντα τοΰ οποίου γεωργικά καί κτηνοτροφικά ά- 
ποτελοΰσι το οικονομικόν έρεισμα Ατόμων, Δημο
σίου καί Κοινωνικού Συνόλου, πρέπει νά άπονέμω- 
σι την Δικαιοσύνην ταυτην ώς Πραγματικοί Δικα- 
σται, διοριζόμενοι κατά Νόμον ορίζοντα τά προσόν
τα αυτών καί όχι ώς αστυνομικά όργανα τά μόνον 
διά προστίμου τιμωροΰντα τάς αστυνομικός παραβά
σεις, οϊας κατά παράδοξον τή άληθεία τρόπον χαρα
κτηρίζει δ Νόμος, τάς αγροζημίας.

Ιΐλεϊσται άγροζημίαι φέρουσι κατά τάς άρχάς τοΰ 
κοινού ποινικού δικαίου τον χαρακτήρα πλημμελήμα
τος καί Κακουργήματος. Ό την Εθνικήν παραγω
γήν προστατεύων Δικαστής πρέπει νά είναι ίσος ή 
καί ανώτερος τού απλού Πταισματοδίκου, ώς δ Παι
δαγωγός διά τάς μικρός τάξεις τού Δημοτικού Σχο
λείου πρέπει νά είναι ανώτερος τοΰ συνήθους δημο
διδασκάλου. Πρέπει νά έχη δ Δικαστής ούτος τά έφό- 
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δια ούχί μόνον τής Επιστήμης, αλλά και τής προσ
θέτου δικαστικής πείρας, τοΰ μείζονος κύρους, τής 
μείζονος άρμοδιότητος, των μειζόνων κοινωνικών προ 
σόντων, ώστε περιοδεύων να είναι ικανός πραγματι
κός λαϊκός Δικαστής, ο ικανός κοινωνικός Διδάσκα
λος, ό έμπνέων τον σεβασμόν και έπιβάλλων τό κΰ- 
ρος τών Νόμων. Ουδαμώς δε πρέπει να ύστερή εις 
μόρφωσιν, εις άποδοχάς, και εις προαγωγήν τών άλ
λων τακτικών Δικαστών, ών ή υπηρεσία είναι ευχερέ
στερα, διότι ουτοι εχουσι την διαμονήν μόνιμον, 
τον βίον ανετον, τον υλικόν χρόνον επαρκή, τάς βι- 
βλιοθήκας προχείρους καί την σύμπραξιν άλλων δι
καστών ευχερή πρός μελέτην και ορθήν λύσιν τών πα- 
ρουσιαζομένων ζητημάτων, ενώ άντιθέτως δ έπί τών 
αγροτικών αδικημάτων περιοδεύων Δικαστής στερεί
ται δλων τών μέσων καί ευκολιών τούτων. Μέ τον 
τοπικόν Δικαστήν τών αγροτικών αδικημάτων έρχον
ται εις επαφήν έτησίως τουλάχιστον τα 70 ο)ο τών 
κατοίκων τής περιφερείας του, ώς άδικησάντων ή ά- 
δικηθέντων, ένφ άντιθέτως μέ τόν Ειρηνοδίκην ή 
Πταισματοδίκην έρχονται τό πολύ τα 40 ο)ο μέ τόν 
Πρωτοδίκην τα 10 ο)ο μέ τόν Έφέτην τό πολύ τα 2 
ο)ο καί μέ τόν Άεροπαγίτην τό εν δεκάκις χιλιοστόν 
τών κατοίκων τών οικείων περιφερειών των. Τόν έπί 
αγροτικών αδικημάτων Δικαστήν του δ εργαζόμενος 
παραγωγικός λαός έννοεΐ να έχη άρτιον από πάσης 
άπόψεως καί ουδαμώς υστερούντα τών λεγομένων 
σήμερον τακτικών Δικαστών, ουδαμώς δέ θά έδίστα- 
ζον να προτείνω δπως καί Πρωτοδίκαι ακόμη έκ- 
τελώσι καθήκοντα τοιούτου Δικαστοΰ. Πάντως ή έ- 
ξίσωσίς των πρός τούς Πταισματοδίκας αποτελεί τό 
κατώτερον δριον τών δικαίων αξιώσεων τοΰ παρα
γωγικού Κόσμου.

2) Ό ισχύων Νόμος, ώς πρός τάς έπιβαλλομένας 
εις τούς άγροζημιωτάς ποινάς, όχι μόνον τροποποιεί 
τόν κοινόν ποινικόν Νόμον έπί τό έπιεικέστερον επ’ 
ώφελεία τών άγροζημιωτών καί έπί ζημίφ τής Έθνι- 
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κής παραγωγής, αλλά προσθέτως καθιεροΐ πλήρη ου
σιαστικήν ασυδοσίαν εις πλείστας περιστάσεις, εις ας 
μένουσι τελείως ατιμώρητοι πολλοί διαπράττοντες 
αγροτικά αδικήματα, ά'τινα κακώς έχαρακτηρίσθησαν 
ώς άγροζημίαι, καί ά'τινα άνευ τού ανωτέρω νεωτέ- 
ρου τούτου χαρακτηρισμού των, ώς άγροζημιών, δυ
νάμει τοΰ έν ισχύει ειδικού Νόμου, θά έφερον τον συ
νήθη τοιοϋτον τοΰ πταίσματος, τοΰ πλημμελήματος 
καί αυτού ακόμη τοΰ Κακουργήματος.

Τά διά τοΰ Νόμου 3394 ονομαζόμενα «άγροτικά 
άδικήματα» μετονομασθέντα διά τοΰ Νόμου 3622 
«άγροζημίαι* είναι τά ακόλουθα.

α') Ή αγροτική κλοπή, έφ’ δσον ή αξία τοΰ αντι
κειμένου δέν υπερβαίνει τάς δραχ. 500.

β' 'II αγροτική φθορά ή βλάβη ύπ’ ανθρώπων, 
έφ5 δσον ή εις το πράγμα προξενηθεισα ζημία δέν 
υπερβαίνει τάς δραχμ. 500 καί

γ') Ή διά ζώων φθορά ή βλάβη αγροτικών κτη- 
μάτων, άνεξαρτήτως τοΰ ποσού τής εις το κτήμα 
προξενηθείσης ζημίας.

Τά αντικείμενα δέ τών αγροτικών τούτων αδικημά
των ρητώς κατονομαζόμενα έν τφ Νόμφ είναι παρά 
πολλά ήτοι καρποί ήρτημένοι ή συγκβκομισμένοι, 
γεωργικά έργαλεΐα καί μηχανήματα, κατοικίδια 
πτηνά, λιπάσματα, λί&οι, ξύλα, δένδρα, φυτεϊαι, 
σπορά κλπ.

Είς δλας τάς περιπτώσεις ταύτας τό άνώτατον δ- 
ριον τής ποινής ορίζεται εις πρόστιμον μέχρι δραχ. 
500.- ένφ, ώς γνωρίζουσιν οί έξ υμών περί τά Νομι
κά ασχολούμενοι, κατά τον Ποιν. Νόμον ή μέν κλο
πή αντικειμένου μέχρι μέν αξίας δρ. 100 χαρακτηρί
ζεται ώς πταίσμα καί τιμωρείται καί με κράτησιν μέ- 
χρις ενός μηνός, ή δέ κλοπή αντικειμένου αξίας μεί- 
ζονος τών δρ. 100 μέχρι δραχμ. 1000 χαρακτηρίζεται 
πλημμέλημα καί τιμωρείται μέ ανάλογον φυλάκισιν. 
Ή δέ επίτηδες φθορά άλλοτρίας περιουσίας επί μέν 
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ζημίας μέχρι δραχ. 100, χαρακτηρίζεται ωσαύτως 
πταίσμα και με κράτησιν μέχρις ενός μηνός, ή δε τοι- 
αύτη φθορά έπί ζημίας άνω των δραχ. 100 και μέ
χρι δραχ. 10.000 χαρακτηρίζεται πλημμέλημα και τι
μωρείται μέ φυλάκισιν άνερχομένην μάλιστα έπι ζη
μίας δρ. 4000 έως 10.000 εις φυλάκισιν από 2 έως 5 
ετών, ή δέ έπίτηδες φ·&·ορά ή προξενούσα ζημίαν 
άνω των δραχ. 10.000, χαρακτηρίζεται ως κακούργη
μα και τιμωρείται μέ ειρκτήν.

Ό ποινικός Νόμος κατά ταύτα ως πρός την προ
στασίαν τού Γεωργικού πληθυσμού έτροποποιήθη 
ριζικώς επ’ ώφελεία των κακοποιών καί πρός βλάβην 
τού εργαζομένου λαού, διότι όχι μόνον οι έπιβαλλό- 
μεναι ποιναί εις τήν σωρείαν τών περιπτώσεων αιτι- 
νες κατά τον Ποιν. Νόμον θά έχαρακτηρίζοντο ως 
πλημμελήματα καί Κακουργήματα είναι, ας εϊπω, ά- 
στεΐαι, αλλά καί εν πολλοΐς καθιεροΰται κατ’ ουσίαν 
καί ή πλήρης ασυδοσία καί ατιμωρησία ως έπι τών 
περιπτώσεων καθ’ ας άδικοπραγούντες είναι γυναί
κες άκτήμονες καίάνήλικοι άκτήμονες, έφ’δσον διαρ- 
κεΐ ή άνηλικότης τών τελευταίων τούτων,λόγοι τού δτι 
ή μοναδική ποινή τού προστίμου δεν εισπράττεται, 
ως γνωστόν κπϊ διά προσωπικής κρατήσεως. Τήν 
κλοπήν γεωργικών αντικειμένων, καρπών κλπ,ό Ποιν. 
Νόμος τιμωρεί έν τούτοις αυστηρότατα καί μάλιστα 
θεωρεί ταύτην, ως έπιβαρυντικήν περίπτωσιν, έν σχέ- 
σει πρός τήν κλοπήν άλλων αντικειμένων κατά τό 
άρθρον 425, διότι ως έκ τής φύσεως αυτών, ή φρού- 
ρησίς των, φυσικώς αδύνατος εις τον παραγωγόν, 
αφίεται εις τήν δημοσίαν πίΰτιν.

Ή τροποποίησις επομένως τού Ποινικού Νόμου 
εις βάρος τού παραγωγού γεωργού καί ή σχεδόν ατι
μωρησία τού άγροζημιωτού γεννώσι τό συναίσθημα 
βα&είας ψυχικής οδύνης, έξικνουμένης μέχρι διδι- 
καιολογημένης άγανακτήαεως, εις τάς περιπτώσεις 
ίδία τών έπίτηδες διαπραττομένων δι’ ολοκλήρων 
ποιμνίων «άγροζημιών» εις έκτεταμένας πεφυτευμέ- 
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μας εκτάσεις αμπελώνων, κήπων κλπ. αϊτινες άγρο- 
ζημίαι φέρουσιν χαρακτήρα επιδρομών, διότι γνωρί- 
ζοντες θρασύτατοι τινές ποιμένες οτι τιμωρούνται 
μόνον μέ πρόστιμον μέχρι δραχ. 500 εισάγουσιν ε
πίτηδες και δμαδικώς τα ποίμνιά των εις εκτεταμέ
να κτήματα, προξενοΰντες ζημίας πολλών δεκάδων 
και εκατοντάδων χιλιάδων δραχμών μη δυνάμενοι 
μάλιστα να δικασθώσιν εις επ’ αΰτοφώρη). Γυνήσυλ- 
λαμβανομένη καθ’ ήν ώραν τρυγά την ξένην άμπελον 
και έχει κλέψη ή συλλέξη καρπόν ήρτημένον ή και 
συγκεκομισμένον αξίας δρ. 499, ούτε δικάζεται επ’ 
αυτόφωρη), ούτε κατά την μεταγενεστέραν καταδίκην 
της έχει να φοβηθή τι, έφ’ δσον το πρόστιμον δεν 
είσπράττεται διά προσωπικής κρατήσεως.

Τό συμφέρον κατά ταΰτα τοΰ γεωργικού κόσμοι’ 
απαιτεί δπως και επί τών αγροτικών αδικημάτων έ- 
πιβάλληται ή ποινή τοΰ Ποινικού Νόμου ΰπό τοΰ 
αρμοδίου Δικαστικού έχοντας την δικαιοδοσίαν και 
αρμοδιότητα ήν έχει ό Δικάζων Πλημμελειοδίκης 
τοΰ Μονομελούς Ιίλημμελειοδικείου τοΰ Νόμον 
3298 τοΰ 1929.

3) Ή επιτυχία και τοΰ θεσμού τής Αγροτικής 
Ασφαλείας, και ιός και παντός άλλου, είναι ζήτημα 
α ) Οικονομικών μέσων καί β') προσώπων.

Τό δοκιμαστικώς εις Κρήτην καί εΐτα εις 17 Πρω 
τοδικειακάς περιφερείας τοΰ Κράτους έπεκταθέν 
σύστημα τών Νόμων 3394, 3622 καί 4491, παρ’ δλα 
τά διορθώσιμα έλαττιΰματά του, επέτυχε καλύτερον, 
εις ας περιφερείας συνέτρεξαν οί δροι τής έξευρέσεως 
πλείστων οικονομικών μέσων καί καταλλήλων 
προσώπων, αανα πρόσωπα πρέπει νά άμοίβωνται 
καλώς. Τό Ταμείον τής περιφειείας τοΰ Νομού Η
ρακλείου, έχει ήδη περίσσευμα 1 1)2 έκατ. δρ., καί θα 
δυνηθή νά κάμη ανάλογον αΰξησιν τής μισθοδοσίας 
τών αγροφυλάκων τής περιφερείας του. Αί λοιπαί 
περιφέρειαι πρέπει νά εντείνουν την προσπάθειαν 
των αΰξάνουσαι άναλόγως τάς σχετικάς φορολογίας.
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Εϊς ά'ς Πρωτοδικειακάς περιφερείας τά οικονομικά 
μέσα είναι επαρκή το Δημόσιον πρέπει να ιΜη άπα- 
ραιτήτως συνεπίκουρον.

4) 'Η επ’ αύτοφώρφ διαδικασία πρέπει να έπανέλ- 
θή, αί δικαστικαί προ^εσμίαι πρέπει να συντμηθώ- 
σιν, αί δε προθεσμίαι των παραγραφών πρέπει να 
έπεκταθώσιν. Περί των λοιπών δευτερευουσών τρο
ποποιήσεων θά γίνη λόγος εις την Επιτροπήν.

Τάς τροποποιήσει; ταΰτας ύποδεικνύομεν χωρίς 
να μάς διαφεύγη καί το ψυχολογικόν φαινόμενον 
ότι μοναδικόν μέσον καταστολή; τών αγροτικών 
αδικημάτων δεν είναι μόνη ή απειλή τών ποινών. 
Το συναίσθημα του σεβασμού τής άλλοτρίας ιδιοκτη
σίας πρέπει να διδαχθή εις τον λαόν καί να ριζωθή 
βαθειά ει; τήν συνείδησίν του. Διότι ένεκα ιστορικών 
λόγων, ιδία ό Κρής είχε συνειθίση, όχι μόνον να μή 
σέβεται τήν άλλοτρίαν ιδιοκτησίαν, ίδία τήν τών αλ
λοθρήσκων, άλλ εις πολλάς περιστάσεις έθεωρείτο 
ως ηρωισμός ή ως μέτρον άμύνης καί αντιποίνων 
γιγνομένη καταστροφή τής περιουσίας τών αλλοθρή
σκων δυναστών.

Το συναίσθημα τού σεβασμού τούτου προς τήν άλ
λοτρίαν ιδιοκτησίαν βαθμηδόν θά επικρατήσει διά 
τής συνηθείας καί διά καταλλήλου διδασκαλίας ιδίςι 
εν ταίς Σχολτίς, μέχρις ού φθάσωμεν εις το σημείου 
τού πολιτισμού άλλων Εθνών, εύτυχησάντων νά έχω 
σιν άδιατάρακτολ' πολιτικόν βίον επί πολλούς αιώνας, 
εις τρόπον ώστε νά μή έχωσι καν ανάγκην τού θε
σμού τής Αγροφυλακής, διότι πάντες οί πολίται εί
ναι φύλακες τής άλλοτρίας ίδιΌκτησίας.

ΉΈλλά; έχει έπιδείξη εις τήν άρχαιότητα τον πρώ
τον ένδοξον καί διδακτικόν τού λοιπο~ Κόσμου πο
λιτισμόν.

Ήδη μετά τήν Εθνικήν άποκατάστασιν τού 
πλείστου τών τέκνων της, καλείται νά παίξη τον άρ 
μόζοντα ρόλον της καί εις τον νεώτερον πολιτισμόν.
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Και ως άτομα και ως σύνολον όφείλομεν μετά αύτο- 
πεποιθήσεως να βαδίσωμεν εις τάς νέας λεωφόρους 
τοΰ συγχρόνου πολιτισμού, μετά συστηματικής εργα
σίας εκπολιτιστικής, προσαρμοζομένης προς τάς ά- 
ναγκας τοΰ Ελληνικού λαού, ή πρόοδος δ’ αυτη, φυ
σική άλλοις τε, οφείλει νά έκδηλωθή καί εις τον υπό 
ψήφισιν θεσμόν τής αγροτικής ασφαλείας, καθ’ δτι 
ή νεωτέρα Ελλάς προώρισται νά ζήση καί θά ζήση 
κατά το γνωστόν γνωμικόν ύπερόχου τέκνου της.

ΕΜΜ. ΜΕΛΑΣ. Εγώ δεν θά σάς εϊπω, Κύριοι, 
πολλά πράγματα ούτε διά την πορείαν τής αγροτικής 
ασφαλείας εν Κρήτη, ούτε επί Τουρκοκρατίας. Θά 
σάς εϊπω δλίγην ιστορίαν, πώς ήλθεν ως θέμα τοΰ 
αγροτικού Συνεδρίου. Γιά νά σάς εϊπω αυτό θά σάς 
πληροφορήσω δτι τό Έπιμελητήριον Λασηθίου κα
τά τόν Απρίλιον τοΰ 1932 άνωμολόγησεν έν γενι- 
καΐς γραμμαΐς δτι αγροτική ασφάλεια έν Κρήτη δεν 
υπάρχει καί εξουσιοδότησε δι’ άποφάσεώς του τόν 
Πρόεδρον νά έρωτήση τά λοιπά ’ Επιμμελητήρια αν 
συμβαίνη τόαύτό είς δλην τήν Κρήτην. Πραγματι- 
κώς άπετάνθημεν είς τά Επιμελητήρια καί έλάβομεν 
άπάντησιν δτι αγροτική ασφάλεια δεν υπάρχει έν 
Κρήτη. Άπετάνθημεν έπίσης καί είς τά Κοινοτικά 
συμβούλια τοΰ Νομού Λασηθίου καί είς τούς γεωρ
γικούς συν)σμούς τοΰ Νομοΰ καί έθέσαμεν τά εξής 
έρωτήματα: Υπάρχει αγροτική ασφάλεια είς τήν πε
ριφέρειαν σας; Έάν δέν ύπάρχη, πού οφείλεται τούτο; 
Καί τι πρέπει νά γίνη διά τήν άπόκτησιν άγροτικής 
ασφαλείας; Από δλα τά Κοινοτικά συμβούλια τοΰ 
Νομοΰ, από δλους τοΰ Συν)σμούς έλάβαμεν τήν άπάν 
τησιν δτι αγροτική ασφάλεια δέν υπάρχει, δτι πταί- 
ει δ υφιστάμενος νόμος περί αγροφυλακής. Δέν πρέ
πει νά άπομακρυνθώμεν από τάς βάσεις περί άγροτι
κής ασφαλείας. Βάσεις αυτής είναι δ αγρός καί επει
δή δ αγρός είναι Γή, βάσις είναι δίδιοκτήτης τής γής, 
διά τήν φύλαξιν τής δποίας χρειαζόμεθα ώρισμένους 
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επόπτης, τούς φύλακας, τούς οποίους πρέπει να πλη- 
ρώνουν οί ίδιοκτήται και κανείς άλλος. Πρέπει δ ιδιο
κτήτης να έκλέγη και να διορίζη τούς αγροφύλακας, 
αύτός δε και να τούς τιμωρή. "Οχι αμέσως. Δι* αντι
προσώπων του, δι’ οίουδήποτε οργάνου θέλει. Συνε
πώς αφού τίθεται τοιουτοτρόπως το ζήτημα δεν θα 
σάς απασχολήσω εισερχόμενος εις λεπτομερείας τοΰ 
τι πρέπει να κάμωμεν και ποιον νομοσχέδιον πρέπει 
να ύποβάλωμεν εις την Κυβέρνησιν. Πρέπει να συμ- 
φωνήσωμεν εις τούτο. "Εχομεν αγροτικήν ασφάλειαν; 
Ια επιμελητήρια το είπαν. ”0χι!

Ι. ΜΑΡΜΑΤΑΚΗΣ. Δέν είναι τελεία ή ασφάλεια.
ΕΜΜ. ΜΕΛΑΣ. Πώς ήμποροΰμε να κάμωμε τον 

Νόμον περί αγροτικής ασφαλείας συγκεντρωτικόν; 
ΙΙώς μπορούμε να λέγωμε δτι δλαι αί Κοινότητες θα 
συνεισφέρουν διά τής α' ή β' φορολογίας διά να εί- 
σπράττεται έναν ποσόν με το όποιον θά πληρώνων- 
ται οί αγροφύλακες τούς οποίους ορίζει πάντοτε το 
Εποπτικόν Συμβούλιον πού άποτελεΐται από πρόσω
πα άξιοσέβαστα μέν αλλά άσχετα προς την γεωργί- 
αγ„ δπως είναι ό Ειρηνοδίκης ή ό’Αστυνόμος;

Καί ποιος ό λόγος, έφ’ δσον είναι γεγονός το δ- 
ποων κανείς δέν ήμπορεΐ ν’ άρνηθή, ή α περιφέρεια, 
ν’ άποζημιώνη τούς αγροφύλακας της με ίσον ποσόν 
προς άλλην περιφέρειαν ή όποια δέν φυλάσσεται: 
Εχομεν Κοινότητας πλουσίας καί Κοινότητας πτω- 
χάς. Εις τάς πλουσίας Κοινότητας οί πολιται είναι μα
θημένοι πλούσια καί τα μεροκάματα άκριβώτερα. 
Καί ό βίος ακριβότερος καί δ αγρότης καί ό άγρο- 
φύλαξ θέλουν πολλά διά νά κάμουν την δουλειά των 
έντίμως. Όταν ή Κοινότης είναι πτωχή καί δ άγρο- 
φύλαξ είναι συνηθισμένος εις την φτώχεια καί θέλει 
ολίγα πράγματα. Ιδού σήμερον τι συμβαίνει διότι δέν 
ακολουθείται ή αρχή αύτή. Σάς φέρω παράδειγμα τήν 
Κοινότητα Ίεραπέτρου. Καί επί Τουρκοκρατίας και 
μετά τήν άπελευθέρωσιν είχεν πέντε αγροφύλακας εις 
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την περιφέρειαν της τούς οποίους έπλήρωνε καλά. Σή
μερον με τον υφιστάμενον Νόμον ήμπορεΐ νά έχη 
τούς 5 αγροφύλακας νά τούς πληρώνη δύο χιλιάδας 
δραχμάς έκαστον, νά βάλη ανθρώπους εργατικούς καί 
σώφρονας, νά έχη καί περισσεύματα. Εις την πρα
γματικότητα συμβαίνει τούτο. Το συμβούλιου τής 
λέγει: Θά έχεις τρεις αγροφύλακας καί θά τούς πλη- 
ρώνης προς 500 δραχμάς τον μήνα. Πώς θά εύ
ρη αγροφύλακας με 500 δραχμάς τον μήνα είς την 
πλουσίαν Κοινότητα 'Ιεραπέτρου; Ούτε σώφρονες θά 
είναι ούτε εργατικοί. “Οταν το Συνέδριον συμφωνήση 
εις τάς βάσεις αύτάς οτι το Κράτος δεν πρέπει νά έ- 
7.11 ένα μόνον νόμον περί αγροφυλακής διότι ισχύουν 
διάφορα συστήματα, διάφοροι συνθήκαι καί διάφο
ροι καλ)γειαι, συνεπώς καί εις τήν Κρήτην πρέπει νά 
ύπάρχη ιδιαίτερος νόμος περί αγροφυλακής, τότε θά 
άποκτήσωμεν αγροτικήν ασφάλειαν,

“Αλλο θέμα πού πρέπει νά μάς άπασχολήση είναι 
το ζήτημα τής έκδικάσεως τών άγροζημιών. Μέχρι 
σήμερον επικρατεί το σύστημα νά διορίζωνται οι α
γρονόμοι παρά τού Κράτους. Καί επί μεν τού καλού 
Παλαιού Δ)γματος τού 1913 έπί Ρούφου το οποίον 
δυστυχώς ήκυρώθη έπρεπεν οι αγρονόμοι νά έχουν 
δίπλωμα Νομικής Σχολής αλλά καί είχεν καί παρα
θυράκια άπό τά όποια είσήρχοντο μη επιστήμονες δι
κηγόροι. Εγώ φρονώ οτι ο δικαστής τών άγροζη
μιών πρέπει νά είναι νομικύς, αλλά νά μην αποκλεί
εται άπό τήν δικαστικήν οικογένειαν.

“Οταν δηλ. πάρω το δίπλωμά μου άπό τ» Πανεπι- 
στήμιον καί τήν αδειαν τού δικηγορεΐν καίδιορίζομαι 
άγρονόμος νά μή αποκομίζω τήν πεποίθησιν οτι κατε- 
δικάσθην έφ’δρου ζωής. Ό κάθε άγρονόμοςνά έχη το 
δικαίωμαδπως κάθε νέος, καί εφόσον έχει τήν επιμέ
λειαν, νά προσέλθη εις διαγωνισμόν καί νά φύγη άπό 
το άξίωμα τού αγρονόμου, νά γίνη έμμισθος Πάρεδρος 
καί νά προχωρήση εις τά Δικαστικά άξιώματσ. Τοιου- 
τρόπως δεν περιορίζεται ή φιλοτιμία του.
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Καταλήγων δέν έχω να εϊπω τίποτε άλλο παρά νά θέ
σω τάς έξης βάσεις έπί τών οποίων πρέπει νά πρυχω- 
ρήση τόΣυνέδριον καί νά διατυπώση τάς απόψεις του. 
Πρέπει ν’ άποτελέση ιδιαίτερον Νόμον αγροτικής α
σφαλείας ή Νήσος Κρήτη; Τούς αγροφύλακας ποιος 
πρέπει νά τούς διορίζτ]; Επίσης τήν έκδίκασιν τών 
άγροζημιών νά κάμνη επιστήμων δικηγόρος
Ι.ΜΑΡΜΑΤΑΚΗΣ Νά έχη καί γεωργικήν μόρφωσιν

ΕΜΜ. ΜΕΛΑΣ. Έκτος αύιοΰ θά έχη τον έλεγχον 
τού Είσαγγελέως τής περιφερείας.

ΠΡΟΕΔΡΟΣ.Οί εισηγηταί δσοι ήσαν εγγεγραμμένοι 
ωμίλησαν. Επειδή πολλοί τών κυρίων συνέδρων έξε- 
δήλωσαν τήν επιθυμίαν νά λάβωσι τον λόγον έπί του 
θέματος τής αγροτικής ασφαλείας, παρακαλώ όπως 
άποφανθή το Συνέδριον αν ή συζήτησις θά περιορι- 
σθή μόνον μεταξύ τών εισηγητών καί κατόπιν εις τήν 
Επιτροπήν πού θά κάμωμεν θά ομιλήσουν οί, κ. κ. 
Σύνεδροι ή θά ομιλήσουν δημοσία;

Ι. ΜΑΡΜΑΤΑΚΗΣ. Έτονίσατε, Κύριε Πρόεδρε, 
ως καί οί τρεις Εισηγηταί οτι το ζήτημα περί αγροτι
κής ασφαλείας είναι το σπουδαιότερον δλων. Πρέπει 
λοιπόν δλοι νά ομιλήσουν δημοσία.

Γ. ΒΑΡΟΥΧΑΣ. Νά ομιλήσουν δημοσία, δσοι τών 
Κυρίων αντιπροσώπων επιθυμούν.

Το Συνέδριον δέχεται νά όμιλήοωαι καί οί έπι· 
ΰυμοΰντες τών κυρίων Συνέδρων.

ΠΡΟΕΔΡΟΣ. Λύεται ή θυνεδρίασις διά τύ από
γευμα ώρα 4 μ.μ. ♦

♦ *

“Ωρα 4η απογευματινή αρχεται ή Συνεδρίασις.
ΠΡΟΕΔΡΟΣ. Ό κ. Ι.Μαρματάκης έχει τον λόγον 

έπί του θέματος τής Άγρ. Ασφαλείας.
Ι. ΜΑΡΜΑΤΑΚΗΣ. Αξιότιμοι, Κύριοι Σύνεδροι, 

Είναι πολύ εύχάριστον δτι μετ’ ελευθερίαν 34 ετών τό 
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πρώτον ο αγροτικός κόσμος τής Κρήτης συνέρχεται 
εΐς συνέδρων ϊνα έκφραση εύχάς υπέρ τής καλλιτερεΰ 
σεως τής ζωής του. Είναι πολύ εύχάριστον, διότι αφ* 
οτου συνετελέσθη το μέγα γεγονός τής Εθνικής άπο- 
καταστάσεως τής Κρήτης, δέν έδόθη ποτέ ή ευκαιρία 
να συνέλθη δ αγροτικός κόσμος καί έκφραση την ευ
χήν τής καλλιτερεύσεως τής ζωής του. Είναι άξιοι 
τφ δντι συγχαρητηρίων οι σχόντες την πρωτοβουλίαν 
τής συγκλήσεως του Συνεδρίου τού οποίου εκάμαμεν 
την απαρχήν σήμερον καί πρέπει να επαναλαμβά
νεται κατ’ έτος εις τα διάφορα μέρη τής Κρήτης διά 
να συνεχίζεται ή ωραία ιδέα του έκφράζειν τάς σκέ
ψεις προς καλλιτέρευσιν τής αυριον τού αγρότου. Έ- 
τάχθη μεταξύ των θεμάτων, πρώτον ευτυχώς, το ζή
τημα τής αγροτικής ασφαλείας. Ήκούσατε τούς προη
γουμένως έμοΰ ωμιλήσαντας άξιοτίμους κυρίους 
Προέδρους τών Επιμελητηρίων Ρεθύμνης καί Λαση- 
θίου ως καί τόν ’Αξιότιμον Κύριον Μανασάκην 
μετά πόσου πόνου ψυχής ανέπτυξαν τάς εισηγήσεις 
των διά το ζήτημα τής αγροτικής ασφαλείας το 
όποιον θεωρούν—καί είναι κατ’ εμέ—τό κυριώτερον 
θέμα το όποιον έκλήθη νά συζητήση σήμερον τό Συ
νέδρων καί άποκρυσταλλώση τάς σκέψεις του καί τάς 
διαβίβαση εις τήν Κυβέρνησιν διά την θέσπισιν νόμων 
πρός φρούρησίν των.

Εν Κρήτη εφηρμόσθησαν διάφορα συστήματα καί 
εγώ ® ίδιος ειχον τήν ευτυχίαν νά εφαρμόσω τρία συ
στήματα αγροφυλακής. Τό τού Δημοσίου Κατηγόρου, 
τό του Επόπτου καί τό τού αγρονόμου. Μάλιστα όταν 
ύπήρχεν ή αγροτική αναρχία 1912—1913 καί δλος ό 
κόσμος έζήτει τήν ασφάλειαν τών αγρών του ειπεν κά
ποιος εις τόν τότε Γενικόν Διοικητήν Κρήτης κ. Ρού- 
φον δτι ήμπορούσαμεν νά πάρωμεν μερικά πράγμα
τα από τήν πραξιν ως βάσιν διά τήν θέσπισιν νόμου 
καλλιτέρου. “Ελαβα μέρος εις τήν σύνταξιν τού Νομο- 
θετ. Δ)γματος τής 1ης Ν)βρίου 1913 καί εις τήν εφαρ
μογήν τού Νόμου καθώς καί εις τάς οδηγίας πού έδώ- 
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σαμεν. Καί εϊχομεν επί τινα έτη Τουλάχιστον κατά τα 
όποια έφηρμόσθη ο Νόμος μίαν σχετικήν επιτυχίαν. 
Δέν ομιλώ απολύτως διότι καί επιτυχίαν πλήρη άν 
δεν εϊχομεν δέν εϊχομεν ομως καί αποτυχίαν. Ό Κό
σμος, οπου επέτυχε πρόσωπα καλά, έμεινεν ευχαριστη
μένος, διότι παρετηρήθη μία βελτίωσις αρκετά καλή 
εις την αγροτ. ασφάλειαν.

Τότε, Κύριοι, έτέθη το ζήτημα πώς μποροΰμεν να 
έξεύρωμεν υλικόν καλόν, υλικόν κατάλληλον καί αρι- 
στον, το όποιον νά χρησιμοποιήσωμεν διά την αγρο
φυλακήν. Καί ευτυχώς ήκούσθη ή γνώμη μου. Ό Α
ξιότιμος κ. Φούμης αρκετά προσέφερεν κατά τήν νο- 
μοθέτησιν, συμβουλεύων καί οδηγών. Ήκούσθη ή 
γνώμη μου εις το ζήτημα τής μισθοδοσίας, τής άπο- 
ζημιώσεως των οργάνων τής αγροφυλακής. Έλήφθη 
ώς βάσις ό μισθός του αγροφύλακας ό όποιος ήτα τό
τε 50 χρυσαΐ δραχμαί καί έδώσαμεν εις τον αγροφύ
λακα 60 ήτοι δραχ. 10 χρυσός δραχμάς επί πλέον.

Τό μέγα καλόν που έκαμε τότε ή Κυβέρνησις ήτο ότι 
ανέλαβε μέ τήν φορολογίαν πού έθέσαμεν νά συμπλη- 
ρώση τά τυχόν ελλείμματα τής άπαιτουμένης δαπάνης.

Α. ΣΙΑΕΡΗΣ (Γερουσιαστής) Ή φορολογία ήτο 
τοπική;

Ι. ΜΑΡΜΑΤΑΚΗΣ. Τοπική άμεσος καί έμμεσος.
Ή Κρήτη πραγματικώς δπως ό Αξιότιμος κύ

ριος εκ Ηπείρου πολιτευτής εΐπεν τό πρωί είναι ένα 
μέρος προνομιακόν, κείμενον εις τό κέντρον τής εύ- 
κράτου ζώνης. “Εχει εύνοηθή διά τήν παραγωγήν 
όσον κανένα άλλο μέρος τοΰ Κόσμου.’Ο,τι δήποτε θε- 
λήσετε νά καλλ)σητε, από τά είδη τών τροπικών μέ
χρι τώνείδών τών βορείων κλιμάτων θά έχετε παραγω
γήν σχετικώς καλήν ή καί πολύ καλήν άφοΰ πολλάΚρη- 
τικά προϊόντα δπως είναι τά πορτοκάλλια, δ τυρός 
κλπ., φημίζονται δχι μόνον εις τό ίδικόν μας Κράτος 
αλλά καί είς τό εξωτερικόν. Μία τοιαύτη μεγάλη παρα
γωγή έχει ανάγκην νά φρουρηθή διά νά παράγη πε
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ρισσότερα. Όσον περισσότερα παράγει τόσον περισ
σότερον τ'» Κράτος ωφελείται. ’Ως βάσις πρέπει νά 
ληφθώσιν τρία πράγματα 1) νά δργανωθή ή αγροφυ
λακή στρατιωτικώς διά την έμφάνισιν, την επιβολήν 
καί την αξιοπρέπειαν. 2) Νά έξευρεθούν οι πόροι ε
πί τών οποίων θά στηρίζεται ή πληρωμή τών αγρο
φυλάκων καί 3) νά ρυθμισθή το δικαστικόν μέρος 
διά το όποιον έκάμαμεν μίαν συνταγματικήν παρά- 
βασιν, όπως εξακολουθούν νά νομίζουν πολλοί καί ά- 
νεθέσαμεν εις τό αυτό πρόσωπον δυο ιδιότητας, την 
του διοικητικού υπαλλήλου καί την τού δικαστικού. 
Τότε έλεγον δτι ήμπορούν νά υπάρχουν αί Ιδιότητες 
αύταί εις το αύτό πρόσωπον είτε τροποποιούμενου 
τού Συντάγματος είτε δι’ ενός άλλου μέσου αφού καί 
είς τήν Αυστρίαν εφαρμόζεται καί υπάρχει το αυτά 
σύστημα.

ΕΜΜ. ΠΑΠΑΓΙΑΝΝΑΚΗΣ. Τό πρώτον σχέδιον 
τού Νόμου ήτο από τήν Αυστρίαν τροποποιηθέν τος 
προς τήν πληρωμήν καί τήν φορολογίαν.

Ι. ΜΑΡΜΑΤΑΚΗΣ. Ήτο άντίγραφον τού Νόμου 
αυτού περίπου. Καί οι έπειτα Ϊσχύσαντες 3—4 κατά 
σειράν δέν είναι τίποτε άλλο παρά μία επεξεργασία με 
καλλίτερα λόγια καί περισσότερα. Εκείνος άπετελεϊτο 
από 70 μικρά αρθρίδια σαφή καί εύληπτα. Οι σημε
ρινοί νόμοι αποτελούνται από 150 περίπου άρθρα καί 
200 Δ)τακαί γίνεται ολόκληρος Κώδιξπού είναι ζήτημα 
αν τον έχη άναγνώση δ αγρονόμος. Ενώ έδίδαμεν 60 
δρ. χουσάς είς τον αγροφύλακα, σήμερον τού δίδομεν 
600 δραχμάς χαρτίνας. Είναι εξευτελιστικόν τό ποσόν. 
Εάν είναι ευσυνείδητος ούτε διά τά υποδήματά του 
δέν θά τόν έξαρκέσουν, δχι νά παρουσιασθή νά έπι- 
βάλη τόν σεβασμόν καί φόβον εις τόν άγροζημιωτήν. 
Θά μού πήτε: Έχετε τήν άξίωσιν νά δώσωμεν 60 χρυ
σάς δραχμάς είς τόν αγροφύλακα; Πού θά τό εύρωμεν 
αύτό ποσόν; Θά σάς εΐπω μάλιστα καί περισσότερα α
κόμη νά τού δώσωμεν, άν θέλωμεν νά παραγάγωμεν 
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περισσότερα και να βαδίσωμεν προς ιό συμφέρον, 
του αγρότου. “Οταν ημείς οι αγρόται χωρίς να τό ξεύ- 
ρωμεν καλούμεθα καί πληρώνομεν ένα σωρόν φορο
λογίας πού δεν έχουν σχέσιν με ημάς—οπως ό φωτι- 
μός τής πόλεως Χανίων, τό Ώδεΐον Χανίων, διά τα 
Λιμενικά “Εργα κλπ,—τό λάδι πληρώνει 19 τέτοιους 
φόρους τούς οποίους θά δήτε, αν θελήσετε νά μετα
φέρετε ένα τενεκέ λάδι—θά διστάσωμεν νά φορολογη- 
θώμεν δ'ταν πρέπει νά προστατεύσωμεν καί νά φυλά- 
ξωμεν την περιουσίαν μας καί την παραγωγήν μας; 
Κανείς έχεφρτνών αγρότης, κανείς θέλων την πρόοδόν 
του δεν θ’ άντιταχθή κατά τής φορολογίας αύτής.

Λ. ΣΙΔΕΡΗΣ. Ό συντελεστής τής φορολογίας τό
τε διά τήν αγροτικήν ασφάλειαν ήτο δ ίδιος με τον 
σημερινόν;

Ν. ΜΑΡΑΚΑΣ. Περίπου.
Α. ΣΙΔΕΡΗΣ. Πώς τότε έδίδατε 60 χρυσά: δραχ- 

μάς εις τον αγροφύλακα καί σήμερον ό'χι;
Ι. ΜΑΡΜΑΤΑΚΗΣ. "Εχομεν καί κόρα άπόδοσιν 

αλλά πολλά ποσά μένουν ανείσπρακτα.
ΕΜΜ. ΠΑΠΑΔΟΓΙΑΝΝΗΣ.Ή Φορολογία έξαρ- 

τάται από τό Συμβούλιον τό όποιον καθορίζει καί τόν 
συντελεστήν. Άρα τά βεβαιούμενα ποσά έξαρκοΰν διά 
τήν πληρωμήν. Είχομεν δμως άναλάβει υποχρεώσεις 
2 1)2 έκατομ. δραχμών εξ ών έπληρώσαμεν εν έκατομ- 
μύριον. Καί έπρεπε νά έπαυξήσωμεν τήν φορολογίαν 
διότι κατηργήσαμεν μίαν άλλην διά νά έχωμεν περίσ
σευμα.

Α. ΣΙΔΕΡΗΣ. Έξαρκοΰν δμως προς 600 δραχ. τόν 
αγροφύλακα.

Ι. ΜΑΡΜΑΤΑΚΗΣ. Μετά τό οικονομικόν ζήτη
μα τό όποιον φρονώ δτι δύναται νά τακτοποιηθή 
προς τό συμφέρον του αγρότου αύξανομένης τής φο- 
ρολογίας—καί μέ λυπεί πολύ διότι εύρίσκομαι εις τήν 
ανάγκην από του βήματος τούτου νά είπω δτι δέν ε- 
δειξε^τό Κράτος^ κανένα ενδιαφέρον διά τήν αγροτι
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κήν ασφάλειαν καίτοι δ αγρότης δΰναται να ύποπτη 
περισσότερα βάρη διά την φύλαξιν τής περιουσίας 
του—μετά λέγω το οικονομικόν ζήτημα, δεν θά έλθω 
νά υποστηρίξω τροποποιήσεις νόμων καί άρθρων, διό
τι θά γίνη επιτροπή ή όποια θά δη ποια άρθρα πρέ
πει νά τροποποιηθούν, ώστε δ νόμος νά είναι πιο ευ
χάριστος, νά σφάζη όπως λέμε με το μπαμπάκι τόν 
ζημιωτήν καί νά μή πιέζη τόν αγρότην πού θά πλη- 
ρώνη. "Εχω δέ νά κάμω μίαν παράκλησιν ως προς 
το ζήτημα των ζώων, διά νά έπέλθη ή αγάπη μεταξύ 
τού κτηνοτρόφου καί τού γεωργού οί όποιοι είναι άλ- 
ληλένδετοι καί πρέπει νά συνεργάζωνται. Έχω την 
γνώμην οτι ή γεωργία <αί ή κτηνοτροφία είναι οί δυο 
μαστοί πού παράγουν τό γάλα με το όποιον τρέφεται 
ολόκληρος δ πληθυσμός. Εις τάς τροποποιήσεις να 
συμπεριληφθή ύποχρεωτικώς δ καθορισμός των ζω
νών διά νά άποφΰγωμεν αύτό πού γίνεται σήμερον 
κατά τό δποϊον τό πείσμα των αγροτών ή των κτηνο- 
τρόφων γίνεται αιτία μεγάλων ζημιών τής κτηνοτρο
φίας καί γεωργίας. Εις αύτό τό σημεϊον πρέπει νά κο- 
λακευθή ό κτηνοτρόφος καί νά προσφέρη καί αύτός, 
διότι δ άγροφύλαξ θά φρουρή τό ποίμνιόν του καί θά 
παρακαλούσα νά καθορισθούν ζώναι προβλεπόμεναι 
ύπό τού νόμου δηλ.ή λεγομένη κτηνοτροφική, ή μικτή 
καί ή καθαρώς γεωργική.

ΕΜΜ. ΜΕΛΑΣ. Πώς φρονείτε οτι πρέπει νά έκ- 
λέγωνται οί αγροφύλακες;

Ι. ΜΑΡΜΑΤΑΚΗΣ Νά ύποδεικνύωνται είτε άπο 
τάς Κοινότητας, είτε από τούς Συν)σμούς, είτε από 
τόν αγρότην. Αλλά τό Κράτος τό θέλω νά έχη τήν εν 
γένει επιβολήν τού Νόμου. Τόν αγροφύλακα νά τόν 
υποδεικνύετε σεις, τό Κράτος δμως νά τόν έπιβλέπη. 
Διότι εάν δέν ύπάρχη έπίβλεψις, σάς θά ύποστηρίξη, 
τόν άλλον θά καταμηνύση ως άγροζημιωτήν, θά τόν κα- 
ταστρέψη καί θά γίνη μισητός.

ΕΜΜ. ΜΕΛΑΣ. Δέν φρονείτε οτι μέ τήν υπάρχου- 
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σαν δργάνωσιν τών Συν)σμών δη δεν υπάρχει τελειό
τερου σύστημα ύποδείξεως τοΰ άγροφΰλακο; είμή από 
τούς Συν)σμούς;

Ι. ΜΑΡΜΑΤΑΚΗΣ. Αυτό είναι ζήτημα Νόμου 
καί ύποδείξεως τής επιτροπής.

ΕΜΜ. ΜΕΛΑΣ. Ποιος είδικώς πρέπει να πληρώ- 
νη τούς αγροφύλακας μιας περιφερείας;

Ι. ΜΑΡΜΑΤΑΚΗΣ. Εϊθισται εις την οικογένειαν 
δταν ένα παιδί άσθενήση να το συντρέχουν τα άλλα. 
Λέν μπορούμε να μετρήσωμεν μέχρι χιλιοστού τι 0ά 
προσφέρη εις Νομός ή μία Κοινότης.

Αύτό θά ρυθμισθή κατά την εφαρμογήν τοΰ Νόμου.
Ι. ΒΑΡΟΥΧΑΣ Πρέπει να πληρώνη κάθε Κοινότης. 

Σήμερον γίνεται μία αδικία. Σήμερον ωρισμένα προϊ
όντα μόνον πληρώνουν δπως λ. χ. ή σταφις.

Ι. ΜΑΡΜΑΤΑΚΗΣ. Ήαεΐς ακριβώς ζητοΰμεν νά 
προσφέρουν δλα τα εισοδήματα, σταφίς, έλαιον, δεν
δροκομία κλπ. αλλά αυτά δλα θά συζητηθούν άργότε- 
ρον. 'Ημείς ήλθομεν νά εϊπωμεν δτι εν γενικαΐς γραμ- 
μαΐς δ Νόμος δεν έλειτούργησεν κανονικώς.

Συνοψίζων δσα είπα καταλήγω εις τα εξής: τρεις 
είναι αί βάσεις διά την άνασυνταξιν τής Νομοθεσίας 
περί αγροτικής ασφαλείας:

1) Ή διοικητική αποψις ή όποια πρέπει νά ρυθμι- 
σθή κατά τρόπον ώστε ό άγροφυλαξ καί το λοιπόν 
προσωπικόν νά είναι καθαρώς στρατιωτικοί ως προς 
τήν επιβολήν.

2) Νά έξευρωμεν πόρους από τάς περιουσίας μας 
καί τά είσοδήματά μας.Νά πληρώνωμεν καλλίτερα τούς 
αγροφύλακας ώστε νά μάς αμείβουν κι’αυτοί καλλίτερα 
μέ τόν κόπον των, καί

3) Πώς νά έκδικάζωνται αί άγροζημίαι διά έχωμεν 
ταχύτερα, τελειότερα Γκαί άμεσα αποτελέσματα. Λέν 
έχω άλλο τι παρά νά παρακαλέσω τήν Επιτροπήν πε
ρί τής αγροτικής ασφαλείας καθώς καί δλους τούς ά- 
ξιοτίμους κ. κ. αντιπροσώπους τοΰ Κράτους νά έχουν 
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ύπ’ δψιν των δτι είναι πόνος όλης τής αγροτικής Κρή
της ή άναδιοργάνωσις τής αγροφυλακής επί καλλίτε
ρων βάσεων καί να λάβωσιν ύπ’ δψιν των καί τα πο
ρίσματα μας, ώστε να μη προφέρεται δπως προφέρε- 
ται σήμερον μετά περιφρονήσεως καί είρωνίας ή λέ- 
ξις «Αγροφυλακή». Να προφέρεται μετά σεβασμού 
καί αγάπης.

Εύχομαι δ'πως τδ Νέον Συνέδριον εύρη τον Νόμον 
τής αγροφυλακής τροποποιημένου σύμφωνα με τάς 
προτάσεις τού Συνεδρίου.

ΠΡΟΕΔΡΟΣ. Ό κ. Καλεμικεράκης, αντιπρόσωπος 
των Συν)σμών ‘Ηρακλείου, έχει τον λόγον.

ΚΑΛΕΜΙΚΕΡΑΚΗΣ. Κύριοι Σύνεδροι, κατόπιν 
των πρωινών εισηγήσεων μοί επιβάλλεται να εϊπω 
κι’ εγώ μερικά ιός προς τδ ζήτημα τής αγροτικής ά- 
φαλείας. Καίτοι θά φανούν ως λεπτομέρειας εγώ 
αποδίδω έκεΐ την δλην σπουδαιότητα τού θέματο ς 
Δηλαδή έν τή συμμετοχή των παραγωγών εις τά Ά- 
γρονομικά Συμβούλια, έλέχθη άπδ τούς προλαλή- 
σαντας δτι κρίνουν καί αυτοί δτι απαραίτητον είναι 
οί παραγωγοί ώς ίδιοκτήται νά έχουν ένα λόγον επί 
τής φυλάξεως τών κτημάτων των καί όχι ως ξένοι 
προς αύτά.

Διότι δέν εννοείται νά μετέχουν τών συμβουλίων 
αύτών, δ αστυνόμος καί δ Εΐρηνοδίκης καί εις ήμάς 
νά άρνούνται τδ δικαίωμα τούτο. Ό προηγούμενος 
νόμος είχε καθορίση τάς αγροτικός Έπιτροπάς. Δυ
στυχώς δέν άπέδωσεν δσα περιέμενεν δ Νομοθέτης 
καί έπεβλήθη ή τροποποίησες τού Νόμου καί μάλι 
στα υποθέτω δτι έγιναν από τότε μελέται καί κατηρ- 
γήθη τδ δικαίωμα εις τούς ίδιοκτήτας ν’ άντιπροσω- 
πεύωνται εις τά συμβούλια εις τά δποΐααύτοί καί μό
νον έπρεπε νά είναι.

Φρονώ δθεν δτι τδ Συμβούλων πρέπει νά καταρτι- 
σθή κατ’ άλλον τρόπον. Νά άφαιρεθή τδ μέλος τής 
αστυνομίας καί άντ’ αυτού νά προστεθούν δύο αντι-
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πρόσωποι των ιδιοκτητών οι οποίοι θα υποδεικνύ
ονται από τα Κοινοτικά συμβούλια ή δ εις θά υ
ποδεικνύεται από τά Κοινοτικά συμβούλια και δ 
άλλος από τούς Συν)σμούς."θπου δεν υπάρχουν Συν) 
σμοί αί Κοινότητες θά υποδεικνύουν και τούς δύο. 
’Έτσι θά έχωμεν τον αγρονόμον ως εισηγητήν, 
τον ειρηνοδίκην ως Πρόεδρον και δύο ιδιοκτήτας 
ως μέλη.Αύτό είναι σοβαρώτατον ζήτημα διότι έφθά- 
σαμεν εις τό σημεΐον νά άρνοΰνται εις ημάς τούς 
ιδιοκτήτας ν’ άναμιγνυώμεθα εις την φύλαξιν τών 
κτημάτων μας και ά'λλοι νά διορίζουν τούς αγροφύ
λακας.

Δεύτερον ζήτημα είναι ή εκλογή τών προσώπων 
τών αγροφυλάκων, καιτούτο δεν είναι μικρόν Κύριοι. 
Σήμερον εχομεν αγροφύλακας, αλλά αγροφύλακας 
αργόμισθους μπορώ νά πώ. Διότι με έξακοσίας δραχ- 
μάς δεν είναι δυνατόν νά έκτελέσωσιν τό καθήκον 
των, αλλά χρηματίζονται, πολλάκις ζητούν διάφορα 
είδη κλπ. Αυτά είναι λεπομέρειαι αλλά πρέπει νά τά 
ποΰμεν. Φρονώ λοιπόν άνενδοιάστως δτι πρέπει νά 
ευρωμεν τά κατάλληλα πρόσωπα. Έλέχθη δτι πρέπει 
νά ΰποδεικνύωνται, από τάς Κοινότητας έτερος δέ 
και τών Κυρίων Εισηγητών από τούς ιδιοκτήτας. 
Τούτο μου φαίνεται δτι δέν θά έχη καλλίτερα αποτε
λέσματα. Διότι δταν δ άγροφύλαξ θέλει νά διορισθή 
θά προσπαθή νά μαζεύη ύπογραφάς και κατόπιν 
δταν διορισθή εκείνους πού τού υπέγραψαν θά τούς 
προστατεύη, εκείνους δέ πού δέν τοΰύπέγραψαν θά 
τούς κυνηγήση οπωσδήποτε. Και ξέρετε δτι ένας 
άγροφύλαξ μπορεί νά ύποβάλη και 15 μηνύσεις τήν 
ημέραν.

Γ. ΒΑΡΟΥΧΑΣ. Εκεί πού δέν υπάρχουν Συνεται
ρισμοί οι αγροφύλακες νά ΰποδεικνύωνται ύπό τών 
ιδιοκτητών διά μυστικής ψηφοφορίας.

ΚΑΛΕΜΙΚΕΡΑΚΗΣ. Σήμερον διορίζονται και 
απολύονται από πολιτικά πρόσωπα.Εάν είναι παραγω-
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γοί πιθανόν να άγεται ο εις από πολιτικούς σκο
πούς άλλα δεν θά άγωνται και τα τέσσερα μέλη πού 
αποτελούν τό συμβούλιον. ’Άλλως τε τούς Προέδρους 
των Κοινοτήτων εγώ δεν τούς θεωρώ πολιτικά πρό
σωπα. Θεωρώ δέ τά μόνα ένδεδειγμένα διά την ύπό- 
δειξιν τών αγροφυλάκων τά Κοινοτικά Συμβούλια.

ΠΡΟΕΔΡΟΣ.Επειδή άλλοι νομίζουν δτι ή ύπόδει- 
ξις παρά τών συμβουλίων εις τά οποία μετέχουν και 
υπηρεσιακά μέλη δεν είναι ή άρμόζουσα καί υπάρχει 
σχετική διαφωνία, φρονώ δτι πρέπει νά λυθή τό ζή
τημα παρά τής ειδικής επιτροπής εις τήν οποίαν θά 
παραπεμφθή.

ΚΑΛΕΜΙΚΕΡΑΚΗΣ. Έλέχθη από τούςπρολαλή- 
σαντας ως προς τον τρόπον τής μισθοδοσίας τών 
αγροφυλάκων δτι είναι άδικον νά Άληρώνη μία Κοι- 
νότης τον αγροφύλακα μιας άλλης. ’Ίσως αύτό νά μή 
είναι ορθόν αλλά ερωτώ πώς είναι δυνατόν νά γίνη 
άλλως, πώς είναι δυνατόν νά εισπράττουν αί Κοινό
τητες καί νά πληρώνουν τούς αγροφύλακας μόνο ν 
δι’ υποχρεωτικών εισφορών, αί είσφοραί δμως αυται 
παρουσιάζουν δυσκολίας εις τήν εϊσπραξιν είναι δέ 
καί αντιπαθείς εις τούς καλλιεργητάς, επομένως ή 
ε’ίσπραξίς των θά είναι δυσκολωτάτη άν όχι αδύνα
τος. Διότι τά καθυστερούνενα είναι πολλά ποοκειμέ- 
νου μάλιστα περί αμέσου φορολογίας. Επομένως αύ
τό τό σημεΐον μου φαίνεται δτι πρέπει νά μελετηθή 
από τούς Κυρίους πού θ’ άποτελέσουν τήν Επιτρο
πήν διότι υπάρχουν λόγοι πού δέν μπορεί μία Κοι- 
νότης νά πληρώνη τούς αγροφύλακάς της.
ΠΡΟΕΔΡΟΣ. Ό κ. Γ.Γιακουμογιαννάκης άντιπρό- 

πρόσωπος Συν)σμών Αγίου Βασιλείου Ρεθύμνης, έχει 
τον λόγον.

Γ.ΓΙΛΚΟΥΜΟΓΙΑΝΝΑΚΗΣ. Εάν άλλοι συνεχά- 
ρησαν δλους δσους παρευρίσκονται εδώ, εγώ δέν θα 
πράξω τούτο γιατί νομίζω πώς δποιος έκτελεί τό κα
θήκον του δέν πρέπει ούτε νά δέχεται μά ούτε καί νά 
δίδη συγχαρητήρια.
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Είναι εκτός άμφισβητήσεως ότι ή Κρήτη αν 

εξαίρεση κανείς ωρισμένες εποχές ουδέποτε είδε τή 
προστασία τής περιουσίας τών Κατοίκων αγροτών 
της οί οποίοι προσφέρουν στους Κρατικούς προϋ
πολογισμούς τα περισσότερα από αλλας χώρας του 
Κράτους και από τάς αλλας τάξεις.

Διεπιστώθη δτι καθ’ δλην την νήσον δεν υπάρχει 
αγροτική ασφάλεια και δτι ή περιφέρεια και δτι ή 
περιουσίες είναι στη διάθεση τών ζημιωτών.

Διεπιστώθη ακόμα ή επιθυμία ν’ αποκτήσουν άγρ. 
ασφάλεια οπωσδήποτε οί χωρικοί μας.

Καί δικαίως διερωτάται κανείς γιατί ή τόση επι
θυμία δεν ίκανοποιήθη μέχρι σήμερα;

Ή Βασική αφορμή τής αποτυχίας τοΰ σημερινού 
θεσμού τής αγροφυλακής μέ το Γραφειοκρατικό χα- 
ρακτήρά του είναι οί Οικονομικοί παράγοντες 
τούτου.

"Αμα έξευρεθοϋν οί Οικονομικοί πόροι τότε νά 
εϊμεθα βέβαιοι πώς θά ύπάρξη πάντως ασφάλεια 
Καί τώρα τίθεται το ερώτημα.

Πώς θ’ άντιμετωπισθή ή πλευρά αυτή καί πού θά 
εύρεθούν τά χρήματα πού χρειάζονται;

Από το Κράτος ως τό κατήντησαν καί όπως τό 
παρέσυραν στή πτώχευσι καί στή χρεωκοπία δεν πρέ
πει νά περιμένουμε τίποτε.

Οί ύποστηρίζοντες δτι πρέπιι τό Κράτος καί από 
τά ταμεία του νά πληρώνωνται οί αγροφύλακες δπως 
πληρώνεται ή χωροφυλακή καί ή αστυνομία Πόλεων, 
λησμονούν δτι Κράτος εϊμεθα εμείς οί ίδιοι καί δτι 
εδώ ισχύει ή λαϊκή παροιμία ποΰ λέει: «δπου καί να 
κτυπήση τού βοδιού στή προβιά τ’αγγίζει».

"Υστερα από βαθειά μελέτη τού ζητήματος ως μό
νη άντιμετώπισι τού οικονομικού μέρους προέκρινα 
ως έσοδον τήν επιβολήν τής Στρεμματικής φορολο
γίας υπό τήν προϋπόθεσιν νά μεταρρυθμισθή δ ση
μερινός θεσμός 1) επί τό πρακτικώτερον 2) Τό ολίγο- 
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δάπανον 3) την ένοποίησιν των διαφόρων φορολο
γιών στη στρεμματική.

’Όπως γίνεται σήμερα αλλού πληρώνουν οι Κοινό
τητες με είδος ή με χρήμα και άλλου το δημόσιο με 
επιβολήν πολλών και πολλαπλών φόρων.

Γνωρίζω ότι ή Στρεμμ. φορολογία καταδικάζεται 
άπό την επιστήμη ως φορολογία άντιπαθητική και 
επαχθής εν τουτοις για τήν άγροφυλακή θά είναι δι- 
καία διότι σχεδόν το αυτό κόστος διαφυλάξεως θέ
λει και ή γόνιμος και ή άγονος δενδροφυτευμένη 
περιφέρεια.

Προτιμώ δμως τή Στρεμ. φορολογία όχι μόνο για
τί παρουσιάζεται δικαία για τήν άγροφυλακή άλλά 
1) Γιατί καταργούνται οί τόσοι πολλαπλοί καί επα
χθείς φόροι καί δεύτερον 2) γιατί άπαλλάσσονται 
τα προϊόντα μας άπό τές δυσβάστακτες φορολο
γίες που μ’ αυτές δεν βρίσκουν άγορές καταναλιό- 
σεως γιατί σήμερα με τή φορολογική μανία τών 
Κυβερνώντων τα προϊόντα μας δεν μπορούν νά 
συναγωνιστούν άλλα όμοια άλλων κρατών γιατί προσ 
φέρονται σέ άκριβώτερο κόστος.

Επίσης τό ένιαϊον τής Στρ. Φορολογίας μάς άπαλ- 
λάσσει τών τόσων ηόρων καί πού σέ εποχή αφοριών 
πληρώνουμε διπλάσια άπ’ δ,τι διατίθενται για τή 
άσφάλεια λόγω τής μεγάλης παραγωγής.

Πρέπει δμως ή γή νά διαιρεθή:
1) Σέ καλλιεργήσιμον
2) Σέ Αγριάδα
3) Σέ Περιβόλια καί Κήπους
4) Σέ Δενδροφυτείας
5) Σέ Αμπελώνας.
"Οταν ληφθή ή βάσις αύτη καί όταν έξακριβωθή 

ή έκτασις κάθε χωρικού έκάστης έκτάσεως κατη
γορίας ή φορολογία είναι δικαιοτάτη όχι μόνον γιά 
τό ένιαϊον τής φορολογίας καί τήν άπαλλαγήν των 
προϊόντων άπό τούς τόσους φόρους αλλά καί διότι 
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θά πληρώνουν δλοι πτωχοί και πλούσιοι ένφ σήμε
ρα πληρώνουν μόνον οι μεγαλοεισοδηματίες πού έ- 
ξαγάγουν προϊόντα.

Έκαστη Κοινότης θά καταρτίση τον Στρεμματι- 
κόν Κατάλογον, θά έπιβάλλη δε τόσο φόρο δσος έ- 
παρκεϊ γιά τον αγροφύλακα ή τούς αγροφύλακας της.

Πρέπει δε άπαραιτήτως νά λαμβάνη ούτος τού- 
λάχιστον 1500 δραχμάς μηνιαίως.

"Εστω λοιπόν δτι μία Κοινότης θά έπιβάλη φό- 
ρον 18.000 δραχμάς διά τον αγροφύλακα της.

Πρέπει δ μισθός αυτός πόση θυσία νά έξασφα- 
λισθή γιατί χωρίς την επαρκή οίκον, έξασφάλισι τοΰ 
αγροφύλακα δεν είναι δυνατό νά κατορθωθή τί
ποτε.

’Έτσι με τον μισθόν αυτόν θά κεντήσουμε τό συμ- 
φέρο πολλών εργατικών καί φιλότιμων χ ορικών ν’ 
άναλάβουν τό έργο αύτό χωρίς δισταγμό καί περιφρό- 
νησι, γιατί πολλοί σήμερα τό θεωρούν προσβολή 
τους νά γίνουν Δραγάται ενώ τότε μέ ένα μισθό 
1500 δραχμών θά επιδιώκουν τον διορισμό καί τε
λειόφοιτοι Γυμνασίου ακόμα.

"Οταν μέ τό τρόπο αύτό εξασφαλίσουμε τη βάσι τοΰ 
δλου ζητήματος—την Οικονομική ένίσχυσι τοΰ αγρο
φύλακα—δλα τάλλα θά κανονισθοΰν πάλι ευκόλως.

Μετά τό Κατώτερο προσωπικό, τό εκτελεστικό, 
έρχεται τό δικαστικό προσωπικό.

Ό σημερινός θεσμός μέ τούς έπόπτας—αγρονό
μους—λογιστάς—γραφείς—δακτυλογράφους, πρέπει 
ν’ άπλουστευθή.

Οΰτοι ούδένα σκοπόν έκπληροΰν άμα οί αγροφύ
λακες είναι ικανοί καί δραστήριοι.

Γι’ αύτό πρέπει ν’ άντικατασταθοΰν.
Επειδή δέ τό κράτος σέ πολλές περιφέρειες έχει 

είσαγάγη τον θεσμόν τών Ειδικών Πταισματοδικών 
προεκρίθη ή έκδίκασις τών αγροτικών αδικημάτων 
ν’ άνατεθή σ’ αύτούς καί νά δικάζωσι συγχρόνως τό
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σο τα πταισματικά δσο και τα αγροτικά αδικήματα 
και εις ας έδρας δικάζουν σήμερα τ’ άγρονομεια.

Μέ το τρόπο αυτό απαλλασσόμενα τόσων εξόδων και 
δαπανών, επιβαρυνόμενοι οι χωρικοί μας μόνο για τον 
μισθό τον όποιον μπορούν ν’ αναβιβάσουν και μέ
χρι 2000 δραχμών.

Επειδή δέ οι Ειδικοί ΙΙταισματοδίκάι θά πλη- 
ρώνωνται ούτως ή άλλως από τό Κράτος προτείνω δ- 
πως από τα επιβαλλόμενα πρόστιμα τό 1)2 τούτων νά 
κατατίθεται υπέρ τοΰΔημοτικοΰ ταμείου καί νά έκτε- 
λοϋνται εξ αυτών κοινωφελή έργα, τό έτερον 1)2 υπέρ 
τού Δημοσίου ταμείου και δι° έξοδα καί μισθοδοσίαν 
των Ειδικών τούτων δικαστών.

Ή φαυλότης ή οποία επικρατεί σήμερα λόγω τής 
έπεμβάσεως τής Πολιτικής εις τον θεσμόν τούτον θά 
παύση διότι οίΕίδικοίΠταισματοδίκαι, άνθρωποι μορ
φωμένοι καί επιστήμονες μόνιμοι καί αδέκαστοι δεν 
θά φοβούνται την επιρροή τών πολιτικών διότι ούτε 
θά διορίζωνται ούτε θά παύωνται καί θά μετατίθεν
ται απ’ αυτούς.

Επίσης θά θεσπισθή δτι τά πρόστιμα δεν θά υπερ
βαίνουν τό τριπλάσιον τής ζημίας ουδέποτε δέ τάς 
100 δραχμάς πλήν διά τούς ύποτρόπους καί άδιορ- 
θώτους ζημιωτάς πού καί σ’αύτούς δέν θά υπερβαί
νουν τό δεκαπλάσιον τής ζημίας. Νά θεσπισθή ή δια
δικασία νά είναι ατελής.

Οί αγροφύλακες νά τελούν ύπό την έπίβλεψιν καί 
τον έλεγχον τού αστυνομικού Σταθμάρχου ό όποιος 
νά έκτελή καί χρέη Δημοσίου Κατηγόρου κατά την 
δικάσιμον.

’Έτσι καθορίζεται μια για πάντα τό ένιαΐον τής φο
ρολογίας, θά έπιβαρύνωνται αί ιδιοκτησίαι καί δχι τά 
άτομα θά είσπράττεται πάντοτε ό αύτόςφόρος σε κάθε 
κοινότητα από τον Δημόσιον ε’σπράκτορα, θά εισέρ
χεται ώς Δημόσιο έσοδο καί θά διατίθεται γιά τη 
μισθοδοσία τού Κοινοτικού αγροφύλακα.
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Οΰτω πως δ άγροφύλαξ θά ξερή ότι θά λάβη το 

μισθό του άπό το Δημόσιον ταμεΐον και κάθε μήνα 
καί όχι όπως γίνεται σήμερα μετά τρεις ή 6 μήνας ή 
καί χρόνο σε πολλές περιφέρειες καί Κοινότητες.

Πρέπει επίσης να καθιερωθή ΰποχρεωτικώς οσάκις 
δ ζημιωτής προσφερθή να πληρώση έστω καί την 
ημέραν τής δικασίμου νά γίνεται δεκτή ή πληρωμή 
ϊνα άποφεύγωνται όχι μόνον έξοδα αλλά καί διενέξεις 
καί έριδες μεταξύ δμοχωρίων πλήν ά’ν πρόκειται 
περί ύποτρόπου ζημιωτοΰ.

"Εχω διαπίστωση ότι οί χωρικοί μας είναι πρόθυ
μοι νά ύποστοΰν κάδε θυσία για νάποκτήσουν αγ
ροτική ασφάλεια αρκεί νά ξέρουν πώς εκείνα πού 
πληρώνουν τά πληρώνουν δίκαια καί γιά τήν ασ
φάλεια τους.

Προς πάντα δμως αυτά πρέπει νά καθορισθή καί 
ή θέσις τής Κτηνοτροφίας που άποτελεϊ τήν άλλην 
πλουτοπαραγωγικήν πηγήν του τόπου, πρέπει νά 
καθορισθή έναντι τής Γεωργίας. Πρέπει νά παύση 
ή Γεωργία με τήν κτηνοτροφία νάλληλοτρώγωνται.

Είμαι βέβαιος πώς οι Είσηγηταί του δευτέρου 
τούτου δέματος θά μάς τοποθετήσουν καί αύτή στή 
πλευρά της Ϊνα από κοινού αί δύο ακένωτοι πλου- 
τοπαραγωγικαί πηγαί τής Ελλάδος δώσουν τήν ζωή 
καί τήν άνθησι τόσο στην ιδιωτική όσο καί στή δη
μοσία Οικονομία.

Ι. ΝΑΝΑΔΑΚΗΣ. Οίονδήποτε από τούς χωρικούς 
μας καί αν έρωτήσητε τι θέλει αυτόν τον καιρόν θά 
σάς άπαντήση δτι θέλει ασφάλειαν ζωής, τιμής καί 
περιουσίας. Γιά νά γίνη αύτό πρέπει νά λείψουν από 
τή μέση δλα τά ζητήματα τά σχετικά με τήν αύτοδι- 
οίκησιν καί αύτά ποΟ λέμε νά διορίζουν οί Δήμοι ή 
αί Κοινότητες τούς αγροφύλακας. Νά κάμωμεν ένα 
οργανισμόν κατάλληλον προς τήν δργάνωσιν πού 
υπάρχει διά τήν χωροφυλακήν καί νά δώσωμεν άσφά- 
λειαν εις τήν Κρήτην όπως έγινεν επί τής εποχής τού 
Γεν. Διοικητον Ρούφου. Τό σύστημα τότε κατά γε- 
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νίκην άνιίληψιν επέτυχε. Ημείς θέλομεν να πειρα- 
ματιζώμεθα ενώ υπάρχει ένα σύστημα το οποίον ε- 
φαρμοσθέν επέτυχε και το όποιον κατά κακήν τύχην 
κατηργήθη διά λόγους οικονομικούς. Γιατί νά μή 
στραφώμεν εις αυτό; Δέν λέγω ότι πρέπει ν’ άντι- 
γράψωμεν τον Νόμον έκεΐνον. ‘Ο νέος Νόμος έχει 
διατάξεις πολύ δρθάς αλλά καί μερικάς πολύ σκοτει
νός. Νά συγχωνεύσωμεν τούς δύο Νόμους καί ν’ ά- 
ποτελέσωμεν κάτι τι το συνδεδυασμένον με το ζήτη
μα τής αγροτικής άσφαλείας."Ετσι μέγα μέρος τών δρα
στών θ’ ανακαλύπτεται τη συνδρομή τής Αγροφυλα
κής. Καί το Κράτος θά εχη νά κερδίση τό ήμισυ τών 
χωροφυλάκων του, εάν εχη αγροφυλακήν καλώς ώρ- 
γανωμένην. Γι’ αυτό διαφωνώ προς τούς άλλους καί 
έχω τήν γνώμην δτι μόνον έπ’αύτής τής βάσεως πρέπει 
νά σταθώμεν.

Κατά δεύτερον λόγον πρέπει ν’ άμοίβωμεν καλά 
τούς αγροφύλακας.

Δέν μποροΰμεν νά έχωμεν αγροφύλακας νά μάς εξυ
πηρετούν δταν δέν πέρνουν ούτε τό 1)3 τού μισθού 
τού χωρ)κος, ούτε δταν πρέπει νά περιμένουν νά πλη
ρωθούν οι αγροφύλακες επί μήνας ολοκλήρους. Μά
λιστα έχουν πολλοί νά πάρουν 1 1)2 έτος μισθόν. Τί 
προκοπήν περιμένετε απ’ αυτήν τήν κατάστασιν;

Πρέπει νά θεραπεύσωμεν τό κακόν καί νά πληρώ- 
νη τό Δημόσιον τούς αγροφύλακας. ’Από τόν αγρό
την ζητεί τό Δημόσιον νά εργάζεται διά νά τρέφεται 
ό αστός. Τού; ζητεί νά πληρώνη και τούς φόρους, δ
ταν δμως πρόκειται νά τού κάμη κάτι τι τότε ιδρύει 
χωριστόν Ταμεϊον. Καί δταν ξέρη ό άγροφύλαξ δτι 
εις τό τέλος τού μηνός θά ύπάγη νά πληρωθή σαν 
τόν χωροφύλακα, θά εχη άλλον ζήλον εις τήν εργα
σίαν του. Αλλά δέν είναι μόνον αύτά. Παραλλήλως 
πρέπει νά κάμωμεν δργάνωσιν αγροτικήν καί δρ- 
γάνωσιν κτηνοτροφικήν. Νά κάμωμεν ζώνας καί νά 
λύσωμεν τό πρόβλημα τής αΐγός. Δέν μπορούμε νά 
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την καταστρέψωμεν εντελώς, διότι υπάρχουν εκτά
σεις θαμνώδεις ακατάλληλοι διά την γεωργίαν. Νά 
την έντοπίσωμεν και νά την περιορίσωμεν εις το σπί
τι. Νά έντοπισθή μόνον εις τάς ζώναζ τής ορεινής 
κτηνοτροφίας. "Οταν επίσης όρισθοΰν κτηματικαι πε- 
ριφέρειαι διά κάθε αγροφύλακα τότε μπορούμε νά 
έλπίζωμεν οτι θ’ άποκτήσωμεν δενδρώδη καλλιέργειαν, 
τότε μπορούμε νά έλπίζωμεν οτι ή Κρήτη θά γίνη 
πραγματικά το περιβόλι τής Ευρώπης και τότε μό
νον θά εύτυχήσωμεν νά γίνη υπόδειγμα διά το άλλο 
Κράτος.

ΕΜΜ. ΜΕΛΑΣ. Κύριοι, νομίζω οτι ή συνέλευσις 
διεφωτίσθη. Καταλήγομεν δε εις τά έξης γενικά συμ
περάσματα: "Οτι υπάρχει μία μεγάλη ποικιλία συνθη
κών άναλόγως των περιφερειών. Έλέχθησαν τόσαι 
λεπτομέρεια! καί τόσαι Αντίθετοι γνώμαι έξετέθησαν, 
απλώς μόνον διότι ποικίλλουν αί συνθήκαι άναλό
γως τών Νομών, πολλάκις δε άναλόγως καί τών πε
ριφερειών έντός τού αυτού Νομού. Γι’ αύτύ επειδή 
είναι αδύνατον νά λυθούν δλαι αύταί αί λεπτομέ- 
ρειαι από το συνέδριον—προσθέτω δε οτι είναι αδύ
νατον νά λυθούν καί από την Βουλήν, καί είναι λά
θος νά θεσπίζωνται νόμοι περιφερειακοί λεπτομε
ρειακοί με απειρίαν περιπτώσεων δι’ δλα— το καλ- 
λίτερον είναι νά θεσπισθούν γενικαί γραμμαί. Ό νό
μος νά μη κατέρχεται εις λεπτομερείας καί μέχρις 
διου άποκτήσωμεν τά Νομαρχιακά συμβούλια τά ο
ποία θά ήσαν αρμόδια νά διορίζουν δι’ έκάστην πε
ριφέρειαν τούς αγροφύλακας, νά τεθή Νομοθετική 
διάταξις διά τής όποιας νά έκδίδωνται εκτελεστικά 
Δ)γματα κατόπιν μελέτης τών συνθηκών τών περι
φερειών καί ΰποδείξεως τούτων υπό τών αγροτικών 
Οργανισμών (Επιμελητήρια, Συν)σμοί).Καί τότε τά Δ) 
γματα αυτά τά όποια θά έκδίδωνται από τό Κέντρον 
θά είναι δυνατόν ευκόλως νά έπιβάλλωνται. Ενώ αν 
περιμένωμεν άπό τά Κοινοβούλια νά τροποποιηθή
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to 15ov έδάφιον τού 25ου άρθρου τού Νόμου τάδε 
καί να κι'ήται ολόκληρος ή μηχανή τών δυο νομοθε 
τικών σωμάτων δεν θά έχωμεν άλλο τι παρά βλάβην 
τής παραγωγής.
Εγώ από την πείραν την Κοινοβουλευτικήν πού έχω, 

παρατηρώ δτι δεν είναι δυνατόν νά είσέλθωμεν σοβα- 
ρώς εις λεπτομέρειας. Εις το Κοινοβούλιον έρχονται 
νόμοι κατηρτισμένοι από τάς υπηρεσίας, πολλάκις όχι 
καί πολύ ενήμερους του θέματος, καί ψηφίζονται 
εντός νυκτός καί εδώ έρχονται ως νόμοι πού τούς έ- 
ψήφισε ή Βουλή ή οποία ίσως νά μή έχη ιδέαν τί 
έψήφισε διά τον Νομόν Λασηθίου λ. χ. Θά ήθελα ή 
Επιτροπή νά μή είσέλθη εις λεπτομερείας διότι θά 
πελαγυδρομήση. Νά θεσπισθοΰν ολίγα αρθα καί νά 
άφεθή ή έκτέλεσις εις δ)γματα έκδιδόμενα κατόπιν 
γνωμοδοτήσεως τών ώργανωμένων γεωργικών ίδρυ 
μάτων τής περιφερείας.

Γ. ΠΑΜΠΟΥΚΑΣ. Κύριοι Σύνεδροι, ή συζή- 
σις περί αγροτικής ασφαλείας ομολογώ δτι μου πα- 
ρουσίασεν μίαν αποκάλυψιν: Εις την Παλαιάν Ελ
λάδα από τής άπελευθερώσεώς της ΰπήρχεν εις πά
γιος νόμος περί αγροφυλακής τον όποιον διετηρού- 
σαμεν ως κόρην οφθαλμού. Βάσις ήτο ή αύτοδιοίκη 
σις. Προγενεστέρως τής αύτοδιοικήσεως τού α' βαθ
μού τήν όποίαν έθέσπισεν ό Νόμος περί Δήμων καί 
Κοινοτήτων ύπήρξεν ή αύτοδιοίκησις τής Αγροφυ
λακής. 'Ο Σύλλογος τώνκτηματιών κατήρτιζεν τόν 
λεγόμενον ερανικόν κατάλογον κατά τρόπον δί
καιον καί δημοκρατικόν. Τό σύστημα αύτό δίντηρή- 
θη καί διατηρείται ακόμη κατά μέγα μέρος. Όταν 
ως κάθε θεσμός ΰπέστη κλονισμόν, ήλθαν καί μάς εί
παν: Τί κάνετε; δεν εφαρμόζετε καί εις τήν Παλ. Ελ
λάδα τόν νόμον περί αγροφυλακής πού ισχύει ένΚρή- 
τη, από τήςέποχής τής Ιταλικής κατοχής, δπου αυτός 
καί ό νόμοςτής’Αστυνομίας έθεωροΰντο ώςδύο διαμάν
τια διοικητικά; Μέ άλλο σύστημα, όχι τής εκλογής τών 
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άγροφυλάκων άλλα μιας ίεραραρχικώς «οργανωμένης 
υπηρεσίας με τον αγροφύλακα έκλεγόμενον από τό Συμ 
βούλιον. ’Ητο ένα σχέδιον στρατιωτικόν δπως λ. χ. τό 
Άρχηγείον τής Χωροφυλακής. Όμολογώ λοιπόν δτι 
τα λεχθέντα μου υπήρξαν άποκάλυψις διότι ο νόμος 
περί αγροφυλακής ο όποιος έπί 100 έτη Ϊσχυσεν εις 
την Παλαιάν Ελλάδα με τήν αύτοδιοίκησιν έπέπρω- 
το να τρανταχθή και να έφαρμοσθή τό σύστημα κα
τά τι) όποιον έφεύγομεν από τήν εκλογήν των αγρο
φυλάκων καί είρχόμεθα εις τό σύστημα τό ιδικόν σας, 
και τώρα βλέπω εδώ νά ρίπτεται ο λίθος του αναθέ
ματος, πρός ίδικήν μου άφατον εύχαρίστησιν. Επα
νέρχονται δλοι έπι του συστήματος τής αύτοδιοική- 
σεως, λέγουν δτι τό καλλίτερον είναι νά έκλέγωνται οι 
αγροφύλακες από τον σύλλογον τών κτηματιών, νά μή 
φορολογούνται «ορισμένα είδη, αλλά νά γίνη ένα εί
δος ερανικού καταλόγου σύμφωνα με τον όποιον οί 
μέν μεγάλοι κτηματίαι νά πληρώνουν πολλά διότι αί 
περιουσίαι των είναι μεγάλαι, καί οί μικρότεροι νά 
πληρώνουν ολίγα. Νομίζω λοιπόν δτι ή επιτροπή πρέ
πει νά έχη αυτό ύπ’ δψιν της καί νά είσηγηθή εις σάς 
έκεϊνα πού έφηρμόζαμεν εις τήν Παλαιάν Ελλάδα, 
τής εκλογής δηλ. τών αγροφυλάκων παρά τών κτη
ματιών. ’Ως πρός δέ τό ζήτημα τής φορολογίας, αυτή 
νά είναι ανάλογος τής περιουσίας καί νά είσπράττεται 
δπως καί εις τήν Παλαιάν Ελλάδα.

Εκείνο πού εχώλαινε καί χωλαίνει είναι ή έκδίκασις 
τών αδικημάτων τής αγροφυλακής διότι πολλάκις με
ταφέρονται οί κτηματίαι 10 καί 20 χιλιόμετρα μα
κράν διά νά εύρουν τό Ειρηνοδίκην καί φέρνουν 
καί μερικούς μάρτυρας. Συνήθως δέ αναβάλλεται καί 
ή ύπόθεσις, καί γυρίζουν άπρακτοι εις τό χωριό. Αυ
τά λέγονται ήμεραργίαι καί σπατάλη Εθνικού πλού
του. Εάν λοιπόν μέ τάς βάσεις τής αύτοδιοικήσεως, 
τού ερανικού καταλόγου καί επί τόπου μεταβαίνοντος 
τού ειδικού Πταισματοδίκου δεν εύρεθή τό καλλίτε
ρον σύστημα, τότε δέν είναι τής άρμοδιότητος πλέον 
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του Υπουργείου το θέμα, αλλά των ίοτορικών.

Μ. ΜΑΝΑΣΑΚΗΣ. Το σύστημα αυτό ήτο καί εις 
την Κρήτην κατά τό 1913—1926. Ημείς δεν θέλο- 
μεν νά τό έπαναφέρωμεν, διά λόγους τεχνικούς, ώς 
λ.χ. τής στρατιωτικής δργανώσεως. Εκείνο ποΰ επι
κρατεί στην Παλαιάν Ελλάδα είναι τοΰ 1927 - 28. 
Αυτό δεν είναι κατασκεύασμα τής Κρητικής Πολιτείας 
αλλά εύρίσκετο έν τή γενέσει του καί προτού δημι- 
ουργηθή ως σύστημα, 17 δε νόμοι τό έχουν είσηγηθή.

'Ο νόμος περί αγροφυλακής τής Κρήτης κατηργή- 
0η επί δικτατορίας. Θά είναι καταστροφή τής αγρο
φυλακής ή επάνοδος εις συστήματα δπως τό τών 
Κοινοτήτων, καταρτισμού καταλόγων καί φορολο
γιών, οπότε πρέπει νά δημιουργηθοΰν πολλαπλοί ύ- 
πηρεσίαι καί τεράστιαι δαπάναι, προπάντων διά τόν 
καταρτισμόν έρανικών καταλόγων. Σήμερον ή αγρο
φυλακή εισπράττει επί τοΰ ελαίου 20 ο]ο, επί τής 
σταφϊδος 0,10 κατ’ δκάν, επί τής έλαιοπυρήνης 0,5 
κατ’ δκάν χωρίς καμμίαν υπηρεσίαν.

Γ. ΠΑΜΠΟΥΚΑΣ. Τί κάνετε γιά τούς ύδρονο- 
μείς; Άφοΰ υπάρχουν υδρονομεία δεν πληρώνουν 
δλοι τόσον κατά στρέμμα;

Μ.ΜΑΝΑΣΑΚΗΣ. Ή άποψις τών κτηματιών τού 
Ηρακλείου είναι δτι δεν θά διστάσουν καί άλλα νά 
πληρώνουν *αί ν’ αναβιβάσουν τούς μισθούς τών 
αγροφυλάκων εις 1500 ή 2000 μηνιαίως εάν έξακο- 
λουθήση ίσχύον τό σημερινόν σύστημα τό οποίον έχει 
όμολογουμένως θαυμασίας βάσεις, δσον αφορά τόν 
καθορισμόν τών ζωνών, την έπίβλεψιν τών αγροφυ
λάκων υπό τών εποπτών, καί τήν τιμωρίαν αυτών. 
"Έχει καί τάς ελλείψεις του αί δποϊαι θά διορθωθούν 
σύν τφ χρόνφ. Δέν πρέπει νά δρρωδήσωμεν προ τών 
οικονομικών μέσων. Διότι θά τά εΰρωμεν. Ό Νομός 
τού Ηρακλείου θά τραβήξη πρός τά εμπρός, διότι 
έχει τά οικονομικά μέσα. Εκείνο πού πρέπει νά γίνη 
είναι ή διαλογή τών προσώπων, όπου δε υπάρχει
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ανεπάρκεια πόρων λόγφ τοπικών γεωγραφικών συν
θηκών, πρέπει να έλθη το Δημόσιον εις επικουρίαν 
και να δώση τό συμπληρωματικόν ποσόν δια την κα
νονικήν λειτουργίαν τού θεσμού.

ΕΜΜ. ΠΑΠΑΔΟΓΙΑΝΝΗΣ. Ή Γενική Διοίκη- 
σις Κρήτης ή οποία παρακολουθεί τήν εφαρμογήν 
τού Νόμου έχει τήν άντίληψιν δτι ό θεσμός δεν είναι 
άχρηστος. “Έχουν γίνη λάθη κατά τήν εφαρμογήν 
του διότι άφέθη να χρεωθούν με σημαντικά ποσά τά 
Περιφερειακά Ταμεία. Εάν κατεβάλλετο φροντίς νά 
είσπράττωνται οι φόροι δεν θά έμεναν σήμερον αυ
τά τά χρέη. Ό υφιστάμενος νόμος δίδει το δικαίω
μα τής αύξήσεως τού ποσοστού τής φορολογίας, 
συνεπώς τά ταμεία δύνανται νά εισπράττουν δσα θέ
λουν. Αλλά έγινεν το αρχικόν λάθος νά μή είσπράτ
τωνται οί φόροι, νά μή αύξηθή τό ποσοστόν τής 
φορολογίας καί ευρέθησαν τά Ταμεία χρεωμένα. Τό 
Ταμεϊον τών Ηρακλειωτών εισπράττει καί πληράι- 
νει κανονικώς, αί δε αιτιάσεις τάς όποίας άνέπτυξεν 
ό κ. Μανασάκης είναι μάλλον γενικής φύσεως. 'Οπω
σδήποτε δεν νομίζω δτι τήν στιγμήν ταύτην δύνα- 
ται νά μάς άπασχολήση ή κατάργησις τοΐ Νόμου ό 
ποιος κατά τάς αντιλήψεις τής υπηρεσίας δεν είναι 
άχρηστος. Εκείνο πού έχω νά εϊπω εις τό Συνέδριον 
είναι δτι κατά πληροφορίας μου,έκκρεμεί ύποβεβλη- 
μένον εις τήν Βουλήν Νομοσχέδιον τό όποιον αφο
ρά τήν τροποποίησιν τού υφισταμένου Νόμου εν τή 
Παλαιά Έλλάδι. "Ωστε ή Επιτροπή πρέπει νά έπι- 
σπεύση τό έργον της, νά εκτεθούν καί αί αντίθετοι 
απόψεις καί νά ύτοβληθή τό ταχύτερον τό πόρι
σμα εις τήν Γενικήν Διοίκησιν ή όποια παρακολου
θεί τό ζήτημα. "Εχομεν αγρονόμους μορφωμένους 
καί δραστηρίους, οί όποιοι κατέχουν καλά τά ζη
τήματα. Θά καταλήξη ή Γενική Διοίκησις συνεπώς 
εις συμπεράσματα τά όποια θά στείλωμεν εις τό 
Ύπουργείον. Έλέχθη δτι δ θεσμός τής αγροτικής 
ασφαλείας είνε πολυτελής. Δέν ξέρω τί γίνεται 
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εις το Κέντρον. Εδώ δμως εις τάς επαρχίας είναι 
λιτότερα τα πράγματα. Εις την περιφέρειαν Χανί- 
ων υπηρετεί εις αγρονόμος και εις Γραφεΰς. Εκείνο 
πού είναι κακό, είναι οτι απασχολείται δ αγρονόμος 
και επιφορτίζεται με πολλήν γραφικήν υπηρεσίαν. 
Υπάρχει επίσης καί ευτέλεια οδοιπορικών τών α
γρονόμων, τα οποία πρέπει να αύξηθοΰν.

Γι’ αύτό θά παρακαλέσω τον Κύριον Πρόεδρον 
να συστήση εις την επιτροπήν να κατάληξη εις ωρι- 
σμένα συμπεράσματα, ν’ άκουσθοΰν καί αί αντίθετοι 
απόψεις καί να τεθούν υπ’ δψει τής Γεν. Διοική- 
σεως ή όποία θα έπιφέρη τροποποιήσεις, βελτιώσεις 
καί παρατηρήσεις. Εκείνο δε πού θέλω νά τονίσιο, 
διότι το σπουδαιότερον ζήτημα είναι το οικονομικόν, 
είναι δτι δ σημερινός νόμος δίδει το δικαίωμα εις 
τά συμβούλια ν’ αυξάνουν τό ποσοστόν τής φορολο
γίας βάσει τών υφισταμένων αναγκών.
ΣΤ.ΔΗΜΗΤΡΑΚΑΚΗΣ. Εις τον Νομόν Ρεθύμνης 

γίνεται κάποια άδικία.Τά περισσότερα έσοδα είσάγον- 
ται εις τον Νομόν Ηρακλείου ίδίφ από τήν περιφέ
ρειαν Άμπαδιάς, τήν ιδιαιτέραν Πατρίδα τού κ.Γενι- 
κοΰ Γραμματέως, από τήν οποίαν διαφεύγει ένα μέγα 
μέρος του λαδιού. ΓΓαύτό συμφωνώ με τάς απόψεις 
τσύκ. Γεν. Γραμματέως, θά είχαμεν δε τήν γνώμην 
νά ρυθμισθή ή φορολογία ως έρανικός ή στρεμματι- 
κός φόρος. "Οσον αφορά τό υφιστάμενον σύστημα, 
πλήττεται ιδίρ δ Νομός Ρεθύμνης δ δποίος δεν έχει 
λιμάνι.

ΠΡΟΕΔΡΟΣ. Ό Νομός δμως Ρεθύμνης απορρο
φά ένα μέροςτοϋ λαδιού τού Νομού Χανίων, από τήν 
περιφέρειαν Δραμιών.

Κύριοι Σύνεδροι, ή συζήτησις κηρύσσεται περαιω- 
μένη.

Ή Επιτροπή καταρτίζεται έπί τού θέματος α
γροτικής ασφαλείας από τούς εισηγητάς, κυρίους κυ
ρίους Έμ. Μελάν, Μ.Μανασάκην, καί Δ.Μπεμπήν καί 
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τού: δμιλητάς κ. κ. I. Μαρματάκην, Ι. Ναναδάκην, 
Γ. Γιακουμογιαννάκην, και Στ. Δημητρακάκην.

Λύεται ή συνεδρίασις διά την έπομένην Δευτέραν 
7 τρέχοντος και ώραν 8 1)2 πρωινήν.

* *

ΠΟΡΙΣΜΑ ΕΠΙ ΤΟΥ ΘΕΜΑΤΟΣ
ΤΗΣ ΑΓΡΟΤΙΚΗΣ ΑΣΦΑΛΕΙΑΣ *

Ιον ’Οργάνωσές
Λιά την δργάνώσιν τοΰ Σώματος τής αγροφυλα

κής το Συνέδριον εκφράζει την ευχήν, δτι δέον να 
έπανέλίίη εν ισχύϊ δ Νόμος 747 διά την αγροφυλα
κήν Κρήτης συνδυαζόμενος με τον εν ισχύϊ Νόμον 
καί οστις δοκιμαστείς έπέτυχεν κατά τήν εφαρμο
γήν, τηρούμενης τής αρχής τής ύποδείξεως τών προ
σώπων τών διοριζομένων ως αγροφυλάκων ύπδ τών 
Ιδιοκτητών Συλλόγων ή Συνεταιρισμών αυτών, βά
σει προσόντων καί ειδικής έν καιρφ προπαιδεύσεως.

ίίον Άπ»>ν<»ρ.ή Λ^κχιο^ύνης
Διά τήν απονομήν τής Δικαιοσύνης οι διοριζόμε

νοι Αγρονόμοι δέον νά έξομοιοΰνται προς Δικα- 
στάς βάσει προσόντων Έπιστήμονος Γεωπόνου ή 
Νομικού ή καί εκ τών προϋπηρετησάντων καί ΰπη- 
ρετούντων ήδη εύδοκίμως προτιμωμένωντών έχόντων 
μεγαλυτέραν πείραν καί άμεσώτερον προερχομένων 
εκ τής αγροτικής ζωής.

3ον Αιαβάβ^ΛΤι? άγρατ. χδικημχτων
Προτείνει τήν διαβάθμισιν τών αγροτικών άδι- 

κημάτων, έπί τή βάσει τοΰ Ποινικού Νόμου μετά 

* Τούτο ένεκρίθη ώς συνετάχΰη ύπό τής Επιτροπής, συντμηΰείοης 
τήν έπομένην καί άνεγνώσΰη κατά τήν τελευταίαν ήμέραν τών έρ· 
γασιών τοΰ Συνεδρίου,
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τής επαναφοράς τής επ’ αύτοφώρω διαδικασίας και 
συντμήσεως τών διαδικαστικών προθεσμιών, επεκτσί— 
σεως δέ τούτων ως προς την παραγραφήν μετά μει- 
ώσεως τών δικαστικών εξόδων ως και έπιδικάσεως 
τών συλλήπτρων ΰπό μόνου του Αγρονόμου.

Λην Οικονομικόν μ.έρ»»ς
Διά το οικονομικόν μέρος κρίνει απολύτως επιβε

βλημένου, ό'πως το Κράτος άναλάβη απ’ ευθείας 
την μισθοδοσίαν του προσωπικού τής αγροφυλακής 
επί τη βάσει τής ίσχυούσης φορολογίας συμμετέ- 
χοντος καί τούτου εν περιπτώσει άνεπαρκείας όρι- 
ζομένου κατωτάτου δρου μισθοδοσίας αγροφυλά
κων 1000 δραχμών μηνιαίως.

iim Είοπρτξις χτΐ άπόοοσις 
τών ϊγμοζημιών

Διά την είσπραξιν τών άγροζημιών, προστίμων δι- 
χαστικών εξόδων κλπ, κρίνει δτι αύτη δέον νά ένερ- 
γήται όσον το δυνατόν ταχύτερον καί άποδίδωνται 
είς τους δικαιούχους αί επιδικαζόμενοι καίόπωσδήποτε 
είσπραττόμεναι άγροζημίαι βάσει διπλοτύπων άποδεί- 
ξεως ή νά άποστέλλωνται διά ταχυδρομικών επιταγών.

Κον ΚτΟομημός 'ζωνών
Διά τον καθορισμόν ζωνών Γεωργικών μικτών καί 

κτηνοτροφικών θεωρεί έπιβλημένον δπως καθορι- 
σθούν αύται το ταχύτερον.

♦ *
Δευτέρα 7 Αύγούστου 1933 Ήρα 9 η.μ. Ερ

χεται ή Συνεδρίααις.
Άναγινιόσκεται τηλεγράφημα τής Εφημερίδας 

«Ανατολή» έκδιδομένης εν Άγίφ Νικολάφ καί δια- 
μαρτυρομένης διά τήν μή συμμετοχήν τού Νομού 
Αασηθίου εις τό Συνέδριον.

Ν. ΜΑΡΑΚΑΣ. Επί τού ζητήματος αυτού έχω 
νά είπω δτι άνετέθη είς τό Έπιμελητήριον Λαση- 
θίου νά δρίση τούς αντιπροσώπους καί είσηγητάς.
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EMM. ΠΑΠΑΓΙΑΝΝΑΚΗΣ. Ή Σταφιδική Έ- 
νωσις Χανίων έχει λάβει έξουσιοδότησιν να αντιπρο
σώπευση την αδελφήν της "Ενωσιν τής Σητείας εις 
τα ζητήματα που αφορούν τάς οργανώσεις.

ΕΜΜ. ΜΕΛΑΣ. Ή οργανωτική επιτροπή τοΰ 
συνεδρίου άνέθεσεν εις το Έπιμελητήριον να κανο
νίση τάς αντιπροσωπείας. Τό Έπιμελητήριον Λα- 
σηθίου ώρισε τρεις αντιπροσώπους δσαι καί αί πεν
τάδες των μελών του. Τό Ταμειον Ελαίας ώρισεν 
επίσης ά'λλους τρεις αντιπροσώπους. Τό Έπιμελητή
ριον άπετάνθη εις τους συνεταιρισμούς καί τους 
έκάλεσεν να στείλουν αντιπροσώπους. Μερικοί Συν) 
σμοί έστειλαν αντιπροσώπους μέσον τής Αγροτικής 
Τραπέζης τοΰ Νομού. Ό κ. Χαριτόπουλος είναι πα
ρών καί δύναται να τό βεβαίωση.

Γ. ΧΑΡΙΤΟΠΟΥΛΟΣ. Υπάρχει τηλεγράφημα 
εξουσιοδοτούν τούς κ. κ. Δασενάκην, Παπαγιαννάκην 
καί Έμμ. Σαμιωτάκην.

Γ. ΠΑΜΠΟΥΚΑΣ. Τα θέματα τής ήμερησίας 
διατάξεως είναι δλα τόσον σοβαρά ώστε νά μή ξέρη 
κανείς ποιον είναι τό σοβαρώτερον.Έν τούτοις είναι 
μερικά θέματα επί των οποίων έχει απόλυτον ανάγκην 
ή Κυβέρνησις νά γνωρίζη τάς γνώμας τού Κρητικού 
Λαού δ όποιος τόσον έπαξίως αντιπροσωπεύεται από 
τούς αντιπροσώπους τής αγροτικής τάξεως. Βεβαίως 
ή εντολή μας είναι νά μείνωμεν καί παρακολουθή- 
σωμεν δλας τάς Συνεδριάσεις. Αλλά καμμιά φορά 
συμβαίνουν πράγματα πού δέν τά προβλέπει κανείς. 
Δέν ξέρω τιάρα πού συνέρχεται ή Βουλή μήπως λά- 
βωμεν τηλ)μα τά έπιστρέψωμεν διότι υπάρχουν επεί
γοντα θέματα τά όποια θά συζητηθούν καί πρέπει 
νά παριστάμεθα. Θά παρεκάλουν, εάν ή Συνέλευσις 
τό έγκρίνη, νά προταχθούν μερικά θέματα τά όποια 
εί'αι τοπικά καί δέν μπορεί νά προχωρήση ή Κυβέρ- 
νησις, εάν δέν έχη τήν γνώμην τού λαού.

Τά θέματα ταύτα είναι τό δεύτερον περί γεωργι-
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κής όργανώσεως,τό πέμπτον περί έμπορείας τοΰ οίνον 
καί Οινοποιείων Κρήτης, το περί εξαγωγής νωπών 
οπωρών, εσπεριδοειδών καί σταφυλών, θέμα επεί
γον διότι ήρχισεν ή εξαγωγή — ,τόδέκατον τρίτον θέμα 
περί ένισχύσεως διά τής ύποχρ. μεταφοράς ποσοστών 
κλπ. τό δέκατον τέταρτον περί γεωργ. έκπαιδεύσεω:, 
τύ εικοστόν πρώτον ανακοινώσεις τοΰ Δ. Συμβουλίου 
τήςΈνώσεως Κιτροπαραγωγών Κρήτης, τό είκοστόν 
τρίτον περί διαθέσεως τών προκυψάντων κερδών τοΰ 
Κράτους εκ πλεονασμάτων τοΰ ελαίου....

ΕΜΜ. ΙΙΑΠΑΓΙΑΝΝΑΚΗΣ. Καί χθες έθιξα 
ακροθιγώς τό ζήτημα αυτό καί είπα δτι ή ήμερησία 
διάταξις είναι αρκετά πλουσία καί είναι αδύνατον 
νά γίνη εργασία εμπεριστατωμένη εντός τοΰ ταχθέν- 
τος μικροΰ χρονικού ορίου. Δι’ αυτό προτείνω νά γί
νη μία έπιτροπή μέ πέντε έως εξ μέλη από τό Συνέ- 
δριον χωρίς νά παρακολουθή τάς ώρας τών συνε
δριάσεων, διά νά μελετήση τά επείγοντα θέματα ιά 
όποια χρήζουν νομοθετικής μερίμνης. Ή πενταμελής 
έπ τροπή δύναται νά άποτελεσθή από Συνέδρους εξ 
έκάστου Νομοΰ καί νά μελετήση τά κυριώτερα θέ
ματα τής ήμερησίας διατάξεως, εάν δέ πάλιν έχωμεν 
τό κουράγιο νά μείνωμε γιά πολύ καιρό ας μείνωμε.

Γ. ΒΑΡΟΥΧΑΣ. Κατά τήν είσήγησίν μου θά θί
ξω καί τούς τοπικούς οργανισμούς καί θά έξαντληθή 
ή συζήτησες έπ0 αυτών. Συνεπώς τά θέματα τά ο
ποία άπηρίθμ ,σεν δ κ. Γεν. Γραμματεύς τοΰ 'Υ
πουργείου θά συντομευθοΰν τρόπον τινά.

ΕΜΜ.ΑΑΣΗΘΙΩΤΑΚΗΣ. Μεταξύ τών θεμάτων 
πού χρήζουν Νομοθετικής προνοίας είναι καί τό ζή
τημα τής σουλτανίνας. Είναι τό σοβαρώτατον ζήτη 
μα διά τόν Νομόν Ηρακλείου, καί πρέπει νά τεθή 
μεταξύ τών πρώτων.

Τό Συνεδρίαν δέχεται την πρότασιν.
ΠΡΟΕΔΡΟΣ. Ό κ. Γεν. Γραμματεύς ώρισεν ένα 

κατάλογον τών θεμάτων τά όποια φαίνονται τά σπου-
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δαιότερα, και τών οποίων ή συζήτησις πρέπει να 
πρότασή.

Ό κ. Παπαγιαννάκις προτείνει να γίνη επιτροπή 
ή οποία να κρίνη την φύσιν τοΰ επείγοντος τών 
θεμάτων.

’Επειδή θέλει να συζητηθή το δεύτερον θέμα και 
συμπίπτει εις τοΰτο με την γνώμην τοΰ Γενικού 
Γραμματέως νομίζω οτι πρέπει να δεχθώμεν τον 
κατάλογο πού μάς έκαμε δ κ. Γενικός. Ή Έπιτρο- 
πή δπως κατηρτίσθη χθές διά το ζήτημα τής αγρο
τικής ασφαλείας είναι δΰσκολον να έργασθή διότι 
εινε πολυάριθμος και νομίζω δτι έπρεπε να εύρεθή 
πρακτικότερος τρόπος και νά γίνη ολιγαριθμωτέρα.

ΕΜΜ. ΠΑΠΑΔΟΓΙΑΝΝΗΣ. Νά έξουσιοδοτηθή 
το Προεδρεΐον τοΰ Συνεδρίου νά καταρτίση την επι
τροπήν.

Μ. ΜΑΝΑΣΑΚΗΣ. Ή Επιτροπή νά κάμη το πό
ρισμά της, νά τό έκτυπώση και κατά την άναχώρη- 
σιν τών συνέδρων νά κατατεθή.

Τό Συνεδρίαν δέχεται δηως την Επιτροπήν 
κιταρτίση τό ΙΙροεδρεϊον όλιγΛρι^μωιέραν.

ΣΥΖΗΤΗΣΙΣ ΕΠΙ ΤΟΥ ΘΕΜΑΤΟΣ 
ΠΕΡΙ ΑΓΡΟΤΙΚΩΝ ΟΡΓΑΝΩΣΕΩΝ

ΠΡΟΕΔΡΟΣ. 'Ο κ. Γ. Βαρούχας έχει τον λόγον.
Γ. ΒΑΡΟΥΧΑΣ. Κύριοι Σύνεδροι,
Εις την εποχήν καθ’ ήν ό εργάτης τών πόλεων και 

τής υπαίθρου σάν κτήνος έδούλευε σκληρά και απάν
θρωπα, στο Βιομήχανο και τσιφλικούχο, υπό συνθή- 
κας άθλίας καίσκληράς αγοραζόμενος καί πωλούμενος 
ως εξάρτημα τής έπιχειρήσεως ύπό τοΰ Κυρίου του, 
καί έπετατο στάς χαράδρας καί άπέθνησκε σάν σκύ
λος, δταν ή ασθενούσε ή έγήρασκε καί δεν προσέφερε
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πλέον τίποτε εις αύτόν. Εις εποχήν καθ’ ήν τα Κρά- 
τη δεν εΐχον αναγνώριση ανθρώπινον δικαίωμα στον 
αγρότην και τον ειχον αφίση χωρίς παιδείαν, συγκοι 
νωνίαν, έκθετον στάς άσθενείας, εις εποχήν καθ’ ήν 
ή κοινωνία είχε διαιρεθή εις δύο τάξεις τήν ολιγαρ
χικήν μέ προνομιούχα δικαιώματα στή ζωή, καί τήν 
δούλην μέ κανένα δικαίωμα, εις τήν μαύρην υπάν
θρωπον καί άντιχριστιανικήν αυτήν εποχήν έγεν- 
νήθη ό Συνεργατισμός, καί σαν ιόάστέρι τήςΒηθλεέμ, 
διέλυσε το σκοτεινό πέπλο τής δυστυχίας των δυστυ
χών καί έθέρμανε τήν παγωμένην καρδιά τού σκλά
βου καί έσκόρπισε εις δλον τον κόσμον τήν πνοήν 
τής ελευθερίας, τής Ϊσότητος καί δικαιοσύνης. Έν- 
θουσιώντες απόστολοι έπήραν το συνεργατικόν βρέ
φος, τό έσπαργάνωσαν σέ θέρμην, τό έτρεφον μέ λα
χτάρα, τό έμεγάλωσαν μέ πόθο, καί τού έδώρησ ιν 
ως κληρονομίαν τήν γήν δ'λην καί κατοικίαν παγκό
σμιο μέσα εις τήν οποίαν έκάλεσαν να στεγασθούν 
να άναπαυθοΰν, να θερμανθούν όλους τούς Εϊλωτας, 
όλους τούς δούλους, όλους τούς εργαζομένους αν
θρώπους. Πρώτοι έσπευσαν καί έστεγάσθησαν οί 
έργάται των πόλεων καί μετ’ αυτούς οι αγρόται, ή- 
νωσαν τάς δυνάμεις τους ως ίσοι πρός Ϊσους, ώς ά- 
δελφοί καί διά τής τεραστίας δυνάμεως πού έδημι- 
ουργήθη, έθραυσαν τάς άλυσσίδας τής σκλαβιάς, 
έπάλαισαν καί ένίκησαν τούς κυρίους των μετά πά
λην σκληράν καί ανισον καί απέκτησαν τήν ελευθε
ρίαν των. Καταρρίψαντες δέ τά χωρίζοντα τούτους 
από εκείνους τείχη τού διαχωρισμού των ανθρώπων 
εις κυριάρχους καί δούλους, έπήραν τά ίδια δικαιώ
ματα καί διά τού όγκου των τά έπέβαλον ως ιερά 
στά Κράτη, καί στάς Κοινωνίας.

Ηνωμένοι καί ελεύθεροι έστράφησαν κατά τού 
ελευθέρου ανταγωνισμού όστις γέννημα τής κυριαρ
χίας των ολίγων, υποδουλώνει τούς εργαζομένους 
εις τούς ισχυρούς τού χρήματος οί'τινες κανονίζουν 
τούς όρους εργασίας καί τά προϊόντα τής παραγωγής 



-81-

τών εργαζομένων, κατά τα συμφέροντα καί τάς ο
ρέξεις των.

Ό Συνεργατισμός έστράφη προσέτι κατά τής κυ
ριαρχίας του πλούτου θεωρών τούτον όχι ως κυρί
αρχον, άλλ’ ως υπηρέτην των ατόμων, προσπαθεί δε 
νά άφαιρέση απ’ αυτόν την δύναμιν τής καταδυνα- 
στεύσεως ήτις συνεπάγεται το ψεύδος, την απάτην 
την κλοπήν, τάς καταχρήσεις, τάς υπέρμετρους απο
λαύσεις, τάς άνωφελεϊ; επιδείξεις. Συνεργαζόμενος δε 
με τούς κατόχους τούτου, επιδιώκει νά τόν κατα- 
στήση ωφέλιμον εις την ζωήν των ατόμων καί τών 
κοινωνιών δι’ έργων ανθρωπιστικών, καί κοινωφε
λούς χαρακτήυος.

Μικρό παραγωγικό κόστος, μεγάλα κέρδη, συναγω
νισμός μέχρις έξοντώσεως, μονοπώλησις τής παραγω
γής είναι τά χαρακτηριστικά τού δόγματος τού ελευ
θέρου συναγωνισμού. "Ενωσις τών αδυνάτων παρα
γωγών προς άμυναν καί αλληλοβοήθειαν, καί άλληλο- 
ϋποστήριξιν, χωρίς εξοντωτικούς σκοπούς, χωρίς συνα 
γωνισμό δστις δημιουργεί τούς δυστυχείς, προς υλι
κήν καί ηθικήν έξύψωσιν τού εργαζομένου, καταμε
ρισμός γηΐνων αγαθών στήν κοινωνικήν ολότητα.

“Ενωσις τών καταναλωτών προς έφθηνοτέραν προ
μήθειαν τών άναγκαιούντων ειδών χωρίς τήν δημιουρ 
γίαν κέρδους, συναλλαγή καί αλληλεγγύη παραγωγών 
καί καταναλωτών, άνευ έκμεταλλεύσεως, είναι τά χα
ρακτηριστικά τού συνεταιριστικού συστήματος. Στό 
πρώτο σύστημα ό εργάτης, ό παραγωγός θεωρείται 
μηχανή άψυχος, στή δευτέρα άνθρωπος ζών με δλα 
τά δικαιώματα έπί τής ζωής.

Ένα τέτοιο σύστημα κοινωνικό, ηθικό, δίκαιο, 
ελεύθερο, Δημοκρατικό, δεν ήτο δυνατόν παρά νά έπι- 
βληθή, νά έπικρατήση, νά κυριαρχήση, είτε εν μέρει, 
είτε έν δλφ άναλόγως τών Ιδιαιτέρων εις έκαστον 
Κράτος συνθηκών τής ζωής, καί τής μορφώσεως καί 
άναπτύξεως καί ψυχοσυνθέσεως τών λαών.
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Από πολλών δεκάδων ετών δ Συνεταιρισμός εθαυ- 

ματούργησε εις δλα τα Ευρωπαϊκά ’Έθνη, καί σ’ αύτή 
τη Βουλγαρία. Στην πατρίδα μας ήρχισε ή εξάπλωσις 
τού Συνεταιρισμού πολύ άργά. ’Ηρχισε μόλις προ εί 
κοσαετίας. Άλλ’ όσον καί αν καθυστέρησε, έπεξετάθη 
μετά ταχΰτητος τοιαύτης, μεθ’ ή; εις ούδένα άλλο 
Κράτος. Διότι δ Συνεταιρισμός παρ’ δλον δτι προϋ
ποθέτει λαόν μορφωμένον, ως τοιοϋτος δέ, δεν φη
μίζεται δ Αγροτικός μας κυρίως λαός, τυγχάνει αγα
πητός, δημοφιλής μεταξύ των αγροτικών μαζών εγ
καίρως δέ διεΐδον στο Συνεταιρισμό, τον φάρον τής 
σωτηρίας, με τήν διακρίνουσαν τούς άγρότας μας ο
ξυδέρκειαν.

Εις δλην τήν Ελλάδα υπάρχουν σήμερον 6.000 
Συνεταιρισμοί με 92 Ενώσεις εις ούς είναι εγγε
γραμμένοι 350 000 γεωργών. Τα Συνεταιριστικά κε
φάλαια ανέρχονται εί; 330 εκατομμύρια δραχμών, εξ 
ών έχουν καταβληθή 200 εκατομμύρια. Τά δέ άποθε- 
ματικά εις 60 εκατομμύρια, καί αί καταθέσεις εις τού: 
Συνεταιρισμούς ανέρχονται εις 50 εκατομμύρια. 'Η 
σταφίς, δ καπνός, τό έλαιον, δ σίτος, τά κίτρα, τά 
κρασιά κατά μέγα μέρος επεξεργάζονται καί πωλούν- 
ται μέσω των Συνεταιρισμών. Εις εκατοντάδας εκα
τομμυρίων δραχμάς ανέρχεται ή κίνησις τών συνεται
ρισμών. Αί προμήθειαι γεωργικών ειδών, θείου, 
θειϊκού χαλκοΰ, λιπασμάτων, χάρτου καί σταφιδο.τά- 
νων καί ποτάσσης, σχεδόν εξ δλοκλήρου γίνονται μέσω 
τών Συνεταιρισμών.

Είς 300 καί πλέον εκατομμύρια δραχμών ανέρχεται 
ή αξία τών Συνεταιρικών Βιομηχανικών εγκαταστά
σεων. Είς τήν άποκατάστασιν τών άκτημόνων, εις έκ- 
χέρωσιν χιλιάδων στρεμμάτων γης, είς τήν έκτέλεσιν 
υδραυλικών έργων τον πρωτεύοντοντα ρόλον έπαιξε, 
καί παίζει δ Συνεταιρισμός. Ό Συνεταιρισμός έδιω
ξε τον τοκογλύφο, δ Συνεταιρισμός συνετέλεσε είς τήν 
εντατική καί επιστημονική καλλιέργεια στην είσαγω- 
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γη νέων καλλιεργειών, στη μείωση τοΰ κόστβυς της 
παραγωγής, διά τής από κοινού χρήσεως μηχανικών 
μέσων. *Ο Συνεταιρισμός συνέβαλε εις την πνευματι
κήν καί ηθικήν έξύψωσιν των συνεταίρων, καί ερ
γάζεται συστηματικά και αποτελεσματικά εις τον εκ
πολιτισμόν τής ύπαίθρου. "Όπου φθάνει δ Συνεται
ρισμός φεύγει δ εγωισμός, δ ατομικισμός, το ψεύδος, 
ή άπατη, αΐ κακαί έξεις, εξαλείφεται το έγκλημα. Έμ- 
πρός είς τον Συνεταιρισμό δεν υπάρχουν προνομιού
χοι. Στο Ναό του δεν προσκυναται δ χρυσούς μόσχος, 
αλλά ή ίκανότης, ή έργατικότης, ή τιμιότη;. Ό Συνε
ταιρισμός γέννα τήν εύγενή άμιλλαν έξυπηρετήσεως 
τού συνόλου, καί υποτάσσει το ατομικόν είς το γενικόν 
συμφέρον.

Στή σημερινή διαφθορά μόνον δ Συνεταιρισμός έ- 
μεινεν άφθορος. 'Ο Συνεταιρισμός έξήλειψε τά κομ
ματικά πάθη καί μίση καί έπέφερε τήν άδέλφωσιν τού 
λαού. Στο συνεταιρισμό έθραύσθησαν δλαι αΐ άντι- 
πατριωτικαί καί αντικοινωνικοί θεωρίαι. Από επαγ
γελματικής άπόψεως συντελούν εις τήν διάδοσιν γνώ
σεων τεχνικών, διαπαιδαγωγοΰν τον αγροτικό πληθυ
σμό. Από Κοινωνικής,οιΣυνεταιρισμοί είναι οι πλέον 
σπουδαίοι συντελεσταί διά τήν έξύψωσιν τήν πνευμα 
τικήν ηθικήν,πολιτικήν, κοινωνικήν χειραφέτησιν, καί 
δημιουργίαν τής πίστεως καί τής δυνάμεως.

ΣΥΝΟΠΤΙΚΗ ΕΚΘΕΣΙΣ
ΤΗΣ ΕΝ ΚΡΗΤΗ ΣΥΝΕΤ)ΣΤΙΚΗΣ ΚΙΝΗΣΕΩΣ

Ή Συνεταιριστική κίνησις εις τήν Κρήτην ήρχισε 
νά άναφαίνηται εντεύθεν τού έτους 1917 σποραδικώς. 
Ή κίνησις αύτη, άπόκρτος μιας ανωμάλου καταστά- 
σεως καί των έκ ταύτης δημιουργηθεισών δυσμενών 
βιωτικών συνθηκών προωρίζετο νά φυτοζωή καί νά 
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μήν λάβη την έκτασιν ήν εδει νά έλάμβανεν εις νή
σον παραγωγικήν οία ή Κρήτη ελλείψει συνεταιριστι
κής συνειδήσεως των παραγωγών μας.

Οί κατ’ αρχήν έμφανισθέντες εν Κρήτη Γεωργικοί 
Συνεταιρισμοί ήσαν κατά το πλεϊστον προμηθευτικοί. 
Καί δ λόγος τής προτιμήσεως τού τοιουτου σκοποΰ 
Συνεταιρισμών είναι ή σημειωθεϊσα ελλειψις τών δια
φόρων οικιακής χρήσεως ειδών, λόγω τής τότε κρα- 
τούσης ανωμάλου καταστάσεως ατινα εύχερέστερον 
έπρομηθεύοντο οί παραγωγοί μας μέσω τών Συνε
ταιρισμών τούτων.

Οί προμηθευτικοί Συνεταιρισμοί οΰτοι, οϊτινες λό
γω τής ως άνω αιτίας αρκετά ηΰξήθησαν καί οί ελά
χιστοι πιστωτικοί, οί ίδρυθέντες από τοΰ 1917 καί έν- 
τεΰθεν, άνελθόντες εις 150 περίπου, λόγιο τοΰ δτι δεν 
έστηρίζοντο άφ’ ενός μέν ε’ις τήν συνειδητήν επί τοΰ 
Συνεργατισμού άντίληψιν τών συνεταίρων, καί άφ’ 
ετέρου μετά τήν εύκολον έξεύρεσιν τών τροφίμων πα
ρά τών παραγωγών, περιήλθον εις πλήρη νεκροφά
νειαν καί τελείαν άποσύνθεσιν εντός μικρού χρονικού 
διαστήματος άφήσαντες κατάστασιν ούχί εύχάριστον 
διά τήν μετέπειτα έπέκτασιν τής Συνεταιρικής ιδέας 
εν Κρήτη. Έκ τής βεβιασμένης εκείνης έμφανίσεως 
τών γεωργικών Συνεταιρισμών καί τής σπασμωδικής 
λειτουργίας τούτων δΣυνεταιρισμός ΰπέστη μέγα τραύ
μα. Δέν ήτο πλέον δυνατόν έκεΐ οπου παταγώδης έ- 
σημειώθη ή αποτυχία του, εύχερώς νά άναθάλη ούτος.

Δυστυχώς δμως τά μέσα δι’ ών θά έπήρχετο ποια 
τις θεραπεία εις τον έκ κακής άντιλήψεως άποτυχόν- 
τα συνεργατισμόν δέν διετέθησαν άφθονα. Τό Κράτος 
διά τών εποπτικών υπαλλήλων του καίτοι έλαχίστων εις 
τάς άρχάς κατέβαλε κάθε δυνατήν προσπάθειαν διά 
τον έκ νέου πρσαναιολισμόν τών αγροτικών μαζών, 
προς τον Συνεργατισμόν. Εις τάς προσπαθείας δμως 
έκείνας τοΰ Κράτους ελάχιστα συνέβαλε καί ή ιδιωτική 
πρωτοβουλία ήτις εδει εν τη προκειμένη περιπτώσει
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να Επαιζε τον .πρωτεύοντα ρόλον.

"Ολα ταΰτα συνετέλεσαν εις την μετά βραδύτητας 
άναβίωσιν τού συνεργατισμοί και έξάπλωσιν τής Συν) 
κής αγροτικής δργανώσεως εν Κρήτη. Καί ιδού μετά 
παρέλευσιν ολοκλήρου ένδεκαετίας από τής εποχής 
καθ’ ήν ένεκρώθη δ Συνεργατισμός εις τάς άγροτικάς 
τάξεις, ποιος ήτο δ αριθμός των εν ένεργεία Γεωργι
κών Πιστωτικών Συν)σμών καθ’ απασαν τήν Νή
σον μας. Περιφέρεια Χανίων 4, Περιφέρεια Ρε- 
&ύιινης 4, ‘Ηρακλείου 34, περιφέρεια Λααηΰί- 
ου 6, ήτοι σύνολον γεωργικών Συνεταιρισμών, εν 
λειτουργία πάντοτε, 48. Οΰτω εμφανίζεται ή αγροτική 
συν)κή κατάστασις τής νήσου μας μέχρι τοΰ 1928 πε- 
που. Καί ας έξετάσωμεν νυν πώς ειργάσθησαν οί Συν) 
σμοί ούτοι καί εάν καί κατά πόσον έξεπλήρωσαν τήν 
υψηλήν αύτών αποστολήν. Οί ως άνω άναφερόμενοι 
Συνεταιρισμοί ήσαν σχεδόν πάντες Πιστωτικοί, ώς 
τοιοΰτοι δε ειργάσθησαν μέχρι τοΰ 1928, τό δε σύ
νολον τών εργασιών των δύναται τις να εϊπη περί τό 
πιστωτικόν μόνον μέρος έστράφη, εξαιρέσει έλαχίστων 
Συνεταιρισμών, οϊτινες πλήν τοΰ Πιστωτικού μέρους 
ένήργησαν καί προμηθευτικός εργασίας άλλα πάντο
τε μικρός καί περιωρισμένας. Οΰτω παρουσιάζεται ή 
κατάστασις μέχρι τέλους τοΰ έτους 1928. Από τοΰ έ
τους τούτου αρχίζει νέα συνεταιριστική κίνησις μέ κα- 
τεύθυνσιν τήν κατά προϊόντα δργάνωσιν τών παρα
γωγών, ήτις ακόμη περισσότερον ένισχύθη μετά τήν 
ίδρυσιν από τοΰ 1930 τής Αγροτικής Τραπέζης καί 
τής παρά ταύτης ένισχύσεως τής εποπτικής υπηρεσίας 
διά τής τοποθετήσεως εν τη νήσω Κρήτη ενός Έπιθεω- 
ρητοΰ Συνεταιρισμών, καί εξΈποπτών έναντι τοΰ ενός 
μέχρι τοΰ1928 Κρατικού επόπτου καθ’ολην τήν Νήσον.

Κατωρθώθη οΰτω εντός τετραετίας περίπου χάρις 
είς τάς άοκνους προσπαθείας τής Έποπτ. υπηρεσίας 
τής Α. Τ. Ε. καί τών 'Υποκαταστημάτων της καί τών 
ειεργειών ωρισμένων ενθουσιωδών Συνεταιριστών 
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να ίδρυθοΰν οΙ κάιωθι καλώς λειτουργοΰντες Συνεται
ρισμοί, με κατευθύνσεις:

1) Ένίσχυσιν των συνεταίρων των διά καλ- 
λιερητικών δανείων διά την καλλιτέραν καλλιέργειαν 
της γης-

2) Την προμήθειαν πάντων των γεωργικών ειδών 
φαρμάκων καί εργαλείων, σπόρων, δενδρυλλίων κλπ. 
διά τάς άνάγκας τών παραγωγών των.

3) Την από κοινού συγκέντρωσιν, επεξεργασίαν, 
συσκευασίαν καί πώλησιν τών γεωργικών ειδών τών 
συνεταίρων των.

4) Την διαπαιδαγώγησιν καί επαγγελματικήν μόρ- 
φωσιν τών παραγωγών κλπ. Οί μέχρι σήμερον λει- 
τουργοΰντες κατά Νομούς Γεωργικοί Συνεταιρισμοί 
έπιδιώκοντες τούς ως ά'νω σκοπούς είναι οί κάτωθι:

Σύνολον | 158) 61| 26) 7] 10) 50] 1| 18)331] 12

Νομοί Γεωργικοί Συνεταιρισμοί Σύλ’ο 
λον

Έχώ- 
σειςΠιστ Οίν. Σ™Ρ ΙΙωλ. έλ)κ. Κιιρ Πθ°Μ Αοπ

Χανίων 40 50 24 5 6 11 — 141 6
Ρεθΰμνης 31 — .— — 1 14 — 8 54 2
Ήρκλείου 56 11 — 1 18 1 Q 90 ο
Λασηθίου 31 — 2 1 3 7 — 2 46 1

Υπάρχουν δηλαδή σήμερον εν λειτουργάς 331 συν) 
σμοί έναντι τών 48 Πιστωτικών Συνεταιρισμών οί- 
τινες έλειτούργουν προ τετραετίας περίπου. Εν
νοείται εκ τών ως άνω Πιστωτικών, οί πλεϊστοι τών 
περιφερειών Χανίων ιδίως, Ρεθΰμνης καί Λασηθίου 
διεξάγουν εκτός τών πιστωτικών καί προμηθευτι
κών εργασιών καί συγκεντρώσεις καί πωλήσεις Γεωρ
γικών προϊόντων οίον ελαίου, χαρουπιών, ελαιοπυρή
νας, οσπρίων, δημητριακών, λαχανικών, οπωρών, ε
σπεριδοειδών, ξηρών καρπών (καρύων, αμυγδάλων, 
καστάνων, κλπ.)

Εις τούς άνω συνεταιρισμούς είσίν εγγεγραμμένοι 
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23000 περίπου γεωργικοί οΐκογένειαι ών δ αριθμός 
καθ’ έκάστην αυξάνεται, περιλαμβάνουσαι μέλη οικο
γενειών 140—150.000.

Τα Συνεταιρικά κεφάλαια των ως άνω Συνεται
ρισμών ανέρχονται εΐς 15 εκατομμύρια δραχμών πε
ρίπου, τα δέ άποθεματικά αυτών είς 2. 500 000 δραχ. 
και ή ευθύνη αυτών υπερβαίνει τό 1. 000.000. 000. 
δραχ. δεδομένου δτι πλεΐστοι τών συνεταιρισμών και 
ίδίφ τού 'ίίρακλείου έχουσιν απεριόριστον ευθύνην.

Τα δάνεια τα χορηγηθέντα είς τους Συνεταιρι
σμούς τούτους από τής ίδρύσεως τής Αγροτικής 
Τραπέζης ήτοι εντός τριετίας περίπου (εκτός Εννοεί
ται τών μη Συνεταιρισμένων) άνήλθον εις 150. 000. 
000. δραχ. περίπου με τόκον 7 ο)ο.

Λί προμήθειαι Γεωργικών έν γένει ειδών, σπόρων, 
φαρμάκων, εργαλείων, δενδρυλλίων, κλπ. άνήλθον εν
τός τής ώς ά'νω τριετίας εις 31. 000. 000. περίπου 
δραχ. εξ ών έπήγασαν κέρδη εις τούς παραγωγούς 
από 3 έως 6.000.000 δραχμάς. Τα παρά τών ώς 
ά'νω Συνεταιρισμών συγκεντρωθέντα εις κοινάς άπο- 
θήκας γεωργικά προϊόντα, τά πλεϊστα τών οποίων 
έπεξειργάσθησαν εις τάς προς τούτο άνεγερθείσας 
εγκαταστάσεις τών οργανώσεων και διετέθησαν απ’ 
ευθείας εΐς τάς αγοράς καταναλώσεως εσωτερικού και 
εξωτερικού μέ τιμάς ούχι μικράς, ανέρχονται ύπέρ 
τά 100 εκατομμύρια δραχμών εξ ών προέκυψαν κέρ
δη εΐς τούς παραγωγούς πλέον τών 25.000.000 δραχ
μών εκτός τής διαφημίσεως τών προϊόντων, λόγω 
τής καλής αυτών ποιότητος, επεξεργασίας, συσκευα- 
σίας, και τού άνοθεύτου τούτων.

’Αρκεϊ νά προστεθή δτι τά κίτρα τών παραγω
γών ένφ τό 1930 ήγοράζοντο παρά τού εμπορίου 1 
δραχμήν την δκαν, τό δέ επόμενον έτος ουδόλως θά 
ήγοράζοντο λόγφ τού δτι ύπήρχον εΐςχεΐρας τού εμ
πορίου πλέον τών 2. 500.000 οκάδων τού προηγου
μένου έτους, διά τής Ένώσεώς των οι κιτροπαραγω
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γοί Απολαμβάνουν από μεν τα κίτρα τοΰ 1931 αντί 
μιας, δραχμάς 6 τουλάχιστον, τοΰ 1932 τουλάχιστον 
δραχμάς 8 την όκάν. Τα έλαια ένφ ήγοράζοντο κατά 
τον παρελθόντα Ν)βριον προς 16 δραχ., διά την σι γ- 
κετρώσεως αυτών εις τάς συνεταιρικός άποθήκας 
και τής ένισχύσεως τών παραγωγών παρά τής Τρα- 
πέζης τοστε να μην άναγκασθώσιν ούτοι να τά δια- 
θέσωσιν, έπωλήθησαν σήμερον δραχμάς 24—25.

Τά χαρούπια τα παρά των συνεταιρισμών συγκεν- 
τρωθέντα εις κοινάς άποθήκας τούτων εν ίο ήγορά- 
ζοντο κατά το παρελθόν έτος παρά τοΰ εμπορίου 
προς 1—1.30 δρ. έπωλήθησαν διά των συνεταιρι
σμών από δραχ. 1.65—2.05.

Αί σουλτανίναι ήγοράζοντο παρά τοΰ ελευθέρου 
εμπορίου κατά 20 ο)ο τουλάχιστον όλιγώτερον από 
τάς εκκαθαρίσει; ας έδιδον αί συνεταιρικοί οργανώ
σεις.

Ή έλαιοπυρήνη ενώ ήγοράζετο παρά των διαφό
ρων από 0.55 έως 0,60 δραχμάς κατ’ όκάν έπωλήθη 
παρά διαφόρων συνεταιρισμών άνω των 0. 90 δραχ
μών κατ’ όκάν. Αί σταφυλαί τών οινοπαραγωγών εν 
φ ήγοράζοντο εις μέν το Ηράκλειον προς 1.10 δραχ. 
την όκάν, εις δε τά Χανιά 1.10—1.40, έπληρώθησαν 
εις τούς οινοπαραγωγούς χάρις εις τούς συνεταιρι
σμούς των προς 2.50 δραχμάς την όκάν.

Τό γάλα τών κτηνοτροφών ενώ ήγοράζετο προς 
3—4 δραχμάς τήν όκάν ή τυροκομούμενου παρά 
τών ίδίων τών κτηνοτροφών κατά τρόπον άρχέγονον 
έχάνετο παντελώς ή παρήγετο κακός τυρός πωλούμε- 
νος σε εξευτελιστικάς τιμάς, ώστε νά μή δίδη εις τον 
κτηνοτρόφον πλέον τών 3 ή 4 δραχμών κατ’ όκάν 
γάλακτος, οί κτηνοτρόφοι διά τών συνεταιρικών τυ
ροκομείων έλαβον 8.50—9.50 δραχμάς τήν όκάν τό 
γάλα. Καί γενικώς όσα προϊόντα συνεκετρώθησαν 
καί διετέθησαν διά τών συνεταιρικών δργανώσεων 
απέδωσαν πάντοτε περισσότερα εις τούς παραγωγούς 
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από όσα θά ελάμβανον άπό τό ελεύθερον εμπόριον 
τό οποίον, ειρήσθφ ένπαρόδφ, αν έ'διδεν κατά τι ηύ- 
ξημένας τιμάς τάςεδιδε διά νά συναγωνισθή τάς συνε- 
ταιρικάς οργανώσεις.

Διά τήν συγκέντρωσιν επεξεργασίαν καί συσκευα- 
σίαν τών ως άνω Γεωργικών προϊόντων άνηγέρδησαν 
κατά το τριετές αυτό χρονικόν διάστημα διά συνεται
ρικών κεφαλαίων ως καί τη ένισχϋσει τής αγροτικής 
Τραπέζης εν μέρει δέ καί του ΓεωργικοΟ Ταμείου 
άί κάτωθι άποθήκαι καί έγκαταστάσεις.

Α.') Δύο εργοστάσια επεξεργασίας καί συσκευασίας 
Σουλτανίνας, εν παρά τής Ένώσεως Σουλτανίνας Χα- 
νίων καί εν παρά του Συνεταιρισμού πωλήσεως Σουλ
τανίνας Σητείας αξίας περίπου δραχμών 4.000.000, 
συντόμως δέ πρόκειται νά άναγερθοΰν καί ετερα τοι- 
αΰτα εις Τεράπετραν Λασηθίου, ίσως δέ καί εις Η
ράκλειον.

Β.') "Εν οινοποιείου τής Ένώσεως συνεταιρισμού 
Πεζών Ηρακλείου μετά των εξόδων αγοράς αντί δραχ
μών 1.000.000.

‘Γ'.) Τέσσαρα οινοποιεία άτινα καίτοι επί του παρόν
τος άνήκουσι εις τον Οικονομικόν ’Οργανισμόν Οινο
ποιείων Κρήτης διά τήν άνέγερσιν τών όποιων διετέ- 
θησαν παρά δύο Ενώσεων οικόπεδα αξίας δραχμών 
180.000, έν τούτοις εντός ολίγου θέλουσι περιέλιξη 
εις τάςένδιαφερομένας οινοποιητικάς οργανώσεις,καθό
σον καθ’έκάστην άποσβέννυνται ταΰια, αξίας περίπου 
δρ. 5.000.000. Πλήν τούτων συνεκεντρώδη νυν παρά 
τών ουροποιητικών Ενώσεων Χανίων ποσόν 1.200. 
000 δραχμών περίπου διά τήν έπέκτασιν τών οινο
ποιείων αυτών ήτις πρόκειται ν’ άρχίοη συντόμως.

Έτερα Συνεταιρικά οινοποιεία άναγειρόμενα τή 
ένισχύσει τής Άγροτ. Τραπέζης τής Ελλάδος καί ιών 
Συνεταιρικών κεφαλαίων πρόκειται νά άναγερθώσιν 
εντός του τρέχοντος έτους ήτοι:

1) Παρά τών Συνεταιρισμών Μαλεβυζίου έν Ήρα- 
κλείω.
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2) Παρά ιών Συνεταιρισμών τών πέριξ τής πόλεως 
Χανίων εν Χανίοις.

3) Παρά τών Συνεταιρισμών Επαρχίας Σητείας εν 
Σητεία.

Δ'.) Τέσσαρα συνεταιρικά ελαιουργεία αξίας περίπου 
δραχ. 2.000.000. Νΰν πρόκειται εντός του έτους τού
του νά ίδρυθώσι εις μεν την περιφέρειαν Λασηθίου 
τρία τοιαϋτα,εΐς δέ την περιφέρειαν Χανίων 4—5, συν 
τώχρόνω δέ καίάλλα είςτάς λοιπάς περιφερείαςΚρήτης.

Ε'.) Έλαιοδεξαμεναι είς Παλαιόχωραν καί έτεραι 
εις Σούγιαν τελευταίου συστήματος έσωτερικώς έπεν- 
δεδυμέναι από πλακάκια ύάλινα διά την μή αύξησιν 
τής οξύτητας, αξίας δραχ. 870.000.

Επίσης άποθήκαι ελαίου μέ δοχεία έκ γαλλικού 
τενεκέ είς Ίεράπετραν αξίας δραχ. 110.000.

Νΰν πρόκειται νά άνεγερθώσι τοιαϋτα καί είς διά
φορα έλαιοπαραγωγικά κέντρα τής νήσου.

ΣΤ'.) Διά την έναποθήκευσιν τών χαρουπιών πα
ρά τών Συνεταιρισμών, ιδία Λασηθίου, άνηγέρθησαν 
παρά πέντε Συνεταιρισμών άποθήκαι αξίας περίπου 
350. 000 δραχ. καθ’ έκάστην δέ άνεγείρονται καίάλλαι.

Ζ'.) "Εν πρατήριυν Λαχανικών εν Χανίοις παρά τής 
Ένώσεως πωλήσεως Χανίων είς ο συγκεντρώνονται 
τά λαχανικά έν γένει τών παραγωγών Χανίων,τά εσπε
ριδοειδή, αί δπώραι, οι ξηροί καρποί, κάστανα, αμύγ
δαλα, κάρυα κλπ. αξίας δραχ. 165. 000 ‘Η Ένωσις 
αυτη εκτός τού οτι πρόκειται νά άναλάβη το Οίνο- 
ποιεΐον Χανίων ήρχισε προ ενός μηνός νά κονσερβο- 
ποιή καί τά λαχανικά τών παραγωγών της, συντό- 
μως δέ θά άποκτήση καί ιδιόκτητον κονσερβοποιεΐον 
καί έλαιαποθήκας.

Η'.) Δέκα Συνεταιρικά Τυροκομεία τή βοηθεία τών 
Γεωργικών Ταμείων καί τής Άγροτραπέζης λειτουρ- 
γοΰντα, αξίας περίπου δραχ. 1.000.000.

Εντός τού έτους τούτου πρόκειται νά άνεργερθώσι 
έτερα επτά τή ένισχύσει τής Άγροτραπέζης έν Ρεθύ- 
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μνω, Χυνίοις καί Λασηθίφ.

Σύνολον αξίας Συνεταιρικών έγκαταστάσεων δραχ- 
μάς. 15. 995. 000.

Παραλαβάλλοντες δθεν τήνσυνεταιρικήν κίνησιν τής 
νήσου μας την προ τού 1929 προς τήν σημερινήν 
τεραστίαν τοιαυτην έξάγομεν το συμπέρασμα δτι εντός 
μιας περίπου τετραετίας χάρις εις τάς άοκνους προ- 
σπαθείας τής Εποπτικής Υπηρεσίας Κρήτης, τών 
'Υ)των τής Α.Τ.Ε., τή συμβολή πολυτίμων συνεργα
τών τούτων καί συνεταιριστών καί του φιλοπροόδου 
αγροτικού κόσμου, έγένετο εργασία παμμεγίστη εις δγ 
κον, εις ποιότητα δε άρίστη οια όχι μόνον είς ούδε- 
μίαν άλλην περιφέρειαν τού Κράτους παρουσιάζεται 
άλλα τολμοΰμεν να καυχώμεθα δτι παραβάλλεται αυτή 
προς τήν συνεταιρικήν κίνησιν τών πλέον πολιτισμέ
νων Ευρωπαϊκών Κρατών είς ά ή συνεταιρική κίνη- 
σις έχει άρχίση προ πολλών αιώνων.

Διά τήν συνεταιριστικήν διαπαιδαγώγησιν τών α
γροτών μας εγένοντο κατά τύ διάστημα τούτο τής τε
τραετίας παρά τής Εποπτικής υπηρεσίας τής Τραπέ- 
ζης καί άλλων υπαλλήλων ταύτης πλέον τών 900 
διαλέξεων καί ομιλιών προς τούς άγρότας, έλεγχοι δέ 
διά τήν άνελλειπή παρακολούθησιν καί έλεγχοι τών 
διαχειρίσεων τών Συνεταιρισμών, πλέον τών χιλίων 
συμπεριλαμβανομένων καί τών Διοικητικών τοιούτων. 
Τό εύχάριστον είναι τούτο προς τιμήν τού άγρότου 
Κρήτης, δτι κατά τό διάστημα αύτό τής τετραετίας ού- 
δεμία σχεδόν διαχειριστική άνωμαλία παρουσιάσθη είς 
τάς διαχειρίσεις ταύτας τών Συνεταιρισμών.

Έν γένει ή εντός έλαχίστου χρονικού διαστήματος 
παρουσιασθεΐσα τεραστία συνεταιρική κίνησις εξ ής 
μέγισται ώφέλειαι παρουσιάσθησαν εις τούς άγρότας 
τούς συνεταιρισμένους, άγει ημάς είς τό συμπέρασμα 
δτι λίαν συντόμως πάντες οί Κρήτες καί άγρόται θά 
εύρίσκωνται υπό τήν άγροτικήν συνεταιρικήν σημαί
αν καί δτι αί ώφέλειαι εις αυτούς καί εκ τής τοιαύτης 
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έπεκτάσεως των Συνεταιρισμών μεταξύ του αγροτικού 
μας πληθυσμού θά είναι τεράστιαι.

Τά Γεωργικά Επιμελητήρια ως άποτελούντα την 
τοπικήν βουλήν, σκοπόν έχουν μετά βαθεΐαν επιστη
μονικήν μελέτην, νά κατευθύνουν τήν Γεωργίαν τού 
Νομού τής δικαιοδοσίας των, νά τήν οργανώνουν καί 
διευθύνουν έπιστημονικώς διά τήν έπίτευξιν καλλίτε
ρων καί μικρότερου κόστους προϊόντων, νά έκτελούν 
ή είσηγοΰνται τήν έπίβλεψιν έργων εγγείου βελτιώ- 
σεως, νά μεριμνώσι διά τήν έναποθήκευσιν, συσκευα- 
σίαν, επεξεργασίαν, καί έπωφελεστέραν διάθεσιν τών 
Γεωργικών προϊόντων, νά φροντίζωσι διά τήν συνε
ταιριστικήν δργάνωσιν καί διαπαιδαγώγησιν τού αγρο
τικού πληθυσμού, διά τήν άνύψωσιν τής θέσεως τού 
αγρότου, νά ύπεραμύνωνται τών συμφερόντων αύτοΰ 
παρέχοντες εις αύτόν τάς τιμάς τών γεωργικών ειδών 
εις τάς εμπορικός αγοράς καί λύοντες διαιτητικούς τάς 
διαφοράς μεταξύ αύτοΰ καί τού εμπόρου, καί νά εί- 
σηγούνται εις τήν Κυβέρνησιν τήν λήψιν παντός μέ
τρου συντελεστικού τής παραγωγής τού τόπου καί 
τής παραγωγής τού γεωργού.

Έξεπλήρωσαν τούς σκοπούς τούτους τά Γεωργικά 
μας Επιμελητήρια; Είναι αληθές ότι οι Διοικοΰντες 
αυτά μετά ζήλου καί άφοσιώσεως έπεδόθησαν εις τήν 
έκπλήρωσιν τών πολλαπλών σκοπών αυτών καί πολλά 
τούτων άμιλλώμενα άπετέλεσαν προόδους σημαντικάς 
καί ποικιλοτρόπως εξυπηρέτησαν τήν γεωργίαν καί 
τον γεωργόν.

’Αλλ’ εν τη έκτελέσει τών ιερών αυτών καθηκόν
των, ήλθον εις σύγκρουσιν καί προς ά'λλας ώργανω- 
μένας κοινωνικός τάξεις καί ίδίως τάς έμποροβιο- 
μηχανικάς καί προς τήν πολιτικήν, διότι χειραγωγού
μενοι ύπό τούτων οί άγρόται μας ήρχισαν νά σκέ- 
πτωνται ομαδικά ως τάξις καί νά πλήττουν συμφέ
ροντα καί δικαιώματα επί αιώνας άδιατάραχα καί νά 
επιδοκιμάζουν ήάποδοκιμάζουνπρόσωπαπολιτευόμενα
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Έκ τής μοιραίας και άναποφεόκτου αυτής συγ· 

κρούσεως, έβγήκαν ήττημένα τα Γεωργικά μας Επι
μελητήρια. Διότι τα νομοθετικά σώματα από τα ο
ποία σχεδόν απουσιάζει ο γεωργός, ή δε φωνή των έ- 
λαχίστων σταθερών αντιπροσώπων του πνίγεται στό 
κομματικόν συμφέρον των πολιτικών κομμάτων, τα 
νομοθετικά λέγω σώματα, δ κομματικός υπολογισμός 
και τό κομματικόν συμφέρον έστέρησαν τά επιμελητή
ρια μας τών αναγκαίων πόρων προς εφαρμογήν τού 
προγράμματος των καί ουτω τά Επιμελητήρια μας 
στερούμενα πόρων καί ένισχύσεως κρατικής, υλικής 
καί ηθικής φυτοζωούν, άπονεκροϋνται, μαραίνονται 
καί εντός ολίγου θά άποθάνουν διά νά συμπαρασύ
ρουν στον τάφον των την ζωήν καί τήν δύναμιν 
τής Ελλάδος.

Δέν ύπερβάλλομεν, Κύριοι, διαπιστοΰντες μετά πό
νου ψυχής δτι τό μόνον περιθώριον δράσεως πού ά- 
φήκε στά Γεωργικά Επιμελητήρια τό Κράτος είναι 
ή άντίδρασις τούτων καί αί διαμαρτυρίαι τών Διοι· 
κούντων αυτά κατά τών δεσμευτικών Κυβερνητικών 
μέτρων έναντίον τού Γεωργού.

Καί μελετημένην καί προσηρμοσμένην ευρίσκω 
τήν Νομοθεσίαν μας περί Επιμελητηρίων. Διά τήν 
άπονάρκωσιν τών επιμελητηρίων μας ουδόλως πτα ει 
ή Νομοθεσία. Προτείνω δμως μερικάς τροποποιήσεις:

ΠΡΩΤΟΝ οσον αφορά τήν εκλογήν τών μελών 
ΚΑΙ ΔΕΥΤΕΡΟΝ τήν συνεργασίαν τούτων μέ τάς 
γεωπονικά; υπηρεσίας.

Επειδή ή διά τών Δημοτικών καί Κοινοτικών 
Συμβουλίων εκλογή τών μελών τών Γεωργικών Ε
πιμελητηρίων άφίνει εύρύν δρόμον στήν πολιτικήδιό- 
τι συνήθως τά συμβούλια Δήμων καί Κοινοτήτων 
είναι ό'ργανα πολιτικά, προτείνω οπως εις δσα χωρία 
υπάρχουν Γεωργικοί Συνεταιρισμοί, αντί τών Κοι
νοτικών αρχόντων νά ψηφίζουν τά Συμβούλια τών 
Συνεταιρισμών εις τούς οποίους καί ως έκ τής φύ- 
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σεως των, ως οικονομικών οργανισμών καί Νόμφ δεν 
έχει θέσιν ή πολιτική. Να γίνουν δηλαδή δυο εκλογι
κοί Σύλλογοι, εις των Κοινοτήτων καί εις των Συνε
ταιρισμών καί άναλόγως να εκλέγουν τα μέλη των 
Γεωργικών Επιμελητηρίων.

Όφείλομεν νά όμολογήσωμεν Κύριοι, οτι ή συ
νεργασία Επιμελητηρίων καί Γεωπονικών υπηρε
σιών δεν είναι αρμονική. Το Κράτος δέν έχάραξε πο
τέ συστηματικήν γεωργικήν πολιτικήν, σταθερόν 
καί μόνιμον, αλλά μεταρρυθμίζει συχνά πυκνά ταύ- 
την άναλόγως τών αντιλήψεων τών συχνότατα έναλ- 
λασσομένων 'Υπουργών Γεωργίας καί τών συμβού
λων αύτών.

Αι λόγω τών μεταθέσεων τών γεωπόνων άλληλο- 
συγκρουόμεναι έφαρμογαί τών πορισμάτων τής επι
στήμης καί πειραματισμών κατά τά εις Εΰρώπας 
συμβαίνοντα, καί ούχ> προς τάς έδαφολογικάς καί 
κληματολογικάς τοπικάς συνθήκας επιβαλλόμενα, ή 
άπασχόλησις τών Γεωπόνων μας εις ξένα του επαγ
γέλματος των καθήκοντα καί ή άντίδρασις πλειστά- 
κις τών γεωργών μας εις τά υπό τής επιστήμης υπο
δεικνυόμενα, έδημιοΰργησαν τοιαύτην θολήν ατμό
σφαιραν εις τάς μεγάλας Λαϊκάς Αγροτικός μάζας, 
ώστε αΰται δε μή μετά δυσπιστίας, τουλάχιστον μετ’ 
αδιαφορίας να άντιπαρέρχωνται τάς επιστημονικός 
υποδείξεις καί συμβουλός.

Δικαίως δέ ή αδίκως υπό τήν αυτήν ψυχολογικήν 
κατάστασιν ευρισκόμενοι καί οί Διοικοΰντες τά Γεωρ 
κά μας Επιμελητήρια μετά σκεπτικισμοί καί δυσ
πιστίας ακολουθούν καί εφαρμόζουν καί συνεργά
ζονται μετά τών Γεωπόνων μας. Ή άπαίτησις εξ 
άλλου τών τελευταίων νά εφαρμόζουν άρχάς θεωρη
τικός χωρίς νά λαμβάνουν ύπ’ δ'ψει καί δσα οί πρα
κτικοί γεωπόνοι μας, δηλαδή οί γεωργοί μας, έδιδά- 
χθησαν στό πρακτικό σχολείο τής γής, εξ επιστημο
νικού εγωισμού, σχεδόν διέκοψε πάσαν συνεργασίαν
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θεωρίας καί πράξεως επί βλάβη άνυπολογίστω.

Πώς θά έκλειψη το κακόν τούτο, και ποια κατά 
την αντίληψιν μας θά είναι τά ληπτέα μέτρα, ας μοί 
έπιτραπή νά αναπτύξω κατωτέρω.

Συμπληρών τάς κρίσεις μου διά τά Επιμελητή
ρια, προτείνω συγχρόνως την δημιουργίαν εις την 
Διοίκησιν τούτων Εποπτικών Συμβουλίων άποτε- 
λουμένων εκ τριών μελών, έκλεγομένων υπό τής Γεν. 
Συνελεΰσεως τών Έπιμελητηρίωυ και εξ ενός αντι
προσώπου του Υπουργείου Γεωργίας και Αγρο
τικής Τραπέζης, διά νά ύπάρχη διττός έλεγχος και 
αρχή εποπτική τών πράξεων τών Διοικουσών Έπι- 
τροπών τών Επιμελητηρίων μας.

Καί ήδη ας έξετάσωμεν τήν δράσιν τών Γεωργι
κών Ταμείων. Ή τότε Κυβέρνησις διά τήν εφαρ
μογήν τής γεωργικής της πολιτικής ίδρυσε διά τού 
Νόμου 4142 τά Γεωργικά Ταμεία κατά Νομούς καί 
έπροικοδότησε ταΰτα διάσοβαρών χρηματικών πόρων. 
Έν Κρήτη ιδρΰθησαν 4 Γεωργικά Ταμεία προικο- 
δοτηθέντα τά μέν Χανίων καί Ηρακλείου διά 6.000. 
000 δραχμ. έκαστον τά δέ Ρεθύμνης καί Λασηθίου 
διά 4 εκατομμυρίων δραχμών έκαστον.

"Οπως εις δλα, οΰτω καί εις τά Γεωργικά Ταμεία, 
το Κράτος συνεδΰασε τήν έξυπηρέτησιν τής Γεωρ
γίας, πρός τήν έξυπηρέτησιν κομματικών καί τοπικών 
συμφερόντων. "Εκλεισε μέν τήν θύραν εις τήν πολι
τικήν, αλλά άφήκεν όρθάνοικτα τά παράθυρα εις 
αυτήν, δι’ ής είσελθοΰσα κατηΰθυνε πάσαν πράξιν 
τών Γεωργικών Ταμείων πρός πολιτικήν καί τοπικήν 
κατεύθυνσιν καί παρέσυρε ταΰτα εις γραμμήν έξω 
τών σκοπών τής ίδρύσεώς των.

Οι Διοικοϋντες αύιά υπάλληλοι, Νομάρχης, Δημό
σιος Ταμίας κλπ. μέ περιωρισμένην εντολήν καί δι
καιώματα, δέν ήτο ευκολον νά άντιδράσουν καί οδιω 
τά Ταμείά μας τά Γεωργικά, παρεσύρθησαν τυφλώς 
παρ’ δλων καί δέν έξεπλήρωσαν τον προορισμόν των.
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Πρώτον σφάλμα λοιπόν τού Νομοθέτου ήτο ή ανα- 
θεσις τής Διοικήσεως αυτών εις πρόσωπα ξένα προς 
την γην. Δεύτερον σφάλμα ύπήρξεν ή ανάθεσις τών 
εισηγητικών καθηκόντων μόνον εις τον προϊστάμενον 
τής Γεωργίας.

Κατά τον Νόμον αυτός και μόνον ε’ισηγεΐται. Δέν 
επιτρέπει σχεδόν συζητήσεις,προβάλλων την επιστήμην 
του, δέν δέχεται υποδείξεις καί συμβουλάς από τούς 
πρακτικούς γεωργούς, δέν παραδέχεται δ,τι ή πείρα 
τούτων καί αί τοπικαί συνθήκαι απέδειξαν ανεφάρμο
στα. Καταρτίζει το πρόγραμμά του. Τό ψηφίζει το 
Συμβούλιον. Έκτελει τούτο δπως θέλει, πειραματί
ζεται, δαπανά, καί καλεϊ πάλιν τό Συμβούλιον πρύς 
ψήφισιν τού Ισολογισμού του, πάλιν στα τυφλά καί 
μέ δεμένο τό στόμα, διότι δ Νομοθέτης δέν δίδει 
κανένα δικαίωμα στάσυμβούλια νάέλέγχουν, άφεθέντος 
τού ελέγχου εις τόν’Επιθεωρητήν Γεωργίας.Τάσυμβού- 
λια δηλαδή, έστω καί απαρτιζόμενα τό πλεΐστον από 
ξένα προς τό γεωργικόν επάγγελμα πρόσωπα, δέν 
έχουν τό δικαίωμα να άρνοϋνται καί νά ελέγχουν, αλλά 
μόνον νά ψηφίζουν.

Αλλά πού ήκούσθη άτομα, ή Νομικά πρόσωπα, νά 
έχουν υποχρεώσεις καί νά μην έχουν καί δικαιώματα; 
Τά αποτελέσματα; 'Ιδρύονται κατά δεκάδες πειραμα
τικοί αγροί καί αποτυγχάνουν. Αγοράζονται αυτοκί
νητα τό ένα έτος καί πωλοϋνται τό δεύτερον. Εϊσά- 
γονται αγελάδες πρόπερσυ καί έπωλήθησαν πέρυσι. 
Ιδρύονται τυροκομεία άμελετήτως καί παρά τον Νό
μον έγκαταλειπόμενα ως άχρηστα. 'Ιδρύονται οίνο- 
ποιεια χωρίς μελέτην, χωρίς ως επιβάλλει ο Νόμος 
νά ίδρυθούν καί νά ζητήσουν τούτο ειδικοί Συνε
ταιρισμοί ώστε νά έξασφαλίση τά χρήματά του τό 
Γεωργικόν Ταμεϊον, κατασπαταλάται τό χρήμα είς 
ϊδρυσιν αγροκηπίων ακαταλλήλων καί πολυδαπάνων 
καί εις οδοιπορικά άνευ τής Αντιστοίχου ωφελιμότητας.

Καταρτίζονται συνεργεία έλαιοκλαδεύματος, ενώ ταΰ-
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τα και εις εύρυτάτην κλίμακα ενεργούν τα Ταμεία ε
λαίας, συνεργεία εμβολιαστών, ενώ τοιαϋτα υπάρχουν 
καί των Γεωργικών μας Επιμελητηρίων. Και βλέπει 
κανείς εις την ύπαιθρον ένα έμβολιαστήν τού Γεωργι
κού Επιμελητηρίου, καί δίπλα έναν άλλο τού Γεωργι
κού Ταμείου, ένα συνεργειον τού ΤαμείουΈλαίας, καί 
δίπλα έτερον τού Γεωργικού Ταμείου, καί μοιραίως 
διεωρωτάται: Εϊμεθα λοιπόν τόσον πλούσιοι οι "Ελ
ληνες ώστε να έχωμεν διπλάς καί τριπλας υπηρεσίας 
διά τον σκοπόν αυτόν, διπλά καί πολλαπλα έξοδα συν- 
τηρήσεως καί δργανώσεως τόσων υπηρεσιών; Έχουν 
λοιπόν αί Κυβερνήσεις μας τόσον ζήλον προς την 
γην ώστε να σπαταλούν δυνάμεις, να δημιουργούν 
θέσεις, να έξοδεύουν τόσα χρήματα, ανευ δργανώσεως, 
ανευ προγράμματος, ά'νευ κατευθύνσεως; Σχεδόν τούς 
ιδίους σκοπούς επιδιώκουν καί τα Γεωργικά Ταμεία, 
καί Γεωργικά Επιμελητήρια. Τά μέν πρώτα ενεργούν 
χωρίς την ένίσχυσιν καί συννενόησιν τών γεωργών μας 
τά δέ δεύτερα χωρίς την συμβουλήν καί τάς υποδεί
ξεις τής επιστήμης. Αφού τον αυτόν επιδιώκουν σκο
πόν, τι τούς εμποδίζει όχι νά συννεννοηθούν άλλα να 
ενωθούν, γιατί νά μη δημιουργοΰνται διπλά έξοδα;

Ό Γεωπόνος νά χρησιμεύη δ απαραίτητος εισηγη
τής καί επόπτης τής έκτελέσεως, τό δέ Συμβούλιου 
τών Γεωργικών Επιμελητηρίων, δ οικονομικός δια
χειριστής. ”Εστι κάθε τι πού θά γίνεται, δέν θά γί
νεται στά κουτουρού.

Δέν μπορούν νά αποδώσουν τά Γεωργικά μας Ε
πιμελητήρια χωρίς τον επιστήμονα. Δέν μπορούν οί 
Γεωπόνοι μας νά μεταβάλλωνται εις οικονομικούς 
Διαχειριστάς διότι καί ασχολούνται εις άλλότρια τού 
επαγγέλματος των καθήκοντα, καί σπαταλούν χρήμα 
μή γνωρίζοντες πρόσωπα καί πράγματα.

Πρέπει νά συγχωνευθούν τά Γεωργικά Ταμεία, 
εις τά Γεωργικά Επιμελητήρια. Νά άφαιρεθή δέ απ’ 
αυτά ή μέριμνα διά τήν κτηνοτροφίαν, ήτις νά άνα- 
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τί#ή εις τον Νομοκτηνίατρον και μόνον.

Συμπληρώσαντες Κύριοι, την μελέτην μας περί των 
Όργανισμών των έχόντων γενικωτέρους σκοπούς, 
ερχόμενα ήδη εις την μελέτην περί των Όργανισμών 
εκείνων πού έχουν ειδικούς ή τοπικούς σκοπούς. Δη
λαδή Ταμείων ΠρονοίαςΈλαιοπαραγωγής, τοΰ’Οργα- 
νισμοΰΟινοποιείων Κρήτης, τής Κιτρικής Ένώσεως, 
καί τών Επιτροπών, Σταφιδικής καί Σταφυλικής.

Παρ’ δλων άνομολογεΐται δτι τα Ταμεία Ελαίας,* 
άπέδωκαν πλείστα αγαθά, διέδωκαν το κλάδευμα τής 
έλαίας,ώστε να έκτελεΐται τούτο είςπασαν τήνυπαιθρον, 
καί έσωσαν καί σώζουν την ελαιοπαραγωγήν τήςΝήσου 
μας από τάς άσθενείας τής ελαίας. Έφ’ δσον τόσον 
χρήσιμος άπέβη δ θεσμός ούτος δένύπάρχει ούδείςλόγος 
να μεταβάλωμεν αύτόν. Τό μόνον πού προτείνω είναι:

Πρώτον.Να καταργηθή ήσχετική διάταξις τού Νό
μου πού έπιβάλλειτόν υπό τού 'Υπουργείου Γεωργίας 
διορισμόν Συμβούλων, ώς διείσδυσιν κομματικήν.

Δεύτερον. Νά τεθή καί ούτος ύπό τον έλεγχον 
καί έποπτείαν, τον Εποπτικού Συμβουλίου τού Ε
πιμελητηρίου.

Τρίτον. Τά συνεργεία καταπολεμήσεως ασθενειών 
νά υπαχθούν ύπό τήν έποπτείαν τού Φυτοπαθολο- 
γικού Σταθμού καί

Τέταρτον. Νά περιορίση εις τό έλάχιστον τό Τα- 
μείον Ελαίας τά έλαιοκλαδεύματα, καί αντί τής 
δαπάνης τούτων νά ίδρύση πρότυπα ελαιουργεία, ή 
έλαιοδεξαμενάς, εις δσας περιφερείας οί ελαιοπαραγω
γοί δργανουμένοι εις ειδικούς Συνεταιρισμούς ή- 
θελον ζητήση τούτο.

Μεταξύ τών σκοπών τού Νόμου 4142 «περί ορ
γανισμού τής Γεωργικής Υπηρεσίας» προβλέπεται ή 
ϊδρυσις Συνεταιρικών Οινοποιείων, ελαιουργείων, 
Τυροκομείων, κλπ. έφ5 δσον ήθελον ίδρυθή Συνεται-

* ΣΗΜ. Εννοούνται πβριληπτιχώς τά Ταμεία Προνοίας Έλαιο» 
παραγωγής καί ούχί τό Κεντρικόν Ταμβίον Ελαίας.
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ρισμοί ειδικοί προς τούτο, καί ήθελον ζητήση την 
ανέργεσιν των άνω εργοστασίων επεξεργασίας οί 
Συνεταιρισμοί αυτοί, καί ήθελον συγκατατεθή καί 
ύπογράψωσι, καί άναλάβωσι ώρισμένας υποχρεώσεις. 
Κατιδόντες την άμεσον ανάγκην τής ίδρύσεως οινο
ποιείων εν Κρήτη οί διευθύνοντες τα Γεωργικά μας 
Ταμεία, ευθύς εξ αρχής έστράφησαν προς την κατεύ- 
θυνσιν ταΰτην μετά άξιεπαίνου σπουδής. Ενώ εύρί- 
σκοντο εις το στάδιον εμπεριστατωμένης μελέτης, το 
Κράτος τή εΐσηγήσει αγνώστων ή μάλλον γνωστών 
πολιτικών, καί συμφεροντολόγων καταφερτζήδων ά- 
πέσπασε 5 εκατομμύρια δραχμών εκ τών Γεωργικών 
Ταμείων Κρήτης ήτοι από 1 1]2 εκατομμυρίων δρ. 
έκ τών Νομών Ηρακλείου καί Χανίων καί από 1 
έκατομμύριον δραχμών έκ τών Νομών Λασηθίου καί 
Ρεθύμνης,*τά έθεσε κεφάλαια ενός οργανισμού δν ά- 
πεκάλεσε Αυτόνομον Όργανισμόν Οινοποιείων Κρή
της καί έδημοσίευσε ένα Νόμον περί λειτουργίας τού
του, όχι μόνον χωρίς να ζητήσουν την ιδρυσίν του 
οί οινοπαραγωγοί, άλλα καί χωρίς καν να έρωτηθούν.

Μέ τα 2 εκατομμύρια πού προσέφεραν τα Γεωργι
κά Ταμεία καί μέ 3 έκατομμύρια πού προσέφερε επί 
πλέον τό Κράτος δ οργανισμός ίδρυσε 3 Οινοποιεία 
είς Χανιά καί ένα έν Ήρακλείφ έναντι παραγω
γής τής Νήσου άνερχομένης είς 35 έκατομμύρια οκά
δων οίνου. Έξετάσωμεν τώρα: Ό παρά την θέλησιν 
τού δυστυχούντος οινοπαραγωγικού Κόσμου Κρήτης 
ίδρυθείς οργανισμός άπέδωκε τουλάχιστον αγαθά 
αποτελέσματα, έπεβάρυνε την οινοπαραγωγήν άνα- 
λόγως τών ωφελημάτων, καί δύναται νά συνεχίση 
διαχειριζόμενος μέ τούς σχετικούς Νόμους την οινο
παραγωγήν Κρήτης, χωρίς βλάβην; Είναι τέλος πάν
των οργανισμός έκ τών σπλάγχνων τού οΐνοπαραγω- 
γού βγαλμένος, την διαχείρισιν καί Διοίκησιν αυτού 
έχει εις χείράς του;

* ΣΗΜ. *Ο Αγορητής έσφαλμένως Αναφέρει δ τι ό Όργ. Οινοποιείων 
ελαβεν άνά Εν έκατομ. έκ τών Γ. Ταμείων Ρεθύμνης καί Λασηθίου, 
ένώ πραγματικώς Ελαβεν Δραχ. 90.000 έκ τοΰ Ταμ. Ρεοΰμνης καί Λρχ. 
175.000 έκ τοΰ Ταμ. Λασηθίου.



— 100 —
"Εχω τήν άντίληψιν πρώτον δτι μέ 7 εκατομμύρια 

δραχμών δ οργανισμός άνέγειρε ελάχιστα οινοποιεία 
και μικρας χωρητικότητας και ατελή καί δτι ήδύνατο 
εάν διεχειρίζετο ύπό πλειοψηφίας αγροτών να έπιτύ- 
χη μεγαλύτερα καί περισσότερα καί τελειότερα οινο
ποιεία, καί δτι έγένετο σπατάλη. Δεύτερον θεωρώ βα
σικόν σφάλμα τών Διοικούντων τον οργανισμόν, τήν 
ϊδρυσιν οινοποιείων προς τής ίδρύσεως Οίνοποιητι- 
κών Συνεταιρισμών οϊτινες ώς δ Νόμος δρίζει νά 
αναλάβουν τήν ύποχρέωσιν τής πληρωμής τών εγκα
ταστάσεων εντός τακτής προθεσμίας καί άτόκως ϊνα 
αφ’ ενός μέν έπιδεικνύουσι μεγαλύτερον ενδιαφέρον, 
αφ’ ετέρου δε νά είσπράξη το Γεωρ. Ταμεϊον τά χρή
ματά του, ϊνα διάτούτων ίδρύση οινοποιεία καί εις άλ- 
λας περιφερείας, ή αλλης φύσεως έγκαταστάσεις.’Απο- 
τελέσματα δέ τού βασικού αυτού σφάλματος είναι δτι 
οι παραγωγοί τών περιφερειών εις τάς δποίας υπάρ
χουν οινοποιεία, γνωρίζοντες δτι δ οργανισμός είτε 
πληρώσουν τήν αξίαν τών εγκαταστάσεων είτε δχι εί
ναι δικά των,διότι ούτε μπορεί νά γκρεμίση καί νά τά 
μεταφέρη αλλού δ οργανισμός επειδή θά άντικρύση 
τήν έχθραν καί τήν σφοδράν άντίδρασιν τών χωρικών, 
άποτελέσμα λέγω τού σφάλματος τούτου είναι νά γεν- 
νηθή ή πεποίθησις ήν δυστυχώς καλλιεργούν συμφε
ροντολόγοι καί σπουδαιοφανεϊςΚύριοι, εις αυτούς,δτι 
το Κράτος δέσμιον, είναι ύποχρεωμένον αργά ή γρή
γορα νά τά χαρίση εις αύτούς. Οί έχοντες λοιποί’ 
οίνοποιεΐα παραγωγοί δέν σκέπτονται νά πληρώσουν, 
καί οΰτω έκόπη πάσα ελπίς έπεκτάσεως τών Οινο
ποιείων καί εις ά'λλας περιφερείας, καί εις άλλους 
Νομούς οϊτινες πληρώνουν χωρίς νά έχουν οίνοποι 
εϊα καί χωρίς ελπίδα παρά πάσαν ηθικήν, λογικήν 
καί δίκαιον. Ενός κακού άρχομένου μύρια έπονται, 
Τό φοβερόν καί σοβαρόν αυτό σφάλμα έκλήθη νά 
πληρώση καί πάλιν δ οίνοπαραγωγός Κρήτης υπο
χρεωθείς διά τυραννικού, σατραπικού καί άνελευθέ- 
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ρου Νόμου νά πληρώνη δέκα λεπτά κατ’ δκάν εξα
γομένου οίνου υπέρ τοΰ οργανισμού, με διπλοΰν σκο
πόν, την πληρωμήν πολυτελούς καί πολυδάπανου ορ
γανισμού, και την άπόσβεσιν εάν περισσεύουν, διότι 
δέν θά περισσεύσουν, των εγκαταστάσεων αύτών.Είτε 
έχει οινοποιείου και οΐνοποιεΐ τάς σταφυλάς του, 
είτε όχι, δ κάθε παραγωγός πληρώνει το χαράτσι 
αυτό. Πού ήκούσθη, Κύριοι, το Κράτος νά διαιρή 
τούς πολίτας του εις πληβείου; και δούλους, νά δου
λεύουν και νά εισφέρουν οί μεν, διά νά ωφε
λούνται οί άλλοι; Κατά ποίαν λογικήν, ενώ μία επαρ
χία δέν έχει ούτε οϊνολόγον ούτε Διευθυντήν ούτε 
οίνοποιείον, θά πληρώνη χαράτσι vet συντηρήται έ
νας οργανισμός ξένος προς αυτήν και νά αποσβέννη 
εγκαταστάσεις μηδόλως έξυπηρετούσας αυτήν; Συμ
βαίνει δέ ακόμη Κύριοι καί τούτο το τραγελαφικόν. 
Εις τον Νομόν Ηρακλείου, το Κράτος διά τοΰ οργα
νισμού ίδρυσε οίνοποιείον εις Άρχάνες έξοδεύσαν 
1 1)2 έκατομμύριον δραχμών, χωρητικότητας 300.000 
οκάδων καί ωφελεί τό 1)10 τής παραγωγής μόνον 
τής Κοινότητας Άρχανών.

Πλησίον τών Άρχανών καί εις άπόστασιν 1)2 
ώρας είναι ένας Δήμος έκ 19 χωρίων ονομαζόμενος 
τέως Δήμος Αγίων Παρασκιών. "Οπως οί Άρχανιώ- 
ται ούτω καίαύτοί είναι οίνοπαραγωγοί άποκλειστικώς 
έχοντες τήν αυτήν ανάγκην τού οινοποιείου, άπετάν- 
θησαν εις τό Κράτος καί ως φορολογούμενοι πολΐ- 
ται καί αυτοί τοΰ έζήτησαν παρά τούτου τήν ίδρυ- 
σιν οινοποιείου. Τό Κράτος ήρνήθη προφασισθέν 
οικονομικούς λόγους. Τότε ούτοι μόνοι των πλέον 
τή βοηθείφ τής Αγροτικής Τραπέζης, δι’ ίδίων χρη- 
μάτων ήγόρασαν παρά τής Ελληνικής Εταιρείας 
Οίνων καί Οινοπνευμάτων τό εν Καλλονή έργοστά- 
σιον αυτής χωρητικότητος 725 χιλιάδων κιλών, 
αντί 1.250.000 δραχμών διαθέσαντες καί τά κεφά
λαια τών συνεταιρισμών των καί ύπογράψαντες διά 
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το υπόλοιπον πενταετή τοκοχρεωλυτικά γραμμάτια. 
Το Κράτος λοιπόν δι’ αύτούς ούτε χρήματα διέθε- 
σεν, ούτε το τεχνικόν προσωπικόν παρέχει δωρεάν. 
Ερωτώ είδη υμάς αγαπητοί σύνεδροι. Είναι δίκαιον, 
είναι ηθικόν, το Κράτος αντί να τούς ενίσχυση ηθι
κώς καί ύλικώς να έρχεται να τούς τιμωρή υποχρεώ
νοντας αυτούς, να πληρώνουν, καί 200—300. 000 
δραχμ. διά τής δεκάλεπτου φορολογίας, διά νά συν
τηρούν οργανισμόν ξένον προς αυτούς καί νά ανε
γείρουν, επεκτείνουν, καί συμπληρώνουν τάς εγκατα
στάσεις των οί’Αρχανιώται; Είναι ή δεν είναι άδικος 
καί τυραννική καί απεχθής αυτή ή φορολογία; Έάν 
διά τής φορολογίας αυτής επιδιώκεται ή άπόσβεσις 
των εγκαταστάσεων, νά πληρώσουν μόνον εκείνοι 
πού ωφελούνται καί όχι καί οί άλλοι. Καί έάν παρά 
πάσαν ηθικήν διατηρηθή ή φορολογία αύτη, τότε νά 
μοιράζεται αύτη εις τόσα ίσα μέρη δσα είναι τά συ
νεταιρικά οινοποιεία κατά νομόν, είτε υπάγονται 
είτε όχι εις τον οργανισμόν.

Ή αδικία αύτη καί δι’ άλλον λόγον πρέπει νά 
έκλειψη. Διότι διαρκεϊ εις δύο άντιμαχόμενα στρα
τόπεδα τούςΓεωργούς, καί δημιουργεί τόντοπικισμόν, 
τον καταστροφέα τής απαραιτήτου συμπνοίας, καί 
ένώσεως των γεωργών καί ανακόπτει πάσαν πρόοδον.

"Ετερον ελάττωμα δπερ παρατηρεϊται εις τον ορ
γανισμόν είναι δτι ή έκπροσώπησις εις τήν Διοίκη- 
σιν αυτού τού παραγωγικού κόσμου, μειονετεϊ κα- 
ταπληκτικώς τής επισήμου έκπροσωπήσεως. Ούδένα 
ούσιαστικόνέ'λεγχον δύναται νά άσκήση, διότι συμφώ- 
νως πρός τό 7ον άρθρον ή έποπτεία καί δ έλεγχος τής 
διαχειρίσεως ανατίθεται εις τόν ΔημόσιονΤαμίαν καί 
Οΐκονομ.έφορον καί ένα υπάλληλον τής’ΕθνικήςΤρα- 
πέζης καί τό οποίον συμβούλιον διάτής 4ης παραγρά
φου τού αυτού άρθρου έξασκεί τυπικόν μόνον έλεγ
χον άτε μή έχον τό δικαίωμα νά ερευνά τήν σκοπι
μότητα τών δαπανών.
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Ό διευθυντής του οργανισμού κατά τον Νόμον, 
έχει υπερβολικά δικαιώματα εις την έκτέλεσιν, εις την 
διαχείρισιν, εις την εμπορίαν, έξαρτά εξ αυτού απά- 
σας τάς υπηρεσίας καί λογοδοτεί, διορίζεται, καί α
νακαλείται μόνον ύπό τού Υπουργείου, το Συμβού
λιου δέ μόνον τύποις ύφίσταται. Τό προσωπικόν 
τού οργανισμού είναι πολυπληθές, καί πολυδάπανον 
διευθυντής, επιθεωρητής,τεχνικός επιθεωρητής, είναι 
ολοι περιττοί. Εις καί μόνον εμπορικός καί τεχνικός 
Δ)τής χρειάζεται, δστις μεθ' ενός λογιστού, καί έχον- 
τος έδραν τά Χανιά καί ενός τού υποκαταστήματος 
τής Αγροτικής Τραπέζης νά επιβλέπω τό τεχνικόν 
προσωπικόν καί νά παρακολουθή τό εμπορικόν μέρος 
διότι τό πολυάριθμον προσωπικόν καί οί μεγάλοι μι
σθοί των Διευθυνόντων καί τά οδοιπορικά, θά α
πορροφούν κατ’ έτος δχι μόνον τάς εισφοράς τών 
Οινοποιείων προς τον οργανισμόν αλλά καί αυτήν 
τήν δεκάλεπτον φορολογίαν καί ούδεμία θά υπάρξη 
ελπίς όχι ίδρύσεως νέου οινοποιείου, αλλά καί συμ- 
πληρώσεως καί έπεκτάσεως τών υπαρχόντων εκτός 
εάν, ώς φοβούμεθα έξυπνήσωμεν, μίαν ώραίαν πρωί
αν καί δέν εύρωμεν δεκάλεπτον φορολογίαν ή είκοσά- 
λεπτον, ή πεντηκοντάλεπτον, διότι δλα πρέπει νά τά 
περιμένη κανείς από βουλήν έξ ής απουσιάζει δ Γεωρ
γός, καί από κράτος, πού δέν ζητεί τήν γνώμην τού 
βιοπαλαίοντος αγρότου, ούτε συμβουλεύεται τάς ορ
γανώσεις του τάς Γεωργικάς, στήν εφαρμογήν τού 
Γεωργικού προγράμματος.

Καί άρχομαι ήδη τής έξετάσεως τών εργασιών τής 
κιτρικής Ένώσεως.

Καίτοι ούτε μέλος τής ένώσεως ταύτης τυγχάνω 
ούτε καν κιτροπαραγωγός, έν τούτοις εκ γενικωτέρου 
ενδιαφέροντος, παρηκολούθησα καί παρακολουθώ 
τήν δράσιν καί τάς εργασίας τής Ένώσεως ταύτης. 
Δ'ίμιουργηθείσα εις απελπιστικός διά τόν Κιτροπα- 
ραγωγόνΚρήτης συνθήκας δτε τόκίτρον επωλεΐτο από
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50 λεπτά έως 1,50 δραχμ. ή οκά, τη έπιμόνω και έν- 
τόνφ, καί διά συλλαλητηρίων αξιώσει, των κιτροπα- 
ραγωγών καί παρ’ δλας τάς ίσχυράς αντιδράσεις των 
έμπορων καίμεσιτών,ηύτύχησεν δ'χι μόνον νάδργανωθή 
άπο πεπειραμένος χεΐρας, αλλά καί νά διοικήται, καί 
διευθύνεται από ανθρώπους πεπειραμένους, μέ 
θέρμην καί πίστιν, καί αγάπην. Παρ’ δλας τάς εναν
τιότητας καί τούς πολέμους καί τάς αντιδράσεις, ή 
"Ενωσις αυτή έξήλθε νικήτρια, καί θριαμβεύουσα, 
καί παρά πάντων των ευρύτερα κρινόντων τά πράγ
ματα, παρά πάντων των μη έχόντων αμέσως ή εμ
μέσως συμφέρον, παρά πάντων ών οι οφθαλμοί δεν 
βλέπουν μόνον τά στενά δρια του χωρίου των, 
ή τής επαρχίας των παρά πάντων οϊτινες έχουν κλεί
ση τά ώτά των εις κακοβούλους εισηγήσεις, διαδό
σεις καί ραδιουργίας, παρά πάντων οσοι δεν κρί
νουν από τά πεζοδρόμια καί καφφενεΐα άλλ’ εξετά
ζουν καί ερευνούν, παρά δλων τούτων λέγω άνομολο- 
γειται δτι ή περικαλλής αΰτη’Ένωσις έχει δργάνωσιν 
τοιαύτην πού θά ζηλεύουν καί μεγάλαιΤράπεζαι ακό
μη, καΐδια/είρισιν έντιμον καίοϊκονομικήν καί διεύθυ· 
σιν άρτίαν καί πεπειραμένην. Καί χάρις εις την όρ- 
γάνωσιν αύτήν καί εις τούς Διοικοΰντας αύτήν καί 
εις τήν έπίβλεψιν τής Αγροτικής Τραπέζης έσώθη 
το προϊόν τής Κιτρέας από τούς ά'ρπαγας, κατέστη
σε Κύριον τον κιτροπαραγωγόν τού προϊόντος τουκαί 
άμεσον διαχειριστήν καί ανύψωσε τήν "Ιίνωσιν εις 
τοιαύτην θέσιν ώστε, άδιστάκτως έχοντες παρά
δειγμα ταύτην νά συστήσωμεν τήν ϊδρυσιν όμοίου 
οργανισμού διά τό χαρούπι, τό αμύγδαλο καί τό βε
λανίδι, τό νωπό σταφύλι, τά εσπεριδοειδή Κρήτη:. 
Ούδεμίαν μεταβολήν έχω νά προτείνω διά τήν Κι
τρικήν διότι καμμία διάταξις ή Νόμος εμποδίζει τήν 
λειτουργίαν της.

Εκείνο μόνο πού έχω νά κάμω είναι νά βροντο- 
φωνήσω τήν πλήρη επιτυχίαν τής‘Ενώσεως καινά συ
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στήσω είς τον Κιτροπαραγωγικόν κόσμον Κρήτης, 
μετά περισσότερός θέρμης νά περιβάλη την Ένω- 
σιν του αύτήν, διότι είναι ο καλύτερος προστάτης 
των συμφερόντων του καί στρέψη τα νώτα του εις 
εισηγήσεις καί διαβολάς, διότι αύται προέρχονται 
είτε από ανθρώπους ών τα συμφέροντα έβλαψε, είτε 
από φιλοδόξους ή στενοκέφαλους τοπικιστάς.

Συνεχίζων την μελέτην μου επί των τοπικών οργα
νώσεων προτείνω τήν συγχώνευσιν Σταφιδικής καί 
ΣταφυλικήςΉρακλείου εις Αμπελουργικήν επιτροπήν 
ής τάς βάσεις θάδιατυπώσω κατάτήν σχετικήν συζήτη 
σιν τώνθεμάτων περί νωπών σταφυλών καί σταφίδας. 
Τό μόνον δπερ προτείνω είναι δτι δέον καί αύται 
νά έξαρτώνται έκ των Γεωργικών Επιμελητηρίων.

Αξιότιμοι Κύριοι Σύνεδροι, τήν ταπεινήν μου 
γνώμην ήκούσατε περί τών οργανώσεων Γενικού 
καί τοπικού ενδιαφέροντος, καί τού καλυτέρου τρό
που άποδόσεως αυτών. Δέν φιλοδοξώ δτι καινόν ιι 
εισηγήθην ύμΐν. Επιθυμώ μόνον νά διαβεβαιώσω 
Υμάς δτι ούδεμία προκατάληψις, ούδέν συμφέρον ού- 
δεμία φιλία, ή έχθρα προς τα πρόσωπα καί πράγμα
τα με ώθησε καί παν δτι ήκούσατε επί τόσην ώραν, 
καί ομολογώ δτι ίσως καί νά σάς έκούρασα, είνε 
απαύγασμα αντικειμενικής μελέτης, καίέρεύνης, έρει- 
δομένης στον πόθον μου ως αγρότου, προς πρόοδον 
τής Γεωργίας καί άνακουφίσεως τού σκληροπαλαίον- 
τος Γεωργού μας.

Κατερχόμενος τού βήματος υποβάλλω τήν έξής πρό 
τασιν:

1) Συγχώνευσιν τών γεωργικών ταμείων εις τά γεωρ 
γικά επιμελητήρια άτινα νά άναλάβουν τήν έκπλήρω- 
σιν τού σκοπού τής ίδρύσεως των, έπεκτεινομένων 
τών καθηκόντων τών Επιμελητηρίων διά Νόμου έφ’ 
δσον δεν συμπεριλαμβάνονται αί σχετικοί διατάξεις 
εις τον Νόμον 280,

2) Ένίσχυσιν οικονομικήν έκ μέρους τού Κράτους 
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ιών γεωργικών μας Επιμελητηρίων προς έκπλήρωσιν 
too προορισμού των. Εκλογήν των μελών τού Γεωρ
γικού Επιμελητηρίου ΰπό τών Διοικητικών Συμβου
λίων τών συνεταιρισμών εις α χωρία υπάρχουν ούτοι 
αντί τών Κοινοτικών Σνμβόυλίων.

3) Τήν ϊδρυσιν τού θεσμού τών εποπτικών Συμ
βουλίων διά τα Επιμελητήρια με προσθήκην εις αυ
τά άνά ενός αντιπροσώπου Αγροτικής Τραπέζης καί 
'Υπουργείου Γεωργίας. Τήν υποχρεωτικήν πρόσληψιν 
Γεωπόνου ως Γενικού Γραμματέως ή τού Νομογεω- 
πόνου δστις να είσηγήται καί έποπτεύη τήν εφαρμο
γήν τών αποφάσεων τών Διοικούντων τα επιμελητή
ρια. Τήν υποχρεωτικήν συνδρομήν τών ’Επιμελητη
ρίων εις τάς Ενώσεις συνεταιρισμών δι’ δργάνωσιν 
καί προπαγάνδαν συνεταιριστικήν. Τήν υποχρεωτικήν 
εκχώρησιν τών ύπό αστικών Δήμων, εις τα γεωργικά 
επιμελητήρια, κατεχομένων αγροκηπίων.

4) Τήν υπαγωγήν τών πάσης φύσεως ταμείων υπό 
τον έλεγχον καί έποπτείαν τών Γεωργικών μας Επι
μελητηρίων.

5) Τήν προσθήκην εις τούς σκοπούς τών ταμείων 
Ελαίας τής άνεγέρσεως συ' εταιρικών ελαιουργείων καί 
έλαιοδεξαμενών καί τήν άνάθεσιν τής έποπτείας τής 
καταπολεμήσεις τών ασθενειών τής ελαίας εις τήν φυ- 
τβπαθολογικήν υπηρεσίαν ή ελλείψει τοιαυτης εις τόν 
Νομογεωπόνον.

6) Τήν ολοσχερή κατάργησιν τού δργανισμοΰ οινο
ποιείων Κρήτης καί άντ’αύτού τήν ϊδρυσιν τριτοβαθ
μίου συνεταιριστικής δργανώσεως μέ διευθυντήν ένα 
καί μόνον οίνολόγον ως εμπορικόν καί τεχνικόν Δ)τήν 
καί τήν κατάργησιν τής δεκαλέπτου φορολογίας ως 
αδίκου.

7) Τήν άμεσον έξάρτησιν τής σταφιδικής καί σταφυ
λικής επιτροπής Ηρακλείου από το Γεωργικόν Έπι- 
μελητήριον καί τόν διορισμόν τών συμβουλίων τούτων 
υπό τού επιμελητηρίου μέ ένα αντιπρόσωπον τού Κρά
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τους ως παρατηρητήν, την συγχώνευσιν τούτων εις 
μίαν αμπελουργικήν Επιτροπήν με έπιμελητηριακήν 
και εποπτικήν καί εμπορικήν μορφήν.

8) Τήν ϊδρυσιν δμοίου τής κιτρικής ένώσεως οργα
νισμού διά το χαρούπι, διά το αμύγδαλον, το βαλανί
δι, τά νωπά σταφύλια, τά εσπεριδοειδή Κρήτης διά 
μίαν εξαετίαν καί ώ; μεταβατικόν σταθμόν μέχρι 
τής όργανώσεως των γεωργών κατά το ελεύθερον συνε 
ταιριστικόν σύστημα.

Αύταί φρονώ δτι πρέπει νάείναι αί κατευθύνσεις μας 
προς έξυπηρέτησιν πλήρη των Γεωργικών μας ’Οργα
νώσεων καί προς συνεργασίαν οργανώσεων καί Γεω
πονικών υπηρεσιών αδελφικήν προς καλλιτέραν καρ
ποφορίαν επ’ άγαθφ τού Τόπου.

ΑΡ. ΣΙΔΕΡΗΣ. Ό κ. Βαρούχας λίαν αξιόλογα ά- 
νέπτυξεν το θέμα καί μπορούμε νά τον συγχαρούμε.

Π. ΔΕΚΑΖΟΣ (Γερουσιαστής).
Κύριοι Σύνεδροι, πρωτίστως θεωρώ καθήκον μου 

νά ευχαριστήσω τήν οργανωτικήν επιτροπήν τού συ
νεδρίου διά τήν τιμητικήν πρόσκλησιν τήν όποιαν 
μοί έκαμεν καί ή οποία μου δίδει αφορμήν νά μάθω 
πλεϊστα πράγματα περί των Κρητικών γεωργικών 
συνθηκών, τά όποια θά μάς είναι απαραίτητα προ- 
κειμένου νά ΰποστηρίξωμεν τάς απόψεις τού γεωργι
κού κόσμου τής Νήσου.

Ό ’Αξιότιμος προλαλήσας διά τής γλαφυροτάτης 
άγορεύσεώς του μάς έθεσε προ οφθαλμών δλα τά 
φλέγοντα ζητήματα τά άφορώντα τάς οργανώσεις τής 
Κρήτης. 'Υπήρξε πάντοτε είς εκ τών ενθέρμων θια
σωτών τού αγροτικού Συνεργατικού πνεύματος καί 
δέν ήτο δυνατόν παρά ή ψυχή του νά μάς δώση εύ- 
χάς αί δποΐαι άνταποκρίνονται πρός τήν ψυχήν τού 
αγρότου. Διά τούτο καί ή άγόρευσίς του ύπήρξεν 
θαυμασία.

Δέν θέλω νά προσθέσω τίποτε περί τών γεωργ. συ
νεταιρισμών. Είναι’θεσμός ό όποιος έδωσε μίαν έντε- 
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λώς διάφορον τροπήν τής προηγούμενης εις τα γεωρ
γικά πράγματα τής Πατρίδος μας. Έδωσεν ένα αί
σθημα πεποιθήσεως, πίστεως εις τον γεωργόν, και 
ιόν ένίσχυσε εις δλας εν γένει τας εργασίας αύτοΰ, 
τού έδωσε το αίσθημα τής ελευθερίας, τού ατομι
σμού ότι πρέπει να φροντίση εις το μέλλον μόνος 
του διά την βελτίωσιν τής τύχης του. Ευτυχώς εύρι- 
σκόμεθα εις τό στάδιον από το όποιον ο γεωργός 
γοργώ τώ βήματι βαίνει προς την πρόοδον. Δέν επι
διώκει τά πάντα από τό Κράτος, αλλά θέτει εαυτόν 
ως βάθρον τής προόδου. Ό Νόμος εκείνος δπως ό 
αξιότιμος προλαλήσας ειπεν, ό νόμος περί γεωργι
κών συνεταιρισμών έγένετο τό 1914 καί ευθύς αμέ
σως ό νόμος περί Γεωρ. Επιμελητηρίων. Ό Νομοθέ- 
ιης έθεώρησεν άναγκαΐον άφοΰ έχειραφέτησε τούς 
γεωργούς διά τών συνεταιρισμών των, να ίδρυση 
προς τούτοις σωματεία τοιαΰτα τά όποια νά είναι 
δυνατόν δλας τάς εκφάνσεις έν γένει τής αγροτικής 
κινήσεως νά διευθύνουν καί νά χειραγωγούν. Νά πα
ρακολουθούν τι γίνεται γεωργικώς εις κάθε Νομόν, 
νά υποδεικνύουν τά μέτρα πού πρέπει έκάστοτε νά 
λαμβάνη τό Κράτος καί νά εποπτεύουν επί τής γεωρ
γικής διαπαιδαγωγήσεως τού τόπου, νά δημιουργούν 
γεωργικούς σταθμούς, νά εποπτεύουν τάς εργασίας 
τών Κρατικών Γεωπόνων. Αύτός κύριοι, ΰπήρξεν ό 
σκοπός διά τον όποιον έγιναν τά Γεωργικά επιμελη
τήρια, τά όποια ό Νομοθέτης έταξεν δπως παν τό 
γενόμενον καί παν τό νομοθετούμενον εις μίαν περι
φέρειαν νά εξελέγχεται καί κανονίζεται ύπ’ αύτών. 
Τά Γεωργικά Επιμελητήρια μέ τήν έννοιαν τής αύ- 
τοδιοικήσεως είναι αί τοπικαί γεωργικαί Βουλαί, ε
άν δέ συνενοΰνται κατά περιφερείας, εις ωρισμένα δια 
μερίσματα, λαμβάνουν πλέον μέρος εις τήν γενικωτέ- 
ραν Βουλήν ή Γερουσίαν. ”Ας ίδωμεν τι γίνεται εν τη 
πραγματικότητι.

Ό θεσμός ούτος δ όποιος είνε θεσμός άριστος δ-
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πως είπεν δ αξιότιμος προλαλήσας, πολύ δλίγας άτε- 
λείας παρουσιάζει, ίσως εις το ζήτημα των εκλογών 
τών μελών τών Γεωργ. Επιμελητηρίων. Βεβαίως δ 
Νομοθέτης δεν ήτο δυνατόν κατά την εποχήν εκείνην 
να εύρη καλλίτερον τρόπον. Έν τούτοις με την πρό
οδον τής κοινωνία; καί του αγροτικού κόσμου θά εί
ναι δυνατόν να εξεύρεσή τρόπος ώστε τα μέλη να μή 
είναι κομματικά άλλα να προκύπτουν εκ τών αγροτι
κών συνεταιρισμών, ενώσεων, σωματείων.

ΠΡΟΕΔΡΟΣ. 'Ο σημερινός τρόπος τής εκλογής εί
ναι μεταβατικός. Ό Νομοθέτης προβλέπει τον καταρ
τισμόν καταλόγου εκλεκτόρων.

Π. ΔΕΚΑΖΟΣ. Αυτός είναι δ άριστος τρόπος, άλ 
λά δέν έφηρμόσθη μέχρι τούδε. Τά Επιμελητήρια έ- 
δημιουργήθησαν διά νά βλέπουν δλην την γεωργι
κήν κίνησιν εις μίαν περιφέρειαν, εκείνα νά άποφαί- 
νωνται τι πρέπει τά γίνη, εκείνα νά άποφαίνωνται 
εάν αυτά πού γίνονται γίνονται καλώς, εκείνα νά 
φροντίζουν περί τής διδασκαλίας τών γεωργικών 
γνώσεων, εκείνα νά υποκινούν κάθε κίνησιν τών 
γεωργών εις την περιφέρειάν των. Ενώ ό Νόμος 
ήτο αριστος ήλθεν ή ΙΙολιτεία καί τον έθεσεν έν α
χρηστία. Πρωτίστως οί πόροι περιεκόπησαν, έτέθη- 
σαν φορολογίαι πρόσθετοι επί άλλων φορολογιών αί 
δποίαι ήδη κατηργήθησαν, κι’ έτσι εύρέθησαν τά 
γεωργικά Επιμελητήρια ανευ πόρων. Κάθε έντιμος 
κτηματίας, κάθε άνθρωπος πού είχε ζήλον νά προ- 
σφέρη τάς υπηρεσίας του εις την Γεωργίαν, όταν 
είδεν αύτάς τάς πενιχρότητας τών μέσων έγένετη 
διατακτικός.

Καί δφείλομεν νά δμολογήσωμεν οτι εκείνοι πού 
υπηρετούν σήμερον τά Γεωργικά Επιμελητήρια είναι 
μάρτυρες τής ιδεολογίας. Διότι τι θά ήτο δυνατόν νά 
γίνη με σωματεία πού έγκατελείφθησαν ύπό τού 
Κράτους; Είναι δυνατόν νά έχουν το κύρος εις τάς 
διαφόρους περιφερείας ώστε νά εισηγοΰνται τά μέ
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τρα πού πρέπει να ληφθοΰν από τάς Κυβερνήσεις, 
από τα Νομοθετικά Σώματα; Δέν είναι δυνατόν βε
βαίως. Έν τούτοις οφείλω να ομολογήσω ότι πλεί- 
στας γνώμας πού έξήνεγκον τάς έλαβαν ύπ’ οψιν 
των τά Νομοθετικά Σώματα.

ΙΙρέπει νά παύση αύτή ή κατάστασιςΉκούσατε δτι 
διάφοροι οργανισμοί οι όποιοι ύφίστανται έν Κρή
τη παρουσιάζουν ελαττώματα καί δέν είναι δυνατόν 
παρά νά παρουσιάζουν άφοΰ το πρώτον εδώ ιδρύον
ται. Αλλά πρέπει νά ύπάρχη εις Επόπτης άνώτε- 
ρος ο όποιος νά παρακολουθή τά ελαττώματα αύτά. 
Νά εϊσηγήται τά μέσα τής θεραπείας, την έξεύρεσιν 
τών πόρων. Αύτά έπρεπε νά είναι ανατεθειμένα εις 
τά Γεωργικά επιμελητήρια. Καί είναι ανατεθειμένα, 
δυστυχώς δμως ταΰτα εις τά πλεΐστα τών μέτρωνούτε 
καν έρωτώνται ή έρωτώνται τυπικώς καί γίνονται τά 
αντίθετα εκείνων πού είσηγοΰνται. Διά τούτο νομί
ζω δτι εάν πρέπη νά βελτιώσωμεν τά διάφορα σω
ματεία τά αγροτικά πού υπάρχουν εδώ, πρέπει πρω- 
τίστως νά άποβλέψωμεν εις την βελτίωσιν τής θέ- 
σεως τών γεωργικών επιμελητηρίων διά νά τά έχωμεν 
άντιλήπτορας δλων αυτών τών γεωργικών οργανι
σμών καί σωματείων. Πρέπει εις τά γεωργικά Επιμε
λητήρια νά ληφθή μέριμνα ώστε δλαι αύταί αί τά
ξεις κιτροπαραγωγικα!, έλαιοπαραγωγικαί, στα^υλο- 
παραγωγικαί κλπ. νά λαμβάνουν μέρος ώστε δι’ αυ
τών νά διαβιβάζωνται αί γνώμαί των εις την ολομέ
λειαν τών γεωργικών επιμελητηρίων καί αί γνώμαι 
αύταί νά ύποβάλλωνται εις την Κυβέρνησιν καί τά 
Νομοθετικά Σώματα. Διότι εάν δέν ύπάρχη μία τοι- 
αύτη συγκεντρωμένη ενέργεια, εάν εκ τών διαφόρων 
οργανισμών δίδωνται γνώμαι πολλάκις μή τυχοΰσαι 
τού ελέγχου καί τής έγκρίσεως δλων τών άλλων 
γεωργικών παραγόντων του τόπου, υπάρχει κίν
δυνος νά κάμωμεν σφάλματα επί βλάβη τής πλειο- 
νότητος τών παραγωγών καί έπ’ ώφελεία ολίγων έν-
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διαφερομένων.Έάν έχωμεν τάΈλληνικά Γεωργικά’Ε- 
πιμελητήρια εις τήν περίπτωσιν τών άλλων ξένων 
επιμελητηρίων τά όποια εξετάζουν έν πάση λεπτομε- 
ρεία εν έκαστον τών Γεμάτων τώ>ν διαφόρων όργανι 
σμών και σωματείων δένειναιδυνατόν παράνάεύρίσκω- 
μεν πάντοτε τήν αλήθειαν και να εισηγούμεθα έκεΐ- 
να πού πρέπει να γίνωνται εις τήν Πολιτείαν, διά 
να βελτιούνται και τά Σωματεία και οί οργανισμοί 
καί ή έν γένει κατάστασις τον αγροτικού κόσμου. 
Διά τούτο προτείνω εις τήν Συνέλευσιν δπως ύψώ- 
ση μίαν ευχήν μεταξύ τών άλλων δτι το Κράτος πρέ
πει νά λάβη μίαν ιδιαιτέραν μέριμναν προς ένίοχυ- 
σιν τών Γ. Επιμελητηρίων, νά βελτιώση τήν σχετι
κήν νομοθεσίαν, διά νά είναι δυνατόν εις το μέλλον 
νά υπάρχουν κατά διαμερίσματα καί αί τοπικοί 
γεωργικαί Βουλα'ι, αί όποΐαι νά καθοδηγούν τόσον 
τήν Κυβέρνησιν δσον καί τά Κοινοβουλευτικά Σώ- 
ματα.

Οί εκπρόσωποι τών Γεωργικών επιμελητηρίων έ- 
πανειλημένως παρεστήσαμεν καί εις τούς Προέδρους 
των Κυβερνήσεων καί εις τούς Υπουργούς τής Γε· 
αεργίας δτι είνε ανάγκη δπως ένισχυθούν τά Γεωρ. 
Επιμελητήρια. Καί εϊπαμεν δτι εάν έχετε γεωργ. υ
πηρεσίας αί όποΐαι έργάζονται εις τάς διαφόρους πε- 
ριφερείας, αί γεωργ. αύταί ύπηρεσίαι θ’ αποδώσουν 
πολύ περισσότερα εάν έχουν άντιλήπτορας ανθρώ
πους οί όποιοι θά έχουν τον ζήλον καί το σθένος νά 
παρακολουθούν τάς εργασίας.

Διά τήν έρευναν τήν γεωργικήν δΰναται νά φρον- 
τίση τό Κράτος. Εφόσον δμως πρόκειται περί τής 
έκπαιδεΰσεως, περί τής προπαγάνδας δι’ έπέκτασιν 
ώρισμένων καλλιεργειών δεν είναι αρμόδια τά Υ
πουργεία, αλλά πρέπει νά έρχωνται οί τοπικοί πα
ράγοντες οί όποιοι είνε τά Γεωργικά επιμελητήρια. 
’Αλλά διά νά έκτελέσουν τον προορισμόν αυτόν πρέ
πει νά ανυψωθούν εις τήν περιωπήν πού τά έθε- 
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σεν δ πρώτος Νομοθέτης. Διότι άπεδείχθη δτι όσα 
έχουν πόρους αρκετούς δπως λ.χ. τής Πελονοννή- 
σου, τ’ αποτελέσματα υπήρξαν αριστα. Δυστυχώς 
τών περισσοτέρων ήλαττώθησαν οι πόροι και φυτο
ζωούν. Δυστυχώς ή Κυβέρνησις, ίσως διότι δεν εί- 
χεν πραγματικήν άντίληψιν τών συνθηκών τών γεωρ- 
κών περιφερειών δεν ήθέλησεν ν’ άκούση τάς έπα- 
νειλημένας εκκλήσεις τών Γερουσιαστών τών Γεωρ. 
Επιμελητηρίων οί όποιοι εις δλα; τάς Κυβερνήσεις 
και την νΰν τοιαύτην προσήλθον και έζήτησαν την 
αρωγήν υπέρ τών Γεωργ. Επιμελητηρίων. Ή 
πρέπει να θεωρηθή υπό τού Κράτους ή υπαρξις τών 
Γ. Επιμελητηρίων ως δρος sine qua non, (ά'νευ τού 
οποίου) δέν δυναται τίποτε νά γ νη διά την πρό
οδον τής γεωργικής γενεάς και πρέπει νά ένισχυ· 
θούν ταΰτα ή πρέπει νά πουν μετά θάρρους δτι δέν 
μάς χρειάζονται τά Γ. Επιμελητήρια και νά τά κα
ταργήσουν.

Αύτή ή κατάστασις ή όποία έκθέτει τούς θερμούς 
θιασώτας τής γεωργικής ιδεολογίας οί όποιοι άναλαμ. 
βάνουν νά έργασθούν εις τά Γ. επιμελητήρια δέν 
είναι δυνατόν νά εξακολουθήσω και νά διακωμω
δούνται πρόσωπα και θεσμοί κατά πάντα τέλειοι.

Δι’ αύτό πρέπει το συνέδριου νά έκφράση την ευ
χήν δπως ή Κυβέρνησις λάβη μέριμναν καί δώση 
μικράς τινας φορολογίας έκ τού Κρατικού προϋπο
λογισμού καί ένισχυθούν τά Επιμελητήρια. Καί 
τότε νά άσχοληθώμεν εις τήν βελτίωσιν τού Νομο- 
θετήματος καί έπανέλθωμεν εις τον προορισμόν πού 
ταξεν ή Πολιτεία διά τού αρχικού νόμου.

ΣΠΥΡ. ΧΑΣΙΩΤΗΣ. (Γερουσιαστής). Καί εγώ ευ
χαριστώ πολύ τούς όργανωτάς τού Συνεδρίου διότι 
μού έδωσαν τήν ευκαιρίαν νά έλθω εις επαφήν με 
τον γεωργικόν κόσμον τής Νήσου ό όποιος μάς έδω- 
σεν σοβαρωτάτας έντολάς, καί θά ευκολυνθώμεν εις 
τό νά μπορέσωμεν νά έκπληρώσωμεν τόν προορι
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σμόν μας όσον το δυνατόν έπαρκέστερον, όταν έχω- 
μεν άντίληψιν τών αναγκών τοΰ τόπου. Εγώ δεν 
θά ομιλήσω περί τών θεμάτων όλων τών αφορώντων 
τάς γεωργικός όργανοισεις διότι υπάρχουν ά'λλοι πολ
λοί ειδικότεροι έμοΰ. Θέλω να εϊπω ολίγα μόνον πε
ρί τών Γεωργικών Επιμελητηρίων. "Οταν συνεστή- 
θη τό Υπουργεΐον Γεωργίας καί άπεφασίσθη να γί- 
νη κι’ εδώ συστηματική γεωργική πολιτική έθεωρή- 
θη απαραίτητον να συντρέξουν τό Κράτος δργανά)- 
σεις γεωργικοί, δπως τα Γ. Επιμελητήρια κατά τό 
σύστημα τό όποιον έπεκράτει εις δλα τά μέρη τοΰ 
Κόσμου. Είπα δτι τό Κράτος ούτε πρόγραμμα γεωρ
γικής πολιτικής ήδύνατο νά έξετάση καί καθορίση 
ούτε και νά τό έκτελέση εάν δεν έλάμβανεν έπίγνω- 
σιν τών συνθηκών τοΰ τόπου. Καί τάς συνθήκας 
αύτάς δεν θά τάς έδιδε άλλος οργανισμός από τά 
Γεωργ. Επιμελητήρια. ΔΓ αυτό ένα από τά κυριώ- 
τερα σημεία τοΰ Νόμου περί Γ.Επιμελητηρίων είναι 
δτι λαμβάνουν τά Νομοσχέδια πριν ψηφισθοΰν 
από τήν Βουλήν διά νά γνωματεύουν άκόμακαί δι’ 
ειδικών επιτροπών καί νά δίδουν πληροφορίας εις 
τήνΚυβέρνησιν περί τοΰ αν τόΝομοθέτημα τιθέμενον 
εις εφαρμογήν διά τήν γεωργίαν δύναται νά είναι 
τελεσφόρον καί νά μή είναι πρόχειρον κατασκεύασμα 
από ένα υπάλληλον. Πολλοί Υπουργοί δέν είναι ει
δικοί ούτε ξέρουν καν αν θά γίνουν Υπουργοί τής 
Γεωργίας.Εάν είναι υποψήφιοι κα'ιτοΰς έρωτήσετε τι 
Ύπουργεΐον θά πάρουν θά σάς ποΰν ή τό Ύπουρ
γεΐον Εσωτερικών ή Ναυτικών. ΚΓ έπειτα γίνονται 
Υπουργοί τής Γεωργίας. Είναι άνεγνωρισμένη ή α
δυναμία εις τήν όποιαν εύρισκόμεθα πολλάκις, τοΰ 
νά έχωμεν Υπουργούς οι όποιοι δέν είναι παρα
σκευασμένοι εις τά ζητήματα τοΰ Υπουργείου των 
έως δτου δέ παρασκευασθοΰν αντικαθίστανται ύπό 
άλλων. ’Αφ’ δτου έγινε τό Ύπουργεΐον Γεωργίας 
έπέρασαν περί τούς 40 Υπουργοί καί δέν έγινεν κα
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νένα πρόγραμμα ούτε εκ τών προτέρων ούτε έσχημά- 
τισαν κατόπιν, και έρωτοΰν τούς υπαλλήλους αν έ
χουν τίποτε έτοιμον -καί έχουν πάντα τίποτε έτοιμον 
ή ετοιμάζουν- καί αν είναι ενεργητικοί δίδουν συνέν- 
τευξιν περί τής γεωργικής πολιτικής την οποίαν θά 
τηρήσουν άφοΰ έδιάβασαν εκείνο πού τούς έδωσαν 
οι υπάλληλοι. Κι’ έτσι γίνονται οί νόμοι εντελώς 
πρόχειρα εν άγνοια τοΰ γεωργ. κόσμου, εν άγνοια 
των συνεπειών των, γι’ αύτό καί τούς άλλάζουν 
συχνά, σαν τον οικοδόμον πού κτίζει 3,4 μέτρα 
τά χαλά καί ουδέποτε φτάνει μέχρι τής στέγης. 
Δι’ αυτό έγένοντο τά Γεωργ. Επιμελητήρια νά βοη
θήσουν το Κράτος εις την γεωργικήν του Πολιτι
κήν. Εκλέγονται ώρισμένα ά'τομα τά όποια αποτε
λούν το Έπιμελητήριον. "Επειτα πλήν τοΰ Νομοθε
τικού σκοπού τοΰ νά βοηθούν τήν Κυβέρνησιν εις το 
τι πρέπει νά ρυθμίζη νομοθετικές έχουν τήν εντολήν 
νά επιβλέπουν κατά πόσον οί νόμοι πού έτέθησαν εις 
εφαρμογήν αποδίδουν αποτελέσματα καί να διαφωτί
ζουν τήν Κυβέρνησιν ώστε νά διορθώνονται αί ελ
λείψεις.

Έν τούτοις κανένα Νομοθέτημα πρίν τεθή εις 
εφαρμογήν δεν άπεστάλη εις τά Επιμελητήρια καί 
κανένα από τά υπομνήματα πού έστάλησαν από τάς 
Αγροτικός Τάξεις περί διορθώσεως πολλών ελλεί
ψεων. Λάβετε ύπ’ όψιν δτι πολλά από αύτά δεν τά 
γνωρίζουν ούτε οί Υπουργοί καί δταν τούς έρωτήσω- 
μεν μάς απαντούν πηγαίνετε νά δήτε εις τό ’Αρχείον. 
Εκεί εις τό αρχείον δλα είναι έν τάξει. Έπειτα δ 
Νόμος λέγει δτι τά Γ. Επιμελητήρια πρέπει νά έ
χουν έπιτροπάς είς δλαςτάς Κοινότητας καί θά εύρί- 
σκωνται εις συμφωνίαν καί επικοινωνίαν μετ’ αυτών 
δι’ αλληλογραφίας διά τήν έξακρίβωσιν τής γεωργικής 
καταστάσεως καί γενικώς διά τήν συλλογήν των στα
τιστικών πληροφοριών. Σήμερον διά τήν στατιστικήν 
δέ’ υπάρχει κανείς οργανωτής καίτήνδργάνωσίν της τήν 
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άναθέτουν εις τά Γ. Επιμελητήρια. Πώς δίδονται τώ
ρα αί πληροφορίαν; Στελλετε εγκύκλιον με διάφορα 
ερωτήματα εις τον Κοινοτάρχην ο όποιος την δίδει 
εις τον διδάσκαλον,-διότι συνήθως δεν είναι εγγράμ
ματος—και ή την λησμονεί δ διδάσκαλος εις το συρ 
τάρι του ή έρωτα τον ένα και τον άλλον πόσα να βά- 
λωμε. "Ας βάλωμε 4 χιλιάδες, ας βάλωμε 3 χιλιάδες 
και κατ’ αυτόν τον τρόπον γίνεται στατιστική ψεύτικη. 
Επομένως δεν είναι δυνατόν ούτε την οίκον, κατά- 
στασιν τής γεωργίας να παρακολουθήσωμεν ούτε αλ
ληλογραφίαν επιτρέπεται να κάμουν τα Γ. Επιμελη
τήρια διότι πρέπει να πληρώνουν Ταχυδρομικά, άφοΰ 
έκοψαν τήν ατέλειαν πού έπρόβλεπεν δ Νόμος, χάριν 
οικονομίας, και έτσι δεν μπορούν να καταρτίσουν τήν 
στατιστικήν άφοΰ τόΤαμεΐον των είναι πολύ πενιχρόν, 
να έκτελέσουν δηλαδή μίαν δημοσίαν τρόπον τινά υ
πηρεσίαν. Τα Γεωργικά Επιμελητήρια πρέπει νά 
οργανώσουν τούς Συνεταιρισμούς νά διδάσκουν 
υποδειγματικός τινάς καλ)γείας είτε διά Σταθμών,είτε 
δι’ εκμεταλλεύσεων κτηνοτροφικών, δρνιθοκομικών, 
μελισσοκομικών κ.λ.π. διά φυτωρίων δένδρων καί 
νά πολεμούν δμαδικώς άσθενείας τινάς κ.λ.π. Τού
το προϋποθέτει βεβαίως ότι θά έχουν τεχνικά πρό
σωπα διότι δεν μπορεί ένας πού έγινεν μέλος τού Γ. 
Επιμελητηρίου νά έχη γνώμην επ’ αυτών. Έν τού- 
τοις δεν έχουν γεωπόνους. "Αλλοι είπαν οτι δεν είναι 
εις θέσιννά κάμουν αυτά τά πράγματα τά Επιμελη
τήρια. Πώς είναι εις θέσιν το Ύπουργειον Γεωρ
γίας, το όποιον εκλέγει γεωπόνους τούς πληρώνει καί 
τούς έχει; Λύνονται ν’ αποκτήσουν καί τά Επιμε
λητήρια κατά τον ίδιον τρόπον. Μήπως ή Βουλή έ
χει καμμίαν ειδικότητα δι’ δλους τούς νόμους πού 
ψηφίζει; Ευρίσκει τάς είδικάς υπηρεσίας καί τά ειδικά 
πρόσωπα τά όποια έκπληροΰν αύτούς τούς καθαρώς 
ειδικούς σκοπούς.ΤόΥπουργείου έχει μίαν γεωργικήν 
υπηρεσίαν. Είπαν οτι υπάρχει σύγχυσις διότι όντως 
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επιδιώκουν (το Ύπουργειον και τα επιμελητήρια) εις 
πολλά πράγματα τον ίδιον σκοπόν. Πώς είναι δυνα
τόν να γίνη ή συγχώνευσις; Είπον να καθοδηγούνται 
και έπιβλέπωνται αι γεωργικά! ύπηρεσίαι από τό Συμ 
βούλιον των γεωργών.Νομίζω ότι δύνανται να δίνουν 
γνώμην εις τάς γεωργ. υπηρεσίας ποΐαι είναι αί ά- 
νάγκαι τού τόπου κλπ. Άλλα ακριβώς να είναι ΰπό 
τάς διαταγάς τού συμβουλίου είναι ολίγον δύσκολον 
και δλίγον επικίνδυνον. Οί μεν θά λέγουν ούτως έχει 
επιστημονικώς, οί άλλοι θά λέγουν ούτως έχει πρα- 
κτικώς. Τι πρέπει λοιπόν νά γίνη; Οί Γεωπόνοι ν’ 
ασχοληθούν εις μελέτας σοβαράς, έδαφολογικάς, εις έ
ρευνας, ποια φυτά ευδοκιμούν εί; έκάστην περιφέ
ρειαν, ποιον λίπασμα προσαρμόζεται καλύτερον κλπ. 
Εις αυτά τά τεχνικά ζητήματα πρέπει περισσότερον ν’ 
άσχοληθούν.Τάάλλα πράγματα, ήτοι ή προπαγάνδα είς 
τόπους πούέχουν έξερευνηθή επιστημονικώς και δέν έ- 
χουνάλλην ανάγκην έρεύνης,τά έμβολιάσματα, τά έλαιο- 
κλαδεΰματα, αί κυψέλαι τών μελισσών κλπ. είναι ζητή
ματα τά όποια δέν χρειάζονται την έπέμβασιν τής επι
στήμης καί δΰνανται νά τά έκτελέσουν καλύτερον οί 
γεωργοί διά τών Επιμελητηρίων. Τό νά έπιβλέπωμεν 
την καταπολέμησών τοΰ δάκου είναιζήτημα δραστη
ριότητας παρά επιστήμης καί δέν είναι ανάγκη νά τό 
κάμουν Γεωπόνοι, άλλως τε τόπώς ρίχνουν τό αρσε
νικόν είς την μελάσσαν καί οί Γεωπόνοι μίαν φοράν 
τό είδαν. Αύτά έχουν μεγάλην σημασίαν διότι ό γεωρ
γός δταν παρακινείται από άλλους γεωργούς πιστεύει 
περισσότερον καί δύναται νά συνεννοηθή καλύτερον 
παρά μέένα άλλον πού έρχεται από περιωπής καί δέν 
μπορεί νά έλθηείς τόσην συμφωνίαν μέ τον γεωργόν 
ώστε νά κερδίση αμέσως την εμπιστοσύνην του διότι 
ούτε την γλώσσαν του όμιλεϊ ούτε τήν ψυχολογίαν του 
γνωρίζει. Είναι δύσκολον πράγμα νά έπικοινωνήση 
κανείς μέ γεωργούς.

“Οταν όμως κανείς μένη μαζί των είναι εύκολον.
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Πρέπει ναεϊπω καί δλίγα διά τάς βραβεύσεις. Τό 

Γ. Έπιμελητήριον πρέπει να δίνη βραβεία εις τούς 
διδασκάλους νά ένισχύη τούς σχολικούς κήπους, να 
ίδρύη Κυριακά Σχολεία κλπ. Έν τούτους τώρα δεν 
έκπληροΰν τον προορισμόν των διότι διά μεν τούς 
σχολικούς κήπους ώρισε το Κράτος 5 000 δραχ. δι’ 
έκαστον καί έβαλεν 2.000.000 δρ. εις τον πρ)σμόν. 
’Αφ’ δτου έγινεν δ Νόμος έπρεπε να γίνουν 1600 κή
ποι διότι παρήλθον τέσσερα έτη καί έπρεπε νά γίνων· 
ναι 400 κάθε χρόνον. Αλλά δεν έγένοντο διότι αί πι
στώσεις δεν ένεγράφοντο εις τον πρ)σμόν ωσάν, σκο
πός του νόμου ήτο νά διαφημίση μίαν ενέργειαν, νά 
δοθούν συγχαρητήρια κι’ έπειτα τίποτε άλλο. Έπειτα 
είπαν ότι θά ιδρύσουν Κυριακά Σχολεία εις τα όποια 
τά παιδιά χωρίς νά άποσπαθούν από τό σπίτι των νά 
μάθουν γεωργικάς γνώσεις. Διότι την άπόσπασιν δέν 
την θέλουν αφού πολλάκις δέν θέλουν νά έπιστρέψουν 
έπειτα εις τόν γεωργικόν βίον, διότι πάντοτε είναι 
κατώτερος δ βίος τού σπιτιού από τό οίκοτροφεϊον. 
Είπον λοιπόν ας γίνουν ολίγα σχολεία διότι τό Κρά
τος δέν μπορεί νά κάμη μεγάλας δαπάνας, διότι αί 
εγκαταστάσεις απαιτούν πολλά. Εις τά σχολεία αύτά 
τά παιδιά θά διδάσκωνται την τέχνην από τόν διδά
σκαλον, άλλά διά νά γίνεται αυτό έπρεπε νά πληρώνε
ται κατόπιν έπιμίσθιον δ διδάσκαλος καί πολλοί Κοι
νότητες είναι πτωχοί καί δέν μπορούν νά πληρώνουν. 
"Αλλοι δέν πληρώνουν διότι δέν θέλουν. Θά έρωτήση 
κανείς.Έλειτούργησεν δΝόμος ή ό'χι;’Αμέσως έναςΤμη- 
ματάρχης στέλνει καί έρωτά.Καί αμέσως κάμουν στα
τιστικήν τώνΔιαταγμάτων.Έρωτάπόσοι έξήλθονέφέτος 
από τό Φροντιστήριον Αθηνών λ.χ. Έξηλθον τριά
κοντα (30) Από ποια χωριά; Από έκεΐνα. Αμέσως 
ιδρύεται Κυριάκόν Γεωργικόν Σχολεΐον έδώ κι’ έκεΐ. 
Έκάμαμεν 450 Κυριακά Σχολεία άλλά δέν έχομεν 
ούτε 100 πραγματικά.Άραγε δμως άπαιτεϊται καμμία 
πολύ σπουδαία δαπάνη εάν τό Κράτος ήθελε άναλάβη
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την επαγγελματικήν μόρφωσιν των γεωργών;

Εις δλον τον κόσμον καί ίδία εις την Γαλλίαν τη
ρείται το εξής σύστημα. Δίδουν εις το διδάσκαλον έ
να χαρτί καί ιδρύει ένα σχολεϊον καί νά δήτε δτι δεν 
στοιχίζει περισσότερον από 10.000 δρ. Ό διδάσκαλος 
θά λάβή 6—7 χιλ. διά έπιμίσθιον αί δε 2—3 χιλ. θά 
διατεθούν διά τον πειραματικόν αγρόν, "Ένα μέρος 
διά βοτανίσματα, διά σκαλίσματα κλπ. Εάν ειχομεν 
400 σχολεία το Κράτος θά έπλήρωνεν 4.000.000.

"Αμα δμως έρωτήσετε το Ύπουργείον Οικονομι
κών θά σάς πή.Αναγνωρίζω τήν ανάγκην τής γεωργι
κής έκπαιδεύσεως του τόπου, δτι οντως δύναται νά 
σώση τήν Χώραν καί δτι ανευ αυτής δέν δυνάμεθα 
νά ανορθώσω μεν’τα οικονομικά -καί αυτό είναι πραγ· 
ματικότης, διότι τί νά άνορθώσωμεν άφοΰ έχομεν ει
σόδημα ανεπαρκές το οποίον πρέπει ν’ αύξήσωμεν-: 
αλλά δέν εχομεν χρήματα. Τότε τί θά γίνη; Πρέπει 
νά εύρωμεν αύτά τά χρήματα.Πρέπει νά κόψωμεν ατό 
άλλας δαπάνας, διότι αυτή είνε ή πρώτη καί ή κυ- 
ριωτέρα. "Οταν άρχίζης από τήν δεκάτην ανάγκην 
καί παραμελείς τήν πρώτήν θά πή δτι δέν έχεις 
πραγματικήν αντίληψην των αναγκών σου. Από τό 
Ύπουργείον Γεωργίας δέν υπάρχει συνεννόησις διά 
νά τά έπιτύχη καί διότι συμβιβάζεται με ολίγα. Ό 
Υπουργός σοΰ λέγει, ας μείνω έγώ τώρα Υπουργός, 
μήπως έγώ θά τά διορθώσω δλα; Χρειάζεται μία γε
νική πολιτική τήν όποιαν τό Κράτος νά έπιβάλη εις 
δλους τούς Υπουργούς καί νά μή έχη δικαίωμα ό κά
θε υπάλληλος του Γενικού Λογιστηρίου νά κανονίζη 
τήν γεωργικήν πολιτικήν καί νά λέγη δτι καταστρέ
φεται ή ισορροπία εάν έξοδέψωμεν μερικά εκατομ
μύρια δραχμών. Διά τήν επαγγελματικήν μόρφωσιν 
των σχετικώς εύπορωτέρων τάξεων τό Κράτος έξοδεύει 
170.000.000 δραχ. (Γυμνάσια) Διατί τάχα νά τά έξο- 
δεύη διά τά Γυμνάσια τά όποια αφορούν τό 10 ο)ο 
τού πληθυσμού πού θά στείλη τά παιδιά του εις αύ-
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τά; Έχει πού είναι εύπορώτεραι τάξεις, τό Κράτος 
εύρε διι δυνατοί να δώση 170.000.000 δρ., διαύ τάχα 
διά την επαγγελματικήν μόρφωσιν τών γεωργών να 
μή εξοδεύωμεν τίποτε; καί να λέμε αναγνωρίζομεν 
την ανάγκην αλλά δεν έχομεν πόρους. Άναγνωρίζο
μεν την ανάγκην καί δεν την ίκανοποιοΰμεν θά πή 
διι θά πάθωμεν κάποιαν μεγάλην συμφοράν. Με αυ
τό το πνεύμα λοιπόν τής οικονομίας, δέν εύρέθη κα
νείς τρόπος νά ένισχύσωμεν τά Γεωργικά Έπιμελη- 
ιήρια. Μέ τι τότε θά κάμωμε τούς Σταθμούς, τήν 
γεωργικήν έκπαίδευσιν, τούς σχολικούς κήπους, με τί 
θά βραβεύσωμεν τούς διδασκάλους καί τούς μαθητάς; 
ΙΙώς θά ένθαρρύνωμεν τούς διδασκάλους πού φέρ
νουν αποτελέσματα καλύτερα αφου δέν δίνουν εις τά 
Επιμελητήρια κανέναν πόρον; Όταν έγινε ο Νόμος 
προέβλεψεν περί τών πόρων αλλά τότε ύπήρχον άλλου 
είδους φόροι, όπως δ φόρος τής Γεωργικής παραγω
γής, αλλά καί τό νόμισμα τότε εΐχεν αξίαν,συνεπώς καί 
τό ποσοστόν πού περιήρχετο είς τά Γεωργικά Επιμε
λητήρια ήτο κάτι σημαντικόν. Έκτοτε έγιναν τόσαι 
μεταβολαί είς τά συστήματα καί είς τάς δαπάνας καί 
είς τό νόμισμα ώστε έπρεπε κατ’ αναλογίαν νά αυξη
θούν καί οι πόροι τών Γ. Επιμελητηρίων. 'Ημείς έ- 
ζητήσαμεν εσχάτως ϊνα όταν συγκεντρώνεται δ σίτος 
είς τήν Θεσσαλίαν, Μακεδονίαν κλπ. καί πέρνει δ αγρό
της 2—3 δρ. επί πλέον τής τιμής τής αγοράς καί έχει 
αύτό τό μέγα ευεργέτημα καί είπαμεν νά άφίνη 1,2, 
3—5 ο]ο υπέρ τών Γ.Επιμελητηρίων διά νά χρησιμο
ποιείται διά τάς άλλας γεωργικά; άνάγκας. Διότι δέν 
πρέπει αφού έννοεϊται μόνον τό σιτάρι είς βάρος τών 
άλλων προϊόντων, καί δ άλλος γεωργός νά άγοράζη τό 
ψωμί του άκριβώτερα, δέν μπορούμε νά πούμε λοιπόν 
τού σιτοπαραγωγού νά δώση 2—3 λεπτά; Όταν προ- 
σφέρη 1000—1500 δκ. καί θά πάρη επτά χιλ. δραχ. 
ως τίμημα τού σίτου καί τού ποδν δ'τι χάριν τής γεωρ
γικής σου έκπαιδεύσεως καί τών άλλων γεωργών οι 
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όποιοι συνεισφέρουν για σένα 0ά σοΰ κρατήσωμεν 
0,5 λεπτά την όκάν δηλ. 35 δραχ. περίπου τις οποίες 
0ά έξόδευες εις το πρώτον καφφενεϊον, θ’ αρνηθή; 
Δέν είναι κανένα μεγάλο πράγμα διότι πρέπει να ύπο- 
στή αυτήν τήν Ουσίαν άφοΰ δι’ αυτής θά είχε το α
γαθόν τής έκπαιδευσεως.

Ή έκπαίδευσις ή γεωργική έχει πολύ μεγάλα απο
τελέσματα τα όποια δεν φαίνονται δμως αμέσως. Ηρε 
πει να συνηθίση ό γεωργός να συντηρή τά γεωργικά 
επιμελητήρια από τά όποια νά λαμβάνω τήν γεωργ. 
του έκπαίδευσιν.

Τό Συνέδριόν σας πρέπει ν’ αναγνωρίση αυτήν ιήν 
ανάγκην τής ένισχύσεως των γεωργικών Επιμελητη
ρίων τά όποια θά προσελκυσουν καί περισσότερα 
μέλη. Καί ή εργασία των θά γίνεται με μεγαλυτέραν 
δράσιν, διότι εάν δεν έχουν δράσιν δέν θά ευρίσκετε 
ποιον νά εκλέξετε, πράγμα πού συμβαίνει με τάς μι- 
κράς Κοινότητας όπου πολλοί καταβάλλουν προσπα- 
θείας νά πείσουν τούς κατωτέρους, νά γίνουν άρχον
τες Κοινοτικοί του τόπου.

Κ, ΦΟΥΜΗΣ. Ποίαν γνώμην έχετε περί τής συγ- 
χωνεΰσεως των Ταμείων *Ελαίας μέ τά Γεωργικά Ε
πιμελητήρια;

Σ. ΧΑΣΙΩΤΗΣ.Όπου είναι πολλοί εκ των ελαιο
παραγωγών δύναται νά είναι χωριστά τά Ταμεία 
Ελαίας, δπου δμως δέν είναι θά μπορή ν’ άνα- 
λάβουν τήν εργασίαν τά Γεωργικά επιμελητήρια.

Καί τών Γεωρ. Ταμείων τό μέρος πού αφορά τά 
ζητήματα τής προπαγάνδας καί τά άλλα ζητήματα 
πού μπορεί νά τά έκτελέση τό Γ. Έπιμελητήριον, νά 
δίδωνται είς εκείνα καί νά μένουν εις τά Γ. Ταμεία 
μόνον εκείνα πού άφοροΰν σταθμούς έρεύνης, απο
δεικτικούς αγρούς καί επιστημονικός εργασίας. Έχω 
τήν ιδέαν επειδή τά Γεωργ. Ταμεία μετ’ ολίγον θά 
λείχουν διότι δέν έχουν ειδικούς πόρους...
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Γ. ΠΑΜΠΟΥΚΑΣ. Αναγράφεται κατ’ έτος πί- 

στωσις εις τον πρ)σμόν.
Σ. ΧΑΣΙΩΤΗΣ. Κατανέμεται εις πολλά Ταμεία 

καί εις τάς Σχολάς. Διά τα Γ. Επιμελητήρια δέν 
δίνουν πεντάρα. Πρέπει λοιπόν εκ τής έπιχορηγή- 
σεως αύτής νά δίδεται ένα μέρος καί εις τά Γ. επιμε
λητήρια. (Χειροκροτήματα).

Π. ΔΕΚΑΖΟΣ. Θά μου έπιτρέψητε νά συμπληρώ- 
σφ την μικράν άγόρευσίν μου με δύο λόγια ακόμη, 
επειδή προεκλήθην από τόν άξιότιμον πρώην συ
νάδελφον Κύριον Φούμην τι πρέπει νά γίνη περί τών 
λοιπών οργανισμών, έχω νά εϊπω τούτο, ότι άλλοτε 
έγένετο συζήτησις μεταξύ τών υπηρεσιών του Ύπουρ 
γείου Γεωργίας καί ήμών. Μετά μακράς συζητήσεις 
κατελήξαμεν εις τό ζήτημα δτι δπως διοικοΰνται τά 
Ταμεία μέ τά Συμβούλια άποτελούμενα από τόν Νο
μάρχην, τόν Ταμίαν, τόν Διευ)τήν τής Αγροτικής 
καί δύο μέλη τών έπιμελητηρίων τών όποίων αί γνώ- 
μαι δέν λαμβάνονται πολλάκις ύπ’ δψιν, δεν είναι ό 
καλύτερος τρόπος νά διοικηθούν. Καί ό Νομάρχης 
καί δ Ταμίας δέν μπορούν νά έχουν ούτε την αγρο
τικήν συνείδησιν ούτε τάς γνώσεις έκείνας πού είναι 
άναγκαΐαι διά νά αποφασίζουν περί τών γεωργ.προ- 
γραμμάτων. Διά τούτο είναι φυσικόν καί πρέπει τό 
Δ. Συμβούλιον τών Γεωργικών Ταμείων νά είναι τό 
Διοικ. συμβούλιον τών Γεωργ. έπιμελητηρίων τά ό- 
ποϊα είναι αί Τοπικαί Βουλαί. Εκείνα οφείλουν νά 
διευθύνουν τάς εργασίας τών Ταμείων, νά καθορί
ζουν τάπρογράμματα, σύμφωνα μέ τήν είσήγησιν τού 
προϊσταμένου τής Γεωρ. υπηρεσίας, νά έκτελεΐται τό 
πρόγραμμα υπό τής γεωργ. υπηρεσίας καί τού επι
μελητηρίου, ή διαχείρισις νά είναι ανατεθειμένη εις 
τούς Δημοσ. υπαλλήλους ώστε νά μή γίνωνται κα
ταχρήσεις καί τά χρήματα νά έξοδεύωνται σκοπιμώ- 
τερον. Τό σχέδιον έγένετο δεκτόν προ διετίας αλλά 
δέν γνωρίζω διά ποιον λόγον ό κ. Υπουργός τής
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Γεωργίας ο όποιος ανέλαβε να το έφαρμόση, δέν τό 
έξετέλεσεν. "Ηλλαξεν ο Υπουργός, ήλθεν άλλος δ 
οποίος δεν εΙχεν Ϊσως τάς γνώμας του προκατόχου 
του και έχάθη ή ευκαιρία τής συνεργασίας τών Γ. 
Ταμείων μέ τα επιμελητήρια από την όποιαν προ- 
σεδοκώμεν πολλά τα ωφέλη. ”Ας έλπίζομεν δτι δ νυν 
Υπουργός τής Γεωργίας δ όποιος είναι και συνάδελ
φος Γεωπόνος δτι θά θελήση νά πραγματοποίηση 
εκείνην την σκέψιν.

ΑΡ. ΣΙΔΕΡΗΣ. Ό Αξιότιμος κ. Εισηγητής διά 
τής λίαν αναλυτικής εμπεριστατωμένης και μετ’ εν
θουσιασμού είσηγήσεώς του μέ άπήλλαξε τής ανάγ
κης νά άναμιχθώ εις την συζήτησιν και συνεπώς θά 
περιορισθφ είς ολίγα τινά.

"Οσον αφορά τό πρώτον θέμα, τούς Συν)σμούς, ό 
κ. εισηγητής εξέθεσε τήν ιστορίαν αυτών και άναν- 
τιρρήτως τά μεγάλα καλά το όποια προκύπτουν από 
τήν συνεργατικήν κίνησιν. Κατ’ αρχήν και μετά γνώ- 
σιν τών αλλαχού γενομένων, είναι γεγονός άναμ- 
φισβήτητον, δτι έν τάχει έξηπλώθη ή ιδέα τού Συν) 
σμοΰ και βλέπομεν έν Έλλάδι αριθμόν συν)σμών ύ- 
περβαίνονται άλλας χώρας αί δποΐαι ειχον από πολ- 
λού ήδη έργασθή διά τήν συν)κήν ιδέαν. Δέν ξέρω 
εάν τούτο δέον νά θεωρηθή ως προτέρημα ή ελάτ
τωμα. Τό γεγονός έν πάση περιπτώσει είναι δτι οί 
συν)σμοί έξειλίχθησαν ήδη ως Πιστωτικοί εις τήν αρ
χήν, ως πιστωτικά! δμάδες. Έν τούτοις, έπειδή άνε- 
πτύχθη διά τών συν)σμών ή πίστις καί έπείσθησαν 
οί άγρόται εις τήν χρήσιν τών στοιχείων τής οικονο
μίας είναι φυσικόν νά έξελιχθοΰν και εΐςάλλα έργα, ως 
τά οικοδομικά, κατανσλώσεως κλπ.Έτσι άνεπτΰχθη τό 
συν)κόν πνεύμα καί ή συνεταιρική συνείδησις Ε
κείνη πού πρόκειται ιδίως νά συντελέσηεις τό νά με- 
ταβάλωμεν τούς Συνεταιρισμούς από τού σταδίου 
τών πιστωτικών ομάδων αί δποΐαι χειρίζονται ύπό 
τήν ασφάλειαν τής αλληλεγγύης τά’δάνεια τά^λαμβα- 
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νόμενα από την Τράπεζαν εις Συνεταιρισμούς ανε
πτυγμένης μορφής κλπ.είναι ή έποπτεία τώνΣυνεταιρι- 
σμών. Διότι ή έποπτεία των Συνεταιρισμών δεν εί
ναι έποπτεία λογιστική. Είναι καθοδήγησις τών 
Συν)σμών, είναι δημιουργία του συνεταιρισμού. Πάν
τως τα καλύτερα αποτελέσματα θά είναι από την 
έποπτείαν τών Συν)σμών διά την ανάπτυξιν του 
συν)κού πνεύματος τής αύτευθύνης, τής αλληλεγγύης, 
τής άναπτύξ^ως τής έθν. οικονομίας. Λεν πρόκειται 
ν’ αναπτύξουν ύπερβολικώς τον ατομισμόν τών με
λών άλλα να διευθύνουν ταΰτα εις άλλην κίνησιν κα- 
λυτέραν. Δυστυχώς ή έποπτεία τών Συν)σμών μετε- 
βιβάσθηείς τήν άγροτ. Τράπεζαν χωρίς δ Νόμος νά 
θέλη τούτο. "Εγινε παράρτημα τής αγροτικής πίστε- 
ως. "Έχασε τήν αποστολήν της και στερούνται οί 
Συν)σμοί τών φυσικών αυτών καθοδηγητών και 
έποπτών. ’Άλλοτε συνήλθεν εις τα Άμπελάκια τής 
Θεσσαλίας, τήν ιστορικήν αυτήν πόλιν τής συν)κής 
κινήσεως έν συνέδριον το όποιον έξήτασε τήν θέσιν 
τού επόπτου έναντι τού Συν)σμού και τής Τραπέζης. 
Σήμερον κατήντησεν ή έποπτεία είς έντελώς τραπε
ζιτικός οργανισμός και έ'λ'»βεν εχθρικήν θέσιν τρόπον 
τινά, οΐαν θέσιν λαμβάνει δ είσπράκτωρ έναντι τού 
οφειλέτου. Έζητήσαμεν ή Έποπτεία νά άναδιοργα- 
νωθή έντός τής Αγροτικής Τραπέζης ν’ άποτελέση 
τμήμα χωριστόν αυτής διότι σήμερον δεν είναι τ'πο- 
τε ά'λλο παρά δργανον τού ένασκούντος τήν αγροτι
κήν πίστιν ήν πολλάκις άσκεϊ και ή Εθνική Τρά
πεζα τής όποιας οί υπάλληλοι δέν έχουν αγροτικήν 
συνείδησιν, καί έχομεν τρόπον τινά τούς έπόπτας ως 
όργανον Τραπεζιτικόν, ως δργανον είσπράξεως τών 
δανείων. ’Έχασεν δ Συν)σμός τον φυσικόν δδηγόν 
του δ όποιος θά τον έκαμεν από απλήν πιστωτικήν 
ομάδα νά γίνη δργανον άναπτύξεως τού πνεύματος 
τής αύτευθύνης καί τής αγροτικής συνειδήσεως. Ό 
Ίσαακίδης, καί άλλοι ιεραπόστολοι τής συν)κής Ιδέας 
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οι όποιοι έμαρτύρησαν κυριολεκτικώς είπον ότι οι 
Συν)σμοί πρέπει να ευρουν τούς οδηγούς αύτών. 
Ελπίζω οτι και το συνέδριόν σας θά κατάληξη Ϊσως 
εις τα πορίσματα εις τα όποια κατέληξεν ή σύσκεψις 
των Άμπελακίων.

Έρχομαι εις το ζήτημα των Γ. Επιμελητηρίων. 
Ό Νόμος ούτος κατά παράδειγμα των άλλων χωρών 
έσκέφθη νά ίδρυση οργανισμούς τοπικούς, γεωργ. 
αύτοδιοικήσεως, τά Γ.Επιμελητήρια. "Ολα τά Κράτη 
έσκέφθησαν οτι επειδή λόγω τής ποικιλίας, τής 
ιδιοτυπίας τών κλίμα τολογικών, έδαφολογικών και 
λοιπών συνθηκών τάς όποιας παρουσιάζει ή Γεωργία 
δεν είναι δυνατόν διά τρόπου συγκεντρωτικού νά 
ρυθμισθή ή γεωργική διοίκησις καί νά άσκηθή ή 
γεωργική πολιτική, νά ιδρύσουν μίαν τοπικήν αύτο- 
διοίκησιν εις την όποίαν νά δώσουν κατά πρώτον 
λόγον τήν γεωργικήν διοίκησιν. Ή Γερμανία είσή- 
γαγε σπουδαίαν όργάνωσιν είς δλας τάς διοικητή 
κάς λειτουργίας αυτής. Εΐσήγαγε τον θεσμόν τών 
Γεωρ. Επιμελητηρίων. "Ολα τά Κράτη έχουν τον θε
σμόν αύτόν, όχι ως έν σώμα τό όποιον πρέπει νά ύ- 
πάρχη αλλά ως όργανον άσκήσεως διοικήσεως. "Οπως 
δέν είναι δυνατόν νά άσκηθή ή Πολιτική διοίκησις 
άνευ τής ύπάρξεως τών Δήμων, έτσι καί εδώ ίδρύ- 
θησαν τά Γεωργικά Επιμελητήρια, διό καί τά δ'ρ- 
γανα τής Διοικήσεως είναι αιρετά. Αλλά τό Κράτος 
τό Ελληνικόν τό όποιον δυστυχώς τόσον πολύ είνε 
προσκεκολλημένον εις τήν ίδέαν τής συγκεντρώσεως 
ή όποια εξυπηρετεί καί άλλους σκοπούς, τούς κομ
ματικούς, δέν είδεν ευχαρίστως τήν αύτοδιοίκησιν, 
τήν μείωσιν τού Ίμπέριουμ τό όποιον ασκεί τό 
Κέντρον, διό καί δέν ηύνόησεν τά Γεωργ.Έπιμελητή- 
ρια. Τό Δημοκρατικόν Σύνταγμα τού 1927 γράφει 
οτι ή διοίκησις τού Κράτους πρέπει νά στηριχθή 
εις τήν αύτοδιοίκησιν καί άποκέντρωσιν. Δυστυχώς 
κάθε άλλο παρά αύτό γίνεται εις τήν Γεωργικήν
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Διοίκησιν. Είς τα Γεωργικά Επιμελητήρια έδειξε εχ
θρότητα διά μέτρων πού έπρόκειτο νά βλάψουν τον 
θεσμόν. Τά επιμελητήρια ίδρύθησαν το 1914. Τά Δ) 
γματα έξεδόθησαν το 1919. Και τέλος τά Έπιμε- 
τήρια ήρχισαν λειτουργοΰντα επί Οικουμενικής Κυ- 
βερνήσεως το 1926.

Άλλ’έάν είναι αληθές δπωςάπέδειξεν ή πείρα δλων 
των Χωρών δτι δεν είναι δυνατόν νά άσκηθή τοπι
κή Διοίκησις άνευ Τοπικής Γεωργικής Αύτοδιοική- 
σεως, είναι εξ ίσου αληθές, είναι επιταγή του Συν
τάγματος, είναι αρχή τής Δημοκρατίας, δτι τά Επι
μελητήρια διά ν’ ασκήσουν τήν αποστολήν των πρέ 
πει νά έχουν πόρους. Και οχι νά έξετάζωνται τά ζη- 
τήματά των μέ τήν μεγαλυτέραν γλισχρότητα.

Εσχάτως προέβημεν εις διάβημα συλλογικόν οι 
Γερουσιασταί των Γεωρ. Επιμελητηρίων, καί λυπού
μαι διότι δ Υπουργός τής Γεωργίας εΐπεν δτι δεν 
δύναται νά δώση τίποτε, λυπούμαι διότι έτέθησαν 
είς δευτέραν μοίραν τά Γεωργ. Επιμελητήρια καί 
ελπίζω δτι τό Συνέδριον θά ύψωση ευχήν εις τήν 
Κυβέρνησιν δηλοΰν δτι πρώτον ζήτημα τής γεωργ. 
πολιτικής είναι ή ένίσχυσις των Επιμελητηρίων.

Καί έρχομαι είς τά Γεωργικά Ταμεϊα. '0 Νόμος 
4142 ό οποίος άνεδιωργάνωσε,-κατ’έμέ άπεσυνέθεσε-, 
τήν γεωργικήν διοίκησιν, ίδρυσε τά Γεωργικά Ταμεϊα. 
Είς τό φυλλάδιον πού έξέδωσε τό 'Υπουργεϊον Γεωρ 
γίας προ τεσσάρων ετών ονομάζει τήν ϊδρυσιν τών 
Γεωργικών Ταμείων άποκέντρωσιν.

"Όταν δλοι ξεΰρομεν δτιάποκεντρωσις είναι ή πρω
τοβουλία τών περιφερειακών οργάνων είς τό νά ρυθ
μίζουν τήν θέσιν των, ενώ έν προκειμένω είναι γνω
στόν δτι τίποτε δέν μπορεί νά κάμη τό Γεωργ. Τα- 
μείον εάν δέν έγκρίνη τό Κέντρον τό όποιον χορηγεί 
καί τά οικονομικά μέσα, κάθε άλλο παρά άποκέντρω- 
σις είναι ή Ϊδρυσις τών Γεωργ. Ταμείων. Τά Γεωργ. 
Ταμεία δυστυχώς είχον και ένα έμμεσον σκοπόν. ‘Η- 
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σαν μία επιβουλή, μία τορπίλλη κατά των Γεωργικών 
Επιμελητηρίων. Εις τήν συζήτησιν πού έ'γινεν τοΰ 
Νόμου 4142 εις ιήν Βουλήν και Γερουσίαν κατε- 
δείχθη ότι άπιότερος σκοπός των Νομοθετησάντων 
τα Γεωργικά Ταμεία ήτο δ τορπιλλισμός των Επιμε
λητηρίων, άφοΰ δ θεσμός των μεν Ταμείων ήτο συγ
κεντρωτικός τά δέ Γεωργικά Επιμελητήρια ήσαν 
δεσμός αύτοδιοικήσεως. Νομίζω δτι δεν υπάρχει άλ
λη λύσις παρά ή συγχώνευσίς των.

Όσον αφορά τά Έλαιοταμεία, νομίζω δτι εις πλεί- 
στας περιφερείας τό εργον των είναι εργον επιμελή 
τηριακόν. "Οπου δεν υπάρχουν τοιαΰτα είναι δυνα
τόν δι’ ειδικούς σκπούς να διατηρηθούν τά Έλαιο- 
ταμεϊα, αλλά πρέπει ν’άποτελέσουν μέλος των Γεωργ. 
Επιμελητηρίων.

Δέν είναι δυνατόν νά έξακολουθήση δ σημερινός 
τρόπος διοικήσεως διά τά Γεωργικά Επιμελητήρια 
των δποίων οί πόροι είναι γλίσχροι. Πρέπει νά είναι 
αιρετά τά μέλη των Ταμείων Προνοίας Ελαιοπαρα
γωγής, τά δποΐα διαθέτουν άνεξελέγκτως τόσα μεγάλα 
ποσά και των δποίων οί σύμβουλοι διορίζονται ύπό 
τοΰ Κέντρου. Πάντως καί εάν δέν ήθελον συγχωνευ- 
θή τά Έλαιοταμεία δέν πρέπει νά έξακολουθήση δ 
διορισμός των συμβουλίων των από τό Κέντρον.

Ό Νομοθέτης τοΰ 1914 γράφει δτι τά μέλη των 
Γεωργ. Επιμελητηρίων εκλέγονται από τά Κοινοτικά 
συμβούλια. Αύτό πρέπει νά τό μεταβάλωμεν. "Αμα 
γίνεται άμεσος εκλογή των προσώπων εκ μέρους τοΰ 
γεωργ. κόσμου τήν δποίαν δ Νομοθέτης έθεσεν ώς 
προσεχή νομίζω δτι θά έχωμεν περισσοτέρας κυρώ
σεις καί πρέπει νά φθάσωμεν εις αυτήν. Τά Γεωργ. 
Επιμελητήρια ασκούν τοπικήν αύτοδιοίκησιν. Ή 
εκλογή πρέπει νά είναι άμεσος καί οί πόροι τοιοΰτοι 
ώστε νά δυνηθοΰν νά έκτελέσουν τον προορισμόν 
των. "Οσον αφορά τά Οινοποιεία ήκουσα τον κ. Ει
σηγητήν περιμένο) ν’ ακούσω καί άλλους Ϊνα μορ
φώσω γνώμην.
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Α.ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΙΔΗΣ. (Βουλευτής Ηρακλείου).
Εν πρώτοις ευχαριστώ θερμότατα την οργανωτι

κήν επιτροπήν διά τήν πρόσκλησιν πού μου έκαμεν. 
Άναφερόμενος εις τήν είσήγησιν τού άξιοτίμου κ. 
Βαρούχα τονίζω δτι δεν υπάρχει καμμία απολύτως 
αμφιβολία δτι ή Συνεταιριστική κίνησις αποτελεί 
έκδήλωσιν άνωτέρου πολιτισμον και προσδίδει δι 
καιολογημένην σημασίαν δσον αφορά τήν λελογισμε- 
νην προστασίαν του Γεωργ. πληθυσμού. Θά μου έπι- 
τρέψητε νά παρατηρήσω δτι ή προσπάθεια πού κα 
τεβλήθη έξ δσων ήκουσα από τον κ. Βαρούχαν 
δπως δημιουργηθή άντίθεσις μεταξύ τού παραγωγι
κού πληθυσμού και τού ελευθέρου εμπορίου δέν 
μπορεί νά έξυπηρετήση τά συμφέροντα των τάξεων 
τούτων. Έξετέθησαν ώρισμέναι πληροφορίαι όχι 
τόσον ακριβείς. Προπαντός πρέπει νά ξεύρετε δτι 
και λόγφ καταγωγής καί λόγφ σπουδών καί ιδεολο
γίας είμαι δσον καί σείς θιασώτης τής αγροτικής 
ιδέας, αλλά δεν μπορώ νά παραλείψω νά εί'πω, δτι 
δ ενθουσιασμός δ ίδικός σας υπερβαίνει τά δρια τής 
αδιαφιλονίκητου προσπαθείας σας.Είπατε δτι τόέμπό 
ριον έδωσεν εις το κίτρον μίαν δραχμήν ενώ ηΈνωσις 
εξ. ’Έχω στατιστικήν. Μέ συναλλαγματικήν κατάστα- 
σιν ανώμαλον, τό έμπόριον έδωσεν εις τούς παρα
γωγούς τέσσαρας δραχμάς καί ή "Ενωσις έδωσε τό 
ίδιον ποσόν, μέ συνάλλαγμα διπλασίας αξίας. Μέ 
δολλάριον 75 δραχμών έδωκε 3.75, μέ δολλάριον 175 
έδωκε 4 δραχμάς τό 1931 καί 4,50 τό 1932. Θέλω 
νά πιστεύσετε δτι τό ελεύθερον έμπόριον δέν παρέλει- 
ψε από τού νά έξυπηρετήση τον τόπον. Είμαι Γεω
πόνος καί παραγωγός. (Διαμαρτυρίαι) Μοΰ έκάμετε 
τήν τιμήν νά μέ προσκαλέσετε, ως άνθρωπον πού 
ένδιαφέρεται εις τήν προαγωγήν των συμφερόντων 
τού παραγωγικού πληθυσμού. Σάς λέγω δτι ή προ
σπάθεια δπως τεθή εις άντίθεσιν Jvo έμπόριον τό 
άνυστεροβούλως δρών έναντι τού παραγωγικού πλη 
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θυσμού δεν ε’νε ορδή. Τό έμπόριον το όποιον εχα- 
ρακτηρίσατε ως άρπακτικόν δρνεον, παλαίει άπεγνω- 
σμένως,εύρίσκεται εις την ψευδαίσθησιν τού πλούτου. 
Κατά την γνιόμην την ίδικήν μου, ως ενδιαφερομέ
νου διά τά γεωργικά ζητήματα του τόπου, και ώς 
πολιτευόμενου, με μίαν προσπάθειαν στενωτέρας επα
φής προς τάς γεωργικός υπηρεσίας και μία επαφή 
μετά του εμπορίου όχι κατά τρόπον εχθρική είναι 
ή βάσις τής έξελίξεως του τόπου. Εις το σημεϊον 
τούτο άναφέρομαι εις τον επιγραμματικόν λόγον τοΰ 
αξιοτίμου Αρχηγού τοΰ άγροτικοΰ κόμματος κ. Μυ
λωνά κατά τον όποιον πρέπει νά έπικρατήση μία δι- 
ευθυνομένη οικονομία, ή δποία χωρίς νά άτοπνίγη 
τήν ιδιωτικήν πρωτοβουλίαν, θά τήν περιορίζη εντός 
των ορίων τοΰ γενικού συμφέροντος.

Δ. ΜΠΕΜΠΗΣ. Εγώ δέν θ’ απασχολήσω τό συ
νέδρων με πολλά διότι τρέμω προ τής ιδέας μήπως 
χαθή καί εν λεπτόν πολύτιμον. "Εχω μίαν μικράν 
διαφωνίαν μέ τον κ. Βαρούχαν έφ’ ενός σημείου. Εις 
τά Γ. Επιμελητήρια δέν χρειάζεται Εποπτικόν Συμ 
βούλιον δπως εΐπεν, διότι τό έργον τοΰ εποπτικού 
συμβουλίου θά έκτελή ή Γενική Συνέλευσις ή όποία 
συνέρχεται δίς τοΰ έτους. Ή Γεν. Συνέλευσις ασκεί 
τον έλεγχον τής νομιμότητας. ‘Ως πρός τά Γ. Ταμεία 
είναι γενικώς άνεγνωρισμένον, καί έχω έγγραφα των 
επιμελητηρίων Λακωνίας, Λαρίσσης, Ίωαννίνων, Ζα
κύνθου, Εύβοια;, Πρεβέζης, Τρικάλων καί ’Αττικο- 
βοιωτίας τά όποια δλα συμφωνούν διά τήν κατάρ- 
γησίν των. Εκτός τούτου έχω γνώμας των Γ. υ
πηρεσιών αί δποϊαι συμφωνούν εις τήν συγχώνευ- 
σιν άναγνωρίζουσαι οτι δέν είναι δυνατόν νά έπέλ- 
θη ή αρμονία τών κοινών σκ >πών πού Εξυπηρετούν 
τά επιμελητήρια καί τά Ταμεία. ‘Ως πρός τήν συγχώ
νευσών πρέπει νά μετέχη ως εισηγητής ό Προϊστάμε
νος τής Γεωργικής Περιφερείας πρός λήφιν αποφά
σεων Επιστημονικής φύσεως τών λοιπών θεμάτων 
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εισαγομένων ως και ήδη ύπό τοΰ Προέδρου, τα δε 
θέματα τής Γεν. Συυελεύσεως θα καθορίζωνται από 
την διοικούσαν επιτροπήν εις την οποίαν θα μετέχη 
και δ Προϊστάμενος τής Γεωρ. Περιφερείας.

'Ως προς τό σημεΐον τής Νομικής γυωμοδοτή- 
σεως μάς τό δίδει δ Νόμος, διότι λέγει δτι τά Επι
μελητήρια γνωμοδοτοΰσι είτε οϊκοθευ είτε έπι προ- 
σκλήσει μιας αρχής, ώστε εδώ δεν πρόκειται περί 
τροποποιήσεως Νόμου, αλλά εφαρμογής ΰπάρχοντος 
τοιούτου. Αύτά παρακαλοΰμεν τούς Γερουσιαστάς 
να φροντίσουν. Επίσης τούς παρακαλοΰμεν νά φρον 
τίσουν διά την ταχ)κήν ατέλειαν. Ως προς την εκλο
γήν των μελών τών Έλαιοταμείων λέγω δτι ή Γεν. 
Διοίκησις εινε υποχρεωμένη νά διορίζη τά μέλη τών 
έλαιοταμείων τά οποία προτείνουν τά επιμελητήρια, 
εκτός εάν παραβιασθή δ Νόμος. Τό Επιμελητήριου 
μάλιστα έχει τό δικαίωμα νά κανονίση τον αριθμόν 
τών μελών εντός ορίου τό οποίον δ αυτός νόμος 
ορίζει.

Δέν έχω νά προσθέσω τίποτε ά'λλο παρά νά έκ- 
φράσω τήν ευγνωμοσύνην μας προς τούς κ.κ.Γερου- 
σιαστάς μας οι όποιοι απέδειξαν δτι έχουν παρακο- 
λουθήση καί τάς έλαχίστας λεπτομερείας τής ζωής 
τών επιμελητηρίων μας καί προτείνω ν’ άυατεθή εις 
αυτούς τό έργον τής διατυπώσεως τών συμπερασμά
των επί τοΰ σημείου τούτου.

ΣΤ. ΔΗΜΗΤΡΑΚΑΚΗΣ. Συνομολογώ καί έγώ 
δτι δ θεσμός τών Γ. Ταμείων πρέπει νά έκλειψη καί 
ομολογώ δτι δ κ.άγορητής είςτήναγόρευσίν τήνδποίαν 
έκαμε μάς είπε πολύ σωστά πράγματα, δτι δ Νόμος 
δέν είναι έκδήλωσις τής καθολικής βουλήσεως άλλα 
τής κρατούσης τάξεως.Έάν πάρωμεν τήν αρχήν αυτήν 
θά ίδωμεν δτι ούτεμάτιΝομικοΰ τόειδεν ούτε ήΓερου- 
σία τό έπεξειργάσθη διότι είναι απορίας άξιου πώς 
λαμβάνουν μέρος εις αύτό (τό συμβούλιον τοΰ Γ. 
Ταμείου) διάφορα πρόσωπα, καί ή διοικούσα έπιτρο- 
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πή δέν έχει ούτε έλεγχον οΰτβ εξουσίαν επί του Συμ
βουλίου.

Τά Γεωργ. Ταμεία είναι γέφυρα καλύψεως τών α
τασθαλιών τής γεωργ. υπηρεσίας, είτε φραγμός τής 
έκδηλώσεως τής αγροτικής Βουλήσεως.

Πρέπει να εΐπωμεν την γνώμην αυτήν εις το Ύ- 
πουργείον το όποιον θά θέληση να κόμη κάτι. Διότι 
θα εϊδεν ότι δέν έχει καμμίαν πρωτοβουλίαν το Συμ- 
βούλιον, άλλ’ή Γεωργ. υπηρεσία. Εκτός του δτι αί 
πιστώσεις δίδονται από τό Κέντρον, δέν υπάρχει 
κανέν ίχνος αύτοδιοικήσεως. Τά θέματα τά εϊσηγεί- 
ται δ Προϊστάμενος τής υπηρεσίας καί τά εγκρίνει 
τό Κέντρον. "Ερχεται ή υπηρεσία καί λέγει, θά κά
μω πρότυπα, τό Συμβούλιον δέν μπορεί ν’ άντιδρά- 
ση εκτός εάν δέν δώση τά χρήματα. Αλλά καί τότε 
θά αντίδραση ή Υπηρεσία, λέγουσα δτι αυτά είναι 
τεχνικά πράγματα κλπ. "Εχω άκλόνητον την πεποί- 
θησιν δτι πρέπει τά Γεωργικά Ταμεία νά συγχωνευ- 
θοΰν μέ τά Γ. Επιμελητήρια καί οί πόροι των νά 
μεταβιβασθοΰν εις αύτά.

Μ. ΤΣΑΚΩΝΑΣ. "Οταν θά είσηγούμην τό θέμα, 
έλεγα νά προβώ εις μίαν άποκάλυψιν. Είχα ένθου 
σιασθή προχθές που έπέρασεν δ κ.Φιλιππόπουλος Εί 
δικός Τμηματάρχης Έλαιοκόμος του Υπουργείου, 
καθότς καί μέ τήν προικοδότησαν πού έγινεν είς την 
Σχολήν των Άσωμάτων. Έπληροφορήθην λοιπόν 
δτι τό Κέντρον τό δποίον άπέτυχεν είς τάς προσπα- 
θείας του νά πασσάρη είς τον Πιστωτικόν Συνεται
ρισμόν του Ρεθύμνου ένα πιεστήριον πού άπέτυχεν, 
τώρα πρόκειται διά του Γ.Ταμείου νά ένσφηνωθή εις 
τούς Άσωμάτους. Είναι καί αύτό μία άπόδειξις α
πό τήν αγαθοποιόν δράσιν τού υδροκεφάλου τού 
Κέντρου είς τήν αύτοδιοίκησιν.

Γ. ΠΑΜΠΟΥΚΑΣ. Θά μοΰ έπιτρέψητε νά δμο- 
λογήσω δτι ή θέσις μου επί των θεμάτων είναι ο
λίγον δύσκολος και ολίγον λεπτή. Πρώτον διότι έκ- 



- 131 -

πρόσωπα» τον Κύριον ‘Υπουργόν τής Γεωργίας άρ* 
μοδιώτατον εις τα ζητήματα αυτά από κάθε άλλον 
ως προερχόμενον από τήν γεωργικήν οικογένειαν 
και ως κτηματίαν. Καταλαμβάνετε πόσον δύσκολον 
είναι λοιπόν να τον αντιπροσωπεύσω εγώ απλούς 
νομικός ως Προϊστάμενος των Γεωργικών Υπηρε
σιών. Λεότερον διότι πρόκειται περί θεμάτων εις 
τα όποια ήσχολήθησαν προ έμοΰ άρμοδιώτεροι μύ- 
σται τής γεωργικής επιστήμης οί όποιοι άλλοτε ή- 
σκησαν ανώτατα καθήκοντα εις τό Ύπουργεΐον, ση 
μερινοι Γερουσιασταί καί άλλοι Καθηγηταί τής Ά- 
νωτάτης Γεωπ. Σχολής.

Τρίτον είναι δύσκολος ή θέσις μου διότι βάλλον
ται οί διάφοροι γεωργικοί Νόμοι τούς οποίους 
ούδέν συμφέρον έχω να υποστηρίξω έφ’ όσον άλλοι 
τούς έκαμαν. Αλλά καί δπου έδικαιώθησαν πρέπει 
να άναλάβω τήν ύπεράσπισίν των καί να μη τούς 
άφήσω εκθέτους. Μέ αύτάς τάς ιδέας θα σάς ε’ίπω 
τήν γνώμην μου, διότι δέν έχω δικαίωμα να έκφρά- 
σω τήν γνώμην τής Κυβερνήσεως έφ’δσον ήλθον εδώ 
ως ακροατής διά να μεταφέρω εις τήν Κυβέρνησιν 
τάς απόψεις σας χωρίς να δύναμαι να προδικάσω 
τάς γνώμας της.

Εν πρώτοις έτέθη τό ζήτημα των Συνεταιρισμών. 
Εν τούτη» δύναμαι να είμαι απόλυτος καί ανεπιφύ
λακτος. Δέν μπορεί νά έννοηθή πολιτική Κόμματος 
καί Κυβερνήσεως αν δέν είναι άμερίστως καί απο
λύτως υπέρ τής προωθήσεως τής Συνεταιριστικής 
ιδεολογίας. Καί ή παρούσα Κυβέρνησις εν τούτφ θά 
έργασθή δσον δύναται διά τήν Συν)κήν ιδεολογίαν 
καί τήν προαγωγήν της εις δσα σημεία έχει ανάγ
κην. Καί ήδη δύναται νά ύπερηφανευθή δτι εις τό 
μικρόν διάστημα χρόνου πού κατέχει τήν εξουσίαν, 
μόλις ένεφανίσθησαν περιπτώσεις τινές τής Συν)κής 
ιδεολογίας έπραξεν έκείνο πού δέν έπραξε Κανείς άλ
λος. "Οταν ήθέλησε νά δργανώση τήν συγκέγτρωσιν
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τού σίτου ένόμισεν δτι δέν έπρεπε να την δώσ^ 
εις χεΐρας του Κεφαλαιοκρατικού συγκροτήματος 
ως είναι αί γενικαί άποθήκαι. Αλλά την έ'δωσεν εις 
χεΐρας των 'Ενώσεων Συν(σμών διότι πιστεύει δτι 
αί Ενώσεις αύταί δεν είναι τίποτε άλλο παρά οί ίδιοι 
οί παραγωγοί. Καί ανέθεσε το έργον τής συγκεν- 
τρώσεως με δλους τους κινδύνους, διότι είναι ή προί- 
τη δοκιμή και πρόκειται περί συγκεντρώσεως 100. 
000.000 οκάδων αξίας δκτακοσίων έκατομμ. δραχμ. 
(800.000.000) μόνον καίμόνον διά νά τονώση τάς'Ε- 
νώσεις καί νά έπιβάλη είς τον αγροτικόν Κόσμον 
νά καταλάβη δτι δστις είναι άσυνεταίριστος πρέπει 
νά συναφή. Δέν πρέπει νά είσέλθωμεν είς συζητή
σεις, διότι εγώ θά ήθελα την γνώμην τής Επιτρο
πής άφοΰ ή Κυβέρνησις το μελετρ Ως προς τό ζή- 

, τημα τής έποπτείας πούέθιξεν ο κ. Σίδερης, αυτή α
νήκει δπως καί ολόκληρος ή όργάνωσις είς τό Κρά
τος μόνον αρμόδιον νά κανονίζη την συνεταιρικήν 
κίνησιν καί έποπτεύη. Καί οί μέν Συν)σμοί θά δύ- 
ναντα νά περιέλθουν είς τήν Αγροτικήν Τράπεζαν 
διότι είναι όργανα κατάλληλα διά τους σκοπούς της. 
Αλλά έρωτάται: ή έποπτεία πρέπει νά είναι είς τήν 
Αγροτικήν Τράπεζαν; Καί καλώς επραξεν ο Νομοθέ- 
της μεταβιβάσας ταύτην είς τήν Τράπεζαν; Κατ’ εμέ 
είναι αληθές καί έχω διαπιστώση δτι οί Έπόπται 
των Συν)σμών δέν είναι τίποτε ά’λλο παρά οί έπόπται 
τής είσπράξεως των χρημάτων τής Τραπέζης. Βέ
βαια εϊμεθα σύμφωνοι δτι ή Τράπεζα πρέπει νά πέρ- 
νη τά χρήματά της πίσω, αλλά δέν εϊμεθα ίσως σύμ
φωνοι δτι οί Έπόπται των Συν)σμών πρέπει νά με- 
ταβληθοΰν είς όργανα απλά τής Τραπέζης, ή οποία 
οπωσδήποτε δέν είναι έπιχείρησις αλλά διαχειριστής 
χρημάτων τά όποια έθεσεν είς τήν διάθεσίν της τό 
Ελληνικόν Κράτος.

Ακολουθών τήν αρχήν νά θέτω τά ζητήματα καί 
όχι τάς λύσεις, σάς παρακαλώ νά μοΰ πήτε εάν ή έ- 
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ποπτεία τών συνεταιρισμών καλώς εύρίσκεται εις τήν 
Αγρ. Τράπεζαν, εάν πρέπη να μείνη διαρρυθμίζομε 

νη άλλως η πρέπει να περιέλθη εις το Υπουργείου 
Γεωργίας, το όποιον νομίζω μόνον αρμόδιον να έπο- 
πτευη τούς Συνεταιρισμούς.

Δεύτερον ζήτημα είναι των Γεωργικών Επι
μελητηρίων, εν σχέσει με την θέσιν του Νόμου το 
κύρος, καί την λειτουργίαν των. Είμαι εις θέσιν 
εκ των συζητήσεων πού έκαμα καί τής μελέτης πού 
ένήργησα —ϊστος δεν είναι αύταί αί ίδέαι τοΰ κ. 
Υπουργού— να σάς εϊπω ότι όταν έπροτάθη να 

δοθή εν ποσοστόν από την συγκέντρωσιν τοΰ σί
του εις τα Γεωρ. Επιμελητήρια, ή Κυβέρνησις ήρ- 
νήθη καί εγώ είμαι εισηγητής τής ίδέας τής άρνή- 
σεως διότι συμπίπτει νχ είμαι λόγιο τής δέσεως μου 
πρόεδρος τής Επιτροπής συγκεντρώσεως σίτου ή ό
ποια είναι οργανισμός αυθυπόστατος. Ήρνήθημεν 
διότι ό παραγωγός είς την συγκέντρωσιν τοΰ σίτου 
καίτοι εφέτος καλώς ήμείφθη καί έπήρε 7—8 δραχ 
εν τούτοις είναι γεγονός δτι ό παραγωγός επιβα
ρύνεται μέ 10 λεπτά παρακράτημα χάριν τής ί- 
δρύσεως συν)κών αποθηκών άνευ των οποίων δεν 
είναι δυνατόν νά έννοηθή συγκέντρωσις σίτου. Δι* 
αυτό θά μού έπιτρέψητε νά επανορθώσω τά λεχθέν- 
τα ώς πρό: την άρνησιν, διότι είναι πιθανόν νά 
θεωρήται αυτή ώς άπάντησις τοΰ κ. 'Υπουργού.

Γ. ΠΑΠΑΣΤΑΥΡΟΥ. (Βουλευτής ’Ιωαννίνων). 
Λέτε δτι κρατείτε 10 λεπτά διά την ϊδρυσιν άποθη- 
θηκών. Τί θά τάς κάνετε τάς αποθήκας όταν σκέπτε
ται δ κ. Υπουργός νά καταργήση την Επιτροπήν 
διότι δέν τοΰ χρειάζεται;

Γ. ΠΑΜΠΟΥΚΑΣ. Προς τόν θεσμόν τής συγκεν- 
τρ όσεω; υπάρχουν καί άλλοι θεσμοί, οπως εν Γαλ
λία ένθα δίνεται άποτίμησις τοΰ σίτου, καί θά 
δύναται πάλιν ό γεωργός νά δίδη τόν σίτον του χω
ρίς συγκέντρωσιν μέ 8 δραχμάς τήν δκάν. Ωσαύτως 
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κρατοΰμεν άλλην μίαν δεκάραν κατ’ δκάν από τον πα
ραγωγόν διά να δημιουργηΰή έν Ταμεΐον τό όποιον 
εάν συγκεντρώνωνται 100.000.000 όκ. σίτου θά ει- 
σπράξη 10.000.000 δραχ. Δημιουργρΰμεν δηλ. μίαν 
έφεδρίαν από τό έτος πού έρχεται δ·ά την βελτίω- 
σιν τής σιτοπαραγωγής. Έφ’ δσον έκρατήσαμεν δύο 
δεκάρες από τόν παραγωγόν ένομίσαμεν ότι δεν έ
πρεπε νά τόν έπιβαρύνωμεν καί μέ 2 λεπτά ακόμη 
διά τά Γ. Επιμελητήρια. Ό λόγος διά τόν όποιον 
δεν έπράξαμεν τοΰτο δέν είναι ότι άφίνομεν κατά 
τεκμήριον νά θεωρηθή δτι ειμεθα κατά των Γ. Ε
πιμελητηρίων. Άντιθέτως μάλιστα. Επειδή, Κύριοι, 
ευρισκόμενα έν τή μελέτη του θεσμοί κατελήξα 
μεν εις τό συμπέρασμα δτι δπως λειτουργούν τά επι
μελητήρια πρέπει νά καταργηθοΰν άλλως νάθελήσωμεν 
νά τά όργανώσωμεν δπως χρειάζεται. Διατί νά του 
δώσωμεν τότε 2 λεπιά κατ’ δκάν του σίτου, αφού 
μποροΰμεν, τονουμενοι από τά ϊδικά σας συμπερά
σματα, νά θέσωμεν εις την διάθεσίν των ολόκληρον 
την Γεωργ. υπηρεσίαν μετά 35.000.000 του προϋπο
λογισμού καί μέτάς διαφόρους φορολογίας; Επομένως 
εκ τής άπαντήσεως ταύτης συνάγεται δτι δέν εϊμε- 
θα κατά των Γ. Επιμελητηρίων. Τουναντίον νομί
ζω δτι τά Γ. Επιμελητήρια τά όποια μπορεί νά μη 
έξεπλήρωσαν τόν προορισμόν των, είναι θεσμός χρή
σιμος δ όποιος πρέπει νά τονωθή, είναι χρήσιμος 
διότι καί διά συνταγματικής διατάξεως έχει προ- 
στατευθή δπως συμβαίνει μέ την εκλογήν των Γε
ρουσιαστών. Είναι θεσμός συνταγματικός.

Α. ΣΙΔΕΡΗΣ. Δυστυχώς ή άπάντησις είναι έγγρα
φος. Ό κ. Υπουργός άπαντών εις τόν κ. Δεκάζον 
λέγει δτι καίτοι αναγνωρίζει την κακήν οίκον, κατά- 
στασιν τών Επιμελητηρίων κλπ. νομίζει δτι δέν δΰ- 
ναται νά δώση έπαΰξησιν τών πόρων. Ημείς έκάμα- 
μεν υπόμνημα εις τό όποιον άνεπτύξαμεν πολλούς 
πόρους, εις τό υπόμνημα δέ αύτό έβάλαμεν καί τό 
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δίλεπτον. Τά ειπομεν καί προφορικώς. Καί θά σάς 
παρακαλέσω να είσηγηθήτε εις τον κ. Υπουργόν 
έπανεξέτασιν του θέματος.

Γ. ΠΑΜΠΟΥΚΑΣ. 'Ως προς το ζήτημα τής εκ
λογής των μελών των επιμελητηρίων, να την άναδιορ 
γανώσωμεν επί άλλων βάσεων. Νομίζω δτι τά μόνα 
όργανα που δικαιούνται νά εκλέγουν τούς εκλέκτο
ρας πρέπει νά είναι οι Συνεταιρισμοί καί όχι τά Δη
μοτικά καί Κοινοτικά Συμβούλια. Διότι τά Συμβού
λια ταύτα είναι μάλλον πολιτικά πρόσωπα, ενώ οί 
Συν)σμοί είναι οικονομικά όργανα. Ή αποστολή 
τών Γερουσιαστών δεν είναι αποστολή πολιτική, αλ
λά οικονομική. Είναι αποστολή τής γεωργ. τάξεως ή 
όποια είναι συνησπισμένη εις συν)σμούς καί όχι είς 
Πολιτικά Συμβούλια.

Έρχομαι εις τον Νόμον 4142. Έκ τής μακράς με
λέτης αυτού έχω πεισθή ότι ό Νόμος κατηρτίσθη 
διά νά τορπιλλήση την ίδέαν τών Γ. Επιμελητηρίων, 
επειδή έφοβήθησαν ότι με τήν τάσιν πού έπερναν 
τά Επιμελητήρια θά πάρουν τήν γεωργικήν κατεύ- 
θυνσιν τών Περιφερειών.

Εάν διαβάσετε τούς δύο Νόμους θά δήτε όλα αυ
τά σχεδόν έπί λέϊει καί επομένως δ Νομοθέτης τού 
Ν. 4142 τού 1929 έφτιασε τον Νόμον τούτον διά νά 
τορπιλλήση τον Ν. 280 περί Γ.Επιμελητηρίων. Δέν 
είμαι μέλος τής Επιτροπής πού τόν έκαμε, ούτε 
συντάκτης του. Δέν συμφωνώ όμως ότι ό Νόμος 
4142 δέν αποτελεί πρόοδον έν σχέσει πρός τό πρό αυ
τού ύπάρχον καθεστώς. Ούτε συμφωνώ ότι δέν έ- 
θέσπισεν έν είδος άποκεντρώσεως. Έθέσπισε μίγμα 
άποκεντρώσεως καί αύτοδιοικήσεως.

Αποκέντρωσις σημαίνει νά διοικεΐται μέρος τής 
χώρα; παρά δημοσίων οργάνων, αύτοδιοίκησις δέ 
παρά τοπικών οργάνων.

Άποκέντρωσιν δ Νόμος περιέχει άναμφισβητήτως 
μετέχει δέ καί τής αύτοδιοικήσεως διότι εις τό πεντα
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μελές συμβούλιον μετέχουσι και δύο αντιπρόσωποι 
των Επιμελητηρίων. ’Αρα έχομεν μίγμα άποκεντρώ- 
σεως έφ’ όσον αντί δ "Υπουργός να κανονίζη το τΐ 
θά γίνεται εις κάθε περιφέρειαν έ'δωκε τό έργον τού
το εις Συμβουλιον περιφερειακόν, και αύτοδιοική- 
σεως αφού μετέχουν και τοπικοί παράγοντες.

ΙΙάντως οπουδήποτε καί αν φθάνη τό δικαίωμα 
τού Συμβουλίου δεν μπορεί δ προϋπολογισμός να μη 
έγκρίνεται από τό κέντρον διότι τότε πλέον θά εϊχο- 
μεν αυτονομίαν. Καί τούς προϋπολογισμούς των Γε
νικών Διοικήσεων αί δποϊαι είναι άκρα άποκέντρω- 
σις εγκρίνει τό Ύπουργείον. Πανταχόθεν λέγεται δτι 
δ Νόμος δεν έλειτούργησε καλώς διότι αί έξωτερικαί 
μας γεωργικαί ύπηρεσίαι είναι διοικητικώς έξηρτη- 
μέναι από τό Κέντρον και δεν έτέθησαν ύπό τον έλεγ
χον τής Γεωργικής κοινής γνώμης. Και αν θέλωμεν 
να εύρωμεν την κοινήν αυτήν γνώμην δεν θά εύρω- 
μεν άλλην από τά Γεωργικά Επιμελητήρια. Εάν 
λοιπόν θέσωμεν τούς γεωπόνους ύπό την διοικητικήν 
έξάρτησιν τού Κέντρου ή δποία θά ασκείται από 
τούς Επιθεωρητής των καί ύπό τόν έλεγχον τής 
κοινής γνώμης τής περιφερείας δ όποιος θά ζητεί
ται από τά Γεωργικά Επιμελητήρια, τότε νομίζω δτι 
θά φθάσωμεν εις καρπούς πλουσίους.

Από εδώ τώρα αρχίζουν αί λεπτομέρειαι. "II ίδι- 
κή σας σοφή γνώμη θά είναι αφετηρία διά την Γ 
δικήν μας περαιτέρω μελέτην. Πρέπει εντελώς αί 
Γεωργικαί ύπηρεσίαι νά τεθούν ύπό την έξάρτησιν 
τών Γεωργικών Επιμελητηρίων; Κατ’ εμέ ναι, αφού 
κάθε Περιφέρεια, θά έχη τόν προϋπολογισμόν της καί 
ίδικήν της γεωργικήν φυσιογνωμίαν. Αφού δέ κάθε 
εύρεία Περιφέρεια έχει ιδίαν γεωργικήν φυσιογνω
μίαν πολλφ μάλλον κάθε Νομός θά έχη ιδιαιτέραν 
τοιαύτην. Ποίος λοιπόν είναι είδικώτερος από τό 
Γεωργικόν Έπιμελητήριον τό δποίον ύποτίθεται δτι 
εκπροσωπεί τά γεωργικά συμφέροντα τού τόπου; Ύ- 
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πεστηρίχθη μία διφυΐα, την τεχνικήν εργασίαν νά 
κάμνη ή υπηρεσία καί την προπαγάνδαν το Έπιμε- 
λητήριον. Νομίζω δτι τα Επιμελητήρια προ παντός 
πρέπει νά πάρουν χρήματα διά νά κάμουν τον σκο
πόν των. Διότι οιονδήποτε ποσοστόν φορολογικόν 
και ά'ν τους δώσωμεν, δεν θά είναι τόσον όσος ολό
κληρος ο προϋπολογισμός τής περιφέρειας.

Επίσης πολλάκις δ γεωπόνος μετατίθεται, και 
σταματά ολόκληρος ή υπηρεσία έως δτου κατατοπι- 
σθή δ αντικαταστάτης του. Εάν δμως έχη έτοίμην 
το Έπιμελητήριον την εργασίαν και μετατεθή δ γεω- 
πόνος, θά την συνέχιση δ έτερος.

Νομίζω δτι εάν εις αυτάς τάς βάσεις αί δποΐαι άντα- 
ποκρίνονται εις την επιθυμίαν των περισσοτέρων, μάς 
τονώσετε διά την επιβολήν των, το Συνέδριόν μας 
θ’ άποτελέση σταθμόν εις τά Γ. Συνέδρια διότι δέν 
νομίζω οτι πολλά τοιαΰτα ήσχολήθησαν έπί τόσον σο
βαρών θεμάτων.

Μ. ΤΣΑΚΩΝΑΣ. 'Ομιλήσατε περί τής συγκεντρώ- 
σεως του σίτου καί είπατε δτι άφηρέθη αυτή από 
τόν κεφαλαιοκρατικόν οργανισμόν· των γενικών απο
θηκών, Νομίζω οτι έδιάβασα δτι ή συγκέντρωσις ά- 
νετέθη εις τάς γενικός άποθήκας μέ τούς Συνεταιρι
σμούς, τούς δέ υπαλλήλους θά διορίζη ή Κυβέρνησις.

Γ. ΓΙΑΜΠΟΥΚΑΣ. Αί Γενικοί άποθήκαι είναι 
οργανισμός δ δποϊος έχει σκοπόν τήν άποθήκευσιν 
καί τήν μεταφοράν του σίτου. Είχεν δμως αναλάβη 
καί τήν συγκέντρωσιν αυτού εκτός πάσης άρμοδιότη- 
τος. Ημείς έκαλέσαμεν τάς Ενώσεις τών Συν)σμών 
καί εϊδαμεν δτι ή δυναμικότης των ήτο αρκετή ώστε 
ν’ άναλάβουν τήν συγκέντρωσιν. 'Η συγκέντρωσις γί
νεται διά συνεργείων τών Ενώσεων αί δποΐαι είναι 
εργολάβοι καί μεταφέρουν τόν σίτον εις τάς γενικάς 
άποθήκας διότι δεν ύπάρχουν συνεταιρικοί άποθήκαι.

ΣΤ. ΔΗΜΗΤΡΑΚΑΚΗΣ. Καί έπί τής προηγου- 
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αυτόν τρόπον. Αί Ενώσεις Συν)σμών ανέλαβον νά 
φέρουν το υπόλοιπον καί να το δώσουν, καί με το 
σημερινόν σύστημα δεν υπάρχει διαφορά. Αί 'Ενώ
σεις έκτελοΰν την ίδιαν δουλειάν. Ουσιαστικώς καί τό
τε εγένετο το ίδιον.

Γ. ΠΑΜΠΟΥΚΑΣ Τό ζήτημα δέν το έχετε εξέ
ταση καλά. Έπισήμως σάς βεβαιώ ότι διά πρώτην 
φοράν αί ενώσεις έχρησιμοποιήθησαν εις την συγκέν- 
τρωσιν. Αί Ενώσεις καί πέρυσι έχρησιμυποιήθησαν 
άπό την Αγροτικήν Τράπεζαν διά την συγκέντρωσιν 
σανοί, κριθής καί βρώμης. Αλλά διά την συγκέντρω- 
σιν τού σίτου πρώτην φοράν εφέτος χρησιμοποιούν
ται.

Π ΔΕΚΑΖΟΣ. Είμαι υποχρεωμένος ν’ ανέλθω είς 
τό βήμα διά δΰο σημεία τά ύποϊα οί αξιότιμοι προ- 
λαλήσαντες άνέφερον.

Έλέχθη άπό συνάδελφόν μου ότι κακώς ή έποπτεία 
τών συν)σμών έλήφθη παρά τοΰ Κράτους καί έδόθη 
εις την Αγροτικήν Τράπεζαν καί διι ή Τράπεζα χρη 
οιμοποιεΐ τά όργανά της μόνον διά τήν είσπραξιν 
τών δανείων καί υύχί διά τόν σκοπόν διά τόν όποιον 
ή Έποπτεία είναι προωρισμένη. "Οταν έψηφίζετο ό 
Νόμος περί Αγροτικής Τραπέζης καί είχομεν τότε 
τάς γνώμας του κ. Αρχηγοί του Αγροτικοί Κόμμα
τος καί ά'λλων, είπομεν τότε ημείς οί διευθΰνον- 
τες τήν γεωργίαν είς τό Ύπουργείον δτι οί Έπόπται 
καίτοι ήσαν φιλοτιμώτατοι, έν τουτοις εΰρισκον παν- 
ταχοΰ εμπόδια δταν επρόκειτο νά ελέγξουν συνεταιρι
σμόν καί αν παρουσιάζετο κανείς ισχυρός παράγων οί 
έπόπται ετίθεντο κατά μέρος. 'Ημείς έθεωρήσαμεν 
πρακτικώτερον αντί να είναι ανατεθειμένη ή έπο 
πτεία τών συνεταιρισμών εις τό Κράτος, νά άνατεθή 
είς τήν Αγροτικήν Τράπεζαν διά νά έχη δλα τά μέσα 
ασφαλούς διαχειρίσεως, νά έκλέξη τά καλλίτερα πρό
σωπα καί νά προώθηση τήν συνεταιρικήν ίδέαν. Αυ- 
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τη ύπήρξεν ή βάσις επί τής όποιας έστηρίχθημεν διά 
να άναθέσωμεν την έποπτείαν τών συν)σμών εις την 
Άγροτ. Τράπεζαν. Εάν σήμερον παρουσιάζονται τά 
πράγματα και λέγουν ότι μόνον διά την εισπραξιν 
τών δανείων χρησιμοποιούνται οι έπόπται, αΰτό 0ά πή 
δτι δέν έκτελεϊται ακριβώς δ σκοπός τού Νομοοέτου. 
"Οπως ειπεν δ κ. Παμπούκας δτι εάν που υπάρχει τι 
τό τρωτόν πρέπει νά τό διορθώσωμεν, ουτω καί έν 
προκειμένη) πρέπει νά ίδωμεν διατί δέν έκτελεϊται 
καλώς δ σκοπός τού Νόμου. Επ’ ούδενί δμως 
λόγιο πρέπει νά πάρωμεν από την Αγροτικήν Τρά
πεζαν τούς Συν)σμούς καί νά τούς έπαναφέρωμεν εις 
τό Κράτος.

ΕΜΜ. ΠΑΠΑΓΙΑΝΝΑΚΗΣ. Επί τριετίαν ασκώ 
τά καθήκοντα τού Προέδρου τής ΣταφιδικήςΈνώσεως 
ή όποια εκπροσωπεί 40 περίπου Σταφιδικούς Συν) 
σμούς καί έχει κίνησιν υπέρ τά 20.000.000 δραχμών. 
Καθ’ δλον τό διάστημα πού λειτουργεί ή Άγροτ. 
Τράπεζα διεπιστώθη δτι δχι μόνον τοιοΰτον πράγμα 
δέν συνέβη αλλά τουναντίον διαβεβαιώ δτι ή Επο
πτική υπηρεσία ισταται εις τήν θέσιν της, δτι καταβάλ
λει πάσαν προσπάθειαν νά έξυπηρετήση τήν αποστο
λή* ηΚ> τ« συμφέροντα τών συν)σμών, καί τήν έξύ- 
ψωσιν τής συν)κής ιδέας. "Ισως νά ύπάρχη ανεπάρ
κεια προσωπικού. Τόγε νύν έχον έκτελεϊ τό καθή 
κόν της.

Γ. ΦΟΥΜΗΣ. Πάντως ή έποπτεία νά μη ασκείται 
διά τής Αγροτικής Τραπέζης. Οί έπόπται έγιναν δυ- 
νάσται καί κύριοι τής περιουσίας μας.

Π. ΔΕΚΑΖΟΣ. Τό δεύτερον ζήτημα είναι τό ζήτη
μα τών Γεωπόνων.

'Υπήρξαν αξιότιμοι τών προλαλησάντων οί όποιοι 
έβαλαν δριμαίως κατά τών Γεωπόνων. Θέλω νά εί
μαι δίκαιος. Οί γεωπόνοι είναι καί αυτοί επιστήμονες 
σπουδάσαντες είς τάς Άνωτέρας καί Κατωτέρας 
Σχολάς καί έχουν ζήλον νά ζήσβυν έν τή Κοινωνία.
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"Αλλά είναι πολύ δυσκολοίτερος ό ρόλος του Γεωπό
νου από οίουδήποτε άλλου επιστήμονας. Εάν δ δι
κηγόρος ή δ Ιατρός μανθάνη γενικάς τινάς άρχάς 
και δ γεωπόνος μανθάνει γενικας άρχάς τά δποίας 
δμως θά έφαρμόζη εις περιβάλλον άμελέτητον καί 
είναι προφανές δτι ήμπορεϊ νά ύποπέση εις πλάνας. 
Αυτό δεν γίνεται μόνον εις την Ελλάδα άλλ’ εις δ- 
λον τον κόσμον.

Γι' αυτό τά Κράτη πού φροντίζουν γιά τούς 
γεωπόνους, φροντίζουν νά τούς προπαιδεύουν άνα- 
λόγως των καθηκόντων πού θά τούς αναθέσουν. 
Εάν το πράγμα αυτό δεν γίνεται εδώ, δεν πταίουν 

τά πρόσωπα αλλά ή Πολιτεία. Μολονότι ή Πολιτεία 
έφάνη δτι το σημεϊον αυτό δεν το έχει μελετήση, δέν 
δίδει δμως αί τά αναγκαία μέσα διά την εφαρμο
γήν του.

Σείς πρέπει εις την Κρήτην νά είσθε υπερήφανοι 
διότι απ’ ι·ύτό το προσωπικόν έχετε δείγματα τρανά 
μιας προόδου μεγάλης, έχετε Σχολάς πού αποδίδουν 
λαμπρούς καρπούς, έχετε Επιθεωρητήν και γεωπό
νους οί όποιοι διαπνέονται από ένθεον ζήλον. Εάν 
παρουσιάζουν τινές άτελείας δέν πρέπει νά τάς γενι- 
κευσωμεν έφ’ δλου τοΰ προσωπικού. Γι’ αυτό επί τη 
ευκαιρία θά έπεθύμουν καί θά έπρότεινον δπως προ- 
κειμένου περί τής γεωργ. έκπαιδεύσεως, προπαγάν
δας καί έξειδικεύσεως, νά χαράζη το Κράτος ώρισμέ- 
νον πρόγραμμα διά τήν μετεκπαίδευσιν των γεωπό- 
νων άναλόγως τών διαφόρων υπηρεσιών πού τούς 
προορίζει. Καί νά είσθε βέβαιοι δτι εάν έκαστος 
τών γεωπόνων έξειδικευθή εις τον κλάδον πού 
προορίζεται νά έργασθή, καί έκεΐνος θά προσφέρη 
μεγαλυτέρας υπηρεσίας καί σείς θά είσθε ευχαριστη
μένοι καί δίκαιοι απέναντι υπαλλήλων πού εργάζον
ται, καί τ’ άποτέλεσματα θά είναι άριστα.

Ν. ΑΣΚΟΥΤΣΗΣ. (Βουλευτής Ρεθύμνης). Κύριοι 
Σύνεδροι, κατ’ αρχήν δέν είχον σκοπόν νά λάβω τον 
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λόγον διότι ΐ'χω τήν άντίληψιν οτι ή παρουσία τών 
αντιπροσώπων τής Κρήτη; εν τη Βουλή καί τή Γε
ρουσία εις το Συνέδριον έχει μάλλον τήν θέσιν πα
ρατηρητών διά να φωτισθοΰν εις τα σοφά πορ^μα- 
τα τής πείρας καί τής πράξεως τά όποια οι είσηγη 
ταί τοΰ Συνεδρίου αναπτύσσουν ενώπιον ημών. Αλ
λά μία μικρά ΐδιότης μου κατά το πρόσφατον πα- 
ρελθον καί εφόσον έγένετο λόγος περί του Νόμου 
4142 του οποίου τήν εφαρμογήν επί τινα χρόνον 
ήσκησα, με αναγκάζει νά εϊπω ολίγα τινά.

”Εχω τήν αρχήν οτι δλοι οί νόμοι οι Ελληνικοί 
έχουν τάς άτελείας των καθ’ δν τρόπον συγγράφον
ται, διότι κυρίως γράφονται από άνθροόπους ευρι
σκομένους έν τφ Κέντρορ, γράφονται,Κύριοι, από αν
θρώπους οί όποιοι δέν έχουν υπέρ εαυτών τήν πρά- 
ξιν καί τήν πείραν. Συμβαίνει δμως καί το αντί 
θετον. "Οτι παρά τάς άτελείας οσάκις έμπιστευθοΰν 
ούτοι εις ανθρώπους καλούς, εις εκτελεστικά όργανα 
καλά με πείραν, με άφοσίωσιν κα ίζήλον αποδίδουν 
τούς καρπούς των. Δεν πρέπει νά έχωμεν τδ τρομε
ρόν ελάττωμα τού Ρωμηοΰ, οσάκις ένα νόμος πα- 
ρουσιάζη ατέλειαν νά τον άντικαθιστώμεν καί νά μή 
πάρωμεν τήν πείραν καί τής πράξεως τά πορίσματα 
καί νά τδν θεραπεύσωμεν.

'0 Νόμος 4142 έχει τάς βασικάς του άτελείας προ- 
ερχομένας εκ τού γεγονότος οτι συνεγράφη άπδ τούς 
άνθρώπους τού Κέντρου οί όποιοι εις ούδέν άλλο 
άποβλέπουν καί άπέβλεψαν παρά εις τήν συγκέντρω- 
σιν του παντός εν έαυτοϊς.

Διά τήν εφαρμογήν τού Νόμοι' εγώ δ ίδιος διε- 
πληκτίσθην έν τώ Κέντροι, έφθασα μέχρι προσθ)πι- 
κών άντεγκλήσεων, έφθασα μέχρι τού σημείου νά 
τούς άπειλήσω με καταγγελίαν επί άντιποιήσει άρ- 
χής διότι εΐχον τήν άξίωσιν αυτοί πού δεν ξέρουν 
καν τήν θέσιν τής Κρήτης, νά Ιγκρίνουν τούς πρου 
πολογισμούς τών Γεωργικών Ταμείων τής Κρήτης.
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Είχον την άξίωσιν να νομίζουν δτι γνωρίζουν 
τούς κλιματολογικούς δρους και τάς συνθήκας της. 
Ύπερίσχυσα κατόπιν προσωπικής έπεμβάσεως τού κ. 
Προέδρου τής Κυβερνήσεως.

Εδώ μποροΰμεν να εϊπωμεν δτι δ Νόμος 4142 
έτοποθέτησεν ανθρώπους φύσει ξένους προς 
την Γεωπονικήν υπηρεσίαν. Τι δουλειά έχει δ Δη
μόσιος Ταμίας μέσα εις το συμβούλιον; αντί εδώ 
δ Νόμος να δώση την πλειοψηφίαν εις εκπροσώ
πους τού Γεωργ. Επιμελητηρίου την έδωσεν εις δη
μοσίους υπαλλήλους. Παρ’ δλα αυτά οφείλετε ν’ α
ναγνωρίσετε δτι εάν ειχομεν αποτυχίας, αύται οφεί
λονται εις την κακήν έκτέλεσιν τών Νόμων οσάκις 
τά εκτελεστικά όργανα δεν είναι τά ένδεδειγμένα. Ά- 
ποτυχίαι είναι εκείνο πού άνέφερεν’δ κ. Βαρούχας. 'I- 
δρύθησαν λ. χ. δύο τυροκομεία εις τάς χειροτέρας 
τών θέσεων, τυροκομεία ανθυγιεινά. Λέτε δμως διά 
τούς δύοΔυτ.Νομούς δτι ίδρύθησαν εις καλάς θέσεις. 
Εν τούτοις έτέθησαν αί βάσεις ενιαίας τυροκομικής 
περιόδου τάς όποίας παρέλαβεν ή Αγροτική Τρά
πεζα καί έλπίζομεν δτι εντός δέκα ετών θά άλλάξη 
ή τυροκομική κατάστασις εν τή Νήσω καί ή κτηνο
τροφία θά άποτελέση τον πλουσιώτερον κλάδον αυ
τής. "Ολα τά τυροκομεία δεν ίδρύθησαν έπί τή βά
σει τοΰ αυτού Νόμου; Έν τούτοις τά μεν απέδωσαν 
καλά, τά δέ απέδωσαν κακά, διότι δ γεωπόνος ή δ 
Νομάρχης εξέλεξαν τήν χειροτέραν θέσιν.

Επί τοΰ ζητήματος τών γεωπόνων θά εϊπω κι’ 
εγώ ολίγα τινά. “Εχομεν τήν άξίωσιν από τούς αν
θρώπους αυτούς νά είναι ανώτεροι καί είναι απολύ
τως άποαπόψεως πείρας καί ίκανότητος οί καλύτεροι.

Κύριοι, πολλοί τών Γεωπόνων μας δεν απέδωσαν. 
Πταίει το Κράτος τό δποΐον επί μακράν σειράν έ- 
τώντούς μετέτρεψε εϊςΓραφειοκράτας καίάντί νά τούς 
εΧϊΙ εις τήν ύπαιθρον, τούς έχει εις τά Γραφεία συν- 
τάσσοντας εγκυκλίους καί έγγραφα, Τό Κράτος τούς 
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διέφθειρε. ”Εως δτου δημιουργήσωμεν γεωπόνους 
Ιεραποστόλους, έως δτου δημιουργήσωμεν γεωπό
νους οΐ όποιοι να έργασθώσιν εις γεωργ. Σχολάς 
πρωταρχικώς και κατόπιν να δοθώσιν εις την Κοι
νωνίαν, είναι φυσικόν να παρουσιαστούν και 
γεωπόνοι οι όποιοι θά καταγγέλλωνται διά σπατάλας, 
οι όποιοι θά καταγγέλλωνται διά χρησιμοποίησιν 
αυτοκινήτου καί βενζίνης αντί γαϊδάρου διά τάς πε
ριοδείας των. '0 Νόμος 4142 θέλει τροποποίησιν. 
Θέλετε νά τον μεταβάλωμεν δλόκληρον, καίδσον αφο
ρά τό μέρος του το εκτελεστικόν νά το δώσωμεν εις 
τα Γεωργ. Επιμελητήρια; Συμφωνώ, κυρίως διότι 
δέν δυναται πλέον νά συνυπάρξουν άμφότερα, διότι 
έχουν τον αυτόν σκοπόν. Τά Γ.Επιμελητήρια καρκι
νοβατούν άνευ πόρων. Δώσετε τούς πόρους καί πι
θανώς ν’ άναπτυχθή ή αμιλλα. Μάλλον προς τά 
γεωργ. επιμελητήρια ανήκει τό μέλλον. Διότι έχουν 
σύνθεσιν προερχομένην από την αγροτικήν τάξιν, 
διότι τά μέλη των είναι τά σπάχνα τής άγροτιάς.Διότι 
θά συνδυάζουν την πει αν, διότι τά μέλη των έχουν 
τον ένθεον ζήλον νά φανούν αντάξια τού προορι
σμού των.

Εις τό δεύτερον θέμα είναι πλήρως σύμφωνος ή 
άντίληψις τού συνεδρίου. Έδοκίμασα φόβον καθή- 
μενος εις την καρέκλαν μου μη τυχόν ριφθή έστω 
καί ή ίδέα δπως ή έποπτεία τών συν)σμών παραλη- 
φθή από την Αγροτικήν Τράπεζαν καί δοθή εις τό 
‘Υπουργεΐον. Καί δύναμαι νά ειπω ότι αί υγιείς βά 
σεις τη; συν)κής ιδέας ετέθησαν αφ’ ής ή Αγροτι
κή Τράπεζα άνέλαβε τήν έποπτείαν τών συν)σμών. 
Έν τώ Νομφ μου πρό αύτής, ή αγροτική ίδέα 
είχε σβύση. Νόμος ό όποιος απέδωσε θαυμάσια εις 
άλλας περιφερείας, εις τον Νομόν Ρεθέμνη; κατέ- 
στρεψε τήν συνεταιρικήν ιδέαν, διότι έπ>σεν εις χει- 
ρίστας χείρας καί έσπειρε πανικόν εις τάς ψυχας 
τών αγροτών τόσον ώστε ή λέξις Συν)σμός τούς 
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έτρομοκράτει.

’Αφ’ ή; δμως στιγμής έπήρε τούς Συν)σμούς ή 
Αγροτική Τράπεζα και ίδρυσε νέους συν)σμούς χα- 
ρουπίων, κτηνοτροφικούς, ίδρυσε νέα τυροκομεία, 
έδωσε πραγματικήν ώθησιν εις την συνεταιριστι
κήν ιδέαν. Άλλοίμονον εάν από την Τράπεζαν, το ί
δρυμα αύτό το όποιον έγεννήθη, ίδρυση καί γιγαν- 
τοΰται διά την προάσπισιν των συμφερόντων τής 
γεωργικής τάξεως, εάν αφαιρετή ή έποπτεία των 
συν)σμών καί παραδοχή εις την πολιτικήν.

Χ. ΕΥΕΛΠΙΔΗΣ(Βουλευτής "Εβρου) Κύριοι, εί
ναι τρία τά ζητήματα τά όποια τόσον ωραία άνέ- 
πτυξεν ο εισηγητής κ. Βαρούχας. Πρώτον τά Γεωρ. 
Επιμελητήρια. Νομίζω οτι επ’ αυτών ειμεθα δλοι 
σύμφωνοι δτι είναι θεσμός όχι μόνον χρήσιμος αλ
λά καί απαραίτητος διά την άνάπτυξιν τής γεωργίας 
επομένως πρέπει νά ένισχυθή μέ δλα τά μέσα τά ό
ποια χρειάζεται διά νά προοδεύση. Αμέσως δμως 
τίθεται τό έρώτημα πώς είναι δυνατόν τά Γ. Επι
μελητήρια νά συνυπάρξουν μέ τά Γεωργικά Ταμεία 
πού έχουν τον αυτόν προορισμόν; Εκ των πρώτων 
ύπεστήριξα δτι δεν μπορούν νά συνυπάρξουν οί δύο 
αυτοί τδεσμοί. Πρέπει νά συγχωνευτούν διότι δεν εί
ναι δυνατόν νά υπάρχουν άνθρωποι εις τά συμβού
λια οί οποίοι δεν έχουν γνώσιν των γεωργικών συν
θηκών, διότι οι γεωπόνοι είναι απλοί εισηγηταί ά- 
νευ ψήφου. Πρέπει νά καθορίσωμεν σαφώς τά δύο 
ζητήματα. Τό ζήτημα τής έρεύνης τό οποίον είναι 
κρατική δουλειά καί τό ζήτημα τής εφαρμογής τό ο
ποίον είναι δουλειά των επιμελητηρίων. "Οσον αφορά 
τό ζήτημα τής έρεύνης, τό Κράτος θά δώση τά μέ
σα καί θά χρησιμοποιήσω τό προσωπικόν εις ζητή
ματα είτε μή μελετηθέντα είτε μή έπαρκώς μελετη- 
θέντα. Θά πρέπη νά μείνη ή έρευνα εις τήν αρμο
διότητα τού Κράτους διότι δεν είναι ορθόν τό επι
μελητήριου νά επιβαρύνεται μέ δαπάνας ερευνών.
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Το ζήτημα τής εφαρμογής είναι ζήτημα τοπικόν τό 
όποιον πρέπει να περιέλιξη έξ ολοκλήρου εις τα χέρια 
τών επιμελητηρίων, χρειάζεται δέ και τό κατάλληλον 
πρρσωπικόν, τό όποιον είναι ή Γ. υπηρεσία ήτις 
πρέπει να συνεργάζεται με τά Γεωρ. Επιμελητήρια 
άντί να υπάγεται εις τα Γεωργ. Ταμεία τα όποια έ
χουν αρμοδιότητα επ’ αύτοΰ του ζητήματος. Δεν θά 
εισέλθω εις τό ζήτημα τό θεωρητικόν αν έχη γίνη 
άποκέντρωσις ή όχι, άλλ’ έχω την γνώμην ότι πρέ
πει να τεθή ως βάσις όχι ή άποκέντρωσις άλλ’ ή αύ- 
τοΤοίκησις σύμφωνα με τό Δημοκρατικόν Πολίτευ
μα, διότι ή άποκέντρωσις είναι δοτή εξουσία προϋ- 
ποθέτουσα εξουσίαν έν τφ Κέντρου, ένφ ήΔημοκρατία 
είναι άρχή άπορρέουσα άπό τον Λαόν.

Δεύτερον θέμα είναι οι Συν)σμοί. Δέν θά σάς άνα- 
πτύξω εγώ τα καλά του Συν)σμοΰ τά όποια είδατε 
καί έγνωρίσατε εκ πείρας, άλλά είμαι υποχρεωμένος 
νά σάς εϊπω ότι ή Συν,κή δράσις έγέννησεν άντί- 
δρασιν λυσσαλέαν άπό εκείνους που έχουν αντίθετα 
συμφέροντα. "Ενεκα τούτου έγινε προ διετίας μία με
γάλη δυσφημιστική καμπάνια εναντίον τών Συν)σμών.

Καί κάθε μέρα έδιαβάζαμεν ότι εις τούς Συν) 
σμούς εγένοντο καταχρήσεις κλπ. “Ημην τότε Σύμ
βουλος τής Αγροτικής Τραπέζης ως αντιπρόσωπος 
τών Γ. Επιμελητηρίων καί έζητήσαμεν νά γίνη έλεγ
χος ό όποιος άπέδειξεν ότι τά 90 ο)ο τών καταγγελλο- 
μένων ήσαν ψευδή διότι μόνον σφάλματα εγένοντο, 
καί δέν ήτο δυνατόν νά μή γίνουν έφ’ όσον ήσαν έν 
τη άρχή τής άναπτύξεώς των, κακή πίστις όμως δέν 
υπήρχε παρά μόνον εις ελάχιστα σημεία τά όποια 
ημείς οι Ιδιοι έζητήσαμεν νά κολασθοΰν. Άλλά, Κύ
ριοι, εάν θέλωμεν νά κάμωμεν μίαν μικράν σύγκρι- 
σιν μεταξύ» συν)σμών καίάνωνύμων εταιρειών, είς τούς 
συν)σμούς έχομεν έποπτικόν συμβούλιον καί έπόπτας 
κλπ., ενώ τάς άνωνύμους εταιρείας άφίνομεν είς τά ά- 
νοικτά καί κάθε μέρα διαβάζομεν καταχρήσεις. Εάν 
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εγένετο έλεγχος θ’ άπεδεικνύετο πόσον δ θεσμός 
των Συν)σμών έχει προχωρήση άπδ ηθικής άπόψεως 
άπό τον θεσμόν τών Ανωνύμων Εταιρειών. “Οταν 
ωμίλησεν δ κ. Σίδερης για το ζήτημα των εποπτών 
δεν ήθελήσαμεν να θίξωμεν τά άτομα τών εποπτών, δ* 
πως και σείς δεν ήθελήσατε’ να θίξετε τά άτομα τών 
γεωπόνων, δμιλοΰντες διά τάς άτελείας τής γεωργι
κής υπηρεσίας. Ημείς ώμιλήσαμεν διά τον θεσμόν, 
πώς νά τον διορθώσωμεν καλλίτερα. Εις το Συνέδριον 
τών Άμπελακίων εις το οποίον συνήλθαν όλοι οι α
σχολούμενοι με τά Συν)κά τής Χώρας διεπιστώθη 
πράγματι άτι ή έποπτεία τών Συν)σμών είχε μετα- 
βληθή εις όργανον τής Αγροτικής και εν πολλοΐς τής 
Έθντικής Τραπέζης. Διότι εάν εις τήν Κρήτην υπάρ
χουν Ύπ)ματα τής Αγροτικής, εις τήν άλλην Ελ
λάδα υπάρχουν 'Ϋπ)ματα τής Έθν. Τραπέζης τά ο
ποία ασκούν τήν αγροτικήν πίστιν καί τά οποία πο
λύ συχνά έχουν αντίθετα συμφέροντα πρός τούς Συν) 
σμούς. Επί τή ευκαιρία νομίζω δτι τό Συνέδριόν μας 
έχει ΰποχρέωσιν νά έξετάση καλλίτερα τά πορίσματα 
του συνεδρίου τών Άμπελακίων τό όποιον δεν ήτο 
συνέδριόν προκληθέν από μίαν στιγμήν ενθουσια
σμού. Προηγήθη προεργασία άπαιτήσασα σύστασιν 
Επιτροπών, διορισμόν εισηγητών καί κατόπιν έγινεν 
επιτροπή εις τήν όποιαν μάλιστα έλαβον μέρος μέλη 
δπως οί κ.κ. Μυλωνάς, Χασιώτης καί Δεκάζος. ’Έχο- 
μεν λοιπόν ηθικήν ύποχρέωσιν αλληλεγγύης απέναν
τι τών άλλων Συν)σμών νά μελετηθούν από τήν Έπι- 
τροπήν αί αποφάσεις τού Συνεδρίου τών Άμπελακίων 
καί γενικώς νά έκφρασθή ή ευχή δπως ή Κυβέρνη- 
σις καί ή Τράπεζα θελήσουν νά λάβουν ύπ’ δψιν των 
αυτά τά πορίσματα. (Αναγιγνώσκει τά πορίσματα 
τού Συνεδρίου τών Άμπελακίων).

Ημείς δεν έζητήσαμεν νά φύγουν οί έπόπται από 
τήν Τράπεζαν. Έζητήσαμεν νά παυσουν νά είναι υ
πάλληλοι τού Δ)ντοΰ τού Ύπ)ματος. Νά γίνη εις τό
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Κέντρον Συμβούλιον Συν)κόν. Τρίτον ζήτημα είναι 
των διαφόρων οργανώσεων. Οί Συν)σμοί θεωρούμεν 
τούς διαφόρους οργανισμούς ως νόθον κατάστασιν, 
ώ; κάτι προσωρινόν, ως κατι πού εγινεν επειδή δεν 
ειχον τήν άπαιτουμένην γεωργ. μόρφωσιν οί άγρό- 
ται διά να διευθύνουν τήν τύχην των. ’Έχομεν τήν 
γνώμην ότι οί οργανισμοί αυτοί πρέπει να περιέλ
θουν γρήγορα ή αργά εις τούς φυσικούς των χορη
γούς, οί όποιοι δεν μπορούν να είναι άλλοι από τούς 
γεωρ. Συνεταιρισμούς.

Λύεται ή Συνεδρίασες διά το απόγευμα, ώρα 
4 1)2.

II Ο Ρ I Σ Μ Α
ΕΠΙ ΤΩΝ ΓΕΩΡΓΙΚΩΝ ΟΡΓΑΝΩΣΕΩΝ

Τό Συνέδριον άκοΰσαν των εισηγητών καί τών 
ρητόρων προτείνει:

1) Συγχώνευσιν τών Γεωργικών Ταμείων εις τα 
Γεωργικά Επιμελητήρια δείνα νά αναλάβουν τήν εκ- 
πλήρωσιν τών σκοπών τήςίδρύσεως τούτων, επεκτει- 
νομένων τών καθηκόντων τών Επιμελητηρίων διά 
Νόμου, έφ’ όσον δεν συμπεριλαμβάνονται ταΰτα εις 
τον Νόμον 280.

2) Ένίσχυσιν Οικονομικήν εκ μέρους του Κράτους 
τών Γεωργικών μας Επιμελητηρίων προς έκπλήρω- 
σιν του προορισμού των. Εκλογήν τών μελών τοΰ 
Γεωργικού Επιμελητηρίου ύπό τών Διοικητικών Συμ
βουλίων τών Συνεταιρισμών εις 5 χωρία υπάρχουν οΰ- 
τοι, αντί τών κοινοτικών συμβουλίων.

3) Τήν ϊδρυσιν τοΰ θεσμού τών εποπτικών Συμ
βουλίων διά τά Επιμελητήρια με προσθήκην εις 
αυτά άνά ενός Αντιπροσώπου Αγροτικής Τραπέζης, 
καί 'Υπουργείου Γεωργίας. Τήν υποχρεωτικήν πρόσ- 
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ληψιν Γεωπόνου ως Γενικού Γραμματέως, ή του 
Νομογεωπόνου, οστις να είσηγήται και εποπτεύει 
την εφαρμογήν των αποφάσεων των Διοικούντων 
τα Επιμελητήρια.

Την υποχρεωτικήν συνδρομήν των Επιμελητηρίων 
εις τάς Ενώσεις Συνεταιρισμών διά δργάνωσιν καί 
προπαγάνδαν Συνεταιριστικήν. Τήν υποχρεωτικήν έκ- 
χώρησιν είς τα Γεωργικά Επιμελητήρια των ΰπό άστι- 
κών Δήμων κατεχομένων αγροκηπίων.

3) Τήν υπαγωγήν των πάσης φύσεως ταμείων ΰπό 
τον έλεγχον και έποπτείαν των Γεωργικών μας Επι
μελητηρίων.

4) Τήν προσθήκην εις τούς σκοπούς των Ταμείων 
ελαίας, τής άνεγέρσεως Συνεταιρικών ελαιουργείων, 
και ελαιοδεξαμενών, καί τήν ανάθεσιν τού έργου τής 
καταπολεμήσεως των ασθενειών τής ελαίας είς τήν φυ 
τοπαθολογικήν υπηρεσίαν, ή νομογεωπόνον.

5) Τήν άμεσον έξάρτησιν τής Σταφιδικής καί Στα
φυλικής επιτροπής Ηρακλείου από το Γεωργικόν 
Έπιμελητήριον καί τον διορισμόν τών Συμβουλίων 
τούτων ύπό του Επιμελητηρίου με ένα αντιπρόσω
πον του Κράτους ως παρατηρητήν καί τήν συγχώνευ- 
σιν τούτων εις μίαν Αμπελουργικήν Επιτροπήν έφ’ 
δσον τό εγκρίνουν τά 2)3 τής παραγωγής.

6) Τήν ϊδρυσιν όμοιου τής Κιτρικής Ένώσεως ’Ορ
γανισμού, διά τό χαρούπι, διά τό αμύγδαλο, τό βαλα
νίδι, τά νωπά σταφύλια, τά εσπεριδοειδή Κρήτης, διά 
μίαν εξαετίαν, καί ως μεταβατικόν σταθμόν μέχρι τής 
Όργανιόσεως τών γεωργών κατά τό ελεύθερον συνε
ταιριστικόν σύστημα.

7)Τό άμετάθετον τών Γεωπόνων μας επί μίαν δε
καετίαν.

8) Τήν ατέλειαν διά τήν Αλληλογραφίαν τών Γεωρ
γικών Επιμελητηρίων καί Γεωργικών ’Οργανισμών.

9) Τό Συνέδριον εν τέλει διατυπώνει τήν αξίοι- 
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σιν τοΰ Γεωργικού Κόσμου όπως το Κράτος προ πό
σης έπιψηφίσεως παντός Νόμου αφορώντας την Γεωρ 
γίαν, ζητείται ή γνωμοδότησις τού Γεωργικών οργα
νώσεων.

♦ *
"Ωρα 5 μ.μ. (Τρίτης) άρχεται ή συνεδρίασις.
Άνακοινοΰνται τηλ)ματα ευχετήρια των κ. κ. I. Σο 

φιανοποΰλου καί Στ. Πιστολάκη, Βουλευτών.
ΠΡΟΕΔΡΟΣ. Ό κ. Μάρακας έχει τον λόγον έπί 

τοΰ θέματος τής εξαγωγής τών εσπεριδοειδών Κρή- 
της.

Ν. ΜΑΡΑΚΑΣ. Θεωρώ ύποχρέωσίν μου να ευχα
ριστήσω εν πρώτοις θερμώς την ’Οργανωτικήν Επι
τροπήν, διά τήν τιμήνήν μοί έκαμεν άναθέτουσα εις 
εμέ τήν περί εσπεριδοειδών είσήγησιν ενώπιον τοΰ Α'. 
Παγκρητίου Γεωργοσυνεταιριστικοΰ Συνεδρίου, θά 
προσπαθήσω δέ συντόμως καί κατά το μέτρον τών 
δυνάμεων μου δπως πραγματευθώ το θέμα τούτο δ- 
σον τύ δυνατόν άρτιώτερον.

Πατρίς ώς γνωστόν τών εσπεριδοειδών είναι ή Κί
να, είσήχθησαν δέ κατά πρώτον εις τα παράλια τής 
Μεσογείου θαλάσσης καί εις τήν Κρήτην από τοΰ 10ου 
μετά Χριστόν βίώνος υπό τών κατακτητών Αράβων, 
οϊτινες έγνώρισαν τά δένδρα ταΰτα είς τάς Ινδίας καί 
τάς Ανατολικός παραλίας τής Αφρικής.

"Εκτοτε ή καλλιέργεια τών εσπεριδοειδών καί Ιδίως 
τής πορτοκαλλέας εύρεθεΐσα υπό ευνοϊκάς κλιματο- 
λογικός καί έδαφολογικάς συνθήκα;, ήρξατο ταχέως 
εξαπλουμένη, ήδη δέ καταλαμβάνει εν Κρήτη έξέχου- 
σαν θέσιν μεταξύ τών λοιπών δενδρωδών καλλιερ
γειών.

Κυρίως έπεξετάθη ή καλλιέργεια τής πορτοκαλλέας, 
κατά δεύτερον δέ λόγον ή τοιαύτη τής μανδαρινέας 
καί λεμονέας. Περί τών κίτρων δεν θά όμιλήσωμεν 
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ενταύθα διότι άπετέλεσαν ταΰτ« θέμα Ιδιαιτέρας 
είσηγήσεως.

'Η μέση ετήσια παραγωγή τών εσπεριδοειδών 
Κρήτης είναι περίπου:

Πορτοκάλλια 
Μανταρίνια 
Λεμόνια

22.000.000 τεμάχια
11.000.000
4.000.000 >

κατανεμόμενα κατά Νομούς ως κάτωθι:
Πορτοκάλλια

Ν. Χανίων 19.000.000 
» 'Ηρακλείου 1.700.000
2 Λασηθίου 1.000.000
»Ρεθύμνης 300.000 

Μανδαρίνια
9.000.000
1.000.000

400.000
000.000

Λεμόνια
2.000.000
1.000.000

400.000
600.000

ί’Εκ τής μελέτης τής στατιστικής τούτης ως καί τής 
σχετικής τοιαύτης των λοιπών διαμερισμάτων τής 
'Ελλάδος, έξάγομεν το συμπέρασμα ότι ή Κρήτη κα
τέχει “περίβλεπτον θέσιν μεταξύ τών μεγαλυτέρων 
κέντρων καλλιέργειας τών εσπεριδοειδών τής 'Ελ
λάδος, ιδιαιτέρως δέ ό Νομός Χανίων καταλαμβάνει 
την πρώτην θέσιν έναντι τών λοιπών Νομών τής 
Ελλάδος καί κυρίως ως πρός την παραγωγήν τών 
πορτοκαλλίων.

Εκ του γεγονότος τούτου καθίσταται πρόδηλος ή 
μεγίστη σημασία τής καλλιεργείας ταύτης διά την 
Κρήτην, θά είναι δέ πλήρως δεδικαιυλογημένη ή λή- 
ψις προστατευτικών Κυβερνητικών μέτρων ατι- 
να παρακατιόντες θά προτείνωμεν, καί ιδία όσον 
αφόρα την εξαγωγήν τών προϊόντων επί τφ τέλει 
δπως ή καλλιέργεια αύτη όχι μόνον να μή περιορί
ζεται ημέρα τή ημέρα ως δυστυχώς μέχρι σήμερον 
συμβαίνει, αλλ’ απεναντίας νά επεκταθή επί μεγίστη 
ωφελεία τής Εθνικής Οικονομίας τής ήμετέρας Πα 
τρίδος.

Τό βασικόν αίτιον τής δυσπραγίας τών παραγω
γών εσπεριδοειδών είναι ή έπιβάρυνσις τού προϊ
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όντος κατά 65ο)ο επί τής ακαθαρίστου προσόδου 
των κατά την αποστολήν από του τόπου τής παραγω
γής μέχρι τής αγοράς τών Αθηνών, ήτις αποτελεί 
τόν κυριώτερον τόπον καταναλώσεως αυτών, λαμβα- 
νομένου δέ ύπ’ δψει δ'τι έτερα 11 ο)ο επιβαρύνουν την 
καλλιέργειαν, ή έναπομένουσα εις τόν παραγωγόν 
καθαρά πρόοδος δεν υπερβαίνει τα 24 ο)ο.

Πρός διαπίστωσιν τούτου παραθέτομεν τόν κατωτέ
ρω πίνακα εξόδων καλλιέργειας ενός στρέμματος 
πορτοκαλλεοδένδρων, ως καί έτερον τοιοΰτον έμφαί- 
νοντα τό στήσιμον τών εξόδων των κατά κοφίνιον, 
από του τόπου τής παραγωγής μέχρι τής ’Αγοράς 
Αθηνών.
Α'.)Κόατος καλλιέργειας ενός στρέμ.πορτοκαλλέας.

1) Διά δυο οργώματα έπι 150 δραχ. 150
2) Διά λίπανσιν 50 δκ. λιπάσματος X 4 » 200
3) Διά εξ ποτίσματα επί 20 δραχ. » 120
4) Διά καταπολέμησιν κοκκοειδών εντόμων 

καί λοιπών ασθενειών κατ’ αποκοπήν » 60
5) Διά κλάδευμα > 90
6) Διά συγκομιδήν » 80

"Ητοι σύνολον εξόδων δρ. 700
Τό στρέμμα περιλαμβάνει κατά προοέγγισιν 30 

πορτοκαλλεόδενδρα μέσης άποδόσεως έκαστου τεμα
χίων 300, καί κατά συνέπειαν αποδίδει κατά προσέγ- 
γισιν 9.000 τεμάχια.

*Αρα τά χίλια τεμάχια επιβαρύνονται με έξοδα 
καλλιέργειας 78 δραχμών.

Β'. Ιον) Στήσιμον έξόδων έσπεριδοειδ&ν κατά 
κοφίνιον άπό τόπου παραγωγής μέχρι καταστρώ
ματος άτμοπλοίου Χανίων.

1) Μεταφορικά άπό τόπου παραγωγής 
εις παραλίαν δραχ. 8.—
2) Αεμβουχικά > 5.—

Εις μεταφοράν δραχ. 13.—
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'-’Εκ μεταφοράς δραχ. 13.—

3) Χόρτον » 190
4)Σπόγγος » 1.—
5) Κοψίδια * 0.70
6) Χάρτης έφημερίδος * 1.—
7) Αδιάβροχου » 0.60
8) Τελωνειακό * 8.40
9) εργατικά » 4.—
10) Παραληπτικά κενών κοφινίων » 0.70
11) Διασαφηστική αμοιβή » 0.50
12) Απρόβλεπτα ^ 0.10
13) Φόρος δημ. πορτοκαλ. επί κοφινιού δκ. 21 1.90

Δρ. 33.80
2ον) Στήσιμο» έξόδων Αποστολής εΙς Πειραιά

καί παραλαβής μέχρις 'Απηνών.
1) Ναύλος καί έξοδα φορτωτικής Δρ. 32.—
2) Λεμβουχικά * 2.50
3) Δημοτικός καί Λιμενικός φόρος 3.50
4) Μεταφορικά εις Αποθήκην * 1.-
5) Έξοδα επιστροφής κενών κοφινίων 2.—
6) Εργατικά λιμένος > 1.-

δραχ 42.—
Γούτέστιν έκαστον κοφίνιον μέχρι τής Υποστολής 

του εις την αγοράν Αθηνών επιβαρύνεται μέ δραχ- 
μας 76 περίπου, δοθέντος δέ δτι πέντε κοφίνια πε
ριέχουν κατά προσέγγισιν 10)0 τεμάχια, έπιβαρΰνον 
ται ταΰτα μέ 380 δραχμας.

Η πραγματοποιηθείσα κατά τα τελευταία έτη τιμή 
πωλήσεως χιλίων τεμαχίων πορτοκαλλίων ανήλιε κατά 
μέσον δρον εις 700 δραχ. εις ας συμπεριλαμβάνονται 
τ’ ανωτέρω έξοδα αποστολής μέχρις Αθηνών ως 
και προμήθεια 10ο)ο έπί τού ως άνω ποσού ήτοι 
δραχμας 70.

Συνεπώς επί 700 δραχμών ακαθαρίστου προσόδου 
1000 τεμαχίων πορτοκαλλίων.
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76 δραχμαι επιβαρύνουν την καλλιέργειαν

380 » * τα έξοδα συσκευασίας, δα
σμόν αποστολής κλπ. μέχρις’Αθηνών καί 70 δραχμαι 
προμήθειαν 10 ο)ο.

Τό δε εναπομένον καθαρόν κέρδος εις τον παρα
γωγόν ανέρχεται εις 172 δραχμάς κατά χιλιάδα δ- 
περ αντιστοιχεί προς 1.5(H) δραχμάς κατά στρέμμα.

Καθίσταται δθεν πρωτοφανές, Κύριοι Σύνεδροι, 
δτι οί παραγωγοί εσπεριδοειδών, κυρίως δε οί 
τού Νομού Χανίων άπολαμβάνοντες τοιαύτας χα
μηλός τιμάς καθαρού κέρδους από τούς καλυτέρους 
των ποτιστικούς αγρούς, ούς είτε οί ίδιοι, είτε οί 
γεννήτορές των μετέβαλον διά πολλού μόχθου εις φυ
τείας εσπεριδοειδών επί τή έλπίδι προσκτήσεως μεγα- 
λυτέρου κέρδους πρός βελτίωσιν τής θέσεώς των, 
άπεγοητεύθησαν τελείως καί έλαύνονται υπό τού πει
ρασμού νά έκκριζώσουν τάς φυτείας ταύτας καί νά 
τάς αντικαταστήσουν είτε δι’ οίνοφόρων αμπέλων 
καί σταφιδαμπέλων είτε δι* έτησίων ποτιστικών, κη
πευτικών καί μη καλλιεργειών, αΐτινες άναμφισβή- 
τως καί κατ’ έλάχιστον δριον θ’άποδώσωσιν αύτοΐς 
ύπερδιπλασίαν καθαράν πρόσοδον τής νύν εκ τής 
διατηρήσεως τής καλλιεργείας τών εσπεριδοειδών 
έπιτυγχανομένης.

Εύιυχώς οί Κρήτες παραγωγοί διακρινόμενοι δχι 
μόνον διά την εργατικότητα αλλά καί διά την επιμο
νήν καί υπομονήν των, εκτός έλαχίστων εξαιρέσεων, 
εξακολουθούν διατηρούντες τάς φυτείας τών εσπε
ριδοειδών των, ελπίζοντες δτι θάττον ή βράδιον θά 
ληφθούν κυβερνητικά μέτρα προστατευτικά τής καλ- 
λιεργείας των ταύτης.

Κατά την ήμετέραν ταπεινήν γνώμην τά ληπτέα 
μέτρα πρός προστασίαν τού πολυτίμου τούτου προϊ
όντος κατά την εις Αθήνας εξαγωγήν του καί ά'τινα 
διακρίνομεν εις άμεσα καί έμμεσα είναι τά κάτωθι 
έκτι θέμενα.
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α) Περιορισμός τών λεμβουχικών εξόδων από τοΰ 
λιμένος Χανίων μέχρι τοΰ ατμοπλοίου από πέντε 
εις τρεις δραχμάς το πολύ κατά κοφίνιον. Τό κέρδος 
τών λεμβούχων διά τής τοιαύτης μειώσεως, χωρίς 
βεβαίως νά είναι ύπέρογκον, παραμένει καί πάλιν αρ
κετά ικανοποιητικόν.

β) Έλάττωσις τών Τελωνειακών καί λοιπών συμ- 
παρομαρτουσών φορολογιών από 8. 40 δρ. κατά κο
φίνιον εις 5.40 δρ.

γ) Μετατροπή τοΰ κατά κοφίνιον καταβαλλομένου 
ναύλου εις καταβολήν τούτου κατά τόννον, ως πα
ραδείγματος χάριν γίνεται διά τήν αποστολήν άτ- 
μοπλοϊκώς από Χανιά εις Πειραιά γεωμήλων, ά'τινα 
επιβαρύνονται μέ ναύλον 250 δραχμών κατά τόννον 
περίπου. ’Ήδη διά τής έπιβαρύνσεως έκαστου κοφι
νιού, περιέχοντος 21 περίπου δκάδας πορτοκαλλίων 
μέ 22 δρ. ό τόννος αναβιβάζεται εις 817 δραχμάς 
λόγφ δέ τοΰ υφισταμένου, ιδίως κατά τούς χειμερι
νούς μήνας οπότε διενεργεΐται καί ή εξαγωγή τών 
πορτοκαλλίων, άτμοπλοϊκοΰ τράστ, ούδεμία επέρχεται 
εκ συναγωνισμού αυτόματος έλλάττωσις τών ναύ
λων. Επί τού σημείου τούτου έφιστώμεν ιδιαιτέ
ρως τήν ύμετέραν προσοχήν διότι τά μέγιστα θέλει 
άνακουφισθή δ παραγωγός, εάν, αντί τών 22 δραχ. 
κατά κοφίνιον, καταβάλη μόνον 7 δρ. έφ’ δσον θά 
ύπολογίζωνται τά ναΐλα κατά τόννον.

Διά τών προτεινομένων ούτω μειώσεων λεμβου
χικών, τελοινειακών εξόδων, καί ναύλων επέρχεται έ- 
λάττωσις τών εξόδων αποστολής εις 20 δρ. κατά κο
φίνιον, κατά χιλιάδα τεμαχίων 100 δραχ. αί'τινες πα
ραμένουν ώς καθαρόν κέδρους τού παραγωγού καί 
αυξάνουν τήν καθαρόν του πρόσοδον από 24 ο)ο 
εις 38 ο)ο καί πλέον.

4) Έπαύξησις τού προστατευτικού δασμού διά τά 
εκ τοΰ Εξωτερικού εισαγόμενα εις τήν Ελλάδα έσ- 
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περιδοειδή, ά'τινα παρά τά μεγαλύτερα έξοδα αποστο
λής των, εν τούτοις επιτυχώς συναγωνίζονται τα ί- 
δικά μας προϊόντα, ένεκα τής έντατικωτέρας καλλιέρ
γειας των και τής έπιτεύξεως υπερδιπλάσιας τής ή- 
μετέρας κατά στρέμμα άποδόσεως.

5) Έξασφάλισις των παραγωγών από μέρους των 
άτμοπλοϊκών εταιρειών τόσον από άπόψεως κλοπής 
όσον καί από άπόψεως καλής τοποθετήσεως, διότι 
κατά το παρελθόν καί κλοπαί αρκετών κοφινίων συ- 
νέβησαν, καί πολλά κοφίνια έφθασαν εις Πειραιά 
εις χειρίστην κατάστασιν λόγφ κακής τοποθετήσεώς 
των επί τών μεταφερόντων ταΰτα άτμοπλοίων.

στ) Συστηματική καταπολέμησις τών κοκκοειδών 
εντόμων τών εσπεριδοειδών (κοινώς ψώρας) ατινα 
καλΰπτοντα τους καρπούς επιφέρουν ενίοτε έλάτ 
τωσιν τής εμπορικής των αξίας καίκατω του ήμίσεως.

\ιά την καταπολέμησιν τών ασθενειών τών εσπε
ριδοειδών καί ιδίως τής ψώρας έπεβλήθη ειδική 
πρόσθετος φορολογία εισπραττομένη υπό του Ταμ. 
Προνοίας Έλαιοπ. Χανίων δπερ καί άνελαβε τήν 
καταπολέμησιν αυτών.

Τό Ταμεΐον τούτο μέχρι σήμερον τουλάχιστον ήσ- 
χολήθη μόνον εις τήν παρασκευήν θειασβεστίου καί 
εις τήν δωρεάν διανομήν του εις τούς αίτοΰντας 
παραγωγούς πλήν όμως, ίσως λόγφ κακής παρα
σκευής του ελλείψει τού καταλλήλου τεχνικού προ
σωπικού, δεν άπέδωκε τά προσδοκώμενα αποτελέ
σματα, ενίοτε δε καί έπέφερε καί αρνητικά τοιαύτα 
διά τής προξενήσεως εγκαυμάτων εις τούς καρπούς. 
Φρονούμεν δθεν δτι επιβάλλεται όπως ληφθή Νομο
θετικόν μέτρον δι’ ού ή πρόσθετος αυτη φορολογία 
νά εισπράττεται εφεξής ύτό τού Γεωργικού Ταμείου 
Χανίων, δπερ διά τής Γεωργικής υπηρεσίας Χανίων 
νά μεριμνά όχι μόνον διά τήν καλήν παρασκευήν 
τών έκάστοτε άναγκαιούντων φαρμάκων, αλλά καί 
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διά την συστηματικήν από επιστημονικής άπό- 
ψεως καί τεχνικής, έκτέλεσιν των ψεκασμών προς 
^αταπολέμησιν ιδίως τής ψώρας των εσπεριδοειδών. 
Β’ "Εμμεαα μέτρα.

Ανεξαρτήτως των ως είρηται προταθέντων μέ
τρων ών ή εφαρμογή θ’ ανακούφιση τα μέγιστα καί 
αμέσως τούς παραγωγούς τών εσπεριδοειδών κατά 
τήν έκ Χανίων εξαγωγήν τών προϊόντων των, φρο- 
νοΰμεν δτι παραλλήλως πρέπει να ληφθούν καί τά 
κάτωθι μέτρα ά'τινα, τείνοντα εις τήν ποσοτικήν καί 
ποιοτικήν βελτίωσιν τού παραγομένου προϊόντος, 
θά συντελέσουν βαθμηδόν αφ’ ενός μεν εις τήν έλάτ- 
τωσιν του κόστους καλλιέργειας, αφ’ ετέρου δε εις 
τήν καλυτέραν άμυναν τών παραγωγών έναντι τοΰ 
δημιουργουμένου συναγων.σμοΰ διά τών έκ του Ε
ξωτερικού εισαγομένων εις τήν Ελλάδα εσπεριδοει
δών.

1) Εφαρμογή τελειοτέρων μεθόδων καλ)γείας εις 
τρόπον ώστε νά έπιτευχθή όχι μόνον αύξησις τής κα
τά στρέμμα άποδόσεως, αλλά καί ποιοτική βελτίωσις 
τού προϊόντος. Ή Γεωργική Υπηρεσία Χανίων δ- 
μολογουμένως κατέβαλε μεγίστην προσπάθειαν προς 
επιτυχίαν τοΰ σκοπού τούτου αφ’ ενός μέν διαδίδουσα 
εμβόλια εκλεκτών ποικιλιών εσπεριδοειδών, διαθέ- 
τουσα τούς τεχνίτας έμβολιαστάς ταΰτης διά τήν 
δωρεάν έκτέλεσιν ιαί ΰπόδειξιν τών έμβολιασμών, 
καί κατ’ έπανάληψιν συστήσασα μεταβατικά σχολεία 
εμβολιασμού, άφ’έτέρου δέ έγκαταστήσασα εις τά κυ- 
ριώτερα κέντρα εσπεριδοειδών, εις κτήματα φιλοπρο 
όδων κτηματιών, ιδιωτικά πρότυπα κτήματα διά 
τήν έκτέλεσιν τών καλυτέρων μεθόδων καλ)γείας, 
κλαδεύματος, λιπάνσεως, καταπολεμήσεω; ασθενειών, 
συλλογής καρπού κλπ.

Το αποτέλεσμα τών ιδιωτικών τούτων προτύπων 
κτημάτων ύπήρξεν όντως καταπληκτικόν διότι άφ’ 
ενός μέν έβελτιώθη ή ποιότης τοΰ προϊόντος, αλλά
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συνάμα έπετεύχθη εις ταΰτα και σημαντική αυξη- 
σις των αποδόσεων εις τρόπον ώστε ήδη πλείστοι 
παραγωγοί εσπεριδοειδών πεισθέντες έμπράκτως πλέ
ον περί τής άποτελεσματικότητος τών υπό τής γεωρ
γικής υπηρεσίας έφαρμοζομένων μεθόδων, ήρξαντο 
μόνοι των να εφαρμόζουν ταύτας και εις τα ιδικά 
των κτήματα.

Επί τή εΰκαιρίρ ταύτη θεωροΰμεν καθήκον να συγ 
χαρώμεν τήν Γεωργ. Κρατικήν υπηρεσίαν διά τάς ώς 
ανο) προσπαθείας της προς βελτίωσιν τής θέσεω; τών 
εσπεριδοειδών, ώ; επίσης καί διότι διέσωσε κατά το 
παρελθόν έ'τος τά εσπεριδοειδή τοΰ Ν.Χανίων από βε- 
βαίαν καταστροφήν έκ τοΰ εντόμου Ίσέριο ΓΙουρ 
σάζο διά τής εισαγωγής τοΰ παρασίτου τούτης Νό- 
βιους Καρδινάλις δπερ πολλαπλασιασθέν εις μέγιστον 
βαθμόν εξόντωσε τήν ασθένειαν ταύτην. Προτείνο- 
μεν δθεν όπως πυκνωθούν τά πρότυπα ιδιωτικά 
κτήματα εσπεριδοειδών εις τρόπον ώστε το έπιτευ- 
χθησόμενον διά τούτων αποτέλεσμα νά είναι δσον 
το δυνατόν άμεσον.

2) Σύστασις αναγκαστικών συνίσμών έσπεριδο- 
παραγωγών καί σύμπτυξις τούτων είς "Ενωσιν εξα
γωγής εσπεριδοειδών διά τήν καλυτέραν τρποθέτη 
σιν τοΰ προϊόντος ά·ευ τής μεσολοβήσεως τών δια
μέσων εμπόρων οί'τινες ώς επί το πλεϊστον πλουτί
ζουν είς βάρος τών αγροτών. Ή Ένωσις αύτη θά 
έχη ωσαύτως ώ; κύριον αΰτή; μέλημα τήν ΰπόδει^ 
ξιν τοΰ τρόπου τής καλυτέρας συγκομιδής τή βοη- 
θεία κλιμάκων, τήν καλήν συσκευασίαν τοΰ προϊόν
τος καί τήν έξεύρεσιν κέντρων καταναλώσεως, όχι 
μόνον είς τό Εσωτερικόν αλλά καί είς το ’Εξωτε
ρικόν. Έν γένει δε νά τείνη κατά τό δυνατόν δπως 
καταστή εφάμιλλος τών έν τή Εσπερία καί Αμερική 
εύδοκίμως λειτουργουσών ομωνύμων Ενώσεων.

ΠΡΟΕΔΡΟΣ. 'Ο κ. Γ. Βαρούχας έχει τον λόγον 
έπί τής Εξαγωγής τών νωπών σταφυλών.
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Γ. ΒΑΡΟΥΧΑΣ. Μετά την σταφίδα και το έλαιον 
αί νωπαί σταφυλαί είναι το τρίτον εις αξίαν προϊ
όν τοΰ Νομού Ηρακλείου. Άλλ’ αν και τρίτον, κα
τέχει ίσως την πρώτην θέσιν, εις σπουδαιότητα, 
διότι είναι τρόπον τινά δ ρυθμιστής τής αξίας και 
καταναλώσεως των άλλων αμπελουργικών προϊόν
των, σταφίδος καί οίνου. Όσο περισσότερο νωπό 
σταφύλι έξαχθή, τόσον δλιγώτερον ποσόν σταφιδο- 
ποιεΐται. Ή τιμή δε αυτών μοιραίως επηρεάζει την 
τιμήν τής σταφίδος, και την τιμήν τοΰ οίνου, καί 
διευκολύνει τήν ευχερεστέραν κατανάλωσιν. Προσέ
τι δέ συντελεί εις τήν ποιότητα τών κρασιών, διό
τι όσον περισσοτέρα ποσότης έξαχθή, τόσον δλιγω- 
τέρα ποσότης νωπών σταφυλών θά οινοποιηθή 
άναμιγνυομένη δέ με τάς άλλας ποικιλίας οίνοστα- 
φυλών, υποβιβάζει τήν ποιότητα τούτων.

Είδος
Αί προς εξαγωγήν είς Νωπήν κατάστασιν ποικι- 

λίαι είναι, δ Κουροΰ Ταχτάς, τό Ροζακι, και ήΦρά- 
ουλα.

ΠΑΡΑΓΩΓΗ
Ή Κρήτη παράγει κατ’ έτος 30—32 εκατομμύρια 

Κουροΰ Τοχτά, 4—5 εκατομμύρια δκάδας Ροζακι, 
καί 200—300 χιλ. δκάδας Φράουλα. Εκ τοΰ ποσού 
τούτου τά 95 ο)ο παράγει δ Νομός Ηρακλείου. Λό- 
γφ τών ευτελών τιμών τών εκ Κουροΰ Ταχτα 
σταφίδων, καί τής έλλείψεως αγορών άπορροφήσεως 
τής σοβαρας αυτής παραγωγής, τελευταίως παρετή- 
θη έντασις προς μετατροπήν τής ποικιλίας Ταχτά, 
εις φράουλαν καί Σουλτανί, άλλ’ ή παραγωγή εξακο
λουθεί ή Ιδία, διότι νέαι φυτείαι άναπληροΰν δ,τι 
κατ’ έτος άπόλλυται έκ τής μεταλλαγής αυτής.

ΑΓΟΡΑ! ΚΑΤΑΝΑΛΩΣΕΩΣ
Άγοραί καταναλώσεως τών Νωπών σταφυλών 

Ηρακλείου, διότι οί άλλοι Νομοί δέν εξάγουν, πλήν



— 159 —

τής Σητείας εις μικρόν ποσότητα, είναι ή Αίγυπτος, 
δ Πειραιευς, ή Θεσσαλονίκη, και ή Ευρώπη.

Ό Πειραιευς και ή Θεσσαλονίκη, είναι άνάξιαι 
λόγου άγοραί καταναλώσεως, άφ° ενός μεν διότι 
απορροφούν μικράν ποσότητα καί αφ’ έτέρου διότι 
πωλοΰνται εις μικράς τιμάς, καί δεν αντέχουν εις 
τον εξ άλλων μερών τής Ελλάδος συναγωνισμόν. 
Ή σπουδαιότερα ίσως καί ή μόνη αγορά κατανα
λώσεως, είναι ή Αίγυπτος, καταναλίσκουσα κατ’έ
τος από 6—9 εκατομμύρια δκάδας. Από τού έτους 
1927 καί εντεύθεν ή εξαγωγή τού Νομού Ηρακλείου 
έχει ως ακολούθως:
1927 Αίγυπτος
1928 ϊ
1929
1930 a
1931 1
1932 >

χιλ. 5,089,570
5,906,600
8,158,470
6,861,470
4,856,660
6,373,473

λοιποί χώροι 3,170
» » 5,680

» 54,400
» 248,720

» » 350,000
» 240,000

Από τού έτους δε 1929 καί εντεύθεν, χάρις εις 
τάς προσπαθείος τής Αγροτικής Τραπέζης, Γεωργι
κού Επιμελητηρίου Ηρακλείου, καί Υπουργείου 
Γεωργίας ήρχισεν ή εξαγωγή και δι’ Ευροίπην, έξή- 
χθησαν δε ΰπό τής προς τούτο συσταθείσης ε
ταιρείας τό 1931 17 βαγόνια, καί τό 1932,38 βα
γόνια εξ Ηρακλείου. Πλήν των ανωτέρω, ιδιώται 
εξάγουν μικράς ποσότητας, εκτός τού κ. Άθανασιά- 
δου οστις έστειλε 2 φορτία επί ψυγείων άτμοπλοίων 
εις Αγγλίαν.

ΙΙώς διενεργείτε τό έμηόριον των αταφυλών 
με την Αίγυπτον καί τήν Εύρώπην. Τό μετά 
τής Αιγύπτου έμπόριον Νωπών σταφυλών Κρήτης 
χρονολογείται άπό τό έτος 1903. ’Ως εκ τής Γεω
γραφικής θέσεως Κρήτης καί Αιγύπτου, ή φυσική 
καταναλωτική αγορά τής Κρήτης είναι ή Αίγυπτος, 
καί ή προμηθευτική τοιαύτη τής Αιγύπτου είναι ή 



— 160 —

Κρήτη, ώς πλησιέστερον εις αυτήν ευρισκόμενη από 
άλλας χώρας.

Εκτός τού Κρητικού σταφυλιού εισάγονται εις 
Αίγυπτον σταφυλσί από την Κύπρον 1,500,000 οκά
δες κακής ποιότητας, από τα Δωδεκάνησα 1,000,000 
οκάδες, καί από την Παλαιστίνην 800,000 οκάδες 
περίπου, κατά μέσον δρον. Καταναλίσκονται δε προ
σέτι σοβαραί ποσότητες 2—3 εκατομμυρίων οκάδων 
εντοπίου παραγωγής, διότι έσχάτω; ήρχισεν εντατική 
εργασία δι’ άμπελοφυτείας, τη υποδείξει, καί πρωτο
βουλία τοΰ αειμνήστου Τσανακλή. "Ωστε έπί 15 εκα
τομμυρίων οκάδων καταναλώσεως, τα οκτώ εκατομ
μύρια εξάγομεν ημείς.

Ευτυχώς ή φΰσις έχει ρυθμίση τα πράγματα, 
ώστε αΐ ά'λλαι χώραι να μήν δυνανται να επηρεάσουν 
καί να συναγωνίζονται τάΚρητικά σταφύλια. Διότι ή 
έπιπόπιος παραγωγή καί των Δωδεκανήσων εξάγε
ται καί καταναλίσκεται πολύ πρώιμα, δταν ή παρα
γωγή Κρήτης δέν έχει σχεδόν ώριμάση, ή δε τής 
Παλαιστίνης πολύ όψιμα, δτε ή παραγωγή μας σχε
δόν έχει έξαχθή. Από 15 Αύγουστου μέχρι 10 ’Οκ
τωβρίου, έπί δίμηνον, ε’ιμεθα προνομιούχοι. Εϊμεθα 
προσέτι προνομιούχοι καί εις ποιότητα διότι το Κρη
τικό σταφύλι, υπερέχει εις γεύσιν καί έμφάνισιν καί 
μέγεθος δλων των δμοίων του των άλλων χωρών.

Έπωφελήθημεν δμως των πλεονεκτημάτων μας 
αύτών, ί'να συστηματοποιήσωμεν τήν εξαγωγήν, έπε- 
κτείνωμεν αυτήν καί βελτιώσωμεν τάς τιμάς;

Πριν απαντήσω εις το ερώτημα αυτό, ας έξετάσω- 
μεν πώς γίνεται, καί παρά τίνων διενεργειται ή εμ
πορεία τών σταφυλών εν Ήρακλείω, καί έν Αίγύ- 
πτφ, καί ή άπάντησι; θά πηγάση μόνη της.

Έν Ήρακλείω
Λόγφ τής φύσεως τοΰ είδους το Ιμπόριον Νωπών 

σταφυλών, είναι καί επικίνδυνον, καί πολύπλοκον,
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καί κοπιώδες. Συνεπείς τούτου δεν άνεμίχθησαν 
απ’ αρχής πλήν ελάχιστων εξαιρέσεων, άνθρωποι 
σοβαροί, μορφωμένοι, καί με εμπορικόν πνεύμα, άλλ’ 
άνθρωποι αγράμματοι, αδαείς, ή άποτυχόντες εις άλ
λους κλάδους του εμπορίου. Διότι διά να γίνη τις 
έξώγωγεύς φρούτων, ούτε γνώσεων είχε ανάγκην, 
ούτε χρημάτων.

Τα κεφάλαια, τα μεταφορικά μέσα, τά υλικά πα- 
ρείχοντο καί παρέχονται άφθόνως ύπό των Αιγυ
πτίων εμπόρων, οίτινες σχεδόν κατά κανόνα κρα
τούν καί κανονίζουν δπως τους συμφέρει τούς λο
γαριασμούς. Τούς τοιαύτης άναπτύξεως, καί οικονο
μικής δυναμικότητας εμπόρους, συνεχώς εκμεταλ
λευόμενοι, παραγωγεις, έργάται, άτμοπλοϊκαί έται- 
ρειαι, καί οι Αιγύπτιοι συνάδελφοί των, τούς ώδή- 
γησαν εις την οικονομικήν καταστροφήν καί τόν 
όλεθρον, καί τούς πολλούς έξ αυτών καί εις αυτόν 
τόν θάνατον προώρως, καί σήμερον δυστυχώς, πλήν 
τριών Ελλήνων, τό έμπόριον τών Νωπών σταφυ- 
λών καί εν Κρήτη περιήλθε εις χεΐρας τών Ε
βραίων καί Αιγυπτίων. ’Αλλ’ εκτός τής καταστρο
φής τόσων οικογενειών Ελλήνων, καί τής άπορ- 
ροφήσεως τόσον περιουσιών Ελληνικών ύπό τών 
Αιγυπτίων, έπήλθε καί μεγίστη καταστροφή τού εί
δους, καί τεραστία δυσφήμισις τών σταφυλών μας 
εν Αϊγύπτφ, επί σοβαρά βλάβη τής Εθνικής Οικο
νομίας. "Όπως γίνεται τό έμπόριον τών Νωπών 
σταφυλών δ παραγωγός άμα τη συμφωνία μετά τού 
έμπορίου, ή τοΰ μεσίτου τούτου περί τής τιμής 
παραλαμβάνει καλάθια καί εις τήν δρισθεΐσαν ημέραν 
τρύγα τά σταφύλια του δι’ ιδίων γυναικών, συσκευα- 
ζόμενα ύπό ιδίων έργατών τού έμπορίου.

Πρώτη φροντίς τοΰ πλείστου μέρους τών παρα- 
γωγών μας, είναι νά εύρουν γυναίκας συγγενείς, ή 
φίλας, διά νά μή καθαρίζουν τελείως τά σταφύλια, 
από τών βεβλαμμένων ραγών. Δευτέρα φροντίς αυτιών 
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είναι να περιποιηθούν δι’ ωραίων φαγητών, καί 
άφθονου οίνου τούς έργάτας τού εμπόρου διά να 
συσκευάζουν δπως ύπό των τρυγητριών γυναικών 
προσκομίζονται τα σταφύλια. Τα ούτως συσκευαζό- 
μενα σταφύλια πλέον, εύσπλαχνικώς παραλαμβάνει 
καί φορτώνει δ αγωγιάτης εργάτης επί του ζώου 
του χωρίς υποστήριγμα, συμπιέζον δε τό σχοινίον 
του θλίβει τα σταφύλια ώστε από τό αμπέλι να άρχί- 
ζη άμέσως ή ροή.

Ό σωφέρ ή καραγωγεύς, πιστός συνάδελφος τού 
πρώτου, τοποθετεί επί του αυτοκινήτου του τα κα
λάθια εική καί ως έτυχε, καί εις σωρούς επ’ άλ- 
λήλων, καί πολλάκις άνωθεν τούτων τοποθετεί, ή 
τον βοηθόν του έξηπλωμένον, ή άλλα βάρη. Τρέ
χων δε δαιμωνιωδώς φθάνει εις τον λιμένα Ηρα
κλείου. Γρήγορα γρήγορα ξεφορτώνει εις την προ
κυμαίαν τα καλάθια, βιαζόμενος να έκτελέση περισ- 
σοτέρας διαδρομάς. Αφού τα σταφύλια μείνουν επί 
τής προκυμαίας επί 2—3 καί πολλάκις καί περισ- 
σοτέρας ήμέρας, εκτεθειμένα εις τον ήλιον, την 
σκόνην, καί εις την διάθεσιν των εντόμων, τα πα- 
ραλαμβάνει άλλος πονετικός άνθρωπος, δ λεμβού
χος. Δίκην πετρών τα πέτα επί τής λέμβου του, πλη 
σιάζει στό άτμόπλοιον δπου τό μαρτύριον τού δρο
σιστικού τούτου καί θρεπτικού προϊόντος έντείνεται. 
Κατεβαίνει τό σχοινί εις την λέμβον, δένονται άνά 
δεκάδες, τα καλάθια σφίγγονται καλώς, καί ύπό 
τού βαρούλκου τού πλοίου, άνασύρονται εις τό κατά
στρωμα τού πλοίου. Επ’ αύτοΰ χάρις τέλος πάντων 
στούς πλοιάρχους καί τό προσωπικόν των, τοποθε
τούνται επ’ άλλήλων καί εις έπανειλλημένας σειράς, 
καί δταν τό κατάστρωμα δεν έπαρκεϊ τοποθετούν
ται καί επί τού κύτους, εγκλειόμενα ως κατάδικοι, 
καί πλησίον τών μηχανών, διά νά θερμανθούν, διό
τι κρυώνουν. Είς τά ταχυδρομικά μάλιστα ατμό
πλοια συνήθως άνωθεν τών καλαθιών, τοποθε- 
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τουνται και έμπορευματα, η ρεμβάζουν έξηπλωμένοι 
μερακωμένοι έπιβάται. Μετά πλοΰν 40—50 ωρών, το 
ατμόπλοιου φθάνει είς την Αίγυπτον.

Εάν το ατμόπλοιου φθάση προ τής 1 μ. μ. γίνε
ται ή έκφόρτωσις, είδ’ ά'λλως γίνεται αυτή την έπο- 
μένην. Καθώς και τήν Κυριακήν δεν γίνονται εκ
φορτώσεις.

Πώς γίνεται τώρα το έμπόριον έν ΑΙγύητφ.
Προ τής άπαντήσεως εις το ερώτημα αυτό, ά'ς 

έξετάσωμεν από ποιους διενεργεϊται. “Οπως έν Ή- 
ρακλείφ ύπό Ελλήνων, ουτω και έν Αιγΰπτφ υπό 
των Αιγυπτίων έμπορων, το έμπόριον τών Νωπών 
σταφυλών διενεργεϊται έμπειρικώς σχεδόν δέ εις χει- 
ρας 5—-6 Αράβων, και 2—3 'Εβραίων έχει μονο- 
πωληθή. Είναι δέ ουτοι 1) Ό Άβδελκαδέρ Έλ 
Ταρτουσία 2) Γιουσεφ Άβδελκαδέρ 3) Άχμέτ Έλ 
Γκουέντι 4) Ισαάκ Βαένα 5) Αβραάμ Κοΰνιο 6) 
Σολομόιν Λούζα, και έκ των ήμετέρων οί Νικόλαος 
Χατζηκοόστας και Γεώργιος Γιαλουρης.

Αυτοί κανονίζουν τάς τιμάς, άναλόγως βεβαίως 
τής ποσότητας των καθ’ έκάστην άφικνουμένοιν 
φορτίων, καί τής ζητήσεως. Γίνεται εις τον λιμένα 
είδος πλειοδοτικής δημοπρασίας εις τούς μεταπω- 
λητάς, οϊτιυες πολλάκις είναι συγγενείς ή συνεταί
ροι των ανωτέρω. Φαντάζεσθε δέ ποιαν σημασίαν 
καί προσοχήν δίδουν ως έκ τουτου είς τόν κανο
νισμόν τής τιμής τής χονδρικής πωλήσεως, έχοντες 
άμεσον συμφέρον νά κανονίζεται ή χονδρική τιμή 
εις χαμηλά έπίπεδα, καί ή λιανική είς υψηλά, διότι 
είς τήν πρώτην περίπτωσιν πωλοΰν διά λογαρια
σμόν ξένων, έπί προμηθεία από 4—8 ο)ο είς δέ τήν 
δευτέραν περίπτωσιν μοιράζονται μέ τόν μεταπωλη
τήν τό έκ τής λιανικής πωλήσεως κέρδος. Ουδείς 
έλεγχος ούτε γίνεται ούτε είναι δυνατός, αφ’ ενός 
μέν διότι, ως έχουν σήμερον τά πράγματα, δέν 
ήμποροΰν οί "Ελληνες νά πωλήσουν τά σταφύλια 
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εΐς την κατανάλωσιν, καί εκ φυλετικών λόγων, καί 
διότι δεν αντέχουν οίκονομικώς, καί δεν γνωρίζουν 
πρόσωπα, διά να χορηγούν σταφύλια επί πιστώσει 
εις την αγοράν, ως αύτη έχει συνηθίση. Κύριοι λοιπόν 
ως ειπομεν εν τώ διπλώ έμπορικώ έπιπέδφ, τής αγο
ράς καί καταναλώσεως κανονίζουν όπως θέλουν την 
άγοραίαν τιμήν, εισπράττουν ναύλα δσα θέλουν, πέρ- 
νουν μεσιτείαν όσην θέλουν, καί δίδουν λογαριασμούς 
αυτούς πού θέλουν. Από 25 — 30 χιλιάδας Λίρας θη
σαυρίζουν κατ’ έτος μόνον έκ Κρήτης. Την τυρανι- 
κότητα αυτήν ούδείς έτόλμησε να καταρρίψη. Οί 
έμποροι διότι πάσχουν από Άραποφοβίαν καί έλ- 
λειψιν κεφαλαίων, γνώσεων εμπορικών, καί συστήμα
τος, τό δέ Κράτος διότι τό νωπό σταφύλι το ενθυμεί
ται μόνον οταν πρόκειται νά τό φορολογήση, καί τό 
λησμονεί οσάκις έχει ανάγκην προστασίας. Μάτην 
ζητούν από ιό Κράτος τά Εμπορικά Επιμελη
τήρια Ηράκλειοι', Αλεξάνδρειας, τό Γεωργικόν έ 
πιμελητήριον Ηρακλείου, καί ή "Ενωσις Συνεται
ρισμών, αδίκως αποστέλλει ά'αφοράς επί αναφορών 
τό Ελληνικόν Προξενεΐον Αϊγύπτου προς τήν Ελ
ληνικήν Κυβέρνησιν. Ενώ δέ αί γνώμαι δλων τών 
άνω αρχών συμφωνούν, μή διαφωνούντων ούτε αυ
τών τών Ελλήνων έμπορων, καί έμποροι καί πα
ραγωγοί καί άρχαί, ζητούν τό ίδιο πράγμα διά να 
προστατευθή τό προϊόν από τήν απληστίαν ευαρί
θμων ξένων εμπόρων, νά μή διοχετεύεται τόσον χρή
μα εις ξένας χεΐρας, νά πάρη ζωή ή Ναυτιλία μας 
επί τέσσαρας μήνας καί νά μήν βλέπωμε τά Ελ
ληνικά πλοία δεμένα στό λιμένα τού Πειραιώς, καί 
τά ξένα μετα1] έροντα Ελληνικά προϊόντα, τό Κράτος 
αδιαφορεί ή προβάλλει προσχήματα, ή λαμβάνει ημί
μετρα. Δέν κτυπα τό κακό στή ρίζα του ήτις είναι 
ή ασυνείδητος έκμετάλλευσις τού είδους άπό 6 Αι
γυπτίους, άλλα μένει αδρανούν καί αναποφάσιστον.

Ιδού τι ζητεί τό Ελληνικόν προξενεΐον Αιγύ- 
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πτου, καί τό Ελληνικόν Εμπορικόν Έπιμελητήριον 
Αλεξάνδρειας. ΙΙρός απαλλαγήν δθ^ν τοΰ πολυτίμου 
προϊόντος Νωπών οπωρών καί σταφυλών εκ τών 
ολίγων εκμεταλλευτικών χειρών, προς βελτίωσιν 
τής ποιότητας τών άποστελλομένων φρούτων, τής 
καλής αυτών συσκευασίας, καί απαλλαγής αυτών από 
τών αδίκως έπιβαρυνομένων εξόδων, ανάγκη ίδρύ- 
σεως ενός Πρατηρίου πωλήσεω; εν Αλεξάνδρεια 
χρηματοδοτουμένου παρά μιας τών Ελληνικών Τρα
πεζών, καί έπιβλεπομένου ύπό τοΰ ήμετέρου Επιμε
λητηρίου εις το όποιον καί μόνον να άποστέλλων- 
ται όχι μόνον αι σταφυλαί Κρήτης, αλλά καί δλαι 
αί Έλλη'ίκαί όπώραι. Τό γραφεΐον τούτο να ένερ- 
γή πωλήσεις χονδρικώς, καί λιανικώς εις πάντα 
βουλόμενον, νά ίδρύη ύποπρατήρια εν τφ έσωτερικφ 
προς αΰξησιν τής καταναλώσεως, ήτις σήμερον εί
ναι πενιχρά. Διότι επί πληθυσμού 16 εκατομμυρίων 
κατοίκων γίνεται κατανάλωσις 12 χιλιάδων τόννων 
έτησως, ήτοι 3]4 τοΰ κοιλοΰ κατ’ άτομον δλο τό 
θέρος, καί επομένως υπάρχει περιθωρίου όχι διπλα
σιασμού αλλά δεκαπλασιασμού τής καταναλώσεως, 
δταν δπως δήποτε εΰθηνόν καί υγιές παρέχεται εις 
τον Αιθίοπα, δστις τό σταφύλι είδος Ταχτά χρη
σιμοποιεί ως τροφήν, καί όχι ως φρούτο, είναι δέ 
φοβερά φρουτοφάγος, ως διαβιών εις θερμόν κλίμα. 
Την ϊδρυσιν γραφείου συνδυάζομεν μέ τήν Όργά- 
νωσιν τής παραγωγής εις ένιαϊον ’Οργανισμόν. "Ο 
ταν πραγματοποιηθούν ταΰτα, τότε όχι μόνον οί 
6 ’Άραβες οιτινες μάλιστα δέν τυγχάνουν έκ τών 
τά πρώτα φερόντων, δέν δύνανται νά άντιδράσουν 
αλλά θά συνεργασθούν καί ή Αιγυπτιακή Κυ- 
βέρνησις έχωμεν λόγους νά πιστεύσωμεν δτι θά έ- 
νισχύση ηθικώς τήν ενέργειαν ταύτην.

Ο Διευθυντής τοΰ Εμπορικού Επιμελητηρίου 
Ηρακλείου κ. Μεταξάς, μεταβάς εις Αίγυπτον μετ’ 
αντιπροσώπων τής Σταφυλικής επιτροπής, τών κ. κ.
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Κοκκέβη καί Μεθυμάκη καί εκπρόσωπων όχι μό
νον τας απόψεις του, άλλα καί τάς του Εμπορικού 
Επιμελητηρίου Ηρακλείου, αναφέρει προς την Στα
φυλικήν επιτροπήν Ηρακλείου:

* Οφείλει ή 'Υμετέρα επιτροπή να επιδίωξη τήν 
χειραφέτησιν τής εξαγωγής των σταφυλών καί να 
απαλλαξη το είδος τοΰτο από τούς μεταξύ παραγω
γής καί καταναλώσεως ενδιαμέσους, Ιδρύουσα ειδι
κόν γραφείον έν Άλεξανδρεία. εις δ να άποστέλ- 
λωνται αι σταφυλαί μας προς διάθεσιν. Τήν γνώ
μην ταύτην υποστηρίζει καί το εν Αλεξάνδρειά Έ- 
πιμελητήριον μας, ευρίσκω δε ταύτην λογικήν καί 
εφαρμοσιμον. Συν τούτω είναι ανάγκη νά συναΰηι- 
σ9&αι οι σταφυλοπαραγωγοί μας καί νά άποτε- 
λέσουν όργάνωσιν σνμπαγή, προσχωρούντων είς 
ταύτην Απάντων των παραγωγών.

Χρηματοδότης τής Όργανώσεως δύναται να είναι 
η Αγροτική Ιράπεζα, ήτις θά ένεργήση εντός του 
κυκλου τής^ δικαιοδοσίας της. Πρέπει να έξασφαλι- 
σ$Π η καλή συσκευασία τού προϊόντος, ή ποιοτική 
διαλογή αΰτοΰ διά να προσελκύσωμεν τήν εμπι
στοσύνην των εν Αλεξάνδρειά εισαγωγέων.

Πάσα δέ αμέλεια περί τήν διαλογήν, καί συσκευα- 
σιαν συνεπάγεται γενικήν καταστροφήν ολοκλή
ρων παρτίδων εμπορευμάτων. Πρέπει να πειθαρ- 
χήσωσιν οί παραγωγεΐς είς τήν Διοίκησιν τής Όργα- 
νόσεως, διά νά μη προβάλλωνται αξιώσεις προτιμή- 
σεως,, διά τήν έγκαιροτέραν τυχόν παραλαβήν έπί 
διαφοροις προφασεσι. Πρέπει έν δλίγοις νά έμφυ- 
ση®Ώ εις τους όγρότας μας Συνεταιριστική συνεί- 
δησις, και νά δημιουργηθή ειδική παρά τής μελ- 
λουσης Οργανώσεως υπηρεσία, ήτις θά ενεργή με- 
τα συστήματος καί λυσιτελέστερον τά τής συσκευα- 
σιας, διαλογής, και εςαγωγής. “Ως πρός τό γραφεϊον 
τής * Αλεςανδρείας έστέ βέβαιοι, θά σας εξυπηρέτη
ση αποτελεσματικώς, αρκεί νά άναθέσητε τήν Διεύ- 
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θυνοιν αϊτού εις πρόσωπα κόρους καί έμπιστοβΰ- 
νης, γινώσκοντα την παρ’ ήμΐν κατάστασιν, και 
την έκεϊσε αγοράν. Μέ ποσοστόν 2—3 ο)ο έπί 
τήςαξίας του εμπορεύματος θά λειτουργώ το γραφεϊον 
τούτο εν άνέσει διότι θά αποκομίζη έτησίως 300— 
320 χιλιάδας δραχμών, θά δύναται δε να προπαγαν- 
δίζη διά την αύξησιν τής εισαγωγής των εν ΑΙ- 
γύπτφ σταφυλών μας, καί την τόνωσιν τών 
μετά τής χώρας ταύτης εμπορικών ημών σχέσεων. 
Τό διαχειριστικόν μέρος θά έχη Τραπεζιτικόν ίδρυ
μα εκ τών εν Αλεξάνδρεια συνεργαζομένων μετά 
τής Αγροτικής Τραπέζης, την Έποπτείαν δε τού γρα
φείου θά ήδύνατο νά άναλάβη το Εμπορικόν ημών 
εν τή χώρα εκείνη Έπιμελητήριον. Δέν προβλέπω 
Αποτελεσματικήν άντίδρασιν κατά τού γραφείου 
τούτου παρά τών εν Αλεξάνδρεια εισαγωγέων. Θά 
έθισθώσιν ούτοι βαθμηδόν εις την εν τή πόλει 
των αγοράν τού προϊόντος, απαλλασσόμενοι τών εν
διαμέσων εις τούς τόπους τής παραγωγής συνεργα
τών των. Διά του γραφείου τούτου θά έπιδιωχθή α
πλώς ή μετάθεσις τής χονδρικής πωλήσεως τού προ
ϊόντος, αντί τοΰτο νά πωλήται ενταύθα, μέ την προ- 
σφερομένην έκάστοτε παρά τών αγοραστών τιμήν, 
θά παρέχεται είς το εν Αλεξάνδρεια χονδρικόν εμ- 
πόριον, καί θά άπολαμβάνη τήν πραγματικήν αγο- 
ραίαν τιμήν του. Εντεύθεν θά ωφεληθώσιν οι παρα- 
γωγεΐς διότι θά Απαλλαγώσι τών δαπανηροτάτων 
εκδουλεύσεων τών είς τήν έμπορείαν τού προϊόντος 
των παρεμβαλλομένων. Τό τοιοΰτον γραφείον δχι μό
νον τά Κρητικά προϊόντα θά έσωζεν, Αλλά καί δλας 
τάς Έλληνικάς οπώρας επ’ ώφελεία τής Εθνικής 
ημών Οικονομίας».

Ή γνώμη λοιπόν, παραγωγών, εμπόρων, Επιμε
λητηρίων, Προξενείων μας, συνταυτίζεται είς τό ότι το 
πολύτιμον τούτο προϊόν χρειάζεται δργάνωσιν τής πα
ραγωγής, μονοπώλησιν χοϋ είδους είς ενα όργα- 
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νιομδν, Hai ίδρυαιν γραφείου κοινής πωλήβεως 
ίν ’Αλεξάνδρεια, θά μέ ερωτήσετε δέ: ’Αφοΰ τά 
βλέπετε καί τα ξέρετε αυτά τά πράγματα οί παρα- 
γωγεΐς Ηρακλείου, αφοΰ γνωρίζετε φίλους καί εχ
θρούς, καί εμπόδια, διατί δεν δργανοΰσθε κατά 
το ελεύθερον συνεταιριστικόν σύστημά εις Συνε
ταιρισμούς, εις Ένωσιν Σταφυλικήν;

ΑΠΑΝΤΩ. Εις τόν Νομον Ηρακλείου πλήν 5ο)ο 
είναι δλοι γεωργοί. ’Όχι μόνον οι καθαρώς γεωργοί, 
αλλά καί ιατροί, δικηγόροι, δικασταί, υπάλληλοι, καί 
κληρικοί ακόμη καταγίνονται εις την γεωργίαν, καί 
είδικώς εις την αμπελουργίαν, “Έχει δε έκαστος το με- 
γαλείτερον μέρος των αμπέλων του Σουλτανί, καί ένα 
μικρό μέρος Ταχτά, καί Ροζακί. Δέν του προξενεί λοι
πόν καί τόσην μείωσιν τών εσόδων του, ή εκ Νωπών 
σταφυλών μικρότερα εϊσπραξις, διότι έχει τά άλλα εί
δη άτινα τού αποδίδουν, καί τάς άπολαυάς του εκ του 
επαγγέλματος του. Μή γνωρίζων δέ τι έστί Συνεταιρι
σμός, ή μάλλον θεωρών εχθρόν τούτον τού επαγ
γέλματος του δέν δέχεται να συνεταιρισθη. Όταν 
λοιπόν συνεταιρισθοΰν οί έπαγγελματίαι παραγωγεϊς, 
καί δέν συνεταιρισθοΰν ουτοι, οί έρασιτέχναι ού
τως είπεΐν γεωργοί, καί ευρίσκουν καί αγοράζουν 
σταφύλια οί Αίγΰπτοι έμποροι εκτός Συνεταιρισμών, 
δυνατοί δπως είναι οίκονομικώς καί κύριοι τής Αιγυ
πτιακής αγοράς, ως έχουσι σήμερον τά πράγματα, δαι- 
μωνιώδεις εις τεχνάσματα, καί εφευρέσεις, θά κτυ- 
πήσουν αλύπητα τούς Συνεταιρισμούς, καί άγο- 
ράζοντες εις ύψηλάς τιμάς, καί έν Αίγύπτφ πωλοΰν- 
τες εις μικροτέρας, καί παρεμβάλλοντες προσκόμματα 
εις την κατανάλωσιν, ασφαλώς, καί ταχέως θά τούς 
διαλύσουν.

Ιδού διατί ημείς, Όρθόδοξοι συνεταιρισταί, άγω- 
νιζόμενοι από ετών προς σωτηρίαν τού προϊόντος 
δέν επεδιώξαμεν την ϊδρυσιν σταφυλικών συνεταιρι
σμών, διότι γνωρίζομεν δτι θά χτυπηθούν αγρίως 
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καί φοβοΰμεθ« δει ή διάλυσις και ζημία τούεων, 0ά 
έχη άμεσον αντίκτυπον επί τής συνεταιριστικής ιδέας.

Αλλά είναι δίκαιον, είναι ορθόν, είναι συμφέρον 
χάριν ολίγων, χάριν του 1)5 ή τυΰ ενός τετάρτου 
των παραγόντων νωπός σταφυλάς επιχειρηματιών τής 
γης, να ύποφέρη ή όλόεης των γεωργών μας, καί ή 
πλειονότης τής παραγωγής; Ελεύθεροι βεβαίως εί
ναι να κανονίζουν οπως θέλουν την περιουσίαν των, 
άλλ’ δταν ή ελευθερία των δλίγων γίνεται πρόξενος τής 
ύποδουλώσεως τών πολλών στην εκμετάλλευση καί 
όταν δεν έχουν την συναίσθησιν τής κοινωνικής αλ
ληλεγγύης, δεν πρέπει, δεν είναι ορθόν, καί δίκαιον, 
καί λογικόν, το Κράτος ως ανώτατο; ρυθμιστής τών 
κοινωνικών συμφερόντων, καί προστάτης τών συμ
φερόντων του Έθνους, να τούς ύποχρεώση να συμ- 
πράξουν μετά τών έπαγγελματιών γεωργών, εις ένα 
Όργανισμύν Αύτόνομον;

"Οπως τό Κράτος ίδρυσε τόν Αύτόνομον "Οργανι
σμόν τής Κιτρικής'Ενώσεως Κρήτης, τόν Αύτόνομον 
’Οργανισμόν Καπνού, τόνΌργανισμύν Αγροτικής Πί- 
στεως Κερκύρας, κατά δμοιον ή παραπλήσιον τρό
πον επιβάλλεται νά ίδρύση καί Αύτόνομον Όργανι- 
σμό Νωπών Σταφυλών εν Ήρακλείω.

Κατά τό σύστημα τής Κιτρικής Ένώσεως Κρήτης, 
ήτις τόσον λαμπρώς εργάζεται, δρά, καί προοδεύει, 
ύπό την έπίβλεψιν Κράτους, καί Αγροτικής Τραπέ- 
ζης, καί σήμερον ούδείς εκμεταλλεύεται τό Κίτρον, 
έξέλιπον αί ενδιάμεσοι χεϊρες καί άπηλευθερώθη τό 
προϊόν τών έπιβαρυνόντων αύτό εξόδων, κατά τόν 
ίδιον τρόπον άζ ίδρύση καί τόν Αύτόνομον Σταφυ
λικόν ’Οργανισμόν. Θά με έρωτήσητε ίσως καί πά
λιν. ’Ο Νομός Ηρακλείου παράγει 30 εκατομμύρια 
δκάδας νωπό σταφύλι, ή Αίγυπτος απορροφά 8—10 
εκατομμύρια, τό υπόλοιπον τί θά γίνη; Πρώτη φρον- 
τίς βεβαίως τοΰ Όργανισμοΰ θα είναι νά έπεκτείνη 
την εξαγωγήν. "Οπως δε άνεπτύξαμεν ανωτέρω, καί 
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έν Αϊγύπτφ, καί εν Ευρώπη καί εις τό Εσωτερικόν 
υπάρχει ευρύ περιθωρίου έπαυξήσεως τής κατανα- 
λώσεως. Τό υπόλοιπον 10 η 15 εκατομμύρια οκάδες 
πού δεν 0ά έξαχΟή εις Νωπήν κατάστασιν, ο ’Οργα
νισμός ουτος γνώστης των έξω αγορών καί αναγκών, 
0ά κανονίζη καί οσον μεν χρειάζεται να καταναλω
τή ως σταφίς 0ά σταφιδοποιηΟή, καί τό υπόλοιπον 
0ά οίνοποιηΟή. Ευτυχώ; δε υπάρχουν σήμερον εν 
Ήρακλείφ δύο συνεταιρικά Οινοποιεία, καί χάρις εις 
την Αγροτικήν Τράπεζαν, ιδρύεται καί τρίτον Οι
νοποιείου ευρύχωρου ώστε να οινοποιή περί τά 10 
εκατομμύρια δκάδας, προς τον σκοπόν δε τούτον συ- 
νεπτύχΟη ιεραστία Ένωσις από ολόκληρον την 
Επαρχίαν Μαλεβυζίου μεθ’ ής 0ά συμπράξουν καί 
αί Έπαρχίαι Πεδιάδος, καί Τεμένους καί ή πόλις 
'Ηρακλείου.

'Ο οργανισμός δηλαδή είτε κατά παραγωγόν, 
είτε κατά διαμερίσματα 0ά έξάγη τό Σταφύλι ώς 
Νωπό, 0ά τό κάμνη σταφίδα, ή 0ά τό οινοποιή 
άναλόγως τών αναγκών, καί τής καταναλώσεως. 
Ούδεμία δέ άδικίαΟά ΰπάρξη, διότι ως τιμήν 0ά 
λαμβάνη δ παραγωγός τήν μέσην τιμήν εκ τής 
πωλήσεως τού πράγματος ως νωπού, ώς σταφίδας, 
καί ώς Οίνου. Εκτός τής ρυΟμίσεως τού τρόπου 
τής διαοέσεω; τού προϊόντοςΟά κανονίση τά τής 
συσκευασίας, 0ά άσκή αποτελεσματικόν έλεγχον επί 
τής μεταφοράς, καί 0ά άπαλλάξη τό προϊόν από τήν 
βουλιμίαν εμπόρων, εργατών, μεταφορέων καί ναύ
λων. Θά είναι εις Οέσιν νά άνεγείρη τέλειον ψυγεΐον, 
νά μελετήση νέους τρόπους συσκευασίας, νά πειρα- 
ματισΟή επί νέων ποικιλιών σταφυλών, νά επιβάλη 
τό κασάκι αντί τού καλαθιού ϊνα μή εξάγεται κατ’ 
έτος Συνάλλαγμα εις Ιταλίαν 4—5 εκατομμυρίων 
Λιρεττών.

Διά τού Πρατηρίου του ή Γραφείου τό όποιον 
0ά ίδρύση έν Αϊγύπτφ 0ά ρυΟμίζη καί τήν εκει 
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αγοράν κατά τρόπον δίκαιον, καί θά προπαγανδί
ση το προϊόν εις το εσωτερικόν τής Αίγυπτου, καί 
εις άλλας αγοράς. Προς τον σκοπόν μάλιστα τού
τον, δεν διστάζω να προτείνω καί τοπικήν είδικήν 
φορολογίαν. Τόσα τεράστια θά προέλθουν εκ τού 
“Οργανισμού ωφελήματα, ώστε μικρά φορολογία 
δεν θά παράγη αϊσθησιν.

Δέν παραγνωρίζω το ενδιαφέρον που τώρα τε
λευταίως δεικνύει το Κράτος διά τάς οπώρας, δέν 
υποτιμώ τάς θυσίας τής Αγροτικής Τραπέζης, αλ
λά και δέν βλέπω προσεχή ή μελλοντικήν τήν απο
τελεσματικήν λΰσιν του ζητήματος των Νωπών 
Σταφυλών. Έφ’ δσον δέν μονοπωλειται το προϊόν 
εις ένα Όργανισμόν, θά έξακολουθή νά είναι υ
ποχείριον εις δλίγας χεΐρας Εβραίων καί Αιγυ
πτίων, θά εξακολουθούν μετ’ απληστίας νά ροφούν 
τον ωραϊόν του χυμόν, έργάται, μεταφορείς, λεμβού
χοι, καί ξέναι άκτοπλοϊκαί Έταιρεΐαι, καί άλλοι, 
πλήν τού δυστυχισμένου παραγωγού εις τον όποιον 
θά άπομείνη ή άλμύρα τού ίδρώτός του διά νά δρο
σίση τήν ξηραμένην γλώσσάν του.

ΕΜΜ. ΠΑΠΑΔΟΓΙΑΝΝΗΣ. Θεωρώ αναγκαίου 
νά εί'πω δτι ή Γενική Διοίκησις έχει τήν πληροφο
ρίαν εξ Ηρακλείου, δτι πρόκειται ή Αιγυπτιακή Κυ- 
βέρνησις νά έπιβάλη δασμούς εις τήν εισαγω
γήν, πράγμα τό όποιον τής έδωκεν αφορμήν νά 
άπευθυνθή εις τό Ύπουργεϊον τών Εξωτερικών 
καί νά ζητήση πληροφορία; από τον εν Καΐρφ Πρε
σβευτήν. Μάς έδόθη ή πληροφορία δτι δέν συμ
βαίνει τοιοΰτόν τι.

Γ. ΠΑΜΠΟΥΚΑΣ. Τό ζήτημα τών νωπών στα
φυλών άπησχόλησεν έξαιρετικώς τήν Κυβέρνησιν καί 
αντιμετωπίζει τούτο εκ τών πρώτων. Ή εξαγωγή 
τών σταφυλών μόλις προ διετίας—ασχέτως πρός 
τήν Αίγυπτον πού είναι παλαιοτέρα -έλαβεν έπέ- 
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κτασιν. Προηγουμένως δεν έξήγοντο νωπά σταφύ
λια, τουλάχιστον εις την Ευρώπην.

Ή πρώτη απόπειρα έγένετο το 1926, άλλ’ δ,τι έ- 
ξήχθη κατεστράφη διότι ή εξαγωγή ήτο ανοργάνω
τος.

Τό 1930 εϊχομεν τα αυτά αποτελέσματα. Το 1931 
έγένετο εξαγωγή εις Αυστρίαν και το 1932 ήτο το 
πρώτον ετο; πού εϊχομεν σοβαράν εξαγωγήν 1400 
τόννων εις τήν Ευρώπην.

Τό Κράτο; δεν έμεινεν αδιάφορου, τουναντίον 
μάλιστα, ήλθεν εις συνεννοήσεις με Τραπέζας και 
ίδρύθη εταιρεία ιδιωτικού μεν χαρακτήρος, άλλ’ εί
χε κΤι δημόσιον τοιοΰτον, με 5.000.000 δρ. κεφά
λαια, έξ ών τά 3.500.000 τής Αγροτικής Τραπέζης.

Ή εταιρεία εύρεν εν έμπόριον μή συστηματοποι
ημένου. Κατά τό πρώτου έτος τής συστάσεώς της 
δέυ ήσχολήθη μέ τήυ Αίγυπτου, άλλα με τήυ Βό
ρειον Ευρώπην, ϊδρυσεν εις Βιέννην έν είδος Πρα
κτορείου, έχρησιμοποίηΓ·ε τον Εμπορικόν ακόλου
θον τής Έλλην. Πρεσβείας και κατώρθωσε υά συ- 
στηματοποιήση τήν εξαγωγήν της. Τά 9)10 τών 
έξαχθεισών σταφυλών ήσαν σταφυλαϊ Κρητικοί.

Γ. ΒΑΡΟΥΧΑΣ. 48 Βαγόνια έξήγαγεν ή Κρήτη 
καί 117 ή Παλαιά 'Ελλάς.

Γ. ΠΑΜΠΟΥΚΑΣ. Εφέτος θά ξεύρετε δτι ή ε
ταιρεία νωπών σταφυλών έστράφη προς τήν Αίγυ
πτον. Λέν είναι δυνατόν νά ίδ^υθη γραφεϊον άφοΰ 
υπάρχει μία μεγάλη καί σοβαρά εταιρεία ή οποία 
ήλθεν εις σύμβασιν μέ σοβαρωτάτους εισαγωγείς τής 
Αίγυπτου διά νά άρχίση ή αποστολή σταφυλών. ΓΙι- 
στεύομεν δτι πρόκειται περί μελλοντικού πλούτου 
καί δτι ανοίγεται νέον στάδιον εισροής συναλλάγμα
τος. Τό νωπό σταφύλι, ή νωπή οπώρα καί τό λα- 
χανικό θά άποτελέσουν αντικείμενα εξαγωγής. Α
κόμη εϊμεθα εις τήν αρχήν, τό Κράτος δμως έλα- 
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βεν εξαιρετικά μέτρα διά νά προώθηση και βελ- 
τιώση την εξαγωγήν. Τουλάχιστον ως προς τάς με
ταφοράς τής ξηράς έχει 40 βαγόνια ψυγεία και 
διέθεσεν 2.000.000. δρ. διά νά φτιάση άλλα 20 
βαγόνια.

Συνεννοήθημεν με την Εταιρείαν νωπών στα- 
φυλών ή όποια έχει περί τά 6.000.000 ακαθάριστα 
κέρδη άναλόγως τοΰ συν)ματος, ένα αναλάβη νά έ- 
νοικιάση 3 βαποράκια ψυγεία τελευταίου τύπου. 
Διά την αποστολήν εις Αγγλίαν και Αίγυπτον, 
ώρισε prime 1.000.000. “Εδωσε 1 δραχμήν κατά 
κοίλο εις τήν σουλτανίνα, και 50 λεπτά εις τον έ- 
ξαγωγέα άλλων σταφυλών.

Έτακτοποίησε κατά τον καλλίτερον δυνατόν τρό
πον το ζήτημα τής συσκευασίας καί τοΰ ελέγχου τής 
εξαγωγής καί από τινων ήμερων εύρίσκεται εις ‘Η
ράκλειον ανώτερος υπάλληλος τοΰ 'Υπουργείου. Α
κόμη εϊμεθα εις τό άλφα. Πρέπει όλοι νά άγωνι- 
σθοΰμε καί πάσα κυβέρνησις θά άγωνισθή, διότι 
δ'ντως από τήν εξαγωγήν νωπών σταφυλώιν καί 
λαχανικών προσδοκάται εισροή συν)ματος τόση δση 
δέν μπορούμε νά φαντασθοΰμϊ.

Γ. ΒΑΡΟΥΧΑΣ. Νά κάμετε ένα πράγμα, Νά δώ- 
σητε τό δικαίωμα εις τήν σταφυλικήν επιτροπήν νά 
ρυθμίζη τήν εξαγωγήν. Πρό τινων ετών έπί Κυ- 
βερνήσεως Παπαναστασίου ήγωνίσθην νά τον πεί- 
σω νά δώση τό δικαίωμα αυτό εις τήν σταφυλικήν 
επιτροπήν καί δέν τό έδωσε διότι έλεγε οτι ήτο 
άνελεύθερον. Έπί τή βάσει δε τού νόμου, διακεκριμ- 
μένος Νομικός έγνωμάτευσεν δτι δέν έχομεν τό δι
καίωμα νά τούς τό άπαγορεύσωμεν. 'Η εξαγωγή τήν 
πρώτην ημέραν έφθασεν εις 15.000 καλάθ'α τήν άλ
λην ημέραν έφθασεν εις 3.000 διά τήν Αίγυπτον. Τό 
Ύπουργείον έχει νόμον διά τον κανονισμόν τών φορ
τοεκφορτωτικών, αλλά δέν υπάρχει αντιπρόσωπος τοΰ 
Γεωρ’Επιμελητηρίου εις τήν’Επιτροπήν καί έπήραν 1 
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δ·. εις το καλάθι. "Επειτα από σκοπού δεν έκβα- 
θύνεται το εσωτερικό λιμάνι τού Ηρακλείου διά 
να μη πλευρίζουν τα μικρά άτ)πλοια διότι αντι
δρούν δύο πρακτορεία τά οποία έχουν τις μαούνες. 
Κάτι τέτοια μικροζητήματα μπορείτε να τά λύσετε.

Γ. ΠΑΜΠΟΥΚΑΣ. Δεν έχω αρμοδιότητα είς το ζή- 
τημα πού εθίζατε. Είς το ζήτημα τής ρυθμίσεως των 
εξόδων πάλιν σείς δ διακριμμένος συνεταιριστής θά 
φθάσητε εις αποτέλεσμα διά ρυθμίσεως τής εξαγωγής. 
Το Κράτος δ,τι μπορεί να κάνη το κάνει, εάν θέλωμεν 
νά κάνωμεν εξαγωγήν πρέπει νά γίνη κατά τρόπον 
μονοπωλιακόν. Όφείλω νά δηλώσω δτι διαμαρτυρίαι 
καί παράπονα μάς έστάλησαν παρά των ελευθέριον 
αποστολέων οι όποιοι είναι καί αυτοί παραγωγοί καί 
δι’ αυτό έθεωρήθη ή αποστολή έργον άνελεύθερον. 
Φεύγοντας από τάς Αθήνας υπέγραψα έγγραφ ν 
διά τού οποίου συνιστάτο Επιτροπή από εμέ, τον 
αντιπρόσωπον τής εταιρείας σταφυλών καί κάποιον 
άλλον διά νά ρυθμίση τήν εξαγωγήν κατά ένα τρό
πον ως προς τον αριθμόν των βαγονίων. Νομίζω 
δτι δ τρόπος αυτός θά εύρεθή ώστε νά άναγγείλωμεν 
είς τον κόσμον δτι αυτήν τήν εβδομάδα θά πάνε 
είς τήν Βιένην δέκα λ.χ. βαγόνια. Για τήν Αίγυπτον 
ομολογώ δτι δεν αντιμετώπισα το ζήτημα. Νά σάς 
θέσωμεν είς έπαφήν. Ή πληροφορία μου είναι δτι 
ή εταιρεία θά άποστείλη εφέτος εις το εξωτερικόν.

Ή Βουλγαρία σχεδόν έχει μονοπωλήση τήν εξα
γωγήν τήν οποίαν κανονίζει διά τών μονοπωλείων 
εξαγωγής. Διότι το σταφύλι πού ύπόκειται τόσον ευ 
κολα εις τήν φθοράν, εάν ύπάγη λίγο περισσότερον 
σπάζει τάς τιμάς, παραμένει άπώλητον καί κατα
στρέφεται, διότι πάνε καί Βουλγαρικά σταφύλια 
Αυστριακά καί λοιπά. Επίσης έχει τάς δυσκολίας 
του το ζήτημα άπό άπόψεως ελευθερίας, διότι πιέ
ζει τούς μεμονωμένους παραγωγούς.

ΠΡΟΕΔΡΟΣ. Διά το ζήτημα τής προστασίας 
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των εσπεριδοειδών παρουσιάζεται ή πληρωμή τοΰ 
υπερβολικού ναύλου πού ζητούν αϊ άτμοπλοΐαι. 
Διότι ενώ παντού δ ναύλος εϊσπράττεται κατά κα- 
λάθιον, εδώ εϊσπράττεταικατά τόννον. Ενώ λοιπόν δ 
ναύλος είναι 200 δρ. κατάτόννον οταν εϊσπράττεται 
κατά καλάθιον ανέρχεται εις 800 δρ.

Τδ ζήτημα αύτό είσήχθη εις το συμβούλιου τής 
Εμπορικής Ναυτιλίας, άλλ’έπειδή δεν αντιπροσω
πεύονται οί παραγωγοί άπερρίφθη.

Ή συζήτησις κηρύσσεται περαιωμένη.
ΨΗΦΙΣΜΑ ΔΙΑ ΤΑ ΝΩΠΑ ΣΤΑΦΥΛΙΑ

Τό Συνέδριον άκούσαυ τών ρητόρων ψηφίζει:
1) Προτείνει τήν ϊδρυσιν αυτονόμου δργανισμοΰ 

νωπών οπωρών διά τήν Κρήτην προς ρύθμισιν επ’ 
ώφελεία τής παραγωγής καί τής Εθνικής Οικονο
μίας τής έμπορείας τών νωπών σταφυλών.

2) Τήν Ϊδρυσιν Γραφείου έν Αλεξάνδρειά διά τήν 
έξυπηρέτησιν τών νωπών καί ξηρών καρπών τής Έλ 
λάδος, διά τής απαλλαγής τούτων τών ενδιαμέσων 
εκμεταλλευτικών χειρών, και ενέργειαν προπαγάνδας 
πρός έπέκτακτασιν τής καταναλώσεως έν Αιγύπτιο.

3) Χορήγησιν τού δικαιώματος τής ρυθμίσεως τών 
εξαγωγών εΐς τάς Σταφυλικές Έπιτροπάς πρός ρύθ- 
μισιν τών εξαγωγών άναλόγως τών αναγκών τής 
καταναλώσεως.

4) Τόν υποβιβασμόν τών ναύλων και τών βαρυ- 
νόντων τάς νωπάς οπώρας φορτωεκφορτοτικών διο- 
ριζομένων αντιπροσώπων εις Λιμενικάς Έπιτροπάς 
ή Έπιτροπάς διατιμήσεων.

5) Τήν χρησιμοποίησιν ταχυπλόων καί ψυγείων 
Ελληνικών άτμοπλοίων.

6) Τήν πύκνωσιν τών θαλασσίων συγκοινωνιών.
7) Τήν αΰξησιν τού αριθμού τών βαγονίων διά τήν 

διά σιδηροδρόμου μεταφοράν τώνδπωρών είςΕΰρώπην.
8) Τήν μελέτην ύπό τού Κράτους εισαγωγής νέων 
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ποικιλιών νωπών σταφυλών και νέων συστημάτων 
συσκευασίας.

9)Τήν Ϊδρυσιν εν Κρήτη ψυγείων προς έξυπηρέ 
τησιν καί άλλων Γεωργικών καί κτηνοτροφικών 
προϊόντων.

10) Την ϊδρυσιν απολυμαντηρίου προς άπολύμαν- 
σιν τών κενών καλαθιών προς αποφυγήν μεταδό- 
σεως τής φυλλοξήρας.

11) Τήν συγχώνευσιν τών Επιτροπών Σταφυλικής 
καί Σταφιδικής εις μίαν αμπελουργικήν Επιτροπήν 
διά τον Νομόν Ηρακλείου, ήτις προικοδοτουμένη 
υπό του Κράτους να άναλάβη, ά) τήν έποπτείαν 
καί έλεγχον επί τής συλλογής, επεξεργασίας τών αμ
πελουργικών προϊόντων, β) τήν μελέτην τών αγορών 
καταναλώσεως καί έξευρεσιν νέων τοιούτων, τήν πα- 
ρακολούθησιν τών τιμών πωλήσεως, καί παντός μέ
τρου συντελεστικοΰ προαγωγής τής καταναλώσεως, γ) 
τήν κατασκευήν ύποστέγων έν Ήρακλείφ, δ) Τήν ϊ- 
δρυσιν τοΰ ψυγείου καί απολυμαντηρίου, ε) Τήν ρύ- 
θμισιν τών έξαγωγών, στ) Τήν απαλλαγήν τοΰ προϊόν
τος παντός δασμού καθώς καί ύπερωριών.

* *
ΠΡΟΕΔΡΟΣ. Ό κ. Μ. Παπαγιαννάκης Πρόεδρος 

τής Ενώσεως Κιτροπαραγωγών Κρήτης έχει τον 
λόγον επί τών πεπραγμένων τής Ενώσεως.

Μ. ΠΑΠΑΓΙΑΝΝΑΚΗΣ. Κύριοι Σύνεδροι.
Έθεωρήσαμεν καθήκον ήμών να έκθέσωμεν καί 

ενώπιον σας τάπεπραγμένα τοΰ’Οργανισμοΰ μας κα
θότι γνωρίζομεν δτι ή πρωτότυπος διά τήν χώραν 
μας μορφή του, ή αναγκαστική, είναι μέγας πει
ραματισμός καί διά τά λοιπά γεωργικά προϊόντα.

Κατά το έτος 1930 ό παραγωγός μας έβλεπε με 
απελπισίαν δτι μεταφέρων το προϊόν του δεν εϊσέ- 
πραττε παρά τού εμπορίου, όχι μόνον τον κόπον τής 
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καλλιεργείας, άλλ° ούτε το αγωγών του. Αί τιμαί 
των κίτρων έκυμαίνοντο άπό 1 δραχμήν εις 1.50 δρ. 
κατ’ δ^αν και άπερρίπτοντο εντελώς τα κίτρα τού 
μικρού μεγέθους. Αξιόπιστοι μάρτυρες τούτοι» είναι 
ολοι οι εν τη αιθούση παριστάμενοι κιτροπαραγω· 
γοί και ανακριβείς είναι αί σκοπίμως δοθεΐσαι πα
ρά τού κ. Κωνσταντινίδου βουλευτοΰ και εμπό
ρου πληροφορίαι δτι τό έμπόριον ήγόραζε πρός 
4 δρχ. Συγχρόνως δε τό γλίσχρον αυτό αντίτιμου, 
εις πλείστα διαμερίσματα, όχι μόνον δεν έμετρατο 
αμέσως, άλλ’ εξακολουθεί, ώς γνωρίζομεν, να οφεί
λεται ακόμη.

Ώς γενικώς παρετηρήθη εις τα μεταπολεμικά έ
τη, αί μικραί επιχειρήσεις ναυαγούν μη άντέχουσαι 
εις τάς διακυμάνσεις και εις τά απρόοπτα. Διά να 
άντεπεξέλθουν εις τούς κλυδωνισμούς τών ανωμά
λων τούτων εποχών, χρειάζονται ’Οργανισμοί οικο- 
νομικώς εύρωστοι, οιτινες να είναι δυνατόν να 
πα'αίουν έπιτυχώς καί να δύνανται νάγίνουν ρυθ- 
μισταί τής παγκοσμίου αγοράς.

Καί ημείς εϊχομεν τά κίτρα μας σκορπισμένα εις 
χεΐρας 60—70 εμπόρων καί κερδοσκόπων, έξ ών οί 
πλείστοι μοναδικόν κεφάλαιον είχον τό διατεθέν 
διά την αγοράν τών κίτρων. Πιεζόμενοι συνεπώς 
ούτοι άπό τάς διαφόρους ανάγκας των καί άπό 
την παγκόσμιον κρίσιν, έδημιούργησαν την άναφερ- 
θεΐσαν άνωτέρω άφόρητον κατάστασιν.

Συνέπεια ταύτη; ήτο καί ή πλημμελής συντήρη- 
σις, διότι έστοίχιζεν αϋτη διπλάσια καί άνωάφ’ δτι 
ή άγορά τού κίτρου.

Άπό τήν κατάστασιν ταύτην έγεννήθη ή "Ενφ- 
σις τών Κιτροπαραγωγών. Ή επαρχία Μυλοποτά- 
μου ήτις είχε χειααβθή περισσότερον οίασδήποτε 
άλλης λόγφ αφορίας ελαίου, άζητησίας χαρουπίου 
καί κίτρων, έπρωτοστάτησε καί διά ψηφισμάτων 



- 178 -

και συλλαλητηρίων ύπεδείχθη τη Σεβαστή Κυβερ
νήσει ή ανάγκη τής συστάσεως αναγκαστικού Συνε
ταιρισμού διά τα κίτρα και ή Κυβέρνησις μελετή- 
σασα το ζήτημα έμερίμνησε και έψηφίσθη δ Νό
μος 4878 τής 30ής Μαρτίου 1931.

Διά τού Νόμου τούτου άπαντες οί κιτροπαραγω- 
γοί τής Νήσου μας, 7,000 περίπου, ύπήχθησαν εις 
50 Συνδέσμους έξαρτωμένους από την "Ενωσιν Κι- 
τροπαραγωγών.

Τό νά έκθέσωμεν τάς δυσκολίας καθ’ ών είχε νά 
άντιπαλαίση δ Όργανισμός μας έως δτου δυνηθή 
νά λάβη μορφήν, τάς μεταγενεστέρας δυσκολίας 
έως οτου δυνηθή νά δργανωθή θά απαιτούσε μ ικρόν 
χρόνον. ’Αρκοΰμεθα νά σάς άναφέρωμεν δτι αν και 
ή "Ενωσις έλαβε τυπικήν ύπόστασιν κατά τάς άρ- 
χάς ’Ιουλίου 1931 ήδυνήθη νά λειτουργήση δμα- 
λώς καινά παραλάβη καί συσκευάση τά κίτρα τήςέσο- 
δείας 1931 τών οποίων ή συγκομιδή ήρξατο κατά 
τά μέσα Αύγουστου, με έλαχίστας ανωμαλίας.

Έφροντίσαμεν διά τήν έγκαιρον προμήθειαν τών 
υλικών συσκευασίας, διά τήν έξεύρεσιν τού προσω
πικού τού Γραφείου, διά τήν δργάνωσιν 35 Κέν
τρων παραλαβής καί συσκευασίας εις δλην τήν Νή
σον, διά τήν έξεύρεσιν καταλλήλιον ανταποκριτών 
διά τήν πώλησιν τού προϊόντος μας ως καί διά τήν 
λογιστικήν μας δργάνωσιν.

Ευθύς εξ αρχής έχωρίσαμεν τάς προσπαθείας μας 
ως ακολούθως:

ΕΛΑΤΤΩΣΙΣ ΕΞΟΔΩΝ ΣΥΣΚΕΥΑΣΙΑΣ.
Ή συγκεντρωμένη προμήθεια τών υλικών συ

σκευασίας, δουγών, σιδηρ οστεφάνων, μάς επίτρεψε 
νά έπιτύχωμεν τιμάς κατωτέρας τών έπιτυγχανομέ- 
νων παρά τού εμπορίου. Επίσης ή δλική ανάθεσις 
τής κατασκευής τών βαρελίων μας, ύπεβίβασε τό 
κόστος τών εργατικών. Έκ τής κατασκευής 10 000 
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βαρελίων κατά το πρώτον έτος εϊχομεν έξοικονομη- 
σιν περίπου 000.000 δρχ.

Επίσης έφροντίσαμεν καί μα; έχορηγήθη άτελώς 
άλας 62 1)2 κοιλά κατά βαρέλιον, το οποίον μας έ- 
στοίχιζε 50 λεπτά το χιλιόγραμμον έναντι 2.10 καί 
2.40. Συνεπώς εϊχομεν έλάττωσιν κόστους περίπου 
100 δρ. κατά βαρέλιον καί έξοικονομήσαμεν έπί 16 
000 βαρελίων τών δυο εσοδειών 1931 και 1932 δρ. 
1.600.000.

Άνεθέσαμεν την συσκευασίαν έργολαβικώς εις 
τιμάς συμφεροΰσας, λόγφ επίσης τής συγκεντρω
μένης εργασίας καί ύπολογίζομεν οτι εκ ταύτης 
εϊχομεν τουλάχιστον 500.000 έως 600.000 δραχ. 
διαφοράν.

Διά τής Ένώσεως επίσης κατηργήθησαν αί με- 
σάζουσαι χείρες τών μεταπραττών καί μεσιτών, καί 
έπετευχθη μία οικονομία υπέρ του παραγωγού 50 
λεπτών κατ’ οκαν.

Εκεί δπου λόγφ τών μακρυνών αποστάσεων 
ίδρύθησαν κέντρα παραλαβής, ή μεταφορά έκ τοτί- 
των προς τά Κέντρα συσκευασίας έγένετο διά μειο
δοσίας καί έπετευχθη έξοικονόμησις, λόγφ πάλιν 
τής συγκεντρωμένης έργασίας, 15 λεπτών κατ° δ- 
κάν κίτρου.

Ύπολογίζομεν γενικώς την έξοικονόμησιν έκ τής 
έλαττώσεως τών εξόδων συσκευασίας,άλατος, μεταφο
ράς καί καταργήσεως μεσιτών, περίπου δραχ. 1.60 
κατ’ δκάν κίτρου. Συνεπώς ή έξοικονόμησις την ο
ποίαν έχομεν έκ τών δυο έσοδειών αϊτινες ανήλικον 
εις τά 3 έκατομ. οκάδες υπέρ τού παραγωγού ανέρ
χεται εις δρ. 4.800.000.

ΕΛΑΤΤΩΣΙΣ ΓΕΝΙΚΩΝ ΕΞΟ ΙΩΝ
Ή συγκέντρωσις τής δλης έργασίας τών κίτρων 

είς έν Γραφειον, έπέφερε καί έλάττωσιν τών εξό
δων ως προς τδ κεφάλαιον τούτο.
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Διά την εργασίαν τών κίτρων άπησχόλει το Έμ- 
πόριον τριπλάσιον τουλάχιστον προσωπικόν και 
αι αξιώσεις τών Διευθυνόντων τάς επιχειρήσεις ή- 
σαν πολλαπλάσιοι ασφαλώς τοΰ μοναδικού μισθού 
Διευθυντού δστις πληρώνεται παρ’ ημών. Συγχρό
νως ή σταθερότης τών τιμών μας και ή ελλειψις 
συναγωνισμού έπέτρεψε την έλάττωσιν τών τη
λεγραφικών εξόδων σοβαρώς. Ύπολογίζομεν γενι
κώς δτι ή έξοικονόμησις ήτις έπετεύχθη εκ τοΰ κε
φαλαίου τούτου ήτο τουλάχιστον 20—30 λεπτά 
κατ’ δκάν κίτρου. ’Ήτοι εϊχομεν έξοικονόμησιν επί 
τών δύο εσοδειών κατά μέσον δρον δρχ. 750.000 
καί δεν πρέπει να παροραθή δτι ή "Ενωσις είναι 
υποχρεωμένη νά έχη πλήρη τα δικαιολογητικά διά 
κάθε πληρωμήν καί νά κράτη Ιδιαιτέραν μερίδα εις 
έκαστον εκ τών 7000 παραγωγών της.

ΕΛΑΤΤΩΣΙΣ ΕΞΟΔΩΝ ΑΠΟΣΤΟΛΗΣ
Τό κονδύλιον τούτο άποτελούμενον εκ τού εξόδου 

τού ναύλου καί τής ασφαλείας άπησχόλησεν ημάς 
εντελώς Ιδιαιτέρως. "Οταν ήρξατο λειτουργούσα ή 
"Ενωσις οί ναύλοι τών κίτρων έκυμαίνοντο περί τά 
10 δολλάρια. Κατά τούς πρώτους 16 μήνας έκ τής 
Ιδρύσεώς μας ελάχιστα ποσά εϊχομεν πρός φόρ- 
τωσιν.

Ή μετά τών ’Ιταλών σύμβασις μάς ύπεχρέου εις 
τήν διατήρησιν υψηλών επιπέδων τιμών, ενώ εξ αν
τιθέτου τά τεράστια παλαιά αποθέματα κίτρων ά- 
τινα ύπήρχον εις χεϊρας τού εμπορίου προσεφέρον- 
το εις χαμηλάς τιμάς.

"Οταν ή μετά τών ’Ιταλών σύμβασις ήτόνισε καί 
έκρίθη συγχρόνως, λόγω τής έλαττώσεως τών απο
θεμάτων, δτι ή στιγμή τών πωλήσεων έπήλθεν, ή 
“Ενωσις ύπεβίβασε τάς τιμάς της εις τά δυνατά 
αγοραστικά επίπεδα καί συγχρόνως έπελήφθη τοΰ 
κονδυλίου τών εξόδων αποστολής. Κατά τήν επα- 
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χήν εκείνην οί ναύλοι ήσαν δολλάρια 7 30 κατά 
τόννον καί συγχρόνως ήξιούτο ή πληρωμή έπί τοΰ 
πραγματικού βάρους, ώστε ό ναύλος άνεβιβάζετο 
εις τα δολλάρια 7.70 κατά τόννον.

Ό ’Οργανισμός μας επέτυχε διά τής σνγκεν 
τρωμένως προαφερομίνης έργααΐας την έλάτ- 
τωσιν των ναύλων εις το επίπεδον τών δολλαρί- 
ων 5,70 με βάρος συμβατικόν. Συνεπώς έπί 3000 
μικτών τόννων οϊτινες φορτωθήσονται μέχρι τής 
31ης προσεχούς Δεκεμβρίου ή "Ενωσις είχε δια
φοράν δολλαρίων 6.000 ήτοι δρ. 1.000.000 περίπου.

Συγχρόνως έπετύχομεν έκπτωσιν έπι τών ασφα
λίστρων 22.50 τοις εκατόν ήτοι εϊχομεν καί εντεύ
θεν μικράν διαφοράν έκ 30.000 δρσχ.

Ό Οργανισμός μας συνεπώς ήδυνήθη να έξοικο- 
νομήση έκ ιών άνω κονδυλίων υπέρ τού παραγω
γού περί ιάς δραχ. 2,30—2,50 κατ’ δκάν κίτρου.

ΤΕΧΝΙΚΟΝ ΜΕΡΟΣ. Ή συσκευασία υπό τής 
Ένώσεως έγένετο συμφό>νως με τήν υπό τού Εμ
πορίου καθιερωμένην μέθοδον. Έφηρμόσθη δμως 
αύτη έπιμελώς ώστε γενικώς ή ποιότης τοΰ συσκευα
σμένου ’καρπού έβελτιώθη καί επί αποστολών μας 
8000 βαρελίων περίπου ούδέν παράπονον εϊχομεν 
περί τής ποιότητος, γενικώς δέ όλοι οί αγοραστοί 
μας έμειναν ευχαριστημένοι έκ τών αποστολών μας.

Τό έμπόριον ενθυμείται δτι σπανία ήτο ή περί- 
πτωσις δπου καιεβάλλετο εις τούτο τό 10 ο)ο τής α
ξίας τού εμπορεύματος τούτου τό πληρωνόμενον 
μετά τήν έπιθεώρησιν τής ποιότητας.

ΕΜΠΟΡΙΚΟΝ ΜΕΡΟΣ. ‘Η Ένωσις ούσιαστικώς 
ήρξατο πωλοΰσα κατά τάς άρχάς Νοεμβρίου 1932. 
Τότε αί τιμαί της ήχθησαν είς τά δυνατά αγοραστι
κά επίπεδα. Έκ τής έποχής αυτής μέχρι σήμερον, 
τό σύνολον τών’πωλήσεων άνήλθεν εις 2.300 τόν- 
νους περίπου, ήτοι έπωλήσαμεν εντός 9μήνου 350 
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περίπου τόννους περιπλέον τών δσων επώλησε το 
έμπόριον κατά το 12μηνον διάστημα από 1ης Όκ- 
τωβρίου 1931 μέχρι 30ής Σεπτεμβρίου 1932, κα
θότι αί έξαγωγαί του διαστήματος τούτου άνήλθον εις 
1950 τόννους.

Καί μόνον το σημεϊον τούτο δεικνύει την προσ
πάθειαν τής Ένώσεως.

Εϊσηγάγομεν το κίτρον μας εις τάς αγοράς Η
νωμένων Πολιτειών καί Καναδά, με πωλήσεις γύ
ρω τών 500 τόννων, οπου το έμπόριον ούδέν έπώ- 
λει εις το παρελθόν, έλπίζομεν δε μελλοντικώς να 
διαθέσωμεν σοβαρότερα ποσά.

Την ευχέρειαν να είσαχθώμεν εις τάς νέας ταύτας 
αγοράς μας έδωκεν ή συγκέντρωσις δλων των κίτρων 
εις χεΐράς μας, ήτις μάς επέτρεψε την επιλογήν τοΰ 
σχήματος καί τοΰ μεγέθους τοΰ προτιμωμένου εις 
τάς χώρας ταύτας.

Εκ τής αυτής αιτίας ήτο ωσαύτως δυνατόν εις 
ημάς νά ύποβιβάσωμεν κατά τι τάς τιμάς μας δτε 
ένομίζαμεν τούτο σκόπιμον διά νά δελεάσωμεν τούς 
νέους αγοραστός.

Εις τοιαύτας θυσίας εις βάρος τοΰ κέρδους του, 
το έμπόριον δεν είναι σύνηθες νά άχθή ως ενδια
φερόμενον διά το άμεσον αποτέλεσμα.

“Αν καί υπήρξε στιγμή, κατά τάς άρχάς τοΰ τρέ
χοντος έτους, καθ’ ήν ή "Ενωσις είχεν εις χεΐράς της 
16.OCX) βαρέλια κίτρα, ποσόν κολοσιαΐον έν σχέσει 
με τό προϊόν τούτο, καί τό έμπόριον περί τά 4.000 
βαρέλια παλαιών κίτρων, ήδυνήθη διά τής ρυΰμί- 
σβ»ς τής προαγοράς νά συγκρατήση τάς τιμάς 
εις τά επίπεδα τά όποια έκρινεν δτι ή κατανάλωσις 
δύναται νά πληρώση καί άτινα εΰρισκε ικανοποιούν- 
τα τά μέλη της.

Εάν εις άλλο προϊόν δ αναγκαστικός Συνεταιρι
σμός δύναται τά έπιφέρη αγαθά αποτελέσματα, διά 
τό είδος μας τά κίτρα, είναι ή επιβεβλημένη μορφή.
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Όταν έλθη ή εποχή τής συγκομιδής, τό κίτρον έ- 

χον ανάγκην αμέσου συσκευασίας δέν δύναται να 
συγκρατηθή ύπό τού παραγωγού, πρέπει να πωληθή 
αμέσως καί έξ αντιθέτου ο άγοράσας έμπορος, δέν 
δύναται να έχη άμεσον τοποθέτησιν, θά παρέλθη 
τουλάχιστον εν έξάμηνον καί συχνάκις διετία έως δ- 
του επιτυχή την πώλησίν του.

Αί έπιμελώς τηρηθεϊσαι στατιστικαί ενός 18μήνου 
μάς δεικνύουν οτι ή μηνιαία άπορρόφησις παρά τής 
καταναλώσεως ποικίλλει από 100—250 τόννους κί
τρων. Απαιτείται συνεπώς μέγα κεφάλαιον διά τήν 
αγοράν τοΰ κίτρου καί διά τά έξοδα τής συσκευασί
ας του, κεφάλαιον το οποίον επί πολλούς μήνας θά 
μείνη νεκρόν.

Ένεκα τούτου εις το παρελθόν το είδος μας δέν 
ένδιέφερε κυρίως τό έμπόριον, αλλά τήν κερδο
σκοπίαν.

Υπό τής Ένώσεως των Κιτροπαραγωγών Κρή
της έπραγματοποιήθησαν τά ύπό τής συνεταιριστικής 
όργανώσεως προσδοκώμενα αποτελέσματα.

ΕΠΕΤΕΓΧΘΗ 1) ή κατάργησις ιών μεσαζόντων. 
Όλόκληρος ή ποσότης των 2300 τόννων οΰς έπω- 
λήσαμεν διετέθη παρ’ ημών εις τό εξωτερικόν απ’ ευ
θείας, καί μόνον 30 τόννους κατά τήν έναρξιν των 
πωλήσεων μας διεθέσαμεν διά τοΰ έπιτοπίου εμ
πορίου.

2) 'Η έλάττωσις των εξόδων συσκευασίας.
3) "Η έλάττωσις τών εξόδων αποστολής.
4) 'Η ΰποβίβασις τών γενικών εξόδων καί κατέστη 

τούτο δυνατόν διά τής συγκεντρωμένης εργασίας.
Διά τής αναγκαστικής δέ μορφής τής Ένώσεως 

ήτις έδωκεν είς τήν κατοχήν μας τήν δλην ποσότη
τα τών κίτρων Κρήτης, ήδυνήθημεν 1) νά ρυθμίσω- 
μεν τήν προσφοράν άναλόγως μέ τήν ζήτησιν καί 
2) νά έφοδιάσωμεν δύστροπους αγοράς μέ τήν ύπ’ 
αυτών ζητουμένην ποιότητα. Έπεδιώχθη καί έπε-
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τευχθη συγχρόνως διά τής επιμελούς συιτηρήσεως 
ή βελτίωσις τής ποιότητος.

Αποτέλεσμα τής δλης μας πολιτείας είναι δτι 
ηδυνηθημεν και έπληρώσαμεν μέχρι σήμερον προ
καταβολήν διά τά κίτρα εσοδείας 1931 δραχαάς 4 
κατ οκάν και έλπιζομεν να δώσωμεν εισέτι περί το 
δίδραχμον. Διά τά κίτρα εσοδείας 1932 δρ. 4.50 κατ’ 
οκάν και ελπιζομεν να δώσωμεν εισέτι περί τάς 
3 δραχαάς ήτοι περ'ι τάς 7.50 δρ. έν συνόλφ, καί 
επ’ αυτού άνεφέρθη σκοπίμως ύπό τού κ. Κων- 
σταντιι ίδη δτι έπληρώθησαν τά κίτρα προς δρ/. 
4 τής εσοδείας 1931 καί 4,50 τής εσοδείας 1932 
ενώ τά ποσά ταύτα αντιπροσωπεύουν μόνον προ- 
κα5α^ο^ν’ ^ $ε εκκαθάρισις δπως άναφέρομεν 
καί ανωτέρω θά κυμανθή εις τάς 6 δραχ. διά το 
1931 καί εις τάς 7.50 διά το έτος 1932.

Εις Νάξον καί Διακοφτό δπου τά κίτρα ήγο- 
ράσθησαν παρά τού εμπορίου, έπληρώθησαν μόνον 
προς 2.50 δρ. καί εις Ιταλίαν 5 έλληνικάς δραχ- 
μάς. κατά μέσον όρον. Εφέτος δέ προαγοράζεται 
έν Ιταλία προς 3.50 δραχμ. μόνον, κατά έπίσημον 
βεβαίωσών τής ελληνικής πρεσβείας Ρώμης.

Εις τον τραχυν άγώνά μας τής διετίας αρωγούς 
καί παραστάτας ειχομεν τά Υποκαταστήματα τής 
Αγροτικής Γραπέζης, τάς έποπτείας καί την έπιθεώ- 

ρησιν Συνεταιρισμών, τον κυβερνητικόν επίτροπον 
καί ή οικονομική ένίσχυσις τού Όργανισμού μας 
παρά, τού Κεντρικού τής Αγροτικής, ήτο ή βάσις 
των έπιτευχθέντων αποτελεσμάτων.

Επαλαισαμεν καί παλαίομεν, υπονομευόμενοι 
ποικιλλοτρόπως άνευ επιλογής μέσων. Διότι εις ήμάς 
έλαχεν δ κλήρος νά εϊμεθα ο στόχος τής πολεμι- 
κης αντιδράσεως τών αντίθετα έχόντων συμφέ
ροντα, οιτινες πληττοντες καί ύπονομεύοντες 
ημάς επιδιώκουν νά καταβαραθρώσουν τήν καθη
μερινώς άλματωδώς προχωρούσαν έν τή νήσφ μας
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συναιτεριστικήν άντίληψιν. ’Έχοντες δμως ως σκο
πόν μας το συμφέρον μόνον τού παραγωγού μας 
έλπίζομεν δτι ή επιτυχία θά στεφανώνη και εις 
το μέλλον τβ έργον μας.

Είς τό αημεΐον τούτο λύεται ή αυνεδρίαιις.

Τρίτη 8 Αύγούστου 1933
ώρα 9 π.μ. Άρχεται ή Συνεάρίαοις. 

ΑΝ.ΛΕΟΝΑΡΔΟΣ (Γερουσιαστής). Κύριοι Σύνεδροι, 
με συγχωρειτε παρά πολύ διότι λαμβάνω τον λόγον 
προ τής ήμερησίας διατάξεως. Έθεώρησα καθήκον 
μου να δικαιολογηθώ διά την επί διήμερον απουσίαν 
μου. Λόγφ κωλύματος δεν ήδυνήθην ν’ αναχωρήσω 
την Παρασκευήν το εσπέρας, επειδή δε εν τφ μεταξύ 
δέν ύπήρχεν άλλο άτμόπλοιον,άφίχθην μόλις σήμερον. 
Υπόσχομαι νά παρακολουθήσω το έργον σας, το 
όποιον είδα καί είς τάς εφημερίδας ως καί την έκτέ- 
λεσι ν των πορισμάτων του Συνεδρίου. Μετ’ εύχαρι- 
στήσεως έμαθα ό'τι αί έργασίαι των δύο ήμερων διε- 
ζήχθησαν όμαλώς, ήρέμως καί μετ’άντικειμενικότητος 
η οποία χαρακτηρίζει πάντοτε τούς Κρήτας. Επίσης 
πληροφορούμαι δτι ή κατάστασις των γεωργών, εν 
Κρήτη έξαιρετικώς, είνε κάπως καλλιτέρα. από την 
άλλην Ελλάδα. Τούτο σημαίνει δτι τά πορίσματα θά 
συνταχθούν μετά μεγαλυτέρας ηρεμίας, ώστε νά χρη
σιμοποιηθούν ως παράδειγμα διά την λοιπήν Ελ
λάδα. Εύχομαι δπω; τό Συνέδριον έπιτύχη τούς σκο
πούς τούς οποίους επιδιώκει.

Γ. ΠΑΜΠΟΥΚΑΣ. Κύριοι Σύνεδροι, θά ήθελα 
προ τής ήμερησίας διατάξεως, ως προϊστάμενος τών 
υπηρεσιών τού Υπουργείου Γεωργίας, νά εϊπω δ- 
λίγας λέξεις διά τήν δράσίν τών γεωπόνων μας καί 
έν γένει διά τήν δράσιν τών γεωργικών υπηρεσιών 
εν τή νήσφ Κρήτη.

Διεπιστώθη κατά τήν συζήτησιν τών δύο αυτών 
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ήμερων δτι εν τη νήσφ βασιλεύει Γεωργική άνθησις 
τοιαύτη, οία δεν απαντάται εις τας λοιπάς επαρχίας 
τής Ελλάδος. Λειτουργούσι εν Κρήτη δύο Γεωργικοί 
Σχολαί, δυνάμεναι νά δνομασθούν πρότυποι, από τάς 
οποίας εξέρχονται καθ’ έτος άγροτόπαιδες μεταλαμ- 
παδεύοντες τα φώτα τής Γεωργικής επιστήμης εις 
τα μικρότερα χωρία τής'Ελλάδος. Λειτουργούν άφθο
να κατ’ αριθμόν καί σπουδαία κατ’ αποστολήν τυ
ροκομεία διά των οποίων έπετεύχθη ή βελτίωσις τής 
παραγωγής τυρού και ή αύξησις τού Εθνικού τού
του εισοδήματος. Διεπιστώθη δτι λειτουργεί άριστος 
Φυτοπαθολογικός Σταθμός έν Ήρακλείφ, δ οποίος 
άσχολεϊται μέ τήν έρευναντών ασθενειών καιτήν έφαρ 
μογήν μεθόδων διά τήν καταπολέμησίν των.Διεπιστώ 
θη δτι καταπολεμείται δ δάκος κατ’ επιστημονικόν 
τρόπον καί εφαρμόζεται ή τεχνική τών κλαδευμάτων.

Διεπιστώθη δτι ή συσκευασία τών νωπών σταφυ- 
λών καί τών λοιπών οπωρών έχει πολύ βελτιωθή καί 
διαρκώς αυξάνεται ή εξαγωγή, καί καταλαμβάνονται 
ημέρα τή ημέρα αί ξέναι άγοραί. "Ότι ή Μεσσαρά 
κατέστη δ σιτοβολών τής Κρήτης, δτι το Ηράκλειον 
πλέει εις τον πλούτον τον προερχόμενον εκ τών προϊ
όντων του.

Διεπιστώθη τέλος δτι ή συνεταιριστική κίνησις εις 
τήν νήσον ύπερέβη εις έντασιν κάθε άλλο μέρος τής 
Ελλάδος. Διεπιστώθη δτι ελαιουργεία ιδρύονται εκ 
τών πόρων τών Γεωργ. Ταμείων, καί οινοποιεία 
ίδρύθησαν διά διαθέσεως 4.000.000 έκ τών εσόδων 
αυτών καί έβελτιώθη έπαισθητώς ή ποιότης τού οί
νου. Άναμφισβητήτως δλα αυτά οφείλονται εις τήν 
ζωτικότητα καί νοημοσύνην τού Κρητικού Λαού, αλ
λά δέν δυνάμεθα νά παραγνωρίσωμεν δτι μεγάλου 
ποσοστού δικαιούνται αί γεωπονικαί μας ύπηρεσίαι. 
Νομίζω δτι Συνέδριον αγροτικόν τό δποϊον εκπρο
σωπεί τήν αγροτικήν ψυχήν ή δποία πλησιέστερον 
παντός άλλου εύρίσκεται προς τόν γεωπόνον, πρέπει 
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ν’ άναγνωρίση τούτο. Εισηγούμαι λοιπόν εις το 
Συνέδριον δπως διαπίστωσή ή συμβολή του γεωπό
νου εις την έπαύξησιν τής Κρητικής παραγωγής 
και την αΰξησιν τής ευημερίας του Κρητικού Λαού.

ΛΡ. ΣΙΔΕΡΗΣ. Νομίζω ότι ουδέποτε ήμφεσβητή- 
θη ή δράσις των γεωπονικών μας υπηρεσιών. Ημείς 
κατηγορούμεν το κράτος διά την άσκηθεΐσαν πολιτι
κήν διότι φέρει τούς γεωπόνους μας εις μαρτυρικήν 
θέσιν, δταν -εκτοπίζει τούτους εις άλλα έργα. Δέν 
υπάρχει αμφιβολία δτι αν υπάρχη συνεταιριστική ιδέα 
οφείλεται εις τήν ιεραποστολικήν δράσιν τών γεω
πόνων. Ευχή τού Συνεδρίου μας, είναι να δώση εις 
τούς γεωπόνους τούς δργώντας προς δράσιν άπαντα 
τ’ άπαιτούμενα εφόδια.

ΤΑΝΟΥΛΑΣ (βουλευτής Χαλκιδικής). Κύριοι Αν
τιπρόσωποι, ή καθυστέρησίς μου οφείλεται, άφ’ ενός 
μεν εις τήν έλλείψιν τακτικής συγκοινωνίας, καί άφ’ 
ετέρου διότι έλαβον γνωσιν, ολίγον αργά τής συγκλή- 
σεως τού παρόντος συνεδρίου. Όπωσδήποτε, έστω 
αργά, αφίχθην σήμερον, καί θά επιθυμούσα νά 
σάς απασχολήσω με δλίγας λέξεις. Θεωρώ εαυτόν ευ
τυχή πού βρίσκομαι εις τό Α'. Παγκρήτιον Γεωργο- 
συνεταιριστικόν Συνέδριον,ακόμη δέ εύτυχέστερον διότι 
καί άπό τάς εφημερίδας, καί απ’ δσα ήκουσα, άντελή- 
φθην δτι ή πρόοδος τών εργασιών τού Συνεδρίου 
καί ή άντικειμενεκή έξέτασις τών ζητημάτων έγγυά- 
ται τήν επιτυχίαν τών δρθών καί αντικειμενικών πο
ρισμάτων.

Αντιπρόσωπος τού Αγροτικού κόσμου τής Βορεί
ου Ελλάδος, σάς φέρω τον εγκάρδιον χαιρετισμόν τών 
αγροτών τής Μακεδονίας. Εκεί μεγάλη γίνεται πρό 
πολλού ζύμωσις διά τα γεωργικά ζητήματα, καί ίσως 
ή Κρήτη εις τήν ομαδικήν αυτήν έρευναν νά φαίνε
ται καθυστερημένη, προωδιυμένη δμως πραγματικά 
στην εφαρμογήν τών τεχνικών μέσων καί αύτό μέ έν-
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θουσιάζει εξαιρετικά, διότι οΐ Γεωργοί τής Κρήτης 
έφθασαν είς το εύχάριστον σημεϊον νά ασχολούνται 
εις την προοδευτικωτέραν δργάνωσιν τής παραγωγής 
καί βελτίωσιν των συνθηκών διαβιώσεως. Αυτό δει
κνύει ότι δέν σάς απασχολεί ίσως το κοινωνικόν ζή
τημα πίού απασχολεί τούς λοιπούς άγρότας τής λοι
πής Ελλάδος. Τούς απασχολεί το ζήτημα τού ψωμιοΰ. 
Υπάρχει μία πρωτοφανής φτώχεια καί πείνα, θά α
κούσετε κραυγές γοερές των σκλάβων αγροτών. Α
κριβώς ημείς δέν είμεθα τίποτα άλλο παρά τα προϊ
όντα του αγροτικού κινήματος το οποίον καί μέχρις 
έδώ έχει φθάση καί διαδοθή. Εγώ είμαι βουλευτής 
τού Αγροτικού Κόμματος, τό όποιον δυστυχώς είναι 
διεσπασμένον,—ούτε καν σάς ενδιαφέρουν οΐ λόγοι τής 
διαστάσεώς του. Εκείνο πού έχω να σάς εϊπω καί νά 
τονίσω καί μη μέ παραξηγείτε, είναι τούτο. Όσασ- 
δήποτε μελετάς αντικειμενικός καί αν κάμετε, όσον- 
δήποτε σοφά καί αν είναι τά συμπεράσματά σας, δέν 
μπορείτε νά περιμένετε τήν έπίλυσιν των ζητημά
των σαςδπως σείς τά άντιλαμβάνεσθε διότι πίσω 
άτό ία πράγματα υπάρχει μία δύναμις ή οποία διευ- 
θύ>ει τά πάντα. ’Ήκουσα μέ εύχαρίστησιν ότι εις τό 
Σιηέδριον αυτό δέν τολμά κανείς νά όμιλήση περί 
πολιτικής. Πολύ σωστά καί ορθά, διότι είς τά συνέ
δρια τά επαγγελματικά, πράγματι δέν μπορούν νά 
συζητούνται πολιτικά ζητήματα. 'Υπάρχει όμως μία 
πραγματικότης αλάνθαστος πίσω από τά οικονομικά 
ζητήματα, υπάρχει μία πολιτική πού θά άπευθυνθήτε. 
Μή θέλετε νά κρυβήτε πίσω από τά δάκτυλά σας. 
Εκείνη δίδει τον ρυθμόν είς τήν ζωήν. Όσονδήπο- 
τε δίκαιον καί αν έχετε, δέν μπορείτε νάπεριμένετε 
τίποτε, ούτε ότι είναι δυνατόν νά επιλυθούν τά ζητή- 
μά σας καί νά γίνουν Νόμοι, διότι τά συμφέροντα 
τών αγροτών, τής αγροτικής τάξεως, είς τον γενικόν 
κορβανάν, αντιμετωπίζουν τά συμφέροντα άλλων τά
ξεων προνομιούχων, πού διευθύνουν καί -κυβερνούν,
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άδιάφορον με ποιον πολίτικόν κόμμα. 'Επομένως αί 
Αγροτικοί τάξεις οφείλουν να καταλάβουν δτι τα ζη
τήματα πού τάςάπασχολούν δεν είναι ζήτηματα διαφό
ρων κομμάτων, άλλα ζητήματα συστήματος.

Προηγουμένως ήκουσα κάποιον να δυσφορή για τά 
λιπάσματα τα όποια ευτυχώς χρησιμοποιεί ή νήσος σας 
διότι εις την άλλην Ελλάδα δεν έχουν τά μέσα για να 
τα αγοράσουν.

ΠΡΟΕΔΡΟΣ.Επιφυλάξατε τάς κρίσεις διά το δέμα.
ΤΑΝΟΥΛΑΣ. Σάς τα φέρω δε ως παράδειγμα 

διά νά δικαιολογήσω έκεϊνα πού σάς είπα.
Εάν δε ξέρατε πώς διατηρείται αυτή ή Εταιρεία 

και πώς συντηρεί ο Ελληνικός λαός μέ τό αί 
μά του την βιομηχανίαν αυτήν, όπως καί τόσας άλλας, 
ασφαλώς δ κ. Πρόεδρος δεν θά μέ διέκοπτε. Διότι 
πρέπει νά ξέρετε δλοι δτι ή Εταιρεία ζή εις βάρος 
τοΰ ίδρώτος του αγροτικού λαού, ζή δε ακόμη καί 
εις βάρος τής αγροτικής προόδου, διότι τά λιπάσμα
τα από 150 δρ. έχουν άλλα 200 καί άλλα 300 δρ. καί 
έτσι τό πτωχόν βαλάντιον τοΰ χωρικού δέν τού επι
τρέπει νά τά χρησιμοποιήση. Αλλά δέν θά ξέρετε ε
πίσης, δτι τάς πρώτας υλας πού παρέχουν ώρισμένα 
μεταλλεία τής Χαλκιδικής, αν τάς βγάζαμε εις τό ε
ξωτερικόν, θά μπάζαμε περισσότερον συνάλλαγμα καί 
θά είχαμε κέδρος. 'Ως έπιχείρησις ή εταιρεία αυτή είνε 
χρεωκοπημένη. Γεννάται δθεν τό έρώτημα: Γιατί νά 
συντηρείται; Διότι πίσω από τήν έπιχείρησιν αυτήν ή 
οποία λέγεται Εθνική βιομηχανία, κρύβονται άλλοι 
επιχειρήσεις, άλλαι βιομηχανίας (οινοποιεία κ.λ.π.) 
αί δποΐαι αποκομίζουν κέρδη καί διότι φέρεται αυτή 
ως Εθνική καί δικαιολογείται τό Κράτος νά τής δί- 
δη δάνεια 600000 λιρών μέ εύθηνόν τόκον από τον 
ιδρώτα τοΰ λαού, ενώ δ αγρότης γιά νά κάμη δάνειον 
άπο τήν αγροτικήν Τράπεζαν πρέπει νά ένεχυριάση 
καί τον εαυτόν του ακόμη.
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Σάς φέρω το μικρόν αυτό παράδειγμα διά να σάς 

εί'πω δτι έκεϊνοι πού διευθύνουν την τάξιν τών έργα· 
ζομένων ανθρώπων είναι εκείνοι πού κατέχουν την ε
ξουσίαν. 'Ας λέγεται δα είναι εκπρόσωπου τοΰ λαού. 
Εινε εκπρόσωποι τής μεγάλης κεφαλαιοκρατίας. Γι’ 
αυτό το Αγροτικόν Κόμμα ως Κόμμα τοΰ έργ'αζομέ- 
νου λαού, ως Κόμμα τοΰ σκλάβου λαοΰ, διεκήρυξε 
την έθνικοποίησιν τών κλάδων αυτών....(Διακοπαί καί 
θόρυβος).

ΤΑΝΟΥΛΑΣ. Λυπούμαι πολύ, είμαι βουλευτής.. 
Θάέ'λεγα ακριβώς εκείνα πού ως βουλευτής τοΰ Α
γροτικού Κόμματος...

ΠΡΟΕΔΡΟΣ. Είσθε εκτός τοΰ θέματος. Διακόπτε
ται ή συνεδρίασις. (Αποχωρεί τής θέσεώς του.)

ΑΝ. ΛΕΟΝΑΡΔΟΣ. Αυτήν τήν στιγμήν πληρο
φορούμαι από τόν κ.Δεκάζον δα έλήφθη χθες άπόφα- 
σις να μή γίνωνται πολιτικοί συζητήσεις. Δέν θά τό 
ήξερεν ό κ. Τανούλας καί παρεσύρθη...

Ό κ. Γ.Παμπούκας διαμαρτύρεται διά τάς φράσεις 
τοΰ κ. Τανούλα.

Επαναλαμβανόμενης τής Ευνεδριάσεως συνε
χίζω ό κ. Τανούλας.

ΤΑΝΟΥΛΑΣ. Όφείλω νά δώσω μερικάς εξηγήσεις, 
διότι άδικαιολογήτως διεμαρτυρήθη ό κ. Γεν. Γραμ- 
ματεύς τοΰ Υπουργείου Γεωργίας. Εγώ είμαι βου
λευτής κόμματος πολιτικού, δέν είμαι αντιπρόσωπος, 
ούτε των Γ. Επιμελητηρίων, ούτε επαγγελματικών 
γεωργικών οργανώσεων. Επομένως φυσικόν ήτο ιό 
εϊπω γενικώς καί άορίστως, τάς αντιλήψεις καί τάς 
κομματικός πεποιθήσεις μας. Νομίζω δτι εινε αδικαιο
λόγητος ή παρεξήγησις. Δέν είχα σκοπόν ούτε τήν 
Κυβέρνησιν θά θίξω, ούτε κανένα εκ τών πολιτικών 
κομμάτων. Έν πόση περιπτώσει επειδή βλέπω δτι 
τόσον αυτά σάς πειράζουν αν καί πιστεύω δτι θά πή- 
τε σέ πολύ μικρό χρονικό διάστημα δτι καλά μάς τα 
είπε δ Τανούλας—έν πάση περιπτώσει, εκφράζω τήν 
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ευχήν δη δ Κοητικος λαός δ οποίος δπως άντελή- 
φθην είνε δ πρωτοπόρος εις την επιστημονικήν και 
τεχνικήν εφαρμογήν των μέσων πού εδωσεν δ πολι
τισμός διά τήν καλλιτέραν ανάπτυξιν τής παραγωγής, 
θά άποτελέση τήν πρωτοπορείαν τη; κοινωνικής και 
οικονομικής άπολυτρώσεως των εργαζομένων ανθρώ
πων καί αγροτών τής Ελλάδος.

Γ. ΠΑΜΠΟΥΚΆΣ. Μετά μεγάλης μου ευχαρι- 
στήσεως θά έπήγαινα εις μίαν διάλεξιν τοΰ κ. Τανού- 
λα, διότι ξέρομε δλοι τάς ίδέας του καί τάς αγο
ρεύσεις του καί έμπνεόμεθα. Αλλά δέν θά ήτο εδώ δ 
κατάλληλος τόπος δι’ αύτάς. Επειδή δμως είπε μίαν 
φράσιν διά τά πολιτικά κόμματα, δτι δλα αυτά πού 
άποφασίζομεν δε είνε δυνατόν νά γίνουν νόμοι, τοΰ 
δηλώ δτι ή παράστασις αντιπροσώπων τής Κυβερνή- 
σεως σκοπόν έχει νά μεταβάλη εις Νόμους τοΰ Κρά
τους τάς εύχάς τοΰ Συνεδρίου σας.

Γ. ΜΑΝΑΣΑΚΗΣ. Ό Κρητικός λαός απολύτως 
έχει ίδέας φολοπροόδους άποβλεπούσας εις τήν προ
στασίαν τών παραγωγικών του δυνάμεων. Άλλο δ
μως είναι τό έργον νά νομίζη τις δτι διά τοΰ α ή β 
συστήματος θά έπιτύχη δ Κρητικός λαός οσάκις φθά
νει εις μίαν άποψιν. Ουδέ κατωρθώθη νά έπιτευχθή 
τι χωρίς αί αλλαι τάξεις νά άντιδράσουν, Κανέν πολιτι
κόν σύστημα δέν έθίξαμεν έπί τοΰ παρόντος, βέβαιοι 
δτι δταν έπιμένωμε εις τήν προστασίαν τών συμφε
ρόντων μας τά 8)10 τοΰ Ελληνικού λαού θά μάς συν
τρέξουν καί δε θά κατορθώση εκείνο πού θέλει τό α ή 
β πολιτικόν κόμμα τό κυβερνών τήν Ελλάδα.

ΠΡΟΕΔΡΟΣ. Ό κ. Τζαρδής έχει τον λόγον έπί 
τοΰ θέματος τής Σταφίδος.

Θ. ΤΖΑΡΔΗΣ. "Όταν τόν παρελθόντα Απρίλιον, 
ή Σταφιδική "Ενωσις Χανίων έρριπτε πρώτη τήν 
ιδέαν τής συγκλήσεως τοΰ παρόντος Γεωργοσυνε- 
ταιριστικοΰ Συνεδρίου, είχεν ύπ’ δψιν της μεταξύ 
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των άλλων ζητημάτων, ατινα άπησχόλουν τον 
γεωργοπαραγωγικόν κόσμον τής νήσου μας να φέ- 
ρη επί τάπητος και το Σταφιδικόν Πρόβλημα, επί 
τού όποιου λόγφ τής φύσεως τών εργασιών της 
είχεν έγκύψη περισσότερον παντός άλλου γεωργο- 
συνεταιριστικοΰ Όργανισμοΰ εν Κρήτη.

Ή Σταφίς, ως γνωστόν, Κύριοι, αποτελεί ένα 
από τα κατ’ εξοχήν Εθνικά Προϊόντα.

Έν Έλλάδι ήτο γνωστή καί έκαλλιεργεΐτο από 
τής εποχής του Πλινίου τφ 75 π.Χ. Ή Σταφίς, τα 
σΰκα, καί τό μέλι έθεωρούντο ως τα μόνα ζακχαροΰ- 
χα εδέσματα τής εποχής έκείνης. ’Έκτοτε ή καλλιέρ
γεια αυτής ηύξήθη καταπληκτικώς εις πλείστας 
χώρας του κόσμου, λόγφ δέ τής έπελθούσης υ
περπαραγωγής έγεννήθησαν πλεΐστα προβλήματα, 
καί έλήφθη σειρά μέτρων προς ένίσχυσιν αυτής.

Ή παγκόσμιος παραγωγή σταφίδων κατά τό 
τρέχον έτος αναβιβάζεται εις 728.000 τόννους έναν
τι 655.000 τόννων του παρελθόντος, κατανέμεται 
δέ κατά χώρας παραγωγής ως εξής.

1933 1932
Αμερική (Καλλιφρονία, Τεξάς,

’Αριζόνα) τόννοι 310.000 290.000
Περσία , > 72.000 55.000
Σμύρνη . » 60.000 68.000
Ισπανία . > 42.000 33.000
Αυστραλία . . > 65.000 46.000
‘Ελλάς > 165.000 152.000
“ΕνωσιςΝ.Αφρικής (Κάπ κλπ)» 7.000 6.000
Κύπρος > 4.200 3.000
Χιλή .-. . . > 2.800 2.000

Τό ολον Τόννοι 728.000 655.000
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Ό ανωτέρω στατιστικός πίνας παρέχει ύμϊν 

άμυδράν τής αλματικής τώ όντι αύξήσεω: τής 
παγκόσμιόν σταφίδοπαραγωγής από έτους εις έτος.

Έν Έλλάδι ή παραγωγή τής σταφίδος διακρίνε- 
ται εις τρεις γενικάς κατηγορίας:

α'. εις την μαύρην Κορινθιακήν σταφίδα.
β'. εις τήν Σουλτανίνα, και 
γ'. είς τον ταχτά.
Εκ τούτων ή μεν μαύρη Κορινθιακή σταφίς αν

τιπροσωπεύει τα 80—90 ο)ο τής ολης παραγωγής 
και τα υπόλοιπα ή Σουλτανίνα και ό ταχτας ατινα 
καλλιεργούνται κατά μέγα μέρος έν Κρήτη.

Τό Σταφιδικόν πρόβλημα έν Έλλάδι είχε λάβει 
από ετών μορφήν αληθούς μάστιγος και άπησχό- 
λησεν έπανειλημμένως τα: έκάστοτε Κυβερνήσεις 
τής Χώρας.

’Έκτοτε έλήφθη σειρά μέτρων προστατευτικών 
τής σταφιδοπαραγωγής καί λέγοντες σταφιδοπαρα- 
γωγήν, έννοούμεν τήν μαύρην Κορινθιακήν σταφί
δα, διότι περί Σουλτανίνας καί ταχτά ουδέποτε σχε
δόν έγένετο λόγος μέχρι τούδε.

Συνήφθησαν εμπορικοί συμβάσεις μετά τών κυ- 
ριωτέρων ξένων χωρών καθιερούσαι προστατευτι
κούς δασμούς πρός διευκόλυνσιν τής εισαγωγής τής 
μαύρης Κορινθιακής σταφίδος εις τάς χώρας έκεί- 
νας, ιδρύθη ό Αυτόνομος Σταφιδικός Όργανισμός 
Πελοποννήσου διά τήν εξαγοράν τών πλεονασμάτων 
καί τήν ένιαίαν διαχείρισιν τού σταφιδικού ζητή
ματος, έδαπανήθησαν εκατομμύρια δλα δραχμών 
πρός διενέργειαν προπαγάνδας έν τώ Έξωτερικώ, 
υπέρ τής διαδόσεως τής μαύρης Κορινθιακής στα 
φίδος καί έλήφθησαν πλείστα οσα μέτρα διά τήν 
προστασίαν τού προϊόντος τούτοι’ καί τήν άνακού- 
φισιν τού σταφιδοπαραγωγού τής Πελοποννήσου. 
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‘Έκτοτε δύναται τις να ειπη, δτι, συντελούσης και 
τής μονοπωλιακής ούτως ειπεΐν παραγωγής εν 
τφ κόσμφ τής μαύρης Κορινθιακής σταφίδος, ή 
όξύτης τής σταφιδικής κρίσεως εν Έλλάδι ήβλύνθη 
ώστε να εμφανίζεται σήμερον κατάστασις οχι βε
βαίως ευχάριστος, άλλ’ οπωσδήποτε ανεκτή.

Άντιθέτως προς τα ανωτέρω ουδεμία ποτέ έλή- 
φθη φροντίς διά τήν προστασίαν τής σουλτανίνας 
καί του ταχτα. Καί είναι βέβαιον δτι αν έλλειπεν ή 
κατά τά τελευταία ιδίως έ'τη καταβαλλομένη φιλό
τιμος τφ οντι προσπάθεια εκ μέρους τοΰ έξαγωγι- 
κού εμπορικού Κόσμου τής νήσου μας καί των 
Συνεταιρικών Σταφιδικών Όργανώσεων αυτής, αϊ- 
τινες ανήγαγον εις περιωπήν το ζήτημα τής επε
ξεργασίας καί συσκευασίας τή; σταφίδος, δ ταχτάς 
καί ή σουλτανίνα Κρήτης δεν θά κατεΐχον τήν ήν 
κατέχουσι σήμερον περίβλεπτον θέσιν εν τή Διε
θνή σταφιδαγορά άπό άπόψεως ποιότητα; καί συ
σκευασίας μεταξύ τών σταφίδων τών άλλων προε
λεύσεων.

Άτυχώ; ούτε αί προσπάθειαν τοΰ Εμπορικού 
Κόσμου, ούτε οι αγώνες τών Σταφιδικών Συνεταιρι
κών Όργανώσεων τή; Νήσου μα; υπήρξαν αρκε
τοί νά αποσοβήσουν ή να μετριάσουν τήν σταφιδι
κήν κρίσιν, ή όποια κατά τά τελευταία ετη ένέσκη- 
ψεν εϊς τήν Νήσον μας.

Καί είναι άληθέ; δτι ή κρίσι; αύτη δέν επληξε 
μόνον τήν σταφιδοπαραγωγών Κρήτη; άλλ’ έ’σχε 
παρομοίαν έπίδρασιν καί επί τή; παγκοσμίου στα- 
φιδοπαραγωγή;. Περισσότερον δμως πάντων έπλήγη 
ή παγκόσμιο; παραγωγή Σουλτανίνας, ήτις παραγω
γή ένΈλλάδι κατά κύριον λόγον ενδιαφέρει τήν 
Νήσον μας. ένθα ώ; γνωστόν παράγεται ή μεγαλυ- 
τερα ποσότη; τή; Ελληνικής Σουλτανίνας.

*Ινα δώσωμεν 'Υμΐν ιδέαν τή; τρομερά; πτώσεως 
τών τιμών, ήν έδημιούργησεν ή πρόσφατο; σταφιδι
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κή κρίσις παραθέτομεν κατωτέρω στατιστικήν ανοίγ
ματος των τιμών Σουλτανίνας Σμύρνης διότι έκεϊ 
αφ’ ενός μεν τηρούνται επίσημοι στατιστικοί καί αφ’ 
ετέρου έχουσι καθιερωθή έξαγωγικαί ποιότητες Στάν- 
ταρ, πρράγμα το όποιον επιτρέπει τήν ακριβή παρα- 
κολούθησιν τής διακυμάνσεως των τιμών κατά ποιό
τητα.

Αί κατωτέρω σημειούμεναι τιμαί εννοούνται εις 
Όλλανδικά Φιορίνια κατά εκατόν χιλιόγραμμα Τσιφ 
ένα λιμένα Βορείου Ευρώπης.
’Άνοιγμα Αγοράς Τύπος 7 8 9 10 11
’Έτος 1929 > 42 45 50 57 67

1930 . . 36 39 43 49 59
> 1931 . . » 42 45 49 54 60
> 1932 . . > 31 33 37 43 48
» 1933 . . > 18 20 22 25 30
Οί αριθμοί ουτοι όμιλοΰσι τόσον εΰγλώττως άφ’ 

εαυτών, ώστε πάσα επί τού ζητήματος τούτου συζή- 
τησις νά περιττεύη. Το μόνον το όποιον έχομεν νά 
προσθέσωμεν επί τού σημείου τούτου είναι δτι αί 
Σουλτανίναι Σμύρνης αν καί προσφέρωνται πάντο
τε από 2—3 φιορίνια χαμηλότερον από τάς Σουλτα
νίνας Κρήτης, λόγω διαφοράς επεξεργασίας, άποτε- 
λούσι τον γνώμονα ρυθμίσεως καί των τιμών Σουλ- 
τανίναςΚρήτης καί κατά συνέπειαν αί διακυμάνσεις τής 
τιμής τούτων εχουσιν άμεσον αντίκτυπον καί έπί τών 
Σουλτανίνων προελεύσεως Κρήτης.

'Η κατάστασις αύτη τής διεθνούς άγορίς τών 
σταφίδων, ιδία κατά τό τρέχον έτος, ως είναι φυ
σικόν εγκυμονεί πλείστους δσους κινδύνους εις βά
ρος καί τής Εθνικής αλλά καί τής ιδιωτικής η
μών Οικονομίας, ενδιαφέρει δέ άμεσώτατα τά κυ- 
ριώτερα διαμερίσματα τής Νήσοι' μας, ένθα πάσα 
σχεδόν ή έκδήλωσις τής κοινωνικής καί οίκονομι- 
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χής ζωής τού τόπου οφείλεται κατά μέγα μέρος εις 
την καλήν έκάστοτε διάθέσιν τής εγχωρίου σταφι- 
δοπαραγωγής.

Άλλα διά νά έξαλειφθή ή κρίσις καί νά δυνηθή ό 
τόπος νά εύημερήση πρέπει πρώτον νά έξαλειφθοΰν 
τα αίτια τά προκαλοΰντα αυτήν.

Καί τά αίτια, κατά τήν γνώμην μας, είναι δυο 
ειδών. Εσωτερικά αίτια καί Εξωτερικά αίτια. Και 
ας έξετάσωμεν πρώτον:

Τά ίαωτβρικά attta. Ταΰτα οφείλονται κυρίως α'. 
εις τήν έλλειψιν δργανώσεως τής παραγωγής, β' είς 
τήν ελλειψιν μερίμνης εκ μέρους του Κράτους καί 
γ' είς τάς αμέσους καί εμμέσους καταθλιπτικάς επι
βαρύνσεις με τάς οποίας επιβαρύνεται το προϊόν έπί 
τόπου.

Καί πρώτον Όργάνωσιν τής παραγωγής έννοούμεν 
κυρίως τήν κατά τον συνεταιρικόν τρόπον Όργά- 
νωσιν αυτής, γνώστου δντος, ότι μόνον διά των 
Συνεταιρισμών δύναται νά δργανωθή, νά προαχθή, 
καί νά εύημερήση ό αγρότης.

'Η τοιαύτη δργάνωσις δύναται νά έξασφαλίση είς 
τον παραγωγόν τά σύγχρονα μέσα τής μεθοδικής 
καλλιέργειας τής γής, καί τήν συστηματικήν παρακο- 
λούθησιν τής καλλιέργειας υπό ειδικών γεωπόνων 
των Συνεταιρικών ’Οργανώσεων οϊτινες θά παρέ
χουν τά φώτα τής επιστήμης διά τήν καλλιτέραν 
καλλιέργειαν καί τήν καταπολέμησιν τών διαφόρων 
ασθενειών, θά γενικεύση τον τρόπον τής χρησιμο- 
ποιήσεως τών σταφιδοπάνων πρός έπίτευξιν καλών 
ποιοτήτων σταφίδος καί άποσόβησιν τών κινδύνων 
βροχής, θά έπιτυγχάνη τήν από κοινού προμήθειαν 
είς μεγάλος ποσότητας τών άναγκαιούντων γεωργι
κών ειδών καί εργαλείων είς τιμάς συμφερωτέρας 
τών τιμών τού εμπορίου. Θά προμηδεύη είς τόν 
παραγωγόν εύθηνά καί άφθονα κεφάλαια διά τής 
Α,ΤΈ διά τήν έξυπηρέτησιν τών καλλιεργητικών 
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του αναγκών, έχουσα ώς άντίκρυσμα τήν μεγάλην 
πιστωτικήν επιφάνειαν ήν δύναται να παρουσίαση 
εν ένιαϊον συνολον συνεταιρισμένων 'παραγωγών εν 
συγκρίσει προς τους μεμονωμένους τοιούτους. θά 
μεριμνά διά τήν κατά τόν έπωφελέστερον τρόπον 
διάθεσιν τών προϊόντων αυτού και 0ά συντελέση 
εν ένι λόγφ εις ηθικήν, κοινωνικήν καί οικονομι
κήν έξυψωσιν του παραγωγοΰ.

Άτυχώς ή ανάγκη καί το ευεργέτημα τής τοιαυ- 
της Όργανώσεως δεν κατεννοήθησαν αρκούντως 
εκ μέρους του μεγάλου μέρους τού σταφιδοπαρα- 
γωγικοΰ κόσμου τής Νήσου μας, συνεπεία δε τού
του παρατηρεϊται σήμερον εις πλείστας περιφερείας 
ότι ή καλλιέργεια τής σταφίδος ένεργεΐται κατά τρό
πον λίαν πλημμελή, αποτελέσματα του οποίου είναι 
ή μή παραγωγή ποσοτήτων σταφίδος άναλόγων προς 
τήν καλλιεργουμένην έκτασιν καί καταβαλλομένην 
δαπάνην καί ή παραγωγή μεσαίων κυρίως καί κα
τωτέρων ποιοτήτων, ώς επί το πλεϊστον.

Παρακολουθοΰντες επί σειράν ετών τήν παραγω
γήν σταφίδος εν τη περιφερεία τοϋ Νομού Χανίων 
από άπόψεως ποιότητας και διαιρέσαντες αυτήν 
είς 9 κατηγορίας εύρομεν δτι ή μέση παραγωγή κα
τά ποιότητα αποδίδει τήν εξής αναλογίαν επί τοις 
εκατόν.

Ιίοττίτητες
Εξαιρετική 1 ο)ο
Πρώτη Ποιότης 7 ο)ο
Πρωτοδευτερη 24 ο)ο
Λεύτερη 27 ο)ο
Τρίτη 20 ο)ο
Τετάρτη 8 ο)ο
Πέμπτη 8 ο)ο
Έκτη 2 ο)ο
Καραμπουτζέδες 3 ο)ο

Ή αυτή περίπου ποιοτική αναλογία παρατηρεϊται
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καί είς τάς λοιπός περιφέρειας τής Νήσου μας, εινε 
δέ βέβαιον ότι αν έλειπεν ή έπιμεμελημένη και άρ
τια από πάσης άπόψεως επεξεργασία τής σταφίδος 
ήτις κατά την τελευταία έτη έγενικεύθη ένταΰάα 
αΐ σταφίδες προελευσεως Κρήτης θά έπωλοΰντο ώς 
πρώτη ύλη, εις εύτελεστάτας τιμάς ώς ήδη συμβαίνει 
με τάς Σουλτανίνας Περσικής Προελευσεως.

Δεύτερον. “Ετερος παράγων τής σταφιδικής κρί- 
σεως κατά τήν γνώμην μας είναι ή παντελής έλλει- 
ψις μερίμνης εκ μέρους τοΰ Κράτους διά τήν προ
στασίαν τής σταφιδοπαραγωγής τής Νήσου μας.

‘Η τοιαύτη 'μέριμνα εκ μέρους τοΰ Κράτους ήδύ- 
νατο νά έκδηλωθή:

α' Διά τής έντονωτέρας παρακολουθήσεως των καλ
λιεργειών εκ μέρους των κατά τόπους Γεωργικών Υ
πηρεσιών ένισχυομένου τοΰ υπάρχοντας προσωπικού 
αύτών δεδομένου οτι αι διάφοροι Συνεταιρικοί ’Ορ
γανώσεις δεν έχουσιν εισέτι επαρκείς οικονομικούς 
πόρους ϊνα διατηρούν ϊδίους γεωπόνους διά τον 
ανωτέρω σκοπόν.

β' ΔΓ έπισταμένης έδαφολογικής έρεύνης των στα- 
φιδοφόρων εκτάσεων διά τής οποίας θά έπετυγχάνε- 
το νά γνωσθή ποια συστατικά έχει το έδαφος κατά 
περιφέρειαν καί ποια έλλείπουσιν, ώστε νά γίνεται ή 
κατάλληλος λίπανσις καί μή δαπανώνται άσκοπους 
χρήματα διά τήν χρησιμοποίησιν χημικών λιπασμά- 
σμάτων περιλαμβανόντων συστατικά μή χρήσιμα 
καί παραγωγικά.

γ'. Εις τήν παγίωσιν τής αγροτικής ασφαλείας.
δ'. Διά τής χορηγήσεως πλήρους άτελείας διά 

τήν εισαγωγήν εκ τοΰ εξωτερικού Γεωργικών ειδών 
καί εργαλείων, λιπασμάτων, σταφιδοπάνων, ξυλείας 
διά τήν κατασκευήν κιβωτίων προς έναπόθεσιν έγχω- 
ρίων|(προϊόντων προοριζομένων δΓ έξαγωγήν κλπ.

Η,τοιαύτη άξίωσις, τής ατελούς τ. έ. εισαγωγής 
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ξυλείας δκι την κατασκευήν σταφιδοκιβωτίων προς 
συσκευασίαν σταφίδας προοριζομένης δια το εξωτερι
κόν όχι μόνον είναι ορθή καί δίκαια αλλά καί επι
βεβλημένη, έφ’ δσον πρόκειται περί είδους είσαγο- 
μένου εκ του εξωτερικού καί έπανεξαγομένου πάλιν 
μετά τών εγχωρίων προϊόντων.

ε'. Διά τής μερίμνης διά την έλάττωσιν των κομίστρων 
καί των φορτωτικών εξόδων, ίδίως δέ των ναύλων 
του εξωτερικού οιτινες είναι όντως δυσβάστακτοι αν λά- 
βη τις ΰπ’ δψιν του ότι διά τά είδη τού γενικού 
εμπορίου οί συνήθεις ναύλοι Ευρώπης—Αμερικής 
κυμαίνονται από 15—20 σελλίνια κατά τόννον, ενώ 
άντιθέτως το Τράστ των ξένων Άτμοπλοϊκών Εται
ρειών έπέβαλεν έν Έλλάδι από ετών καί εισπράττει 
ναύλον διά την σταφίδα 45 σελλίνια κατά τόννον 
από Κρήτης εις Ηπειρωτικήν Ευρώπην, καθ’ ήν στιγ 
μήν διά τύ αυτό προϊόν πληρώνεται ναύλος, αν δεν 
άπατώμεθα, 25 σελλ. κατά τόννον από Σμύρνης εις 
Ηπειρωτικήν Ευρώπην.

’Η μέριμνα τού Κράτους ήδύνατο επίσης νά έκ- 
δηλωθή καί εις πλεϊστα άλλα σημεία, ως το τής κα- 
θιερώσεως μονίμων υποχρεωτικών τύπων σταφίδος 
υποκειμένων εις τον έλεγχον τού Κράτους κατά τήν 
εξαγωγήν, ώστε νά εμπνέεται μεγαλυτέρα εμπιστοσύ
νη είς το καταναλωτικόν κοινόν τού Εξωτερικού.

Επίσης το Κράτος θά ήδύνατο νά προβή αν όχι 
είς τήν χορήγησιν δώρων (πρίμ) κατά τήν εξαγωγήν 
όπως γίνεται εις ά’λλα Κράτη, τουλάχιστον εις τήν 
κατάργησιν ή τήν μείωσιν τού φόρου εξαγωγής 
σταφίδος προς διευκόλυνσιν αυτής.

Όμοίως εις τήν ολοσχερή κατάργησιν τού συναλ- 
λαγμχτικοδ παρακρατήματος τό όποιον αποτελεί α
ληθή εφιάλτην διά τόν παραγωγόν καί πλεϊστα άλλα 
ζητήματα άτινα έδει νά τύχωσι τής αμέσου μερί
μνης τού Κράτους.

Τρίτος εσωτερικός παράγων τής σταφιδικής κρίσεως 
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είναι of άμεσοι καί έμμεσοι καταθλιπτικαί επιβαρύν
σεις ας ΰφίσταται το προϊόν μέχρις μίτου φθάση εις 
χεΐρας τής καταναλώσεις πράγμα το όποιον αφήνει 
περιθωρίου ώστε ο παραγωγός να εξασφαλίσει διά ιό 
προϊόν του τιμάς άναλόγους προς τούς κόπους του 
καί τα έξοδα τής καλλιεργείας.

Τοιαΰται επιβαρύνσεις άμεσοι καί έμμεσοι πλήν 
τών ανωτέρω, είναι καί αί τής βιομηχανικής επε
ξεργασίας, με τάς οποίας δεν επιβαρύνεται ή Σουλ
τανίνα Σμύρνης, ως ή φύρα τής βιομηχανικής απυ- 
ξηράνσεως, τα έξοδα διαλογής καί πλεΐστα άλλα, ατι- 
να άναβιβάζουσι σοβαρώς το κόστος το0 προϊόντος 
μέχρις δτου καταστή τούτο ποιοτικώς ικανόν να συ- 
ναγωνισθή τα όμοειδή προϊόντα των άλλων προε
λεύσεων.

“Ινα δώσωμεν 'Υμϊν εικόνα τών τοιούτων επι
βαρύνσεων, παραθέτομεν κατωτέρω πίνακα τών 
διαφόρων εξόδων καί επιβαρύνσεων κατά κατηγο
ρίαν, έν συγκρίσει προς τάς αντιστοίχους επιβα
ρύνσεις τής Σμυρναϊκής Σουλτανίνας, ήτις αποτε
λεί καί τόν κυρκότερον ανταγωνιστήν μας.

Κρήτη Σμύρνη

1) ’Έξοδα άποξηράνσεως, αποχρωματι
σμού καί άπομισχώσεως ή οκά δρχ. 0.80 0.20

2) ’Έξοδα διαλογής σταφίδας . » 0.80 0. - 
3) Μέση φύρα βιομηχανικής άποξη

ράνσεως 4ο)ο έπί μέσης τιμής δρ. 14 0.55 0.15
4) Διαφορά αξίας εμπεριεχόμενου 

Καραμπουτζέ ως έγγιστα 15ο)ο προς δρ.
7 ήτοι έπιβάρυνσις 1.05 0. -
5) Αξία σταφιδοκιβωτίων, έξοδα συ- 

σκευασίας 1.50 150
6) Μεταφορικά........................................ 0.10 0.10

Εις μεταφοράν δραχ. 4.80 1.95
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Εκ μεταφοράς δραχ. 4.80 1.95
7) Έξαγωγ.Δασμός, λιμεν. δημοτ. φόρος 1.20 0.30
8) Φορτωτικά κλπ. δικαιώματα Πρα
κτορείων 0.20 0.20
9) Ασφάλιστρα θαλάσσης. . . 0.15 0.15
10) Ναύλοι 45 σελλίνια ό τόννος έπί μι
κτού βάρους ήτοι επιβαρύνεται κατ’δκΐν 1.85 1.05
11) Προμήθεια Άντ)τών εξωτερικού, 
Τραπεζών, και άλλα έξοδα εισπρά- 
ξεως 5ο)ο έπι Τσίφ τιμής 1.00 1.—
12) Μέσος τόκος κεφαλαίων κινήσεως 0.30 0.30
13) Γενικά ’Έξοδα μέση έπιβάρυνσις 
κατ’δκάν 0.75 0.75
14) Μέση έπιβάρυνσις κατ’ δκάν λόγφ 
συναλλαγματικού παρακρατήματος 2.50 0.—

Σύνολον επιβαρύνσεων περίπου 12.75 5.70
Ιδού δ λόγος διά τον οποίον οί Κρήτες έξαγω- 

γεις αναγκάζονται νά ζητούν από τήν κατανάλωσιν 
2—5 φιορίνια κατά 100 χιλιόγραμ. περίπου περισ
σότερα των Τούρκων συναδέλφων των συνεπείς δε 
τούτου ύποχρεούσι τήν κατανάλωσιν νά προτιμά 
τήν Σουλτανίνα Σμύρνης. Συνέβη πολλάκις εις μίαν 
και τήν αυτήν αγοράν νά διατεθούν επί σειράν 
εβδομάδων πολλαι χιλιάδες κιβωτίων σουλτανινών 
Σμύρνης καθ’ ήν στιγμήν ή Κρήτη δέν ήδύνατο νά 
διαθέση ούτε έν κιβώτιον, λόγφ μεγαλυτέρων αξιώ
σεων.

Λαμβανομένου δμως ύπ’ δψιν δτι τά έξοδα μέ 
τά όποια επιβαρύνεται σήμερον ή Σουλτανίνα μας 
δέν δύνανται νά μειωθούν διά τής καταργήσεως 
τής βιομηχανικής επεξεργασίας ή τής διαλογής αυ
τής,“διότι εις αυτά πρωτίστως δφείλεται ή υπεροχή 
τής Σουλτανίνας Κρήτης και ήπροτίμησις αυτής εις 
τάς ξένας αγοράς, αλλά και διότι απασχολούν πολ- 
λάς χιλιάδας^έργατικών χειρών καί περιορίζουν τήν 
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ανεργίαν, υπολείπεται να μεριμνήση το Κράτος διά 
την μείωσιν εξόδων τινών, διά τής καταργήσεως του 
συναλλαγματικού παρακρατήματος, τοΰφόρου έξαγω- 
γήςδιά τής χορηγήσεως άτελείας έπί των εκ τού εξω
τερικού είσαγομένων υλικών συσκευασίας των εξαγο
μένων προϊόντων καί διά τής λήψεως καί άλλων 
μέτρων, ως τού τής έλαττώσεως των επί των δειγ
μάτων των εγχωρίων προϊόντων ταχ)κών τελών 
τών άποστελλομενών εις το εξωτερικόν, ατινα ε
σχάτως άπέβησαν αληθώς δυσβάστακτα.

’Ήδη μετά την έξέτασιν τών εσωτερικών αιτίων 
τών προκαλούντων κατά την γνώμην μας την στα
φιδικήν κρίσιν, επιβάλλεται ήδη νά έξετάσωμεν καί 
τα εξωτερικά τοιαύτα.

ΕΞΩΤΕΡΙΚΑ ΑΙΤΙΑ
Ταύτα κατά πρώτον λόγον οφείλονται εις την 

κατά τά τελευταία έ'τη ένσκήψασαν παγκόσμιον οι
κονομικήν κρίσιν συνεπείς τής οποίας ηύξήθη κα- 
ταπληκτικώς ή ανεργία καί κατά συνέπειαν έμειώ- 
θη σοβαρώς καί ή κανανάλωσις τών ξηρών καρ
πών, οιτινες δέν είναι είδη πρώτης ανάγκης.

Εξ άλλου πλεϊστα εκ τών Ευρωπαϊκών Κρατών 
εις τάόποϊα καταναλίσκεται ή Έλλ. Σουλτανίνα, ή- 
ναγκάσθησαν νά λάβουν μέτρα περιορισμού τών ει
σαγωγών εκ τών λοιπών χωρών διά νά προστατεύ
σουν τά Εθνικά των νομίσματα καί φυσικφ τώ 
λόγφ οίπεριορισμοί ουτοι έπεξετάθησαν εις μεγαλυτέ- 
ραν μάλιστα κλίμακα επί τών ξηρών καρπών οι'τι- 
νες εν πολλοίς θεωρούνται καί ως είδη πολυτελείας. 
Ή κατάστασις αύτη ως είναι επόμενον επληξε 
καιρίως τήνΈλληνικήν Σουλτανίναν, ή δέ από έτους 
εις έτος παρατηρουμένη αύξησις τής παγκοσμίου 
σταφιδοπαραγωγής συνέτεινεν ωσαύτως, παρά τήν 
όντως εύρυτάτην διάδοσιν τής χρήσεως τής σταφί
δας ειςδλον τον κόσμον, εις τήν τρομακτικήν πτώσιν 
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των τιμών τής Σουλτανίνας εις τα σημερινά επίπεδα.
"Οσοι εξ υμών έχετε παρακολούθηση τάς τιμάς 

τής σουλτανίνας Κρήτης εν τφ εξωτερική) θά έν- 
θυμεΐσθε βεβαίως δτι ή καλή σουλτανίνα Κρήτης 
έπληρώνετο πρύ δεκαετίας 100 περίπου φιο
ρίνια τα 100 χιλιόγραμμα, άκόμη δλ προ 4ε- 
τίας 75—80 και σήμερον έχει φ&άση είς τά 
36—37 άνευ ένδιαφέροντος εκ μέρους των αγο
ραστών.

Τώρα ας έξετάσωμεν εις ποίας κυρίως Χώρας 
καταναλίσκεται ή Σουλτανίνα μας, ποίας δυσκολίας 
συναντά ή διάθεσίς της έκεΐ, καί τι δυνάμεθα νά 
πράξωμεν διά την άρσιν αυτών.

Αι τηρούμενοι εκ Κρήτη στατιστικοί εξαγωγής 
σουλτανίνας μάς δίδουσι τους ακολούθους αριθ
μούς, κατά Χώραν εξαγωγής, διά την τελευταίαν 
τριετίαν.

Εκ τής ανωτέρω στατιστικής, ώς πρώτη Χώρα 
καταναλώσεως Κρητικής Σουλτανίνας φέρεται ή

ΧΩΡΑ! ΕΞΑΓΩΓΗΣ 1930 1931 1932
Ιταλία Τόννοι 4.280 4.320 4.368
Αγγλία > 2.228 2.603 3.986
Γερμανία 2.674 2.819 2.048
Όλλανδία > .512 361 1.054
Αίγυπτος 50 40 86
Γιουγκοσλαβία > 48 12 97
Βέλγιον 20 17 —
Νορβηγία » 33 7 —
Γαλλία > 23 58 15
Ρουμανία 18 3 18
Τσεχοσλοβακία > 7 2 246
Πολωνία > 5 — 8
’Ισπανία > 1 —
Εσωτερικόν 138 89 180
"Αθροισμα εξαγωγών τόννοι 10.037 10.331 12.106
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Ιταλία. Έν τη πραγματικότητι δμως ή Χώρα αυτη 
ως παράγων καταναλώσεως Κρητικής σουλτανίνας 
εΐνε δλως διόλου ασήμαντος, διότι ή διά τής ’Ιτα
λίας είσαγομένη σταφίς, σχεδόν εξ ολοκλήρου έπα- 
νεξάγεται εις τάς γειτονικός Χώρας διά του δια- 
μετακομιστικοΰ λιμένας τής Τεργέστης, ήτοι εις Αυ
στρίαν, Ουγγαρίαν, Πολωνίαν, Τσεχοσλοβακίαν, 
Ελβετίαν και Νότιον Γερμανίαν.

Έκ τών άνωτέρω Χωρών &ν έξαιρέοη τΙς 
την Γερμανίαν, την μεγαλεττέραν ποσότητα σονλ- 
τανΙνις Κρήτης άπορροφα ή Τσεχοσλοβακία, 
ήτ ς κατά το παρελθόν έτος είσήγαγε περί τούς 
1200 τόννους επ’ ανταλλαγή κυρίως ζαχάρεως.

Εις τούτα συνετέλεσε μεγάλως ή συναψις τής 
Έλληνοτσεχοσλοβακικής εμπορικής συμβάσεως αν
ταλλαγής προϊόντων ήτις αν καί συνήφθη εις 
κάπως προκεχωρημένην εποχήν, συνέτεινεν έν του- 
τοι: τά μέγιστα εις την διευ-όλυνσιν τής εισα
γωγής τών Ελληνικών προϊόντων εις την Χώραν 
ταύτην. Πρός τουτοις συνετέλεσε καί το γεγονός 
οτι, ενώ πέρυσι ή εισαγωγή τής Ελληνικής σουλ
τανίνας έπετρέπετο ελευθέριος, διά την σουλτανίναν 
Σμύρνης έχρειάζετο ή χορήγησις ειδικού συναλλάγμα
τος καί τέλος διά την σουλτανίναν Καλλιφορνίας επε
τράπη ή εισαγωγή μόνον τού 10ο)ο τής συνήθους 
έτησίας εισαγωγής.

Έν Τσεχοσλοβακία ή σουλτανίνα Κρήτης έπιβα- 
βαρΰνεται μέ τούς ακολούθους εισαγωγικούς δα
σμούς καί φόρους:
α.) 2.40 κορώνες κατά χιλιόγρ. φόρον είσα-
γωγής προς δρ. 5.30 ήτοι . . . Δρ. 12.70 
β)0.75 κορώνες πρόσθετος φόρος πρ.5.30 > 4
γ ) 18 ο)ο φόρος πολυτελεία; επί τής ΤΣΙΦ 
αξίας τού προϊόντος ηύξημένης καί μέ τούς
φόρους εισαγωγής ήτοι περίπου δρ. . . » 8.30 
"Αθροισμα έπιβαρύνσεως κατά χιλιόγρ. » 25.—
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Κατόπιν τών ανωτέρω επιβαρύνσεων εινε βε

βαίως θαομα τό δτι κατορθώνεται ή διάθεσις ελ
ληνικής Σουλτανίνας εις την Χώραν ταύτην, διότι 
προστιθεμένου καί του κόστους τής σουλτανίνας 
δρ. 20 κατά χιλιόγρ. κατά μέσον δρον,έχομεν σύνο- 
λον κόστους καί εξόδων δρ. 45 κατά χλγρ. ήτοι δρ. 
58—60 ή οκά. Εάν δέ εις τ’ ανωτέρω προσθεσω- 
μεν καί τό εμπορικόν κέρδος τών ενδιαμέσων χει- 
ρών, θά ευρωμεν δτι ή σουλτανίνα Κρήτη; πω
λείται λιανικώς προς δρ. 70 κατ’ όκάν εν Τσεχοσ- 
λοβακίρ κατά συνέπειαν ή σουλτανίνα μας έχει κα- 
ταστή έκεΐ είδος ύπερπολυτελείας.

ΕΝ ΓΙΟΥΓΚΟΣΛΑΒΙΑ ή Ελληνική σουλτανίνα 
προ τίνος ακόμη ήτο σχεδόν άγνωστος. Κατά τό 
λήξαν έτος έπετεύχθη ή είσαγωγή 200 περίπου τόν- 
νων μέσω τών Γιουγκοσλαβικών λιμένων καί τού 
λιμένος Θεσσαλονίκης. Και ένταΰθα συνειέλεαε 
μεγάλως ή συναφθεϊσα Έλληνογιουγκοσλαβική 
σύμβασις Ανταλλαγής προϊόντων ώς και ό έν 
Ισχύϊ εισαγωγικός δασμός προτιμήσεως, οστις 
ένώ μίχβτ τον παρελθόντος Μαΐου άνήρχειο 
είς 15 χρυσά δηνάρια κατά 100 χιλιογρ. έ'κτοτε 
ήλαττώθη μόνον εις 10 χρυσα τοιαΰτα άντιστοι- 
χοΰντα προς δρ. 3.50 περίπου κατά χιλιόγραμμον..

ΕΝ ΟΥΓΓΑΡΙΑ λόγω τής έπικρατοΰσης μεγά
λης οικονομικής κρίσεως καί τών περιορισμών ει
σαγωγής, ή εισαγωγή τής ελληνικής σουλτανίνας εΐ- 
νε δύσκολος αν μη αδύνατος. Διά νά καταδείξωμεν 
ποίας δυσκολίας συναντά ή είσαγωγή τών σταφί
δων μας εις την Χώραν ταύτην άναφέρωμεν δτι 
καί δι’ αυτά ακόμη τά ταχυδρομικά δείγματα στα- 
φίδος απαιτείται ειδική άδεια εισαγωγής.

ΕΝ ΑΥΣΤΡΙΑ ή είσαγωγή σουλτανίνας Κρήτης 
κατά τά παρελθόντα έτη ήτο οπωσδήποτε αξία λό
γου, αλλά καί εις την Χώραν ταύτην, λόγω τής με
γάλης οικονομική; κρίσεως καί τών ίσχυόντων με- 
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γαλών περιορισμών εισαγωγής ή κατανάλωσις έμει- 
ώθη σημαντικώς. ”Αν και ύφίσταται μεταξύ Ελ
λάδος καί Αυστρίας εμπορική συνθήκη ανταλλα
γής προϊόντων, εν τοΰτοις δ συμψηφισμός των αν
ταλλαγών δεν γίνεται διά τών έκδοτικών Τραπε
ζών τών δυο Χωρών, κατά συνέπειαν οί έξαγωγεϊς 
σουλτανίνας ή πρέπει νά είσάγωσιν Αυστριακά προ
ϊόντα προς συμψηφισμόν τών εξαγωγών των, ή 
πρέπει νά έλθωσιν εις συνεννοήσεις μέ τούς εν 
Έλλάδι είσαγωγεΐς τών Αυστριακών προϊόντων 
διά νά ενεργούν τούς συμψηφισμούς, πράγμα λίαν 
δύσκολον καί μεγάλως δυσχεραϊνον τάς έν γένει 
εμπορικός συναλλαγάς μετά τής Χώρας ταύτης.

ΕΝ ΕΛΒΕΤΙΑ εισήγοντο κυρίως Κρητικοί έλεμέ- 
δες είς μεγάλας ποσότητας καί σουλτανίναι δλιγώ- 
τεραι λόγω τού δτι έπροτιμώντο at ΣμυρναϊκαΙ 
καί Καλλιφορνιακαί τοιαϋται ώς έφ&ηνότεραι. 
Είς την Χώραν ταύτην ή εισαγωγή τών σουλτα
νινών μας είναι έλευθέρα, απολαμβάνει μάλιστα καί 
τού ευεργετήματος τών δασμών προτιμήσεως οιτι- 
νες ανέρχονται μόνον είς 10 ελβετικά φράγκα, ήτοι 
3.50 δρ. κατά χιλιογρ. αδιακρίτως αν πρόκειται πε
ρί μαύρης Κορινθιακής σιαφίδος ή σουλτανίνας. 
Οί ανωτέρω δασμοί προτιμήσεως ρυθμίζονται καί 
σήμερον ακόμη από τήν προσωρινήν εμπορικήν 
συνθήκην Ελλάδος—Ελβετίας συναφθεΐσαν τήν 
29ην Νοεμβρίου τού 1926. 'Ως γνωστόν ή συνθήκη 
αύτη κατ’ άρχάς συνήφθη δι’ έν έτος, έκτοτε δε 
άνανεούται σιωπηρώς, μολαταύτα ή εισαγωγή τής 
σουλτανίνας μας ύστερεϊ είς τήν Χώραν ταύτην 
καταπληκτικώς, αν καί ύπάρχη πρόσφορον έδαφος 
διά τήν διάδοσιν αυτής. Τούτο κατά τήν γνώμην 
μας οφείλεται έν τινι μέτρω καί είς τήν έ'λλειψιν 
μερίμνης εκ μέρους τού Κράτους μας, το όποιον 
χάριν οικονομιών κατήργησεν, μόνον εξ όλων τών 
Βαλκανικών Κρατών, δλα τά έν Ελβετία ύπαρχον- 
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τα 'Ελληνιχά προξενεία, συνάμα δε ανέβηκε και 
εις την εν Βέρνη 'Ελληνικήν Πρεσβείαν τα εμπο
ρικά καθήκοντα. Δεδομένου δέ δτι ή εν Βέρνη Πρε
σβεία μας, ουσα επιφορτισμένη με την υπηρεσίαν 
τών διαβατηρίων αφ’ ενός, καί με έτερα διπλωματι
κά καθήκοντα αφ’ ετέρου, έχουσα δέ εξ ά'λλου λό- 
γφ οικονομιών εις το άπροχώρητον ήλαττωμένον 
το προσωπικόν αυτής συνιστάμενον εξ ενός Γραμ- 
ματέως και ενός Άρχειοφΰλακο;, ούδέν ήδυνήθη 
νά πράξη υπέρ του 'Ελληνικού Εμπορίου τοσούτον 
μάλλον καθόσον δ Πρέσβυς μας κ. Κανελλόπουλος, 
ών διαρκώς ασθενής και πάσχων έξ αφασίας, δέν 
ήδύνατο νά προσφέρη ούδεμίαν, έστω καί τήν 
έλαχίστην, υπηρεσίαν επί τού σημείου τούτου.

Ήδη μετά τον θάνατον τού κ. Κανελλοπούλου 
έπισυμβάντα προ διμήνου περίπου τό 'Ελληνικόν 
Κράτος εν Ελβετία άντεπροσωπεύετο μόνον υπό 
τού έκείσε νεαρού άρχειοφύλακος τής πρεσβείας, κα
τά συνέπειαν ούδεμία πρόοδος τών Ελληνικών εμ
πορικών συμφερόντων ήδύνατο νά προέλθη εκ τής 
τοιαύτης ίκπροσωπήσεως ημών εν τη Χώροι ταύτη.
ΕΝ ΠΟΛΩΝΙΑ ένθα είσήγοντο ως επί τό πλεϊστον 

σημαντικοί ποσότητες έλεμέδων Κρήτης καί Σουλ
τανινών, υφίστανται τεράστιοι είσαγ. δασμοί καί πε
ριορισμοί διά τήν εισαγωγήν, αύτη δέ από τό παρελ
θόν έτος δύναται νά γίνη μόνον διά συμψηφισμών.

ΕΝ ΙΤΑΛΙΑ ή εισαγωγή σταφίδος Σουλτανίνας 
είναι έλευθέρα. Έν τούτοις ή κατανάλωσις είναι 
μικρά καί τούτο κατά μέγα μέρος οφείλεται ά.) εις 
τούς έν Ϊσχύϊ βαρυτάτους εισαγωγικούς δασμούς 
ήτοι λιρέττας 137 τά 100 χιλιογρμ. προς 9.30 ήτοι 
δραχμαί κατά χιλιόγρ..........................12.70 

β') 15 ο)ο επί τής αξίας αντιστοιχούν περί
που προς δραχμάς............................. 3.--

Εις μεταφοράν δραχ. 15.75
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Έκ μεταφοράς δραχ. 15.75 
γ') Φόρος πολυτελείας 2.50 ο)ο προκει- 
μένου περί Σουλτανίνας συσκευασμένης 
εις κιβώτια βάρους μικρότερου των
20 χιλιογραμ. ήτοι δραχ. περίπου .... 0.50

Σύνολον επιβαρύνσεων κατά χιλιογρ. δρ. 16.25
"Ετερος παράγων μεγάλης καταναλώσεω; Σουλ

τανίνας Κρήτης είναι ή ΑΓΓΛΙΑ ένθα όντως κα
ταναλίσκονται κολοσσιαϊαι ποσότητες σταφίδων 
αν λάβη τις ύπ’ δψει του δτι μόνον ή αγορά Λον
δίνου απορροφά 60—70.000 τόννους πάσης προε- 
λεύσεως έτησίως.

Εν Αγγλία δ εισαγωγικός δασμό; Σουλτανίνας 
Κρήτης μέχρι πρό τίνος ανήρχετο εις 7 σελλίνια 
κατ’ αγγλικόν στατήρα άλλ' άπό τοΰ Νοεμβρίου 
τοΰ παρελθόντος έτους ή Αγγλική Αυτοκρατο
ρία έφαρμόζουσα τάς άποφάσεις τής Συνδια- 
σκέψεως τής Όττάβας ηϋξησε τόν εισαγωγι
κόν δασμόν τής σουλτανίνας κατά 50ο)ο ήτοι 
άπό 7 σελλίνια είς 10 1)2, ένώ άντιθέτως 
δέν ηΰξήθη ό εισαγωγικός δασμός τής μαύρης 
Κορινϋ ιακής σταψΙδος οστις εξακολουθεί νά είναι 
δ αυτός ως καί πρότερον, ήτοι σελλίνια 7 κατά στα
τήρα.

Εν Αγγλία ήτις θεωρείται τό μεγαλΰτερον κέν- 
τρον καταναλώσεως σταφίδος τής Ευρώπης ή Κρη
τική Σουλτανίνα αντιμετωπίζει πλήν τοΰ συναγωνι
σμού τής σταφίδας Σμύρνης, ήτις ως ανωτέρω άνα- 
φέρομεν πλεονεκτεί κατά πολύ έναντι τής ήμετέρας 
έπί τοΰ ζητήματος τής έπιβαρύνσεως διά μικροτέρων 
εξόδων καί τόν συναγωνισμόν όχι μόνον τής μαύ
ρης Κορινθιακής ή οποία προστατεύεται με δασμούς 
εξόδων προτιμήσεως, αλλά καί τής Αυστραλιανής 
Σουλτανίνας, ήτις απολαμβάνει δασμολογικής άτε- 
λείας, ως προϊόν τών Βρεττανικών αποικιών και 
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διά την οποίαν καταναλίσκονται έτησίως κολοσ
σιαία ποσά εις διαφημίσεις παντός είδους προς 
τον σκοπόν τής εύρυτέρας διαδόσεως αυτής.

Υπάρχει γνώμη, και έχαμεν σχετικάς ένθαρρΰν- 
σεις εκ μέρους των εν Αγγλία καταναλωτών Κρη
τικών Σουλτανινών δτι θά ήδυνατο έκεΐ να κα- 
θιερωθή καί διά το προϊόν τούτο εισαγωγικός 
δασμός προτιμήσεως ανάλογος προς την μούρην 
Κορινθιακήν καί είς την Κυβέρνησίν μας εναπόκει
ται, κατά την γνώμην μας, να το επιτυχή διά κα
ταλλήλων συμβάσεων καί ενεργειών παρά τη Άγ- 
λική Κυβερνήσει.

Τέλος εν ΓΕΡΜΑΝΙΑ δέν υφίστανται μεν ειδι
κοί περιορισμοί διά την εισαγωγήν τής Σουλτανί
νας αλλά γενικός τοιοΰτος διά την εισαγωγήν πάν
των τών εκ του εξωτερικού είσαγομένων εν τη χώρρ 
ναύτη προϊόντων.

Ανεξαρτήτως δμως τού ά'ν επιτρέπεται εν μέρει 
ή εν δλφ εισαγωγή τών προϊόντων εν Γερμανίρ 
αυτή έξαρταται κυρίως εκ του ποσοστού τού συ
ναλλάγματος τό όποιον χορηγείται είς τούς εισαγω
γείς ξένων προϊόντων καί τό όποιον ποσοστόν ρυθ
μίζει έκάστοτε ή Εθνική Τράπεζα Γερμανίας.

Ή Γερμανία ως χώρα καταναλώσεως σταφίδος 
παίζει σπουδαιότατου ρόλον καθ’ δσον εισάγει ση
μαντικός ποσότητας σταφίδων αν κρίνη τις από 
τάς κατωτέρω στατιστικός πληροφορίας τής τελευ
ταίας διετίας.

Εισαγωγή
1931 χιλιόγραμ. 34.364.000 αξία R.M. 23.918.000 
1932 » 30.865.000 > > 20.020.000
Εν τή χώρα ναύτη εΐσάγονται σταφίδες πόσης προ- 

ελεύσεως εφ’ ών τήν πρώτην κατανάλωσιν έχει ή 
τουρκική Σουλτανίνα άνερχομένη είς τόννους 15.000 
περίπου. Ή Περσική Σουλτανίνα άνερχομένη είς 
τόν. 7.500 περίπου.
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Ή Σουλτανίνα Καλλιφορνίας τόννοι 7.000 

περίπου
Ή Ελληνική Σταφίς » 5.500 

ως έγγιστα.
Επίσης εισάγονται περί τούς 800 τόννοι στα

φίδας μαύρης προελεύσεως Κύπρου και άλλαι ασή
μαντοι ποσότητες διαφόρων άλλων προελεύσεων.

Εις την χώραν ταύτην δ εισαγωγικός δασμός επί 
των Ελληνικών σταφίδων, λόγφ τής υφιστάμενης 
Έλληνογερμανικής συμβάσεως ανέρχεται εις 5 μό
νον μάρκα κατά 100 χιλιόγραμ. ήτοι περίπου δρ. 2. 
20 τό χιλιόγρ. άντιθέτως διά τήν Σουλτανίναν Αυ
στραλίας μετά τής οποίας δέν ύφίσταται εμπορική 
σύμβασις δΐσχύων εισαγωγικός δασμός εν Γερμα
νία ανέρχεται εις Μάρκα 24 κατά 100 χιλιόγραμμα 
συνεπεία δέ τούτου δέν γίνεται εισαγωγή αυστρα
λιανών σταφίδων εν τη χώρα ταύτη.

Εν Γερμανία υπάρχει έδαφος λίαν πρόσφορον 
διά τήν διάδοσιν τών Ελληνικών Σουλτανινών τάς 
οποίας έχουν ύποσκελίση κυρίως αι Σουλτανίναι 
Σμύρνης, Περσίας και Καλλιφορνίας λόγφ τής μι- 
κροτέρας τιμής των, εάν ή Ελληνική Κυβέρνησις 
κατώρθωνε, και είναι εύκολον, ώστε τά μάρκα τά 
οποία καταβάλλουσιν οί Γερμανοί εισαγωγείς μέσω 
τοΰ Κλήριγκ πρός έξόφλησιν τής αξίας τών εισα- 
γομένων Ελληνικών Σουλτανινών μή ύπολογίζων- 
ται εις τούτους υπό τοΰ Γερμανικού Κράτους ώς 
ξένον συνάλλαγμα και άφαιροΰνται από τό ποσο- 
στόν τού ξένου συναλλάγματος, τό όποιον έκάστοτε 
χορηγεί εις αυτούς ή Εθνική Τράπεζα Γερμανίας 
προκειμένου νά εισαγάγωσιν έμπ)τα εκ τοΰ εξω
τερικού.

Διά τοΰ τρόπου τούτου δύναται νά θεωρηθή 
βέβαιον δτι θά διπλασιασθή ή εισαγωγή τών 'Ελ
ληνικών Σουλτανινών έν Γερμανίφ, έπαναλαμβά- 
νομεν δε δτι τούτο δέν είναι δύσκολον, καθ’ δσον 
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ειμεθα εις θέσιν να γνωρίζωμεν δτι παρόμοιον σύ
στημα εφαρμόζεται εν Γερμανία ευεργετικώς, προ- 
κειμένου περί εισαγωγής ξηρών καρπών καί είδι- 
κώς αμυγδάλων προελεΰσεως Ιταλίας.

"Ετερατ χώραι εις τάς όποιας άποστέλλεται οπωσ
δήποτε σημαντική ποσότης Κρητικής Σουλτανίνας 
είναι ή Όλλανδία αν κρίνη τις από την προηγου- 
μένην στατιστικήν ήμών.

Κατ’ ουσίαν δμως δέν πρόκειται περί μεγάλης 
καταναλώσεως Σουλτανίνας εν Όλλανδία διότι εις 
τήν χώραν ταύτην, ως γνωστόν, καταναλίσκεται 
μικρά ποσότης Κρητικής Σουλτανίνας.

Εις χας'Ολλανύικάς άγοράς κυριαρχούν αΙ αουλ- 
τανίναι Σμύρνης, Περσίας και Καλλιφρονίας λό
γω τής εύθηνής τιμής των, ούδεμία δε ΰφίστα- 
σταται άπαγόρευσις εισαγωγής. Έν τή χώρρ ταύ- 
τη εΐσάγονται 10.000 περίπου τόννοι Κορινθιακής 
σταφίδος καί άλλοι 10. 000 όλων των άλλων προε
λεύσεων εξ ών οι 5.000 είναι προελεύσεως Σμύρνης. 
Ό έν ίσχύϊ εισαγωγικός δασμός δι’ δλας τα; προε 
λεύσεις τών σταφίδων ανέρχεται εις 13ο)ο επί τής 
αξίας.

Αί σημειούμεναι έν τή ανωτέρω Στατιστική μας 
ποσότητες Κρητικής Σουλτανίνας ώς εισαγόμεναι 
έν Όλλανδία δέν εΐσάγονται έν τή πραγματικότητι 
εις τήν χώραν ταύτην άλλα διοχετεύονται διά τοΰ 
λιμένος Ρόττερδαμ καί τοΰ ποταμοΰ Ρήνου εις τάς 
παραρρηνείουςΓερμανικάς επαρχίας, αί όποΐαι έξυπη- 
ρετοΰνται καλύτερον διά τοΰ λιμένους τοΰ Ρότ
τερδαμ.

Όσον αφορά τήν εισαγωγήν τής Σουλτανίνας 
Κρήτης εις τάς λοιπάς χώρας αΰτη είναι σχεδόν 
ασήμαντος καί κατά συνέπειαν διά τήν Κυβέρνησιν 
μας δέν είναι ζήτημα έπειγον ή λήψις μέτρων 
πρός διευκόλυνσιν αύτής.

"Ηδη μετά τά ανωτέρω έκτεθέντα νομίζομεν δτι 
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έδώσαμεν άμυδράν Ιδέαν τού δλου σταφιδικού ζη
τήματος ως και τής θέσεως τούτου από εσωτερικής 
και εξωτερικής απόψεως.

Εναπομένει εισέτι νά συνοψίσωμεν τα δρια καί 
την έκτασιν τής Κρατικής μερίμνης, σκοπός τής ο
ποίας θά είναι τουλάχιστον δ μετριασμός των δυσα- 
ρέστων συνεπειών τής έπικρατοΰσης Σταφιδικής 
κρίσεως.

Αύτη πρέπει να στραφή:
1) Εις την Όργάνωσιν τής Σταφιδοπαραγωγής εις 

Συν)σμούς διά καταλλήλου προπαγάνδας εκ μέρους 
τοΰ Κράτους, αποκλεισμένης, κατά την γνώμην ημών, 
διά ψυχολογικούς λόγους τής υποχρεωτικής καταρτί- 
σεως Σταφιδικών Συν)σμών κατά το σύστημα των 
κιτρικών τοιούτων.

2) Εις την έμπέδωσιν τής’Αγροτικής’Ασφαλείας, την 
ένίσχυσιν τοΰ υπάρχοντας προσωπικού τής Κρατι
κής Γεωργικής 'Υπηρεσίας διά νά δύναται αύτη νά 
επαρκή εις τάς πολλαπλας ανάγκας τών παραγωγών, 
καθοδηγή καί παρέχη τά φώτά της εις τούτους 
έπί τοΰ ζητήματος τής επιστημονικής καλλιεργείας τής 
γή«·

3) Εις την ολοσχερή κατάργησιν τοΰ συναλλαγ
ματικού παρακρατήματος καί τοΰ φόρου έξαγω- 
γής έπί τής σταφίδας.

4) Εις τον καταρτισμόν συνεργείων πρός έδαφολογι- 
κήνμελέτην τών σταφιδοφόρων εκτάσεων τής νήσου μας 
καί προσδιορισμόν τών υπαρχόντων κατά περιφέ
ρειαν συστατικών ϊνα έπί τή βάσει τής τοιαύτης με
λέτης προσδιορισθοΰν καί τα άναγκαιούντα συστα
τικά τών χημικών λιπασμάτων ών έχει ανάγκην 
έκαστη περιφέρεια διά τήν οικονομικήν καί κανο
νικήν λίπανσιν αύτής.

5) Εις τήν χορήγησιν άτελείας εισαγωγής εκ τοΰ Ε
ξωτερικού τών άναγκαιούντων γεωργικών είδών καί 
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εργαλείων διά τάς ανάγκας των Συν)σμών καί την κα- 
τάργησιν τοΰ φόρου εισαγωγής λιπασμάτων.

6) Εις την χορήγησιν άτελείας διά την εισαγωγήν 
υλικών επεξεργασίας και συσκευασία; σταφίδος προο- 
ριζομένης διά το εξωτερικόν.

7) Εις την μείωσιν των Ταχ)κών τελών προκειμένου 
περί αποστολής δειγμάτων εγχωρίων προϊόντων εις 
τό εξωτερικόν.

8) Είς τη ν συστασιν εν Χανίοις Σταφιδικής Επιτρο
πής κατά τάς διατάξεις τοΰ από 29 Ιουνίου 1923 
Νομ. Διατάγματος «περί τρόπου άποξηράνσεως 
σταφίδας έν Κρήτην.

9) Είς την ενίσχυσιν των κεφαλαίων τής Α.Τ.Ε. διά 
την ευχερή παροχήν καλλιεργητικών δανείων καί 
μεσοπρόθεσμων τοιούτων διά τήν προμήθειαν στα- 
φιδοπάνων καί διά καλλιεργητικές βελτιώσεις.

10) Είς τήν καθιέρωσιν υποχρεωτικών εμπορικών 
τύπων σταφίδας διά τήν εξαγωγήν, ύπό τον έλεγχον 
τοΰ Κράτους.

11) Είς τήν έπέκτασιν των συμβάσεων ανταλλαγής 
προϊόντων μετά των διαφόρων Κρατών.

12) Είς τήν έπίτευξιν ειδικών διευκολύνσεων διά τήν 
εισαγωγήν τής Ελληνικής Σουλτανίνας είς διαφό
ρους χώρας καί ιδίως έν Αγγλία καί Γερμανίρ, ΰπό 
τό πνεύμα των υποδείξεων, ας άναφέρομεν εις τό 
προηγούμενου κεφάλαιόν μας.

Διά τών ανωτέρω μέτρων έλπίζομεν δτι θά δυνη- 
θώμεν να έξαλείψωμεν αν όχι όλοσχερώς, τήν επι
κρατούσαν σταφιδικήν κρίσιν, τουλάχιστον νά με- 
τριάσωμεν αυτήν είς τρόπον ώστε νά βελτιωθή ή 
θέσις τοΰ προϊόντος τούτου.

Πάσα αντίθετος σκέψις ως ή άναγραφομένη τελευ
ταίως είς τον τύπον τής πρωτευούσης, περί έπεκει- 
μένη; συστάσεως Κρατικού ‘Οργανισμού έπιφορτι- 
σθησομένου με τήν μέριμναν τής Όργανώσεως καί 
ένισχύσεως τής εξαγωγής τών Ελληνικών Προϊόν
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των είναι προωρισμένη να ναυαγήση, διότι ε’ναι ά- 
ποδεδειγμένον ότι ουδέποτε τό Κράτος δύναται να 
επιτυχή ο,τι έπΐ τού σημείου τούτου ή Ιδιωτική πρω
τοβουλία.

Έκ τοΰ λόγου τούτου ή σκέψις αύτη ευρίσκει αν
τιμέτωπαν ολόκληρον τον παραγωγικόν και τον εμ
πορικόν κόσμον τής χώρας, τοσοΰτον μάλλον καθό
σον μελετάται, καθ’ ά πληροφορούμενα, ή διατήρη- 
σις τοΰ θεσμού τού συναλλαγματικού παρακρατή
ματος έπΐ των εξαγομένων προϊόντων, ϊνα έκ τών 
πόρων τούτου καλύπτονται τα έξοδα τής συντηρή- 
σεως τού τοιούτου "Οργανισμού.

Β. ΚΡΙΜΠΑΣ. Κύριοι Σύνεδροι, παρακολουθών 
ως απλούς ακροατής τάς εργασίας τοΰ Συνεδρίου σας, 
είχα τήν απόφασιν να μή άναμιχθώ εις τάς συζητήσεις 
αλλά τήν άπόφασίν μου ταύτην έτροποποίησεν ή τριπλή 
ίδιότης μου,τούπαραγωγοΰ, τού έπιστήμονος τού άσχο- 
λουμένου μέ τήν άμπελον και ή ίδιότης τοΰ Προέδρου 
Όργανισμού δ όποιος άσχολεΐται μέ ζητήματα τής αμ
πέλου, τοΰ’Εθνικοΰ Συνδέσμου Άμπελοκτημόνων. Ή 
τριπλή αύτη ίδιότης μου, μέ αναγκάζει να λάβω τον 
λόγον εις ώρισμένα σημεία τού λόγου τού αξιότιμου 
άγορητού, διότι Ϊσως πεπλανημένως παραμένω μέ τήν 
έ.ντύπωσιν έκ τού λόγου του δτι ή ποιότης τής Κρη
τικής σουλτανίνας είναι μειονεκτική. Παραμένω μέ 
τήν έντύπωσιν δτι μόνον χάρις εις τήν έπέμβασιν τοΰ 
εμπορίου καί τής βιομηχανίας, κατωρθώθη ή μεγάλη 
εξαγωγή τής Κρητικής σουλτανίνας.

’Οφείλω να σάς δηλώσω δτι εις τήν Κρήτην καί 
τήν λοιπήν Ελλάδα έχομεν ποιότητα πρώτης τόξεως. 
Ό αγρότης μάς έδωσεν ιδίας ποιότητας τής Κρητικής 
Σουλτανίνας, μέ τάς όποιας έπειραματίσθην εις εν 
εργοστάσιον, δέν είνε δμως δυνατόν να βγάλωμεν 
συμπεράσματα ειδικά εάν τα δείγματα δέν αφορούν 
3λας τάς ποικιλίας καί περιπτώσεις.

Έκ τής άπασχολήσεώς μου είςτά ζητήματα τής άμπέ-
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λου έχω αποκόμιση την έντύπωσιν δτι εινε υπέροχος, 
περιεκτικότητας εις ζάκχαρον 22 ο)ο άμα τώ τρυγητφ 
και μετ’ ολίγον φθάνομεν εις 28 ο]ο. Τριπλασιάσατε 
το ποσον διά να ευρετε την περιεκτικότητα εις ζάκχα* 
ρον τής ξηράς σταφίδος. Καί από απόψεως μεγέθους, 
αρώματος, γεύσεως εινε άρίστη. Δέν πρέπει να λησμο- 
νήται το έξης, δτι όταν ή άμπελος εινε νέα, κάνει 
ύποχρεωτικώς δχι καλές καί μικρές ρόγες, διότι πρέπει 
να τραφή το φυτόν, καί μόλις πάρη την τελείαν άνά- 
πτυξίν του τότε δλαι αί τροφαί πού παρασκευάζει το 
φυτόν πηγαίνουν στα σταφύλια. Από τοΰ 5ου ή 6ου 
έτους αρχίζει ή απόδοσις εις ποιότητα καί ποσότητα 
τοΰ πρέμνου. Εις την Κρήτην ευτυχώς έπεκτείνεται 
ή φυτεία τής αμπέλου κατ’ έτος. Επόμενον είναι τό 
ποσοστόν τής καλής ποιότητας να είναι μικρόν κατά 
τά πρώτα χρόνια έως δτου αί φυτεϊαι φθάσουν εις τό 
δον ή 6ον έτος.

Τό δεύτερον σημεϊον τό όποιον θά έπεθύμουν νά 
συμπληρώσω εινε τό τής συμβολής τής βιομηχανίας 
είς την επεξεργασίαν καί την εξαγωγήν τοΰ προϊόντος, 
Όφείλομεν νά όμολογήσωμεν δτι συνέβαλαν πραγμα
τικά τό έμπόριον καί ή βιομηχανία, αλλά συνέβαλαν 
διότι εύρον υλικόν πρώτης ποιότητος. Εάν τό υλικόν 
δέν ήτο καλόν, ήτο αδύνατον, όσονδήηοτε καλώς καί 
καί αν τό παρουσίαζε τό έμπόριον, νά εϊχομεν τά ση
μερινά οικονομικά αποτελέσματα. Και άπόδειξις τού- 
τομ είναι τό εξής: Ότι εις τό Ηράκλειον υπάρχουν 
έμποροι πού δέν επεξεργάζονται την σουλτανίναν δπως 
τά εργοστάσια, αλλά δίδουν εις τούς παραγωγούς τιμάς 
μεγαλυτέρας από τό έμπόριον. Είμαι κατ’ αρχήν 
σύμφωνος μέ τάς ευκολίας πού δ αγορητής έζή- 
τησεν υπέρ τής Σουλτανίνας, ιδιαιτέρως δσον άφορφϊ 
τήν ατέλειαν τής εισαγωγής ξυλείας ή οποία προο
ρίζεται νά μετατροπή εις κιβώτια, υπό μίαν προ- 
ϋπόθεσιν δμως: 'Η ατέλεια νά μή δίδεται ε’ιςώφελος 
μόνον τοΰ έμπορίου αλλά καί τής παραγωγής. Καί 
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πέρυσι κατά τήν διάρκειαν των αγορών ήλαττώθη το 
Συνάλλαγμα καί έν τούτοι; οι παραγωγοί δέν έπωφε- 
λήθησαν τής έλαττώσεως αυτης τήν στιγμήν πού αι 
τιμαί εις το εξωτερικόν παρέμεναν αί αύταί. Εινε 
συνεπώς ανάγκη τών ευκολιών χατά ένα μικρόν πο- 
σοστόν να ωφελείται το εμπόρων καί ή βιομηχανία 
άλλ’εινε ηθικόν καί δίκαιον το μεγαλύτερου ποσοστόν 
να πηγαίνη εις εκείνους πού διά τού ίδρώτόζ των πα- 
ράγουσι τούς καρπούς.

Επί τη ευκαιρία θα έπεθύμουν να κάμω μίαν σύ- 
στασιν εις τούς άσχολουμένους με τήν εξαγωγήν. Το 
έμπορων, εργάζεται «θαυμασίως, αλλά υπάρχουν άγοραί 
πού δέν έχει στρέψη τήν προσοχήν του. Το ζήτημα 
αύτό απησχόλησε το Εμπορικόν Επιμελητήριόν Ή 
ρακλείου καί το Γεωργικόν μέ τάς αγορά; τής Αγγλίας 
εις δ; εξάγονται κατωτέρας ποιότητος σταφίδες ενώ 
εινε δυνατόν νά είσαχθούν πολύ καλοί. Θέτω είς τήν 
διαθεσιν τών Ενωσεων καί έξαγωγέων τούς οίκου; 
εκείνους πού ένδιαφέρονται.

Αλλην υποδειξιν έχω νά κάμω διά τό ζήτημα τη; 
εξαγωγής διά τοΰ λιμένος τής Τεργέστης, όπου ιδιαι
τέρως λαμβάνουν χώραν νοθείαι είς βάρος τών προϊ
όντων μας τά οποία αναμιγνύονται μέ ποιότητας άλ
λων προελεύσεων καί εξάγονται ως Κρητικά. Νοθείαι 
λαμβάνουν χώραν καί είς βάρος τών κρασιών. Τό 
Ύπουργείον τής Εθνικής Οικονομίας κατ’ έπανά- 
ληψιν προσεπάθησε νά λάβη μέτρα. Φυσικά τούτο κα
τέστη ανεφικτον, είνε ομως δυνατόν νά παρακολου- 
θείται η νοθεία καί συνεπώς δύναται ν’ άντιαετωπι- 
σθή.

Μεταξύ τών μέτρων πού ο αγρότης προτείνει διά 
τήν βελτίωσών τής αμπελουργίας έν Κρήτη είνε καί ή 
βελτίωσις αυτής ταύτης τής καλλιεργείας τής αμπέλου, 
Είς το σημεϊον τούτο οφείλω νά τονίσω ότι από τι- 
νων ετών .παρατηρείται μεγάλη βελτίωσις είς τήν γεω 
πονικήν υπηρεσίαν ή όποια, άριστα κατηρτωμένη, 
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καίτοι ελάχιστη κατ’ αριθμόν προσφέρει όψίστας ΰ- 
πηρεσίας. ’Οφείλω επίσης να τονίσω την συμβολήν 
τοΰ προσφυγικοΰ στοιχείου τύ όποιον είσήγαγε μεθό
δους αϊιινες δεν ήσαν έν χρήσει ένταΰθσ.

Εις τα μέτρα πού προτείνει δ κ.αγορητής θά με εύ
ρη σύμφωνον. Εις το ζήτημα τής δργανώσεως τής 
παραγωγής τα ωφελήματα θά είναι παρά πολύ μεγά
λα καί ή συνεργασία μεταξύ παραγωγής καί εμπορίου 
θά εΐνε καλή.

"Ετερον μέτρον είναι ή παντελής ά'ρσις τοΰ συν) 
κοΰ παρακρατήματος. Υποθέτω ό'τι ή Κυβέρνησις 
θά θελήση να προστατεύση ένα κλάδον τόσον σο
βαρόν δ όποιος άποφέρει συνάλλαγμα μεγάλου 
ποσού.

Ιδιαιτέρως θά θίξω ένα ζήτημα όχι μόνον άφορών 
την Ελλάδα, αλλά καί άλλας περιφερείας. "Οτι υπάρ
χουν χώραι μη έπιτρέπουσαι την έπέκτασιν των 
αμπελώνων. Παρόμοιον μέτρον έχει λάβη ή πατρίς 
μας διά την Κορινθιακήν σταφίδα. Φρονώ άνεν- 
δοιάστως οτι δεν πρέπει νά ληφθή τοιοΰτον μέ
τρον διά την σουλτανίναν. Πρώτον διότι ως κλά
δος δενδροκομικός απασχολεί πολλάς έργατικάς χεί- 
ρας κατ’ έτος και μπορεί νά κρ«τήση επί τόπου 
τον πληθυσμόν πού τόσον ραγδαίως αυξάνει. Καί 
δεύτερον τα οικονομικά ωφέλη είναι μεγάλα, καί 
θα εξακολουθούν νά είναι μεγάλα. "Έχετε ύπ’ δψιν 
σας οτι ή καλλιέργεια έλαττοΰται καί ε’ς αύτήν 
την μεσημβρινήν Γαλλίαν, καί ήμεϊς πρέπει ν’ αύ- 
ξάνωμεν την καλλιέργειαν ώστε νά είμεθα έτοιμοι 
μετά τινα έτη. Δέν πρέπει νά φοβούμεθα δτι λόγφ 
κρίσεως υπερπαραγωγής θά έξαρτηθή το μέλλον 
τής σιαφίδος.

"Οσον αφορά τέλος την ΰπόδειξιν τού κ. αγορη- 
τού διά την χρήσιν τών λιπασμάτων, πρέπει νά 
τονισθή δτι εις την Κρήτην γίνεται μεγάλη χρήσις 
καί καταλληλότατη από τάς άλλας περιφερείας τής
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Ελλάδος. Είμαι βέβαιος δτι όταν παρασχεθούν εύ- 
«ολίαι διά την αγοράν των καταλλήλων τύπων, τά 
αποτελέσματα από απόψεως ποιότητας καί ποσότη- 
τος θά είνε’ καλά, τόσον διά τούς παραγωγούς δσον 
καί διά την έθνικήν οικονομίαν.

ΑΛ. ΜΥΛΩΝΑΣ. Ή σταφίς μας, Κύριοι, ως ε
ξαγόμενον προϊόν πάσχει από την διεθνή κρίσιν. 
‘Υπάρχει ήδη φόβος άν δεν ληφθοΰν τά προσήκοντα 
μέτρα νά πάθη ακόμη περισσότερα εις το προσε
χές μέλλον. Τό ζήτημα επομένως τής σταφΐδος, τό 
ζωτικώτερον αύτό καί κυριώτερον ζήτημα είνε ζήτημα 
εξωτερικής εμπορικής πολιτικής καί κατά δεύτερον 
λόγον είναι ζήτημα εσωτερικής παραγωγής. Είνε 
ευκολον νά πολλαπλασιασθή κατά μεγίστην κλί
μακα ή παραγωγή τής σταφίδος μας. Εκείνο πού 
είνε τό μέγα πρόβλημα, είνε ή τοποθέτησις τής 
σταφίδος εις την διεθνή αγοράν. Ήκούσατε πρό 
ολίγον δτι πολλοί προβάλλουν οί άνταγωνισταί καί 
καθημερινώς επεκτείνεται ή καλλιέργεια τής σουλ
τανίνας καί μαύρης σταφίδος. Τί μέλλει γενέσθαι 
εις προσεχές μέλλον; είνε τό μέγα πρόβλημα τοΰ 
ελευθέρου ανταγωνισμού εις τάς διεθνείς σχέσεις. 
Αύτός δέλεύθερος ανταγωνισμός δ όποιος θεωρεί
ται ως πανάκεια, δ όποιος θεωρείται δτι επιφέρει 
την αρμονίαν διά τής έπικρατήσεως τού καλλιτέ- 
ρου προϊόντος πού έχει τό μικρότερον κόστος, ά- 
πεδείχθη εις πλεϊστα πεδία ως καί είς τό τής στα
φίδος δτι είνε ένας μεγάλο; εχθρός τής παραγω
γής. Καί γι’ αύτό αί νέαι τάσεις είνε νά ρυθμίζε
ται ή κατανάλωσις των προϊόντο^ν διά διεθνών συ
νεννοήσεων διά μιας προσαρμογής τής παραγω
γής είς τάς ανάγκας τής διεθνούς καταναλώσεως. 
Τούτο διά νά γίνη διά τής πάλης τοΰ ανταγωνι
σμού θά εχη μεγάλας ζημίας καί πρό παντός εις 
τούς άσθενεστέρους καί μικροτέρους δπως είμεθα 
ήμεΐς. Διότι θά επικρατήσουν πρό παντός έκεϊνοι οί 
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όποιοι διαθέτουν μεγαλύτερα κεφάλαια, καλλιτέραν 
δργάνωσιν όπως λ. χ. ή Αμερική διά την Καλλιφορ- 
νιακήν σταφίδα, ή Αυστραλία κλπ. Γι’αυτό πρέπει 
το Κράτος να στρέψη την προσοχήν του εις τήν 
ρύθμισιν του εξωτερικού αυτοΰ ζητήματος και τότε 
όλα τα ά'λλα επέρχονται αυτομάτως. "Οταν αυξη- 
θή ή παραγωγή, δταν ή διευρυνσις των διεθνών 
αγορών έπιτευχθή, θά δήτε πώς πολλαπλασιάζεται και 
πώς βελτιοΰται αυτομάτως ή’ποιότης τής σταφίδος.

Ακριβώς τοΰτο το ζήτημα έσκέφθην και εγώ άλ
λοτε, δταν είχα ίδρυση ιόν Σταφιδικόν ’Οργανι
σμόν διά τήν εμπορίαν τής σταφίδος. Τό ζήτημα ήτο 
τότε εξωτερικής εμπορικής πολιτικής και εϊχομεν 
μίαν βολιδοσκόπησιν από τήν Αμερικήν, άπό τόν 
αντίστοιχον οργανισμόν τής Σταφίδος τής Καλλι 
φορνίας, νά ελθωμεν εις συννενόησιν καί μάλιστα 
υπό τήν αιγίδα τών Κρατών. Αλλά θά ήρχόμε- 
θα είς συννενόησιν παραγωγοί προς παραγωγούς 
δτε οί Αμερικανοί είχον διπλασίαν παραγωγήν στα
φίδος άπό τους "Ελληνας. 300 έκ. Ένετικάς λίτρας 
ήμεις, 700 έκατ. έκεινοι.

Νά ελθωμεν εις συνεννόησιν παρομοίαν εκείνης 
τήν οποίαν έκαμαν οί μεγάλοι βιομήχανοι είς τήν 
διεθνή άγοράν, διά τόν χάλυβα ή διά τό πετρέλαιον. 
Οί παραγωγοί οί μικροί πρέπει νά μιμηθοϊν τό 
παράδειγμα αυτό, νά συνεννοηθοΰν διά τήν τοπο- 
θέτησιν τών προϊόντων αυτών είς ωρισμένας ζώνας 
διά τήν άπό κοινού ενέργειαν προπαγάνδας καί είς 
κοινόν μέτωπον διά νά μή κατατρώγη ο εις άν- 
ταγωνιστής τόν έτερον καί διά τήν ευρυνσιν τής κα- 
ταναλώσεως.

Εάν αυτό έπιτευχθή, θ’ άκολουθήση ή Αυστρα
λία καί οί άλλοι έδιαφερόμενοι. διότι καταπνίγον
ται προ του όγκου τής Αμερικής καί τής Ελλάδος. 
Τήν ιδέαν ευρον συζητήσιμον οί Αμερικανοί. Ήσαν 
εις τάς παραμονάς τών εκλογών τοΰ Προέδρου τη;
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Δημοκρατίας, ήλπιζον δέ δτι θά έξελέγετο δ δημοκρα
τικός τής αριστερός. Διότι έκεϊ είνε δυο κόμματα, 
οί Ρεπουπλικάνοι, καί οί Δημοκρατικοί, καί αι δυο 
λέξεις μεταφραζόμενοι έχουν την ιδίαν έ'νοιαν, οί 
δημοκρατικοί όμως είνε άριστερώτεροι.

ΑΡ. ΣΙΔΕΡΗΣ. Λαϊκότεροι..
ΑΛ. ΜΥΛΩΝΑΣ. Ήλπιζον τότε οί περί τόν Σμίθ 

δτι θά έξελέγετο ούτος αντί του Χοΰβερ καί τότε θά 
ήρε τήν άπαγόρευσιν τών οινοπνευματωδών ποτών 
καί δτι θά διηυρυνετο ή εσωτερική κατανάλωσις 
διά τη; βιομηχανοποιήσεως τών προϊόντων τής άμ- 
πέλου. Το πράγμα εκτοτε παρέμεινεν εκκρεμές, δεν 
έπανελήφθησαν δέ τά διαβήματα.

Αυτά τά λέγω διά νά δείξω δτι το πρόβλημα πρέπει 
νά πιάσωμεν από την ρίζαν του, καί δτι πρέπει νά 
καταβληθή πάσα προσπάθεια εις το σημείου αύτό. 
Διά νά γίνη μία τοιαυτη συνεννόησις χρειάζεται νά 
υπαρχη μία εσωτερική δργάνωσις. Διότι εάν άφήσω- 
σωμεν τούς παραγωγούς κατά μόνας, βεβαίως δεν 
είναι δυνατόν νά ρυθμισθή ή κοινή διαχείρισις 
τού προϊόντος τού εξαγομένου εις το εξωτερικόν.Εν
τεύθεν ή ανάγκη τής όργανώσεως τής σουλτανίνας 
ήτις είνε ο σπουδαιότερος λόγος τής διεθνούς συνεν- 
νοήσεως έπί τού οικονομικού επιπέδου. Καί δπως 
έγινε διά την μαύρην σταφίδα δπου ίδρύθη εις 
αυτόνομος οργανισμός, εις τόν όποιον συμβάλλουν 
καί συμπράττουν οί ενδιαφερόμενοι καί έπήλθε μία 
κεντρική ρΰθμισις τής παραγωγής, ού'τω πρέπει νά 
γίνη καί διά την σουλτανίναν. Δέν πρέπει νά σκε- 
φθώμεν κατά πόσον θά έδει νά γίνη ιδιαίτερος ορ
γανισμός τής Σουλτανίνας εν Κρήτη καί ιδιαίτερος 
οργανισμός έν Κορίνθφ. Νομίζω δτι εις οργανισμός 
θά έπρεπε νά γίνη ο όποιος θά συνεννοηθή με τόν 
οργανισμόν τής μαύρης σταφίδος εις τρόπον ώστε 
δΤ δλα αυτά τά όμοειδή προϊόντα νά ύπάρχη ένι- 
αία διαχείρισις. Καί ό οργανισμός έκεΐνος ι πού ί-
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δρύσαμεν τότε είχε τάσιν ενιαίας διαχειρίσεως του 
προϊόντος. Είχε προορισμόν άνώτερον, τήν βιομηχα- 
νοποίησιν των προϊόντων.

Θά έπρεπεν δπως είπα και προχθές να γίνη μία 
πειθάρχησις τής οικονομίας, θά έπρεπε νά έπιβλη- 
θή το κράτος καί νά μη άφήση τό έμπόριον ελεύ
θερον νά κάμνη ανταγωνισμόν έπ'ι βλάβη πολλάκις 
και του προϊόντος, δπως συνέβη μέ τήν μαύρην στα
φίδα.

Δεν πρέπει βεβαίως νά παραγνωρίζωμεν τάς με
γάλος υπηρεσίας τάς οποίας παρέχει τό Έμπόριον 
εις τήν διάνοιξιν αγορών διότι κεντρίζει τούς εμ
πόρους ή ελπίς του κέρδους, γίνονται δραστηριότε
ροι, κατακτούν αγοράς, υφίστανται ζημίας, πράγματα 
πού δέν δύναται νά έκτελέση κρατικός οργανισμός 
άποτελούμενος από υπαλλήλους μη έχοντας τό κίνη- 
τρον τού κέδρους. Δέν μπορούμεν, λέγω, νά παρα- 
γνωρίσωμεν τάς υπηρεσίας τού Εμπορίου, άλλ’ α
πό τοΰ σημείου αυτού μέχρι τής πλήρους ελευθερίας, 
υπάρχει τεραστία άπόστασις. Μια δργάνωσις τοιαύτη 
θά προβλέπη και τό ζήτημα τής εξωτερικής εμπο
ρίας, εάν δέ άνδρωθή εις βαθμόν ώστε ανευ κινδύ
νων νά πάρη εις τάς χεΐράς της ολόκληρον τό εξω
τερικόν έμπόριον, δέν θά έπρεπε νά διστάση τό κρά 
τος νά τής τό δώση.

Νομίζω λοιπόν δτι αί πληροφορίαι αύταί πρέπει 
νά τύχουν Ιδιαιτέρας προσοχής υπό τού Συνεδρίου 
σας διότι εΐνε ή βάσις τού δλου ζητήματος. ’Εάν 
έπιτευχθή μία συνεννόησις των παραγωγών μεταξύ 
των και δργάνωσις διεθνής, άφ’ ενός μέν θά λείψη δ 
ανταγωνισμός, ή δραστηριότης εις εν κοινόν μέτω- 
πον θά πολλαπλασιασθή, θά διανοιχθοΰν νέαι άγο- 
ραί, διότι υπάρχουν λαοί πού αγνοούν τό πολύτι
μον προϊόν τό οποίον περιέχει τόσας θρεπτικά;, καί 
θερμαντικά; ουσίας, οι όποιοι θά δύνανται επ’ άγα- 
θφ τής τροφής και τής υγείας των νά διαδώσωσι 
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τά προϊόν ούτινος σήμερον αγνοούν απολύτως την 
χρησιμοποίηση-.

Εις οργανισμός διεθνής δ όποιος θά έχη ικανά 
κεφάλαια καί ικανά μέσα ένεργείας, ασφαλώς θά 
διηύρυνε τάς εργασίας, χωρίς νά ζημιώση επί τού 
παρόντος ούδείς των συμβαλλόμενων, διότι ή Ελ
λάς θά έπερνε τά κεκτημένα μέχρι σήμερον καί θά 
έπετύγχανε διαφόρους δασμολογικός καί άλλας ευκο
λίας με τά άλλα Κράτη. Εκεί πού ή μικρά Ελλάς 
θά έπεδίωκε μόνη της την έπίτευξιν ενός δασμού 
διά την σταφίδα, τό μέτωπον θά ήτο κοινόν διά 
τήν έπίτευξιν εμπορικών συμβάσεων μεταξύ όλων, 
καί θά ήτο εύκολώτερον νά επιτυγχάνονται εύκο- 
λίαι δασμολογικοί διά τήν εξαγωγήν τών προϊόν
των αύτών,

Ό ελεύθερος ανταγωνισμός αποτελεί τον οίκονο- 
νομικόν πόλεμον, πόλεμον επιθετικόν, δ όποιος επι
φέρει ζημίας εις τούς ασθενέστερους, άλλ’έπιφέρει καί 
μίαν άμυναν εκ μέρους τών χωρών προς τάς ο
ποίας γίνεται ή έπίθεσις. *0 αμυντικός τέλος πόλε
μος εινε. τά τελωνειακό τείχη, τά όποια ανεγείρον- 
ται. Εις τό τέλος επέρχεται αδιέξοδον.

Εις αύτό καταλήγομεν διότι ή οικονομία τής Ελ
λάδος εινε έξηρτημένη από τήν διεθνή αγοράν. Τό 
κύριον πρόβλημα τής Ελλάδος, δεν είναι πρόβλη
μα παραγωγής καί 'Υπουργείου Εθνικής Οικονομίας 
αλλά πρόβλημα υπουργείου Εξωτερικών καί εθνικής 
οικονομίας, και πρέπει έκεΐ vet στρέψωμεν τάς προ
σπάθειας μας. Είμαι βέβαιος οτι κάποια ευχή θά 
προέλθη από τό Συνέδρων σας προς τήν κατεύ
θυνση· αύτήν.

ΑΔ-ΚΩΣΤΑΝΤΙΝΙΔΗΣ/Ηθελα νά εϊπω δλίγατινά 
ως προς τήν διαφήμιση·. "Οπως ξέρει ό κ. Βα- 
ρούχας, καί αΐ συνεταιρικοί οργανώσεις καί τό έμ- 
πόριον φροντίζουν κατά τρόπον άποδοτικώτερον 
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διά την έπιμεμελημένην αποστολήν ιδιαιτέρως συ
σκευασμένης σταφΐδος ή οποία διανέμεται δωρεάν 
εις μεγάλα κέντρα καταναλώσεως με αποκλειστικόν 
σκοπόν την επιβολήν τού προϊόντος. Εις πλείστας 
εκθέσεις συμμετέχομεν διά τον αυτόν σκοπόν. "Αλλ’ 
ή καλλιτέρα διαφήμισις εινε κατά την γνώμην μας 
και των συνεταιρισμών ή επιμέλεια τής κατεργα
σίας με την όποιαν Υπεβλήθη εις το εξωτερικόν ή 
σταφίς. Έλέχθη δτι εινε εις βάρος του έμπορίου και 
ιδία δτι ή σταφίς τής Πελοπονήσου εινε κακής ποιότη 
τος. Ή Πελοπόννησος δεν παράγει κακήν ποιότητα 
αλλά εξαιρετικήν ποιότητα διότι χαράσσονται τ’ αμ
πέλια καί εινε ξανθήτερη ή σταφίς.

Εφόσον τό έξαγωγικόν έμπόριον καί οι συνεται
ρισμοί κατορθώνουν και μεταφέρουν σουλτανίναν 
από τήν Πελοπόννησον ή όποία επιβαρύνεται με με 
ταφορικά έξοδα, προμηθείας κλπ. δέν εινε δυνατόν 
παρά τοΰτο νά τεθή υπέρ τού έξαγωγικοϋ έμπορίου 
τό όποιον παρά τήν έπιβάρυνσίν του με πρόσθετα 
έξοδα, κατορθώνει νά πωλή εις τό εξωτερικόν εις τι
μάς Ϊσας πρός τό Έμπόριον τής Πελοπόννησου. Αυ
τό είναι μία σύγκρισις μεταξύ των επιτυχιών τής 
εξαγωγής τής Κρήτης καί τής εξαγωγής τής ΓΙελο- 
ποννήσου.

Καί αί οργανώσεις καί τό έξαγωγικόν έμπόριον 
ανέλαβον ρόλον εξωτερικής πολιτικής.Λιότι καίμέΚράτη 
μετά όποία ή Ελλάς δέν έχει δημιουργήση συμβάσεις 
κατώρθωσαν καί έπραγματοποίησαν ιδιωτικά; άνταλ- 
λαγάς, δπως με τήν Αυστραλίαν, Ουγγαρίαν ή με 
ανταλλαγήν εμπορευμάτων, ή μέ συμψηφισμόν χρεών 
καί έτοποθέτησαν μέγα μέρος τοΰ προϊόντος.

Ή προσπάθεια δπως όργανωθή ό παραγωγικός 
κόσμος καί άναλάβη τήν διάθεσιν τών προϊόντων 
αποτελεί θεωρίαν μεγαλεπήβολον αλλά άπραγματο- 
ποίητον. Δέν εινε δυνατόν νά φαντασθώ δτι ή Καλ- 
λιφορνία, Αυστρία κλπ. χώραι μέ άλλα συμφέροντα, 
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δτι θά έλθουν είς συννενοήσεις μέ τήν Ελλάδα και 
θά κάμουν συμβάσεις. 'Η Αυστρία ή οποία άποτε- 
λεΐ μετά την Σμύρνην τον μεγαλύτερου ανταγωνιστήν 
μας δεν έχει εισαγωγικούς δασμούς-είς την Αγγλίαν. 
Πώς θά κατορθώσωμε λοιπόν νά έλθωμε είς ϊσην 
μοίραν μέ την Αυστρίαν πού έχει ευκολίας είς την 
Αγγλίαν;

Επειδή έλέχθη προηγουμένως από άγορητάς ο! 
ό.τοϊοι έχουσι καταγίνη εξαιρετικές και μέ την καλ
λιέργειαν και μέ την εν γένει έξέλιξιν τής τοποθετή- 
σεως του προϊόντος, σας λέγω δτι ή τοποθέτησες 
αυτού οφείλεται εις την έπιμεμελημένην επεξεργα
σίαν των έξαγωγέων καί των συνεταιρισμών.Έλέχθη 
δτι ή ανάπτυξις του εμπορίου τής σταφίδος εύρε 
καλόν υλικόν.

Αύτό εινε ά'αμφισβήτητον. Η σταφΐς ή Κρητική 
ι’νε παρά πολύ καλή, όχι δμως κοκ φαινόμενον. Καί 
άλλα Κράτη ύπό τάς ιδίας εύμενεϊς κλιματολογικάς 
συνθήκας παράγουν σταφίδα εξ ίσου καλήν, εις 
πολλάς δέ περιφέρειας τής Σμύρνης παράγεται στα- 
φίς πολύ καλλιτέρα από τήν Κρητικήν σταφίδα. 
Κάμνω μάλιστα τήν άπλουστάτην παρατήρησιν, δτι 
και προ δεκαετίας το ίδιον υλικόν υπήρχε, άλλ’ ή 
φήμη δέν υπήρχε. Νομίζω δτι τούτο είναι προς 
έπαινον άναμφισβήτητον τών άσχοληθέντων κατά 
τήν δεκαετίαν αυτήν είς τήν επεξεργασίαν καί τήν 
τοποθέτησιν τής Σταφίδος.

ΑΛ. ΜΥΛΩΝΑΣ. Είπεν δ κ. Κωνσταντινίδης δτι 
εινε θεωρία ή επιδίωξις τής συνεννοήσεως μεταξύ τών 
χωρών πού παράγουν όμοειδή προϊόντα. Εις το 
σημεϊον τούτο θά είχα νά τώ απαντήσω μέ μίαν 
πραγματικότητα. "Οτι καθημερινώς πραγματοποιούν 
ται τοιαΰται συνεννοήσεις. Έκτος τών συνεννοή
σεων τών μεγάλων βιομηχάνων, έχομεν τήν τελευ
ταίου συνεννόησιν όλων σχεδόν τών χωρών πού πα
ράγουν ζάχαριν, ή οποία αυνεννόησις έπετεύχθη 
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μολονότι έθεωρείτο μία ουτοπία.

Επίσης έπήλθε συνεννόησις διά την Βενζίνην 
και τώρα ρυθμίζουν την παραγωγήν και. την κα- 
τανάλωσιν καί βαστούν τάς τιμάς εις την διεθνή 
αγοράν διά τής συνεννοήσεώς των. Δέν εθεωρήθη 
θεωρία ουδέ από τούς Αμερικανούς ή ίδια αύτή, 
απ’ εναντίας από τήν αντίστοιχον όργάνωσιν των 
Καλλιφορνέζων εθεωρήθη πραγματοποιήσιμος ιδέα 
και νομίζω ότι μία μεγάλη ώθησις εκ μέρους τής 
Ελλάδος είναι δυνατόν να φέρη αποτελέσματα, διό
τι δέν είνε τίποτε το ακατόρθωτου δταν ύπάρχη 
συμφωνία συμφερόντων καί εις τον ένα καί εις τόν 
άλλον. Διότι γνωρίζουν οί Καλλιφορνέζοι ότι καί- 
τοι εί'μεθα μικροί, έχομεν εν έκτακτον έδαφος και 
εϊμεθα ισχυροί άνταγωνισταί, συνεπώς ευχαρίστως 
θά έδέχοντο νά καταπαύσουν τόν ανταγωνισμόν 
καί νά υργανόισωμεν ένιαΐον μέτωπον.

ΑΔ. ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΙΔΗΣ. Τήν Καλλιφορνίαν δέν 
τήν φοβούμεθα διότι είναι τόσον καλή ή ποιότης 
μας καί τόσον μεγάλα τά έξοδά των, ώστε δέν τούς 
χρειαζόμεθα.

ΑΔ. ΜΥΛΩΝΑΣ. Δέν έχετε δίκαιον ποσώς, διότι 
ή Καλλιφ. σταφίς είνε τόσον εύθυνή όίστε ήμπορεΐ 
νά μάς ρίψη. Τόν "Αγγλον δέν τόν ενδιαφέρει διά 
τήν πουτίγκαν ίου τί σταφίδα θά βάλη, δταν πρό
κειται νά πληρώνη δλιγώτερα χρήματα. Επομένως 
ή προσπάθεια αύτή φρονώ δτι είνε ή μόνη οδός 
τήν οποίαν πρέπει ν’ άκολουθήσωμεν καί τούτο πρέ
πει νά έπιδιωχθή άνενδότως έστω και αν παρου- 
σιάζη μεγάλας δυσχερείας.

ΑΡ. ΣΙΔΕΡΗΣ. Υπάρχει μία τεραστία συννενόη- 
σις μεταξύ παραγωγής και καταναλώσεως. "Ολοι 
οί Συνεταιρισμοί γαλακτοπαραγωγής τής Δανίας 
πωλοΰν το προϊόν των εις τήν Αγγλίαν. Δέν πρό
κειται άρα περί θεωρίας άλλα περί πραγματικό- 
τητος.
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ΑΛ. ΜΥΛΩΝΑΣ. Πρόκειται περί ιδέας πραγμα

τοποιήσιμου, «διάφορον αν ή πραγματοποίησις αυ
τή θά φέρη την μορφήν κοινής διαχειρίσεως καί 
τότε ίσως θίγει τό έμπόριον. ’Αλλ’ ημείς λέγομεν δτι 
αν πρόκειται να έξυπηρετηθή τό γενικόν συμφέρον, 
ας θιγή τό ατομικόν (χειροκροτήματα).

Ι. ΜΑΡΜΑΤΑΚΗΣ. Ή μεγάλη κατανάλωσις γί
νεται από τον πτωχόν κόσμον.

ΛΟΥΛΑΚΑΚΗΣ. Ό κ. Βαρούχας έθιξεν απλώς 
τό ζήτημα των εμπορικών ακολούθων. Επιθυμώ 
να πληροφορήσω τό Συυέδριον δτι θεσμός τών 
εμπορικών ακολούθων δέν υφίσταται. Μέ τα καθή
κοντα αυτά έχουν έπιφορτισθή έμποροι του εξωτε
ρικού οί όποιοι έχουν ύποχρέωσιν νά φέρουν εις 
επαφήν τό έμπόριον μέ τήν κατανάλωσιν, μέ τήν 
διαφήμισιν κλπ. Αύτό τό εντελώς πρόχειρον σύ
στημα, μάς έπεισεν δτι άπέτυχεν ή προσπάθεια τού 
Κράτους νά έξυπηρετήση μίαν ανάγκην διά προ
σώπων μή ειδικών. Επειδή και τά αλλα Κράτη, 
έχουν είσαγάγη τον θεσμόν τών Εμπορικών ακο
λούθων, νομίζω δτι πρέπει τό Συνέδριόν σας νά 
φροντίση νά εισαχθή καί παρ’ ήμΐν, καθόσον εΐνε 
χρήσιμος.

ΕΜΜ. ΠΑΠΑΓΙΑΝΝΑΚΗΣ. Ή όραματιζομένη 
ψυχή τής Σταφιδικής Ένώσεως έβλεπε προ πολ- 
λού τήν ανάγκην τής συγκλήσεως τού Συνεδρίου 
τούτου, πρός έξέτασιν τών πολλαπλών αναγκών 
αϊτινες πιέζουν τήν ψυχήν τών παραγωγικών τά- 
ξεων.Εινε βαθύτατα ευγνώμων τόσον πρόςτούς έντο- 
ποίυς Κυρίους αντιπροσώπους, δσον καί τούς πα- 
ρισταμένους κυρίους εκ τής παλαιάς Ελλάδος οι 
όποιοι δέν έφείσθησαν κόπων καί θυσιών ΐνα πα
ρακολουθήσουν τάς εργασίας τού Συνεδρίου τό ό
ποιον περιβάλλεται από τήν έξύψωσιν τής Αγρο
τικής ψυχής εις εν επίπεδον πού πρέπει ν’ άρθή 
διά τήν έκτέλεσιν τού σκοπού του.’Εκ τών πριτέρων 
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ή παρισταμένη κατά φαντασίαν Κρητική ψυχή, 
σάς συγχαίρει καί σάς ευχαριστεί διά τήν προθυ- 
μίαν ταύτην διότι έκπληροίτε ετ καθήκον προς 
την ταξιν αυτήν. Άλλ’ ιδιαιτέρως εΐνε βαθύτατα 
ευγνώμων προς τους έλθόντας νά συμπληράισωσι τάς 
εργασίας τοΰ συνεδρίου τούτου με τά φώτα των 
καί τήν ιδιότητα που έχουν εις τά Νομοθετικά Σώ
ματα από τά οποία έξαρτάται ή επιτυχία των αγα
θών αποτελεσμάτων τά οποία αναμένονται. Ευχα- 
ριστοΰμεν δθεν τόσον τό ύπουργείον Γεωργίας καί 
τήν Γεν. Διοίκησιν, οσον καί τους κ. κ. Βουλευτάς 
καί Γερουσιαστάς.

Κατά παράδοσιν, Κύριοι, γεωργός, εγεννήθην καί 
ανετράφην καί ήγάπησα τήν γεωργίαν, οσον δεν 
ήγάπησα τον εαυτόν μου. Έπεδόθην καί παρηκο- 
λούθησα τήν εργασίαν ταύτην ως παραγωγός, καί 
με όλην τήν μικράν παρέκκλισιν —διότι συνέβη νά 
είμαι νομικός—κατά βάθος ή ψυχή μου εΐνε γεωργι
κή καί θά εΐνε καί πέραν τοΰ τάφου καί θά υπερα
μύνεται των συμφερόντων καί τής εξυψώσεως τής 
γεωργ. τάξεως.

Τά λέγω αυτά διά νά μέ καταλάβετε καί δήτε 
διατί προσεφέρθην νά παράσχω τάς υπηρεσίας μου 
εις τό Συνέδριον.

Προηγήθη στάδιον κρίσεως, στάδιον δοκιμασίας. 
Ευρέθημεν εις τήν ανάγκην ν’ άντιμετωπίσωμεν 
μίαν πάλην προς τό ελεύθερον έμπόριον καί ένώ αί 
τιμαί ευρίσκοντο όχι εις τό σημερινόν επίπεδον 
άλλ’ εις τό έπίπεδον πού ήτα τφ 1929. Τότε, Κύ
ριοι, έν τφ Νομφ Χανίων όλοι οι παραγωγοί έξεμη- 
δενίσθησαν. Κατήντησε νά δώσωμεν τήν σταφίδα 
εις τήν τιμήν Δρ. 5,6 ή 7 ή ως τροφήν εις τά κατοι 
κίδια ζώα.

Τότε καί μόνον άφυπνίσθη τό αίσθημα τής α
νεξαρτησίας καί συνεννοήσεως, Ϊνα ο παραγωγός ά- 
ποτινάξη τά δεσμά τής δουλείας. Ήρχισα τον δη
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μοσιογραφικόν αγώνα. Έφώναζα διαρκώς. Όργανω 
θήτε! Εάν ακολουθήσετε την Ιδίαν τακτικήν θά 
άποθάνετε από την πείναν καί θά θάψετε τα παιδιά 
σας.

"Οντως προεκλήθη Συνέδριον πρόχειρον κατά τον 
’Οκτώβριον τού 1928 εις το όποιον άντηλλάγησαν 
αί πρώτοι σκέψεις τής τοιαυτης άναδιοργανώσεως.

Έγένοντο ουτω τά πρώτα βήματα. ’Αλλ’ έπρό- 
κειτο περί νέας εντελώς τακτικής, ή οποία προσεπά- 
θει νά προσαρμόσει τον παραγωγόν προς μίαν κα- 
τάστασιν, ή οποία τού παρενέβαλλε πολλάς δυσπι
στίας. Διότι έσκέπτετο ο παραγωγός δτι θά έμπι- 
στευθή τον κόπον του εις αυτήν χωρίς νά εινε βέ
βαιος εκ των προτέρων αν θά ήτο έξησφαλισμένη ή 
παράδοσις καί άπόδοσις του προϊόντος του. Σας 
διαβεβαιώ δτι διεξήγαγον μεγάλον αγώνα μέχρις δ- 
του πείσωμεν τήν μεγάλην πλειοψηφίαν των παρα 
γωγών ν’ άποδεχθή τήν αποψιν αυτήν καί μόλις 
τον Οκτώβριον τοΰ 1929 έτέθησαν αί βάσει; τής 
δργανώσεως. Κατ’ ευτυχή σΰμπτωσιν, συνέπεσε τότε 
καί ή αφιξις τοΰ κ. I. IΙαπαχρηστοποΰλου τοΰ δ- 
ληθοΰς πρωτοπόρου τής όργανιόσεως των Συν) 
μών, ήν ανέλαβε καί έφερεν εις πέρας με ταχύτη
τα άφάνταστον. Εντός 15 ημερών εΐχομεν τήν συγ- 
κρότησιν 22 σταφιδικών οργανισμών καί τήν "Ενω- 
σιν ή όποια έλειτούργησε καί λειτουργεί κατά τον 
θαυμασκότερον τρόπον.
Αμέσως μετά τήν κατάρτισιν τής Ένώσεως καί τήν 

συγκρότησιν τών προβλεπομένων δύο Συμβουλίων, 
τοΰΔιοικητικοΰ καί τοΰ’Εποπτικοΰ, εΐχομεν νά άσχο- 
ληθώμεν μέ ζωτικώτερα ζητήματα καί ά'μεσα, ιός ήτο 
ή τοποθέτησις τοΰ υπάρχοντας αποθέματος. Εις 
τοΰτο έσκόνταψεν ή Ένωσις κατά το πρώτον έ
τος, διότι δεν έγινε χαλά ή έξέτασις τοΰ ζητήματος. 
Δέν υπήρχε κατάλληλος χώρος, κατάλληλον προσω
πικόν, ούτε μελέτη τεχνικής επεξεργασίας ούτε άντα- 
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ποκριταί. Επόμενον ήτο έν τή σπουδή ταΰτη ο ορ
γανισμός να άποτΰχη λόγφ τών σφαλμάτων πού 
έγιναν, καί λόγφ τής προσλήψεως προσωπικού εν
τελώς ανικάνου και ανεπαρκούς.

Εννοείται πόσην δυσπιστίαν έφερεν ή αποτυ
χία αύτή είς την τάξιν τών παραγωγών, καί έκιν- 
δύνευε να έπιδράση επί τής καθόλου έξελίξεως τής 
συνεταιριστικής ιδέας. Τούτο είνε εις θέσιν να το 
βεβαιώση ή έποπτεία τών συν)μών. Έν τή προ- 
σπαθεία τής ίδρύσεως άλλης Ένώσεως προεβάλ- 
λετο το έπιχείρημα: Τι θέλετε να οργανωθούμε; δέν 
αρκεί το πείραμα τής Σταφιδικής; Θέλετε να κάμω- 
με καί άλλα πειράματα;

Ή προσπάθειά μας δμως κατόρθωσε να μετα- 
βάλη τα πράγματα καί να γίνη ή Ένωσις Συν)μών 
χάρις είς την ηθικήν ένίσχυσιν τής Αγροτικής 
Τραπέζης καί τήν οικονομικήν, αλλά καί ιδιαιτέρως 
ή παρ’ αυτή εποπτική υπηρεσία έπεδίωξε τήν δια- 
σκέδασιν τής πλάνης αυτής, διότι δέν επρεπε έν 
ατύχημα να έπιδράση κατά τοιοΰτον τρόπον.

Ουτω πώς έπήλθε μία ψυχική επαφή τών παρα- 
γωγών προς τήν ιδέαν τήν συνεταιρικήν καί συν 
τφ χρόνφ θά καταστή κτήμα συνειδητόν αυτών. 
Δότι δέν είνε ακόμη. Κάθε ιδέα θέλει τον χρόνον 
της διά ν’ άνδρωθή καί επομένως βήμα προς βήμα 
θ’ άποκτήσωμε το μέγα αγαθόν το όποιον πρόκειται 
νά έξυψώση τήν αγροτικήν ψυχήν.

Ερχόμενος ήδη είς τήν έςελιξιν τών εργασιών 
τής Ένώσεως βεβαιώ τό Συνέδριον δτι βαθύς 
πόνος ψυχής κατεβλήθη καί μεγάλη προσπά
θεια διά νά κάμη ή "Ενωσις τά πρώτά της βήματα. 
’Αφ’ ενός έχουσα τήν ηθικήν καί οικονομικήν ένί- 
σχυσιν τής Άγρ. Τραπέζης καί αφ’ ετέρου τήν ένί- 
σχυσιν τής εποπτικής υπηρεσίας μέ τήν προπαγάν
δαν πού ασκεί εξω καί κατώρθωσε νά πείση τους 



— 230 —
παραγωγούς να συνεταιριστούν, είχεν ή Ένωσις 
κατά το πρώτον έτος πλήρη καί καλά αποτελέ
σματα. Κατόπιν μάλιστα τής προσλήψεως ειδικού 
τεχνικού προσωπικού μετά θέρμης έπιδοθέντος εις 
το έργον του, έχομεν παράστασιν λίαν κατάλληλον 
καί άνάλογον προς τάς εργασίας τής Ένώσεως.

Εις το δεύτερον έτος παρετηρήθη κάποια, οχι 
πλέον δυσπιστία, αλλά έλαττωματικότης, ή οποία ήτο 
σύμφωνος με την προηγουμένην κατάστασίν πού 
είπα, ότι δεν μπορεί να συνηθίση ό κόσμος να κα
θιστά τον άλλον κύριον των συμφερόντων του άλλ’ 
δ κόσμος λόγφ των συμφορών καί των οικονομι
κών αναγκών του, ήρχισε ν’ απομακρύνεται τής 
Ένώσεως. Το πρώτον έτος έκρίναμεν έπιεικώς τό 
πράγμα. Τό δεύτερον καί τρίτον έτος κατά τό ό
ποιον έσυνεχίσθη αύτή ή τακτική, παρήλθε κάποιο 
χρονικόν διάστημα διά να έξεύρωμεν τό τρόπον 
τής είσπράξεως εκείνων πού θά έξηκολούθουν να 
αντιδρούν. Αύτό άπησχόλησε τον κ. Σκάρκον καί 
εμέ διά νά έπιτύχωμεν τήν έγκρισιν τής Γεν. Συνε- 
λεύσεως. Ή λερναία υδρα τής Γραφειοκρατίας τό 
έρριξε στό χρονοντούλαπο τό έγγραφον, παρ’ δλον 
οτι τούς έλέγαμε δτι τούτο αφορά τήν τύχην τής 
Ένώσεως, δτι αφορά τήν τύχην τής Γεωργ. Πο
λιτικής τού Κράτους.

Μετά τήν άνοιξιν ήδυνήθη ή συνέλευσις νά έπι- 
τύχη καί προσχώρηση εις τήν. εϊσπραξιν τού δφει- 
λομένου ποσού καί τών παραβάσεων. Ούτω παρήλ
θε καί τό δεύτερον έτος τής εκκαθαρίσεως, ως καί 
τό τρίτον τό όποιον όντως άπέδωκε τ’άναμενόμενα 
αγαθά αποτελέσματα.

ΕΙΣ ΣΥΝΕΔΡΟΣ. ΙΙόσην σταφίδα έμαίέψατε;
ΕΜΜ. ΠΑΠΑΓΙΑΝΝΗΣ. Τό πρώτον έτος 

422000 δκ. τό δεύτερον 300000 τό τρίτον εϊχομεν 
πανωλεθρίαν από τούς βορείους ψυχρούς ανέμους.
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Ή παραγωγή κατεστράφη κατά 60 ο)ο και έπήραμε 
μόνον 165000 δκ.

Εις τούς παραγωγούς άπο'ίδομεν δ,τι τούς βγά
λομε πλήν των εξόδων τού προσωπικού, τής τεχνικής 
επεξεργασίας καί άναλόγου ποσού διά το δάνειον.

Δίδομεν επίσης προκαταβολάς. Κατωρθώθη ώστε 
αί μεγάλαι υποχρεώσεις δι’ ένα αοτισύσιατον οργανι
σμόν να μειωθώσιν εις το ποσόν τών δρ. 710.000.

ΕΙΣ ΣΥΝΕΔΡΟΣ. Τι τιμής άπήλαυσαν αί σιαφίδες 
ο ας;

ΕΜΜ. ΙΙΑΙΊΑΓΙΑΝΝΑΚΗΣ. ΤΙ Σταφιδική Έ- 
νωσις επί συνολικού ποσού πού έπεξειργάσθη, έδω
σε 4—5 δρ. επί πλέον, άπ’δ,τι έδωσε το έμπόριον. 
Τδ ποσόν τούτο περιήλθεν εις χεΐρας τού αγροτικού 
κόσμου ο όποιος έπετούσε πριν τό προϊόν του.

Ή "Ενωσις έπεξέτεινε τάς εργασίας της εις τήν 
προμήθειαν διαφόρων υλικών, θείου, θειοχάλκου, πο· 
τάσσης, σταφιδοχάρτου κλπ. καί εξ αυτών τών ει
δών ώφελήθη το εμπορικόν κέρδος το όποιον ήτο 
σημαντικόν. Επί τών ειδών τούτων ή ενωσις έπερ- 
νεν έλαχίστην προμήθειαν.

ΑΡ. ΣΙΔΕΡΗΣ. Ποιον ποσοστόν σταφίδος έπέρ- 
νατε;

ΕΜΜ. ΠΑΠΑΓΙΑΝΝΑΚΗΣ. Έπέρναμε τό ήμι- 
συ ποσόν. ’Έτσι έχομε τήν πεποίθησιν ότι υπό τάς 
εξωτερικός συνθήκας καί άνάγκας καί τήν επάρκειαν 
του εργοστασίου τό όποιον δύναται να επεξεργάζεται 
πλέον τών 500000 δκ. κατ’ έτος, δτι θά δυνηθώμεν 
να άνταπεξέλθωμεν είς τάς Απαιτήσεις τής παραγω
γής εις τό μέλλον.

Ή σταφίς είνε ευπαθές προϊόν τό όποιον ύφίστα- 
ται άλλοίωσιν. 'Ο κ. Γεννηδουνιάς έχει κάμει επ’ 
αύιοϋ ειδικήν μελέτην. 'Η σταφίς δέν πρέπει να άφί- 
νειαι είς ασκεπείς χώρους, οί δέ οργανισμοί δέον νά 
επιδιώκουν τήν άμεσον επεξεργασίαν της διά νά μή 
επέρχεται ή άλλοίωσίς της. Εδώ πού είναι υγρόν τό 
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κλίμα, άρχει να μείνη δΰο μήνας είς άποθήκας διά 
ν’ άποδώση δΰο βαθμούς διά τον έξαγωγικόν τύπον. 
Ημείς δυστυχώς ύφιστάμεθα ακόμη μεγαλύτερων 
την άλλοίωσιν αυτήν διότι εϊμεθα πλησίον τη; θα
λάσσης.

Οί οργανισμοί, Κύριοι, αυτοί, έχουν άνάγπην πολ- 
λών πραγμάτων. Θέλουν προσωπικόν εμψυχωμένου, 
άλτρουϊστικόν, άφωσιωμένον, πού να λησμονήσω την 
γυναίκα του, καί τα παιδιά του, και έργασθή α
φιλοκερδώς, εάν θέλη να έμπνευση την πεποίθησιν 
εις τόν παραγωγόν οτι ΰπεραμνΰεται τού συμφέρον
τος του. Διότι άλλως, εάν δώσετε εις τό προσωπικόν 
τήν χροιάν τόΰ μισθοδοτούμενου, δεν γίνεται τίποτε. 
Υπό τάς συνθήκας μάλιστα τάς σημερινός ο πα
ραγωγός μεμψιμοιρεΐ, καί θέιει έν άμφιβόλφ την 
καλήν μας πίστιν, μας ονομάζει κλέπτας, τι θά γίνη 
δταν τούς πής ότι ό ΙΙρόεδρος πέονει 5000 δραχμάς; 
Μπορείτε να βρήτε προσωπικόν έμπνευαμένον τό ό- 
ποϊον νά κίνηση ολοταχώς τήν συνεταιρικήν ιδέαν; 
Τότε θά ελθη ή ψυχή του παραγωγού νά εύγνωμο- 
νή δλους αυτούς οί όποιον τόν ανυψώνουν.

Εις τόν κ. Τζαρδήν, δ όποιος εινε πολύτιμος παρά
γων διά τήν Ένωσιν είπα; επειδή είσαι ειδικευμένος 
πάρε τα στοιχεία πού έχομε καί τα στατιστικά δε
δομένα καί νά κάμης μίαν έκθεσιν, εγώ δε θά πω 
εις τό συνέδριον τι ζητούν οί σταφιδοπαραγωγείς ό
χι μόνον τής Κρήτης αλλά και όλης τής Ελλάδος 

’ Μ. ΠΑΙΙΑΠΑΝΝΑΚΗΣ. Μπορείτε νά μάς πή- 
τε αν ή Σταφιδική "Ενωσες ήγόρασε σταφίδα άπο 
τό Εμπόρων καί τι τιμάς επέτυχε;

ΕΜΜ. ΠΑΙΙΑΠΑΝΝΑΚΗΣ. Ή Σταφιδική κλεί
ει προπωλήσεις κατά τήν εποχήν πού τό έμπόριον 
ζητεί προσφοράς καί εις εποχήν πού αί τιμαί εΐνε 
καλαί (’Ιούνιον, ’Ιούλιον). Πέρυσιν έκλείσαμε πωλή- 
σεις αί όποΐαι απέδωσαν 27 δρ. καθαρός. Εάν δη
λαδή κατορθώναμε νά κλείσωμεν δλον τό προϊόν 
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ε’ς τάς τιμάς αύτάς, δεν ξέρω, μήπως δέν θά εϊχομεν 
έπαν.ίστασιν των παραγωγών διότι νους έγεμίσαμε 
την τσέπην με λεπτά. Δυστυχώς έχει καί το εμπόριον 
τάς προβλέψεις του καί έ'τοι έπροπωλήσαμε μόνον 
150 τόννους.

Β. ΚΡΙΜΠΑΣ. Εφέτος;
ΕΜΜ. ΠΑΠΑΓΙΑΝΝΑΚΗΣ. Εφέτος έχομε προ 

πωλήσεις, άλλ’ είνε απελπιστική ή πτώσις των τιμών.
Πέρυσι συνέβη να μή έχωμε τον τόπον 5, καί εύρέ- 

θημεν προ διλήμματος. ’Αφ’ ενός εϊχομεν την ύπο- 
χρέωσιν απέναντι του αγοραστού ηθικήν μάλλον άλ
λα καί νομικήν. Διότι καί έκεϊνος δέν θά έδέχετο 
να έσχίζοντο τα χαρτιά, καί εις ημάς δέν έσυμφερεν 
αυτό, διότι έξησφαλίζαμε 9 δρ. κέρδος. ’Έπειτα 
εϊχομεν το καταστατικόν πού μάς έδωσαν μέ τόν 
Ν. 5289—εάν θελήσετε να άφεθή πλήρης ελευθερία 
εις ανθρώπους πού έχουν αυτόν τον Νόμον ως κα· 
τεύθυνσιν μή περιμένετε οργανώσεις—Έσκέφθημεν 
λοιπόν να παραβιάσωμεν το καταστατικόν. 'Η Τρά
πεζα εΐπεν δτι απεκδύεται πάσης ευθύνης, έγότ δέ 
εσκέφθηκα δτι θά ήτο τιμή μου να πάγω κατήγορου· 
νος διότι έδέχθηκα να προμηθευθώμεν 8000 όκ. στα
φίδα από το εμπόριον από τήν όποιαν έκερδίσαμε 
9 δρ. τήν οκά πού έπήγεν είς τσέπην τού παραγω
γού καί έκερδίσαμε τήν εμπιστοσύνην του. Αύιήν 
τήν ποσότητα έπρομηθεύθημεν από τό εμπόριον.

ΤΑΝΟΥΛΑΣ. Ποιοι συγκεκριμένως οί περιορισμοί 
πού επιβάλλει δ Ν. 5289;

ΕΜΜ. ΠΑΠΑΓΙΑΝΝΑΚΗΣ. Αυτός δΝόμος είνε 
εξάμβλωμα τό όποιον δέν έφανταζόμην δτι μπορούσε 
τα προέλθη δπό ανθρώπους εξυπηρετούνται ύπέρτα- 
τον πρός τήν πατρίδα καθήκον. Αλλά θά έπανέλθω.

Λιά τήν ανωτέρω πράξιν άντεμετώπισα ύψίστην 
ψυχικήν οδύνην. Μοί έπεσείετο δ Νόμος 5289 
κωδικοποιημένος. Ήκολούθησε καί ή Εποπτική 
αρχή καί [ή Τράπεζα τήν δδόν τής έπιεικείας καί 
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πραγματικότητας, ευτυχώς. Τήν σταφίδα έπήραμε από 
το Ηράκλειον καί από τον κ. Κωνσταντινίδην. ’Έ
γινε καί ο έγκιβωτισμός με τήν μάρκαν μας. 'Η 
Σταφίς ήτο έπεξειργαμένη.

ΤΖΑΡΔΗΣ. Όχι από τον Βουλευτήν κ. Κωνσταν 
τινίδην, άλλ’ από το άλλο Γραφεΐον του κ. Κων- 
σταντινίδου.

ΕΜΜ. ΠΑΠΑΓΙΑΝΝΑΚΗΣ. Έχω να έπικαλε- 
σθώ τήν προσοχήν δλων μας διά να άποσείσωμεν 
τήν οικονομικήν κρίσιν διά τήν οποίαν ο ’Αγγλος 
Πρωθυπουργός κηρΰσσων τήν έναρξιν των εργασιών 
του Συνεδρίου τής παγκοσμίου Διασκέψεως, είπεν 
ότι εάν εξακολούθηση ακόμη δύναται νά όδηγήση 
τήν ανθρωπότητα εις συνθήκας επαναστάσεων καί 
δυστυχίας καί πού αΐ προγενέστεροι πρόοδοι σα
ρώνονται ύπό τάς συνθήκας αύτάς.

Εύχομαι οπως δ παραγωγός εξυψωθή είς τοιοϋτον 
έπίπεδον ώστε νά άποφύγη τάς τρομερός αύτάς συν
θήκας αί δποΐαι επιφυλάσσουν τήν τρομερωτέραν 
τύχην τής ανθρωπότητας καί τής πτωχής μας πα
τρίδας (χειροκροτήματα). Εφόσον ή γεωργική τάξις 
δεν ευτυχεί καί ή χώρα δεν ήμπορεϊ νά εύτυχήση.

Είμαι υποχρεωμένος, επίσης νά εϊπω ολίγα τινά 
ω; προς τήν συμβολήν τής αγροτικής πίστεως, ώς 
εγώ) τήν αντιλαμβάνομαι.

Έλέχθησαν χθες πολλά όσον αφορά τήν αγροτι
κήν ασφάλειαν. "Οντως είνε πανάκεια, ή μεγαλυτέρα 
εκδούλευσις, δ κυριώτερος παράγων καί συντελεστής 
τής ευημερίας του αγρότου.

Δεύτερον αγαθόν είνε το τής συγκοινωνίας. "Ο
ταν υπάρχουν διαμερίσματα είς τήν δυστυχή επαρ
χίαν μου τήν οποίαν ερριξεν δ θεός είς τά βουνά— 
καί εν τούτοις είνε εύφορωτάτη—τά όποια στερούν
ται συγκοινωνίας, τότε καταντά τά προϊόντα νά σή- 
πωνται καί νά χρησιμοποιούνται ως τροφή τών κα- 
τοικιδίων ζώων. Ή έπέκτασις τής συγκοινωνίας πρέ
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πει νά γίνη μέχρι τοΰ σημείου ώστε οπου δέν εινε 
δυνατών νά φθάση αμαξιτή οδός, ας φθάση βατή 
οδός, ώστε νά καταλάβη δ πτωχός αγρότης, διι τό 
Κράτος δέν τον φορολογεί μόνον, αλλά τον ένισχύ- 
ει εις την εργασίαν του.

Ή αγροτική πίστις ώ; διεμορφώθη έχει την εύ- 
ρυτέραν έννοιαν διι δ παραγωγός πρέπει να λαμβά 
νεται ύπ’ δψιν εις δλας τάς στιγμάς τής περιόδου 
τής παραγωγής και όχι μόνον εις ώρισμένην περί
οδον. 'Ο παραγωγός έχει διαφόρους ανάγκας κατά 
διαφόρους περιόδους, αί όποΐαι συνδυάζονται μέ τήν 
παραγωγήν των προϊόντων, δεδομένου διι αντιμετω
πίζει καί αφορίας. Κρίνων εκ τής πείρας μου, σάς 
λέγω ότι δ παραγωγός εινε έξαιρετικά καλής πίστε- 
ως. Εινε φαινόμενον γιά τήν Κρήτην ν’ άπαντήσω- 
μεν ένα 5 ο)ο τούς κακοπίστους. Άντεμετώπισα ά’ν 
δρωπον πού ήλθε αύτάς τάς ημέρας εις τήν Ένω- 
σΐν καί δ όποιος ώφειλεν ένα ποσόν. Επειδή δέν 
ήμπορούσαμεν σύμφωνα μέ τό καταστατικόν νά μή 
τοΰ τό κρατήσωμε τοΰ έπήραμεν 500 δραχμάς. Ό 
άνθρωπος επλήρωσε καί έφυγε.

Αύταί αί συνθήκαι οφείλονται νά λαμβάνωνται 
ύπ’ δψιν από τούς διαφόρους αρμοδίους, εφόσον μά
λιστα πρόκειται περί συνεταίρων καλ.υπτομένων άπό 
τήν δεκαπλασίαν ή είκοσαπλασίαν ευθύνην τοΰ σΰν) 
μοΰ. Δέν πρέπει είς αυτούς νά τούς παρέχωμε κά
ποιαν ευκολίαν, κάποιαν συνδρομήν; Νά τούς πού
με: Πάρετε κάτι τι έως δτου πωλήσετε τό προϊόν σας:

Ι. ΝΙΚΗΦΟΡΑΚΗΣ. 'Οπωσδήποτε, εξετάζεται τό 
σημεϊον αυτό από τήν Αγροτικήν Τράπεζαν.

ΕΜΜ. ΠΑΠΑΓΙΑΝΝΑΚΗΣ. "Αλλο θέμα μετά 
τήν αγροτικήν πίστιν είναι ή έξάπλωσις τής συ
νεταιρικής Ιδέας. Αί συνεταιρικαί οργανώσεις έχουν 
καθήκον ν’άποβλέψουν εις τήν απόκτησιν ειδικού 
δημοσιογραφικού περιοδικού τό όποιον θά μεταλα- 
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μπαδεύη τάς σκέψεις και θά έξετάζη τάς προόδους 
τής γεωργίας, θά είνε τούτο αυτόχρημα σύμβουλος 
έκαστου παραγωγού δι’ δλας τάς άνάγκας του και 
τάς απορίας του. Φαντάζεσθε την μεγάλην έξυπηρέ- 
τησιν καί έκδούλευσιν ή οποία θά παρέχεται εις 
τον αγρότην όταν θά έπιστρέφη κουρασμένος εις 
το σπίτι του καί θά εύρη το περιοδικό του. Θά δη 
ότι το χαρτί πού τού εστάλη δωρεάν γράφει δτι 
έτσι θά καλλιεργήση την σταφίδα του, έτσι θά κά- 
μη το κορυφολόγημα κλπ., δλα αυτά έχουν πολύτι
μον άπόδοσιν καί αφάντασταν οικονομικήν ωφέ
λειαν διά τον παραγωγόν.

Αυτήν τήν σκέψιν την θέτω ύπό τήν κρίσιν τού 
παραγωγικού κόσμου, διότι ή λίαν εύδοκίμως εξυ
πηρετούσα αυτόν «Αγροτική Κρήτη» είνε τό πρώ
τον στυιχεϊον πού πρέπει vet πάρωμεν, όίστε νά έ- 
χωμε καί τον τρίτον παράγοντα πού θά ρυθμίση 
τήν όργάνωσιν τής παραγωγής.

Γ. ΒΑΡΟΥΧΑΣ. Θά ήτο δίκαιον νά έξάρωμε τήν 
συμβολήν τής έφημερίδος αύτής.

ΕΜΜ. ΠΑΠΑΓΙΑΝΝΑΚΗΣ. Δεν έτέλειωσα ά- 
κόμη.

Αυτά είνε, Κύριοι, έν γενικαΐς γραμμαΐς πού εί
χα νά εί'πω όσον αφορά τήν συμβολήν τής Γεωργ. 
Πίστεως. Θά ασχοληθώ επίσης μέ τά εσωτερικής 
φύσεως ζητήματα. Μέ απασχολεί πολύ δ Ν. 5289. 
Πλήττει τήν ψυχήν μου. Σάς βεβαιώ δτι έμετρίασα 
τον ενθουσιασμόν μου, καί εγώ πού είχα σκοπόν 
νά παραμείνω θιασώτης τής συν)κής ίδέας καί πέ
ραν τού τάφου, φοβούμαι μήπως εύρεθώ κατηγο
ρούμενος διά δέκα ή είκοσι περιπτώσεις, καί φο
βούμαι ακόμη μήπως υποστώ καμμίαν κρίσιν.

ΑΡ. ΣΙΔΕΡΗΣ. Είδατε τήν κριτικήν τού κ 
Σβώλου;

ΕΜΜ. ΠΑΙΙΑΓΙΑΝΝΑΚΗΣ. Μετέσχον δλων 
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τών Συνεδρίων καί του Συνεδρίου ιών Άμπελα- 
κίων. Και έγραφα να συγκρίνουν τα συμπεράσματα 
τοΰ συνεδρίου τόΰ Ϊδικοΰ μας καί τών Άμπελα- 
λακίων διά να λυσωμεν τας χειροπέδας με τάς ο
ποίας έδεσμευθη ή συνεταιρική κίνησις. ’Έχω κόμη 
μίαν άνάλυσιν λεπτομερή. Τά ελαττώματα τοΰ Νό 
μου τά έδοκίμασα από άπόψεως πραγματικής καί 
ομολογώ ευχαρίστως δτι ή έποπτεία Συν)σμών εϊνε 
επιεικής. Εάν δεν κάμετε Νόμον φιλελεύθερον με 
απλός διατάξεις καί δεν δώσετε δικαιώματα εις 
τήν συνέλευσιν, τήν συνεταιρικήν ιδέαν νά τήν δια
γράψετε. Δέν φαντάζομαι νά ευρεθή τίμιος άνθρω
πος νά θυσιασθή με αυτόν τον Νόμον. 'Ο Νομο- 
θέτης ένόμισεν ϊσως δτι εις δλην τήν Ελλάδα υφί- 
σταται ή αυτή κατάστασις 5 ή β παρεκτραπέντων, 
ενώ μπορούν οί άλλοι νά κρατήσουν υψηλά τήν 
υπόληψίν των.

Εις τάς λεπτομερείας τοΰ Νόμου δέν θά είσέλ- 
θω, αλλά παρακαλώ τόν κ. Πρόεδρον νά παραπέμ- 
ψη το ζήτημα εις μίαν ειδικήν Επιτροπήν.

Θέλω επίσης τήν σταφίδα νά τήν άπαλλάξωμε 
από τά βάρη που άνέφερεν δ κ. Λ)τής μας (Τζαρ- 
δής). Μας επιβαρύνουν μέ είδικάς φορολογίας με τό 
παρακράτημα, μέ φορολογίας υπέρ τοΰ Κ.Τ.Α.Χ. 
Ευρίσκω δτι μπορεί νά εινε άριστος δ οργανισμός 
αυτός (Κ.Τ.Α.Χ.) δι’ ώρισμένον διαμέρισμα τής Έλ 
λάδος καί άνακουφίζη τούς άνθροίπους, άλλ’ ειδι- 
κώτερον γιά τήν Κρήτη αυτή ή διάταξις δέν μπο 
ρεϊ νά ίσχυση ποτέ. "Όταν τό 1931 συνέβη κατα
στροφή συνεπείς τών βορείων ψυχρών ανέμων, συ- 
νεπεία τής δποίας τό προϊόν τής Σταφίδος από τήν 
Σούδαν μέχρι τοΰ Καστελλιοΰ δπου έγένετο ή 
Ϊδρυσις τής Σταφιδικής υπέστη ζημίαν 80ο)ο καί 
εις άλλας περιφερείας 40 ο)ο, μετέβημεν μέ τόν κ.Κα- 
λυδόπουλον διά νά παρακολουθήσωμεν τάς ζημίας 
καί όντως διεπιστώθη αυτή ή κατάστασις.
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Β. ΚΡΙΜΠΑΣ. Οί βόρειοι άνεμοι εις την Κρή

την, εκτός τοΰ δτι είνε δυνατόν να καταρρίψουν 
την θερμοκρασίαν, φέρουν αλάτι και ή ζημία γίνε
ται εκ τη; έναποθέσεως τοΰ αλατος.

ΕΜΜ. ΠΑΠΑΓΙΑΝΝΑΚΗΣ. Οί ψυχροί βόρειοι 
άνεμοι οί όποιοι πνέουν εδώ, φέρουν την θαλάσ- 
σαν καί την διασκορπίζουν επί των αμπέλων, συν 
τελοΰν δε καί εις την πτώσιν τής θερμοκρασίας. 
"Εχομεν ένα 50 ο)ο ζημίας από αυτούς. Μερικοί 
από τούς Συνεταιρισμούς τής Σταφιδικής Ένώ- 
σεως ΰπέβαλον αϊτησιν καί λέγουν δτι πληρώ
νουν δι’ αυτήν την αιτίαν κάποιαν φορολογίαν, 
έζητήσαμε δε να γίνη υπόμνημα εις τούς βού- 
λευτάς καί γερουσιαστάς ώστε, αν μπορούν, να 
υπαχθούν καί αυτοί εις την κατηγορίαν τήν άσφα 
λιζομένην από τό ΚΤΑΧ, ή αν δέν μπορούν να 
παύση ή επιβάρυνσις. Ή άντίληψις αυτή είνε ορθή 
διότι μία φορολογία προϋποθέτει άνάλογον αντα- 
πόδοσιν. Τό υπόμνημα αυτό έγινε, αλλά δε ήκού- 
σθη ούτε φωνή ούτε άκρόασις.

ΠΡΟΕΔΡΟΣ.Από τοΰ1929 άπηυθύνθη τόΓεωρ- 
γικόν Έπιμελητήριον Χανίων εις τό Ταμεΐον Γ.“Α
σφαλειών (Κ.Τ.Α.Χ.) αλλά μας άπήντησεν δτι επειδή 
δέν υπάρχουν στατιστικοί, δέν μπορούν ν’ άναλά- 
βουν τήν άσφάλισιν κατά τών βορείων άνεμων.

Γ. ΠΑΜΠΟΥΚΑΣ. Δέν επιτρέπει ή υφιστάμενη 
Νομοθεσία.

Β. ΚΡΙΜΠΑΣ. Μπορεί καί ό Νότιος άνεμος διά 
τής έναποθέσεως ά'λατος νά φέρη τήν αυτήν ζημίαν.

ΠΡΟΕΔΡΟΣ. Δέν έχει γίνη μελέτη τοΰ Νόμου 
τών πι-θανοτήτων διά νά κανονισθή τό άσφάλιστρον.

Β. ΚΡΙΜΠΑΣ. Ημείς τόέθίξαμε τό ζήτημα αυ
τό. Δέν παρίσταται ανάγκην τροποποιήσεω; τού 
Νόμου. Είνε ζήτημα κανονισμού. ’Αλλ’ έπειδή είνε 
συχνή ή καταστροφή αυτή, έρχεται τό αποτέλεσμα 
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οτι το άσφάλιστρον πρέπει να είνε τεράστιον και δέν 
συμφέρει.

ΕΜΜ. ΠΑΠΑΓΙΑΝΝΑΚΗΣ. Ή κατάστασις αυ
τή είνε έκρυθμος διότι δέν είνε ορθόν καί δίκαιον 
ο παραγωγικός κόσμος τής Κρήτης να υφίσταται 
ζημίαν, να καταβάλη μίαν φορολογίαν καί να μή έ- 
χη ανάλογον αντάλλαγμα. Επειδή ημείς ύπελογίσα- 
μεν τήν φορολογίαν αυτήν εις 1,5 έκ. δρ. τό ύπουρ- 
γείον μας άπήντησεν οτι έχομεν έσφαλμένας πληρο
φορίας...

Β. ΚΡΙΜΠΑΣ. 4,5 έκατ.δραχμάς είνε...
ΕΜΜ. ΠΑΠΑΓΙΑΝΝΑΚΗΣ. Έζήτησα από τήν 

Γεωργικήν ,’Επιθεώρησιν να μου δώση ώρισμένα 
στατιστικά στοιχεία διά τά ποσά τής παραχθείσης 
σταφίδος.

Τά στοιχεία ταΰτα είνε τά εξής:
Παραχθεϊσα σταφίς

Νομοί 1930
(εις χιλιάδας

1931 
χιλιογράμμων)

1932

Χανίων 480 350 760
Ρεθυμνης 30 100 200
Ηρακλείου 7000 7000 7000
Λασηθίου 2950 2850 1554

Παραχθέν γλεΰκος
(εις χιλιάδας χιλιογράμμων)

Χανίων 12000 5.500 13000
Ρεθυμνης 550 1200 4500
Ηρακλείου 12000 12000 12000
Λασηθίου 1000 1130 850

Αυτά τά ποσά συνολικώς μάς δίδουν 1,733000 δρ. 
διά τον οίνον καί 800000 διά τήν σταφίδα.

Καταλήγω εις τό συμπέρασμα δτι δέν είνε επιτε
τραμμένοι' νά φορολογείται μία τάξις παραγωγών 
προς τό συμφέρον άλλων. Έφ’ δσον δέν είνε δυνα-
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τον να γίνη τροποποίησις τοΰ Νόμου, τότε λέγω το 
ρηξικέλευθον αύτό. Αφήστε μας ήσυχους!

Καταθέτωκαί υπόμνημα δι’άσφάλειαν χαλάζης κλπ.
Οι οργανισμοί οι συνεταιρικοί έχουν ειδικόν 

οργανικόν προσωπικόν, το όποιον πρέπει νά έχη 
ολα τα ηθικά και μορφωτικά στοιχεία ως καί την 
πεποίθησιν ότι δεν διατρέχει τον κίνδυνον νά πετα- 
χθή εις τον δρόμον από την ιδιοτροπίαν τοΰ ενός 
ή τοΰ άλλου.

Εφόσον το προσωπικόν αύτό, έχει όλα τ’ άπαι- 
τούμενα στοιχεία καί εμπνέει εμπιστοσύνην, καί έχει 
πόθον καί έρωτα προς την υπηρεσίαν πού άσκεΐ, 
πρέπει νά προστατευθή. Τοιαύτη τις αρχή έγένετο 
εσχάτως διά τοΰ συγκροτισμοΰ ειδικού συνεδρίου. 
Τό μέτρον τούτο θεωρώ απαραίτητον διά την ε
πιτυχίαν τού θεσμού. 'Ας έχη μόνον την άπαιτουμέ- 
νην προσοχήν ήόργάνωσις νά έκλέγη τό κατάλλη
λον προσωπικόν, αλλά νά μη τό άπομακρύνη έπί 
τη βάσει τοΰ Νόμου άλλ’ επί τη βάσει των ηθικών 
αρχών καί τής ανθρωπιστικής ιδεολογίας.

Πρέπει επίσης νά τεθούν βάσεις αύτασφαλείας.Νά 
μελετηθή τό πράγμα, νά κρατήται ανάλογου ποσόν 
προς την μισθοδοσίαν έκάστου υπαλλήλου νά κατα
τίθεται εις τήν Τράπεζαν καί νά άνατοκίζεται, εάν 
δε τις θελήση ν’ άπομακρυνθή ή καταστή ανίκανος 
προς εργασίαν νά πέρνη τό ποσόν αύτό, είς τό ο
ποίον νά προστίθεται μία μικρά συνδρομή τής δρ- 
γανώσεως, ανάλογος προς τούς πόρους της.

Καταθέτω καί σχετικόν υπόμνημα. 'Ως προς τό 
παρακράτημα έχω νά εϊπω...

Γ. ΠΑΜΠΟΥΚΑΣ. Ή Κυβέρνησις έχει άποφα- 
σίση νά άρη τό συναλλαγματικόν παρακράτημα ή 
νά τό έξομοκόση με τό παρακράτημα τής μαύρης 
σταφίδος καί νά τό άρη διά τήν χρήσιν 1933—34.

Πρόκειται δέ ν’ άρθή καί διά τό παρελθόν. *Ε- 
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γεννήθη όμως το ζήτημα οτι το έπωφθαλμιοΰσαν 
καί οι παραγωγοί και οι έμποροι καί έπρεπε να 
έξετασθή πότε έπρεπε να το πάρη δ έμπορος καί πό 
τε δ παραγωγός. Επειδή αυτό το ζήτημα έδει να έ- 
χη νομοθετικήν κύρωσιν καί η έξουσιοδότησις δεν 
περιελάμβανε αυτό, έχει άποφασισθή διά το μέλ
λον να έξομοιωθή με τήν μαύρην σταφίδα καί 
διά το παρελθόν να περιέλθη εις τούς παραγω
γούς κατά τα 9)10, διότι ή αγορά έγένετο από τούς 
εμπόρους καί πραγματικώς θά έπρόκειτο περί άθε- 
αίτου κέρδους.

ΕΜΜ. ΠΑΠΑΓΙΑΝΝΑΚΗΣ. Εινε λίαν ενθαρ
ρυντική ή πληροφορία πού ήκούσαμε από τον κ. Γ. 
Γραμματέα δστις εξέθεσε τάς διαθέσεις τής Κυβερ- 
νήσεως.

Θά ήθελα συγχρόνως νά υπενθυμίσω αυτά πού 
είπε δ κ. Τζαρδής σχετικώς με τήν μείωσιν τού εξα- 
γωγικοΰ δασμού.

Γ. ΠΑΜΠΟΥΚΑΣ. Λέν έχω αρμοδιότητα, διότι 
το ζήτημα είναι τού υπουργείου Οικονομικών. Εινε 
αυτονόητον δτι οι δασμοί δεν επιβάλλονται με βά- 
σιν τήν προώθησιν τής εξαγωγής, διότι εφόσον ή 
σουλτανίνα Αυστραλίας δεν έχει δασμόν καί ή Ελ
ληνική διά νά μπορεί νά τήν συναγωνισθή, πρέπει 
νά αίρεται δ δασμός. Τό ζήτημα εινε πώς θά προ- 
σαρμοσθή πρό: τόν προϋπολογισμόν.

ΤΑΝΟΥΛΑΣ. Είπατε δτι διά τό παρακράτημα 
δεν είχεν έξουσιοδότησιν ή Κυβέρνησις. ’Αλλ’ έκ τού 
Νόμου έχει τό δικαίωμα νά τό μείωση μέχρι 2ο)ο 

Β.ΚΡΙΜΠΑΣ. Διά τό μέλλον, σχι διά τό παρελθόν.
ΕΜΜ. ΠΑΠΑΓΙΑΝΝΑΚΗΣ. Έτερον ζήτημα 

εινε καί ή χρήσις εύθηνών λιπασμάτων. Καταθέ
τω σχετικόν υπόμνημα.

Καί διά νά καταλήξω εις ένα επίλογον. Δεν έχω 
παρά νά ευχηθώ ώστε νά μελετημένα καί εξωνυχι- 
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σμένα πορίσματα τοΰ Συνεδρίου με την όντως πο
λύτιμον συνδρομήν των παρισταμένων, περιβληθοΰν 
διά τοΰ νομίμου κύρους από την άρμοδίαν Κυ- 
βέρνησιν προς την οποίαν τρέφω πάσαν ελπίδα 
καί πεποίθησιν δτι θά φανή άνταξίρ των προσδο
κιών λαοΰ δ όποιος γνωρίζει νά μάχεται διά την 
ελευθερίαν του καί όποιος γνωρίζει νά αγωνίζεται 
έπί των επάλξεων διά την άπόκτησιν των είρηνι- 
στικών αγαθών άτινα θά τώ έξυψώσωσιν την ευη
μερίαν του (χειροκροτήματα).

Λύετοίι ή συνεδρίασις διά το απόγευμα.
*

♦ ♦
“Ωρα 4 μ.μ. αρχεται ή συνεδρίασις.
ΠΡΟΕΔΡΟΣ. Θά παρακαλέσω νά έφαρμοσθή δ 

κανονισμός, διότι δεν θά εξαντληθούν τά θέματα καί 
πολλοί τών συνέδρων θά φύγουν. Οί εϊσηγηταί έχουν 
διαθέσιμον χρόνον 1)2 ώρας, οί δε άλλοι 10 λεπτά.

ΕΜΜ. ΠΑΠΑΓΙΑΝΝΑΚΗΣ. Οί εϊσηγηταί πρέπει 
νά εξαντλήσουν τό οριον πού θέλουν. Πρέπει νά όμι 
λήση κανείς δσον θέλει διά ν’ άκουσθή ή γνώμη δλων.

Θά ήθελα νά είπω ακόμη όλίγας λέξεις δσον αφορα 
τούς αναγκαστικού; Συν)σμούς, διότι αντιλαμβάνομαι 
δτι τό ζήτημα τών αναγκαστικών Συν)σμών προσ- 
κρσύει εις τό κοινόν αίσθημα. Ή συνεταιρική ιδέα 
είνε κάτι τό αυθόρμητον, πρέπει νά προέρχεται από 
τήν διάθεσιν τοΰ Συνεταιριζομένου καί δταν τόν 
συμφέρει καί όχι βεβιασμένως νά τόν ύποχρεοΐ νά 
είσφέρη τό προϊόν του. Ή πείρα μέ έδίδαμεν αύτό! 
Διότι πολλοί τών Σταφιδοπαραγωγών όμολογουμέ- 
νως δεν είναι έν τάξει, δεν έχουν χωνέψη ακόμη τό 
αγαθόν πού μπορεί νά πρόκυψη από τούς Συν)σμούς. 
Θά συμμορφωθούν διά τοΰ χρόνου. Τοΰ κ. Λασηθιω- 
τάκη ή γνώμη μοΰ έκαμεν έντύπωσιν, (*) άλλα σκε-

♦ SHM *1δ· κατωτ^ω Η σιλίδι *50 χ. i.



- 243 -

φθείς ωριμότερου, εύρηκα οτι είνε ορθώτερον να 
προηγήται ή προσπάθεια τής προαιρετικής προσκλή- 
σεως τών παραγωγών εις την οργάνωσίν των, και νά 
αφήνωμε την έξέλιξιν των πραγμάτων νά τούς έπιβά- 
λη τήν άποδοχήν τής αναγκαστικής κατευθύνσεως.

Φαντάζομαι οτι ή επεξεργασία τής σταφίδος επειδή 
είνε ολόκληρον κεφάλαιον, δύναται νά γίνη εάν συγ
κεντρωθούν ποσότητες 5—10 εκ. οκάδων. Δύναται 
νά έκτελεσθή ή επεξεργασία, αλλά σημειώ τήν άν- 
τίδρασιν ή οποία θ’ άντιταχθή εκ μέρους των εμπό
ρων διά τήν εύδοκίμησιν αυτού τού τρόπου. Αλλά 
καί εάν ύποθέσωμεν οτι θά κατανικήσωμεν ταύτην, 
πώς και κατά τίνα τρόπον θά γίνη ή τοποθέτησις εις 
τό εξωτερικόν, πού εινε καί το δυσχερέστερον σημειον; 
Έν τοιαύτη περιπτώσει παρουσιάζονται σπουδαιότατα 
ζητήματα.

Οότω θά βραδύνη ή τοποθέτησις τού προϊόντος,— 
άφίνω τήν επεξεργασίαν ή όποια όσον βραδύνει, τό
σον επιφέρει μεγάλην άλλοίωσιν διότι εμβαπτίζεται 
ή σταφίς είς τήν ποτάσσαν ως εκ τού τρόπου τής άπο- 
ξηράνσεως καί έν ώρα νυκτός, καί δεν επιτρέπεται 
κατόπιν νά καθυστερήση επί μακράν ή επεξεργασία 
καί τοποθέτησις. Ημείς προσπαθοΰμεν όπως το πο
λύ εντός 3 μηνών διατεθή τό προϊόν. Δι’ αυτό έχω 
πολλούς ενδοιασμούς μήπως τό πείραμα άποτύχη καί 
τό θέτω ύπό τήν κρίσιν τών αγαπητών ακροατών.

ΠΡΟΕΔΡΟΣ. Έρχόμεθα εις τήν σύστασιν τής Ε
πιτροπής. Προτείνω νά καταρτισθή από τούς κ. κ. 
Έμμ. Παπαγιαυνάκην, Έμμ. Λασηθιωτάκην Γ.Βα- 
ρούχαν.

Τό Συνέδρων δέχεται.
ΠΡΟΕΔΡΟΣ. Ό κ. Κωσταντινίδης θά συμπληρώ 

ση τάς γνώμας του ως προς τήν Κιτρικήν "Ενωσιν.
Α. ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΙΔΗΣ. Ότι ή Κιτρική Ένω- 

σις κατόρθωσε δεξιώτερον τού ελευθέρου εμπορίου 
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καί επωφελέστερον να έξαπλώση το προϊόν εινε αλη
θές. “Έχω ιά είπω δμως δτι πρέπει να έκλειψη ή 
υποχρεωτική προσκόμισις τοΰ προϊόντος εις την "Ε- 
νωσιν, εφόσον δεν υπάρχει κανείς φόβος από το 
ελεύθερον έμπόριυν.

Μ. ΠΑΠΑΓΙΑΝΝΑΚΗΣ. Μήπως δεν έχετε την 
ελευθερίαν νά αγοράσετε κίτρα; Σάς προσεκαλέσα- 
μεν άλλως τε.

Α. ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΙΔΗΣ. Δέν μάς πωλεϊτε. Ένα 
μέγα μέρος παραγωγών δέν θέλει την Ένωσιν. Εις 
τήν Γεν. Διοίκησιν έχει κατατεθή εις τάς 7 Αύγουστου 
1933 έγραφον ύπογραφόμενον ύπό πλείστων παρα
γωγών δι’ ών ζητείται ή κατάργησις τής Ένώσεως. Τό 
έγραφον έχει αριθμόν 18844.

Ε’πεν δ κ. Παπαγιαννάκης δτι ή Ιταλία έδωσε 5 
δρ. καθαράς. Δέν εΐνε αληθές. Έχομεν επιστολήν τοΰ 
Διευθυντοΰ τής Κιτρικής Ένώσεως καθ’ ήν ή ’Ιταλι
κή Ένωσις έδωσεν 7 δρ. τό δέ ελεύθερον έμπόριον 
7.GO. Τό ελεύθερον έμπόριον ήγόρασε προ 6 μηνών 
κίτρα 1929—30 δρ. 7.50 κατ’ όκάν.

ΑΡ. ΣΙΔΕΡΗΣ. Εάν δέ ύπήρχεν ή Ένωσις, θά 
τά ήγοράζατε;

Α. ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΙΔΗΣ. Προτού ίδρυθή ή Ένω- 
σις τό έμπόριον έδωσε 30 δρ. κατ’ όκάν,

ΠΡΟΕΔΡΟΣ. Οι παραγωγοί οι όποιοι άνεφέρθη- 
σαν εις τήν Γεν. Διοίκησιν εινε αρμόδιοι νά ύποστη- 
ρίξουν τό αίτημα των. Δέν τούς αντιπροσωπεύετε σείς.

ΑΡ. ΣΙΔΕΡΗΣ. Παντού, εις δλους τούς οργανι
σμούς υπάρχουν διαλυτικά στοιχεία. Δέν μπορούμε 
δμως νά φέρωμε επιχειρήματα πού ενισχύουν αύτά 
τά διαλυτικά στοιχεία.

Γ. ΒΑΡΟΥΧΑΣ. Δέν σάς ενδιαφέρει σάς κ. Κων- 
σταντινίδη γιά τον παραγωγόν (απευθυνόμενος προς 
αυτόν λέγει τινά εν μέσω θορύβου μή άκουόμενος).

Γ, ΒΑΡΟΥΧΑΣ. Κύριοι Σύνεδροι. *0 κ. Παπα- 
γιαννάκης καθώς και οϊ άλλοι εκπρόσωποι τής Ένώ- 
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σεως δέν εινε εντός τών πραγμάτων, καί δεν γνωρί
ζουν ακριβώς πώς έχει το ζήτημα τού εγγράφου πού 
επικαλείται δ κ. Κωνσταντινίδης, Το ζήτημα έχει ώς 
έξης. Έμποροι κίτρων εύρον εις Καλύβες δύο πρό
σωπα.'Ομιλώ ώς αντιπρόσωπος δύο συνδέσμων Κιτρο- 
παραγωγών εις τούς οποίους εστάλη εν έγγραφον διά 
του οποίου έζητεΐτο συγκεκριμμένιος ή κατάργησις 
τής Ένώσεως, και έπροτείνετο ή αγορά κίτρων ύπό 
τών Κιτρεμπόρων, επί βλάβη τών συμφερόντων τών 
συνεταιρισμένων παραγωγών. Διά του αυτού εγγρά
φου έζητεΐτο ή έκκαθάρισις τής παραγωγής 1931. 
Τό έγγραφον αύτό περιήλθεν εις γνώσίν μου δτι 
περιήρχετο προς υπογραφήν, έφθασε δέ καί εις τό 
χωριό εις τό όποιον είνε δ σύνδεσμος πού αντιπρο
σωπεύω. 'Ο κύριος δ όποιος έκρατοΰσε τό έγραφον 
πού επικαλείται δ κ. Κωνσταντινίδης, δέν ήρχισε νά 
μάς λέγη συγκεκριμένα πράγματα ή νά λέγη δτι ή 
Ένωσις Κιτροπαραγών εινε διά τούτον ή έκεϊνον τόν 
λόγον επιζήμια διά τά συμφέροντα τών παραγωγών, 
αλλά ώμίλει εναντίον τού προσώπου του κ. Παπα- 
γιαννάκη μέ ώρισμένες ψευτιές μέ τις όποιες ενόμι- 
ζεν ότι θά θολώση τά νερά για νά ψαρεύη.Εννοείται 
ότι ημείς τόν έξεδιώξαμε και δέν υπέγραψε κανείς. 
Και είς τό άλλο χωριό πού πήγεν, έξεδιώχθη. Καί εις 
τόν σύνδεσμον Γεωργιουπόλεως έξεδιώχθη, άλλου δέ 
δέν έτόλμησε νά πάη. Αμέσως μετά τούτο έκάμαμε 
καί ημείς έγγραφον προς την Γεν. Διοίκησιν καθώς 
και οί Σύνδεσμοι Βρυσών και Γεωργιουπόλεως αντι- 
προσωπεύοντες άνω τών 400 ατόμων και ζητοΰμεν 
όπως τό έγγραφον πού επικαλείται δ κ. Κωνσταντι
νίδης μη ληφθή ύπ’ οψιν. Ώρισμένος κύριος, μοί 
εΐπεν ότι υπέγραψαν άτομα, τά όποια δέν έχουν ούτε 
μίαν κιτρέαν. Νομίζομεν δτι εϊμεθα ικανοί νά αύτο- 
διοικηθώμεν καί δέν πρέπει νά περιμένωμεν από τό 
έμπόριόν την βελτίωσιν τής θέσεώς μας. Λέγει δ κ. 
Κωνσταντινίδης δτι έδωσαν τιμήν δρ. 4 τ >1930. Εγώ 
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δ ίδιος έπώλησα προς 0,80. ’Άνθρωποι του Συνδέ
σμου μας έπήγαν είς το Ρέθυμνον 3000 οκάδες χί- 
τρων, τα οποία επέταξαν εις την θάλασσαν καί δεν 
είχαν τα ναΰλα να γυρίσουν πίσω.

Νομίζω ότι αρκετά σας διεφώτισα επί του σημεί
ου πού έπεκαλέσθη δ κ. Κωσταντινίδης.
ΕΜΜ.ΛΥΔΑΚΗΣ (χημικός) Αξιότιμοι Κύριοι Σύνε

δροι επιτρέψατε μου να έκφράσω την γνώμην μου 
ως προς το ζήτημα τής Ένώσεως. Ό αναγκαστικός 
Συνεταιρισμός ύπό την επωνυμίαν Ένωσις Κιτρο- 
παραγωγών Κρήτης, ωφέλησε πάρα πολύ την Κιτρι
κήν παραγωγήν, τήν ωφέλησε δε κυρίως διότι κατά 
πρώτον άνέλαβε τήν μονοπωλειακήν διαχείρισιν, συ- 
σκευασίαν καί εμπόρων ολοκλήρου τής παραγωγής. 
Διότι έξετόπισε τούς μεσάζοντος εμπόρους κατά τήν 
διάθεσιν τοΰ κίτρου είς τάς αγοράς καταναλώσεως 
και ήλάττωσε γενικώς τα έξοδα συσκευασίας, μετα
φοράς κλπ. Εκτός τούτου ωφέλησε τούς παραγωγούς 
διότι ή’φύσις τοΰ είδους τούτου ως αντικειμένου εμ
πορίου, είνε διάφορος από τά άλλα συνειθισμένα 
είδη δπως είνε τό λάδι, ή σταφίς, το κρασί κλπ.

Τό κίτρον διά ν’ άποσταλή είς τό εξωτερικόν ύφί- 
σταται επεξεργασίαν, ζύμωσιν εν πολλοΐς, διότι με
τά τήν άποπεράτωσιν τής ζυμώσεως τοποθετείται εν 
κεκορεσμένοι διαλύματι άλμης καί άποστέλλεται 
εις βαρέλια 2'50 κιλών. Μέχρι σήμερον εν Κρήτη καί 
εν Έλλάδι. γενικώς ή συσκευασία γίνεται παρ’ εμ
πόρων αδαών, ακριβώς επειδή δεν έγνώριζον τί συ- 
νέβαινεν είς τό κίτρον κατά τήν διάρκειαν τής ζυ- 
μοίστως εντός τοΰ θαλασσίου υδατος, καί τί έπεδιώ- 
κετο διά τής προεπεξεργασίας αύτής.Άποτέλεσμα κατά 
γενικόν κανόνα, ήτο τά κίτρα τής Κρήτης νά είνε 
κατωτέρας ποιότητος, παρ’ δλον οτι υπερέχουν φυσι- 
κώς τών κίτρων Ιταλίας καί Κορσικής καί γι’αυτό 
έπήρχετο κατά καιρούς μία άζητησία ή οποία έβάρύ- 
νε κυρίως τον παραγωγόν.
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Οι έμποροι συνήθως αγοράζουν τα κίτρα τάς πε- 

ρισσοτέρας φοράς δταν πωλοΰνται εις χαμηλά επί
πεδα. Τα ζυμώνουν τα ξεπλύνουν και τ’ αφίνουν εκ
τεθειμένα εις τάς παραλίας και περιμένουν να εξαν
τληθούν τα αποθέματα από τάς διαφόρους αγοράς 
καταναλώσεως διά νά διοχετεύουν τά Κρητικά Κίτρα 
και γενικώς τά ελληνικά κίτρα.

Ώς αντικείμενου έμπορίου το κίτρον δεν ήτο συ- 
νειθισμένον,άλλά άπετέλεσεν είδος σπέκουλας, κερδο
σκοπίας. Εύρίσκομαι, Κύριοι, εις την εύχάριστον θέ- 
σιν νά σάς ανακοινώσω οτι από 1 1)2 έτος ειχον ά- 
σχοληθή μετά συνεργατών μου διά το ζήτημα τής 
ζυμώσεως των κίτρων εν θαλασσίφ ύδατι έβεβαιώ- 
θημεν δε οτι κατά την διάρκειαν τής παραμονής του 
κίτρου εις το θαλάσσιον ύδωρ εϊχομεν την άντί- 
δρασιν ειδικού μύκητος, όόποΐος ζυμώνει το ζάχαρον 
και πολλαπλασιάζεται και τρέφεται από τάς λευκω- 
ματώδεις ένώσεις. Τούτο δε συμβαίνει διότι το κί
τρον πρέπει νά γίνη σπογγώδες διά ν’ άπορροφήση 
τό σιρόπι καί γίνη ζαχαρώδες. Σκεφθήτε τώρα τί 
γίνεται με την ζύμωσιν τού μικροοργανισμού αυ
τού εις τάς καυστικάς ακτίνας τού Αύγούστου, δτε 
αναπτύσσονται μικρόβια πού καταστρέφουν τό κίτρον 
ή καταστρέφουν τό άρωμα αυτού ή καθυστερούν 
την ΰγιά ζύμωσίν του. ’Έχουν δε μεγάλην σημασίαν 
τ’ ανωτέρω, διότι ή Κρητική παραγωγή προπορεύε
ται τής Ιταλικής, και εφόσον καταστή δυνατόν τά 
κίτρα νά εΐνε έτοιμα και ζυμωμένα εις τό θαλάσ
σιο νερό εντός 50 ήμερών, δύναται νά πωληθή ο
λόκληρος ή ποσότης πού εΐνε έτοίμη.

Καταλήγων εύχομαι δπως διατηρηθή ή "Ενωσις 
Κιτροπαραγωγών ή όποια θά εΐνε εις θέσιν διά χρη- 
σιμοποιήσεως τού καταλλήλουέπιστημονικού προσωπι
κού καΐκαταλλήλωνέγκαταστάσεων,νά έξασφαλίση μίαν 
καλήν ζύμωσιν καί καλήν συντήρησιν τού Κίτρου, 
πράγμα τό όποιον θά βελτιώση τάς έπιτυγχανομέ- 
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νας τιμάς πωλήσεως. Ό τρόπος μάλιστα πού μπο
ρεί να συντηρηθη το κίτρον εΐνε άναμφισβητή- 
τεος εύθηνότερος διότι άφ° ενός μεν τα μέσα, δπως 
το θειώδες, εξασφαλίζουν εντός του διαλύμματος ά
λατος καλήν συντήρησιν καί αφ’ ετέρου το βαρέ- 
λιον εΐνε έστεγασμένο διά μίγματος στεγανού καί 
αεροστεγούς, ή έλλειψις δε οξυγόνου του θέρος εξα
σφαλίζει την καλήν συντήρησιν.

Ελπίζω δτι ή "Ενωσις Κιτροπαραγωγών, τό Δ. 
Συμβούλιον τής Ένώσεως, θά έξετάση τό ζήτημα 
τής καλλίτερα: συσκευασίας, ή οποία θα εΐνε αναμ- 
φιβόλως καί εύθηνοτέρα διότι δεν θά υπάρχουν άπώ- 
λειαι, καί ότι θά τό υιοθετήση εφόσον βεβαιωθή 
δτι πρόκειται περί πραγματικούς καλλίτερου τρό
που συσκευασίας.

Ν. ΑΣΚΟΥΤΣΗΣ. "Όταν τό πρώτον, Κύριοι 
Σύνεδροι, έρρίφθη ή ίδέα δημιουργίας αναγκαστι
κού συνεταιρισμού τών Κίτρων, οί συντηρητικοί 
Συνταγματολόγοι έ'φθασαν νά τήν χαρακτηρίσουν 
ως αντισυνταγματικήν ανεξαρτήτως τού δτι πιστεύου- 
σιν εις τήν ελευθερίαν τών συνεταιρισμών, αλλά 
διότι τό έ8εώρησαν ως παρακεκινδυνευμένον βήμα 
διά τήν συνεταιρικήν ιδέαν. Υπήρξα εξ εκείνων οί 
όποιοι έτάχθησαν ανέκαθεν υπέρ τής δημιουργίας 
τού αναγκαστικού Συν)μού διότι επίστευα καί πι
στεύω δτι αί γενικαί συνθήκαι τής εμπορίας τού κί
τρου επιβάλλουν τούτο.

Τό κίτρον ως προϊόν εΐνε προνομιούχον διά τήν 
νήσον μας καί τήν Κάτω Ιταλίαν (ειδικώς τήν Σι
κελίαν). Τό έμπόριον τού Κίτρου κατά τά τελευταία 
έτη, έξέφυγεν εκ τών χειρών τού γενικού εμπορίου 
καί έγινε κερδοσκοπία, κουμάρι εις τά χωριά, εμπό
ρων οι όποιοι παν άλλο, ή γνώσεις είδικάς διά τό 
είδος αύτό ειχον. ’Έφθασε καί χρυσοχόοι ακόμη καί 
πεταλωταί νά έξασκοΰν τό έμπόριον τού κίτρου.

Τό είδος αύτό εις χεΐρας αδαών με τάς τρομε-
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ράς διακυμάνσεις που έσχεν ή τιμή του ήτο πράγ
μα επικίνδυνον. Όσάκις αί τιμαι ύψώνοντο κατε- 
λαμβάνοντο οι αδαείς έμποροι υπό ενθουσιασμού 
βλέποντες τον Πακτωλόν, και το έκράτουν. Μόλις 
αί τιμαι έπιπταν κατά μίαν μονάδα, άθρόαι προσφο 
ραί μικρών μεν ποσοτήτων, ικανών όμως να δημι
ουργήσουν μεγάλην πτώσιν τιμών, έγένοντο. Απο
τέλεσμα ήτο ή τιμή τού κίτρου να κατέρχεται από 
50 εις 30 εις 10 δρ. και ν’ ανέρχεται πάλιν εις 50. 
Τεράστια κέρδη, αλλά καί τεράστιαι ζημίαι. Μέσα 
στάς διακυμάνσεις αυτάς δ παραγωγός έστέκετο σαν 
σε δίκοπο μαχαίρι.

"Οταν έψηφίζετο το Νομοσχέδιον το όποιον έχα- 
ρακτήρισα και εγώ ως λίαν τολμηρόν βήμα, 
είχα πολλούς ενδοιασμούς διά την επιτυχίαν του. 
Έφοβούμην μήπως μονοπωλούμενον το προϊόν ά- 
πό τραστ περιέλιξη εις χεϊρας αδαών και έπήρχετο ή 
τελική καταστροφή. Ευτυχώς ή λογοδοσία τών πε 
πραγμένων τού κ. Παπαγιαννάκη, έπεισεν απαντας 
δτι ή διαχείρισις τού είδους αύτοΰ εκ μέρους τών 
παραγωγών, υπήρξε πλέον ή έπιμεμελημένη. Κατόρ
θωσαν νά υποβιβάσουν τήν τιμήν τού κόστους εις 
τιμήν τήν οποίαν δεν ήδύνατο νά φθάση ποτέ το 
έμπόριον. Αί πωλήσεις ύπό ιού Δ. Συμβουλίου δι- 
είποντο άπό εμπορικόν πνεύμα τοιούτον ώστε, 
τάς μ χρι τούδε πράξεις των νά χαρακτηρίζω ή α
πόλυτος επιτυχία. Κύριοι, ο συνεταιρισμό; έφυγεν 
άπό τήν εμβρυώδη κατάστασιν καί είσήλθεν εις τήν 
κατάστασιν τού νηπίου. Τα πρώτα του βήματα εί
τε άγαθά. Κίνδυνοι όμως ελλοχεύουν. Οι τορπιλλι- 
σμοί ήρξαντο. Συμφέροντα μικρά ή μεγάλα έθίγησαν.

Θέλω νά έπιστήσω τήν προσοχήν σας και νά πα- 
ρακαλέσω δπως γίνετε διαπρήσιοι κήρυκες δτι οί κι- 
τροπαραγωγοί πρέπει νά περιβάλλουν μέ άπόλυτον 
εμπιστοσύνην, μέ στοργήν, μέ άγάπην τήν Κιτρι
κήν Ένωσιν. Άπαξάπαντες νά μεταβληθούν εις 
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φρουρούς άγρυπνους τής διαχειρίσεως, άλλα και να 
μεταβληθούν εις κήρυκας δτι μόνον εν τή Ενώσει 
είναι το συμφέρον των παραγωγών. Προ παντός να 
δυνηθοΰν να αποσκορακίσουν τα κακά δαιμόνια τά 
όποια εισέρχονται εις τά ώτα ένίων παραγωγών. Μέ 
τοιαύτην προσπάθειαν έστέ βέβαιοι δτι τό νήπιον 
θά άνδρωθή καί οι καρποί θά εΐνε πλούσιοι επ’ 
ώφελείφ των παραγωγών.

ΠΡΟΕΔΡΟΣ. Ό κ. Λασηθιωτάκης έχει τον λόγον 
επί του θέματος τής σουλτανίνας.

ΕΜ.ΑΑΣΠΘΙΩΤΑΚΗΣ.ΚύριοιΣύνεδροι, ή’Οργα- 
νωτική Επιτροπή του Συνεδρίου διά του Γεωργι
κού Επιμελητηρίου άνέθηκεν εις εμέ την είσήγησιν 
τού προκειμένου θέματος περί σουλτανίνας ως προ
έδρου τού Γεωρ. Συν)σμοϋ τής πόλεως Ηρακλείου. 
Εγώ θά είσηγηθώ ενώπιον υμών την δργάνωσιν 
τών Σουλτανοπαραγωγών τού Νομού Ηρακλείου έ- 
αί τη βάσει Νόμου αναγκαστικής δργανώσεως. Τό 
προϊόν τούτο τό όποιον εΐνε εκ τών σοβαρωτέρων 
προϊόντων τού Κράτους καί τής νήσου Κρήτης καί 
ιδιαιτέρως τού Νομού Ηρακλείου συμβάλλει τά μέ 
γιστα εις την Εθνικήν Οικονομίαν τού τόπου.

'Έχω την γνώμην δτι εάν οι σουλτανοπαραγωγοί 
οργανωθούν εί; αναγκαστικήν συνεταιρικήν όργό- 
νωσιν άσφαλέστερον τό προϊόν θά προστατευθή. Εί
ναι αδύνατον νά έπιτύχη οργανισμός συνεταιρικής 
μορφής επί τή βάσει τού Ν. 602, διότι έχει ν’ άντι- 
παλαίση επί διμετώπου άγώνος, τής άντιδράσεως 
αύτών τών παραγωγών καί τής άντιδράσεως τού 
εμπορίου. Επομένως ή αποτυχία είναι άσφαλής.

Ώργανώθη καί ή παραγωγή Σητείας. Ή δργάνω- 
σις αυτή καίτοι στηρίζεται εις προαιρετικήν μορφήν 
έχει έπιτύχη. Τούτο δμως δέν πρέπει νά λεχθή καί 
διά τόν Νομόν Ηρακλείου, ένθα ή παραγωγή άνέρ- 
χεται εις 15000 τόννους, κατόπιν δέ τής εντατικής 
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καλλιεργείας, εντός το πολύ τριετίας θά άνέλθη εις 
20000 τόννους και βραδύτερον εις 25000.

'0 Σουλτανοπαραγωγός δύναμαι να ομολογήσω 
είλικρινώς δτι οφείλει ευχαριστίας εις το εμπόριον 
διότι έβελτίωσε την κατάστασιν τού προϊόντος τού
του διά τής βιομηχανοποιήσεως και επεξεργασίας, 
συνεπεία τής οποίας κατέλαβε μίαν θέσιν εμπρέπου- 
σαν εις το εξωτερικόν. ’Αλλ’ από τού σημείου τού
του μέχρι τού σημείου ν’ αντιδρά καθ’ ενός δργινι- 
σμοΰ ήάπόστασις εΐνε μεγάλη.

Δέν έχει ως βάσιν τό νομοσχέδιον πού θά ύπο- 
βάλω ύπό την κρίσιν υμών την δργάνωσιν την εμ
πορικήν, αλλά την συγκέντρωσιν του προϊόντος εις 
κοινός άποθήκας, ή δέ κατανάλωσις θά επιδιώκεται 
διά πωλήσεων εις τό εντόπιον εμπόριον. Μόνον δταν 
θά εύρισκώμεθα προ άντιδράσεως ίου εμπορίου θά 
άναγκαζώμεθα να μετερχώμεθα τό έπάγγελμα τοΰ 
έξαγωγέως. Αύτάς τάς διαθέσεις του παραγωγού πα- 
ρέξήγει τό ελεύθερον εμπόριον.

Ήκούσθη δτι ή "Ενωσις (Κιτρ.) ευχαρίστως χο
ρηγεί προϊόν εις τό ελεύθερον εμπόριον τό όποιον 
άρνεϊται νά άγοράση είτε διάλογους άντιδράσεως είτε 
διότι δέν κερδίζει τόσα δσα θέλει νά κερδίση.

Ή κίνησις πρός τοιαύτην δργάνωσιν χρονολογεί
ται από του 1927. Καί τότε ένα μέρος των παράγω 
γών τού Ν. Ηρακλείου, έπεδίωξε νά δργανωθή καί 
πράγματι τό 1928 ίδρύθη έν Ήρακλείω ή Σταφιδι
κή λεγομένη "Ενωσις. Κατά τό πρώτον έτος, ομολο
γώ δτι ήρχισε νά δεικνύη σημεία επιτυχίας. Αλλά 
εύρέθη προ άντιδράσεως αυτών τών μελών τής δρ- 
γανώσεως. Ή "Ενωσις ήρχισε τό 1929 νά κλονίζε
ται. Ό Γεωργικός Συνεταιρισμός τής πόλεως 'Ηρα
κλείου του οποίου προϊστάμην καί τότε καί τώρα 
κατείδε τον κίνδυνον τούτον καί συνεννοήθη μετά 
τού Γ. Επιμελητηρίου Ηρακλείου δπως φροντίση 
διά συνεργασίες στενής καί δργανώση καλλίτερον 
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και τονώση τήν "Ενωσιν. Κατήρτισεν επιτροπήν 
εξ επίλεκτων Σουλτανοπαραγωγών, καί κατά τον 
Νοέμβριον 1929—1930 εκαμε 32 συνεδριάσεις καί 
συνέταξε νομοσχέδιον, τοΰ οποίου εάν δεν με άπατά 
ή μνήμη έλαβε γνώσιν καί ο κ. Μυλωνάς. Ήρχι- 
σεν αμέσως σφοδρά άντίδρασις κατά τής δργανώ- 
σεως, καίτοι αυτή δεν είχε βάσεις αναγκαστικός, αλ
λά προαιρετικός. Ή άντίδρασις ήτο τοιαυτη ώστε 
ή τότε Κυβέρνησις δεν υιοθέτησε το Νομοσχέδιον 
έκεΐνο καί δεν ήδυνήθη το Γ. Έπιμελητήριον νά συ- 
νεχίση τάς προσπαθείας τής Σταφιδικής Ένώσεως. 
Καί ή "Ενωσις διελυθη το 1930 επειδή έστηρίζετο 
επί δργανώσεως προαιρετικής μορφής Δηλαδή μία 
μεγάλη πλειοψηφία έπεθύμει τήν δργάνωσιν άλλ’ έ- 
φοβεϊτο προ τοΰ μεγέθους ταΰτης καί δη άναγκα- 
στικής μορμής. Άνεγνωρίσαμεν καί ημείς τότε το δΰ- 
σκολον μιας τοιαΰτης αναγκαστικής δργανώσεως,διό
τι είχε νά παλαίση κατά μεγάλων δυσκολιών καί αν
τιδράσεων. Έν τοΰτοις έχω τήν μνώμην ότι οταν 
ή Διοίκησις τής ένώσεως ταΰτης άνατεθή εις χεΐρας 
ισχυρός, εις χεΐρας παραγωγών, καί άντιληφθώσιν 
ούτοι οτι θά προκΰψωσι τοιαΰτα ωφέλη υπέρ τοΰ 
προϊόντος, είμαι βέβαιο; δ'τι εις το τέλος θέλει κα- 
τισχΰση καί θά εύημερήση καί το προϊόν θά προ- 
στατευθή δέοντως.

Το Νομοσχέδιον πού καταθέτω είνε έκεΐνο πού πα
ρέδωσα είς τον κ. Μυλωνάν εις το Ελαιοκομικόν 
Συνέδριον, τροποποιημένον δ'μως διότι τότε είχε 
προαιρετικήν μορφήν ενώ τώρα παρουσιάζει άναγ- 
καστικήν τοιαυτην. Θά το υποβάλω υπό τήν κρίσιν 
υμών, άφοΰ προηγουμένως καταρτισθή ειδική προς 
τούτο Επιτροπή ή οποία θά το μελετήση. Εννοεί
ται δ'τι πρέπει νά τεθή διάταξις—επειδή προεΐπον 
δ'τι οί Σουλτανοπαραγωγοί πρέπει ν’ αποκτήσουν εμ
πιστοσύνην—κατά τήν οποίαν τότε μόνον θάγίνη άναγ 
καστική ήΈνωσις οταν οί Σουλτανοπαραγωγοί τό δεχ-
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θοΰν κατά πλειοψηφίαν, και είμαι βέβαιος δτι 9ά δεχ
θούν.

ΠΟΡΙΣΜΑ
ΕΠΙ ΤΟΥ ΣΤΑΦΙΔΙΚΟΥ ΖΗΤΗΜΑΤΟΣ

Επί του θέματος τής Σταφίδος το Συνέδριον προ 
τείνει:

1) Νά καταργηθή το παρακράτημα
2) Νά μετριασθοϋν οι φορολογικοί δασμοί
3) Τό παρακράτημα τοΰ 1932—33 νά παραδοθή 

εις τάς Σταφιδικάς ’Οργανώσεις
4) "Οσιν αφορά την Συν)κήν δργάνωσιν υπό μορ

φήν αναγκαστικήν κατά το σχέδιον Νόμου τοΰ είση- 
γητοΰ Έμμ. Κ. Λασηθιωτάκη, έκφράζομεν την ευ
χήν νά υιοθετηθή υπό τής Κυβερνήσεως κατόπιν προη 
γουμένου ερωτήματος των Σουλτανοπαραγωγών καί 
τροποποιηθώσι τά άρθρα τοΰΝόμου 5289 ατινα ανα
γράφει ή έκθεσις τοΰ Εισηγητοΰ κ. Ε. Παπαγιαννάκι 
ζητηθή δέ ή προστασία των συνεταιριστικών υπαλλή
λων κατά τήν σχετικήν έκθεσιν τοΰ αυτού Εισηγητοΰ.

Γ. ΠΑΜΠΟΥΚΑΣ. Επί τοΰ 23ου θέματός περί 
διαθέσεως των προκυψάντων πλεονασμάτων τοΰέλαίου 
έχω νά κάμω μίαν δήλωσιν ή οποία ενδέχεται νά μα- 
ταιώση τήν συζήτησιν.

“Οπως έψηφίσθη τό Νομοθ. Δ)γμα, προβλέπει νά 
διατεθούν τά πλεονάσματα εις τάς περιφέρειας εξ 
ων προέκυψαν. Ό κ.'Υπουργός τής Γεωργίας διά τήν 
ίδικήν του περιφέρειαν τά διέθεσε διά τοπικά έργα. 
Όταν συνεζητεΐτο, οι Βουλευταί Κρήτης έκαμαν δή- 
λωσιν νά μή διατεθούν τά πλεονάσματα δι’ έργα τών 
περιφερειών, αλλά νά δοθούν εις τούς παραγωγούς 
απ’ ευθείας, διότι πλειστοι παραγωγοί, δεν παρέδω- 
καν λάδι. Ό κ. Υπουργός τής Γεωργίας μού έδωσεν 
εντολήν νά σάς δηλώσω ότι δεν έχει καμμίαν άντίρ- 
ρησιν, τά πλεονάσματα νά δοθούν εις τούς παραγω
γούς εφόσον τό θέλουν οι βουλευταί. Επομένως νο
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μίζω δη μόνον ένα ψήφισμά σας άρχει για να ένι- 
σχύσετε τούς Βουλευτάς σας.

Υπάρχει και μία διαφωνία ως προς τα ποσά. Σας 
δηλώ δτι τα ποσά δέν εινε τελικά, διότι ήΤράπεζα δεν 
εδωκε τελειωτικούς λ)σμούς, αλλά μόνον μικρά υπό
λοιπα προς διάθεσιν. Μόλις και αύτάδοθούν και πάρω- 
μεντούς οριστικούς λ)σμούς θά δοθούν μέχρι πεντάρας.

ΕΜΜ. ΠΑΠΑΔΟΓΙΑΝΝΗΣ. ’Οφείλω να δηλώ
σω εις το Συνέδρων δτι ή Γεν. Διοίκησίς έχει κάμη 
μίαν πρότασιν προς το Υπουργείου Γεωργίας. ’Έχει 
βέβαια την γνώμην δτι πρέπει νά δοθούν τά πλεο
νάσματα εις τούς παραγωγούς, άλλ’ δ'χι δλα. Εν μέ
ρος έξ αυτών νά πάρωμεν διά νά καταστή δυνα
τόν νά γίνουν, ακριβώς εις τά μέρη πού προέρχον
ται, έργα κοινής ωφελείας, λ.χ. έλαιαποθήκαι, πρότυ
πα ελαιουργεία κλπ. Τουλάχιστον με τβύς εν Ρεθύμνη 
έχω συνενοηθή, έχομε δέ μείνει σύμφωνοι με τον κ. 
Μπεμπήν. Όπωσδήποτε ή Γενική Διοίκησίς δέν έχει 
κανένα λόγον νά έπιμείνη έπΐ τής προτάσεώς της. 
"Αν νομίζετε δτι πρέπει νά δοθούν έξ ολοκλήρου 
εις τούς παραγωγούς, θά μείνω σύμφωνος. Ή ιδική 
μου άντίληψις ήτο νά γίνουν ωρισμένα πράγματα 
κοινής ωφελείας, τά οποία δυστυχώς ή Ιδιωτική πρω
τοβουλία δέν ήτο δυνατόν νά φέρη εις πέρας.

Ν. ΑΣΚΟΥΤΣΗΣ. Ό κ. ‘Υπουργός τής Γεωργίας 
καλώς ποιων, εδωκε τοπικήν μορφήν εις το νομο- 
σχέδιον. Πρέπει δμως νά τροποποιηθή ριζικώς διά 
νά δύνανται νά δοθούν τά πλεονάσματα εις τούς πα
ραγωγούς. Πρέπει νά έξετάσωμεν έκάστην περιφέ
ρειαν. Είδικώς διά τό λάδι τής Ρεθύμνης, ξέρετε δτι 
εκείνη τήν εποχή, στήν συγκέντρωση τό έδωκαν ελά
χιστα χωριά. Έπΐ τών 12500 παραγωγών, μόλις έδω
καν 1100 τό λάδι, αν δέ προέκυψεν ένα πλεόνα
σμα υπέρ τών παραγωγών, προέκυψε διότι έξήχθη- 
σαν λάδια πρώιμα.

Τό Ρέθυμνον έχει νά πάρη 1.800.000 δρ. Αλλά 
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give 8 δρ. την οκά διά τον πτωχόν παραγωγόν, άπό 
τόν όποιον εχομεν άξίωσιν να τοΰ τις πάρωμεν διά 
να κάμωμε έργα γενικά τά όποια εις τά πλεϊστα 
σημεία οΰτε τά χρησιμοποιεί.

Εφόσον το Κράτος έπήρε το προϊόν καί έκέρδι- 
σε, ως καλής πίστεως διαχειριστής άλλοτρίων, πρέ
πει νά καλόση τούς παραγωγούς καί νά τούς πή ό
τι περίσσεψαν τόσα λεπτά καί πάρετε τα. Στο χωριό 
σας αν θέλετε νά κάμετε τρία ελαιουργεία, χρειάζον
ται 3.000.000 δρ. Προκειμένου ν’ άνοίξωμε ένδοτο- 
πικιατικά ζητήματα και νά μαλλώνουν καλλίτερα νά 
τά πάρουν οι παραγωγοί.

Ν. ΣΕΡΓΕΝΤΑΝΗΣ. Εγώ ως εισηγητής τοΰ θέ
ματος έχω καταλήξη εις το συμπέρασμα εις το όποιον 
κατέληξε τό υπουργειον διά τοΰ σχετικού Νόμου, “(άτι 
δηλ.πρέπει νά διατεθούν τά πλεονάσματα διά κοινω
φελή έργα των περιφερειών εξ ών προέκυψαν. ’Αλλ’ εις 
τι'» σημειον αυτό θά ήθελα τά έργα νά καθορισθούν 
είδικώτερον, ούτως ώστε νά ωφελήσουν τούς παραγω
γούς κυρίως έξ ών προήλθον. Εκ τής έξετάσεως τού 
ζητήματος θά είχα τήν τιμήν νά προτείνω εις τό Συνέ
δρων νάγίνη κατ’άρχήν ή έκκαθάρισις τώνπλεονασμά
των κατά Νομόν άπό Επιτροπήν υπό τήν Προεδρείαν 
τοΰ 'Υπουργού, τοΰ Γεν. Γραμματέως καί τοΰ Δ)τοΰ 
τού Γεν. λογιστηρίου, νά έξακριβώση τά ποσά καί νά 
τά διανείμη εις τούς Νομούς. Τά ποσά αυτά νά τε
θούν εις τήν διάθεσιν των οικείων Ύ)των τής Α
γροτικής Τραπέζης, νά γίνη άλλη Επιτροπή υπό τήν 
Προεδρείαν τοΰ Γεν. Διοικητοΰ ή τού Νομάρχου με 
μέλη τόν Δ)τήν τοδ Ύ)τος τής Αγροτικής Τραπέζης, 
τον Πρόεδρον τοΰ Επιμελητηρίου, τόν Πρόεδρον τοΰ 
Ταμείου ελαίας, καί νά τά διανείμη κατά περιφερείας. 
Κατόπιν οταν πρόκειται νά ελθωμεν εις τήν διάθεσιν 
τών ποσών, νά όρισθή εν έκάστη περιφερείς ώς 
πέμπτον μέλος τής Επιτροπής καί εις αντιπρόσωπος 
τόν όποιον θά ορίσουν αί οργανώσεις, ήτις θ’ άπο- 
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φαίνετ αι πώς πρέπει νά διατεθή το αναλογούν εις έκα- 
στηνπεριφέρειαν ποσόν. Καίπροχωρώάκόμη περισσότε
ρον, διά να μη φανή δτι τά ποσά αύτά μεταχειριζόμε- 
θα άνευ τής γνώμης τών παραγωγών. Αί αποφά
σεις τής Επιτροπής αί δποΐαι θά καθορίσουν ποια 
κοινωφελή έργα πρέπει νά γίνουν, να ΰπόκεινται ύπό 
την κρίσιν τών Δ.Συμβουλίων τών ενώσεων τών Συν) 
μών, καί εάν αυτά άποφανθούν δτι δεν πρέπει νά γί- 
νη τό έργον πού καθώρισεν ή Επιτροπή, τότε νά 
όρίζη και τι πρέπει νά γίνη.

Γ. ΠΑΜΠΟΥΚΑΣ. Επειδή έδόθη ύπόσχεσις 
εις τούς Βουλευτάς σας από τον κ. Υπουργόν, ο ο
ποίος άμα υπόσχεται δεν εννοεί ν’ άλλάζη γνώμην, 
νά γίνη ή Επιτροπή ή οποία νά δώση τό ψήφισμα 
εις τούς βουλευτάς σας.

Δ. ΜΠΕΜΠΗΣ. Τό 'Υπουργειον ύπεσχέθη εις 
ήμας, δι’έγγράφου πού έχομεν εις χεΐράς μας, δτι δέ
χεται νά διατεθούν τά πλεονάσματα κατά την ύπόδει- 
ξιν τών αντιπροσώπων τού Νομού. Αλλά συμβαίνει 
νά έχωμε μίαν μεγάλην διαφοράν...

Γ. ΠΑΜΠΟΥΚΑΣ. Δέν υπάρχει διαφορά. Δεν έ
χουν θιγή τά ποσά..

ΠΟΛΥΧΡΟΝΑΚΗΣ (Σύνεδρος) 'Ως προς τό ζή
τημα τών άλλων νομών, τούτο έχει λυθή. Άλλ’ ως 
πρός τον Νομόν Ηρακλείου από τον όποιον έξήχθη 
το λάδι πού παρέλαβον οί έμποροι, οί γυρολόγοι έπή- 
ραν 14 δρ. Είπαν δτι τό λάδι τό έπωλήσαμε έξω. Ε
πειδή ήρθη ή συν)κή κατάστασις δέν έπήραμε τό 
πριμ 3.60 δρ. άλλα δέν έχουν καί οί γυρολόγοι δι
καίωμα επί τής διαφοράς τού Συν)τος τό όποιον έ- 
μειτεν είς χεϊρας τών έμπόρων.

Τή προτάσει τοϋ κ. Προέδρου, τό Συνέδριον 
δέχεται δπως μετάσχη ό κ. Πολυχρονάκης της 
Επιτροπής διατυπώσεως τοϋ πορίσματος.

Ν. ΑΣΚΟΥΤΣΗΣ. Ή συγκέντρωσις έγινε κατά
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Νομόν. "Οταν το Νομοσχέδιον λέγει κατά περιφέρειας 
εννοεί τούς Νομούς.

ΕΜΜ. ΜΕΛΑΣ. Το σπουδαιότερον ζήτημα ήτο ν’ 
άποφασίση πράγματι ή Κυβέρνησις να έπιστρέψη τά 
κέρδη. Τό τής άποδόσεως των κερδών εινε άπλού- 
στατον. Πρέπει, ν’ αποδοθούν είς τούς δικαιούχους, 
οχι κατά περιφέρειας, όχι κατά χωριά, ούτε κατά κοι
νότητας. ΤΙ αγροτική Τράπεζα τού Λασηθίου γνωρί
ζει δτΐ από την Τεράπετραν έπήρε 50000 δκ. λάδι ε
νώ παρήχθη 400000 δκ. Πώς εινε ορθόν οι παραγω- 
400000 δκ. να έχουν δικαιώματα, επί τού κέρδους 
τών 50000; Νά δοθούν τά πλεονάσματα, είς εκείνους 
τούς οποίους γνωρίζει ή Άγρ. Τράπεζα έκάστου Νο
μού.

ΚΑΑΕΜΙΚΕΡΑΚΗΣ.Θά παρακαλέσω νά μοΰ έπι 
τραπή να πω δυο λόγια, διότι δέν θά άντελήφθη- 
σαν πολλοί πώς έχει τό ζήτημα τού ελαίου είς τό 
Ηράκλειον. Ή Αγροτική Τράπεζα είχεν άναλάβη 
τήν συγκέντρωσιν. Είς τον Νομόν Ηρακλείου καί- 
τοι έφαίνετο δτι κατά τύπους συνεκέντρωνε ή Τρά
πεζα τό έλαιον, κατ’ ουσίαν τό συνεκέντρωνον οι έμ
ποροι, διότι είχεν έκχωρηθή είς αυτούς ή συγκέντρω- 
σις. Είς τόν Νομόν Ρεθύμνης άπέδωσεν 1.800.000. 
Είς τόν Νομόν Ηρακλείου επειδή δλα τά λάδια τά 
πήραν οί έμποροι, εϊχαμεν μόνον 22000 δρ. πλεο
νάσματα. ”Αρα τό έμπόριον έκέρδισεν δλο έκεΐνο 
τό ποσόν καί μπορεί νά γίνη κάτι έν σχέσει με τό 
ζήτημα αυτό διότι εινε αδικία νά πάρουν δλο τό 
κέρδος.

ΠΡΟΕΔΡΟΣ. 'Ο κ. I. Χατζάκης εισηγητής έπί 
τού θέματος τής ελαιοκομίας έχει τόν λόγον.

Ι. ΧΑΤΖΑΚΗΣ. Κύριοι Σύνεδροι.
Τό άφορών τό επιστημονικόν μέρος τής έλαιουρ- 

γίας καί ελαιοκομίας θά άφήσω δπως τό πραγμα- 
τευθούν οί ειδικοί, εγώ δέ, θά περιορισθώ είς γενι
κά τινά σημεία, ή εκ τού πλησίον παρακολούθησις 
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τών οποίων μου προσέκτησε μίαν μικρόν πείραν 
σχετιζόμενα δέ μάλλον προς την οίκονομικήνπλευράν.

Εν Έλλάδι γενικώς ή ελαία καλλιεργείται εις μι
κρός σχετικώς έκτόσεις ενώ ευδοκιμεί πολύ, ακόμη 
και εΐς εδάφη ακατάλληλα δι’ έτέραν καλλιέργειαν, 
και ήδύνατο έπεκτεινομένης τής καλλιεργείας αυτής 
νά άποβή σπουδαία πηγή πλούτου διά την χώραν 
μας, ανευ δέ τής παρεμποδίσεως έτέρας τίνος καλ
λιέργειας.

Επί τής ελαίας γενικώς καθ’ δσον αφορά την 
Κρήτην έχω νά κάμω τάς εξής παρατηρήσεις.
1) Ότι ή καλλιέργεια αυτής κατ’ έκτασιν είναι λίαν 

περιωρισμένη.
2) "Ότι ή περιποίησις του δένδρου είνε ζήτημα διά 

το όποιον μικρά δίδεται σημασία.
3) Ότι ή καταπολέμησις τών Ασθενειών τής ελαίας, 

κυρίως τοΰ καρποΰ γίνεται ανευ συστήματος.
4) "Οτι ή παρασκευή καί διατήρησις τοΰ ελαίου γί

νεται ανευ τής τηρήσεως τών δρων καθαριότητας 
καί λοιπών συντελεστών διά τήν παραγωγήν φυσι- 
κώς βρωσίμων ελαίων.
5) Τά σημεία ταύτα έζετάζων θά φροντίσω εν τφ 

μέτρω τών δυνάμεων μου νά προτείνω μέτρα θερα
πευτικά τούτων, εν πόση δέ δυνατή -συντομία, πε- 
ριοριζόμενος εις γενικάς γραμός.

Και πρώτον, ως προς το ζήτημα τής κατ’ έκτα- 
σιν καλλιεργείας παρατηρώ δτι εν Κρήτη σήμερον 
παράγονται κατά μέσον δρον έτησίως μόνον περί 
τά τριάκοντα εκατομμύρια οκάδες ελαίου δσα περί
που παρήγοντο καί προ τής άπελευθερώσεως τής 
Νήσου, ενώ θά έπρεπεν ή παραγωγή σήμερον νά 
ήτο διπλασία τουλάχιστον τής τών χρόνων εκείνων. 
Προς έπίτευξιν τούτου δμως ή ιδιωτική πρωτοβου
λία είναι ανεπαρκής, τρεπομένη προς μάλλον εύκο
λους καλλιεργείας, έχούσας συντομωτέραν τής ελαίας 
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άπόδοοιν, και έχω νά προτείνω πλήν τής χρησιμο- 
ποιήσεως κ ιταλλήλου προς τούτο προπαγάνδας, και 
την ψήφισιν παρά τού Κράτους βραβείων, ως και 
έπί Ενετοκρατίας συνέβαινεν, διά τούς φυτεύοντας 
ή εμβολιάζοντας ωρισμένον αριθμόν έλαιοδένδρων 
έφ’ δσον είναι παγκοίνως γνωστόν δτι εν Κρήτη 
υπάρχουν μεγάλοι εκτάσεις, μη άποδίδουσαι εξ έτέ- 
ρας καλλιέργειας, εν ταΐς όποίαις ευδοκιμεί αριστα 
ήέλαία, έννοών τά εδάφη τών ορεινών διαμερισμά
των κυρίως, όντα κατά τό πλεΐστον επικλινή και 
πετρώδη, εις τά όποια δμως αναπτύσσονται έλαιό- 
δενρα έτησίας παραγωγής έκαστον δέκα έως είκοσι 
οκάδων ελαίου. Επίσης δέον νά γίνουν δοκιμαί καλ- 
λιεργείας και έτέρων ποικιλιών ελαίας και κυρίως 
βρωσίμων έλαιών έξ ών ούτε διά την ατομικήν χρή- 
σιν δέν ύπάρχουσιν.

Δευτέρα παρατήρησις είναι ή περιποίησις τής ε
λαίας ως δένδρου. Διά νά άποβή συμφέρουσα και συ
νεπώς δελεαστική διά τον παραγωγόν ή καλλιέργεια 
τής ελαίας δέον νά καταβληθή φροντίς δπως τό δέν- 
δρον παράγη κατά τό δυνατόν περισσότερον και ύ- 
γιέστερον καρπόν.

Προς έπίτευξιν δμως τούτου απαιτείται λίπανσις 
ά'ρδευσις καί καλλιέργεια τού υπό τό δένδρον εδά
φους, κυρίως δμως κλάδευμα τό όποιον προτείνω 
δπως θεσπισθή καί τούτο υποχρεωτικόν ϊνα εντός 
πενταετίας τό πολύ ύποχρεωθή έκαστος έλαιοκτή- 
μων νά κλαδεύση τμηματικώς δλα τά έλαιόδενδρά 
του παρεχομένων διευκολύνσεων τινών ή δώρων 
προς τούς έλαιοκτήμονας καθ’ οτι τό κλάδευμα είνε 
τό κύριον συντελεστικόν μέσον έξαναγκάσεως τοΰ 
δένδρου εις τήν πλουσίαν παραγωγήν, εις ποσότη
τα καί εις ποιότητα. Έπιτυγχανομένου τούτου 
κατ’ αρχήν καί άντιλαμβανομένων των ελαιοπαρα
γωγών σύν τώ χρόνφ τήν ωφελιμότητα τοΰ κλαδεύ- 
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ματος, ή συνέχισίς θά καταστή δόγμα πλέον δι’ 
αύτούς.

Τρίτη παρατήρησις είναι ή καταπολέμησις των 
άσθενειών τής ελαίας, δένδρου τε και καρπού. Επί 
τού μέρους τούτου θά περιορισθώ μόνον έπί τών 
άσθενειών τού καρπού καθ’ δτι το δένδρον εις άση- 
μάντους ύπόκειται κινδύνους εξ ασθενειών. Έν 
Έλλάδι γενικώς καί ίδίως έν Κρήτη εις εύρυτέραν 
δέ εκτασιν εις τούς Νομούς Χανίων καί Ρεθύμνης, 
δ θανάσιμος εχθρός τού έλαιοκάρπου είναι δ δάκος 
δ δποϊος καθ’ ά'έ'τη ηύνοήθη παρά τών καιρικών 
συνθηκών έπέφερε πανωλεθρίαν. ’Από τής ίδρύ- 
σεως δμως τών Ταμείων Προνοίας Ελαιοπαραγω
γής, τά δποϊα προβαίνουσιν εις την καταπολέμησιν 
αυτού, ή καταστρεπτική δράσις τού δάκου περιωρί- 
σθη σημαντικώς, μετά πεποιθήσεως δέ πιστεύω δτι 
δταν τά Ταμεία ταΰτα αποκτήσουν οικονομικήν ε
πάρκειαν, θά δυνηθούν διά τής συστηματοποιήσεως 
τής διενεργείας τής καταπολεμήσεως, ν’άποβοΰν σω
τήριοι οργανισμοί διά την ελαίαν έν γένει αλλά κυ
ρίως διά την περίσωσιν τού έλαιοκάρπου έκ τής 
προσβολής τού έπαράτου έντόμου.

Εις τά Ταμεία ταΰτα αποδίδω μεγίστην σημασίαν 
αλλά περί αυτών θά δμιλήσω κατωτέρω.

Τέταρτον ένδιαφέρον ζήτημα είναι το πώς θά 
δυνηθώμεν ν’ άποκτήσωμεν έλαια φυσικώς βρώσι
μα, δξύτητος ενός ή δύο τό πολύ βαθμών, αλλά καί 
άπηλλαγμένα κακοσμίας έξ έπιδράσεως τών έκθλι- 
πτικών μηχανών καί δοχείων τοποθετήσεως. Δεδο
μένου δτι τοιαΰτα έλαια θά απολαμβάνουν τιμά; κα
τά 10—15ο)ο μεγαλυτέρας τών κοινών αξίζει τον 
κόπον νά καταβληθή ή άπαιτουμένη προσπάθεια ά- 
ποκτήσεως τοιούτων έλαίων. ‘Έχω μάλιστα την πε- 
ποίθησιν δτι δταν άποκτήσωμεν σημαντικά; ποσό
τητας τοιούτων έλαίων, τό έμπόριον διά καταλλήλου 
διαφημίσεως θά κατορθώση ν’ αύξηση την διαφο
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ράν τής τιμής τούτων κατά 20ο)ο, παρασκευάζον 
τύπους καταλλήλου; άναλόγως των απαιτήσεων τής 
καταναλώσεως.

Διά την απόκτησιν δμως τοιούτων ελαίων ομολο
γώ δτι θά συναντήσωμεν δυσκολίας εκ του λόγου 
οτι τούτο θά έξαρτηθή εκ τής ιδιωτικής πρωτοβου 
λίας εν μέρει τουλάχιστον. Πάντως ή ϊδρυσις προ
τύπων τινών ελαιοτριβείων εν έκάστφ Νομφ και ή 
κατάλληλος καθοδήγησις των ελαιοπαραγωγών εί
μαι βέβαιος δτι θά επιφέρουν ευνοϊκά αποτελέσμα
τα δεδομένου δτι δ κόσμο; τών ελαιοπαραγωγών μας 
κατά μεγίστην πλειοψηφίαν είναι ευφυής καί κα
τά συνέπειαν επιδεκτικός συμμορφώσεως προς τάς 
καταλλήλους καθοδηγήσεις.

Διά νά επιτευχθούν δμως ικανοποιητικά αποτελέ
σματα διά τών προτεινομένων μέτρων παρίσταται 
ανάγκη δπως ίδρυθή μία δργάνωσις πλησίον τών 
ελαιοπαραγωγών απολύτως αποκεντρωτική διά τήν 
εφαρμογήν τούτων ή οποία νά έφαρμόση ταύτα ά
ναλόγως τών κατά τόπους δρων καί εν γένει απαι
τήσεων.

Προτείνω δθεν εν έκάστφ Νομφ τής Κρήτης τά 
Ταμεία Προνοίας Ελαιοπαραγωγής έπεκτεινομένης 
τής δικαιοδοσίας των καί ένισχυόμενα οικονομι- 
κώς ν’άναλάβουν γενικώς τήν καθ’ δλου προστασίαν 
τής ελαίας, είδικεύοντα το άναγκαιοΰν τεχνικόν προ
σωπικόν σύν τφ χρόνφ διά δοκιμαστικών εφαρμο
γών καί παρατηρήσεων καί μελετώντα τάς κλιμα- 
τολογι><άς συνθήκας έκάστης Περιφερείας, οπότε αν
τί μικρών σχετικώς δαπανών θά έχωμεν μέγιστα 
ωφελήματα.

Εις τού; οργανισμούς τούτους ευρισκομένους ώς 
άνέφερον πλησίον τών ελαιοπαραγωγών καί ως εκ 
τούτου άντιλαμβανομένους εκ τού σύνεγγυς δλας τάς 
ανάγκας τής ελαίας, στηρίζω μεγάλας ελπίδας, αρκεί 
ή διοίκησις τούτων νά ανατίθεται εις τά κατάλληλα 
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πρόσωπα ειδικευμένα εκ πείρας, έντιμα και εργατικά 
τα οποία δεν λείπουν από ούδένα Νομόν τής Κρήτης. 
Τολμώ να πιστεύω ότι κατάλληλο; δρασις των εν λό- 
γφ Ταμείων δύναται ν’ αύξηση την ελαιοπαραγωγήν 
τής Κρήτης κατά 50—60 ο)ο εντός μιας εικοσιπεν 
ταετίας. Επί τη ευκαιρία δεν θά αποσιωπήσω δτι 
υπάρχουν οι ισχυριζομενοι οτι η αυξησις της παρα
γωγής τού ελαιόλαδου θά έπιφέρη κρίσιν τούτου. 
Δι’ εν τοιοΰτον, κατ’ εμέ τουλάχιστον, ούδείς κίνδυ
νος θά προκύψη, δεδομένου δτι τό μέν έλαιόλαδον 
είναι και θά είναι αποκλειστικόν προϊόν ώρισμένων 
χωρών του Κόσμου, ή δέ χρήσις αύτοΰ ύποχρ ωτική 
ούτως είπεΐν δι’ ά'παντα τον Κόσμον. Πάντως δέν 
πρέπει να λείψη ή ενέργεια δπως έν Έλλάδι ή χρή
σις του έλαιολάδου άποβή αποκλειστική, καταργου- 
μένης τής οίασδήποτε χρήσεως ετέρων ελαίων, ξε
νικών ιδίως. Συγχρόνως δέ πρέπει νά γίνουν καί 
ενταύθα δοκιμαι χρησιμοποιήσεως του έλαιολάδου 
διεσκευασμένου εις καταλλήλους τύπους, δ>ά την λί- 
πανσιν τών μηχανών, έφ’ δσον έν Τύνιδι και αλ
λαχού παρόμοιαι δοκιμαι παρουσίασαν άποτελε- 
σματα ένθαρρυντικά, εις τρόπον ώστε νά έχη ήδη 
άρχίση ή χρήσις αύτοΰ έπί τών μηχανών τών αυτοκι
νήτων καί έπί άλλων παρομοίων.

Τελευτών συνιστώ δπως συσταθή μία Επιτροπή 
Παγκρήτιος ή οποία έπί τη βάσει τών προτειι ομέ- 
νων μέτρων νασυντάξη νέον οργανισμόν τών ένΚρή- 
τη Ταμείων Προνοίας Ελαιοπαραγωγής τον όποι
ον θά ύποβάλη προς τό Στον Ύπ)γεΐον τής Γεωρ
γίας προς ένέργειαν θεσμοθετήσεως αύτοΰ.

Μετά τούτα ή συζήτησις κηρύσσεται περαιωμέ- 
νη, καταρτίζεται δέ επιτροπή προς σύνταξιν τού 
πορίσματος εκ τών κ. κ. Μπεμπή, Σίολνχρονάκη, 
και Σεργεντάνη.

ΠΡΟΕΔΡΟΣ. Συζήτησις έπί τού δέματος περί 
’Αγροτικών χρεών.

Ό κ. Στ. Δημητρακάκης έχει τον λόγον.
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ΣΤ. ΔΗΜΗΤΡΑΚΑΚΗΣ. Έκ τών σπουδαιότερων 
θεμάτων ά’τινα θ’ άπασχολήσωσι το συνέδρων μας, 
ϊϊνε και το ζήτημα των αγροτικών χρεών.

Είναι γνωστή ευτυχώς ε?ς δλους, ή κρίσις ή οϊκο- 
νομική ή όποια μαστίζει άπο τετραετίας τήν άνθρω 
πότητα. Κρίσις ήτις έπληξε κυρίως τάς παραγωγικός 
τάξεις καί συνεκλόνισεν εκ βάθρων ως ήτο επόμε
νον καί τήν δημοσιονομικήν πολιτικήν καί τήν νο
μισματικήν ευστάθειαν τών διαφόρων χωρών.

Μία άπο τάς κυριωτέρας αιτίας τής γενικής οι
κονομικής κρίσεως ύπήρξεν άναμφισβητήτως ή γεωρ 
γική κρίσις ήτις έπληξεν δλας ανεξαρτήτως τάς γεωρ 
γικάς χώρας. Δέν θά θελήσω νά υπεισέλθω εις τάς 
έριδας τών οικονομολόγων περί τών αιτίων τής οι
κονομικής κρίσεως διότι καταλήγουν οί πλεϊστοι 
εξ αυτών εις εκείνο πού εις τά μαθηματικά καλείται 
ταυτότης. Ή μείωσις τής καταναλωτικής δυνάμεως 
τών καταναλωτών έπέφερε τήν μείωσιν τής κατανα 
λώσεως καί συνεπώς τήν μείωσιν τής τιμής γεωργι
κών καί βιομηχανικών ιδία προϊόντων καί εξ ής μοι- 
ραίως μείωσις ζητήσεως χειρών καί συνεπώς 
ανάλογος μείωσις ημερομισθίων ήτοι μείωσις κα
ταναλωτικής δυνάμεως. Θεωρίαι έξενεχθεΐσαι πρός 
συγκράτησιν τής επικείμενης οικονομικής κρίσεως 
δέν έστάθησαν ίκαναί ή ν’ άνακόψουν τήν ορμήν 
της δι’ έλάχιστον χρονικόν διάστημα, δπως ή θεω
ρία του κατευθυνομένου ή διευθυνομένου νομίσμα
τος (la theorie de la monnaie dirigee) ήτις τόσην ά- 
πήχησιν έσχεν εν ταίς Ήνωμέναις Πολιτείαι; δθεν 
καί έξεπορεΰθη, δέν ήδυνήθη παρ’ δλην τήν έμ
πρακτον ύποστήριξιν ήν έσχε παρά τών Federal 
Banks (ομοσπονδιακών τραπεζών) δένήδυνήθη παρά 
ν’ άνακόψη τήν ορμήν τής κρίσεως ήτις καί ενέ- 
σχηψεν άγρία είς το κατά το 1929 χρηματιστηρια
κόν κραχ τών Ηνωμένων Πολιτειών.

Αίτια εξ άλλου τής γεωργικής παγκοσμίου οίκο- 
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νομικής κρίσεως είνε καί ή πτώσις των τιμών τών 
γεωργικών προϊόντων, πτώσις δφειλομένη κατά το 
πλεΐστον εις την υπερπαραγωγήν ήτις έφθασεν εις 
τινας χώρας καί κάτω τού παραγωγικού κόστους, κά 
τω τουτέστι τών εξόδων τής παραγωγής τών προϊ
όντων τούτων. Ενώ δμως δ τιμάριθμος τής χον
δρικής πωλήσεως τών γεωργικών προϊόντων έπι
πτε, βλέπομεν το φαινόμενον είς πλεΐστα τών κρα
τών ν’ άνέρχηται δ τιμάριθμος τής λιανικής πωλή
σεως ή ελάχιστα να είναι υποβιβασμένος. Προ τής 
άντιθέσεως αυτής εύρεθείς δ αγρότης ήναγκάσθη να 
καταφυγή εις ποικιλοτρόπους δανεισμούς διά την 
συντήρισιν πλέον αύτοΰ καί τής οικογένειας του. 
Καί εμπίπτει δ ατυχής άγρότης εις τούς ονυχας άρ- 
πακτικικών όρνεων άτινα ύπδ μορφήν τών τοκογλυ- 
φικών δανείων προσπαθούν, ν' άφαιρέσουν καί τήν 
ύστάτην ικμάδα ζωής καί νά καταστήσουν τον α
γρότην υποχείριον καί δοΰλον έσαεί του κεφαλαίου.

Απόρροια τής οικονομικής κρίσεως υπήρξε ώς 
είπον καί προηγουμένως δ κλονισμός τών δημοσίων 
οικονομικών τών διαφόρων χωρών καί δ οποίος μοι 
ραίως συμπαρέσυρε καί εις νομισματικήν αρρυθμίαν. 
Καί ενώ εκ πρώτης όψεως θά ήδΰναντο νά ύποστη- 
ριχθή οτι ή ΰποτίμησις του εθνικού νομίσματος ω
φέλησε τόν οφειλέτην αγρότην, δεν δύναται δμως 
εκ τής μελέτης νά ύποστηριχθή τούτο, διότι είναι 
τοιαΰτη τών γεωργικών προϊόντων ή πτώσις ώστε 
τουναντίον δ άγρότης επαυξάνει καθημέραν τα χρέη 
του μή δυνάμενος νά καταβάλη τούς υπερβολικούς 
τόκους τών χρεών του. Διερωτάται λοιπόν δ άγρό
της δ όποιος βλέπει κατά τα τελευταία έτη έπαυξά- 
νον δλοέν τό χρέος του, τών τόκων κεφαλαιοποι- 
ουμένων καθ’ ώρισμένας χρονικάς περιόδους, τρίμη
νον, έως έξάμηνον έως πού δράγε θά φθάση ή κατά- 
στασις αύτή και αν αύριον δέν κινδυνεύει νά εύρεθή 
καί άκτήμων. Προβάλλει λοιπόν ενώπιον του τό μεγά
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λο πρόβλημα τής αυριανής ΰπάρξεώς του. Ό μικρός 
γεωργικός κλήρος του Έλληνος αγρότου μόλις δΰνα- 
ται να έπαρκέσή διά την στοιχειώδη συντήρησίν του. 
Δέν θά θελήσω νά έπεκταθώ εις τάς οίκονομικάς 
θυσίας και τούς κινδύνους εις ούς υποβάλλεται δ 
γεωργός διότι θ’ άπετέλη περιττολογίαν εις συνέδριον 
δγρυτικόν νά θελήσω νά έπαναλάβω πράγματα γνω
στά και ύποπίπτοντα εις την καθημέραν άντίληψιν 
πάντων. Βαρεϊαι φορολογίαι, έλλειψις συγκοινωνίας 
καί ή πλημμελής άσφάλισις ή μή τοιαύτη των γεωρ
γικών προϊόντων καταλήγουν τόν αγρότην πραγμα
τικόν μάρτυρα τής ζωής. 'Υπό τοιαύτας συνθήκας 
διαβιών δ ελλην αγρότης καί μή δυνάμενος σήμερον 
λόγφ τής έπελθούσης κρίσεως ν’ άνταποκριθή εις 
ώρισμένας υποχρεώσεις του διά τετραετίαν επί πλέον 
δέν είχε καί μίαν καλήν εσοδείαν, (εκτός τής περισυ- 
νής καί έφετεινής) έρωτάται πώς πρέπει νά διαρ- 
ρυθμισθή το ζήτημα των χρεών του ούτως ώστε καί 
δ ζήλος του πρός τήν εργατικότητα νά μή μαραθή 
καί ή προσπάθειά του νά ένταθή με τήν ελπίδα μιας 
καλλιτέρας αύριον.

Πόσα είναι αυτά τά αγροτικά χρέη καί τί περί
που αφορούν;

Κατά μίαν έκθεσιν τού άλλοτε Διευθυντοΰ τού 
'Ϊπουργείου τής Γεωργίας, τού κ. I. Καραμάνου δη- 
μοσιευθεΐσαν εις ειδικήν έκθεσιν τής Κοινωνίας τών 
Εθνών ύπό τόν τίτλον «La crise aqricole en Grece» 
—ήτις όμως είνε ολίγον ατυχής διότι θάήδύνατο νά βα
σίζεται έπί θετικωτέρων γεγονότων δσον αφορά τήν έν 
Έλλάδι γεωργικήν κρίσιν—τό σύνολον τών αγροτι
κών χρεών άνήρχετο κατά τήν 31 Δεκεμβρίου 1930 
εις τό ποσόν τών 8 περίπου δισεκατομμυρίων δραχμών.

Τά χρέη ταύτα άναλυτικώς έχουν ως έξης:
α) Χρέη αγροτών προσφύγων δΓ έγκατάστασιν 

παρά τής Ε. Α. Π. 3.500 εκατομμύρια.
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0) Χρέη έξ άπαλλοτριώσεως κτημάτων 800 έκατ. 
γ) Χρέη προ; Τράπεζας 1900. έκατ.
δ) Ιδιωτικά χρέη 2000 έκατ.
Εις το ποσόν περίπου τούτο αναβιβάζουν τό συ- 

νολον τών αγροτικών χρεών εις την πρότασιν νόμου 
περί ρυθμίσεως τών αγροτικών χρεών ο ηγέτη; τής 
έτέρας εν τη Βουλή τών αγροτικών ομάδων κ. Μυ
λωνάς καί οί συνερ ,άται ιου ως καί εις δυο άρθρα 
δημοσιευθέντα εις το περιοδικόν «Εργασία» προ ο
λίγων μηνών, και ό φίλος αξιότιμος βουλευτής'Έβρου 
κ. Εύελπίδης.

Δέν θά θελήσω νά εξετάσω τί έγένετο εις διαφό
ρους εύρωπαϊκάς ή βαλκανικός χώρας διά την άντι- 
μετώπισιν τών αγροτικών χρεών, διότι το πρόβλημα 
είναι καθαρώς ελληνικόν.Από τοΰδε δμως δυνάμεθα 
νά εϊπωμεν ότι αν έξετάσωμεν τάένΈλβετί^ φερ’είπεΐν 
θεσπιθέντα ί'ά ίδωμεν δτι έκεΐ έξεδόθη χαρτονόμισμα 
διά την άντιμετώπισιν τών χρεών καί αντιλαμβάνεται 
τις το μέγεθος τής άντανακλάσεως το όποιον είναι 
δυνατόν τό έχη μέτρον τοιοΰτον τυχόν λαμβανόμενον 
ένΈλλάδι καί εις ποιαν τραγικήν θέσιν θά ένέπιπτεν 
ή καθόλου Ελληνική οικονομία μέ ένα πληθωρι
σμόν. ’Αλλ’ ας αφήσωμεν καλλίτερα τό σημεΐον αυτό 
εις την έξέτασιν τών ιδιωτικών χρεών.

Καί ας άρχίσωμεν τήν έξέτασιν κάθε είδους α
γροτικών χρεών.

1) Χρέη άγροΐών προσφύγων
"Οσον αφορά τά χρέη τών αγροτών προσφυγών 

ταύτα συνολικώς ανέρχονται εις τό ποσόν τών 18 
εκατομμυρίων Αγγλικών λιρών, ήτοι:

α) 9 εκατομμύρια χορηγήσεις τής ΕΑΠ.
β) 6 έκ. αξία γεωργικών κλήρων
γ) 2έκ. αξία τουρκοβουλγαρικών οικημάτων
δ) 1 έκ. περίπου διά χρέη προς τό Δημόσιον διά 

τάς γενομένας υπ’ αυτού εγκαταστάσεις.
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"Αν απ’ αύτά τα 18 εκ. αγγλικών λιρών άφαιρεθή 

ποσόν 8,5 εκ. αγγλικών λιρών δσα κατά προσέγγισιν 
έχουν λαμβάνειν οί αγρόται πρόσφυγες καί μετά 
τον συμψηφισμόν, μένει υπόλοιπον 10 έκ. περίπου 
λιρών ήτοι προς 350 δραχμάς όσον υπολογίζεται 
συμφώνως προς ειδικήν διάταξιν ή Αγγλική λίρα 
μένει χρέος 3,5 δισεκατομμυρ'ων δραχμών.

"Αν θελήσωμεν δμως να έξετάσωμεν τα ανωτέρω 
κονδύλια δι’ ών ύπεχρεώθησαν οί αγρόται πρό
σφυγες θα ίδωμεν δτι έν πολλοίς είναι υπερβολικά.

α) Αί χορηγήσεις τής ΕΑΠ τής οποίας δέν δυ- 
νάμεθα το παραγνωρίσωμεν τήν φιλότιμου προσ
πάθειαν είναι έ^ πολλοίς ύπερβολικαί. 'Ως παρά
δειγμα άρκεΐ ν’ άναφέρωμεν τήν υπέρογκον έπι- 
βάρυνσιν τών εις τούς πρόσφυγας χορηγηθέντων 
υλικών. Έπεβ «ρύνοντο ταΰτα μέ ποσοστόν 1θθ)ο 
διά τάς έπί τόπου γενομένας προμηθείας καί 20ο)ϋ 
διά τά από του Κέντρου τού Εποικισμού άποστελ- 
λόμενα οικοδομήσιμα υλικά καί ά'λλα είδη.

β) Ωσαύτως ή αξία τών γεωργικών κλήρων εί
ναι καί αυτή ύπερβολική καί ακαθόριστος, αφού 
έκαστος πρόσφυξ έπεβαρύνθη ούχί μόνον μέ τήν 
αξίαν τού εις αυτόν χορηγηθέντος ατομικού κλή
ρου, άλλα καί μέ τήν αναλογίαν τών κοινοχρήστων 
χώρων (δρόμοι, πλατείαι κλπ.) Έπί πλέον δ’ έχρεώ- 
θησαν άποκλειστικώς οί αγρόται πρόσφυγες διά 
παραχωρηθείσας βοσκάς (βοσκοτόπους) ενώ πιθα
νόν νά διαμένουν εις συνοικισμόν ή χωρίον καί 
γηγενείς. Ή μη γενομένη δ’ είσέτι οριστική δια
νομή εις πλεϊστα μέρη μειώνει τήν αξίαν τής γής, 
διότι δ αγρότης μη ών βέβαιος δτι ή γή αΰτη τού 
ανήκει αφίνει άκαλλιεργήτου; εκτάσεις δι’ ας θά 
χρειασθούν αύριον διά ν’ αποδοθούν εις καλλιέρ
γειαν σημαντικά χρηματικά ποσά.

γ καί δ). Ή εκτίμησις τόσον τώνΤουρκοβουλγαρι- 
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κών οικημάτων καί οικοπέδων όσον καί αί γενόμε- 
ν«ι εγκαταστάσεις ύπό του Δημοσίου είναι καί αύταί 
έν πολλοΐς όπερβολικαί.

Δέν διαφεύγει βεβαίως τής παρουσης μελέτης, το 
γεγονός τής άφέσεως 5,5 έκατ. Άγγλ. λιρών εις τούς 
αγρότας πρόσφυγας, άφεσιν την οποίαν έκαμεν ή 
προκάτοχος Κυβέρνησις των Φιλελευθέρων, ήτοι:

Εκπτώσεις δαπανών ύδρεύσεως, βενζινοκαλλιερ- 
γείας οίκίσκων Δεγάτιγκι, οδοποιίας, σχολείων καί 
γενικών εξόδων μεταφοράς Λίραι άγγλίας 1.913.000 
τόκοι δεδουλευμένοι καί άφεθέντες μέχρι 31—12— 
30 Δ. Άγγλ. 3.320.000.

Τό ποσόν τών χρεών τών αγροτών προσφύγων 
διεκανονίσθη διά συμβάσεως του Ελληνικού Δημο
σίου καί Αγροτικής Τραπέζης κυρωθείσης διά Νό 
μου καί άφορώσης την εϊσπραξιν τών αγροτικών 
χρεών. Διά του Νόμου 4592 έκυρώθη ή έν Γενεύη 
ύπογραφεΐσα σύμβασις διαλύσεως τής ΕΑΓΙ. Τό 
Ελληνικόν Κράτος ήναγκάσθη νά λάβη διάφορα 
νομοθετικά μέτρα μεταξύ τών οποίων ήτο καί τό 
προαναφερθέν. Κατά τό ά'ρθρον 18 τής συμβάσεως 
τής γνωστής ύπό τό όνομα Παπαδάτου—’Έντυ τής 
20 ’Ιανουαρίου 1930 τό Ελληνικόν δημόσιον άνε- 
λάμβανεν ύποχρέωσιν καταβολής εκτάκτου χρεωλυ- 
σίου εξ 60.000 λ'ρών έτησίως τοΰ Προσφυγικοΰ Δα- 
νείου τού 1924.

Άναμφισβητήτως οίάγρόται πρόσφυγες όσον καί 
οι αστοί έπληγησαν βαθύτατα διά τής γενομένης 
ανταλλαγής τών πληθυσμών. Δέν ήρκεσαν εις αυ
τούς τά δεινά μίας άκουσίας προσφυγιάς των, άλλ’ 
είναι υποχρεωμένοι καί δφειλέται πρίν ήάκόμη κα
τορθώσουν νά έπαρκέσουν εις την στοιχειώδη συν- 
τήρησιν τής οίκογενείας των.

Ό αξιότιμος αρχηγός τοΰ Αγροτικού Κόμματος 
κ. Μυλωνάς, διά τής ύπό την κρίσιν τής Βουλής 
προτάσεως Νόμου προτείνει διαγραφήν τών χρεών 
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τούτων προς το Δημόσιον, αφού ανέσταλη ήδη ή 
υπηρεσία τοΰ προσφυγικοΰ δανείου καί τής υποχρεώ- 
σεως τοΰ Δημ ισίου διά καταβολήν 60 χιλ. λιρών έτη- 
σίως.

Χωρίς να είμαι κατ’ αρχήν αντίθετος, θά μου έ- 
πιτρέψη δ αξιότιμος αρχηγός τοΰ Αγροτικού Κόμ
ματος νά έχω ώρισμένας επιφυλάξεις επί τής προ- 
τάσεώς του. "Όταν εις το εξωτερικόν διασυρόμεθα 
διά τήν προγενεστέραν πτώχευσιν το 1893 ως δο- 
λίως χρεωκοπήσαντες, γεγονός δπερ διδάσκεται καί 
από καθηγητικών εδρών των ξένων πανεπιστημίων 
και π ιριστάνεται ή χώρα μας ως κακής πίστεως 
οφειλέτης, εινε δυνατόν νά δώσωμεν σήμερον οταν 
πρόκειται νά διακανονίσωμεν παγίως το εξωτερι
κόν δημόσιον χρέος μας νέα δείγματα καί νέα εφό
δια επιχειρηματολογίας εις τήν σ κοφαντίαν; Μά 
θά μου ειπητε άλλα Κράτη περισσότερον εύημε- 
ροΰντα τής Ελλάδος προέβησαν εις διακανονισμούς 
των χρεών των χωρίς ν’ ακουσθοΰν μεμψιμοιρίαι. 
Τίνα άλλως τε σημασίαν έχουν αΰται; Θά ήτο κατα
στρεπτικόν ού μόνον διά τήν πίστιν ήμών ως Κρά
τους αλλά καί διά τήν πίστιν ήμών ως ατόμων. 
Πρέπει ν’ άφαιρέσωμεν από τούς ξένους πλουτο
κράτης κάθε τι το όποιον εΐ'ε δυνατόν νά δυσφη- 
μήση τήν Ελλάδα ως δολίαν χρτωκόπον.—Θά μάς 
έλεγον λοιπόν εις τον αυριανόν διακανισμόν των 
έξωτερικών μας χρεών. Σείς μετεχειρίσθητε παν μέ
σον διά τήν μείωσιν τών πόρων ποΰ εϊχετε έπιβάλη. 
Δέν υπάρχει μέν ύποχρέωσις εξωτερικού δημοσί υ 
δικαίου διά τήν εϊσπραξιν τών έν λόγφ χρεών τών 
αγροτών προσφυγών, άλλα μήπως έν τη προόψει αύ 
τή έγένετο καί ή διάλυσις τής ΕΛΠ καί ή άσφά- 
λισις τών προσφυγικών δανείων;

Δύναται, κ. Σύνεδροι καί πρέπει νά γίνη ή δια
γραφή αυτή τών αγροτικών χρειών τών προσφύγων, 
αλλά νά γίνη άργότερον. Θά ήδυνάμεθα ομως άπό 
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τούδε εφόσον ανέσταλη ή υπηρεσία τον Α'προσφυγικοΰ 
δανείου του 1924 ν’ άνασταλή και διά τους άγρότας 
πρόσφυγας ή καταβολή τών δόσεων τών εν λόγω χρεών.

Θά ήδυνάμεθα ν’ άντιτάξωμεν εις τούς ξένους, δτι, 
ιδού με δλας τάς προσπάθειας τάς όποιας καταβάλ- 
λομεν διά την εϊσπραξιν τών χρεών αυτών, ατινα 
ύπολογίζομεν εις 245 εκατομμύρια περίπου έτη- 
σίω;, δεν ηδυνήθημεν νά εισπράξωμεν πέραν τών 
64 εκ. συνολικώς διά δύο έτη. Πρ> τής διεθνούς κρί- 
σεως άνεστείλαμεν τήν εϊσπραξιν διότι καί αΰτη ήτο 
αδύνατον νά καταβάλληται εφεξής.

Όταν δ’ έπέλθη με τούς ξένους ομολογιούχους ο 
οριστικός διακανονισμός του εξωτερικού δημοσίου 
μας χρέους τότε νά έπιδιώξωμεν τήν διαγραφήν τών 
χρεών τούτων.

II
Τά χρέη εξ άπαλλοτριωθέντων κτημάτων ανέρχον

ται εις 800 περίπου εκ. δραχμών. Είς τό σημεϊον 
τούτο δεν δύναμαι νά κατανοήσω τήν ύπάρχουσαν 
διάκρισιν καί δι’ αυτούς εφόσον θά έλαμβάνετο και 
γενικόν μέτρον καί διά τούς άγρότας πρόσφυγας 
δεν θά ήτο δίκαιον ν’ άφεθώσι καί εις αυτούς τά 
χρέη αυτά αφού επί τής αυτής θά έστηρίζετο κοινω
νικής βάσεως καί ή άποψις τούτων. Ανεξαρτήτως 
τής μειώσεως τού τόκου, καί ήτις εφόσον έπήλθε α
νάλογος μείωσις τού τόκου τών ομολογιών πρέπει 
αμέσως νά συντελεσθή, φρονοΰμεν δτι μικρά έπιβά- 
ρυνσις τού προϋπολογισμού διά τήν καταβολήν είς 
τούς δικαιούχους τής αξίας τών άπαλλοτριωθέντων 
κτημάτων δέον νά συντελεσθή άφήνοντες ελευθέρους 
χρείαν τούς εν λόγφ άγρότας, γεγονός οπερ θέλει 
συντελέση είς τήν αύξησιν τού ζήλου καί τής παρα- 
γωγικότητος τών εν λόγω άγροτών καί συνεπώς εις 
τήν επαύξησιν τού εθνικού εισοδήματος.

III
Τά προς Τραπέζας χρέη τών άγροτών δυνάμεθα 
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να υπαγάγωμεν εις δυο κατηγορίας. Τα χρέη τα δφει
λόμενα εις τήν Εθνικήν καί τάς ά'λλας Τραπέζας, ώς 
καί τα χρέη τα δφειλόμενα εις τήν Αγροτικήν.

α) Όσον αφορα τα προς τήν Εθνικήν Τράπεζαν, 
διότι διά τάς αλλας Τραπέζας τά χρέη ανέρχονται 
εις μικρόν συνολικώς χρηματικόν ποσόν, ανέρχονται 
εις 300 περίπου εκατομμύρια εκ καλλιεργητικών καί 
παλαιών πλασματικών δανείων. Εκτός τούτων πρός 
τήν Εθνικήν Τράπεζαν οφείλονται προσέτι 400 πε
ρίπου έκ. έκ τής ένισχύσεως εισέτι παρά τούτης τής 
αγροτικής πίστεως ίδία επί ενεχύρω καπνού, άλλα 
διά τά τελευταία ταΰτα δεν δύναται νά γίνεται λόγος 
αφού τελευταίως μόλις συνήφθησαν. "Οσον αφορα 
διά τά παλαιά δφειλόμενα 300 περίπου εκατομμύ
ρια, ταΰτα δφείλονται ίδία από συνεταιρισμούς διά 
καπνά καί γενομένην των συνεταιρισμών επεξεργα
σίαν ως καί από τό άφεθέν χρεωστικόν υπόλοιπον 
μετά τήν γενομένην υπό τού Κράτους εξαγοράν τών 
καπνών παλαιών εσοδειών. Καί μικρόν μέν μέρος 
τών χρεών τούτων, -ως τών χρεωστικών υπολοίπων, 
θά έξοφληθή έκ τής πωλήσεως τών ύπό τού Κρά
τους άγορασθέντων, λόγω ίδία τής πτώσεως τού 
έθνεκού μας νομίσματος, καπνών. Διά τά υπόλοιπα 
δμως τών 300 έκ., δίκαιον νομίζομεν είνε εφόσον 
κατά τό πλειστον πρόκειται περί επισφαλών απαιτή
σεων έπιβεβαρυμένων ήδη με υπέρογκους τόκους, 
ως καί διά τά πρός τάς ά'λλας Τραπέζας χρέη, νά έπέλ- 
θη περικοπή τουλάχιστον 50 ο)ο καί νά καταβλη
θούν επί χαμηλώ τόκω είς τοκοχρεωλογικάς δόσεις.

β) Διά τά πρός τήν Αγροτικήν Τράπεζαν χρέη 
φρονοΰμεν δτι εφόσον τά δάνεια ταΰτα είναι βραχυ
πρόθεσμα καί ή εσοδεία ή έφετεινή είναι καλή δέν 
δύναται νά γίνεται λόγος δι’ αύτά. "Αλλως τε ένίσχυ- 
σις τής Αγροτικής Τραπέζης είναι ενίσχυσις αυτού 
τού γεωργοΰ. Θά ήδύνατο νά γίνουν βεβαίως καί ώ- 
ρισμέναι εξαιρέσεις διά τούς πληγέντας έκ θεομηνιών 
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άλλ’ αύται είναι λεπτομέρειαι αϊτινες δεν έχουν 
λόγον συζητήσεως ενταύθα διότι εις το σημεϊον του 
το ή Αγροτική Τράπεζα είναι αρκετά ελαστική.

Τα χρέη τα προ Αγροτικήν Τράπεζαν δφειλόμενα 
ανέρχονται συνολικής εις 1.200.000.000 περίπου.

IV
Και καταλήγομεν είς τα χρέη των αγροτών πρός 

ιδιώτας. Είναι αληθές δτι τα χρέη αυτά αποτελούν 
το άκανθωδέστερον σημεϊον τοΰ δλου ζητήματος τών 
αγροτικών χρεών. Πόσα είναι τα χρέη αυτά; Ό κ. 
Καραμάνος, ώς άνέφερα και εν τη αρχή, τα αναβιβά
ζει είς 2 δισεκατομμύρια δρ. Υπάρχουν και οι ύπο- 
στηρίζοντες οι ευρισκόμενοι ϊσως εγγύτερον προς τά 
πράγματα, έκεϊ μάλιστα όπου και άγριώτερον καί 
σκληρότερου έπέπεσαν οι τοκογλύφοι, οι'τινες ανα
βιβάζουν τά πρός ιδιώτας αγροτικά χρέη εις 4 δι- 
σεκ. δραχ. Το 'Υπουργείου τής Γεωργίας, είδαν εσχά
τως, προσπαθεί νά έξεύρη τό πραγματικόν ποσόν 
τών χρεών τούτων ϊνα επί τη βάσει τούτου δυνηθή 
καί γίνη κατόπιν καί σοβαρωτέρα σκέψις άντιμετω- 
πίσεως τοΰ προβλήματος.

Τό τί ύπέφερεν ό ατυχής αγρότης κατά τό διάστη
μα αυτό τών κακών εσοδειών, παραπλανηθείς μάλι
στα εις ωρισμένα μέρη έκ μιας απροσδόκητοι’ καί 
παροδικής προηγουμένης αύξήσεως τής τιμής τοΰ 
προϊόντος του καί ίδίφ τοΰ καπνού από τούς ελ
λοχεύοντας τοκογλύφους, είναι αδύνατον νά περι- 
γράψη τις. "Οσοι έζήσαμεν έκ μέρη κατά τά τελευ
ταία έτη καί Ιδία είς Μακεδονίαν, Θράκην, καί 
Θεσσαλίαν τό κακόν αληθώς προξενεί αποτροπια
σμόν καί βδελυγμίαν εναντίον τών ανθρώπων— 
οργάνων τοΰ κεφαλαίου—οϊτινες μέ κάθε μέσον ήθέ- 
λησαν νά έκμεταλλευθοΰν τήν δυστυχίαν τών συ
νανθρώπων των. Δέν αγνοώ δτι καί είς τήν Κρή
την τά αυτά έπεχειρήθησαν καί ή αυτή υπήρξεν ά- 
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σελγής εκμετάλλευσης τής καταντιας τοΰ αγρότου.

Επαγγελματικά τραστ μπακάληδων και άλευρεμ- 
πόρων ίδρύθησαν εις δλας τάς πόλεις Ιδίρ τής Α
νατολικής Μακεδονίας. Σατανικοί επινοήσεις τοκο- 
γλυφικών δανεισμών έφευρέθησαν. Δάνεια εις χρή
ματα έπαυσαν να χορηγούνται. Έχορηγοΰντο δμως 
άφθόνως εμπορεύματα εις τιμήν άνωτέραν κατά 
30 και 40 και 100 τοίς εκατόν τοΰ κόστους των ή 
καλλίτερα τής εμπορική; των τιμής διά νά πωλη- 
θοΰν εΰθΰς αμέσως είς εξευτελιστικήν τιμήν άπό 
τον αγοραστήν οφειλέτην εις έτερον έμπορον εις 
τιμάς προξενούσας άληθή θλιψιν. Τραστοΰχοι άμφό- 
τεροι διέμοιράζοντο το εσπέρας τά κέρδη των ύπο
πτων των επιχειρήσεων. Τά τραστ αυτά ένισχυόμε- 
να και άπό ισχυρούς κεφαλαιοκρατικούς και τρα
πεζιτικούς οργανισμούς κατέστησαν αληθής μά- 
στιξ των περιφερειών. Έν τη κραιπάλη τοΰ κέρδους 
ένόμισαν οί κεφαλαιοκράται δτι θά ΰπέτασσον διά 
των αφελών κατά τά ά'λλα και αγαθών και παρα- 
πλανηθέντων εις τούς πλοκάμους των εμπόρων την 
οικονομικήν ζωήν τοΰ τόπου. Οί τοκογλύφοι έτρι
βαν τάς χεϊράς των. Άλλ’ ή υπομονή καί ή αντο
χή έχουν καί δρια καί δταν ένεφανίσδησαν είς τον 
ορίζοντα τά σύννεφα τής κρίσεως, τά ερμάρια τών 
δανειστών ήσαν πλήρη χαρτιών αμφισβητούμενων 
πλέον αξιών, ενώ οί μεγαλοκαρχαρίαν, κεφαλαιοκρα
τικοί οργανισμοί καί μεγαλόσχημοι Τράπεζαι έγέ- 
λων εις βάρος τών θυμάτων των, δανειστών καί ο
φειλετών, οικονομικών ήδη ερειπίων.

Καί δι’ αύτό ή διάκρισις τών ιδιωτικών χρεών 
εις χρέη δφειλόμενα προ: ΐδιώτας καί χρέη προς 
έπαγγελματίας δεν είναι κατά τήν γνώμην μου 
ούδ’ ορθή, ουδέ δικαία. Ίσως δ αξιότιμος αρχηγός 
τοΰ Αγροτικού κόμματος νά κάμη μίαν διάκρισιν 
διά τούς μικροεπαγγελματίας, αλλά κατά τήν γνώ
μην μου αίτιον τής οικονομικής έξαθλιώσεως καί 
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έξούθενώσεως τοΰ αγρότου είναι το μεγάλον κε- 
φάλαιον χρησιμοποίησαν ως όργανά του τόσον τούς 
Ϊδιώτας όσον και τούς έπαγγελματίας. Έρωτήσατε 
σήμερον τούς έπαγγελματίας τής Ξάνθης, τής Κα- 
βάλλας, τής Δράμας και των Σερρών ευρισκομέ
νους καί αυτούς προ οικονομικού βαράθρου να 
σάς ομολογήσουν δτι δικαίως σήμερον πάσχουν 
διότι καταστάντες όργανα τού μεγάλου κεφαλαίου 
μετήλθον μέσα απάνθρωπα, καί δικαίως πάσχουν 
διότι το μεγάλον κεφάλαιον κατώρθωσε χρησιμο
ποιούν αυτούς ως μέσα καί όργανα να τούς αγάγη 
σήμερον καί αυτούς εις κοινήν χρεωκοπίαν.

Ύπεστηρίχθησαν, κύριοι, εις διάφορα συνέδρια 
διάφοροι τρόποι διαρρυθμίσεως καί πληρωμής των 
αγροτικών χρεών. Εις διάφορα Κράτη διεκανονί- 
σθη το ζήτημα τούτο. ’Αλλ’ ως ειπον καί εν αρχή 
το ζήτημα εΐνε καθαρώς ελληνικόν καί μόνον ι
στορικήν σημασίαν δύνανται να έχουν αί αλλαχού 
δοθεϊσαι λύσεις. Εις τήν Βουλγαρίαν τα χρέη μει- 
ούνται κατά 30 θ)ο εις τήν Ρουμανίαν τα χρέη μει- 
ούνται καί μ^χρι 50 ο)ο κατά δέ τό νέον προσχέ- 
διον τής ρυθμίσεως τών αγροτικών χρεών έν Ρου
μανία ή έκπτωσις φθάνει καί μέχρι 6Οο)ο. Ό Χί- 
τλερ έν Γερμανία σήμερον καθώρισε τό έπιτόκιον 
4 ο)ο τών αγροτικών χρεών καί ανέλαβε νά τακτο- 
ποιήση τό υπόλοιπον τό Κράτος.

Ύπεστηρίχθη εις ένα συνέδριον επαγγελματικόν 
πού έγένετο πέρισυ, κύριοι, καί εις δ έκλήθη ν’ άν- 
τιπροσωπευθή καί ό αγροτικός κόσμος Μακεδο
νίας καί Θράκης, ένοποίησις τών χρεών παρά τής 
Αγροτική; Τραπέζης καί έκδοσις ομολογιών δυνα- 
μένων νά χρησιμοποιούνται εις πάσαν σχεδόν συ
ναλλαγήν. Αντιλαμβάνεται τις δτι τό μέτρον τούτο 
δεν θά ήτο παρά ένας καθαρός πληθωρισμός με 
τάς καταστρεπτικός συνεπείας του δστις τελικώς 
θά έπεβάρυνε τόν άτυχή αγρότην
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Ή πρότασις του υπό τον κ. Μυλωναν αγροτικού 
κόμματος είναι αξία πολλοΰ ένδιαφέροντος.θα ήθελα 
μόνον ή πρότασίς του να ήτο εις ώρισμένα σημεία 
κάπως ριζοσπαστικωτέρα. Θά ήθελα διά τά χρέη τά 
συναφθέντα προ πενταετίας καί πλέον καί δι’ α 
καταβάλλονται άνελλιπώς οί τόκοι νά μειωθούν κα
τά 5Οο)ο και νά καταβληθούν εις 10 δόσεις ανευ 
τόκων, διότι αρκετά μέχρι σήμερον δι’ αύτά ή το
κογλυφία θά έχη δργιάση καί θά έχη πάρη πλει- 
στάκις τά δανεισθέντα χρήματά της πίσω. Θά ήθε
λα καί διά τά χρέη διά τά όποια είναι κεφαλαιο- 
ποιημέναι οί τόκοι, νά έξευρεθή το αγροτικόν κε- 
φάλαιον καί κεφαλαιοποιουμένων τών τόκων σή
μερον μέ 6ο)ο νά καταβληθούν εις άναλόγους τοκο
χρεωλυτικά; δόσεις, αν δε τούτο εινε δΰσκολον ή 
Ακατόρθωτον ν’ αφαιρεθοΰν 50 ο)ο τών ήδη κεφα- 
λαιοποιημένων εκ τών Αλλεπαλλήλων Ανατοκισμών 
τόκων καί νά καταβληθή είς Ανάλογους δόσεις ά- 
νευ τόκων. Είναι γνωστόν δτι θά έχη υπερτριπλα- 
σιασθή τό κεφάλαιον μέ τούς ανατοκισμούς. Διά τ’ 
άλλα χρέη ή τοκοχρεωλυτική καταβολή μέ τόκον 
6—8ο)ο θά είναι επαρκής είς διάστημα 5—15 ετών 
καί μέ έκπτωσιν του κεφαλαίου 20—40ο)ο.

Μέ μίαν τοιαύτην διαρρύθμισιν τών αγροτικών 
χρεών θά ήδύνατο νά έπέλθη σοβαρά αναχούφισις 
τών αγροτικών μαζών. Φρονοΰμεν δμως δτι ήδύνα
το νά ευρεθή τρόπος Ϊνα καί οί δανεισταί—πτωχοί 
σήμερον καί αυτοί βιοπαλαισταί—Αναλάβουν αμέ
σως τά δάνειά των μέ τήν ανωτέρω μείωσιν καί Α
νακουφιστούν καί αύτοί. Ούιω καί οί δανεισταί λαμ 
βάνοντες καί αύτοί μέρος σήμερον έστω τών δα- 
νεισθέντων—αν και καθ’ ημάς λάβουν ύπεραρκετά αν 
λάβη τις ύπ' δψιν τούς υπερβολικούς τόκους—θά Ικα
νοποιηθούν. "Η καταβολή είς αυτούς θά ήδύνατο νά 
γίνη τμηματική εντός 2—3 ετών τό πολύ, καταβαλ- 
λομένων είς τούς δανειστής ίδιώτας καί έπαγγελμα- 
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τίας τών δφειλομένων παρά των Αγροτών διά τής 
Αγροτικής Τραπέζης και ύπεισερχομένης ταύτης είς 
τα δικαιώματα τούτων συμφώνως προς δσα προη
γουμένως άνεπτύξαμεν.

Προς τούτο όμως απαιτείται ένίσχυσις τών κεφα
λαίων τής Αγροτικής Τραπέζης. Διά τής ένισχύσε- 
ως τής αγροτικής Τραπέζης θά δυνηθή ωσαύτως 
νά χορηγηθώσι μακροπρόθεσμα δάνεια δι’ εγγείους 
βελτιώσεις και αϊτινες θά σημάνουν την επαύξησιν 
τής γεωργικής παραγωγής καί συνεπώς τού έθνι- 
κοΰ εισοδήματος.

Απόρροια τούτου θά είναι ή μείωσις του παθητι
κού σκέλους του εμπορικού ισοζυγίου. Διότι το Ισο- 
ζύγιον τών πληρωμών (εμπορικόν ίσοζύγιον και άδη
λοι πόροι) είναι πάντοτε ίσοσκελισμένον. Διά τής 
αύξήσεως τής γεωργικής παραγωγής καί συνεπώς τού 
εθνικού εισοδήματος, θ’ άνέλθη και ή σημερινή βιωτι 
κή στάθμη τού "Ελληνας ήτις, πρέπει νά όμολογή- 
σωμεν, εινε πολύ χαμηλή.

Διά την ένίσχυσιν τών κεφαλαίων τής Αγροτικής 
Τραπέζης καθ’ ήμας δ καλλίτερος τρόπος είναι ή 
μεταφορά τών καταθέσεων ή ποσοστού τούτων τών 
Νομικών προσώπων δημοσίου δανείου, άναγκ. ιδρυ
μάτων καί κληροδοτημάτων από τάς^ ά'λλας Τρα- 
πέζας είς την Αγροτικήν.

Δέν άγνοούμεν ότι υπάρχουν νομικά κωλύμα
τα έμποδίζοντα σήμερον τήν μεταφοράν τών εν λό
γω καταθέσεων ή καί ποσοστών τούτων, άλλ’ οφεί
λει νά εξευρεθή τρόπος διά ν’ άρθούν τα εν λόγφ 
κωλύματα.

Είς τί ποσόν ανέρχονται αί καταθέσεις αύται; Όμο- 
λογώ δτι παρόλας τάς καταβληθείσας προσπαθείας δέν 
κατώρθωσα νά εξακριβώσω το ποσόν ίνα καί άναλό- 
γως δμιλήσωμεν περί τού ποσοστού τής μεταφοράς. 
Ούδείς γνωρίζει εκτός τής Εθνικής Τραπέζης ήτις 
όμως ούδεμίαν πληροφορίαν σχετικήν παρέχει. Καί 
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ιό πράγμα δεν είναι εκπληκτικόν δταν άναλογι- 
σθή τις δτι ή Εθνική Τράπεζα ήρνεΐτο νά δώση 
ακριβείς πληροφορίας είς το Ελληνικόν Κράτος 
περί των καταθέσεων καί των περιουσιακών στοι
χείων των ανταλλαξίμων ορθοδόξων Κοινοτήτων 
καί ήναγκάσθη να ψηφισθή καί το 1930 ο Νόμος 
4717 διά τοΰ οποίου ύπεχρεοΰτο ή Εθνική Τράπε
ζα ν’ άποδώση δλα τα στοιχεία, διωκωμένων άλλως 
τών διοικητών της επί ίδιοποιήσει. Φρονώ δτι μετα
φορά ποσοστών τών καταθέσεων τών νομικών κλπ. 
προσώπων εκ τών άλλων Τραπεζών εις τήν’Αγροτικήν 
θά έπέφερε λαμπρά αποτελέσματα.

Ή ένίσχυσις τών κεφαλαίων τής Αγροτικής Τρα- 
ζης διά μεταβιβάσεως ποσοστών 10—20ο)ο τών επί 
προθεσμία καταθέσεων τών Τραπεζών εις αύτήν καί 
με τόκον ούχί άνώτερον 1ο)ο από τον χορηγούμενον 
ύπ’ αυτών είς τούς καταθέτας, ως προτείνει ο αξιότι
μος κ.Μυλωνάς καί οί μετ’αύτοΰ συνεργαζόμενοι βου- 
λευταί τοΰ Αγροτικού Κόμματος, δέν είναι απολύ
τως λυσιτελής. Ανεξαρτήτως δτι τραπεζιτικώς δέν 
δΰναται ή διαφορά τοΰ τόκου έστω καί τοΰ μικρού 
αυτού ποσοστού νά είναι τόσον μικρά 1ο)ο, αφού 
γενικά κλπ. έξοδα τώνΤραπεζών εκείνων αιτινες έχουν 
εφαρμόσει τά συστήματα τής τελειοτέρας rationali
sation ανέρχονται είς 2 ο)ο τών καταθέσεων καί 
συνεπώς δέν δυνανται νά δανείζουν έπί ζημίρ, 
αΐ έπί προθεσμία καταθέσεις τών Τραπεζών άνήρ- 
χοντο κατά τό παρελθόν έτος είς 3,5 δισεκ. δρχ. 
Ποσοστόν λοιπόν 10ο)ο ήτοι 350 εκ. δέν θά ήτο ση- 
μαντικωτάτη ένίσχυσις τής Αγροτικής Τραπέζης. Με 
γαλΰτερον ποσοστόν θά μάς έλεγον δτι κινδυνεύουν 
αί Τράπεζαι νά πτωχεύσουν μέ διαφοράν τόκου 1ο)ο 
με μεγαλυτέραν πάλιν διαφοράν τόκου, ή Αγροτική 
Τράπεζα θά ήναγκάζετο νά έπαυξήση τον τόκον τών 
δανείων της πράγμα πού θά ήτο λίαν δυσάρεστον 
καί επαχθές διά τον αγρότην.
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Αέν μένει λοιπόν καθ’ ημάς παρά μόνον ή μετα

φορά των καταθέσεων ή άνάλογον ποσοστ όν τών 
νομικών κλπ. προσοόπων.

Καταλήγων καί συνοψίζων τα λεχθέντα, κύριοι Σύ
νεδροι, τονίζω δτι οφείλει να έπέλθη άνακούφισις 
τού αγρότου από τα χρέη πού τον βαρύνουν, άναστο 
λή τής καταβολής τών δόσεων τών χρεών τών α
γροτών προσφύγων μέχρι του διακανονισμού τού 
εξωτερικοί· δημοσίου μας χρέους οπότε θέλει διακα- 
νονιόθή ή πλήρης άφεσις, έλάφρυνσις δι’ άφέσεως 
ποσοστού εκ τών χρεών τών αγροτών καί διακανονι
σμός μικρού τόκου καί βαθμιαία τοκοχρεωλυτική έ- 
ξόφλησις.—Ένίσχυσις τέλος τής Αγροτικής Τραπέ- 
ζης διά τής υποχρεωτικής μεταφοράς ποσοστών τών 
καταθέσεων τών προσώπων δημοσίου δικαίου, φι
λανθρωπικών ιδρυμάτων καί κληροδοτημάτων. Εάν 
κατ’ ευχήν αί απόψεις αιται πραγματοποιηθούν υ
πάρχει βάσιμος ή ελπίς ν’ άνατείλη καί διά τον "Ελ
ληνα αγρότην μία αυγή ή οποία θά προοιωνίζω μίαν 
καλλιτέραν τύχην δι’ αυτόν καί τήν χώραν μας.

ΠΡΟΕΔΡΟΣ. ‘Ο κ. Γιακουμογιαννάκης έχει τον 
λόγον.

Γ. ΓΙΑΚΟΥΜΟΓΙΑΝΝΑΚΗΣ. Κύριοι Σύνεδροι.
Μ’ δσα θά σας πώ, αντιμετωπίζω μάλλον τα α

γροτικά χρέη τα ιδιωτικά τά προς τούς άλλους έμ- 
πόρους Έπαγγελματίας, Βιοτέχνας καί Βιοπαλαιστάς 
δφειλόμενα, παρά τά άλλα χρέη άλλης φύσεως.

Νομίζω πώς το Συνέδριόν μας, ένδιαφέρεται δι’ 
δ,τι αφορά τά χρέη τών χωρικών μας.

Επειδή διαφωνώ πρός δλας τάς μέχρι τούδε 
άκουσθείσας γνώμας τόσο στο τρόπο τής λύσεω; τού 
προβλήματος δσο πρός το μέγεθος καί τον τρόπον 
τής πληρωμής πού κανένας δεν μάς είπε πώς εύ- 
κολώτερον θά πληρωθούν, παρακαλώ τούς κ. Συνέ
δρους εξ ονόματος 6 συνεταιρισμών τούς όποιους εκ
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προσωπώ, ιά μέ άκούσωσι μετά προσοχής στή εξέ- 
τασι τοΰ δλου προβλήματος.

Τό ζήτημα τών αγροτικών χρεών, ύστερα από τές 
τόσες περιπετειώδεις δοκιμασίες πού ύπέστη κατά 
ιάς διαφόρους φάσεις τής έξελίξεώς του, ήξιώθη τής 
άτυχεστέρας λύσεως έν τφ προσώπω τοΰ τελευταίου 
πενταετούς χρεωστασίου.

Τό χρεωστάσιο αυτό θεραπεύει τον πόνον ως την 
μορφίνην και φέρει ή μάλλον έφερε σέ σύγκρουσι 
καί σέ δυσπιστία τό χωρικό μέ τον αστόν από από- 
ψεως χρεωστικής πίστεως.

”Αν τον άνεκούφισε προσωρινώς τοΰ κατέστρεψε 
για πολλά χρόνια την Ηθικήν του πίστι γιατί σή
μερα ελάχιστοι είναι οί χωρικοί που έχουν πιστώ
σεις αστών.

Δέν αντιμετωπίζω όμως τό ζήτημα τούτο μονό
πλευρα.

Έν τη εξετάσει δέν ένδιαφέρομαι μόνο γιά τόν 
οφειλέτην, γιατί θά ήμουν άδικος, άλλα γιά τόν δα
νειστήν που είναι άξιος προστασίας, είτε αγρότης, εί
τε αστός είναι.

Ακούσατε δτι ή Κυβέρνησες σκέπτεται νά ρυθμί
ση τό ζήτημα τών αγροτικών χρεών κατά ένα τρόπο 
όχι μόνο παράδοξο αλλά καί μέ μίαν λύσιν γραφείο 
κρατικής μορφής εις την οποίαν διαβλέπει τόν από 
μ·ίΧανήζ θεόν πού θά την άπαλλάξη ευκόλως καί ά- 
ντοδύνως τών κολοσσιαίων υποχρεώσεων καί θυ
σιών πού απαιτεί ή οριστική καί ριζική λύσις τού 
ζητήματος.

Νομίζοι πώς δέν είναι ορθό καί κοινωνικώς ευερ
γετικόν, πρόβλημα τοιαύτης ζωτικότητος νά λυθή 
μέ τούς ελιγμούς πού επιδιώκεται.

Ή γραφειοκρατική ασθένεια πού παραδέρνει τίς 
Δημόσιες υπηρεσίες θά προσβάλη καί αυτήν την φο
ράν τό νομοσχέδιο πού θά γίνη καί θά άνοιξη ακό
μα μία πόρτα γιά τούς δικηγόρους γιά τήν δήλωσι
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ιών αγροτικών χρεών και προπαντός ιήν επαλήθευ
ση ή οποία αν δεν δημιουργήση προστριβής θά δη
μιουργήσει αναρχίαν καί δυσπιστίαν ακόμα καί ρου- 
βφέτι καί έτι πλέον κομματικήν συναλλαγήν.

Και επειδή γίνεται λόγος κυρίως για το τελευ- 
ταίον ισχύον νομοθέτημα, γιατί άλλο δέν έχουμε 
βέβαια, επιβάλλεται να τονισθή και ύπογραμμισθή 
προς δλας τάς διευθύνσεις, ότι όχι μόνο δέν λύει το 
δλο ζήτημα αλλά απεργάζεται ασφαλώς τήν οριστι
κήν καί ανεπανόρθωτου συντριβήν ύπό τήν απα
τηλήν έντύπωσιν τής προστασίας.

Το ζήτημα τών άγρ. χρεών στη σειρά τών μεγά
λων Έλλην. προβλημάτων που άπασχολούν τήν άγρο 
τική τάξη κατέχει μία ολως Ϊδιάζουσα θέσι.

Εάν μάλιστα εκ παραλλήλου το τοιοΰτον συσχε- 
τισθή καί με το γεγονός δτι στή σειρά τών Επαγ
γελματικών—Βιοτεχνικών προβλημάτων καί διεκδι
κήσεων το ζήτημα αυτό κατέχει τήν πρώτην, τήν 
πρωτίστην θέσιν, δικαίως θά έτόλμα κανείς νά το 
κατατάξη στή κατηγορίαν τών υποθέσεων έκείνων αί 
δποίαι άποκαλοΰνται Εθνικοί.

Καί είναι τέτοιο, γιατί αφορά τήν ζωτικότητα όχι 
μόνο του αγροτικού πληθυσμού ο οποίος τελεί ύπό 
τήν διαρκή απειλή τών διώξεων καί πλειστηριασμών 
αλλά καί τού επαγγελματικού, εμπορικού καί βιοτε
χνικού κόσμου.

Είναι γνωστό υπό ποίας συνθήκας έδημιουργήθη 
τό ζήτημα τών αγροτικών χρεών.

Ή έλλειψις Πιστωτικού ίδρύμοτος δυναμένου ν’ 
άνταποκριθή έπαρκώς εις τάς πολαπλάς άνάγκας τών 
γεωργών, ήνάγκαζε τούτους ν’ ακολουθούν τό δρό
μο τού ιδιωτικού δανεισμού.

Οί Έπαγγελματίαι τούς άνοιγαν πιστώσεις, δια- 
πιστώσαντες επί σειράν ετών δτι οί χωρικοί μας μό 
λις συνέλεγαν τήν παραγωγήν τους έσπευδαν καί 
πλήρωναν τα χρέη τους.
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Μετά τήν έκδήλωσιν τής πρωτοφανούς οίκον, κρί- 

σεως καί την άπροσδόκητον καταστρεπτική πτώσι 
τών γεωργικών προϊόντων ήταν φυσικό, οι χωρικοί 
παρά τήν καλήν των θέλησιν καί εν έπιγνώσει τών 
ήθικών ευθυνών τής πράξεώς των νά εύρεθοΰν εν 
άπολύτω αδυναμία νά εκπληρώσουν τάς υποχρεώσεις 
αυτών καί το ζήτημα τών αγροτικών χρεών άνέκυ- 
ψβ ουτω οξύτατον, καί με συνέπειας το ιμακτικάς καί 
διά τούς μεν καί τούς δέ, δι’ όλόκληρον την χώραν .

Στη αλυσι τών μεγάλων αιτίων της κακοδαιμονίας 
του Έλλην. λαού ή έκκρεμότης τών αγροτ. χρεών 
άπετέλεσε καί αποτελεί τον συνδετικόν κρίκον δλων 
αύιών τών αιτίων, τα αποτελέσματα τών οποίων δέν 
θά είχαν άλλως έκδηλωθή τόσον ολέθρια καί τρα
γικά.

Κανείς ά'λλωστε δέν αμφιβάλλει ότι ή κρίσις ανε
ξαρτήτως τής παγκοσμίου προελεύσεώς της, θά ήτο 
δλιγώτερον καταστρεπτική καί περισσότερον ίσως σω
φρονιστική δι’ ολους τούς άλογίστως καί ά'νευ συστή
ματος εργαζομένους, εάν δέν ιΰρισκεν πάντας άξιο- 
θρηνήτως μπερδεμένους μέ δοσοληψίας εσιερημένας 
τών αντιστοίχων φυσικών προϋποθέσεων καί ερει
σμάτων, καί μέ αμοιβαίας υποχρεώσεις δυσαναλόγους 
προς τήν δυναμικότητα έκαστου.

*0 τερματισμός τής έκρεμότητος αυτής καί ή κα
τά ένα ριζικόν καί οριστικόν τρόπον έπίλυσις του 
ζωτικωτάτου τούτου προβλήματος, δικαίως έκρίθη 
ύφ’ δλων τών τάξεων ως απαραίτητος προϋπόθεσις 
τής έπιδιωκομένης όμαλότητος καί ισορροπίας εις 
τήν διασαλευθεΐσαν ιδιωτικήν καί κοινωνικήν οικο
νομίαν.

Θά ήτο πλάνη νά πιστεύσωμεν δτι μέτρον παρεμ
φερές προς το τελευταϊον Ν. Διάταγμα—ή προς τά 
προτεινόμενα σχέδια—λύει τό πρόβλημα καί ανοίγει 
τον δρόμον προς τήν άποκατάστασι.

Βέβαια έπρεπε νά ληφθή κάποια πρόνοια διότι 
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άλλως έκινδύνευε ολόκληρος ή Ελληνική ύπαιθρος 
να μεταβληθή σ’ ένα απέραντον δημοπρατήριον καί 
ενδεχόμενον να ανατροπή το παν καί να παρασυρ
θούν όλοι εις μίαν άνευ προηγουμένου καταστροφήν.

'Η βαθύτερα καί εύρυτέρα έννοια του ζητήματος 
των άγρ. χρεών είναι, ή έκκαθάρισις τής βαρείας 
κληρονομιάς του παρελθόντος, ή οριστική απαλλαγή 
των γεωργών από τά δεσμό των, ή πλήρης χειραφέτη- 
σις από τούς δανειστής, ή τόνωσις των ’Επαγγελμα
τικών καί Βιοτεχνικών τάξεων καί ή επαναφορά τής 
απολεσθείσης πίστεως μεταξύ χωρικών καί αστών.

Πολλοί προτού από μάς άνέλαβαν τήν πρωτοβου
λίαν τής έξερευνήσεως τού ζητήματος καί δυνάμεθα 
να είπωμεν πώς αί έρευναί των ήσαν αρκούντως α
ποκαλυπτικοί ώστε δικαίως να γεννάται ή απορία 
πώς έξακολουθούμεν ν’ άνεχώμεθα ένα εφιάλτην τόν 
όποιον κρατοΰμεν πλέον από τόν λαιμόν καί δέν 
τολμούμε να τόν πνίξουμε.

Είναι θλιβερόν οτι ελάχιστοι είναι εκείνοι οί ό
ποιοι κατέλαβαν μια συγκεκριμένη καί σταθερά θέ
ση ιός προς τόν τρόπον τής οριστικής καί ριζικής 
λύσεως τού ζητήματος επί τής οποίας νά επιμένουν 
μέ πίστι καί με φανατισμό.

Οί περισσότεροι δέν καθώρισαν ακόμα τήν θέσιν 
των συμφωνούντες μέ πάσαν γνώμην ή μη συμφω- 
νοΰντες μέ καμμίαν.

Πολλοί έγκατέλειψαν το παν καί εκλιπαρούν ψυχία, 
καί άλλοι ζητούν τό παν διά νά μη λάβουν τίποτε.

Θα ήτο συνεπώς μεγάλη ή αφέλειά μας νά νομί
ζουμε οτι διά τού τρόπου αυτού θά έπιλύσουμε τά 
ζητήματα μας.

Όφείλομεν αν πιστεύουμε οτι πιεζόμεθα, οτι δια- 
ταράσσεται ή ισορροπία τής γεωργικής τής ’Επαγ
γελματικής καί εθνικής οικονομίας, οτι κίνδυνοι έγ- 
κυμονούνται μεγάλοι καί σοβαροί, όφείλομεν νά κα- 



— 283 —
ταλάβωμεν ιός θέσεις war, τά χαρακώματα μας και 
με πλήρες πρόγραμμα να βαδίσωμεν προς την επι
τυχίαν.

Όφείλομεν να καθορίσωμεν το πρόγραμμα μας 
και να έπιμένωμε μόνο επ’ αυτού, μη δεχόμενοι καμ- 
μίαν άλλην λύσιν ή όποια κατ’ ούδέν θά ώφελήση 
ή εις την παρέλκευσιν και την περιπλοκήν τού ζη
τήματος.

Γιά μάς το ζήτημα τών άγρ. χρεών δεν εμφα
νίζει εν τφ συνόλφ του ούτε ένα γόρδιον δεσμών ού
τε και κανένα λαβίρυνθον όπως και επίτηδες θέλουν 
να το παραστήσουν για να συσκοτίζουν τα πράγματα. 
Για μάς τούτο είναι ζήτημα πρωτοβουλίας, άποφα- 
σιστικότητος, καί λίγης γενναιοφροσύνης την όποιαν 
εάν δεν την εχωμεν κατά παρομοίας κρίσιμους στι- 
γμάς θά τραβήξουμε τά μαλλιά μας αργότερα οπότε 
θά είναι άργά.

—Το ζήτημα τών αγροτικών χρεών υποβάλλει στον 
μελετητή έφαρμοσίμου: λύσεις αρκεί νά είναι αύτός 
ευσυνείδητος καί ειλικρινής καί νά μη θέλη νά 
μπλέξη μέσα σε γραφειοκρατικές αοριστολογίες καί εις 
μπερδεμένους συλλογισμούς όπου δ αμύητος τά 
χάνει κυριολεκτικώς.

Ειλικρινείς καί ευσυνείδητοι μελετηταί τού ζητή
ματος, δικαιούμεθα νά τονίσωμεν οτι κακώς αί Κυ
βερνήσεις το θεωρούν ανώτερο τών δυνάμεών των, 
αδικαιολογήτους δέ παρατείνουν την εκκρεμότητα 
του, έπί μεγίστη ζημία οικονομική καί ηθική τής 
της χώρας.

Καί εξ δλων όφείλομεν νά παρατηρήσωμεν οτι 
το ζήτημα δεν αφορά μίαν μόνο τάξη αλλά πολλάς 
μαζύ καί επιβάλλεται ως εκ τούτου ή λύσις του νά 
μη είναι μονόπλευρος καί ετεροβαρής, αλλά νά πε- 
ριλάβη δλας τάς απόψεις καί δλα τά συμφέροντα 
ούτως ώστε νά ποραζαμφούν όλες ή δυσχέρειες καί 
πανταχόθεν νά συνιστάται καί ύποβοηθεϊται ή άπο!- 
δοχή καί εφαρμογή της.
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Διά τοΰτο θελήσαντες να φέρωμεν ενώπιον των 

εκπροσώπων τής άγρ. τάξης μίαν λύσιν, ένα σχέ- 
διον, τρόπον τινά όπου διαγράφονται αί απόψεις 
μας καί καθορίζεται ή θέσις μας, έσφυγομετρήσαμεν 
όπως πρέπει την κατάστασιν, εβολιδοσκοπίσαμε δ- 
λα τα μέρη καί δλας τάς ένδιαφερομένας τάξεις, 
ούτως ώστε ή λύσις μας να είναι αρκούντως ψυ
χολογημένη καί θετικώτατα εφαρμόσιμος. Το νομο- 
σχέδιον δεν λύει το ζήτημα αλλά κρύβει καί μέσα 
του ένα εμφύλιο πόλεμο ύπό την σκέπη του νόμου 
δ οποίος όταν σχίση τον πέπλον καί έκσπάση, θά 
προκαλέση ρήγματα στη Κοινωνική ζωή καί θ’ ανα 
τρέψη καί τον στοιχειώδη ρυθμό στή ομαλή έξέλιξι 
των γεωργικών καί επαγγελματικών προβλημάτων.

Εκείνο ακόμα πού διεπιστώσαμε είναι ότι τά 
πράγματα έχουν ωριμάσει.

Καί έκεϊνο πού υπολείπεται είναι ο ελάχιστος 
χρόνος όπως δι’ επικαίρων λύσεων προληφθοΰν 
λύσεις τρομακτικών διαστάσεων καί δλεθρίων συνε
πειών.

”Ας προχωρήσωμεν λοιπόν στις ριζικές λύσεις βά
σει τών όποιων θ’ άνακουφισθή δ λαός καί θά 
σπάσουν συγχρόνως τά δεσμά του.

Τά αγροτικά χρέη ανέρχονται κατ’ άλλους σέ 8 
δισεκ. κατ’ άλλους σέ 4 κατ’ άλλους σέ 6 δισεκατ. 
δραχμάς.

Εμείς άς πάρουμε ένα μέσο όρο καί ας υπολο
γίσουμε πώς ανέρχονται σέ 6 δισεκ. δρ.Ύπό τάς πα
ρούσας οικονομικός περιστάσεις πού διέρχεται τό 
κράτος πού παρεσύρθη στή πτώχευσι καί στή 
χρεωκοπία από μία άλλόφρονα πολιτική, δεν τολ- 
μοΰμεν να ζητήσουμε νά έπιβαρυνθή έστω καί κα
τά τι στο ζήτημα τών αγροτικών χρεών οπως έ
γινε άλλου, στή Ρουμανία.

Εν τούτοις είναι δυνατό τό ζήτημα νά λυθή 
χωρίς τό παράπαν νά διαταραχθή ό προύπολογι-
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σμός δταν ένδιαφερόμενες τάξεις το τονίσουν και 
το επιβάλουν.

Αλλά, οφείλομεν να δηλώσωμεν απερίφραστα πώς 
τα μεγάλα προβλήματα δταν πέρνουν ριζικές λύ
σεις δεν παρουσιάζουν μόνον τάς εύχαρίστους πλευ
ράς άλλα και τάς δυσαρέστους.

Πρέπει δμως νά εΐνε περισσότερα κατά πολύ τά 
καλά από τά κακά.

"Οσοι θά ύποστοΰν σήμερα ζημίας ας σκεφθούν 
πώς και αυτοί δεν είναι αμέτοχοι τών συνεπειών 
αυτών.

Όσοι έχουν νά λαμβάνουν χρήματα ας μη βια
στούν νά τά λάβουν, αν θέλουν νά τά λάβουν.

Όφείλουν οί δανεισται νά ύποστοΰν θυσίας γιατί 
χωρίς αύτάς ούτε αυτοί θά είσπράξουν ούτε καί 
μεΐς θ’ ανεχθούμε νά πεθάνουμε από τη πείνα ή 
νά μάς πάρουν την πατρομητρική μας κληρονομία 
γιά μιά εξευτελισμένη άπαίτησι ή γιά ένα τοκογλυ- 
φικό Δάνειο.

Καί ή πρώτη λύσις πού προβλέπει το σχέδιο πού 
εισηγούμαι είναι ή περικοπή των 50ο)ο εκ των α
γροτικών χρεών.

Είσηγούμαι τήν περικοπήν τών 50ο)ο καί δέν ει
σηγούμαι τήν Σεισάχθεια όχι γιατί φοβούμαι νά 
μή νομισθώ αριστερός, αλλά γιατί πιστεύω πώς δταν 
στή λώρο μας Ϊσχύση μία έντονος αγροτική Πολιτι
κή με τήν απαλλαγήν τών γεωργικών προϊόντων 
από τούς καταθλιπτικούς φόρους καί μέ τήν προ
στασίαν τούτων, ο χωρικός μας σέ σύντομο χρόνο 
θά έκπληρώση τάς υποχρεώσεις του.

Ή διαγραφή τών αγροτικών χρεών στό ήμισυ εί
ναι ή έπιεικεστέρα λύσις γιά τούς "Ελληνας δα- 
νειστάς.

Στή Βουλγαρία καί στή Ρουμανία διεγράφησαν 
στό ήμισυ ενώ άσυγκρίτως ή ζωή τών χωρικών έ-
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κεϊ είναι πιο καλλίτερα καί τούτο εξάγεται από τα 
φορολογικά βάρη των κρατών αύτών.

Καί Ιδού αύτά:
Τα δημόσια βάρη τού Εθνικού Εισοδήματος α

πορροφούν:
Εις την 'Ελλάδα τα 30ο)ο

« «Ρουμανίαν « 17ο)ο
» » Βουλγαρίαν » 13ο)ο
» » Σερβίαν » 13ο)ο

Το Βάρος τού Δημοσίου χρέους κατά κεφαλήν είνε:
Είς την Ελλάδα δολλάρ. 79

» * Βουλγαρίαν » 51
» «Ρουμανίαν » 39
» «Σερβίαν » 49

Ακόμα για να πεισθήτε δτι δ “Ελλην Φορολογού
μενο: είναι ένας πτωχός Προλετάριος αναφέρω δτι 
για να ζήση τού μένει καθαρό εΙσόδημα το χρόνο 
4400 δραχμάς δ Αμερικανός έχει καθαρό εισόδημα 
35.597 καί πληρώνει 4112 δρ.

Ό "Αγγλος πληρώνει 6 445 επί είσοδ. 22661 δ 
Γάλλος πληρώνει 3034 είσοδ. 13983.

Καί ύστερα απ’ αύτά πού αποδεικνύονται με αρι
θμούς καί αναμφισβήτητα γεγονότα νομίζω πώς ή 
διαγραφή στό ήμισυ επιβάλλεται.

Καί τώρα πώς θά πληρωθούν;
Στη Εθνική Τράπεζα υπάρχουν αί καταθέσεις 

των νομικών προσώπων, χρήματα πού είνε βαλμένα 
με τό αίμα τού λαού καί πού πρέπει να διακηρύξω 
στήν εύρεία αυτή αγροτική αίθουσα πώς τα χρήμα
τα αύτά τα εκμεταλλεύεται ή τράπεζα γιά λογαρια
σμό πέντε—δέκα κεφαλαιούχων της, άσύστολα,αδιάν
τροπα άφού πληρώνει ένα ελάχιστο τόκο καί τα το
κίζει μέ ύπέρογκον τοιούτον.

Τά χρήματα αύτά πρέπει νά πορθούν καί νά δια
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βουν γιά την ενοποίηση των αγροτικών χρεών.
Καί δεν είνε λίγα. Είνε 3.000.000.000 φράγκα.
Μέ τα χρήματα αυτά λύομεν το Αγροτικό ζή

τημα περίφημα καί άποτρέπομεν την Κοινωνικήν 
ανατροπήν.

Τό ξέρουμε πώς δλες ή Κυβερνήσεις πού διευθύ
νονται ουσιαστικά άπό τή τράπεζα αυτή καί πού οί 
υπουργοί των Οικονομικών προσλαβάνονται πάν
τοτε από τά πολυτελή μάρμαρινα Σαλόνια της 
πώς δέν θά θελήσουν εύκολα να τό κάμουν.

Αλλά, άλλο τόσο θά άποδειχθή δ λαός ότι είναι 
άξιος νά ζήση αν κατωρθώση νά τό έπιβάλη.

Κι’άν ακόμα τά χρήματα αυτά δέν φθάσουν ας 
αναγκαστούν 5—10 τράπεζαι πού αρκετά έχουν κερ 
δίση από τή πλάτη τού λαού, νά προσφέρουν ένα 
ποσό από τό Άποθεματικό τους κεφάλαιο.

Ας διοχετευθοΰν τά χρήματα αυτά στήν αγρο
τικήν τράπεζα καίάς προσκληθούν καί οί όφειλέται νά 
καταθέσουν τάς απαιτήσεις καί τάς υποχρεώσεις των.

Ας λάβουν οί έχοντες νά λάβωσι τό ήμισυ τής 
οφειλής των, ας πάρουν τά χρήματα τους, ας τά κα
ταθέσουν απ’ εδώ καί στο εξής σε παραγωγικές 
εργασίες μέ λίγο κέρδος αλλά μέ τή βεβαιότητα πώς 
δέν θά ξαναχαθούν γιατί οί μεγάλοι τόκοι Ιχουν 
καί μεγάλους κινδύνους.

Άς τραβήξουν καί οί οφειλέτες τό δρόμο πρός 
τό χωριό τους καί αμέριμνοι άπό τές ενοχλήσεις— 
ξέγνοιαστοι άπό κοινοποίηση άγωγών καί επιταγών, 
πλειστηριοσμών καί φυλακίσεων άς έπιδοθώσι στό 
έργο τους έχοντες πάντοτε ύπ’ δψιν τους δτι στή 
λήξι κάθε έτησίας δόσεως στήν αγροτική Τράπεζα 
πρέπει νά φανούν συνεπείς.

Τούτο μόνο έχω ακόμη ΰποχρέωσιν νά εϊπω.
Τό ζήτημα πρέπει νά τό αντιμετωπίσουμε χωρίς 

καρδιά ή μάλλον μέ σκληρή καρδιά καί μέ υπομονή 
καί επιμονή.
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Πρέπει να έπιμείνωμε μέχρι τέλους.
Όταν γνωρίζουμε καί εχουμε υπ’ δ'ψιν μας οτι δ 

λόρδος δεν κάνει εργατική πολιτική, δεν θα πρέπη 
νά παραγνωρίσωμεν οτι οι τοκογλύφοι καί τραπεζίτες 
δεν θά κάμουν αγροτικήν τοιαύτην.

Γιαΰτό πρέπει να πάρουμε άπόφασι πώς τα ζητή
ματα μας άφοΰ είναι δίκαια, ηθικά ας είναι και πα
ράνομα πρέπει να τά έπιβάλλωμεν.

’Έχουμε τή δύναμι να επιβληθούμε σε 5—10 έκμε- 
ταλλευτάς κι’ όταν το θελήσουμε θά το κατωρθώ- 
σουμε.

Εύχομαι, κανείς να μή προδώση τον αγώνα, καί δ- 
λοι νά φανούμε τίμιοι σε δ,τι πιστεύουμε καί σ’ δ,τι 
διακηρύττουμε,

ΑΛ. ΜΥΛΩΝΑΣ. Ευτυχώς οι καιροί μετεβλήθη- 
σαν. “Οντως ύπήρχεν εποχή κατά τήν όποιαν οι δα- 
νεισταί ήσαν αμείλικτοι κατά τών οφειλετών καί 
όντως έπεδείχθη μία άγριότης έναντίον τής Ελλάδος 
καί έχαρακτηρίσθη ώς χρεωκόπος. Ή ανάγκη τών 
πραγμάτων, ή οικονομική κρίσις, ή ΰποτίμησις τών 
νομισμάτων, ή ανατροπή τών οικονομικών δρων, ε- 
πεισαν άπαξάπαντας δτι πρέπει νά έπέλθη αναπρο
σαρμογή τών χρεών προς τάς μεταβληθείσας οικονο
μικός συνθήκας. Αύτή ή αρχή ή οποία δειλά ερρί- 
φθη εις τινα κράτη, εγινεν αλήθεια καί έπεκράτησε. 
Εάν ή Ελλάς έπωφεληθή αυτής τής δικαιοσύνης τής 
Διεθνούς, τίποτε άλλο δεν θά πράξη από τού νά 
προσαρμοσθή είς μίαν αλήθειαν άναγνωρισθείσαν 
ήδη. Δέν είτε ορθόν νά άνακουφισθή ολίγον από τά 
δυσβάστακτα βάρη τού πολέμου, δπως είνε οί πρό
σφυγες...

ΑΡ. ΣΙΔΕΡΗΣ. Διά το 25 ο)ο, θά είνε έπιβάρυν- 
σις 750 έκατομ. εις τήν Αγροτικήν Τράπεζαν.

ΑΛ. ΜΥΛΩΝΑΣ. ‘Η ζημία θά είνε μικρά διά τήν 
Αγροτικήν Τράπεζαν διότι ύφίστανται ελάχιστοι..,
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AP. ΣΙΔΕΡΗΣ. Νά κάμετε μίαν επιφύλαξη- καί 
σεΐς κ. Μυλωνά.

ΑΛ. ΜΥΛΩΝΑΣ. Οϊ πρόσφυγες έχρεώθησαν σχε
δόν εις τήν πραγματικήν τιμήν, ενώ αί απαλλοτριώ
σεις έγιναν εις τιμάς εξευτελιστικάς και τούτο διότι 
έγιναν με τιμάς άρτιας δραχμής, μετά δε τήν άπο- 
τίμησιν, θά καταβληθή το ποσόν. "Ηδη έκ τής ΰποτι- 
μήσεως τής δραχμής έχουν τεραστίου άνακοΰφισιν. 
Η μεγαλύτερα διαφορά εινε ή έξης: “Οτι οι πρόσφυ
γες νομίζομεν ότι πρέπει νά μη επιβαρυνθούν μέ τα 
έξοδα τής εγκαταστάσεώς των καί δι’ ένα άλλον λό
γον. Εινε θύματα πολέμου. Ήλθον εδώ χωρίς νά 
το θέλουν. Τά έξοδα τής πρώτης στέγης των θά τά 
πληρώσουν αυτοί; είς άλλα Κράτη έλυθη υπέρ αυτών 
το ζήτημα. Είς τήν Γαλλίαν εγένετο άποκατάστασις 
τών ζημιών υπό τού Κράτους, το όποιον ήθέλησε νά 
τά πάρη διά των αποζημιώσεων.

Ν. ΣΕΡΓΕΝΤΑΝΗΣ. "Οταν εγένετο ή άποκατά- 
στασις προσφυγών εις τον Νομόν Χανίων, εις μερι- 
ρικά άπομεμακρυσμένα μέρη έγκατεστάθησαν και 
εντόπιοι. Εις τήν κατηγορίαν των απαλλοτριώσεων 
νά πάνε και αυτοί.

ΑΛ. ΜΥΛΩΝΑΣ. Ήναγκάσθη το Έλλην. Κράτος 
νά κάμη νόμον καί νά πή: Πόσα είνε τά ποσά των 
Ελληνικών Κοινοτήτων τής Μ. Ασίας; Θά τά πά- 
γη εις τό...

Γ.ΠΑΠΑΣΤΑΥΡΟΥ (Βουλευτής) ΓΙόλλαί καταθέ
σεις είνε εις τήν Εθνικήν Τράπεζαν δυνάμει δια
θηκών διαθετών.

ΧΡ. ΕΥΕΛΠΙΛΗΣ. Λέν θά σάς αναπτύξω βέβαια 
τά τής Αγροτικής πίστεως, άλλά ξέρετε τήν ανάγ
κην πού αισθάνεται δ γεωργός είς ώρισμένας πε
ριόδους, ανάγκην ένισχόσεως υλικής ώστε ν’άντεπε- 
ξέλθη είς τάς άνάγκας του. Αί ανάγκαι είνε τόσον 
μεγαλύτεροι οσον ή οικονομία έμποροποιεΐται. Εϊδι- 
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κώς εις τήν Κρήτην δπου δεν έχομε το σύστημα 
τής κλειστής οικονομίας, δπου δ παραγωγός παρά
γει διά τήν αγοράν, το ζήτημα τής αγροτικής πί- 
στεως εινε σπουδαιότατον.

"Ερχομαι εις τάς σχετικάς αποφάσεις τάς όποιας 
είχα εισηγηθή εις το Συνέδριον των Άμπελακίων 
και τάς όποιας άπεδέχθη τούτο, και νομίζω δτι πρέ 
πει νά τάς άποδεχθή και τό Παγκρήτιον Συνέδρων, 
όχι μόνον διότι εινε αποφάσεις αί όποϊαι εΐχον με- 
λετηθή από καιρού, αλλά διότι τά ζητήματα τής πί- 
στεως δεν πρέπει νά εξεταστούν μόνον τοπικώς, αλ
λά πρέπει νά εξεταστούν γενικώς. Διότι πρόκειται 
διά μεταφοράν κεφαλαίων από μίαν περιφέρειαν εις 
άλλην, αφού ό χρόνος τής χορηγήσεως δεν συμπίπτει 
εις δλας τάς περιφερείας και αφού ή Άγροτ. Τρά
πεζα άνέλαβε τήν έξυπηρέτησιν τής Αγροτικής πί- 
στεως εις δλα τά μέρη και εις κράτη δπου τά κοινω 
λή Ταμεΐα..(άναγιγνώσκει τάς αποφάσεις τού Συνε
δρίου Άμπελακίων).

Αυτά εινε τά συμπεράσματα εις τά όποια καιέλη- 
ξε τό συνέδρων των Άμπελακίων και από τά όποια 
νομίζω, δτι δεν μπορούμε νά απομακρυνθούμε. Θά 
μου έπιτρέψητε επίσης νά έπιμείνω επί ενός άκόμη 
σημείου.

Τά δάνεια διαιρούνται εις δάνεια βελτιώσεως και 
δάνεια καλλιεργητικά. Τά καλλιεργητικά δέν έχουν 
κανένα άλλον σκοπόν, παρά νά συντηρήσουν τον α
γρότην έως δτου έλθη ή νέα εσοδεία. Πρόκειται πε
ρί δανείων συντηρήσεως..

Γ. ΠΑΜΠΟΥΚΑΣ. Πληρώνει τούς έργάτας του.
ΣΙΙ. ΧΑΣΙΩΤΗΣ. Πληρώνει τον εαυτόν του.
ΧΡ ΕΥΕΑΠΙΔΗΣ. Νομίζομεν δτι ή κατηγορία 

αυτή των προσώπων πού λαμβάνουν καλλιεργητικά 
δάνεια, εινε ή κατηγορία διά τήν όποιαν τό Κρά
τος πρέπει νά λάβη ιδιαιτέραν πρόνοιαν. Διότι οι 
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άλλοι (δάνεια βελτιώσεως) είτε θά εινε επιστήμονες 
είτε θά έχουν άλλο επάγγελμα και θά μπορούν νά 
ευρουν τά χρήματα πού τούς χρειάζονται. Αύτήν 
την κατηγορίαν επιδιώκομεν νά τονώσωμεν, δηλαδή 
μόνον τούς λαβόντας καλλιεργητικά δάνεια, ήτοι 
δάνεια συντηρήσεως. Καταντούμε νά έξοδεύωμε τό 
μεγαλύτερον των κεφαλαίων διά δάνεια καταναλώ- 
σεως, ενώ θέλομε νά αύξήσωμε τά δάνεια τά παρα
γωγικά ώσιε νά αύξήσωμεν τό εισόδημα. Ή Αγρο
τική Τράπεζα ήρχισε νά δίδη δάνεια βελτιώσεων, ένα 
2 ή 3ο)ο τού δλου κεφαλαίου των χορηγούμενων δα
νείων. Προβάλλεται αμέσως τό ερώτημα: τήν στιγ
μήν πού δ ά'λλος έχει ανάγκην συντηρήσεως, μποροΰ 
με νά άποβλέψωμε εις τό μέλλον καί όχι εις τό πα
ρόν; εδώ παρουσιάζεται ανάγκη τής αύξήσεως τών 
κεφαλαίων τής τραπέζης, ανάγκη διά τήν οποίαν 
υποβάλλει δ κ. Μυλωνάς καί οί συνεργαζόμενοι βου- 
ίευταί πρότασιν Νόμου προβάλλοντες οτι θά δυ- 
ναται νά έξοικονομηθή ποσόν 800.00.000. δρ. τό ο
ποίον θά διατίθεται δι’ αυτόν τον σκοπόν.

’Έχομεν ΰπ’ δψει μας οτι ένα χρόνο καλής εσο
δείας τά καλλιεργητικά δάνεια θά περιορισθοϋν διότι 
5 γεωργός θά έχη τ’ άπαιτουμενα χρήματα νά ζήση 
καί θά ένισχύση τήν μακροπρόθεσμον καί μεσοπρό
θεσμου πίστιν. Διότι άν δεν αύξηθή τό μέσον εισό
δημα τού γεωργού δ όποιος έχει πιέση τάς άνάγ- 
κας του ένεκα τής πτώσεως τών τ.μών, δεν θά μπο- 
ρέση ούτε ή γεωργία νά προδεύση, ούτε ή στάθμη 
τού αγρότου νά ύψωθή.
Γι’αύτό νομίζω δα μεταξύ τών πρώτων θεμάτων τών 

οποίων πρέπει νά ζητήσωμεν τήν αποδοχήν εκ μέρους 
τής’Αγροτ. Τραπέζης εινε καί τό ζήτημα τής χορηγή- 
σεως μακροπροθέσμων δανείων βελτιώσεως, με τά 
όποια δ γεωργός θά παύση πλέον νά προχωρή βήμα 
πρός βήμα, αλλά θά μπόρεση νά προοδεύση εις τον 
δρόμον τόν παραγωγικόν. Άλλ'άμέσως, Κύριοι, μαζΰ 
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μέ το ζήτημα τής αγροτικής πίστεως συνέχεται και το 
ζήτημα των αγροτικών χρεών. Διότι δεν είναι δυ
νατόν να προχωρήσωμεν εις το μέλλον αν δεν ξεκα- 
θαρισθή ή μέχρι τοΰδε κατάστασις την όποιαν μας 
έκληροδότησεν ή μή ΰπαρξις ειδικού πιστωτικού ι
δρύματος και άφ’ έτέρου ή τριετής κακή εσοδεία πού 
είχαμε κυρίως εις τήν Βόρειον Ελλάδα.

Δι’ αύτό προτείνομεν τήν λήψιν ωρισμένων μέτρων 
χωρίς να έχωμεν τήν γνώμην δτι μόνον αυτά ένδεί- 
κνυνται, αλλά είνε τα αμέσως δυνάμενα να έφαρμο- 
σθούν και να δώσουν αποτελέσματα.

Εδώ εις τήν Κρήτην δπου ένα μέγα μέρος τού 
προσφυγικοΰ κόσμου έχει άποκατασταθή, γεννάται 
τό ζήτημα τών προσφυγικών χρεών, το όποιον δεν 
είνε δμοιον μέ τό άλλο ζήτημα. Οί πρόσφυγες έχουν 
να πάρουν μίαν άποζημίωσιν. Έναντι αυτής τούς 
έχορήγησαν 20ο)ο. Πώς έρχεται τώρα τό Κράτος νά 
τού; πή; Σάς έδωσα 20ο)ο έναντι αυτών πού σας 
χρεωστώ, καί να μου δώσετε 100ο)ο άπ’δ,τι μου χρεβ- 
στάτε;

Γι’ αύτό έζητήσαμεν τήν διαγραφήν τών χρεών αυ
τών, διότι δεν είνε ηθικόν να ζητούνται έκ μέρουςέ- 
κείνου πού περιορίζει τάς απαιτήσεις τού πρόσφυ
γας εφόσον μάλιστα καί οί πρόσφυγες δεν έχουν >ά 
πληρώσουν τα χρέη ταύτα τάόποΐα ανέρχονται εις 3 1ι2 
περίπου δισεκατομμύρια.

Γ. ΠΑΜΠΟΓΚΑΣ.ΕΙνε περί τά 5 δισεκατομμύρια.
ΧΡ. ΕΥΕΛΠΙΔΗΣ. Αναλογούν 1500 δρ. έτησίος 

διά κάθε προσφυγικήν οικογένειαν. Δεδομένου δε δτ 
τό μέσον εισόδημα τής οικογενείας είνε χαμηλόν, ε- 
νε απολύτως αδύνατον να πληρώσουν.

Διά τήν διαγραφήν τών χρεών έχει κατατεθή vc- 
μοσχέδιον. Δεν θά σάς απασχολήσω μέ τάς άλλας δα 
τάξεις αυτού, διά τά χρέη έξ άπαλλοτριώσεως κτήμα 
των διότι δεν ενδιαφέρουν τήν Κρήτην.
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’Έρχομαι ήδη εις τό ζήτημα των χρεών πρός την 
Τράπεζαν και των χρεών πρός ίδιώτας. Διά την Α
γροτικήν Τράπεζαν, περιελάβομεν ειδικάς διατάξεις 
αί όποΐαι προβλέπουν την εϊσπραξιν τών δφειλομέ- 
νων πρός αυτήν χρεών. Διότι έχομεν τήν γνώμην 
ότι καϊ συμφέρον του γεωργού είνε να εν ισχύ η τήν 
Αγροτικήν Τράπεζαν διότι απ’ αυτήν πάλιν θά εύρη 
ένίσχυσιν, άλλα καί συμφέρον τής κοινωνίας ή οποία 
δεν είνε οργανισμός πού μοιράζει ποσοστά, αλλά 
φροντίζει διά τήν παραγωγήν.

Μάς ειπεν δ κ. Δημητρακάκης ότι προκειμένου 
περί θεομηνιών ή Τράπεζα δέν ζητεί τήν πλη
ρωμήν τών δφειλομένων εις αυτήν. Τό Καταστατι
κόν τής Τραπέζης απαγορεύει τήν μετατροπήν τών 
δφειλομένων εις μακροπρόθεσμα δάνεια, δι’ δ ζητού
με να τροποποιήσωμεν αύτήν τήν διάταξιν. Δέν ξέρε
τε τι υποφέρει δ αγρότης δταν έχη ανοικτούς λ)σμούς 
καί δέν μπορεί καν να εύρη εις τήν αγοράν τάς ά- 
ναγκαιούσας πιστώσεις. Πολλοί Διευθυνταί 'Υ)των εί
ναι αρκετά έχέφρονες ώστε να εφαρμόζουν αύτό τό 
μέτρον. Θέλομεν δμως να κατοχυρωθή καί νομικώς.

Τά χρέη πρός ίδιώτας είνε δύο είδών. Είνε τά το- 
κογλυφικά καί τά μή τοκογλυφικά τοιαΰτα. Διά τά 
πρώτα άπαιτεΐται ή εφαρμογή τού Νόμου."Οταν έφαρ- 
μοσθή δ Νόμος περί τοκογλυφίας, τά πλεϊστα τών 
χρεών θά διαγράφουν. ’Αλλ’ επειδή ξέρομεν τήν δυ
σκολίαν τών αποδείξεων, θά ήτο δυνατόν νά τά πα- 
ραπέμψουν έστω καί εις μονομελή δικαστήρια ή έ
στω καί ενώπιον τοΰ είρηνοδίκου μέ μίαν απλήν δή- 
λωσιν, δπως λέγει δ Ρουμανικός Νόμος διά ν’ άπο- 
φύγωμεν τήν διαδικασίαν ή όποια στοιχίζει. Έβάλα- 
μεν εις τ ι νομοσχέδιον διάταξιν δπως μειωθούν κα
τά 30ο)ο. Είς τήν Ρουμανίαν, πού είχα ύπαγη πέρυ
σι, δταν έγύρισα καί δλα τά βαλκανικά Κράτη, 
διά νά έξετάσωμεν τά μέτρα πού έλαβαν αύτά, προκει
μένου νά βελτιώσωμεν τήν κατάστασιν τών αγροτών, 
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εις την Ρουμανίαν λέγω, δ νυν μη ίσχυων Νόμος, διό 
τι έθεωρήθη αντισυνταγματικός—αυτός είνε δ τέταρ
τος κατά σειράν Νόμος όποιος Ϊσχυσε διά τα Άγρο 
τικά χρέη, πράγματι δμως έχει χορηγηθή χρεωστάσιον 
—λέγει ότι κάθε χωρικός υποχρεουται να προσέλ- 
θη ενώπιον του ειρηνοδίκου δ όποιος εξετάζει την 
φερεγγυότητα αυτού και του δανειστοΰ καί αποφα
σίζει διά την πληρωμήν του χρέους. Ό είρηνοδίκης 
εις πολλάς περιφέρειας είχε 40000 αιτήσεις καί συ
νεπώς ό Νόμος κατέστη ανεφάρμοστος.
Ημείς έλάβομεν αποψιν, ’ίσως άδικον, ίσως αύθαίρε- 

τον πάντωςδμως πραγματυποιήσιμον.Έλέχθη δτι τα μέ
τρα τά όποια ημείς ζητοΰμεν υπέρ τής ενισχυσεως τής 
Άγρ. Τραπέζης, μπορούν νά θίξουν τάς αλλας Τρα- 
πέζας. Είμαι ύποχρεωμένος νά σάς εϊπω δτι δεν ξέ
ρω τι έξοδα παρουσιάζουν αί Τράπεζαι, ξέρω δμως 
οτι αί Τράπεζαι μετέρχονται πολιτικήν όχι καθαρώς 
τραπεζιτικήν, άλλα πολιτικήν γενικωτέρας φΰσεως, ή 
όποια ηυξησε περιέργως τά έξοδά των. ’Έχω παρατη- 
ρήση -καί είναι τούτο γνωστόν- δτι είς άλλα κράτη τού 
Κόσμου, ή διαφορά μεταξύ τού τόκου καταθέσεως 
καί του τόκου άναλήψεως χρημάτων είνε 2ο)ο. Είς 
την Ελλάδα έχομεν δώση διαφοράν 7ο)ο, σχεδόν τε- 
τραπλασίαν. Αυτό είνε ένα ζήτημα πολύ σοβαρόν,το 
όποιον θά έπρεπε ν’ άπασχολήση γενικώτερον την 
πολιτείαν, διότι δεν είνε δυνατόν νά έξακολουθήση 
αυτή ή κατάστασις ή όποια επιβαρύνει δλους τούς πα
ραγωγούς.
ΣΤ.ΔΗΜΗΤΡΑΚΑΚΗΣ.Εϊνε εύεξήγητον.Ή Κρεν- 

τί Λυοναί ή μεγαλυτέρα Τράπεζα τής Γαλλίας έχει 
καταθέσεις εν δψει 5 δισεκατομμυρίων, και κεφάλαιον 
ονομαστικόν μέν 400.000.000 ουσιαστικόν δέ 100. 
000.000. Φαντάζεσθε ποία πρέπει νά είνε ή ταχύ- 
της τής κυκλοφορίας. Έδώ βλέπετε ποιας καταθέ
σεις έχομεν καί ποία ή διαφορά τού τόκου.

ΧΡ. ΕΥΕΛΠΙΑΗΣ. Δέν πρέπει νά λησμονήτε 
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οτι ή Κρεντί Λυοναί εχει σχεδόν εις κάθε συνοι
κίαν ύ)μα διά να έξυπηρετή τούς πελότας της.

"Οσον αφορά τό ζήτημα τών καταθέσεων των 
νομικών προσώπων Δημοσίου Δικαίου, αί καταθέ
σεις αύταί εινε ως επί τό πλεϊστον καταθέσεις μα
κροπρόθεσμοι αί δποΐαι υπάγονται εις την διάτα- 
ξιν πού έβάλαμε εις τό Νομοσχέδιον, τό οποίον έχει 
ίσως ανάγκην συμπληρώσεως. Είναι άλλως τε σχέ- 
διον πού υποβάλλεται εις την Βουλήν. Ή ιδία ή 
Κυβέρνησις είπεν οτι θά τό έξετάση. Ό κ. Υ
πουργός τής Γεωργίας παρεδέχθη τό βάσιμον του 
Νομοσχεδίου καί ειπεν οτι υπάρχει βάσις συζητή- 
σεως καί οτι θά λάβη ωρισμένα μέτρα. Πάντως έκεϊ- 
νο πού θέλομεν νά κάμωμεν, δεν εινε νά λάβωμεν 
τό προνόμιον οτι κατεθέσαμεν πρότασιν νόμου, αλ
λά νά δώσωμεν αφορμήν νά συζητηθή τό σοβαρώ- 
τερον ζήτημα τό όποιον απασχολεί, καί πολύ δικαί
ως, τον αγροτικόν κόσμον καί τό οποίον εινε λυ
πηρόν διότι δεν ήλθε προ τής νέας εσοδείας, διότι 
φοβούμαι οτι τό μεγαλύτερων μέρος αυτής θά ύπά- 
γη εις τά θυλάκια ώρισμένων τραπεζιτών καί ό 
αγρότης θά μείνη χωρίς τίποτε (χειροκροτήματα).

Γ.ΒΑΡΟΥΧΑΣ. Διά τό ζήτημα τού καταμερισμού 
τών δανείων, υπό τών διοικούντων τούς Συνεται
ρισμούς εις τά μέλη των, φρονώ οτι πρέπει νά προη- 
γηθή εν στάδιον δοκιμασίας καί κατόπιν νά χορη- 
γηθή τό δικαίωμα αυτό εις τά Διοικητικά Συμβού
λια δηλ. πρώτον νά γίνεται είσήγησις τής Ένώσεως 
προς τό ύ)μα, καί έγκρισις ύπό τού Συμβουλίου 
τού ύ)τος, τού οποίου Συμβουλίου τήν ΰπαρξιν θεω 
ρώ άναγκαίαν.

ΑΡ. ΣΙΔΕΡΗΣ. Νομίζω οτι ή Κυβέρνησις έχει 
καταλήξη εις (ορισμένα πορίσματα καί ετοιμάζει νο
μοσχέδιον ριζοσπασιικώτερον τού νομοσχεδίου τού 
κ. Μυλωνά. Ν’ άκούσωμεν λοιπόν τά πορίσματα τής 
Κυβερνήσεως.
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Γ. ΠΑΜΠΟΥΚΑΣ. Έάν, Κύριοι, μπορή να έφαρ 
μοσθή εις την προκειμένην περίπτωσιν ή παροιμία 
δτι το «σκυλί πού δεν φωνάζει, δαγκώνει» θα ομο
λογήσετε απ’ αύτά πού θά σας ανακοινώσω δτι ή 
Κυβέρνησις χωρίς νά φωνάξη και διατυμπανίσει τι, 
έχει έτοιμάση σχέδια άποσβέσεως των Αγροτικών 
χρεών, τά όποια έχω την ιδέαν δτι αύριον υποβάλ
λονται εις την βουλήν, διότι εΐχον έγκριθή υπό 
τού κ. Προέδρου τού Υπουργικού Συμβουλίου.

Τό Λαϊκόν Κόμμα, διά των προγραμματικών δη- 
λώσεών του και ευθύς ως ανέλαβε την εξουσίαν 
έξήτασε τό ζήτημα και είδεν δτι υπάρχουν τριών ει
δών χρέη: Τά χρέη των προσφύγων προς την Τρά
πεζαν εξ άποκαταστάσεως, τά χρέη εξ άπαλλοτρι- 
ώσεω; κτημάτων, και τά χρέη τών ίδιωτών.

'Ως προς τό πρώτον είδος, παρετήρησεν ή Κυβέρ 
νησις τό έξης φαινόμενον. "Οτι ή Αγροτική Τρά
πεζα είχε νά είσπραξη 12έκ. λίρας με τόκον 3ο)ο 
έπρεπε δέ νά εισπράττη, εάν εισέπραττε μόνον τόν 
τόκον, 360.000 λίρας τόν χρόνο και νά διατηρή πο- 
λυτελεστάτην υπηρεσίαν.

Κατά τό πρώτον έτος εϊσέπραξε 40 έκ. δραχ. 
(ήτοι 20 έκ. σημερινός) και τό δεύτερον έτος αντί 
130 έκατομ. εισέπραξεν 60 έκ. εις ομολογίας. "Εβλε
πε λοιπόν ή Κυβέρνησις δτι δέν εισεπράττετο από 
τούς πρόσφυγας ούτε τό 10 ο)ο τοΰ τόκου, πολλφ 
μάλλον δέν εισεπράτετο τίποτε από χρεωλύσιον. Ευ- 
ρεν επίσης μίαν σύμβασιν διά τής οποίας τά χρέη 
αύτά ύπήγοντο εις τήν Αγροτικήν Τράπεζαν ως 
προικοδότησίς της, αφού περιέλθουν 3 έκ. λίραι 
Αγγλίας εις τό Δημόσιον πρός συνέχισιν καί συμπλή- 
ρωσιν τής άποκαταστάσεως. Μέ τά νούμερα πού εϊ- 
δαμεν, έθεωρήσαμεν δτι ήτο φενάκη νά ύποθέση 
τις δτι θά ήτο δυνατόν νά περιέλθη έστω και μία 
πεντάρα εις τήν Άγροτ. Τράπεζαν. Εάν ήτο δυνα
τόν νάε’ισπραχθοΰν τά 3εκ. διά τήν συμπλήρωσιν τής 
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άποκαταστάσεως, θά παρήρχοντο 20 χρόνια καί με
τά την εικοσαετίαν το πέραν τών 3 έκ. ποσόν θά 
περιήρχετοείς την Τράπεζαν.

Κατελήξαμεν λοιπόν εις το συμπέρασμα οτι αν 
μπορέσωμε να σώσωμεν τα 3 εκ. διά την συμπλήρω- 
σιν τής άποκαταστάσεως καί χ ιρίσωμεν τα άλλα, θα 
ήτο πράξις καί δικαία διά τούς πρόσφυγας καί ορ
θή. Κατηρτίσαμεν σχέδιον Νόμου το όποιον λέγει 
οτι εκ τών χρεών τών προσφύγων χαρίζομεν 50 ο)ο 
δηλαδήτά 12 εκ. λίρας τα μειώνομεν εις 6 εκ. Επει
δή δε εξοφλούνται δι’ ομολογιών ανταλλαξίμων αί 
δποΐαι δέν έχουν άνω τών 500 δρ. καί εάν τά εί- 
σπράξωμεν είς μίαν δεκαετίαν θά πάρωμεν τά 3 έκ. 
πού μάς χρειάζονται διά την άποκατάστασιν. Οι 
πρόσιυγες αδελφοί μας, θά ξέρουν οτι δ,τι δίδουν 
το δίδουν δχι γιά νά πληρώσουν το Ελληνικόν 
Κράτος, διότι εινε κατεστραμμένοι, αλλά το δίδουν 
διά νά συμπληρώσουν την στέγασιν τών αδελφών 
των. Τό πρώτον λοιπόν σχέδιον, εινε κατ’ ουσίαν ά- 
πόσβεσις τών χρεών. Το δεύτερον σχέδιον μεριμνά 
διά τούς άποκατασταθέντας άγρότας. Κατει τούτο 
δέ τό νομοσχέδιον συμπίπτει με τό σχέδιον τού κ. 
Μυλωνά. Διότι δέχεται οτι οί αγρόται μας άπεκατε- 
στάθησαν, αλλά λόγφ τών αφοριών δέν μπορούν νά 
πληρώσουν. ’Έναντι 800 έκ. εΐσπράττονται μόνον 5 
εκατομμύρια.

ΑΛ. ΜΥΛΩΝΑΣ. Βεβαιοΰνται 5 έκατ. άλλα ει- 
σπράττονται 300.000 δραχμών.

Γ. ΠΑΜΠΟΥΚΑΣ. Καί εδώ έπρεπε νά πέση ή χει
ρουργική μάχαιρα. Ό τόκος έλαττούται εις 5 ο)ο, καί 
δίδομεν την ευχέρειαν τής έξοφλήσεως διά τών ομο
λογιών άπαλλοτριώσεως αί όποΐαι έχουν 50 δραχμάς 
καί έτσι τούς έλαφρύνομεν κατά 50 ο)ο.

Έρχεται τό τρίτον σχέδιον τών’Αγροτικών ιδιωτι
κών χρεών. Είς αύτό τό σημειον, πελαγοδρομο’μεν 
ολ.οι μας. Ούδείς γνωρίζει πόσα εινε τά Αγροτικά 
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χρέη. Μία υπηρεσία υπολογισμού εκκρεμών μάς εΐπβ 
δτι είνε δυο δισεκατομμύρια.

ΧΡ. ΕΥΕΛΠΙΔΗΣ. Τούς υπολογισμούς αυτούς 
τούς έκαμα εγώ διά τών Ύ )μάτων τής Άγροτ. Τρα- 
πέζης καί τούς έδωσα εις το Ύπουργεϊον Γεωργίας. 
Εϊνε αριθμοί πού προσεγγίζουν προς την πραγματι
κότητα, τούς έδώσαμεν μάλιστα καί εις την Κοινω
νίαν των Εθνών.

Γ. ΠΑΜΠΟΥΚΑΣ. Κατά μίαν άλλην στατιστικήν 
υπερβαίνουν τά 5 δισεκατομμύρια. Τέλος, κατά στα
τιστικήν των έμπορων Βόλου καί Καρδίτσης δέν 
υπερβαίνουν τά 500 εκ. δραχμών. "Εχουν συμφέρον 
νά τά υπολογίζουν λίγο, δτε άναμφισβητήτως θά 
έφθάναμεν εις ένοποίησίν των. Θά άνελάμβανε ή Α
γροτική Τράπεζα νά έκδώση ομολογίας 500 έκατομμ. 
έξοφλουμένας σε 20 χρόνια. Αλλά δέν εινε ούτε 500 
έκατομ., ούτε 2 δισεκατ., ούτε 5 δισεκατ. ούτε μπορεί 
κανείς νά πή πόσα είνε. "Ενα Κράτος λοιπόν πού 
σέβεται τον εαυτόν του, θά έπρεπε παρ’ όλους τούς 
ενδοιασμούς πού έχετε διά τόΡουμανικόν σύστημα vet 
έπαληθεύση τά χρέη αυτά. Είνε παλαιά άπαίτησις 
του αγροτικοΰ κόσμου καί των άριστερωτέρων ακόμη. 
Ή έπαλήθευσις νά γίνη κατά τρόπον ώστε ούτε εις 
έξοδα νά υ^οβάλη τούς άγρότας, ούτε μακράς νά είνε 
διαρκείας. ’Έχομεν ύπ’ δψιν τον Ρουμανικόν καί τον 
Βελγικόν Νόμον. Κατελήξαμεν εις ένα σύστημα τό 
όποιον νομίζομεν δτι είνε επιτυχές διότι μαζύ μέ την 
έπαλήθευσιν θέτομεν καί κυρώσεις εκπτώσεων. 'Υπο- 
χρεούμεν τούς δα'ειστάς όπως έντό; προθεσμίας 3 
μηνών, στείλουν εις τον Είρηνοδίκην λ)σμόν τι έχουν 
νά λάβουν από τον καθένα. Εάν χάσουν την προθε
σμίαν καί τό χρέος των δέν στηρίζεται εις δημόσιον 
έγγραφον ή δικαστικήν άπόφασιν, θεωρείται δτι χρέος 
δέν υπάρχει (χειροκροτήματα). Εάν πάλιν στηρίζεται 
τό χρέος των εις δημόσιον έγγραφον ή εις δικαστικήν 
άπόφασιν, θά ήτο βαρύ νά τόν στερήσωμεν τού δι- 
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καιώματός του. Θεωρώ λοιπόν κατά τεκμήριον δτι 
ανεγνώρισε την αδυναμίαν του οφειλέτου να πληρώση, 
αφ’ ετέρου υποχρεώ νόν οφειλέτην εις τον τόπον τής 
κατοικίας του να δηλώση τήν περουσιακήν του κατά- 
στασιν με μίαν δυνατήν άποτίμησιν αυτής.

ΑΡ. ΣΙΔΕΡΗΣ. Εν τοσουτω ή εϊσπραξις αναστέλ
λεται.

Γ.ΠΑΜΠΟΥΚΑΣ.Έχομεν τήν πενταετή αναστολήν 
τοΰ χρεωστασίου.’Αφ’έτέρου υποχρεοΰμεντόν οφειλέτην 
εις τον τόπον τής κατοικίας του να προσέλθη ενώπιον 
τοΰ οίκείουειρηνοδίκου να δηλώσητήν περιουσίαν του. 
Κάμνομεν μίαΤριμελή’Επιτροπήν προεδρευομένην υπό 
τοΰ είρηνοδίκου υποχρεωμένου να μεταβαίνη εις έ- 
κάστην κοινότητα καί συμπαρεδρευόντων τοΰ ίερέως 
καί τοΰ Προέδρου τής Κοινότητας να κάμνη μίαν 
επαλήθευσιν τοΰ χρέους. Λεν πρόκειται άλλως τε να 
λυβοΰν μεγάλα προβλήματα, άλλ’ εκ των ένόντων 
θά μπορή ν’άκουσθή δ οφειλέτης. Ό δανειστής μπο
ρεί να μη άκουσθή.

Τά προς τήν Αγροτικήν καί Έθν. Τράπεζαν χρέη 
δέν έχουν ανάγκην έπαληθεύσεως. Όλων τών άλλων 
Νομικών προσώπων άναμφισβητήιως έχουν ανάγκην.

Τι θά έχωμεν από κεί καί πέραν; 'Ημείς 0ά έχω- 
με μόρφωση γνώμην μετά τ’ αποτελέσματα τής έπα 
ληθευσεως.

Μπορεί νά παρουσιασθή οφειλέτης πλούσιος καί 
δανειστής πτωχός, δτε δέν θά γίνη άφεσις χρέους. 
Είνε δυνατόν επίσης νά παρουσιασθή οφειλέτης πε 
νέστερος. Εκεί το χειρουργικόν ψαλλίδι δέν μπορεί 
νά είνε δμοιον. ’Έχοντες δλα τά στοιχεία θά μποροΰ 
με νά καταλήξωμεν εις πτώχευσιν τοΰ οφειλέτου.Εις 
άλλα Κράτη ή πτώχευσις δέν ισχύει μόνον διά τον 
έμπορον, αλλά διά πάντα δφειλέτην, καί έχει τι δι
καίωμα πας τις εμφανιζόμενος ενώπιον τοΰ δικα- 
στοΰ νά ζητήση νά κηρυχθή εις καταστασιν πτωχεό- 
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σεως. "Ωστε μπορούμεν καί ημείς νά καταλήξω μεν εις 
δμοιον συμπέρασμα. Τέλος μπορεί νά παρουσιασθή 
οφειλέτρια χήρα, ή Επίτροπος ανηλίκων κλπ. ”Η 
οτι έδάνεισεν οφειλέτην εύπορούντα. Αυτού δεν μπο
ρεί κανείς νά τού τα χαρίση.

"Ωστε είς το σημεϊον τοϋτο ή Κυβέρνησις είχε την 
ευκαιρίαν, παρ’ δλον οτι έλάχιστον χρόνον εινε εις 
τήν αρχήν, νά έπιληφθή του ζητήματος καί νά δώση 
βάσεις αρραγείς τής διαρρυθμίσεως των Αγροτικών 
χρεών διότι άπό τοΰδε δεν μποροΰμεν νά θέσωμεν 
βάσεις άποσβέσεως προ τής έπαληθεύσεως.

Μ. ΤΣΑΚΩΝΑΣ. Πώς εξηγείτε εγκύκλιον του Υ
πουργείου τής Δικαιοσύνης πρός τούς Προέδρους 
νά μη δίδουν προθεσμίας;

Γ. ΠΑΜΠΟΥΚΑΣ. Τήν εγκύκλιον δεν είδα, αλ
λά είδα δηλώσεις του κ. 'Υπουργού τής Δικαιοσύνης 
αντιθέτους.

Γ.ΠΑΠΑΣΤΑΥΡΟΥ. “Οσον αφορά τό ζήτημα τής 
διαδικασίας πού θά έπακολουθήση, πώς θά βε- 
βαιούται εις τόν είρηνοδίκην τό χρέος; πώς θ’ άποδει- 
κνύεται;

Γ. ΠΑΜΠΟΥΚΑΣ. Το Νομοσχέδιων λέγει. Ή Ε
πιτροπή προβαίνει εις τό έργον της αύτεπαγγέλτως, 
ανευ τηρήσεως δικονομικών ή άλλων οίωνδήποτε 
τούτων. Οί ενδιαφερόμενοι δικαιούνται νά προσκο
μίσουν παν στσιχεΐον δπερ θεωρούν χρήσιμον διά 
τήν άπόδειξιν τού χρέους.

ΑΛ. ΜΥΛΩΝΑΣ. Όμολογώ, Κύριοι Σύνεδροι, 
ότι ήτο πολύ προσωρινή ή χαρά τήν όποιαν ήσθάν- 
θην όταν ήκουσα τόν κ. Γενικόν Γραμματέα προ ολί
γου νά λέγη οτι ή Κυβέρνησις καταθέτει αύτάς τάς 
ημέρας εν νομοσχέδιον ριζοσπαστικώτερον άπό τήν 
πρότασιν τήν οποίαν ημείς κατεθέσαμεν, διότι όμο
λογώ οτι θά έχειροκροτουσαμεν τήν κυβέρνησιν έάν 
όντως, έστω λαβούσα αφορμήν άπό τήν ίδικήν μας 
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πρότασιν, κατέληξεν εις τήν υποβολήν ριζοσπαστικω- 
τέρου νομοσχεδίου. Από εκείνα πού ήκούσαμεν προ
κύπτει οτι όχι μόνον ριζοσπαστικώτερον δεν ε’νε 
αλλά σχεδόν τορπιλλίζει τό ζήτημα τής διαγραφής 
των χρεών.

"Ισως να δικαιολογήται δ κ. Γεν. Γραμματεύς οτι 
δεν θά έλαβε τόν χρόνον τον άπαιτούμενον να δια- 
βάση τήν πρότασιν Νόμου, ίσως να νομίζη εκ των 
Ιδίων κρίνων τό νομοσχέδιόν του ριζοσπαστικώτερον. 
Διότι δ κ. Υπουργός τής Γεωργίας κατά τήν πρώ- 
την του ύπουργείαν, διά δηλώσεως πού εκαμεν εις 
τόν τύπον, εΐπεν δτι ουδέποτε ή Κυβέρνησι; θά 
προβή εις αποσβέσεις χρεών, άλλ’ δτι ε’νε απλώς 
διατεθειμένη εις διευκολύνσεις, παροχήν προθεσμιών, 
και άλλας τινάς ευκολίας να προβή. Όταν δε ημείς 
καταθέσαμεν τό Νομοσχέδιον, ούδαμώς ήθελε να 
έπιτρέψη τήν συζήτησιν αύτοΰ. Απ’ εναντίας δίαν 
έπετύχομεν εις τήν Βουλήν να δοθή έξουσιοδότησις 
διά τήν πρότασιν του Νόμου εις τήν επιτροπήν τής 
έξουσιοδοτήσεως, παραδόξως εις τήν Γερουσίαν, προ- 
τείνοντος του κ. 'Υπουργού τής Γεωργίας διεγρά- 
φη από τήν Επιτροπήν τής έξουσιοδοτήσεως τό 
θέμα αυτό, διά νά μή έλθη προς συζήτησιν. Καί δταν 
διεμαρτυρήθημεν διά τοΰ τύπου διότι ένώ ή Βουλή 
συγκατένευσεν εις τήν έξουσιοδότησιν, διεγράφη εις 
τήν Γερουσίαν, δ κ. Υπουργός εΐπεν δτι ή Κυβέρ- 
νησις δεν θά κατέλθη εις δημοκοπικα μέτρα, ήναγ- 
κάσθην δέ νά τώ άπαντήσω δτι δέν εινε δημοκοπι· 
κά μέτρα ά?Λά μέτρα νψίστης ανάγκης.

Δέν θά ήθελα νά τά εϊπω αυτά αλλά προκαλούμε- 
νος τά λέγω.

ΑΝ. ΛΕΟΝΑΡΔΟΣ. Επειδή συμβαίνει νά είμαι 
καί εγώ αντιπρόσωπος τών γεωργικών τάξεων καί 
κατά τήν ημέραν τής έξουσιοδοτήσεως παριστά- 
μην εις τήν Γερουσίαν, καί είχα έντολάς από τά 
Προεδρεία τών οργανώσεων νά ένδιαφερθώ ίνα 
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συμπεριληφθη το θέμα, σάς λέγω δ'τι δεν διεγράφη 
διότι έθεωρήθη δημοκοπικόν, άλλα διότι ή έξουσιο- 
δότησις είχε προθεσμίαν 1 1)2 μηνός, ή όποια δεν 
ήτο αρκετή να μελετηθή το ζήτημα τής διαρρυθμί- 
σεως των χρεών και κανονισθή νομοθετικώς, και 
δι’ αύτό έζητήθη από την Κυβέρνησιν να διαγραφή 
τό θέμα, διότι μόνον μέ τήν ελπίδα θά παρέμενον 
οί αγρόται. Δι’ αυτό άπεδέχθη ή Γερουσία να δια- 
γ0αφή τό θέμα καί νά δοθή ερμηνεία οτι εινε προ 
σωρινή ή αναστολή.

ΑΛ. ΜΥΛΩΝΑΣ. Διεγράφη, συνοδευομένης τής 
διαγραφής μέ τάς δηλώσεις του κ. Ύπουργοΰ τής 
Γεωργίας.

Εΐπεν ό κ. Γεν. Γραμματεΰς οτι ή Κυβέρνησις 
καταθέτει ρι-ίοσπαστικώτερα μέτρα. Επιτρέψατε 
μου νά σάς δικαιολογήσω τήν βάσιν τοΰ Νομοσχε
δίου. 'Η βάσις εινε στοιχειώδης δικαιοσύνη πρός 
τον αγροτικόν πληθυσμόν. Προκειμένου καί περί 
χρεών των Κρατών πρός άλληλα, περί χρεών τοΰ 
Δημοσίου καί χρεών εσωτερικών, έπέστη ή ανάγκη 
τής προσαρμογής αυτών πρός τάς μεταβληθείσας 
οικονομικάς συνθήκας. Διότι μετεβλήθη ή αξία τών 
προϊόντων καί δεν ήτο δυνατόν νά παραμείνωμεν 
αντίθετοι πρός τήν έξέλιξιν τών πραγμάτων.

Καί εις τον έμπορον ακόμη αναγνωρίζεται ή αρ
χή τής πτωχεύσεως, καί έλαττώσεως τοΰ χρέους του 
εις τό έλάχιστον, εάν πιστοποιηθή οτι δεν εινε εις 
θέσιν νά πληρώση. Καί ερωτώ. Εινε εις θέσιν δ α
γρότης κατά μεγίστην πλειονότητα εις τήν Ελλάδα 
νά πληρώση τά βάρη τά συνωμολογημένα υπό τά 
όποια στενάζει; Λάβετε ύπ’ δψιν οτι εις τήν Κρή
την ή κατανομή τής γής καί τό είδος τής παρα
γωγής παρέχουν κάποιαν άνεσιν σχετικώς μέ αλ- 
λας περιφερείας δπου ή πείνα καί ή δυστυχία τάς 
λυμαίνονται, ως συμβαίνει μέ τήν Βόρειον Ελλάδα. 
Καί τούτο διά τούς εξής λόγους: ’Ασχέτως πρός 
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την σημερινήν κρίσιν, Κύριοι, έχει κατανεμηθή ή γή 
εις ελάχιστα τεμάχια είτε δι’ απαλλοτριώσεων είτε 
δι’ αυξήσεως τού πληθησμού, εις τεμάχια τά όποια 
δσημέραι καθίστανται μη βιώσιμα διά τήν επάρκει
αν τής γεωργικής οικογένειας. Εις αυτά τά μικρά 
τεμάχια γής εις τά όποια μοχθεί ό γεωργ. πληθυ
σμός, έπικάθηνται μεγάλα βάρη, από φορολογίας, 
από χρέη. Διά τήν έκμετάλλευσιν τής γής εις άλλα 
Κράτη έλήφθησαν μύρια δσα μέσα βελτιώσεων. Ό 
αγρότης επιβαρύνεται εκτός των φορολογιών, εκτός 
των χρεών καθημερινώς με βάρη αστάθμητα, ώρισμέ- 
νων δέ περιφερειών με ύπερβολικά κόμιστρα. Αρκεί 
νά σάς εϊ'πω οτι διά νά φάγη το ψωμί τουό αγρότης 
τής Ηπείρου πληρώνει από τον λιμένα ως είδος 
χαρατσιού 2-3 δρ. κόμιστρα ε’ς τήν οκά τού ψωμιού.

Εις τά άλλα κράτη έλήφθη πρόνοια περί άσφα- 
λίσεως τών κινδύνων τής παραγωγής. Εις τήν Ελλά
δα ή πρόνοια αυτή καθυστερεί. Και βλέπομεν κατ’ 
έτος έπερχομένας ζημίας από άσθενείας, από καιρι
κός μεταβολάς εις τάς όποιας εΐνε εκτεθειμένου τό 
εισόδημα τού αγρότου.

Εφόσον έμφανίζεται δ αγρότης οΰτω πως βεβα- 
ρυμένος και ασχέτως προς τήν έπελθούσαν κρίσιν, 
ήλθε νά τον κτυπήση κατακέφαλα ή τελευταία διε
θνής και έσωτερική Ελληνική κρίσις. Διότι εξά
γει δ αγρότης τό μεγαλύτερον μέρος τής παραγω
γής του, άλλ’ ή τιμή τών έξαγομένων προϊόντων 
τείνει έκ τήν τελευταΐαν σειράν. ’Αλλ’ άς πάρωμεν 
τά προϊόντα πού παράγονται εις τον τόπον. Τόν 
σίτον. Λέγομεν οτι ή προστασία τού σίτοι' εΐνε ύπερ
βολική. Έν τούτοις ποία εΐνε ή τιμή πού απολαμ
βάνει διά τόν σίτον δ αγρότης; 7 έως 8 δρ. κατ’ 
δκάν. Θέλετε νά κάμετε τήν σύγκρισιν τού ποσού μέ 
τό ποσόν πού άπελάμβανε προπολεμικώς εις άρτίαν 
δραχμήν; Θά βρήτε μίαν διαφοράν εις βάρος τού 
αγρότου 3 δρ. κατ’ δκάν, εάν υπολογίσετε εις ύποτι- 
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μημένον νόμισμα τήν προπολεμικήν αξίαν τοΰ σίτου. 
"Ωστε πώς εινε δυνατόν να άνθέξη δ αγρότης υπό 
τά βάρη τα άσχετα προς τήν κρίσιν, άνευ προνοίας 
προς άνακούφισίν του; Ιδού ή βάσις ή οποία θά 
ώθηση καί ημάς όπως ώθησε καί τόσα άλλα κράτη 
νά σκεφθοΰν διά τήν άνακούφισίν τοΰ αγρότου, καί 
επειδή άνέφερα τα βαλκανικά Κρατη, οφείλω νά 
τονίσω καί τοΰτο εις βάρος των Ελλήνων ’Α
γροτών: "Ότι ένώ εις τά βαλκανικά Κράτη έχει 
δ αγρότης έξησφαλισμένο τό ψωμί του, διότι 
εινε σιτοπαραγωγικά κράτη καί έχουν επάρκειαν 
σιτηρών, παρ’ήμϊν καθημερινώς κίνδυνος έπικρέμαται 
επί τής κεφαλής τοΰ αγρότου νά στερηθή καί αύτό 
τό ψωμί του.

Κύριοι, δ κ. Γενικός Γραμματεύς τοΰ Υπουργείου 
Γεωργίας είπεν δτι εινε ριζοσπαστικώτερον τό Νο- 
μοσχέδιόν του. Μάς είπεν δτι ώς πρόςτά προσφυγικά 
χρέη ή Κυβέρνησις καταλήγει εις τήν άπόφασιν νά 
κάμη μερικήν άπόσβεσιν.

Ημείς θέλομεν δλικήν άπόσβεσιν. Αύτό δεν λέ
γεται ριζοσπαστικώτερον. Ημείς δικαιολογοΰμεν τήν 
πρότασίν μας διότι δ πρόσφυξ αγρότης έχει τήν 
κρίσιν, αλλά καί τήν ηθικήν βάσιν. Είπον δτι 
δέν εινε δίκαιον, δέν εινε ηθικόν, εις άνθρωπος δ 
δποϊος εινε θΰμα πολέμου, δ δποϊος έχει μετατοπι- 
σθή από αλ'.ας περιφερείας καταδικασμένος καί 
γυμνητεύων χωρ ς νά φταίγη καί ήλθε εις τον τό
πον μας, δέν εινε δίκαιον λέγω νά πληρώση τήν στέ
γην του. Ήλθε τό ζήτημα αύτό καί εις άλλας χώ
ρας. Εις τήν Γαλλίαν ως προς τό οικονομικόν μέ
ρος δέν εινε έλαχίστη ή ζημία διότι λόγω τής κρί- 
σεως δέν είσπράττονται παρά ελάχιστα από τά πε
ρίφημα δισεκατομμύρια (τών έπανορθιόσεων). Διατί 
λοιπόν δέν προβαίνετε εις τήν ριζοσπαστικότητα 
τήν ίδικήν μας, αλλά δμιλεϊτε περί Ιδικής σας ριζο 
σπαστικότητος;
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Δεύτερον ζήτημα το όποιον είπεν όκ. Γεν. Γραμ- 

ματεύς είνε το ζήτημα τών απαλλοτριώσεων. Εκεί 
μένει σύμφωνος. Αλλά τότε δέν πρόκειται περί ριζο- 
σπαστικότητος αλλά ισότητος και προσαρμογής προς 
τα ιδικά μας μέτρα.

Τρίτον ζήτημα εινε τα ιδιωτικά χρέη. Ημείς εί
παμε ποια εινε. Είνε ό μέσος όρος τής καταστάσεως 
του αγρότου εν Έλλάδι. Είνε αυτοί πού καλλιεργούν 
διά τής οικογένειας των τα κτήματά των. Επομέ
νως δέν υπάγεται εις τάς εύεργετικάς διατάξεις τού 
Νομοσχεδίου μας ούδείς ό όποιος κάθεται εις τά 
Χανιά και είνε δκηγόρο;, έμπορος ή έπαγγελματίας. 
Απολαμβάνουν εύνοιας οί πραγματικοί άγρόται οι 
καλλιεργοΰντες την γήν. Είνε το μέτρον τής μικράς 
ιδιωτικής έπιχειρήσεως. "Οταν είς αγρότης καλλιερ
γεί ά'νευ εμμίσθων εργατών ένα τεμάχιον γης, θά 
υπάγεται εις τούς μικρούς άγρότας, ενώ αν έχη έρ- 
γάτας δέν υπάγεται εις την μικράν έπιχείρησιν.

Β. ΚΡΙΜΠΑΣ. Εδώ δμως πρόκειται περί τού 
μεγαλυτέρου μέρους τών αγροτών τής Κρήτης διότι 
υπάρχει δενδροκαλλιέργεια ή όποια απαιτεί πολλά 
ημερομίσθια.

ΑΛ. ΜΥΛΩΝΑΣ. Οίοσδήποτε καί αν είνε ό δα
νειστής υπάρχει ή άνάγκη τής άνακουφίσεως τού 
οφειλέτου. Αλλά, Κύριοι, σάς είπα προ ολίγου ότι τό 
μέτρον τής Κυβερνήσεως, εάν θεσπισθή όπως .προ
τείνει ό κ. Γεν. Γραμματεύς, αποτελεί ούσιαστικώς 
τορπιλλισμόν, διότι παραπέμπομεν τό ζήτημα είς τάς 
Ελληνικά; καλένδας. Έάν πρόκειται να παραπεμ- 
φθή εις τήν διαδικασίαν τής έξακριβώσεως τή; κα- 
ταστάσεως τού αγρότου διά ν’άπαλλαγή ούτος ενός 
μέρους τού χρέους του, να είσθε βέβαιοι δτι θά 
παρέλθουν έτη και μάλιστα μέ τήν σημερινήν κατά- 
στασιν τής δικαιοσύνης μας, θά απαιτηθούν μέγι
στα ποσά εις δικαστικά έξοδα ή αν όρισθή ατελής 
ή διαδικασία θ’ απαιτηθούν έξοδα διά δικηγόρους 
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μάρτυρας κλπ. και θά μείνη δ αγρότης με μίαν 
φροΰδην ελπίδα. Ενώ τό μέτρον το ίδικόν μας 
επάνω εις τάς βάσεις αύτάς κάμνει τό σχετικώς δί
καιον, τό σχετικώς δυνατόν. Ουδέν μέτρον εινε δυ
νατόν να μη έπιφέρη και τινας αδικίας. Πάντοτε 
εις τα μέτρα προνοίας λαμβάνεται ύπ5 δψιν δ κα
νών αυτός έστω και άν πρόκειται καί τινες ν’ αδι
κηθούν. Προέχει τό γενικώτερον, τό κοινωνικόν 
συμφέρον. Ή αδικία εινε έλαχίστη έναντι τής τερά
στιας άνακουφίσεως πού θά έπέλθη εις τό μεγαλύ- 
τερον μέρος τού πληθυσμού. Εφόσον ή Κυβέρνησι; 
πρόκειται να καταθέση νομοσχέδιον, θά συζητήσω- 
μεν δλως ιδιαιτέρως εν έκαστον των θεμάτων τού 
Νομοσχεδίου αύτού. “Ας έλπίσωμεν δτι θά ωθήσω- 
μεν τό ζήτημα δλοι ώστε αν θά γίνη ριζοσπαστικόν 
νά γίνη τουλάχιστον δσον τό ιδικόν μας νομοσχέδιον.

ΕΜΜ. ΠΑΠΑΔΟΓΙΑΝΝΗΣ. Νομίζω δτι τό ζή
τημα διά τό όποιον ένδιαφέρεται τό Συνέδριον εινε 
νά μάθη κατά πόσον θά ληφθή μία μέριμνα υπέρ 
τών αγροτών μας, ημείς δέ ένδιαφερόμεθα νά μά- 
θωμεν τάς απόψεις των κυρίων Συνέδρων. Ή συζή- 
τησις επί των λεπτομερειών τού Νομοσχεδίου δεν 
μάς ενδιαφέρει. Αύτό εινε άντικείμενον τής Βουλής. 
Έκ τών δηλώσεων τού κ. Γεν. Γραμματέως τού Υ
πουργείου Γεωργίας προκύπτει άναμφισβητήτως 
δτι ή Κυβέρνησις έπελήφθη τού ζητήματος καί τού 
τρόπου δι’ού θά τό φέρη εις λύσιν. Ή συζήτησις 
τών λεπτομερειών δεν εινε τού παρόντος.Ύπάρχουν 
διατάξεις αί δποίαι θά μεταβληθούν κατά την συ- 
ζήτησιν τού Νομοσχεδίου.

Νομίζω δτι τό Συνέδριον πρέπει ν’ άρκεσθή εις 
την δήλωσιν δτι ή Κυβέρνησις σοβαρώς καί σπου- 
δαίως έπελήφθη τού ζητήματος, καί δτι συνεπώς 
παρέλκει πάσα συζήτησις.

ΣΠ. ΧΑΣΙΩΤΗΣ. Διά τά χρέη τών χωρικών δεν 
θά εΐπω τίποτε διότι θά ήμην ακόμη ριζοσπαστι- 
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κώτερος. "Όσον αφορά τήν Γεωργικήν πίστιν θά 
είπω γενικά τινά μέτρα προ πάντων διά να ζητήσω 
τήν γνώμην σας επί τής γνώμης μου. Διότι έχω 
κάμη τάς εξής σκέψεις:

Ζητοΰμεν τήν έντασιν τής παραγωγής διά νά σω- 
θώμεν, διότι έχομεν ανεπαρκές εισόδημα καί εις το 
ταμείον τού Κράτους καί εις το ταμεϊον τής Κοι
νωνίας.

Έχομεν έλλειμμα εισοδήματος, όχι δι’ απολαύσεις, 
άλλ’ ακόμη διά τά στοιχειώδη τής ΰπάρξεώς μας. 
’Έχομεν δέ τον εξής λ)σμόν που προκύπτει από τήν 
στατιστικήν.

Τό αγροτικόν εισόδημα ανέρχεται από μέν τά 
γεωργικά προϊόντα εις 12 δισεκατομ. επί εσοδείας 
οπωσδήποτε καλής. Αυτό τό λέγει ή στατιστική τοΰ 
1932. Άλλα πρέπει νά ύπολογίσωμεν τά κτηνοτρο- 
φικά προϊόντα των οποίων ή αξία ως προς τον α
ριθμόν των ζώων καί τής προσόδου αυτών θά είνε 
5—6 δισεκατομ. Άρα τό δλον εισόδημά μας κυμαί 
νεται μεταξύ 15-—20 δισεκατομ. Κατά τά έτη τής 
θεομηνίας κατέρχεται περί τά 15 δισεκ. κατά τά έτη 
καλής τύχης καί εσοδείας πλησιάζει προς τά 20 δι- 
σεκατ. Ή στατιστική δέν εινε δυνατόν νά τά βε- 
βαιώση με ακρίβειαν, πάντως δέν βεβαιώνει περισ
σότερα αλλά δλιγώτερα, διότι ή πραγματικότης εινε 
πιθανόν νά εινε κατά 20ο)ο μεγαλυτέρα/Ως προς τάς 
αποδόσεις δέν έχομεν ακριβή γνώσιν. Κατά συνθή- 
κων τάς δεχόμεθα—εινε τα κατά συνθήκην ψεύδη, 
διότι πολλάκις δέν μπορεί κανείς νά πή οίτε για 
τήν περιφέρειαν του.—Ό γεωργικός πληθυσμός α
νέρχεται εις 800000 περίπου οικογένειας ήτοι εις 
4,5 έκ. ψυχάς, επί 6,5 έκ. τοΰ ολικού πληθυσμού τής 
χώρας. Τί θέλει νά τρέφεται μία οικογένεια διά νά 
ζη Χωρίς μεγάλος στερήσεις, γιά νά μη περιπατούν 
ξυπόλητοι; Ημείς μπορούμεν Τσιος νά περιπατήσω- 
μεν ξυπόλητοι αλλά δέν μπορεί δ ποιμήν πού γυ- 
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ρίξει στα βουνά. Θέλει 30.000 δρ. τον χρόνο διά να 
ζήση μία οικογένεια κατά τον πλέον στοιχειώδη 
τρόπον. Εάν διαιρέσωμεν την πρόσοδον των 20 δι
σεκατομμυρίων δραχμών διά του αριθμού των οι
κογενειών, ή πρόσοδος ανέρχεται εις 15—20000 δρ. 
κατά μέσον δρον. ”Αρα ζή δ αγροτικός πληθυσμός 
μέ πολλάς στερήσεις.

Δεν μπορεί δμως νά γίνεται αυτό καί εις το μέλ
λον. Θά έλθη ή ισορροπία δραχμής καί χρυσού. 'Υ
πάρχει φόβο; ν’ αυξήσουν αί δαπάναι τού βίου αντί 
νά ελαττωθούν. Τί ζητούμεν λοιπ ιν; Ν’ αν ιρθώσωμεν 
τά οικονομικά. Καί πώς το ζητούμεν; Διά συμπληρώ- 
σεως τού έλλείματος τού πληθυσμ >ΰ. "Αρα δεν πρέ
πει νά καταστήσωμεν τ » έλλειμμα τής κοινωνίας ακό
μη μεγαλύτεροι'. Πρέπει νά εντείνωμεν την έκμε- 
τάλλευσιν τής γής. Δηλαδή νά αΰξήσωμεν την πα
ραγωγήν κατά 30 40 ο)ο. Αλλά πρέπει να υπολο- 
γίσωμεν καί τά κεφάλαια πού θά διαθέτωμεν διά 
την εντατικήν καλλιέργειαν.

Οιαδήποτε έπιχείρησις εινε επιδεκτική καί μέχρι 
διπλάσιάς άποδόσεως. Εις την Ευρώπην δεν είτε. 
Εκεί έξηντλήθη τό στάδιον τής δι* εντατική; καλ- 
λιεργείας άποδόσεως τών εκμεταλλεύσεων.

Διά νά συμπληρωθή τό κεφάλαιον τών εκμεταλ
λεύσεων πρέπει νά ΰπάρχη κάπου κεφάλαιον τό 
όποιον νά μεταφέρωμεν εις τάς Γεωργικός επιχειρή
σεις, νά γίνη ασφαλής χρήσις καί αυτού καί τέλος 
χρειάζονται ανώτεροι έπαγγελματίαι.

"Όταν ζητούμεν ν’ αΰξήσωμεν τό εισόδημα μέ 5—- 
10 δισεκατ. κατ’ έτος μέ τί θά τό αΰξήσωμεν; ‘Η 
Τράπεζα ή αγροτική λέγει δτι έχει άρχίση νά δίδη 
κτηματικά δάνεια μακροπρόθεσμα διά νά φέρουν 
βελτιώσεις οί αγρόται εις τά κτήματα καί συμπλη
ρώνουν τά κεφάλαια τά καλλιεργητικά. "Απαιτούνται 
δεκάδες τινές εκατομμυρίων δραχμών. Πρέπει νά 
εΰρεθή τό κεφάλαιον αυτό πού θά εινε δυνατόν νά 
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δημιουργήσει ποσόν δρ. 5—6—7δισεκ. εντός ΙΟετίας. 
Δέν άρχει βεβαίως να ειπωμεν μόνον δτι οί Γεωργοί 
οι δφείλοντες εν ποσόν θά πληρώνουν μόνον τό 70ο)ο 
καί ότι σώζονται. Διότι καί τό 70 ο)ο πολλάκις είνε 
δύσκολον να τό πληρώσουν. Διότι τού: χαρίζομεν 
κάτι πού έμπαινε εις τά δάνεια είτε εις χρήμα ήσαν 
εϊιε εις είδη. Τά δάνεια αυτά ένέχουσι κάτι παραπά
νω, τό όποιον λέγουν δει εινε δικαιολογημένον διότι 
υπάρχει δ κίνδυνος τής άπωλείας των κεφαλαίων καί 
δ κίνδυνος τής άπωλείας πάντοτε προσθέτει κάτι εις 
τούς τόκους.

”Αν ήτο δυνατόν νά εύρεθή εις τρόπος ώστε δ 
γεωργός δ όφείλων, νά μή έχη νά κάμη έλεγχον σπου- 
δαΐον όταν π άγη νά πληρώνη, καί δίαν οφειλή πε
ρισσότερα άπΰ 2—3 χιλ. δραχ. νά τά πληρώση εις 
5—10 δόσεις, εκείνος πού έχει νά λάβη θά ξέρη δτι 
θά τά πάρη εις δόσεις.

"Αν εϊχεν ή Τράπεζα μίαν έπιχορήγησιν εκ μέρους 
του Κράτους δύναται νά συνάψη καί δάνειον καί 
νά προκαλέση πολλάς καταθέσεις. Εγώ θά έλεγα, 
δώσατε εις την Τράπεζαν 200 εκ. έπιχορήγησιν διό
τι πλήν των τόκων πού μαζεύει εκ τής χρήσεως 
τών πιστώσεων, εξασφαλίζει καί δάνειον 200.000.000 
μέ εν τοκοχρεωλύσιον τό όποιον θά καθορισθή έκ 
τών προτέρων. Εγώ είπα τότε νά τά βρούμε από 
μίαν φορολογίαν.

Εις την Ιταλίαν έμαθα δτι ή ζάχαρις στοιχίζει 60 
δρ. την οκά. Πρέπει νά όρίσωμεν εις τον αγρότην 
νά τρώγη φρούτα, σταφύλια κλπ. Νά βάλωμε εις τό 
καφέ 5 δρ. εις την ζάχαριν 3 δρ. επί τής μεταλλικής 
δραχμής.

"Οταν δ γεωργός δέν έχει επαρκή πρόσοδον, είτε 
τού χαρίσωμε είτε δχι, ούκ αν λάβοις παρά τού μή 
έχοντας. Εινε ανάγκη ν’ αύξήσωμεν τήν πρόσοδον, 
αφού τού δώσωμεν τά κεφάλαια τής εργασίας του.

I. ΝΙΚΗΦΟΡΑΚΗΣ. Δέν αρκεί μόνον τά κεφά
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λαια να δοθούν, αλλά χρειάζεται να μας βρήτε τον 
τρόπον καταναλώσεως καί επιτυχίας καλής τιμής, 
οπότε θά εύρη την δύναμιν διά να παράγη.

ΣΙΊ. ΧΑΣΙΩΤΗΣ. Εδώ δεν χρειάζεται κεφάλαιον.
Αλλά εινε ά'λλα μέρη πού χρειάζεται. "Οταν έχομε 

κατανάλωσιν ζακχάρεως 50 έκ. οκάδες καί 5—6 εκ. 
δκ. καφέ —οι περισσότεροι βάζουν κριθάρι— και δ 
πλούσιος δεν έχει να φοβηθή τίποτε, έκεΐ πού πλη
ρώνει τα άλλα, ας πληρώση καί 100 δρ. τον μήνα 
παραπάνω διά την γεωργίαν, διότι δέν πρόκειται 
νά ύποστή καμμίαν μεγάλην θυσίαν. Γι’αύτό είπα δτι 
μπορούμε νά πάρωμε τά 200 έκ. αύξάνοντες κατά τι 
την αξίαν τής μεταλλικής δραχμής.

Λέγω επίσης δτι έκεΐ πού κάνει ή Τράπεζα πιστώ
σεις δύο δισεκατ. εάν κρατή 2 ο)ο τόκον περισσό- 
ρον, νά τον καταθέτη διά λ)σμύν τού δανεισθέντος 
ως κατάθεσιν αναγκαστικήν καί νά μένη ως άσφά- 
λιστρον διά τήν σύνταξιν.Όταν έχη αυτό το κεφάλαιον 
ή Αγροτική Τράπεζα δύναται νά εύρη δισεκατομ
μύρια τινά των οποίων έχει ανάγκην διά νά συμπλη- 
ρώση τήν έντασιν καλλιέργειας καί τάς κτηματικός 
βελτιώσεις. Αυτά εινε τά γενικά μέτρα πού πρέπει νά 
ληφθούν.

Γ. ΤΣΟΥΡΗΣ.(Σύνεδρος) Κύριοι Σύνεδροι, ή πα
ρουσία αντιπροσώπων προερχομένων έξ δλων τών με
ρών τής Κρήτης σημαίνει δτι άπεδόθη σημασία εις 
το Συνέδριον. Γι’ αυτό νά διατυπωθή ή παράκλησις 
εις τούς έπισήμους νά παραμείνουν εδώ διότι αν φύ
γουν, το Συνέδριον θά διαλυθή.

ΈπΙ τη Αναχωρήσει τοΰ κ. Γ. Παμπούχα καί 
τινων των π. χ. Βουλευτών χαΐ Γερουσιαστών, τή 
κροτήσει τού η. Προέδρου,

Τό Συνέδριου εκφράζει τήν ευγνωμοσύνην του 
προς τούς κ.κ. Αντιπροσώπους τής Κυβερνήσεως καί 
των Νομοθετικών Σωμάτων οΐ όποιοι τφ,έκαμαν 
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τήν τιμήν να παρακολουθήσωσι τας εργασίας και ελπί
ζει οτι μετά τής ιδίας θέρμης θά παρακολουθήσουν 
καί τ’ αποτελέσματα.

ΕΜΜ. ΠΑΠΑΔΟΓΙΑΝΝΗΣ. Θά παρακαλοΰσα 
τούς κ.κ. Συνέδρους να συνεχισθή ή έξέτασις τών 
ζητημάτων, αύ'ριον καί μεθαύριον. Θά παρακαλοΰσα 
νά καταρτίσωσιν αί Επίτροποί τά πορίσματα των 
ίνα τά μελετήση καί ή άρμοδία υπηρεσία τής Γεν. 
Διοικήσεως καί νά κάμη άναλόγους υποδείξεις. Νά 
είσθε απολύτως πεπεισμένοι οτι καί εκ καθήκοντος 
καί εξ ύποχρεώσεως ημείς οι οποίοι έκπροσωποομεν 
την κυβέρνησιν οτι θά έξετάσωμεν τά ζητήματα σας 
έντός του πλαισίου τής ευημερίας του λαοΰ, ώστε νά 
δίδωνται εις τον πολίτην τά εκ τών φορολογιών ας 
πληρώνει ανταλλάγματα.

Λύεται ή συνεδρίααις

Τετάοτη 9 Αύγουστου 1933 ώρα 8 1)2 η.μ. 
Ερχεται ή συνεδρίαοις.

ΕΜΜ. ΔΙΑΛΥΝΑΣ. (Δ)τής Έφημ. Άγροτ.Κρήτη)
Δυο λέξεις ήθελα νά εϊπω γιά τά ωραία λόγια πού 

ήκουσθησαν γιά την εφημερίδα «Αγροτική Κρήτη» 
Είμαι υποχρεωμένος νά ευχαριστήσω τον κ. Παπα- 
γιαννάκην. Τά λόγια του αποτελούν γιά μένα την 
μεγαλυτέραν ηθικήν αμοιβήν καί έμψυχωσιν διά τήν 
συνέχισιν τών προσπαθειών μου.

ΣΤ. ΟΡΦΑΝΟΣ. (Πρόεδρος Γ. Έπ. Ηρακλείου). 
Προτού είσέλθωμεν εις τήν ήμερησίαν διάταξιν θά 
παρακαλέσω τον άξιότιμον κ. Πρόεδρον τού Συνε
δρίου καί τά μέλη τής επιτροπής και αγαπητούς Συ
ναδέλφους καθώς καί τούς παρισταμένους όπως διορ- 
θώσωμεν μίαν αβλεψίαν προερχομένην από τήν Διορ
γανωτικήν Επιτροπήν. 'Ωςγνωστόν, μεταξύ τών με
λών ήτο καί ό εκ Λασηθίου επίλεκτος συνεργάτης 
Εμμανουήλ Μαμμουνάκης δ όποιος διέθεσε το πλε'- 
στον τής ζωήςτου διά κοινωφελείς σκοπούς καί διά τό
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Γεωργικόν Επιμελητηρίου και το Έλαιρταμειον Αα- 
σηθίου. Όφείλομεν νά στείλωμεν τψήμα συλλυπητή- 
ριον προς τούς οικείους του διά τον θάνατόν του.

Τό Συνέδριον δέχεται δπως άποσταλή εις την οι
κογένειαν τού μεταστάντος τό ακόλουθον τηλ)μα:

Οικογένειαν Μαμμουνάκη
"Αγιον Νικόλαον

Παγκρήτιον Γεωργοσυνεταιριστικόν Συνέδριον 
συλλυπεΐται υμάς όλοψυχως και μετέχει λύπης διά 
την απώλειαν εκλεκτού συνεργάτου, πρωτοπόρου 
συνεταιριστικής ιδέας και έξυψώσεως αγρότου ’Εμ
μανουήλ Μαμμουνάκη.

Πρόεδρος
Ή σ υ χ ά κ η ς

ΕΜΜ. ΜΕΛΑΣ. Ή σημερινή ημέρα είνε ή τελευ
ταία ήμέρα του Συνεδρίου. Αλλά θέματα προς συ- 
ζήτησιν δπάρχουσι πολλά. Αί όρισθεϊσαι επίτροποι 
πρός επεξεργασίαν των πορισμάτων δεν είργάσ- 
θησαν, όχι δι’ αμέλειαν, αλλά διότι δεν ήτο δυνατόν 
νά έργάζωνται καί νά παρακάθηνται καί εις τό Συ- 
νέδριον. Επειδή δε δέν είνε ορθόν νά διαλυθή τό 
συνέδριον χωρίς νά λάβη γνώσιν των συμπερασμά
των των συζητηθέντων καί συζητηθηαομένων,ο δε 
χρόνος έπείγει διότι έπίκειται καί δ τρυγητός, θά 
πσρακαλοΰσα τό συνέδριον εάν δέχεται ν’ άκολου- 
θήσωμεν τήν έξης πορείαν των εργασιών: Ν’ άνα- 
κοινώσωμεν τά συζητητέα απολειπόμενα θέματα καί 
εις εκείνα πού υπάρχει στάδιον, νά γίνη όσον τό δυ
νατόν ή συζήτησις βραχυτέρα. Διά τά απλά θέματα, 
άτινα φέρουν έν έαυτοΐς τήν λύσιν, δέν θά άπαιτηθή 
συζήτησις.

’Εάν κατορθώσωμεν με αυτόν τον τρόπον νά τε- 
λειώσωμεν τό πρόγραμμα, μετά μεσημβρίαν θά συ- 
νέλθουν αί Επίτροποί νά συντάξουν τά πορίσματα. 
Καί επειδή θ’ ανακοινωθούν αύριον καί επειδή λίαν 
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ενδεχόμενον να παρουσιαστούν αντιρρήσεις και 
αμφισβητήσεις, φρονώ δτι εις τάς επίτροπός θα 
μπορή να ύπάρχη καί πλειοψηφία καί μειοψηφία. 
Λι’ αύτό να υποβληθούν καί τής πλειοψηφίας καί 
τής μειοψηφίας αί γνωμοδοτήσεις ώστε να μη ύ- 
πάρχη συζήτησις αύριον. Εάν άκολουθήσωμεν αυτήν 
την πορείαν θά δυνηθώμεν αύριον ν’ άναχωρήσωμεν.

Μ.ΜΑΝΑΣΑΚΗΣ. Νομίζω δτι αί συζητήσεις πρέ
πει νά εξακολουθήσουν καθ’ δλην την ημέραν καί εν 
ανάγκη νά έπεκταθούν μέχρι τού μεσονυκτίου. Τό 
πρωί θά συνέλθουν αί Έπιτροπαί μέχρι τής 11ης, 
καί έπειτα θ’ ανακοινωθούν τά πορίσματα.

Ή ευκαιρία τού νά συνέλθη διά πρώτην φοράν 
τό Συνέδριόν μας, μας ύποχρεοΐ νά συζητήσωμεν ευ
ρύτερα. Εγώ δέν θά διστάσω νά μείνω καί iwo η
μέρας ακόμη, διότι έκεϊνα πού θά πούμε εδώ θά ά- 
ποτελέσουν τό αγροτικόν Εύαγγέλιον. Πρέπει νά τά 
μάθωμεν όχι ημείς μόνον άλλοι καί δλος δ Ελληνικός 
λαός.

ΤΑΝΟΥΛΑΣ. Κύριοι Σύνεδροι, χθες εις τον χαι
ρετισμόν πού έκαμα προς τό Συνέδριου, είχα δηλώ- 
ση δτι δέν είχα σκοπόν νά ομιλήσω έπί ούδενός θέ
ματος. Καί τώρα δέν θέλω νά δμι’ ήσω έκτενώς, αλ
λά διά νά κάμω απλώς μίαν πρότασιν. Προ αύτής 
θεωρώ εαυτόν υποχρεωμένου νά κάμω μερικός πα
ρατηρήσεις.

Χθές έπί τής συζητήσεως τού ζητήματος τώυ 
Αγροτικών χρεών τόσον δ αξιότιμος κύριος εισηγη
τή: δσον καί οί άλλοι ρήτορες ανέλυσαν τό θέμα 
καί τό έ|ήτασαν άπό δλας τάς πλευράς. Εκείνο πού 
δέν ήκουσα δυστυχώς εινε δτι δέν ήκουσα νά λε- 
χθή τίποτε έπί τώυ αγροτών τής Κρήτης καί είμαι 
μέ την έντύπωσιν δτι τό ζήτημα τών αγροτικών 
χρεών δέν απασχολεί καθόλου την νήσον, καί απο
ρώ πώς έτέθη τό θέμα προς συζήτησιν. Φρονώ δτι 
η παράλειψις έγένετο, ή δτι δέν σάς απασχολεί τό 
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ζήτημα των χρεών. Θά παρακαλούσα τούς κυρίους 
αντιπροσώπους νά πουν ωρισμένα πράγματα δι’ η
μάς πού ήλθαμεέδώ ως αντιπρόσωποι των κομμάτων.

Θά έπρεπε μόνον νά παρακολουθήσωμεν τάς γνώ· 
μας καί ιδέας τών συνέδρων καί των αντιπροσώπων. 
Δυστυχώς μετεβλήθημεν εις πρωταγωνιστάς τοΰ βή
ματος, εις άγορητάς τής πρώτης γραμμής. Κακό αυ
τό, μολονότι το Συνέδριον απέκλεισε την πολιτικο- 
λογίαν. Πάντως λέγω δτι δέν ήκουσα τίποτε διά τά 
αγροτικά χρέη τής Κρήτης καί θά σάς παρακαλέσω 
νά πήτε ωρισμένα πράγματα γιά νά μορφώσω γνώ
μην.

Τόσον δ κ. Μυλωνάς, δσον καί οί άλλοι ρήτορες 
κατά την ομιλίαν των επί τών αγροτικών χρεών, έ- 
πέδειξαν μίαν άμιλλαν καί ένα ζήλον ριζοσπαστικό- 
τητος. Εγώ πού είμαι κάπως αριστερός καί θεω
ρούμαι από τά ριζοσπαστικότερα στελέχη τού Α
γροτικοί) κόμματος, σάς ερωτώ: Τί μού απομένει ά- 
φοΰ τόσον ή Κυβέρνησις δσον καί δ κ. Μυλωνάς έ
θεσαν τόσον ριζοσπαστικά μέτρα;

Βέβαια αί λύσεις πού έδόθησαν καί ορθές καί ρι
ζοσπαστικές είνε. 'Ημείς έχομεν άλλας αντιλήψεις. 
Μόλον τούτο είμεθα ικανοποιημένοι, διότι τόσον 
δ κ. Μυλωνάς, δ όποιος προ 4—5 μηνών ακόμη γε
ρουσιαστής ών δέν ένεστερνίζετο τάς ιδέας αύτάς, 
δσον καί το αγροτικόν κόμμα το όποιον έχαρακτή- 
ριζε τά; αξιώσεις τών αγροτικών Συνεδρίων ως 
δημοκοπικάς καί μη δυναμένας νά πραγματοποιη
θούν, υποβάλλουν ήδη ριζοσπαστικά νομοσχέδια. Ε
πειδή έδόθη κάποια προτεραιότης εις το ζήτημα τής 
λύσεως τών Άγροτ. χρεών, οφείλω νά εϊπω δτι ή ρι
ζοσπαστική λύσις τού ζητήματος ήξιώθη από τήν 
Κυβέρνησιν Βενιζέλου από τό Συνέδριον τοΰ 1929. 
Έζητήσαμε τότε τήν σεισάχθειαν τών αγροτικών 
χρεών, πλήν τών χρεών τής Αγροτικής Τραπέζης.

Επομένως ούτε ή Κυβέρνησις ούτε τά άλλα Κόμ 
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ματα δεν ήμπορούν να έχουν προτεραιότητα, πλήν 
τής Αγροτικής τάξεως και τών Αγροτικών Συνε
δρίων.

Μολονότι έχομεν άλλας αντιλήψεις, διότι αί συν- 
θήκαι έκεϊναι μετεβλήθησαν μέχρι τού σημείου νά 
λέμε δτι οιαδήποτε μεταρρύθμισις με τον τρόπον πού 
Υποδεικνύει το νομοσχέδιον του κ. Μυλωνά, ή τοϋ κ. 
Γ.Γραμματέως τού* Υπουργείου Γεωργίας, ένα σκοπόν 
θά έχη,τόν σκοπόν τής έξασφαλίσεως ένός κοινού πο
σού τών δανειστών,διότι θά ευρεθούν εις τήνάνάγκην 
να πληρώσουν οί οφείλεται ή μπορεί να τα χάσουν ο
λοκληρωτικά, εν τούτοις σκοπός μιας λύσεως με ρι- 
ξοσπαστικάς άρχάς, θά ήτο ή έξασφάλισις όσονδή- 
ποτε μεγαλυτέρου ποσού, δπως γίνεται και εις το Διε
θνές επίπεδον μεταξύ τών κρατών.

Τό πρόβλημα πού υπάρχει σήμερον εινε πρώτον 
τής έπιβαρύνσεως τών Δημοσίων χρεών και έπειτα 
τών ιδιωτικών.

Όπωσδήποτε εγώ οφείλω νά διατυπώσω την ίκα- 
νοποίησίν μου τόσον διά τον κ. Μυλωνάν δ οποίος 
έστω και αργά αποδέχεται τάς άντιλήψεις τού αγρο
τικού κόσμου, δσον και διά την Κυβέρνησιν, αν και 
δεν είμαι απολύτως ικανοποιημένος άλλ’ όπωσδήποτε 
μόνον ικανοποιημένος, καί μέ χαράν θά ϊδω νά πραγ 
ματοποιείται τό νομοσχέδιον πού έξέθεσεν δ κ. 
Γεν. Γραμματεύς τού Υπουργείου, διότι πολύ φοβοΰ 
μαι δτι θά μείνουν λόγια. Ή ριζοσπαστική λύσις 
τού κ. Μυλω'ά θά εύρη εμπόδια. ΔΓ αύτό πιστεύω 
δτι θά έπιλυθή τό ζήτημα από τήν Κυβέρνησιν καθ’ 
ον τρόπον δ κ. Γεν. Γραμματεύς έξέθεσεν ενώπιον 
τού Συνεδρίου. Πάντως εινε ένα βήμα, τό όποιον δ- 
ταν τό πραγματοποιεί ή Κυβέρνησις συντελεί εις 
τήν μεγαλυτέραν τόνωσιν τής κοινής γνώμης.

Εκείνο τό δποΐοιγέχω νά εΐπω καί νά τονίσω, είνε 
τό έξης:

Πρέπει νά γνωρίζουνε οι άγρόται δτι οιαδήποτε 



— 316 —
διαρρύθμισες τών χρεών καί Sv γίνη, οίαδήποτε δια
γραφή καί έλάφρυνσις, πρέπει να εντείνουν την πα
ραγωγήν.

Διότι χθες ήκούσθη μια φωνή από ένα εκπρόσω
πον μιας περιφερείας, δ οποίος είπεν οτι όταν δεν 
μάς εξασφαλίσετε τήν κατανάλωσιν τών ειδών μας, 
οίαδήποτε διαγραφή καί αν γίνη, είνε ματαία. Εις 
τήν Ίσιορίαν υπάρχουν τόσα παραδείγματα. Ήλθεν 
δ Σόλων καί έκαμε τήν σεισάχθειαν. Μετά 10 χρόνια 
πάλιν τα χρέη ήσαν βαρύτατα καί τα σπίτια έπω- 
λοΰντο.

Εάν δέν έξασφαλισθή εις τόνάγρότην το κόστος 
τής παραγωγής του, οίαδήποτε διαγραφή ή σεισά
χθεια καί ά'ν γίνη θά τον ώφελήση μόνον προσωρι- 
νώς Ό αγρότης, ούτε κακόπιστος είνε, ούτε από τήν 
τάξιν ιών ανθρώπων πού θέλουν νά τον χαρακτη
ρίζουν, δηλαδή κακοπληρωτής. Αν βρίσκεται εις τήν 
θέσιν αυτήν πταίει αύτό το ίδιο το σύστημα. Ό ιστο
ρικός πού θα γράψη τα αίτια τής διεθνούς οικονο
μικής κρίσεως, θά πή οτι είχε τήν αρχήν εις τήν 
αφορίαν τής γης, ή οποία πάλιν είχε τήν κυρίαν αρ
χικήν αιτίαν της ε’ς τό σύστημα το κεφαλαιοκρα
τικόν με τό όποιον ώργανώθη ή παραγωγή τής "Αμε
ρικής, ή όποια επέτυχε κόστος ελάχιστου διά τά διά
φορα προϊόντα, έρριξε τάς τιμάς τών άλλων χωρών 
έμειώθη ή καταναλωτική δύνσμις τών αγροτών καί 
είχομεν τήν γενίκευσιν τής κρίσεως, δημιουργούσης κα
θημερινώς αναρχίαν. Καί έτσι τό σημερινόν καθεστώς 
εναντίον τού οποίου ομιλούμε, δημιουργεί τάς αρνή
σεις του.

Επομένως αυτός είνε ό κυριώτερος λόγος τής ση
μερινής οικονομικής κρίσεως καί αυτή είναι ή βαστ- 
κωτέρα αίτια ή όποια εμποδίζει τόν γεωργόν ν’ άπο- 
λαμβάνη τήν πραγματικήν αξίαν τών εργασιών του, 
διότι οί ενδιαφερόμενοι ενδιάμεσοι παράγοντες α
πορροφούν τό μεγαλύτερον μέρος τού ίδρώτός του.
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Από μίαν στατιστικήν πού εκαμεν δ κ. Εύελπί- 
δης, άπεδείχθη πόσον εις δλον τον κόσμον ή Α
γροτική τάξις εύρίσκεται εις μειονεκτικήν θέσιν, 
διότι με δλην τήν έντονον κρίσιν τά προϊόντα βιο
μηχανίας πού παράγονται είς τάς πόλεις από το με
γάλο κεφάλαιον, είχαν μείωσιν των τιμών όχι περισ- 
σοτέραν των 25ο)ο, ενώ αί τιμαί τών Γεωργ.προϊόν- 
των έφτασαν εις μείωσιν 100 ο)ο διότιδ αγρότης δεν 
είχε πλήρη άντίληψιν καί συνείδησιν τής θέσεώς του.

Εν πάση περιπτώσει επαναλαμβάνω καί τονίζω 
οτι οίαδήποτε διαγραφή και σεισάχθεια και αν γί
νη, πάντοτε θα έχη τον χαρακτήρα τής προσωρι- 
νότητος. Καί γιαύτό έλεγον οτι δ αγροτικός κόσμος 
εάν δεν γίνη κυρίαρχος ρυθμιστής τών τυχών του 
και τής εργασίας του, εάν ή αγροτική τάξις δεν 
γίνη ρυθμιστής τού κοινωνικού της δικαίου μαζύ 
με τούς εργαζομένους ανθρώπους και έκμεταλλευο- 
μένους, εινε αδύνατον νά περιμένη κ ι νά έλπίζη 
μόνιμον και σταθεράν άνακουφισιν, ό,τιδήποτε καί 
αν γίνη θά έχη τήν μορφήν τής προσωρινότητος, 
διότι αί βάσεις τοΰ κακοΰ δεν εινε στά πρόσωπα 
αλλά στο σύστημα.

Επιθυμώ ν’ ανακοινώσω εις τό Συνέδριον καί 
το εξής: Γνωρίζετε δτι ή όμάς τοΰ Αγροτικού Κόμ
ματος πού εκπροσωπώ συνέπραξε προεκλογικώς με 
τό Λαϊκόν Κόμμα καί τά λοιπά κόμματα τά συνερ- 
γαζόμενα μετά τής Κυβερνήσεως. Τότε έθεσαμεν ως 
δρον σχεδόν, ε’ς τον σημερινόν Πρωθυπουργόν οτι 
εις περίπτωσιν πού θά έκέρδιζε τά; έκλογάς, τό 
πρώτον ζήτημα πού θά έπρεπε νά ρυθμισθή, ήτο 
τό ζήτημα τών Αγροτικών χρεών. ’Οφείλω νά σάς 
ειπω δτι δ Κύριος Αρχηγός τού Λαϊκού Κόμματος 
έδήλωσε δτι εινε απολύτως σύμφωνος, δτι εις τήν 
κατάστασιν πού εύρίσκεται δ γεωργός με τάς επι
βαρύνσεις δανειακός καί φορολογικός, δεν εινε δυνα
τόν νά εινε αποδοτικός καί παραγωγικός καί έπο* 
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μένως πρέπει να έλαφρυνθη, συνεφώνει δέ εις την 
έ'κδοσιν ομολογιών, καί άνέλαβεν εν γένει την ύπο- 
χρέωσιν δ κ. Τσαλδάρης να διαρρύθμιση τ’ αγροτικά 
ZQ^.

Ήλθομεν εις την Βουλήν. Έγό> διά λόγους κα- 
θαρώς θεωρητικούς καί ιδεολογικούς είπα δτι συνε- 
ηράξαμεν προεκλογικώς με την Κυβέρνησιν, τώρα δ- 
μως δεν συμφωνούμε. Ό κ. Μυλωνάς μοΰ έπέδει- 
ξεν το νομοσχέδιου καί μου ειπεν νά το υπογρά
ψω. Τού είπα δτι ή Κυβέρνησις κάτι ετοιμάζει. Ή 
ενέργεια πάντως θά προήλθεν άπο την άξίωσιν την 
ίδικήν μας. Τά λέγω αυτά διά νά εξηγήσω την προ
τεραιότητα.

Διετύπωσα την αμφιβολίαν αν το Νομοσχέδιον 
πού δ κ. Γεν. Γραμματεύς τού Υπουργείου μα; εξέ
θεσε θά λάβη σάρκα καί οστά. ”Εχω ύπ’ δψιν μου 
τήν Μακεδονίαν. Έκεϊ ύπάρχει ή πειδ δεινή έξα- 
θλίωσις των αγροτικών μαζών. Ιδιαιτέρως δέ εφέ
τος, μέ δλην τήν καλήν εσοδείαν, είχαν το ατύχημα, 
αί δύο μεγάλαι περιφέρεται Θεσσαλονίκης καί Σερρών 
νά πληγούν κυριολεκτικώς καί ή εσοδεία τους νά κα- 
ταστραφή. Μολονότι κατεστράφη ή εσοδεία καί ύ- 
πεσχέθη ή Κυβέρνησις νά τούς βοηθήση—καί τό 
καταγγέλλω είς τον κ. Γ. Γραμματέα τής Γεν. Διοι- 
κήσεως—έν τούτοις εις τά χωριά περιέρχονται είβ- 
πράκτορες καί ζητούν νά είσπράξουν.

"Οταν έρχεται κυβέρνησ.ς θέλουσα νά διαρρυθμί- 
ση τά αγροτικά χρέη καί επιτρέπει εις τήν Τράπεζαν 
νά περιέρχωνται μέ χωροφύλακα; οι είσπράκτορές 
της, πώς εινε δυνατόν δ γεωργός νά μή θέτη έν 
άμφιβόλφ δτι έκεϊνο πού ειπεν δ κ. Γεν. Γραμμα- 
τεύς θά γίνη είς τήν πραγματικότητα;

Επειδή το ζήτημα αύτό, τών καταστραφέντων 
γεωργών, έπείγει, παρακαλώ το Συνέδριον υά διατυ- 
πώση εύχήυ πρός τήυ Κυβέρνησιν, δπως μέχρι τής 
δριστικής διαρρυθμίσεως τών άγρ. χρεών, οι αγρό- 
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ται οι καταστραφέντες των περιφερειών Θεσ)νίκης 
και Σερρών απαλλαγούν τής πληρωμής των προς 
το Δημόσιον φόρων καί τύχουν τής ένισχύσεως τοΰ 
Κράτους. Θά ήθελα να γίνη το ψήφισμα διά λόγους 
αλληλεγγύης καί γενικωτέρας ανάγκης.

Καταλήγων δέν έχω παρά νά σας εί'πω: Πρέπει 
νά δργανωθήτε. Πρέπει νά έργασθήτε καί σείς εις το 
πλευρόν δλων των αγροτών τής Ελλάδος γιά νά 
γίνετε κύριοι τής τύχης σας, κύριοι τής καταστάσεως, 
κύριοι τής ίδικής σας παραγωγής καί εργασίας.

Ι. ΜΑΡΜΑΤΑΚΗΣ. Κύριοι Σύνεδρος αρκετά έ
χει έξονυχισθή το θέμα των αγροτικών χρειών καί 
νομίζω ότι θά εΐνε περιττόν νά σάς κουράση κα
νείς καί ν’ άναπτύξη θεωρίας περί δισεκατομμυρίων 
καί διαφόρων ά'λλων πραγμάτων. Εδώ πρέπει νά τά 
λέμε απλά δπως δ κ. Περογαμβράκης, δ δποίος είδα
τε πόσον ωραία ανέπτυξε το ζήτημα τών λιπασμά
των. Ήκούσατε περί δισεκατομμυρίων χρεών τών 
αγροτών. Αύτά δέν θά τά πάρουν πίσω οί δανεισταί. 
Ούκ ά'ν λάβοις παρά τοΰ μη έχοντος. Εάν θέληση νά 
τά πάρη το Κράτος ή θά μεταβάλη τά προσφυγικά 
σπίτια είςφυλακάς ή θά πωλήση αύτά πού τούς έδω- 
κε, καί θά άνοιξη μία κοινωνική πληγή, δτε το κακό 
θά εΐνε μεγάλο. "Ερχεται το ζήτημα τών αγροτικών 
χρεών, τών δικών μας, πού δέν είπαμε λέξη.

Έγώ βγήκα στό βήμα νά πώ, νά τό γράψουν καί 
ή εφημερίδες δτι δ αγρότης δ Κρητικός εΐνε τίμιος, 
ώςδφειλέτης εΐνε έντιμος άνθρωπος, δέν εΐνε στρεψό- 
δικος, πληρώνει, αλλά πρέπει νά εύρη μία ευκαιρία. 
Πρέπει νά πούμε εις τό Κράτος: Κάμε ένα νόμον νά 
με διευκολύνη νά πληρώνω έως δτου μάς πάρη ή μεγάλη 
μπάρα τής κρίσεως, καί αρχίζουν οϊ μεγάλοι καί 
χαρίζουν καί τά πολεμικά καί τά Ιδιωτικά χρέη δτε 
θά μπούμε άναμφισβητήτως, εις τον γενικόν κορ- 
βα νάν.

Αλλά γιά τά δικά μας χρέη, νά πούμε εΐς τήν
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Κυβέρνησιν, νά κάμη νόμον, νά μάς διευκολύνη να 
τάξη προθεσμίας, να μή υπόσχεται μόνον καί ύ
στερα νά λέγη δτι δ κ. Πρόεδρος θ’ άναστείλη την 
άπόφασιν πού έχει δωσμένη διά την καταβολήν 
των χρεών.

Δέν θέλω να έπεκταθή εις το ζήτημα τής κατα- 
ναλώσεως διότι είνε γενικόν καί παγκόσμιον.

'Η Επιτροπή πρέπει να κόμη ένα πόρισμα καί 
να ζητήση την ψήφισιν του Νόμου όσον το δυνατόν 
ταχΰτερον.Πρέπει να διευκολυνθή δ αγρότης να ρυθ
μίση τό χρέος του, μέχρις δτου έ'λθη ήώρα καί πια 
ση ή μεγάλη ιδέα να κάμωμεν σεισάχθειαν.

ΕΜΜ.ίΙ ΕΤΡΑΚΑΚΗΣ. Ήναγκάσθην να πω δυό 
λέξεις εξ αίτιας τοΰ κ.Γιακουμογιαννάκη δ οποίος έθιξε 
τό ζήτημα τής μεταβιβάσεως των καταθέσεων τών 
νομικών προσώπων καί τής Εθνικής Τραπέξης εις 
τήν Αγροτικήν, διά νά εξυπηρετηθούν τά χρέη. Αυ
τό θά συναντήση νομικούς φραγμούς διότι τά κα
τατεθειμένα εις τήν Εθνικήν Τράπεζαν χρήματα 
έχουν καταιεθή διά κληροδοτημάτων εις τά όποια δ 
διαθέτης ώρισεν δτι πρέπει νά κατατεθούν είς τήν 
Έθν. Τράπεζαν. Ή βοΰλησις τού διαθέτου δέν μπο
ρεί νά μεταβληθή.

Τά είς τήν Έθν. Τράπεζαν χρέη είνε διαφόρου 
περιεκτικότητας. Χρέη έκ δανείων εμπορικών, καλ
λιεργητικών κλπ. χρέη πού έγιναν προ εξαετίας. Δέν 
δύνανται νά έξοφληθώσιν εφόσον ήρχίσε νά στενάζη 
ό αγρότης. Μή υπαρχόντων χρεωστασίων, έπεσωρεύ- 
θησαν δικαστικά έξοδα. Οί τοκογλύφοι επέπεσαν κα
τά τών αγροτών, έπέβαλον άνανεώσεις, έκεφαλαιο- 
ποίησαν τούς τόκους καί είσπράττουσι τόκους ίπε- 
ρόγκους, άπομένουσι δέ τά κεφάλαια. Εγώ είμαι δι
κηγόρος καί έχω χειρισθή τοιαύτας δίκας. Γιά νά 
αντιμετ οπισθή τό ζήτημα πρέπει ή Κυβέρνησις νά 
λάβη δπ’ δψει της αυτά τά δεδομένα.

Ό κ. Γεν. Γραμματεύς τού 'Υπουργείου είς τό
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Νομοσχέδιον τό όποιον έξέθεσεν, άνέφερεν ότι θά γί- 
νη ή προκαταρκτική εργασία ενώπιον τοΰ Εϊρηνοδί- 
κου διά τήν έξακρίβωσιν τοΰ ποσού των αγροτικών 
χρεών κλπ. Την διαδικασίαν τοΰ ειρηνοδίκου λέγω 
να έπακολουθήση ή έκκαθάρισις τής περιεκτικότη- 
τος των χρεών. Εινε δάνεια πού ένσωματοΰν εμπο
ρεύματα ή τόκους δημιουργημένους από τοκογλύ
φους; "Όταν καθορισθή μία τοιαύτη διαδικασία καί 
έξακριβωθή παρά τοΰ ειρηνοδίκου δτι τό χρέος πε
ριέχει τόκους ύπερόγκους, έξοδα δικηγορικά κλπ. τό
τε τό δάνειον νά τό άποσβεννύη κατά 50 ο)ο και να 
καθορισθή ή πληρωμή τοΰ υπολοίπου εις δόσεις μα
κροπροθέσμους. 'Όταν εινε τίμιον δάνειον νά περι
κόπτεται μόνον κατά 20 —30 ο)ο. Κατ’ αυτόν τόν 
τρόπον δεν θά πληγούν οι έπαγγελματίαι οι ό
ποιοι χρεωστοΰν εις τούς έργάτας των ή και εις κε
φαλαιούχους. ’ Αλλως θά δημιουργήσωμεν επαγγελ
ματικόν ζήτημα.

MIX. ΠΑΠΑΓΙΑΝΝΑΚΗΣ (υιός). Υπάρχει μία 
άπόστασις μεταξύ εκείνων πού εύχεται κανείς και 
εκείνων πού εινε πραγματοποιήσιμα. Ή κούσαμεν 
πολλάς απόψεις εδώ. Δέν μπορούμε νά κατέλθωμεν 
εις τάς λεπτομερειας. Μια διευκόλυνσις τοΰ αγρότου 
εινε ή παροχή προθεσμιών καί μικρά έλάφρυνσις τοΰ 
χρέους διά τοΰ περιορισμού τοΰ τόκου. Μεγαλυτέρα 
δέν εΐνε δυνατόν νά γίνη διότι θ’ άντικρύσωμεν τήν 
άντίδρασιν τών πιστωτών οι όποιοι εινε εξ ίσου πο 
λυάριθμοι. Είμαι δικηγόρος καί τά ξέρω αύτά. Ό
σον αφορά τήν ρύθμισιν τής αγροτικής πίστεως 
εις τό μέλλον νά επαυξηθούν τά κεφάλαια τής Άγρ. 
Τραπέζης. Εάν κατέλθωμεν εις συζήτησιν επί τών 
νομοσχεδίων δέν θά καταλήξωμεν εις συμπεράσματα, 
διότι και τό νομοσχέδιον πού συνετάχθη περιέχει νο
μικός άτελείας. Δηλαδή: εις ολα τά χρέη πλήν τών 
προερχόμενων εξ ανταλλακτικών συμβάσεων δίδει ά- 
ταστολήν. ΤΙ γίνεται εις χρέη προερχόμενα εξ άδι- 
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κήματος; Ό δφείλων εξ αδικήματος πρέπει να πλη
ρώ νη.

Λέγω δτι θά πρόκυψη αμφιβολία περ'ι τής ιδιό- 
τητος των προσώπων πού δικαιούνται προστασίας. 
Δέν ορίζει ομως διάταξις πότε εινέ τις εκ των προ
σώπων πού πρέπει να τύχουν τής άντιλήψεως. Επί
σης τυγχάνουν προστασίας οι αγοράσαντες έξ ανταλ
λακτικών συμβάσεων από τού 1927—30 ακίνητα ο
πότε αί τιμαί ήσαν άκριβαί. Σήμερον δέν θά έχουν 
νά πάρουν τά Ϊδια πράγματα. Επίσης παρατηρώ 
τελείαν έλλειψιν οικονομικών διατυπώσεων. Ποία ή 
αρχή πού θά έκκαθαρίζη την περίπτωσιν αμφισβη
τήσεων μεταξύ οφειλέτου καί πίστωτού; Δι’ αυτό λέ
γω πόσον είνε δύσκολος ή έξέτασις τών λεπτομε
ρειών. Μόνον αί γενικαί κατευθύνσεις είνε δυνα
τόν νά δοθούν, ήτοι ελάφρυνσις τών χρεών, τού 
τόκου κλπ.

ΣΤ. ΟΡΦΑΝΟΣ. Υπάρχουν συνειδητά δάνεια καί 
ασυνείδητα δάνεια. Εις τά συνειδητά δέν πρέπει νά 
γίνεται αυτό τό πράγμα.

Μ. ΠΑΠΑΓΙΑΝΝΑΚΗΣ (υίός) Αί λεπτομέρειαν 
θά κανονισθοΰν από τό Κοινοβούλιον.

ΠΕΡΟΓΑΜΒΡΑΚΗΣ. Ένθυμείσθε τά 1924 δτι 
γράφτηκε είς τάς εφημερίδας δτι εις τό ύποθηκοφυλά- 
κειον 'Αγίου Μύρωνος χρεωστοΰσαν 60 έκατ.

ΣΤ. ΟΡΦΑΝΟΣ. Προ τετραετίας ήσαν 90 εκατομ
μύρια.

ΠΕΡΟΓΡΑΜΒΡΑΚΗΣ. ’Έχομε συλλαλλητήρια 
τώ 1924. Έζορίσαμεν τον Τίτον Γεωργιάδην αλλά 
μέ δλα πού έκάμαμεν δέν κατορθώσαμε παρά νά 
διπλασιάσωμεν τό χρέος μας καί νά φθάση εις 100 
εκ. Κατόπιν έσκέφθημεν τό εξής: Επειδή εϊμεθα δ- 
λιγαρκεΐς καί άνθρωποι συνειθισμένοι στις κακου
χίες, είπαμε νά ζούμε μέ λιγωτέρα καί νά δίδωμε κά
τι τι, διόιι άμα δίδωμε λίγο δέν θά μάς καταγγέλ
λουν. Καί μέ αυτόν τον τρόπον εντός δετίας νά Ιρ- 
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γαζώμεθα περισσότερο και να ξεχρεώσωμεν. 'Απδ το 
1929 έσκεφθήκαμε τή λύση αύτή. Προς τιμήν τοΰ κ. 
Όρφανοΰ, τό χωριό του έπλήρωσε κατά 98θ)ο.

I. ΧΑΤΖΑΚΗΣ (Σύνεδρος) Ζήτημα αγροτικών 
χρεών, προέκυψε άφ5 ής ή παγκόσμιο; κρίσις έπι- 
στυποίησε αδυναμίαν των οφειλετών προς πληρωμήν 
τών χρεών των. "Εν σημεϊον διά τοΰ όποιου ήμπο- 
ρεΐ νά έπέλθη ή άνακούφισις τοΰ αγρότου εκ τών 
συμφορών του, είνε ή με δρεξιν επίδοσις είς τήν 
εργασίαν προς πολλαπλασιασμόν τής παραγωγής, 
διότι καί δ λόγος δτι χρεωστεΐ δ όποιος έπικάθηται 
κάθε ήμεραν είς το μυαλό του δεν τον αφήνει νά κό
μη τή δουλειά του ήσυχα. Είνε. ζήτημα σοβαρόν τό 
οποίον δεν πρέπει νά τό παραβλέψωμεν ούτε εκείνοι 
που έχομε νά λάβωμεν ούτε εκείνοι ποΰ χρεωστοΰμεν. 
Δεν μπορεί δε νά λυθή παρά διά μιας ύποχωρήσεως 
τών δανειστών. Οί δανεισταί έχουν χώνεψη δτι τα 
χρήματά των δεν θά τα πάρουν εξ ολοκλήρου.Υπάρ
χουν δμως μεταξύ τών χρεωστών μή κακόπιστοι. Δι5 
αυτό πρέπει ν’ άνακουφίσωμεν μόνον έκείνους ποΰ 
έχουν άνάγκην άνακουφίσεως. Ή πιστοποίησις τών 
έχόντων άνάγκην πρέπει νά γίνη κατά τρόπον ώστε 
ή άπόσβεσις νά είιε κλιμακωτή, άναλόγως τής δυνα
μικότητας τοΰ αγρότου. Είς παραγωγούς ποΰ άδυνα- 
τοΰν νά εξοικονομήσουν τό ψωμί τών παιδιών των, 
ή άπόσβεσις νά γίνη κατά 100 ο)ο. Μπορεί επίσης 
ο δανειστής νά μη σηκώνη τήν περικοπήν τοΰ ποσού 
ποΰ έχει νά λάβη. Ούτως ή άλλως δμως με τήν κα- 
τάστασιν πού έδημιουργή·θη έχει τήν έντύπωσιν δτι 
δέν μπορεί νά ιά πάρη δλα. Ατυό τό έχει χώνεψη. 
"Αλλως τε είνε υπαίτιος καί αύτός δι’ αυτήν τήν κα- 
τάστασιν. Διότι εάν είχε δανείση ένα άγρότην με 
10,000 δραχμ. τοΰ οποίου ή περιουσία έκανε 5.000, 
άπό τήν στιγμήν πού έδάνεισε θά ξέρη δτι δέν θά τά 
πάρρ.

"Έχω λοιπόν τήν γνώμην δτι ή άπόσβεσις τών ά- 
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γροτικών χρεών επιβάλλεται από αύτό τούτο τό συμ
φέρον τής κοινωνίας και τής εθνικής Οικονομίας τό 
όποιον στηρίζεται κατά μέγα μέρος εις την εύιυχίαν 
τού αγρότου, εις την προσκόλλησιν τού αγρότου προς 
την εργασίαν του πρός αυξησιν τής παραγωγής του. 
Νά έξασφαλίσωμε επίσης τούς άγρότας διά μιας 
άποσβέσεως από 50—100 ο)ο των χρεών των, ανάλο- 
γως πρός την δυναμικότητα έκαστου, τά δε υπόλοι
πα νά πληρωθώσιν δι’ ενός τρόπου έξευρέσεως χρη
μάτων, εντός προθεσμίας όχι Ιδετοΰς ή 20ετούς αλλά 
δετούς. Διά μιας καλής θελήσεως δά έξευρεθούν τά 
χρήματα. Έλέχθη οτι υπάρχουν χρήματα νομικών 
προσώπων εις την Εθνικήν Τράπεζαν. Ή Εθνική 
Τράπεζα εΐνε τό μόνον ίδρυμα πού απομένει ώςύπο- 
στηρικτής τής βιομηχανίας, ήτις αποτελεί τό έτερον 
σκέλος τής Εθνικής οικονομίας μαζύ με τό εμπορίων.

ΠΡΟΕΔΡΟΣ. Ναι, αλλά τά 90 ο)ο των βιομηχα
νιών εΐνε παρασιτικαί.

I. ΧΑΤΖΑΚΗΣ. Εργάζονται δμως εις αύτάς έρ- 
γάται πτωχοί, οί όποιοι στερούνται καί αυτοί δπως 
καί οί άγρόται. Πέρνοντες τά χρήματα αυτά από τήν 
Εθνικήν Τράπεζαν, πέρνομε τά χρήματα τής βιομη
χανίας καί άφήνομεν έκθετον τον ένα κλάδον τής 
Έθν. Οικονομίας.

Αυτά είχον νά εΐπω. "Οσον αφορά τήν έξεύρεσιν 
τών χρημάτων, υπάρχουν ειδικοί οί όποιοι μπορούν 
νά εύρουν άλλον τρόπον.

ΣΤ. ΟΡΦΑΝΟΣ Ό προλαλήσας άφήκε νά έννο- 
ηθή οτι δντω: τό ζήτημα περί χρεών χρήζει ρυθ- 
μίσεως. Θά παρεκάλουν τήν Επιτροπήν νά τό με- 
λετήση πολύ. Εΐπεν επίσης δτι οί δανεισταί αισθά
νονται τήν ανάγκην αύτήν. Εγώ σάς διαβεβαιώ δτι 
είς τον Νομόν Ηρακλείου δ όποιος οφείλει πολλά, 
δανειστάς δέν έχομεν. Δανειστής εΐνε εκείνος πού έ- 
ξασκεί επάγγελμα δανειστού. Προπολεμικώς εΐχομεν 
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τον Θειακάκην, τον Καπετανάκην, τον Καλοκαιρινόν, 
τον Παπαγιαννίδη, οι οποίοι αν ήμάρτησαν, έπλή- 
ρωσαν αρκούντως. Έδάνεισαν εις χρυσόν και επήραν 
χαρτιά. Οι σημερινοί δανεισται εινε υπάλληλοι, χήραι, 
ύπηρέτριαι, έταγγελματίαι οι όποιοι δανείζουν απο- 
βλέποντες εις ένα τόκον ζηλευτόν. Δι’ αυτό είπα 
προηγουμένως να προσέξωμεν να διαιρέσωμεν τα 
δάνεια εις συνειδητά και ασυνείδητα.

ΑΡ. ΣΙΔΕΡΗΣ. Λαμβάνω τον λόγον διά νά ένι- 
σχύσω την πρότασιν που έκαμεν δ κ. Παπαγιαννάκης 
περί κατ’ αρχήν συζητήσεως τού ζητήματος, και έκ- 
Φράσεως ευχής προς την κυβέρνησιν προς λήψιν 
των άπαιτουμένων μέτρων, προς άνακούφισιν τής 
αγροτική; τάξεως καί χορήγησιν παρατάσεως προθε
σμιών. "Ηθελα νά προσθέσω καί τα εξής ολίγα διά 
νά κατατοπίσω έστω καί την τείευταίαν στιγμήν 
το Συνέδριον, διότι ωρισμένα ζητήματα δεν λαμβά- 
νονται ΰπ’ δψιν καί δι’ αύτό καταλήγομεν εις υ
περβολικός εκφράσεις. Σημειώσατε δτι δέν υπάρχει 
έπικινδυνωδέστερον πράγμα, από του νά επιδιώκω- 
μεν ριζοσπαστικός λύσεις δι’ ένα κλάδον τής Έθν. 
Οικονομίας.

Εκείνοι που επιδιώκουν ριζοσπαστικός λύσεις, 
διά νά άποφύγουν ζημία:, πρέπει μοιραίως νά τάς 
επεκτείνουν είς δλους τούς κλάδους τής Έθν. Οικο
νομίας. Δέν υπάρχει ριζοσπαστική λύσις διά τήν 
γεωργικήν πίστιν, χωρίς μοιραίως νά ύπάρχη καί 
διά τά ζητήματα τής βιομηχανίας.

Μεταξύ δλων των κοινωνικών τάξεων υπάρχει μία 
τοιαύτη συνάρτησις. ώστε δταν πλήσσετε μίαν τάξιν 
πλήσσονται καί αί άλλαι καί επιστρέφει ό άντίκτυ- 
τος είς σάς τούς ίδίους. Είπεν ό κ. Γιακουμογιαν- 
νάκης δτι θά πληρωθούν τά 50 ο)ο έκ τών καταθέ
σεων τών Νομικών προσώπων. Έδώ γεννάται μία 
παρεξήγησις τήν όποιαν έκαμαν οι κύριοι Τανούλας 
καί Γιακουμογιαννάκης. "Οταν λέτε δτι είς τήν Τρά
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πεζαν “υπάρχουν 3 δισεκατομμύρια δραχμαί νομικών 
προσώπων εινε ένας αριθμός και τίποτε άλλο. Νο
μίζετε οτι ή Τράπεζα τά χρήματα αυτά τα έχει εις 
τα Ταμεΐά της; Τά χρήματα αυτά τά έδάνεισεν εις 
τούς έπαγγελματίας των οποίων σήμερον θά κατα- 
στήσωμεν αδύνατον, διά τής ολοσχερούς διαγραφής, 
την εκπλήρωσιν των υποχρεώσεων των προς την Τρά 
πτζαν.Έάν οι γεωργοί εϊπούν δέν πληρώνομεν, οι έμ
ποροι θά πουν δέν πληρώνομε την Τράπεζαν και ή 
Τράπεζα θα πή τά 3 δισεκατ. δέν μπορώ να τά δώ
σω, και δλα θά καταρρεύσουν. Εινε κοινωνική λύσις 
αυτή; Εκείνος πού θά πή να κάμη σεισάχθειαν εις 
το ζήτημα τη; πίστ^ως, νά κάμη Ιθνικοποίησιν τής 
βιομηχανίας...

ΤΑΝΟΥΛΑΣ. Αυτό λέγομεν ημείς.
ΑΡ. ΣΙΔΕΡΗΣ. Βλέπετε λοιπόν πόσην πολυπλο- 

κότητα έχει τό ζήτημα και τι αντίκτυπον έπ’ αυτών 
τούτων πού ζητούν νά επεκτείνουν τό μέτρον πού 
προτείνουν; Δέν μπορούμε νά εισέλθωμεν είς τοιαύ- 
τας λεπτομερείας περί τού τρόπου διαρρυθμίσεως. 
Μία πρότασις υπεβλήθη εις την Βουλήν άπό τον κ. 
Μυλωνάν περί διαγραφής κατά 30 ο)ο των Ιδιωτι
κών χρεών. 'Υπελόγισαν δτι πάντως κατά 50 ο)ο 
εινε ανώτερα τά κεφάλαια λόγφ τοκογλυφικών τό
κων. ‘Η άλλη λύσις την όποιαν προτείνει ή Κυβέρ· 
νησις, πλέον δικαιοτέρα και ακριβέστερα είνε ή έκ- 
καθάρισις των δανείων. Προτείνεται δμως κατά τής 
λύσεως ή δικαία έντασις δτι χρονίζει τό ζήτημα. 
Μπορεί νά συζητηθή καί αυτή ή λύσις. Δέν μπορού
με δμως νά συζητήσωμεν έν τοσούτω λεπτομερείας 
χωρίς νά λαμβάνωμεν ύπ’ δψιν δτι κάθε πρότασίς 
μας έχει αντίκτυπον επί άλλων ζητημάτων, άτινα θ 
άντιταχθοΰν καθ’ήμών.

Πρέπει τό Συνέδριου νά έκφραση την εύχήν δπως 
ή Κυβέρνησις λάβη μέτρα προς διαγραφήν των το 
κογλυφικών χρεών της Αγροτικής τάξεως, ύποχρεω 
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θείσης εις δυσχερείς στίγμα; να λάβη τοιαΰτα δά
νεια, και να δώση μεγαλυτέρας προθεσμίας εις την 
έξόφλησιν των χρεών καθώς έν ταΐς λεπτομερείαις 
θέλει λάβη ύπ’ δψιν ή Βουλή κατά την πρότασιν 
τής Κυβερνήσεως καί του κ. Μυλωνά.

Πάντως πρέπει να διακηρυχθή δτι δ αγρότης πού 
δεν έχει σήμερον πίστιν ύπαιτιότητι τοΰ Κράτους, δ 
αγρότης δ δποΐος έχει έπιβαρυνθή μέ υπερβολικά 
χρέη, δικαιούται νά βροντοφωνήση δπως ή Κυβέρ- 
νησις λάβη μέτρα καί απόσειση απ’ αυτού ανάλογον 
βάρος το όποιον ακριβώς λόγφ τής άκηδείας τοΰ 
Κράτους έπεκάθησεν επ’ αύτοΰ.

Ν. ΣΕΡΓΕΝΤΑΝΗΣ. Νομίζω δτι το ζήτημα έχει 
έξαντληθή.Έκεϊνο πού φρονώ εΐνε δτι πρέπει νά έξε- 
τασθή τό ζήιημα από τής άπόψεως τής Κρήτης.Διόιι, 
καθώς άντελήφθην, δλοι νομίζουν δτι οί άγρόται τής 
Κρήτης εύρίσκονται ε'ς καλλιτέραν κατάστασιν. Πρέ 
πει νά διαπίστωση τό Συνέδριον δτι ή κατάστασις 
τών αγροτών τής Κρήτης, εΐνε εξ ίσου οϊκτρά.

Τό ζήτημα τής ένισχύσεως τής Άγροτ. πίστεως εΐ
νε ζήτημα γενικόν. Έξετάζομεν ήδη 1) Τά χρέη προς 
τήν ΕΑΓΙ εΐνε χρέη πού δέν αφορούν ήμάς, άλλα 
τούς πρόσφυγας, καί δή έλαχίστους αύτών.

2) Τό ζήτημα τών ιδιωτικών χρεών. Τά τοκογλυ- 
φικά νά διαγραφούν δπως τό Νομοσχέδιον ορίζει, 
άλλως τε υποπίπτουν καί εις διατάξει; τοΰ ποινι
κού Νόμου.

3) Τά χρέη εξ ιδιωτικών συμβάσεων τά οποία εΐ
νε περισσότερα. Δι’ αύτά πρέπει νά έκφρασθή ή ευ
χή δπως είπεν δ κ. Σίδερης, δτι ή Κρήτη υποφέρει, 
και νά ληφθή μέτρον νομοθετικόν ύπό τής Κυβερ
νήσεως, νά έκφρασθή δέ ή ευχή δπως τά μέτρα πού 
θά συνίστανται εις διευκολύνσεις νά εΐνε δσον τό 
δυνατόν ριζοσπαστικώτερα.

Ή συζήτησις έπΐ τών αγροτικών χρεών κηρύσ
σεται περαιωμένη.
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Συνιστάται επιτροπή προς σύνταξιν τού πορίοματος 

εκ των κ.κ. Άρ. Σίδερη Ν. Σεργεντάνη, Άντ.Πολυ- 
χρονίδη, Σ.Δημητρακάκη, Έμ.Μελά και Στ.Όρφανοΰ

*

ΠΟΡΙΣΜΑ
ΕΠΙ ΤΟΥ ΖΗΤΗΜΑΤΟΣ ΤΩΝ ΑΓΡΟΤ. ΧΡΕΩΝ

Το Συνέδριον διαπιστοΐ την οικτράν οικονομικήν 
κατάστασιν τοΰ Αγροτικού κόσμου τής Κρήτης μή 
ύπολειπομένης τής οικονομικής δυσπραγίας του από 
τήν τοιαΰτην των λοιπών αγροτικών περιφερειών τοΰ 
Κράτους, καί

Ψηφίζει
1) "Οπως ένισχυθή δι’ επαρκών κεφαλαίων ή ασκού

σα τήν αγροτικήν πίστιν Αγροτική Τράπεζα, καί δύ- 
ναται αΰτη νά χορηγή μεσοπρόθεσμα και μακροπρό
θεσμα δάνεια κατά τούς οικείους κανονισμούς της

2) Όπως ληφθοΰν άμεσα νομοθετικά μέτρα περί 
ρυθμίσεως τών Αγροτικών χρεών κατά τάς υποδείξεις 
των οργανώσεων τοΰ Αγροτικού κόσμου τής Ελλά
δος, παρεχόμενων άπασών τών άναγκαίων διευκολύν
σεων εις τούς δφειλέτας άγρότας πρός Ιξόφλησιν τών 
χρεών των λαμβανομένων δέ διά τα τοκογλυφικά χρέη 
και ριζοσπαστικωτέρων λύσεων.

3) Άνασταλή πάσα σχετική δίωξις τών οφειλετών 
Αγροτών μέχρι τής οριστικής διαρρυθμίσει»; τών 
αγροτικών χρεών. ♦

* *
ΠΡΟΕΔΡΟΣ. Τδ Φέμα περί λιπασμάτων,
Ό κ. Έμμ. Παπαγιαννάκης εχει τον λόγον.
ΕΜΜ.ΠΑΠΑΓΙΑΝΝΑΚΗΣ. Το ζήτημα τών λιπα

σμάτων έξήτασα εντελώς παρεμπιπτόντως και κατα
λήγω εις ώρισμένα συμπεράσματα εις τα όποια διατυ
πώνω τήν ευχήν όπως αι πρώται υλαι κάλιον καί 
άζωτον άφεθώσιν ελεύθεροι. Εφόσον ή Ελληνική 
Εταιρεία παράγει τον φωσφόρον, πραγματικώς να
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προστατευθή ή επιχείρησις αύτ'ή ώστε δ παραγωγός 
να πέρνη τάς πρώτας ύλας έλευθέρας παντός δασμού, 
ή δε Εταιρεία να δίδη το τρίτον συστατικόν φώσφο
ρον εις ευθυνήν τιμήν. Διατυπώνω επίσης την γνώμην 
οτι δ μεγαλύτερος συντελεστής διά τήν παραγωγήν 
εινε άναμφισβητήτως τα λιπάσματα, οτι επίσης συνε- 
πεία τού δασμού τού έπιβληθέντος προ διετία: έ- 
μειώθη ή χρησιμοποίησις λιπασμάτων, ήλαττώθη επί
σης σοβαρώς καί ή κατανάλωσις καί τούτο προκύπτει 
κυρίως εκ δύο λόγων. Πρώτον έξ αιτίας τής οικονομι
κής κρίσεως ή όποια ήλάττωσε τήν επάρκειαν τού 
αγρότου καί δεύτερον έξ αιτίας τής υπερβολικής τιμής 
ή όποια κρίνεται ασύμφορος. Καί δέν εινε δυνατόν δ 
παραγωγός δ όποιος έπερνε ένα σακκί λίπασμα 0 — 
16—Ο αντί 57,50 δραχ. έκ τής διαφοράς τής τιμής νά 
πληρώνη 90 δραχ. πλέον εξόδων από τον Πειραιά.

Αύταί εινε έν γενικαΐς γραμμαΐς αί σκέψεις πού 
διατυπώνω εδώ, επί τών όποιων δύναται νά έκφρα
ση ευχήν το Συνέδριον.

Π. ΔΕΚΑΖΟΣ. 'Ως προς τα λιπάσματα τής Ελ
ληνικής Εταιρείας είνε ευνόητος ή ύποστήριξις τής 
Εταιρείας εφόσον παράγει λιπάσματα 0—48—0 δη
λαδή πυκνότερα, διά τάς καλλιεργείας έκείνας πού 
επιβαρύνονται μέ πολλά κόμιστρα. ’Αλλ’ δσον άφο- 
ρφ τα στοιχεία άζωτον καί κάλι διά τούς τύπους 
μικτών λιπασμάτων, δέν εννοείται ή ύποστήριξις αύ- 
τή., δέν πρέπει νά ΰπάρχη κανείς δασμός. Εις τά 
σύνθετα λιπάσματα πού περιέχουν φωσφορικά οξέα 
(κάλι ή άζωτον) υπάρχει δασμός δι’ αύτοΰ δέ τού 
τρόμου παρεμποδίζεται ή χρησιμοποίησις τών λιπα
σμάτων ύπό τών γεωργών. Εις τά απλά λιπάσματα 
δέν υπάρχει δασμός. Δυστυχώς δέν είσηκούσθην 
καί ήψηφίσθη δ Νόμος όπως έψηφίσθη. Κατόπιν ό
μως τής κρίσεως καί τής ύψώσεως τής τιμής τών 
λιπασμάτων, έλαβα αφορμήν νά παραστήσω εις τόν 
κ. Υπουργόν οτι οφείλει νά έπανέλθη επί τής προ-
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τάσεω; πού έκαμα είς την Γερουσίαν. Τοΰ εξέθεσα 
πόσον έπιεζόμην και δτι πρέπει να εύθυνήσωμεν τά 
λιπάσματα δια να έλαττώσωμεν το κόστος τών 
προϊόντων. Ό κ. Υπουργός άπεδέχθη τας απόψεις 
μου καί έδέχθη να μελετήση τό δλον ζήτημα, και 
πράγματι άνέθεσεν εις τας υπηρεσίας να μελετήσουν 
τά στοιχεία διά νά μορφώση γνώμην.

Ι. ΝΙΚΗΦΟΡΑΚΗΣ. ’Έχομεν όλοι μορφωμένην 
γνώμην. Είστε ένοχοι ολοι οι αντιπρόσωποι τοΰ 
λαού καί σείς κ Δεκάζο, διότι δεν έπρεπε νά ψηφι- 
σθή δ Νόμος.

II. ΔΕΚΑΖΟΣ. ’Ημουν μόνος σε παμψηφίαν φι
λελευθέρων.... (λέγει τινά εν μέσφ θορύβου μη άκουό- 
μενος).

ΣΠ. ΧΑΣΙΩΊΉΣ. Περιμένατε από μάς νά μα- 
ταιώσωμεν νομοσ/,έδιον ύποστηριζόμενον από δλην 
την Ϊσχύν τής Κυβερνήσεως, πού είχε 250 βουλευτάς 
καί 120 γερουσιαστάς καί θέλατε από μάς τούς 6 νά 
ματαιώσωμεν την ψήφισίν του;

II. ΔΕΚΑΖΟΣ. Νομίζω δτι τό καλλίτερου καί 
πρακτικώτερον είνε ήδη πού παρίσταται καί δ αντι
πρόσωπος τοΰ κ. Υπουργού τής Γεωργίας νά παρα- 
κληθή νά είσηγηθή είς τον κ. Υπουργόν νά λάβη 
τό ταχύτερον μίαν άπόφασιν επί τών προτάσεων καί 
τών εισηγήσεων.

Γ. ΠΑΜΠΟΥΚΑΣ. Αυτόν τον σκοπόν έχει τό 
Συνέδριον. Σάς λέγω δτι διετάχθησαν αί ύπηρε- 
σίαι νά μαζέψουν τό υλικόν, στείλετε δέ καί σεις την 
Ϊδικήν σας γνώμην.

ΕΜΜ. ΜΕΛΑΣ Εγώ δέν θά κάμω φιλολογίαν. 
'Όλος δ κόσμος γνωρίζει δτι περί καλλιεργείας ού- 
δείς ήμπορεΐ νά γίνη λόγος άνευ χημικών λιπασμά
των. Ή τιμή δέν είνε προσιτή είς ημάς. Ό τρόπος 
με τον δποΐον παράγονται άναμεμιγμένα με χώμα 
δέν μάς ωφελεί. Γι’ αύτό ή οργανωτική Επιτροπή 
τοΰ Ηρακλείου είς τό 13ον θέμα' λέγει περί ύπο- 
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χρεώσεως τής 'Εταιρείας να χορηγή τα χημ. λι
πάσματα είς απλά στοιχεία διότι ενδέχεται να μή 
εΐνε δυνατόν εφέτος να τροποποιηθή ή εργασία τοΰ 
εργοστασίου ώστε να πάρωμε τά λιπάσματα δπως 
τα θέλομε. Γι’ αυτό λέγομεν να υποχρέωση ή Ε
ταιρία να μάς δίδη τά απλά στοιχεία που θέλει έκα
στος παραγωγός.

Γ. ΠΑΜΠΟΥΚΑΣ. Άρνεΐται σήμερον ή'Εταιρεία;
Ν. ΜΑΡΑΚΑΣ. Δέν δίδει απλά λιπάσματα διότι 

δεν τής συμφέρει. Μόνον φώσφορον δίδει.
ΕΜΜ. ΜΕΛΑΣ. 'Ως Πρόεδρος τοΰ Συνεταιρι

σμού Ίεραπέτρας έζήτησα προ διετίας ένα τόννον 
φωσφορικού καί δέν μάς έχορηγήθη.

Μεταχειριζόμεθα επί είκοσι καί πλέον έτη τά λι
πάσματα καί δ αμαθέστερος τών γεωργών, έμαθεν 
οτι το χωράφι τούτο θέλει νίτρο, δτι τό έλαιόδενδρο 
θέλει κάλι. Τά έμάθαμεν εκ τής πείρας χωρίς νά 
γνωρίζαμε την χημικήν σΰστασιν τοΰ εδάφους μας. 
Επειδή τά χωράφια μας εινε πάντοτε τά ιδία, εί
δαμε ποια λιπάσματα μά: χρειάζονται. Καί αφού έ- 
πεβλήθη φόρος επί τών εξ Ευρώπης είσαγομένων 
λιπασμάτων, νά έπιβληθή όπως μέσον τής’Αγροτικής 
Τραπέζης νά εΙσάγουν οί Συν)μοί τά απλά λιπάσματα.

Ι. ΜΑΡΜΑΤΑΚΗΣ. Καί νά γίνεται αυστηρό
τερος έλεγχος τών είσαγομένων λιπασμάτων.

ΕΜΜ. ΜΕΛΑΣ. Όλοι προμηθευόμεθα τά απλά 
στοιχεία. "Όταν γράφει τό ή ιίσακκον 4—12—3 υ
πάρχουν καί υπήρξαν πολλοί οι οποίοι λέγουν δτι 
ή'Εταιρεία μάς άπατά. Εγώ δέν τό δέχομαι. 0’- 
δέποτε μάς άπατά. Εάν κάμωμεν άνάλυσιν θά βρού
με πραγματικώς 4—12—3. Περί τίνος άμφιβάλλο- 
μεν; Τά άλατα πού χρησιμοποιούνται δέν έχουν τον 
αυτόν βαθμόν διαλυτικότητος εις τό νερό καί εις 
τό χωράφι. Ενδέχεται νά χρησιμοποιήσουν τύπον 
4—10—10. Δέν βλέπουν άποτέλεσμα. "Εν τών άλά- 
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των, είτε ή αμμωνία, είτε άλλο είνε δυσδιάλυτου εις 
το έδαφος. Ενώ αν έχη απλό λίπασμα θα τό βάλη σ’ 
ένα ποτήρι νερό, θά τό ταράξη και θά δη αν διαλύ
εται.

ΠΕΡΟΓΑΜΒΡΑΚΗΣ. Δέν θα ομιλήσω ως ρή- 
τωρ διότι είμαι αγράμματος, είμαι χωρικός δ οποίος 
εργάζομαι από 40 χρόνια εις την περιουσίαν τού πα
τέρα μου. Από την ημέρα πού έλάβαμε χημ. λιπά
σματα τά χρησιμοποιούμε μόνοι μας. Είμαι από την 
επαρχία τού Μαλεβυζίου πού χρησιμοποιεί τά πε
ρισσότερα λιπάσματα. Στην αρχήν ήλθαν τού Περού 
πού είχαν θαυμάσια αποτελέσματα. Τότε αρχίσαμε 
να κάμνωμε δοκιμάς, διότι ήλθαν τά Ελληνικά 
λιπάσματα τά όποια εις τά κοκκινοχώματα δέν 
κάνουν τίποτε. "Αμα βάζομε 4—10—10 δέν κάνωμε 
τίποτε. Έβλέπαμε τό «θρίαμβος» καί ένομίζαμεν 
οτι τά Αμερικανικά λιπάσματα ήσαν καλλίτερα. Αυ
τό ήτο τό κάλι. Ειργαζόμην καί παρατηρούσα τά 
χωράφια υπό έ'ποψιν φωσφορικήν, μέ τό ξύδι.

Ήλθεν ύστερα ό κ, Εύαγγελίδης καί μού είπε να 
βάλω θειϊκό οξύ καί έπηγαίναμε είς τό χωράφι μας 
καί έβλέπαμε ά'ν είχε φωσφόρον. ”Αν δέν έφούσκωνε 
δέν είχε φωσφόρο. Τώρα τελευταία τού είπα τού αν
τιπροσώπου τής Εταιρείας κ. Κουφάκη νά μού φέρη 
αζωτον 15—0—0. Ό άλλος είχε 20—0—0. Αυτό έ- 
πήγε είς μίαν σουλτανίνα είς τήν όποιαν έβαλα αμερι
κανικά καί βελγικά, επί πενταετίαν από 1)2 οκά. 
Είς τό πάνω Μαλεβύζι δέν εύρηκα από 1 1)2 δκ. 
σουλτανίνα τον χρόνον. Έπήγα καί έβαλα 40 δράμια 
τόν ’Οκτώβριο καί 100 δρ. από τό 0-16-0 τις άλλες 
φορέ,. "Αμα άνοιξε τού έβαλα 40 δρ. νίτρο καί εύρη
κα 3, οκ. 50 δραμ. τήν μιά κουρμούλα μέ τήν άλλη. 
Έτσι έπήραμε καί 4, 5 οκάδες. Έπείσθηκα οτι τά 
άπλά λιπάσματα φέρνουν διπλάσια αποτελέσματα. 
Δέν ξέρω τόν τρόπον, εγώ εύρηκα αύτόν τόν θρίαμβον.

Είς τήν θειϊκή αμμωνία έβαλα 20-20-0 τής Έλλ.



— 333 —

Εταιρίας, στο άλλο μέρος έβαλα 7-10-2 το όποιον 
παρεκάλεσα τον κ. Κουφάκην και έφερεν είς το Ηρά
κλειον καί άζωτον αμμωνίας διότι κατά τήν γνώμην 
μου έχει φωσφόρον. Εις το ζήτημα τον νίτρου τής 
χιλής εύρηκα μία δκά τήν πουρμουλα, είς το άμμω- 
νιακό εύρηκα 2,5 δκ. σταφνλια παραπάνω.

Στο πρώτο έβγαλα 4 οκάδες, στο 20-20-0,3 δκάδες, 
ένφ τό 20-20-0 εινε άμμωνιακό άζωτο. Το άλλο ήτο 
σκέτο, δεν είχε χώμα τής Έλευσΐτος (γέλωτες).

Δίχως να θέλω νά αντιπολιτευτώ τήν Εταιρεία, 
δεν εϊμεθα οι μουζίκοι τής Ρωσσίας. Εϊμεθα οι Κρή- 
τες πού άντιλαμβανόμεθα καλλίτερα παντός άλλου 
έθνους στον κόσμο.

Λοιπόν σας ομολογώ όταν ένα κράτος επιτρέπη διά 
των γεωργ. δργανώσεων να φέρουν όπλα λιπάσματα 
θά σώση τον τόπο.

Έχω 7 παιδιά καί 200 στρέμματα. ’Έχομε δλα τα 
μέσα. "Έκαμα θειοχαλκίνη μόνος μου εξ Ιδίων μετά τ ι 
δέσιμο τών σταφυλών. Εινε ακατάλληλο το ράντισμα. 
Θά βάλετε μία δκά πέτρα είς τον φούρνο, τήν κάνετε 
σκόνη καί τήν ανακατεύετε με 4 δκ. θειάφι καί 4 δκ. 
άσβέστι καί θά εισθε ασφαλισμένοι. "Έτσι είχαν οί 
χωριανοί μου θειοχαλκίνη.Εμένα μοΰ έστοίχισε 2,5-3 
δραχ. ή δκά.

Προτείνω Κύριοι να φέρνωμεν όπλα λιπάσματα με 
τήν ίδια φορολογία μέ τήν οποία τα φέρνει καί ή 
Σεβ. Έλλ. Εταιρεία. Δέν πιστεύω είς τήν Κυβέρνη- 
σιν να φέρνωμε ανωμαλία. ’Αφοΰ επιτρέπεται τής 
Ελληνικής Εταιρείας να τά φέρνη ας έπιτραπή καί 
είς τον κόσμο.

Π. ΔΕΚΑΖΟΣ. Επιτρέπεται ή ατελής εισαγωγή 
άζωτου καί καλίου.

ΠΕΡΟΓΑΜΒΡΑΚΗΣ. Είς τήν επαρχία μου εϊμε- 
θα σουμοπαραγωγοί. Έδώ ήκουσα νά λέμε νά κά- 
μωμε καλές σταφίδες για νά τής στέλνωμε στή Άγ- 
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γλία καί συναγωνιζόμεθα την Σμυρναϊκή Σταφίδα. 
Είπαν δτι στην Σμύρνη δεν διαλέγουν την σταφίδα 
καί διαλέγονται τα σταφύλια τήν ώρα πού τρώγονται. 
Ημείς λοιπόν θά τής βγάλωμε τις ρόγες και κατό
πιν ύποχρεοΰται να διαλέγη. Γιατί δεν τις βγάζουν; 
Εκείνοι πού πουλούν 24—25 δρ. τις βγάζουν. "Ενας 
χωριανός μου έχει 100 χοίρους καί μαζεύει 50000 
ρόγες καί τρων οι χοίροι του. Θά ήθελα νά παρακα- 
λέσω νά είσηγηθούμε εις τό 'Υπουργεϊον να επιτρο
πή εις τούς παραγωγούς νά διαλέγουν τήν κακή ρό
γα καί νά τη σουμοποιοΰν. 1000 όκ. σταφίδα δίδουν 
200 όκ. σούμα. Επίσης τό κρασί 1000 δκ. κρασί θέ
λει 1300 δκ. σταφύλια.

ΕΜΜ. ΠΑΠΑΔΟΓΙΑΝΝΗΣ. Ή Εταιρεία μάς 
χρεωστούσε 620000 δρ. (Οίνων καί Οίν)των). Όταν 
ήλθαμε εμείς χρεωστούσε πολλά. ‘Η Γεν. Διοίκησις 
επανειλημμένως άπηυθύνθη εις τό Γεν. χημείαν τού 
Κράτους.

ΠΑΤΤΑΚΟΣ (σύνεδρος) Αφού επιτροπή εις τάς 
γεωρ. οργανώσεις νά φέρουν άτελώς τα λιπάσματα 
είτε απλά είτε σύνθετα, νά ΰποχρεωθή ή Εταιρεία 
νά δώση τήν αντιπροσωπείαν εις τήν Εθνικήν Τρά
πεζαν καί νά φύγουν από τα χέρια του εμπορίου καί 
τό κέρδος νά έρχεται εις τον παραγωγόν.

Θ. ΚΟΥΦΑΚΗΣ. (άντιπρ.Έτ.Χ.Π.Λ.) Δέν ύπάρ- 
χουν έμποροι, άλλ’ αντιπρόσωποι.

Κ. ΦΟΥΜΗΣ Εδώ είνε δ τεχνικός Δ)τής τής Έ- 
ταιρείας κ. Νεύρος δ όποιος μπορεί νά σάς πή...

ΠΡΟΕΔΡΟΣ. Τό Συνέδρων έχει χαρακτήρα ταξι
κόν. Δέν μπορεί νά δμιλήση. (Πολλοί σύνεδροι όρθιοι 
ομιλούν καί δημιουργείται θόρυβος).

ΠΑΤΤΑΚΟΣ. Πέρυσι έπήραμε λιπάσματα 20—22 
δρ. εύθηνότερα από αυτά πού έδιδεν ή εταιρεία. Νά 
τήν πιάση τό Κράτος από τ’ αυτιά καί νά τής έπιβάλη 
νά δώση τάς αντιπροσωπείας είς τήν Τράπεζαν.
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ΠΡΟΕΔΡΟΣ. Ή συζήτησις επί ιών λιπασμάτων 

κηρύσσεται περαιωμένη. Καταρτίζεται επιτροπή διά 
την σύνταξιν τού πορίσματος έκ τών χ. χ. ‘Ησυχάκη, 
Παπαγιαννάκη, Μπεμπή, Μελά καί Περογαμβράκη.

♦ ♦
ΨΗΦΙΣΜΑ ΕΠΙ ΤΩΝ ΛΙΠΑΣΜΑΤΩΝ

Το Συνέδριον άκούσαν
Τών επί τού θέματος «περί λιπασμάτων» Εϊσηγη 

τών καί μετά σχετικήν συζήτησιν.
Ψηφίζει

α) Να άρθή δ υφιστάμενος εισαγωγικός δασμός επί 
τών εϊσαγομένων εκ τού εξωτερικού συνθέντων 
λιπασμάτων.

β) Νά έξουσιοδοτηθή ή Αγροτική Τράπεζα τής Έλ 
λάδος, αμέσως διά το ερχόμενον καλλιεργητικόν έτος 
νά προμηθεύη από μέν το εξωτερικόν τα απλά στοι
χεία τού άζώτου καί τού κάλεως εις την χαθιερωμένην 
χημικήν αυτών σύνθεσιν επί τοϊς ο)ο τα δε φωσφορικά 
εκ τής Ελληνικής 'Εταιρείας χημικών προϊόντων καί 
λιπασμάτων περιεκτικότητας 48ο)ο διά πάσας τάς 
γεωργικά; οργανώσεις συμπεριλαμβανομένων καί τών 
Συνεταιρισμών τών μή υπαγόμενων εις δευτερο
βαθμίους οργανώσεις.

* *
ΠΡΟΕΔΡΟΣ.Συζήτησις έπί ιοΰ συγκοινωνιακού.

'Ο κ. ’Ηλ. Διαλυνά; εχει τον λόγον.
ΗΛ. ΔΙΑΛΥΝΑΣ. Κύριοι σύνεδροι,
Ή οργανωτική Επιτροπή τού συνεδρίου τούτου 

μου ανέθεσε τήν εντολήν νά είσηγηθώ ένώπιόν του, 
το θέμα περί συγκοινωνιών. Τό παρόν συνέδριου, 
πού έκλήθη νά μελετήση δλα τά γεωργοοικονομιχα 
καί συνεταιριστικά ζητήματα τής νήσου, δεν ήτα δυ
νατόν νά άγνοήση τόν συγκοινωνιακόν παράγοντα ο 
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οποίος παίζει σοβαρώτατον ρόλον εις τήν καθ’ ολου 
γεωργικήν πρόοδον τού τόπου. Το συγκοινωνιακόν 
πρόβλημα ενέχει ακόμη μεγαλυτέραν σημασίαν και 
σοβαρότητα διά την Κρήτην, διά τους έξης προσθέ
τους λόγους. Πρώτον, διότι ή εδαφική διαμόρφωσις 
τής νήσου είναι ανώμαλος και ή επικοινωνία των 
διαφόρων παραγωγικών διαμερισμάτων αυτής δυ
σχερέστατη, ανευ πλήρους δικτύου αμαξιτών δρόμων. 
Δεύτερον, διότι ή έλλειψις πλήρους οδικού δικτύου 
άποτελεϊ αφορμήν καθυστερήσεως τής γεωργικής 
προόδου του τόπου έφ’ δσον ή μεταφορά εύγενών 
τινων προϊόντων τά οποία καλλιεργούμενα θά αυξή
σουν το γεωργικόν εισόδημα του τόπου, καθίσταται 
δυσχερής ή και αδύνατος. Τρίτον διότι ή Κρήτη ώς 
νήσος έξαρτά την πρόοδόν της και από τήν πυκνήν 
θαλασσίαν συγκοινωνίαν μέ τάς εκτός αυτής χώρας. 
Δέν δύναται, συνεπώς, νά γίνεται σοβαρός λόγος πε
ρί προόδου τής Κρητικής γεωργίας, έφ’ δσον δέν άσ- 
φαλισθή άρτια συγκοινωνία εις το εσωτερικόν τής νή
σου και πυκνή επικοινωνία μέ τάς άλλας χώρας.

Ιδού τι καθιστά σπουδαϊον καί αναπόφευκτου 
παράγοντα τής γεωργικής μας προόδου το άρτιον συγ 
κοινωνιακόν δίκτυον.

Ιδού διατί το παρόν συνέδριον δέν ήδύνατο νά 
άγνοήση το συγκοινωνιακόν πρόβλημα χωρίς νά πα- 
ραλείψη ένα από τά σπουδαιότερα θέματα τά όποια 
θά τό απασχολήσουν.

Πιθανόν είναι νά ήστόχησεν εις τό πρόσωπον εις 
τό όποιον ανέθεσε νά παραγματευθή τό θέμα. Έν 
τοσούτω ήύπόθεσις αυτήδέν πρόκειται νά ζημιωθή 
τήν στιγμήν κατά τήν όποιαν υπάρχουν μεταξύ τών 
συνέδρων πρόσωπα δυνάμενα νά διαφωτίσουν τό συ
νέδρων διά τών φώτων των, κατά τάς συζητήσεις. 
Πάντως Ιγώ διαπιστώνω δτι ή σημερινή συγκοινω
νιακή μας κατάστασις, τόσον μέ το εσωτερικόν δσον 
καί μέ έξωτερικόν δέν είναι καλή, ούτε βέβαια έκεί-
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νη ή όποια θά άσφαλίση την αναμενόμενην κατά* 
πληκτικήν πρόοδον εις την γεωργίαν τής Κρήτης.

Τδ υημερι,νόν δίκτυον τών όδ&ν.
Το σημερινόν δίκτυον των αμαξιτών δρόμων είναι 

ανεπαρκές να έξυπηρετήση τάς ανάγκας δλης τής 
νήσου. Πολλαί έπαρχίαι διατελοϋν είς πλήρη άπομό- 
νωσιν αλλά και πολλά διαμερίσματα άλλων επαρχιών 
στερούνται αμαξιτής συγκοινωνίας. Ή σοβαρωτέρα 
αρτηρία τής νήσου, ή Κεντρική τής Βορείου πλευ
ράς, δεν συνεπληρώθη ακόμη. ’Άλλαι άρτηρίαι σοβα- 
ρωτάτης σημασίας είναι επίσης ημιτελείς. Υπό τοίαύ- 
τας συνθήκας ή γεωργική πρόοδος του τόπου μας 
δεν μπορεί να λάβη την άνάπτυξιν τήν όποιαν τής 
εξασφαλίζουν οί εδαφολογικοι και κλιματολογικοί 
οροί τής νήσου μας καί ή έργατικότης καί ή φιλο- 
πονία των κατοίκων της.

Κατά τα τελευταία έτη ή γεωργική πρόοδος τής νή
σου είναι καταπληκτική. Αλλά αύτη περιορίζεται μό 
νον εις τα διαμερίσματα εκείνα εις τα όποια υπάρ
χουν συγκοινωνιακοί εύκολίαι. Εις τα λοιπά διαμε
ρίσματα ή κατάστασις είναι στάσιμος, ενιαχού δε καί 
οπισθοδρομική, διότι ό πληθυσμός μή δυνάμενος να 
ζήση εκ τοΰ γεωργικού επαγγέλματος εγκαταλείπει 
τούς αγρούς του καί εγκαθίσταται εις τάς πόλεις. Τό 
φαινόμενον αύτό, λίαν χαρακτηριστικόν τής καταστά- 
σεως, προσδίδει Ακόμη μεγαλυτέραν σοβαρότητα εις 
τον συγκοινωνιακόν παράγοντα, διότι ενώ ή γεωρ
γία αναπτύσσεται καί προοδεύει είς διαμερίσματα ό
που ή συγκοινωνία είναι ευχερής, φθίνει καί οπι
σθοδρομεί όπου ή συγκοινωνία είναι ανύπαρκτος. 
Προς έπιβεβαίωσιν τών ισχυρισμών μου επικαλού
μαι τήν πρόοδον τών διαμερισμάτων τών Νομών Χα- 
νίων καί 'Ηρακλείου είς τά όποια υπάρχει, από μα- 
κρού χρόνου, αμαξιτή συγκοινωνία. 'Η πρόοδος τής 
Αμπελουργίας τοΰ Μαλεβυζίου καί τής Πεδιάδας καί 
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της όπωροκαλλιεργείας και λαχανοπαραγωγής τοΰ Νο- 
μοΰ Χανίων έσημειώθη άφ’ ης τα διαμερίσματα ταΰ- 
τα Απέκτησαν άμαξιτήν συγκοινωνίαν. ‘Η εξαγωγή 
φρούτων' και σταφυλών εξ Ηρακλείου εις Αίγυ
πτον, ήρξατο μόνον όταν κατεσκευάσθησαν τά πρώ
τα τμήματα τών οδών εξ Ηρακλείου προς τάς αμπε
λουργικός επαρχίας. Το εισόδημα τοΰ τόπου εκ τοΰ 
προϊόντος τούτου είναι σημαντικώτατον, δημιουργη- 
θέν εκ τής ύπάρξεως συγκοινωνίας. Έκ τής συγκρί- 
σεως αυτής δύναται να έξαγάγη κανείς ασφαλή συμ
περάσματα περί τής προόδου ή οποία θά έπέλθη εις 
τήν Κρήτην, όταν δλα τα παραγωγικά διαμερίσματα 
αυτής αποκτήσουν συγκοινωνίαν. Καί διά νά εκτιμή- 
σωμεν τήν μελλοντικήν αυτήν πρόοδον τοΰ τόπου μας 
ας ίδωμεν ποια είναι ή σημερινή αυτής παραγωγή, 
εν συγκρίσει με άλλα διαμερίσματα τής Ελλάδος.

'0 Γεωργούς πλούτος τής Κρήτης.
Κατά τήν Στατιστικήν τοΰ Υπουργείου τής Εθνι

κής Οικονομίας, δ γεωργικός πλούτος τής 'Ελλάδος, 
κατά το 1932, άνήλόεν εις δώδεκα δισεκατομμύρια 
δραχμών. Έκ τούτων τά προϊόντα τής Κρήτης αντι
προσωπεύουν άξίαν 1.149.000.000 δρ. ήτοι περίπου 
το Sv δέκατον τής δλης γεωργικής παραγωγής τής χώ
ρας. Ό πλούτος αυτός άπεδόθη με τά ατελή σημερι
νά μέσα καλλιέργειας καί με τήν ύπάρχουσαν άτελε- 
στάτην συγκοινωνίαν. Διά νά εκτιμήσουν καλύτερον 
οι κ, κ. σύνεδροι τήν σημασίαν τοΰ γεγονότος τό 
οποίον επικαλούμαι προς ΰποστήριξιν τής ιδέας ότι 
ή συμπλήρωσις τοΰ οδικού μας δικτύου θα αύξηση 
καταπληκτικής τήν γεωργικήν παραγωγήν τής νήσου 
μας, θά επικαλεστώ μερικούς αριθμούς από τό τεύ
χος τής Στατιστικής τοΰ 1932, λίαν χαρακτηριστι
κούς τής διαφοράς άποδόσεως μεταξύ Κρήτης, έστε- 
ρημένης επαρκούς συγκοινωνίας, καί διαμερισμά
των τής άλλης Ελλάδος εξυπηρετούμενων αρτιότατα 
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δια σιδηροδρομικού δικτύου καί πλήρους συμπλέγμα
τος αμαξιτών οδών.

Κατά τον σχετικόν πίνακα ή Κρητική γή άπέδω- 
κε κατά στρέμμα προϊόντα αξίας 1.233 δραχ. Ή 
"Ηπειρος μόνον 388, αί Κυκλάδες 400, ή Θράκη 
468, ή Θεσσαλία 420, ή Μακεδονία 468, ή Στερεά 
Ελλάς 563, καί ή Πελοπόνησος 842. Μόνον αί 
νήσοι τού Αιγαίου, Λέσβος, Χίος καί Σάμος άπέδω- 
καν εισόδημα άνώτερον τής Κρήτης, ήτοι 1.555 δρ. 
κατά στρέμμα. Τί σημαίνουν όμως οι αριθμοί αυτοί; 
Τι άλλο ή ότι ή Κρητική γη είναι πλουσιωτάτη καί 
τα προϊόντα της ποικίλα καί εύγενή; "Ας ίδωμεν, 
ακόμη, ποια εινε τα προϊόντα αυτά τής Κρήτης για 
να έξαγάγωμεν τά συμπεράσματα πού ζητούμεν.

Τά Κρητικά προϊόντα τά όποια αναγράφει ή Στα 
τιστική τού 1932 είναι: Σιτηρά αξίας 191 έκατ. Λάδι 
καί έληές αξίας 530 έκατ. Σταφίδα καί κρασί αξίας 
263 έκατ. Λαχανικά, δπώραι κλπ. 62 έκατ. Έξετάζον- 
τες τους αριθμούς αυτούς καταλήγομεν εις το συμ
πέρασμα ότι τό μέγιστον μέρος τής παραγωγής μας 
στηρίζεται εις είδη έπιτοπίου καταναλώσεως, δυνά- 
μενα να μεταφερθοΰν διά τής πρωτογόνου συγκοι
νωνίας ή όποια υπήρχε προ τριακονταετίας εις την 
νήσον. 'Η καλλιέργεια των εύγενών προϊόντων, στα- 
φίδος, καί φρούτων, ήρξατο καί άνεπτύχθη μόνον 
είς δσα μέρη προώδευσαν τά συγκοινωνιακά μέσα. 
Ιδιαιτέρας προσοχής αξιον είναι τό σημεΐον τής Στα
τιστικής τό όποιον άναφέρεται είς την πρόσοδον τοΰ 
τόπου μας εκ λαχανικών καί οπωρών. Τό ποσόν των 
62 έκ. δραχ. είσπράττεται άπό λαχανικά, φρούτα καί 
λεμονοπορτακαλλα, παραγόμενα είς (ορισμένα σημεία 
τών Νομών Χανίων καί Ηρακλείου, εγγύτατα τών 
πόλεων κείμενα καί έχοντα ευχερή επικοινωνίαν με 
τούς λιμένας τής εξαγωγής.

"Εν τούτοις δέν είναι μόνον τά διαμερίσματα αύ- 
τά τά όποια μπορούν νά παραγάγουν εκλεκτά φρού- 
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ία προς έξωγώγήν. 'Ολόκληρος ή Κρήτη και διά λό
γους κλιματολογικούς, και διά λόγους έδαφολογικούς 
και διά λόγους γεωγραφικούς, δύναται νά άναπτύ- 
ξη τεραστιαν δπωροκαλλιέργειαν εις τρόπον ώστε νά 
άποβή δ δπορων όλου τοΰ κόσμου. Ή Κρήτη εί
ναι χώρα τοΰ δένδρου και εις τήν δενδροκαλλιέργειαν 
πρέπει νά άποβλέψουν οί κάτοικοί της. Εις τά εδά
φη μας καί τό κλΐμά μας ευδοκιμεί δλη ή κλΐμαξ 
τοΰ φυτικού βασιλείου, από τής μπανάνας έως τήν έ- 
ληά, τήν μηλιά και τήν αχλαδιά. Αί δπώραι τής Κρή
της είναι περιζήτητοι καί ασυναγώνιστοι ποιοτικώς. 
Όλαι αί έπαρχίαι εις οίοδήποτε ύψος καί αν εύρί- 
σκωνται δΰνανται νά αναπτύξουν σημαντικωτάτην δ- 
πωροκαλλιέργειαν. Ή καλλιέργεια αυτή, κοντά είς 
τάς ύπαρχούσας άλλας καλλιεργείας, θά δημιουργή- 
ση πλούτον ικανόν νά άσφαλίση τήν ευημερίαν εΐ; 
τούς κατοίκους της. Τό νωπό σταφύλι, τά φρού
τα, τά πορτοκάλλια καί τά μανταρίνια πού εξάγονται 
από τά μέρη πού κατονομάσαμε μάς δίδουν ιδέαν 
τοΰ πλούτου τον όποιον θά έχη δ τόπος όταν ή δπω- 
ροκαλλιέργεια έπεκταάή είς όλα τά διαμερίσματα τής 
νήσου. Τότε δε ή κατά στρέμμα άπόδοσις των εδα
φών μας θά αύξηση σημαντικως, τό δε ετήσιον ει
σόδημα τής γεωργικής μας παραγωγής θά διπλασιασθή.

Αλλά διά νά έπέλθη αύτό τό ευτυχές αποτέλεσμα 
είναι ανάγκη νά προΰπαρξη ένα άρτιον σύμπλεγμα 
καλού αμαξιτού δικτύου διά τοΰ δποίου νά μετα- 
φέρωνται εύχερώς τά ευπαθή προϊόντα. Έφ’ δσον 
δεν υπάρχει ή ευχέρεια των μεταφορών, ή άνάπτυξις 
τής γεωργίας μας είς τούς κλάδους τούτους θά είναι 
καταδικασμένη νά μένη στάσιμος είς τήν σημερινήν 
της κατάστασιν. 'Ωραία καί αξιοθαύμαστα δσα ανε- 
πτύχθησαν από τής θέσεως ταύτης, καί δσαι συστά
σεις έγένοντο διά τήν πρόοδον τής γεωργίας μας. Δυ
στυχώς ή πρακτική αυτών εφαρμογή προσκρούει είς 
τήν έλλειψιν επαρκούς συγκοινωνίας.
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Είναι αληθές ότι τό κράτος, αντιμετώπισαν κατά 
το 1926, διά τής τότε οικουμενικής Κυβερνήσεως, το 
δλον πρόβλημα των παραγωγικών έργων, προέβλεψε 
καί διά το οδικόν δίκτυον τής Κρήτης, αναγνώρισαν 
οιι, δι’ αυτού θά τονωθούν αί παραγωγικοί δυνάμεις 
τής νήσου. Χάρις δε εις την ληφθεΐσαν νομοθετικήν 
πρόνοιαν, έχαράχθη ένα σύμπλεγμα δημοσίων οδών, 
ή άποπεράτωσις του οποίου θά έλυε το οδικόν μας 
πρόβλημα. Διά των ιδίων νομοθετημάτων έρρυθμίζε- 
το καί δ τρόπος τής έκτελέσεως καί τής χρηματοδο- 
τήσεως των έργων. Ή μετέπειτα κοινοβουλευτική κυ- 
βέρνησις, συνεχίζουσα το πρόγραμμα των παραγωγι
κών έργων τής οικουμενικής, διέθεσε διά τήν Κρή
την, επαρκείς πιστώσεις διά τών οποίων ήρξατο παν- 
ταχοΰ τής νήσου ή έκτέλεσις τών έργων οδοποιίας, 
με πρωτοφανή οργασμόν. Υπήρξε περίοδος, από 
τού 1928 μέχρι τοΰ 1931 κατά τήν όποιαν άντηχού- 
σεν ή σκαπάνη τοΰ εργάτου, από τό ένα άκρον έως 
το άλλο τής Κρήτης. Εις τόν οργασμόν αυτόν οφεί
λεται τό σημερινόν δίκτυον τών αμαξιτών δρόμων, τό 
όποιον τόσον σημαντικόν ρόλον παίζει εις τήν γεωρ 
γικήν πρόοδον τοΰ τόπου. ’Αλλά τά έργα δεν συνε- 
πληρώθησαν καί από έτους έσταμάτησαν σχεδόν όλο- 
τελώς. Αί άπομεμονωμέναι έπαρχίαι δικαίως αγανα
κτούν καί εύλόγως άξιοΰν από τό Κράτος να συμ
πλήρωση, τό ταχύτερον, τό οδικόν δίκτυον τής Κρή
της, είναι δέ έπί τοσοΰτον επιτακτική ή ανάγκη αΰτη 
έφ' όσον οι αριθμοί τής παραγωγικότητας τοΰ τόπου 
μας προδικάζουν σημαντικήν αυξησιν τοΰ εθνικού ει
σοδήματος εκ τής ύπάρξεως άρτίας συγκοινωνίας.

‘Η αναβασ^ς Μαχρή.
Έγνώσθη εσχάτως ότι ή Κυβέρνησις άπεφάσισε 

νά διαλύση τήν σύμβασιν Μακρή, βάσει τής οποίας 
έξετελοΰντο πολλοί τών ύπό κατασκευήν δρόμων τής 
Κρήτης. Έλέχθη δτι’λόγοι γενικότεροι επιβάλλουν 
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την διάλυσιν τής συμβάσεως εκείνης. Δέν έξετάζομεν 
το εύλογον ή μή τοΰίσχυρισμοΰ τούτου. Δέν δυνάμεθα 
δμως νά παρίδωμεν τάς ζημίας αί δποΐαι θά προέλ- 
θουν εις την πρόοδον των έργων μας εκ τής διαλύ- 
σεως τής συμβάσεως ταύτης ή οποία μάς έξησφάλιζε 
τήν άπόσκοπτον έκτέλεσιν τών έργων. Καί διατυπώ
ναμε? τούς φόβους μας αυτούς διότι άνεγράφη δτι, 
είς το σχετικόν Νομοσχέδιον περιλαμβάνεται διάταξις 
κατά τήν οποίαν το κράτος, το όποιον αναλαμβάνει 
τήν άποπεράτωσιν τοΰ όδικοΰ δικτύου τής εταιρίας 
Μακρή, θά προτίμηση τήν έκτέλεσιν τών δρόμων έ 
κείνων οι όποιοι έχουν τουριστικήν σημασίαν. 'Η 
Κρήτη, βέβαια, από τουριστικής άπόψεως εινε αξιό
λογος περιφέρεια, άλλ’ είναι εύνόητον δτι ολοι οι δρό 
μοι τούς όποιους έχει ανάγκην δέν θά χαρακτηρι
στούν τουριστικοί. Έν τοιαύτη περιπτώσει τα άπομε- 
μονωμένα διαμερίσματα τής νήσου, ολόκληροι δηλ. 
παραγωγικώταται έπαρχίαι, θά μείνουν επί μακράν 
σειράν ετών εις τήν σημερινήν των κατάστασιν. Έν 
τοιαύτη περιπτοόσει δέν πρέπει νά άναμένωμεν γεωρ
γικήν πρόοδον εις τα διαμερίσματα αυτά, αλλά έγ- 
κατάλ«ψιν αυτών ύπό τών πληθυσμών των. Διά τούς 
λόγους αύτούς τό παρόν συνέδριον δέν μπορεί νά δια 
λυθή αν δέν καταστήση επιτακτικήν τήν άξίωσιν τοΰ 
τόπου προς τήν Κυβέρνησιν, νά αντιμετώπιση αυτη 
τό οδικόν ζήτημα τής Κρήτης, μετά τοΰ αναλόγου 
πρός τήν σοβαρότητα αύτοΰ ενδιαφέροντος. Δέν θά 
άνεχθή ή Κρήτη νά κατασκευάζωνται άλλαχοΰ αμαξι
τοί δρόμοι, παραλλήλως τών σιδηροδρομικών γραμ
μών, ούτε νά προτιμώνται, περιφέρεται μέ ελαχίστην 
στρεμματικήν άπόδοσιν καί νά παραγκωνίζεται δ τό
πος αύτός, δ όποιος μέ μικρόν προσπάθειαν καί ένί- 
σχυσιν δύναται νά διπλασιάση τό γεωργικόν του ει
σόδημα. Επί τούτοις θά παρακαλέσω τό Συνέδριον 
νά διατύπωση εις ιδιαίτερον ψήφισμα, τήν άξίωσιν 
τοΰ τόπου νά συνεχισθή ή έκτέλεσις τοΰ όδικοΰ δικτύ
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ου. του προβλεχομένου ύπό τής Ισχυούση; νομοθε
σίας, άν μή όχι μέ την έντασιν τοΰ 1928—32, του
λάχιστον με τον ρυθμόν πού επιτρέπουν οί σημερινοί 
οικονομικά! δυνάμεις τής χώρας. Οι νομοθετημένοι 
δρόμοι τής νήσου, την κατασκευήν και την συντήρη- 
σιν τών όποιων άνέλαβε το Κράτος, είναι γνωστοί 
εις το 'Υπουργείου τής Συγκοινωνίας και δεν είναι 
ανάγκη να τούς κατονομάσωμεν ήμεις. Αντιπροσω
πεύουν μήκος 860 χιλιομέτρων εκ τοΰ όποιου κατα
σκευασμένα είναι μόνον 527 χιλιόμετρα άπομένουν δε 
333.

Από τούς αριθμού; αυτούς φαίνεται δη το Κρά
τος έχει νά έκτελέση ακόμη σημαντικόν μήκος οδών 
εξ εκείνων πού ΰποχρεοΰται να κατασκευάσω εκ τής 
κείμενης νομοθεσίας. Είναι δε ανάγκη νά «παναρχί- 
ση την κατασκευήν των έργων διότι πολλοί δρόμοι 
πρόκειται διά τών υπολοίπων τμημάτων των, νά συν
δέσουν ολοκλήρους Επαρχίας. Εις τον Νομόν Λαση- 
θίου έπί παραδείγματι, με. 15 χιλιομέτρων δρόμου 
εις Τουρλωτήν ένοΰται το βόρειον τμήμα τής “Επαρ
χίας με την Κεντρικήν αρτηρίαν Χανίων—Ρεθύμνης 
—Ηρακλείου—Αγίου Νικολάου. Επίσης με 5 χιλ. 
δρόμου εις την οδόν Άρκαλοχωρίου—Βιάννου ένοΰ
ται ή πρωτεύουσα τής Επαρχίας ταύτης με το Η
ράκλειον. "Αλλα 5 χιλ. δρόμου από τους Ποταμούς 
θά ενώσουν τό δροπέδιον τοΰ Λασηθίου με την λοι
πήν Κρήτην. Τοιαΰτα ό'μως έργα, άπαιτουντα σχετι- 
κώς μικρά; δαπάνα;, δεν μπορούν νά τίθενται εις 
τό περιθώριον, χάριν τών τουριστικών δρόμων. Έν 
τάση περιπτώσει ήμεις θέτομεν ενώπιον τοΰ Συνε
δρίου, ολόκληρον τό πρόβλημα τών δημοσίων οδών 
τής νήσου με τήν γνώμην όπως διατυπωθή ή αςίωσις 
τοΰ τόπου περί τής εις τό ακέραιον έκτελέσεως τών 
υποχρεώσεων τοΰ Κράτους καί μάλιστα διά τοιούτων 
ενδείξεων, ώστε να καταφανή ή προσπάθεια του νά 
αποπεράτωση το ταχύτερον τό δίκτυον τών δημοσίων 
οδών.
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‘Η Επαρχιακή δδοηοιΐα.

Τδ σύμπλεγμα τών αμαξιτών δρόμων της Κρήτης 
δεν δλοκληροΰται με τάς προβλεπομένας δημοσίας 
οδούς. Τούτο θα συμπληρωθεί διά τού δικτύου τών 
επαρχιακών οδών, όπως έχαρακτηρίσθησαν οι δρόμοι 
έκεϊ. οΐ οποίοι πρόκειται να κατασκευαστούν, χωρίς να 
επιβαρύνουν το δημόσιον Τα μεϊον.Ευτυχώς ή σχετική 
νομοθεσία προέβλεψε την ϊδρυσιν ειδικού Ταμείου 
οδοποιίας μέόιρισμένους πόρους,ώρισε την κατηγορίαν 
τώνδδών τάςδποίας θάκατασκευάση τόΤαμεϊον τούτο, 
και τον τρόπον τής κατασκευής αυτών. Ό θεσμός 
τών επαρχιακών Ταμείων οδοποιίας ήλθε νά συμ- 
πληρώση τήν προσπάθειαν τού Κράτους εις τήν δ- 
λοκλήρωσιν τού οδικού συμπλέγματος. Δι9 αύτό δεν 
έχομεν νά κάμωμεν παρατηρήσεις επί τού θεσμού.

ΟΙ Κοινοτικοί δρόμοι.
Τρίτη κατηγορία αμαξιτών δρόμων, τήν οποίαν 

προβλέπει ή νομοθεσία μας, είναι αί κοινοτικοί οδοί. 
Αύται κατασκευάζονται δαπάναις τών Κοινοτήτων 
καί διά προσωπικής εργασίας τών κατοίκων. Εις τήν 
κατηγορίαν τών οδών αυτών έχουν γίνη φιλότιμοι 
προσπάθειαι εκ μέρους πλείστων κοινοταρχών, άλλ’ 
ανευ συστήματος καί, μελέτης. Πάντως αί οίκεΐαι 
Νομαρχίαν πρέπει νά καθοδηγούν' τάς Κοινότητας, 
διά τών αρμοδίων Μηχανικών, εις τήν κατασκευήν 
άρτιωτέρων Κοινοτικών δρόμων, νά επιβάλλουν δε 
τήν συνεργασίαν μεταξύ γειτονικών κοινοτήτων διά 
τήν έπέκτασιν τού δικτύου τών δρόμων των πρός 
ένωσιν με τούς δημοσίους ή επαρχιακούς δρόμους. 
Εν πόση περιπτώσει ή πρόοδος τής Κοινοτικής δ- 
δοποιιας έξαρτάται από τήν δραστηριότητα τών Κοι
νοταρχών και. από τήν προθυμίαν τών κατοίκων.

Αύταί, εν συντομία, είναι αί συγκοινωνιακοί 
άνάγκαι τής Κρήτης, διά τήν εσωτερικήν της επι
κοινωνίαν. Το πρόβλημα τών εσωτερικών συγκοι
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νωνιών συνίσταται εις την συμπλήρωσιν καί μόνον 
τοΰ δδικοΰ δικτύου. Διότι, ταχυδρομικήν, Τηλεγρα
φικήν, καί Τηλεφωνικήν συγκοινωνίαν ή Κρήτη έχει 
άρτιωτάτην. Η τηλεφωνική μάλιστα συγκοινωνία, 
χάρις εις τον οργανισμόν τών τηλεφωνικών συγκοι
νωνιών Κρήτης, είναι ζηλευτή, θά καταστή δέ περισ
σότερον αξιοζήλευτος όταν άποπερατωθή ή διπλή 
τηλεγραφική γραμμή του Δημοσίου, ή διήκουσα κατά 
μήκος τήςΚρήτης καί τελείωση ή άρίαμένη άντικατά- 
στασις τής γραμμής τών Κοινοτικών τηλεφώνων, δτε 
θά είναι ευχερής ήτηλεφωνική επικοινωνία άπόπαντός 
χωρίου τής Κρήτης με έτερον τοιοΰιον. Διότι είναι 
γνωστόν ότι, όχι μόνον τά χωριά, αλλά καί πλείστοι 
μικροσυνοικισμοί έχουν συνεδεθή τηλεφωνικώς, καθ’ 
δλην τήν Κρήτην. Τά τηλεγραφικά καί ταχυδρομικά 
γραφεία τής νήσου, έχουν έπαρκώς αυξηθή, ώστε νά 
μη ΰπάρχη παράπονον διά τήν ταχυδρομικήν καί τη
λεγραφικήν συγκοινωνίαν.

Η τηλεγραφική συγκοινωνία αΙ το έξωτερικόν.
Δυστυχώς δεν μποροΰμεν νά έκφρασθώμεν μετά τοΰ 

ίδίου ενθουσιασμού καί διά τήν τηλεγραφικήν συγκοι
νωνίαν τής Κρήτης, με τάς άλλας χώρας. Δέν λέγομεν 
διά τήντηλεφωνικήν διότι αΰτη είναι εντελώς α' ΰπαρ 
κτος.Ήέχωτερική τηλεγραφικήέπικοινωνία τήςΚρήτης 
γίνεται διά τοΰ καλωδίου τής 'Εταιρίας Ήστερν. 
Ή εταιρεία αυτή, από πολλών ετών πρόκειται νά 
άντικατασταθή αλλά ποτέ δέν έρχεται δ καιρός νά 
μάς άπαλλάξη τών υπηρεσιών της. Ασκούσα ή έται 
ρεία αΰτη τήν υπηρεσίαν της, υπό τύπον προσωρινό- 
τητος, έχει εγκατάλειψη, ως είναι φυσικόν, τάς γραμ- 
μάς της. Κατήντησε δέ νά έπικοινωνή δλη ή Κρήτη 
με μίαν γραμμήν. "Ολα τά διά Κρήτην τηλεγραφή
ματα διαβιβάζονται εις εν γραφεϊον τής Κρήτης 
καί έκεΐθεν, διά τών Κρητικών τηλεγράφων είς τά 
γραφεία τής επιδόσεώ; των. Γι’ αυτό πολλάκιζ τηλε
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γραφήματα επιδίδονται μετά ολοκλήρους ώρας.
Πλεΐστοι ταξειδιώται τηλεγραφοΰντες την αναχώ- 

ρησίν τ ον εκ Πειραιώς άφικνοΰνται εις Κρήτην 
προτού επιδομή το τηλεγράφημά των προς τούς πα- 
ραλήπτας. Αύτό ομως δεν λέγεται τηλεγραφική συγ
κοινωνία. Και ένώ ή Κρήτη έχει τοιούτου είδους ά- 
τελεστάτην τηλεγραφικήν συγκοινωνίαν, έπιβαρΰνε- 
ται με το διπλάσιου τών τηλεγραφικών εξόδων. Ή 
ταχεία, ευχερής και δλιγοδάπανος τηλεγραφική συγ
κοινωνία έχει σχέσιν με το κόστος τών γεωργικών 
προϊόντων και από τής άπόψεως αυτής δέν μπορεί 
να μείνη αδιάφορου τό.συνέδριο'’. Ή λύσις του προ
βλήματος τούτου έγκειται εις τήν έγκατάστασιν τοΰ 
Ασ ρμάτου, δ όποιος θά θέση εκποδών τήν ξένην 

εταιρείαν. Ή ϊδρυσις τοΰ Κριτικού ασυρμάτου εις 
Ηράκλειον έχει προ πόλλοΰ άποφασισθή, τα μηχα
νήματα έχουν αγοραστή καί μεταφερθή εϊς τάς άπο- 
θήκας τοΰ Τελωνείου Ηρακλείου καί δέν υπολείπε
ται είμή ή χ’ρήγησις τής πιστώσεως διά τήν άνέ- 
γερσιν τοΰ οικήματος. Εις τό σημείου τούτο προσ 
κρούει, επί έτη, ή λειτουργία τού χρησιμωτάτου τού
του μέσου επικοινωνίας μας, τό οποίου πλήυ τής 
ταχείας μεταβιβάσεως τών τηλεγραφημάτων, θά ά- 
παλλάξη τον τόπον καί από τήν δαπάνην τής έπί 
πλέον διαφοράς τών τηλεγραφικών τελών. Κατόπιν 
τών ανωτέρω, προτείνω όπως τό συνέδριον ζητήση 
από τήν Κυβέρνησιν τήν ταχεϊαν χορήγησι ν τής ά- 
παιτουμένης πιστώσεως διά τήν λειτουργίαν τοΰ Κρα 
τικοΰ ασυρμάτου Ηρακλείου.

Ή θαλασοία Συγκοινωνία
Τό θέμα μου περί συγκοινωνιών δέν περιορίζεται 

μέγρις αυτού τοΰ σημείου. Τό συγκοινωνιακόν πρόβλη
μα τη; Κρήτης δέν είναι μόνον ζήτημα εσωτερικού 
δικτύου αμαξιτών δρόμων. 'Η Κρήτη, ώς νήσος, μό
νον διά θαλάσσης δύναται να έπικοινωνήση με τον 
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άλλον κόσμον. “Εχει συνεπώς ανάγκην πυκνής συγκοι
νωνίας διά θαλάσσης. Τό πώς εκτελεΐται ή συγκοινω
νία αύτη δλοι γνωρίζομεν. Χάρις εις τα πλούσια προϊ
όντα μας, καταπλέουν είς τούς τρεις βορείους λιμένας 
τής Κρήτης, τα Χανιά, τό Ρέθυμνον, καί τό Ηρά
κλειον ατμόπλοια δλων σχεδόν τών εθνοτήτων, τά ό- 
ποϊα φορτώνουν τά προϊόντα μας διά τάς αγοράς τής 
καταναλώσεως. ’Έτσι αποφεύγονται οι διαμετακομι 
στικοΐ λιμένες. Είναι τούτο σοβαρόν πλεονέκτημα τής 
εξαγωγής μας, όφειλόμενον είς την γεωγραφικήν θέ- 
σιν τής νήσου άφ’ ενός καί εις την μεγάλην διαμετα- 
κομιστίκήν κίνησιν άφ’ ετέρου. Τό πλεονέκτημα δμως 
αυτό πληρώνομεν ακριβά διότι αί ξένοι έταιρεΐαι, εΤε 
εντελώς ανεξέλεγκτοι νά κανονίζουν τούς ναύλους κα
τά βούλησιν και επιβαρύνουν τάς μεταφοράς με αδι
καιολογήτους, εν πολλοϊς. σταλίας. Τό πράγμα ένέ- 
χει μεγάλην σπουδαιότητα εις τό κόστος τών γεωργι
κών μας προϊόντων, τά όποια επιβαρύνονται μέ ύπερ- 
μέτρους ναύλους. Ό Μουσταφά Κεμάλ προστατεύων 
τήν Σμυρναϊκήν Σουλτανίναν καί τά άλλα γεωργικά 
προϊόντα τής Δημοκρατίας, έπέβαλεν εις τάς ξένας ε
ταιρείας ώρισμένα ναύλα, επί απειλή άπαγορεύσεως 
τού κατάπλου τών σκαφών των εις τούς Τουρκικούς 
λιμένας. Παρ’ ήμΐν ούτε φιλικόν διάβημα δεν εγένετο 
διά τήν μείωσιν τών ναύλων. “Ετσι ή Κρητική στα- 
φίς πληρ'όνει 45 σελλίνια ναύλον κατά τόννον ενώ ή 
Σμυρναϊκή 25.

ΤΑ Τράστ τής Ακτοπλοΐας.
Ή θαλασσία συγκοινωνία τής Κρήτης μέ τήν λοι

πήν “Ελλάδα γίνεται άποκλειστικώς δι’ ελληνικών 
άτμοπλοίων. Τό Κράτος προκειμένου νά προστατεύ- 
ση τήν ελληνικήν ναυτιλίαν, ηύνόησε τό Τράστ τής 
ακτοπλοΐας, τό όποιον έκτελεϊ μονοπωλιακός μεταφο
ράς. Ή Κρήτη δμως καί πάλιν έκλήθη νά συμβάλη 
εις τήν άναστήλωσιν τής ελληνικής ναυτιλίας. Τό
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Τραστ τής ακτοπλοΐας μόλις απέκτησε το παραχωρη- 
θέν αύτώ προνόμιον, έσπευσε να περιορίση τούς κα
τάπλους των πλοίων του εις τούς λιμένας τής Κρή
της διά λόγους οικονομίας και νά αύξήση τούς ναύ 
λους των εμπορευμάτων καί των εισιτηρίων. Έκαμε 
δηλαδή διπλόν το κα-.όν. Τούτο δμως δέν μπορεί νά 
γίνη ανεκτόν. 'Όσον δε καί αν πολεμαται εσχάτως τό 
Τραστ τής ακτοπλοΐας, από τα ατμόπλοια τά διατε- 
λοΰντα εκτός τού Τράστ, τύ συνεδρίαν δεν μπορεί νά 
μείνη άδιάφορον, διότι ο συναγωνισμός θά παύση κα
τά ιόν χειμώνα, δτε ή περίοδος είναι άγονος. Προτεί
νω δέ εις τό συνεδρίαν όπως ζητήση ή την κατάργη- 
στν τού Τράστ, ή την άνάληψιν ρητώς ύποχρεώσεώς 
του νά αύξηση τού; κατάπλους των πλοίων του καί 
ελάττωση τούς ναύλους.

Ή Άγονος γραμμή.
Εκτός των λιμένων τούς οποίους άνεφέραμεν καί 

οι όποιοι, οπωσδήποτε κρατούνται εις τακτικωτέραν 
επικοινωνίαν καί με τό εξωτερικόν καί με την λοιπήν 
Ελλάδα, υπάρχει αριθμός τις λιμένων τής βορείου 
Κρήτης καί άπαντες οι λιμένες τής νοτίου πλευράς 
οί όποιοι αγνοούνται υπό των ελληνικών καί ξένων 
εταιρειών. Διά τήν θαλασσΐαν επικοινωνίαν τών λιμέ
νων τούτων, τό Κράτος από τής Κρητικής Πολιτείας 
έδιδεν επιχορηγήσεις διά τήν έκτέλεσιν τής γραμμής.

Ή άγονος λεγομένη γραμμή τής Κρήτης, ένοικιά- 
ζετο κατ’ έτος ύπό τού Κράτους, καί ή ανάδοχος εται
ρεία ήτο υποχρεωμένη νά ενεργή προσεγγίσεις τών ατ
μόπλοιων της, άπαξ της εβδομάδας, εις όλους τούς 
αγόνους λιμένας. Δέον νά σημειωθή δτι ή άγονος θα- 
λασσία γραμμή, περιλαμβάνει, κατά σύμπτωσιν, τάς 
επαρχίας έκείνας αι όποϊαι στερούνται αμαξιτής συγ
κοινωνίας. Κατά συνέπειαν ή συγκοινωνιακή των κα- 
τάστασις, από ξηρός καί θαλάσσης είνε έξαιρετικώς 
άθλια. Καί ενώ τό Κράτος θά ώφειλε νά πυκνώση,
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τουλάχιστον την θαλασσίαν συγκοινωνίαν, μέχρις άπο 
περατώσεως τοΰ δδικοΰ των δικτύου, κατήργησε καί 
τούς εβδομαδιαίους κατάπλους τών ατμόπλοιων, πε
ριόρισαν τούτους εις δεκαπενθημέρους. Τολμώ να υ
ποστηρίξω δτι,ή νομιμοφροσύνη τών κατοίκων των δια
μερισμάτων τούτων καί ή πατριωτική των μεγαλοψυχία 
είναι αξιοθαύμαστος. Διότι είναι πράγματι γενναιό
ψυχον να ύφίστανται άδιαμαρτυρήτως την τραγικήν 
των μοίραν. Διά τον λόγον αυτόν τό συνέδριόν μας 
πρέπει να έκφράση την λύπην του διά την τραγικήν 
εγκατάλειψιν τών πληθυσμών τούτων καί να καλέ- 
ση τό Κράτος να έπιτελέση, άνευ αναβολή;, τό κα
θήκον του, άμελητεί καί άπροφασίστως.

Ειδικά! συν^ηκαι μειαφορύν.
Διά να συμπληρώσω τήν άτελεστάτην είσήγησίν 

μου, επί θέματος τόσον σοβαρού καί πολυπλόκου 
εινε ανάγκη να ειπω ολίγα τινά ως προς τάς ειδικός 
συνθήκας αΐ δποίαι πρέπει να τηρώνται εις τήν 
μεταφοράν ώρισμένων εύγενών προϊόντων τοΰ τό
που μας. "Οπως καί εν αρχή έτόνισα, δ τόπος μας 
παρουσιάζει δλους τούς ευνοϊκούς δρους διά τήν ιί- 
νάπτυξιν τής δπωροκαλλιεργείας. Τήν πρόοδον δμως 
τής καλλιεργείας αυτής έξαρτώμεν από τήν ΰπαρξιν 
αρτίου συγκοινωνιακού δικτύου. Έν τφ μεταξύ άνε- 
πτύχθη μία σημαίνουσα εξαγωγή νωπών οπωρών 
καί σταφυλών, εις τα διαμερίσματα εκείνα τά δποΐα 
ηύνοήθησαν από τό ύπάρχον συγκοινωνιακόν δί- 
κτυον. Ή αύξησις τών εξαγωγών τού είδους τούτου 
τών προϊόντων μας ενδιαφέρει σοβαρώς σήμερον τον 
τόπον μας. Τά Κρητικά σταφύλια, χάρις εις τελευ
ταίας προσπαθείας τού Κράτους καί τής Αγροτι
κής Τραπέζης έγένετο γνωστά εις νέας αγοράς κα- 
ταναλώσεως έν Ευρώπη δπου ή φήμη των, ως εκλε
κτών φρούτων, τοίς Εξασφαλίζει τήν προτίμησιν τής 
καΐαναλώσεως. Τό πρόβλημα συνεπώς συνίσταται, 
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εις την ταχεΐαν μεταφοράν των καί εις την καλήν 
συντήρι,σιν. Εις άμφότερα τα ζητήματα ταΰτα κατε 
βλήθησαν καί καταβάλλονται φιλότιμοι προσπάθει- 
αι. Το Κράτος διά να ένισχύση τβυς έξαγωγεΐς χορη
γεί κατ’έτος ένα έκατομ. δραχ. εις βραβεία και δώρα, 
προέρχεται εις συμφωνίας με τα διάφορα Κράτη εξ 
ών διέρχονται αί σταφυλαί μας διά την ταχεΐαν μετα
φοράν των, συνάπτει συμφωνίας ανταλλαγών διά να 
άσφαλίση εις τάς σταφυλάς καί τά ά'λλα γεωργικά 
προϊόντα μεγαλυτέραν κατανάλωσιν. Ύπεβοήθησε 
καί συνέτρεξε τήν συγκρότησιν τής Έλλ. Εταιρείας 
εξαγωγών φρούτων καί λαχανικών, ήτις πολλαπλασιά- 
σ«σαέφέτος τά ψυγεΐαβαγόνιά της καί θέσασα είςχρή 
σιν ψυγεία ατμόπλοια διά τάς μεταφοράς,έγκατέστησεν 
αντιπροσώπους της εις τά κέντρα τής καταναλώσεως 
διά τήν παραλαβήν καί διάθεσιν τών άφικνουμένων 
φορτίων καί έν γένει εφαρμόζεται πάν μέτρον χρήσι
μον να ύποβοηθήση τήν αυξησιν τών εξαγωγών. 
Εις τά μέτρα δέ αυτά, τά όποια μετά χαράς παρα
κολουθούν οι παραγωγοί μας, οφείλεται ή κατ’ έτος 
σημειουμενη πρόοδος τής εξαγωγής νωπών στα- 
φυλών.

Έν τοσοΰτφ δέν άρκοΰν τά μέτρα ταΰτα διά νά 
ασφαλίσουν τήν αυξησιν τών εξαγωγών τήν οποίαν 
προσδοκώμεν, διότι το είδος τοΰτο έχει επικινδύνους 
συναγωνιστάς οι όποιοι μετά δυσφορίας βλέπουν 
την έπέκτασιν τών εξαγωγών μας εις τάς αγοράς 
τής Ευρώπης. Διά τον περιορισμόν ή καί τον απο
κλεισμόν μας εκ τών αγορών τούτων ήρχισαν να α
σκούν αδυσώπητου συναγωνισμόν. Εντεύθεν ή ανάγ
κη νά ληφθοΰν μέτρα τοιαΰτα ώστε τά σταφύλια 
μας νά φθάνουν εις άρίστην κατάστασιν ει; τήν 
κατανάλωσιν τό δέ κόστος τών εξόδων των νά επι
τρέπει τον συναγωνισμόν. Διά τήν ταχεΐαν μεταφο
ράν τών σταφυλών μας, τόσον εις Αίγυπτον δσον και 
εις Ευρώπην, πρέπει νά συγκροτηθή στολίσκος μι
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κρών άτμοπλοίων ταχύτητος 15 μιλλίων τήν ώραν. 
Μέ τα ατμόπλοια αύτά τα Κρητικά σταφύλια θα με- 
ταφέρωνται εις Αίγυπτον ένιός28 ώρών, αντί τών 
σημερινών 40, εις δέ την Θεσσαλονίκην εντός 24 ω
ρών. Διότι ή Θεσσαλονίκη πρέπει να γίνη τό κέν- 
τρον του διαμετακομιστικοϋ εμπορίου τών σταφυ- 
λών μας διά τήν Κεντρικήν Ευρώπην. "Οταν τό άτ- 
μόπλοιον μέ τάς σταφυλάς άποπλέει έξ Ηρακλείου ή 
Χανίων τό μεσονύκτιον τής μιας ημέρας θά είναι 
τό μεσονύκτιον τής άλλης εις Θεσ)νίκην, οπότε τό 
εμπόρευμα εκφορτώνεται εντός τών ύπολειπομένων 
ωρών τοποθετούμενον είς τα ειδικά ψυγεία βαγό
νια τά όποια τήν πρωίαν θά αναχωρήσουν διά Βιέν 
νην. Εις τήν περίπτωσιν αυτήν τά σταφύλια μας θά 
φθάσουν 20--24 ώρας ένωρίτερον εις τον προορι
σμόν των δτε ή κατάστασίς των θα είναι άρίστη. 
Παραλλήλως πρέπει νά ληφθή φρονιίς διά τήν μεί- 
ωσιν τών ναύλων και παντός άλλου έξόδου αντιπρο 
σωπεύοντος τοπικούς φόρους ή φόρους τού δημο
σίου επί τών χρησιμοποιουμένων υλικών. 'Ως πρός 
τήν καλήν συσκευασίαν, αύτη φιλοτίμως βελτιούται 
από έτους είς έτος, χάρις είς τήν Κυβερνητικήν έπί- 
βλεψιν, αλλά καί είς τό ενδιαφέρον τών έξαγωγέων. 
Διά τήν επιλογήν τών ποιοτήτων εφορεύει, άφ’ ενός 
ο έμπορος καί αφ’ ετέρου τό Κράτος. Ημείς μάλιστα 
είς τό Ηράκλειον έχομεν καί ειδικήν υπηρεσίαν λει
τουργούσαν επί τη βάσει ειδικού Νόμου, ή οποία 
κατώρθωσε νά προαγάγη καί τάς διά ξηρός μεταφο
ράς καί τήν καλήν συσκευασίαν. Απομένει συνε
πώς, ως σοβαρά φροντίς ή δργάνωσις τής θαλασ- 
σίας μεταφοράς τών σταφυλών μας διά στολίσκου 
ταχυτάτων μικρών άτμ ιπλοίων τά όποια νά δύνανται 
νά φθάσουν καί μέχρις Αγγλίας. Τά βαποράκια αυ
τά θά χρησιμοποιούνται τον χειμώνα διά τήν μεταφο
ράν τών πορτοκαλλιών, μανταρινιών καί άλλων λα
χανικών καί χειμωνικών φρούτων, ώστε νά εύρίσκων
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ται εν κινήσει καθ’ δλον το ετος. Το Συνέδριών μας 
μίαν τοιαύτην ευχήν έχει νά διατυπώση έπί τού ζη
τήματος τούτου και την προσθήκην να ληφθή φρον 
τις διά την μείωσιν των σιδηροδρομικών κομίστρων 
και την κατάργησιν παντός φόρου και δασμοΰ έπι 
των σταφυλών μας εις το εσωτερικόν.

Έναέοιος Συγκοινωνία.
Εις την σημερινήν εποχήν μας αΐ συγκοινωνίαν 

δεν διεξάγονται μόνον διά ξηρός καί θαλάσσης αλλά 
καί διά τού αέρος. Τό Άεροπλάνον έξελαϊκεύθη προ 
πολλού εν τη χρήσει των συγκοινωνιακών μέσων, 
εις τάς αλλας Χώρας. Μόνον ή Κρήτη δεν ήσθάνθη 
ακόμη τάς καταπληκτικός προόδους τής αεροπο
ρίας. Τό Κράτος προ πολλού έχει άποφασίση τήν 
ΐδρυσιν αεροδρομίου εις Ηράκλειον γιά νά χρησι- 
μεύση ως σταθμός τής Ξένης καί Ελληνικής Αερο
πορίας. Αλλά διαρκώς αναβάλλει τήν κατασκευήν 
του. Δέν είναι ανάγκη νά τονίσωμεν πόσον χρήσι
μος θά ήτο διά τό έμπόριον τής Κρήτης κοί ιδιαί
τατα τού Ηρακλείου μία τακτική αεροπορική συγ
κοινωνία τής Νήσου, μέ τόν άλλον Κόσμον. Εμ
πορικοί έπιστολαί, δείγματα εμπορευμάτων, ταξείδια 
εμπορευόμενων, θά διηυκόλυνον σπουδαίως τήν επι
κοινωνίαν τού τόπου μας μέ τήν Ευρώπην καί τήν 
Αφρικήν. Καί αυτός ακόμη δ τουρ.σμός θά εξυπη
ρετείτο μέ τήν εναέριον συγκοινωνίαν. Έπιβάλ^χται 
άρα είς τό Συνέδριόν μας νά άξιώση από τό Κρά
τος τήν έπιτέλεσιν αυτής τής προόδου, ή οποία τά 
μέγιστα θά συμβολή εις τήν προαγωγήν τού τό
που μας.

Κύριοι Σύνεδροι,
Δέν κατέγινα εις λεπτομερή άνάλυσιν τού θέμα

τός μου διεκτραγωδών τήν αθλιότητα, τής συγκοι- 
νιακής μας καταστάσεως διότι θά έσπαταλούσα πο
λύτιμον χρόνον τού συνεδρίου μας, εις τήν άπαρίθ- 
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μισιν χιλιοειπωμένων πραγμάτων. Τούτο μόνον τονί
ζω, δτι, ή πρόοδος τής γεωργίας τού τόπου μας εί- 
νε αμεσότατα συνδεδεμένη μέ το συγκοινωνιακόν 
πρόβλημα τής Κρήτης, έφ’ δσον παραγωγικότατα 
διαμερίσματα τής Νήσου είναι εντελώς αποκλεισμέ
να πάσης συγχρόνου συγκοινωνιακής προόδου. Εί
ναι ματαιοπονία να έπιζητοΰμεν την δίάδοσιν τών 
επιστημονικών καλλιεργειών δταν ή μεταφορά τών 
προϊόντων απορροφά κάθε κέρδος τού παραγωγού. 
Τα διαμερίσματα αυτά τά αποκλεισμένα, όχι μόνον 
γεωργικήν πρόοδον δέν μπορούν νά αναπτύξουν, 
αλλά ούτε τον σημερινόν πολιτισμόν μπορούν νά αι
σθανθούν. Διά τον λόγον αυτόν δέν πρέπει νά μάς 
φαίνεται παράξενον διατί οί πληθυσμοί των εγκα
θίστανται είς τάς πόλεις. Ό εκπολιτισμός τής υ
παίθρου καί ή πύκνωσις τού πληθυσμού αυτής εί
ναι ζήτημα συγκοινωνιών. Είς δσας Επαρχίας ύπάρ 
χουν ευχερείς συγκοινωνίαι δ πληθυσμός δέν εγκα
ταλείπει τούς αγρούς του αλλά επιδίδεται εις την 
εντατικήν αυτών καλλιέργειαν, είς την καλυτέραν έκ- 
μετάλλευσιν τών κτημάτων του. Εκεί καί ή κοινω
νική στάθμη είναι υψωμένη, έκεΐ καί οί βιωτική 
δροι καλλίτεροι, έκεΐ καί δ πολιτισμός ανώτερος. ♦

'0 ευφυής καί φιλότιμος Κρητικός Λαός δέν έχει 
τόσον πολύ ανάγκην επιστημονικής καθοδηγήσεως, 
δσον έχει ανάγκην τών συγκοινωνιακών μέσων. Διά 
τούτο καί τό παρόν συνέδριον έθεσε, μεταξύ τών 
πρωτευόντων θεμάτων του καί τό συγκοινωνιακόν.

ΠΡΟΕΔΡΟΣ. Ή αυζήτηαις έπΙ τού ζητήματος 
τοΰ έλαίου. Ό π. Έμμ. Μελας ΕΙαηγητής τού 
Ρέματος έχει τόν λόγον.

ΕΜΜ. ΜΕΛΑΣ. Χθέ; δταν συνεζητήθη τό ζήτη
μα τής σταφΐδος οί άγρόται κατελήφθησαν υπό 
δέους πώς θά διατίθεται τό προϊόν. Βέβαια ή κατα- 
νάλωσις δέν αφορά μόνον τήν σταφίδα άλλα καί 
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πολλά άλλα γεωργικά προϊόντα, και το λάδι, καί δεν 
θα έλησμονήσατε δτι όταν προ διετίας ή τιμή κατέ
πεσε εις χαμηλά επίπεδα, ή Κυβέρνησις ύπεχρεώθη 
νά κάμη νόμον διά ν’ αγοράζεται 4,5 δρ. παραπάνω, 
και άναλόγως των βαθμών άφηρούντο 29 λεπτά κατ’ 
δκαν.

Αυτά μου Ιγέννησαν τήν σκέψην δτι εν προϊόν 
πού έχομε και εινε πλουτοπαραγωγικόν μπορούμε 
νά τού είσπράξωμεν τον φόρον τής καταναλώ- 
σεως. Αφού το λάδι μάς εινε απαραίτητον, ποιος δ 
λόγος νά μη το χρησιμοποιούμε ήμεϊς. Έπί τη βά
σει των σκέψεων αυτών έκαμα ένα σχέδιον και ρίπτω 
μίαν ιδέαν ή όποια συνίσταται εις τά έξης:

Πώς θά αύξήσωμεν τήν παραγωγήν τού έλαιολά- 
δου, πώς θά βελτιώσωμεν τήν ποιότητα αυτού, 
και πώς θά έξασφαλίσωμεν τήν κατανάλωσιν αυτού 
εις τιμάς συμφερούσας και τον παραγωγόν καί τόν 
καταναλωτήν, καί πώς καταργουμένης πάσης φορο
λογίας έπι τού έλαιολάδου, τά Δημόσιον δεν θά στε- 
ρηθή τού εκ τής φορολογίας τού έλαίου καί έλαιών 
εσόδου καί τού έκ τών ζωικών λιπών τοιούτου.

Εάν ή τιμή τού έλαιολάδου ύρισθή ενιαία καθ’ 
δλον τόΚράτος εις τόν τόπον τής παραγωγής, έάν κα- 
ταργηθή ή ΰφισταμένη φορολογία, τό έλαιόλαδον με- 
ταφερόμενον εις τά ανώτατα διαμερίσματα τού 
Κράτους θά επιβαρύνεται κατ’ άνώτατον οριον με 
δύο δραχμάς κατ’δκάν. Καί έάν προσθέσωμεν έμπο- 
ρικόν κέρδος, δύο δραχμάς κατ’ δκαν, ή έπιβάρυνσις 
ανέρχεται εις 4 δρ. έν συνόλφ.

Έάν δέ όρισθή ή τιμή τού έλαιολάδου, είς τόν 
τόπον τής παραγωγής, δταν εχη μηδέν δξύτητα, είς 
δραχ. π. χ. 24 θά πωλήται εις τά άκρότατα σημεία 
τού Κράτους προς δρ. 28 δταν ή δξύτης είναι μη
δέν. Όταν δέ ή τιμή αυτη έλαττοΰται κατά μίαν 
δραχμήν κατά βαθμόν δξύτητος, θά πωλήται τό 5 
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βαθμών δξύτητος έλαιόλαδον προς δρ. 19 κατ’ δκάν.
Μία σύγκρισις απλή άποδεικνύει δτι δ τρόπος αύ- 

τύς είναι δ συμφέρων και εις τον παραγωγόν καί 
εις την κατανάλωσιν.

"Οταν διδάξωμεν τούς πάντας μίαν μεγάλην καί 
πραγματικήν αλήθειαν, δτι δ άνθρωπος και κυρίως δ 
εργαζόμενος σωματικός, δύναται να τρέφεται έπαρ- 
κώς, και έφ’ορου ζωής, με ψωμί και με λάδι, και είναι 
αναγκαΐον να τό μάθωσιν αύτό άπαντες οί κατοι- 
κοΰντες άνά την Ελληνικήν Επικράτειαν, θά έγκα- 
ταλείψωσι την ντομάταν και τό κρομμύδι και τό 
σκόρδον και τό ξυδόνερο καί θά στραφώσι προς τό 
έλαιόλαδον.

Αφού άπαξ είσαχθή τό έλαιόλαδον εις την Ελ
ληνικήν κατανάλωσιν τό παραγόμενον σήμερον έν'Ελ- 
λάδι έλαιόλαδον, άνερχόμενον έτησίως είς 85 έκατομ- 
ρύρια χιλιόγραμμα, θά έξαρκή μόλις είς την έπιτό- 
πιον κατανάλωσιν.

Διά νά βεβαιώσωμεν τούτο άναγράφομεν τά εξής 
γεγονότα.

Έκάστη οικογένεια Μυτιλήνης καταναλίσκει έτη
σίως περί τάς 120 δκ. Έκάστη Κερκύρας 80 οκάδες 
καί έκάστη Κρήτης 120 δκ.

Εάν δεχθώμεν δτι έκάστη Ελληνική οικογένεια θά 
καταναλίσκη έτησίως 50 δκ. θά απαιτηθούν 80 εκα
τομμύρια οκάδες ήτοι 100 έκατομμύρια χιλιόγραμμα.

“Οταν έθισθή ή χρήσις τού έλαιολάδου καί κατα- 
ναλίσκη έκάστη οικογένεια 100 δκ. θά έχωμεν α
νάγκην 200 έκατομμυρίων χιλιογράμμων.

Θά σπεύσωμεν τότε νά αύξήσωμεν τήν παραγω
γήν τού έλαιολάδου διά τής έπιδόσεως είς έλαιοφυ- 
τείας καί τον εμβολιασμόν των αγρίων έλαιοδέν- 
δρων. Είρήσθω εν παρόδιο δτι έλαιόδενδρον φυτευ- 
θέν δπως πρέπει, δύναται νά παραγάγη καρπόν ευ
θύς μετά τό 4ον έτος.

Άπεδείχθη νομίζομεν πλήρως, δτι διά τού τρόπου 
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τούτου θά αΰξήσωμεν πολύ την παραγωγήν τού έλαιο- 
λάδου.

"Οταν δε δ πωλών το λάδι του, των 5 βαθμών δ- 
ξύτητος προς δραχ. 19 κατ’ δκάν βλέπει ότι όσυμ- 
πατριώτης του πωλεΐ αύτύ προς δρ. 24 διότι είναι μη
δέν δξύτητος θά σπεύση να βελτίωση την ποιότητα διά 
νά μη χάνη ό δρ. κατ’ δκάν.

Άποδεικνύεται καί οΰτω άναμφισβητήτως ότι διά 
τοΰ τρόπου τούτου θά βελτιωθή ή ποιότης τοΰ πα- 
ραγομένου ελαιολάδου.

"Αλλά καί δίαν καθορισθή άκριβοδικαίως ή ενιαία 
τιμή είς τον τόπον τής παραγωγής, αυτή θά είναι συμ 
φέρουσα και είς την παραγωγήν καί εις την κατα- 
νάλωσιν.

Επί πάσι τούτοις πάσα αισχροκέρδεια θά έκλειψη. 
Αλλά το δημόσιον έσοδον, πώς θά καλυφθή, άφοΰ 
πρέπει νά καταργηθή ή φορολογία επί τοΟ ελαιόλα
δου;

Νομίζομεν ότι πρέπει νά έπιβληθή ή έγγειος έπί 
τοΰ έλαιοδένδρου φορολογία, καί ταύτην προτιμώμεν 
καί συνιστώμεν διά πολλούς λόγους καί κυρίως διά 
την ανευ πολλών δαπανών έξακρίβωσιν καί βεβαίω- 
σιν τής φορολογίας.

Άλλ" έάν τούτο συναντά άντίδρασιν, άπαραιτήτως 
πρέπει νά φορολογηθή δ παραγωγός, δι’έκάστην παρα- 
γομένην δκάν, μέχρι τοσούτου ώστε νά καλύπτεται 
το ποσόν το οποίον το εισπράττει σήμερον το Κρά
τος, από τον φόρον μεταφοράς τοΰ έλαιολάδου καί 
από τοΰ Τελωνειακού δασμού έπί των ζωικών λιπών, 
των έξωθεν είσαγομένων.

Τό ότι ή φορολογία αυτή είνε δίκαια καί συμφέ- 
ρουσα, αν είναι δυνατόν νά δνομασθή πάσα φορολο
γία συμφέρουσα, έπικαλούμεθα την πραγματικήν καί 
μαθηματικήν άπόδειξιν ταύτην:

Πωλών σήμερον δ παραγωγός τό λάδι του πρός 
24 δρ. τήν δκάν τό πωλεΐ είς τήν πραγματικότητα 
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πρός δρ. 30 διότι εις 6 δρ. κατ’ δκάν ανέρχεται περί
που ή ΰφισταμένη φορολογία. Ό παραγωγό; λοιπόν 
των 1000 οκάδων, επειδή θα πωλήση 700 δκ. περί
που, πληρώνει φόρον δρ. 4200 διότι αί τριακόσιοι 
οκάδες τα; όποιας δεν θά πωλήση δεν φορολογούν
ται σήμερον.

Εάν δμως πληρώση φόρον π.χ. μιας δραχμής έπί 
των παραγομένων 1000 οκάδων, θά πληρώση δρ. 
1000. Θά κερδίση λοιπόν 3200 δρ. Είνε τούτο τόσον 
αληθές, ώστε ό ελαιοπαραγωγός δεν υπάρχει φόβος 
να δυσανασχετήση από οίανδήποτε κομματικήν δήμο 
κοπίαν.

Άπεδείξαμεν καί εις το κεφάλαιον τούτο με μαθη
τικήν ακρίβειαν οτι ούτε το Δημόσιον ζημιοϋται, άλλ’ 
επί πλέον δ παραγωγός ανακουφίζεται κατά 70 ο)ο 
από τήν ύφισταμένην φορολογίαν καί ό καταναλω
τής θά τρώγη το λάδι πολύ φθηνώτερον.

Διά νά πραγματοποιηθώσιν δ'μως πάντα τα ανω
τέρω πρέπει νά άπαγορευθή ή εισαγωγή των σπορέ
λαιων καί παντός σπόρου ελαιοπαραγωγού καί νά αύ- 
ξηθή ό δασμός των ζωικών λιπών ώστε νά μή είσά- 
γωνται ταύτα.

Υπολείπεται νά άποδείξωμεν οτι το ψωμί καί το 
λάδι είναι επαρκής τροφή διά τον εργαζόμενον σωμα- 
τικώς. Καί επειδή το συνέδρων τούτο δεν είναι επι
στημονικόν τοιοϋτον, δεν θά καταφύγωμεν εις τήν Χη 
μείαν διά νά άποδείξωμεν ποιον ρόλον διαδραματί
ζουν οί υδρογονάνθρακες ώς τροφή, κυρίως θερμαν
τική. Θά άποδείξωμεν διά τής ιδιαιτέρας ημών πα
τρίδας, τής Κρήτη;, οτι οί Κρήτες, έζησαν κατά τούς 
διαφόρους αποκλεισμούς τούς όποίους έφήρμοσαν 
κατ’ αύτής, διάφοροι πολεμικοί περιπέτειαι, έπί μή
νας, με ψωμί καί με λάδι, ανευ έλαττώσεως τών σω
ματικών αύτών δυνάμεων.

Αλλά καί οί κυνηγοί γνωρίζουσιν οτι οί κυνηγετι
κοί των κάνες Κρητικής ράτσας, διά νά μή χάσουν 
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δύναμιν κοΐ ευκινησίαν τρέφονται μέ ψωμί (δηυρί- 
την) καί μέ λάδι, άποκλειστικώς.

Δέν μου επιτρέπεται να τελειώσω την παρούσαν 
μελέτην μου, εάν δέν αναφέρω, ότι το ελαιόλαδου,τό 
άγγουρόλαδον, έχει θεραπευτικός ιδιότητας μεγίστας 
έπί τοΰ πεπτικού σηστήματος καί Ιδίως κατά τής χο- 
λολιθιάσεως.

Έξασκήσας επί 40 καί πλέον έτη το ιατρικόν επάγ
γελμα επί περιφερείας άριθμούση: υπέρ τάς 15 χιλιά 
δας κατοίκων άπήντησα μόνον τρεις χολολιθιάσεις. 
Ί'οΰτο οφείλεται εις την μεγάλην χρήσιν ως τροφής, 
τοΰ ελαιόλαδου υπό των κατοίκων τής περιφερείας.

Μ. ΤΣΑΚΩΝΑΣ. "Αν καί έχουν άπαγορευθή αί 
πολλαί συζητήσεις καί διαφημίσεις έν τουτοις 0ά 
κάμω εγώ μίαν διαφήμισιν. Θά σάς εϊπω γιά ένα 
παζάρι που θά εκάμναμεν εις τό Ρέθυμνον. Γιά 
δσους έχουν διαβάση τον «Τύπον» τής Κυριακής... 
Είχε τήν έμπνευσιν εις καλός καί διακεκριμμένος καί 
μέ πρωτοβουλίαν κτηνίατρος νά μάς οργάνωση μίαν 
ζωοπανήγυριν. Ταύτοχρόνως δμως ό κ. Μπεμπής 
είχε τήν άξίωσιν νά γίνη καί μιά γεωργική έκθεσις, 
καί γιά νά μή μαλώσωμε, καταφέραμε νά γίνη μία 
γεωργική έκθεσις καί ζωοπανήγυρις τάς τελευταίας 
ήμέρας τοΰ Αΰγοΰστου. Καί γι’ αυτό θά παρα αλέσω 
οι σύνεδροι πού είνε εδώ νά θυμηθούν τά λίγα λόγια 
πού είπα καί θά παρακινήσουν τούς φίλους μας νά 
έλθουν εις τό παζάρι μας. Ευτυχώς καί ή Κυβέρνη- 
σις καί αί διάφοροι οργανώσεις μάς έδωσαν λίγα λε
πτά, περί τάς 50,000 δραχμές πού θά τις δώσωμε 
εις βραβεία κλπ. Επομένως θά σάς παρακαλέσω νά 
κάμετε μίαν προπαγάνδα γιά τήν αγορά μας.

"Οταν τό Γεωργ. Έπιμελητήριον Ρεθύμνης μοί έ
καμε τήν τιμήν νά μοί άναγγείλη έγγράφως δτι θά 
μου ανέθετε τήν είσήγησιν τοΰ ελαίου, ομολογώ δτι 
έζαλίσθηκα λίγο διότι κάμποσο καιρό δέν ανακα
τεύομαι στό λάδι δπως πρώτα, καί διότι δέν έπαρκοΰ- 
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σε δ χρόνος καϊ έφοβήθην.’Εν πάση περιπτώσει πρέπει 
νά σάς εϊπω μερικά νούμερα για το λάδι πού ενδια
φέρουν, Είνε από μία στατιστικήν. Ελαιοπαραγωγοί 
χώραι εινε αί χώραι τής Μεσογείου, ή Πορτογαλλία 
ή Ισπανία, ή Νότιος Γαλλία, τα Γαλλικά παράλια, 
ή Ιταλία, ελάχιστου ποσόν ή Αλβανία, ή Ελλάς, ή 
Τουρκία, ή Σερβία, ή Παλαιστίνη, αί νήσοι του Αι
γαίου και ή Βόρειος Αφρική, ή Αμερική, τό ’Αλ- 
γέριον, ή Τύνις, καί ελάχιστου ποσόν ή ’Ιταλική Τρι- 
πολϊτις.

Διά τό ποσόν τοΰ παραγομένου ελαίου, πρέπει ν’ 
άνατρέξωμε εις παλαιοτέρους χρόνους καί εις τά αρ
χεία δύο οργανισμών οι όποιοι ένδιαφέρονται καί 
βγάζουν καί Αποτελέσματα, διότι ένδιαφέρονται διά 
τό Γαλλικό λάδι καί τάς Γαλλικάς αποικίας... Τό 
μοναδικό καί σπουδαιότερο ελαιοκομικό περιοδικό 
βγαίνει στό Παρίσι, πού από 2,5 έκατ. Παρισινοί ζή
τημα νά τρώνε λάδι οι 25000. Ή παλαιοτέρα στατι
στική εινε τοΰ 1880, άφορώσα τήν παγκόσμιον εσο
δείαν του 1879.

Ή παγκόσμιος παραγωγή άνήρχετο εις 456 έκ. 
τών οποίων ή Ελλάς παρήγε 40 έκατ. καί ή Τουρ
κία 140 έκατ.

"Αλλη στατιστική εινε τοΰ 1883. Παραγωγή 533 
έκ. Ελλάς 48. Τουρκία 180. Τουρκία ήτο ή Κρήτη, 
ή Μυτιλήνη, ή Λήμνος, ή Συρία, ή Παλαιστίνη, ή 
Τρίπολις, ή Αλβανία. ’Έπειτα εις τό 1924 εμάζεψα 
στατιστικά στοιχεία δικά μου καί εύρήκα ότι από 
456 έκ. παραγωγής τοΰ 1880, έφθασαν τά 763 έκ 
τών οποίων ή'Ελλάς είχε τά120 καί ήΤουρκία τά 62.

Κάτι τι πού πρέπει νά κινήση τήν προσοχή σας 
εινε δτι στά 1880 δ πληθυσμός τών έλαιοπαραγω- 
γικών περιφερειών, δχι χωρών, ήρίθμει 65έκατομ- 
μύρια. Εις τά 1924, αί ϊδιαι περιφέρεια! αί έλαιοπα- 
ραγωγικαί έχουν πληθυσμόν 90 εκατομμυρίων. Ταυ- 
τοχρόνως οί ξένοι καταλαμβάνονται, δηλαδή αυτοί 
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πού τρώγουν λάδι χωρίς να παράγουν. Εις τα 1880 
το λάδι μας ήτο γνωστόν εις μη έλαιοπαραγωγικάς 
χώρας αί όποΐαι είχον σύνολον πληθυσμού 35 εκ. 
και από αύτά τα 35 εκατομμύρια, έτρωγαν λάδι και 
το ήξεραν 3 εκ. μόνον.

Μ. ΜΑΝΑΣΑΚΗΣ. Από συζητήσεις πού έγιναν 
εις το Ελαιοκομικόν Συνέδριου Αθηνών διεπιστώ- 
θη ότι ή Ελλάς έρχεται ^τρίτη κατά την άκριβε- 
στέραν στατιστικήν τής πενταετίας 1909—1913..

Μ. ΤΣΑΚΩΝΑΣ. Εκεί μέσα δέν λογαριάζω ξέ
νους αγροτικούς λαούς, οί όποιοι πέρνουν το λάδι 
διά σκοπούς βιομηχανικούς και όχι έξευγενισμού. 
Το χρησιμοποιούν δηλαδή γιά ορυκτέλαια κλπ. Πη
γαίνει λάδι καί στό Hull τής’Αγγλίας καί το βάζουν 
σε πελώριες στέρνες, σά'ν αυτή τήν αίθουσα καί ρίχ
νουν μέσα μαλλί καί διαποτίζεται επί μήνας.

Μέ τήν διαφήμισιν πού ήρχισε νά γίνεται γιά 
τό λάδι, διά τήν όποιαν είνε άμέτοχον τελείως τό 
Κράτος καί οί άλλοι οργανισμοί, καί τήν όποιαν έ
καμαν οί Γάλλοι, 'Ισπανοί, καί ’Ιταλοί μετανάσται 
πού έπήγαιναν εις τήν Βόρειον Αμερικήν, έφθάσα- 
μεν εις τά 1924 νά έχωμεν χώρας εις τάς όποιας ήτο 
γνωστόν τό λάδι, άριάμούσας πληθυσμόν 300 έκατ. 
καί καταναλωτάς ελαίου 20 εκ. Από τό 1883 έως τό 
1924 ή μεν παγκόσμιος παραγωγή ελαίου ηύξήθη 
κατά 45 ο)ο, οί δε κα^αναλωταί κατά 62ο)ο. Τί έ
πρεπε νά γίνη; "Έπρεπε τό λάδι νά γίνη σπανιώτε- 
ρον. Αυτό εις τήν πραγματικότητα δέν εινε ακριβές. 
Ό πληθυσμός των έλαιοπαραγωγικών χωρών ηύξή
θη από 68 εις 110 έκατ. Ημείς τό λάδι τό μεταχει- 
ριζόμεθα εις δλα, αλλά οί ξένοι καταναλωταί κατά 
20 ο]ο τό μεταχειρίζονται μόνον εις τήν μαγιονέζαν, 
τήν σαλάτα κλπ. Εις τάς δικάς μας δέ τάς χώρας τάς 
έλαιοπαραγωγικάς συνέβη νά δλιγοστεύση καί ή κα- 
τανάλωσις.

Εϊπομεν δτι ή παραγωγή ηύξήθη κατά 65ο;ο. Ή



— 361 —

Πορτογαλλία ηύξησε την παραγωγήν της κατά 45ο)ο, 
ή Γαλλική’Αφρική κατά 600 ο)ο ή Ελλάς μεταξύ τοΰ 
1884 και τού 1924 παρουσιάζει έλάττωσιν 5«)ο διό
τι ήτο εδώ χρόνος αφορίας.

Σταματοΰμεν είς το 1924. Ή Ισπανία ιφ 1925 
από τα 240 εκατ. πού ήτο το μεγαλύτερον δριον τής 
παραγωγής έφθασε τα 450 εκ. Τό 1926 είχε 320 έκ. 
το 1928 είχε 360 εκ. Ή Ιταλία από τα 105 εκ. τοΰ 
1883, έφθασεν είς τα 200—225. Ή Τύνις άπο τά 3 
εκατομμύρια τοΰ 1880, είχε 4 εκ. είς τό 1883 καί 30 
εκ. είς τό 1924. Τό 1928 ή Τύνις παρουσιάζει τόν 
ίλιγγώδη αριθμόν των 60 έκατομ. ώστε να υπάρχει 
τρομερά κρίσις αγγείων ελαίου.

Είς την Ελλάδα καί Τουρκίαν εχομεν
Έτη Ελλάς Τουρκία
1880 40 εκατ. 140 εκατ.
1883 48 » 180» 
1924 150*» 62 »

Ή παλαιοτέρα στατιστική πού μπορούμε να πάρω- 
με διά την Κρήτην εΐνε τοΰ ’Ιακ. Καλαϊσάκη ό όποιος 
είχε γράψη σύντομον πραγματείαν διά τά λάδια. Ε
κεί θά βρούμε τήν αφορμή τοΰ διατί παρουσιάζεται 
έλάττωσις. Μεταξύ τοΰ 1880 καί 1905—1928 τά έ- 
λαιόδενδρα εν Κρήτη έχουν έλαττωθή κατά 0,5 εκατ. 
Τούς αριθμούς τοΰ 1928 τούς έχω πάρη από δλας 
τάς γεωργικός υπηρεσίας τής Κρήτης. Παρεκάλεσα 
τόν τότε νομάρχην κ. Ψυλλάκην δ οποίος έμάζεψε 
στατιστικά στοιχεία πού δεν θά τά έχη ίσως ή Γεν. 
Διοίκησις.Έκαμε τότε ειδικήν εγκύκλιον καί τά πήρε. 
. ΕΥΑΓ.ΕΥΑΓΓΕΛΙΔΗΣ (Δ)τής Φυτοπαθ.Σταθμοΰ 
Ήρακλ). Δέν εχομεν δυστυχώ; μίαν άκριβήστατιστικήν

Μ. ΤΣΑΚΩΝΑΣ. Εν τώ μεταξύ ή έληά ή όποια 
άποτελεϊ μοναδικόν προνόμιον τής Μεσογείου, ήρχι- 
σε να μεταφέρεται. Είς Καλλιφορνίαν τής Βορείου Ά- 

* £ΗΜ. Ή αύξησις της παραγωγής δέν σημαίνει καί αΰξησιν τοΰ 
ποσοστού διότι έν τφ μεταξύ προσηρτηθησαν αί ελαιοπαραγωγοί νήσοι 
Κρήνη, Μυτιλήνη κτλ.
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μερικής ένεκλιματίσθη to 1880 από Φραγκισκανούς 
Μοναχούς. Είς το 1924 παρήχθησαν 4000 τόννοι.

Ε. ΕΥΑΓΓΕΛΙΔΗΣ. Είς το Ακρωτήριου τής 
Καλής Έλπίδος έφθασεν..

Μ. ΤΣΑΚΩΝΑΣ. Είς τό Queensland τής Αύστρα- 
λίας δπου έφθασε, to 1882 έφυτεύθησαν 1 έκ. έληές. 
Γράφει δέ κάποιος, δτι υπολογίζει εις τα 1950 τό λά
δι νά επαρκή διά την κατανάλωσιν τής Αυστραλίας. 
Είς τήν Χιλήν καί τό Περού έγιναν εμφυτεύσεις τό 
1895. Είς τό Περού επέτυχαν. Είς τήν Χιλήν τό 
1928 παρήχθησαν 400 χιλ. κιλά. Είς τήν Κίναν ει- 
σήχθη ή καλλιέργεια τό 1924. Δέν έχομεν δμω; 
πληροφορίας διά τ’ άποτελέστατα. Είς τήν Νότιον 
Αφρικήν ή πρώτη απόπειρα έγινε τό 1927 καί τά α
ποτελέσματα λέγουν δτι είνε επιτυχή. Θά μου πήτε 
ίσως: δλος δ άλλος κόσμος μέ βούτυρο ζή; Ζή με 
σπορέλαια, μέ άλλα έλαια, αραχιδέλαια κλπ. από Σό
για (είδος κόκκου) κλπ.

Συμβαίνει δέ τό εξής. Ότι όταν ένας εΐνε συνετι
σμένος να τρώγη απ’ αυτά τά λάδια καί τού δώσωμε 
Κρητικό λάδι, τού φαίνεται όπως καί εις τόν Κρητι
κόν πού δταν τού δώσωμε λάδι 2 βαθμών λέγει δτι 
δέν τόν πιάνει. Μέ τήν διαφοράν δτι είς τόν πρώτον 
συμβαίνει τό αντίθετον.

Όταν χθες δ κ. Νικηφοράκης είπεν δτι δέν μας 
ενδιαφέρουν τά κεφάλαια, αλλά οϊ τόποι καταναλώ- 
σεως, έξέχασε τό λάδι. ΔΓ δλα τά προϊόντα πρέπει νά 
ευρωμε πεδία καταναλώσεως, είδικώτερον δέ διά τό 
Κρητικό λάδι. Γι’ αυτό πρέπει νά προσέξωμεν είς τήν 
βελτίωσιν τής ποιότητάς του.

Είς τό 1926 εϊχομεν είς Ρέθυμνον, τοπικόν'Αγρο- 
τικόν Συνέδριου. ’Αφορμήν λαβών από τό λάδι, εί
πα δτι δέν θά δμιλήσω διά τά πάθη τού Χριστού πού 
τά ξέρουν οι Παπάδες, αλλά δια τά πάθη τού λαδιοΰ 
από τήν στιγμήν πού ή έληά θά έμφανισθή ως κομ- 
πάκι είς τόν μίσχον, έως δτου φθάση είς τόν λάρυγ
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γα τοΰ καταναλωτοΰ. Πρώτα δεν έπλυνοντο καν τα 
καζάνια. ‘Ημείς εϊμεθα νοικοκυραΐοι, καί το βιοτι
κόν μας επίπεδον είνε άνώτερον. Υπάρχει δμως μία 
έξμίρεσις. "Αν καθήστε στο τραπέζι καί δήτε δλα τα 
μπουκάλια να έλθουν, δλα θά είνε καθαρά. Άλλ’ αν 
πλυθή το λαδομποΰκαλο είνε αμαρτία τοΰ Θεού, ίσως 
γιατί δεν λερώνεται... Σά; βεβαιώ, Κύριοι, οτι αύτό 
το ερώτημα τό άπέτεινα σε καμμιά εξηνταριά σπίτια. 
Τό πλένουν μιά φορά τό χρόνο.

Θά μοΰ πήτε: Ξέχασες πώς είνε εδώ τά εργοστάσια; 
Συ έκαμες φασαρίαν διά νά κουβαλίσης στό Ρέθυμνο 
τό μεγαλύτερο εργοστάσιο Ραφιναρίσματος. Θά πήτε 
οτι τά εργοστάσια θά φθάνουν διά νά βελτιώσωμεν τό 
λάδι μας; "Εχομεν τό έργοστάσιον εις τό Ρέθυμνου, 
αλλά γίνεται μόνον ένας καθαρισμός τοΰ λαδιοΰ. Τό 
λάδι πού βγαίνει από τά διάφορα εργοστάσια εις μι- 
κράν κλίμακα τό τρώμε εις τάς πόλεις, αλλά δέν μπορεί 
νά γίνη αύτό τό πράγμα έξω. 'Η βιομηχανία τοΰ ε
λαίου έχει προχωρήση τόσον πολύ ώστε από τά πυρη
νέλαια βγάζουν έλαιον φαγώσιμον δταν συμφέρη. Μέ 
δλα μας αυτά τά εργοστάσια, παρέχομεν πρώτην ύλην 
εις την Ευρώπην. Ή Ιταλία, ή Γαλλία, ή 'Ισπανία 
πέρνουν τά λάδια πού βγάζει εδώ ή 'Εταιρεία Άνα- 
στασάκη, καί σέ 93 κιλά, προσθέτουν 7 κιλά λάδι φυ
σικό. Τό λάδι πού βγάζει ό’Αναστασάκης είνε άχρουν, 
άοσμον καί δγευστον καί εφόσον δέν κατορθώσωμεν 
νά δημιουργήσωμεν εις κάθε περιφέρειαν έλαιοπαρα- 
γωγικήν εις τήν οποίαν έχουν έγκατασταθή εργοστάσια 
τών εκλεκτών ποικιλιών ελαίου, μίαν ποικιλίαν τής ο
ποίας ή επεξεργασία ως φυσικού ελαίου νά μπορή νά 
γίνεται μέ άνάμιξιν μέ τά έλαια τά έξηυγενισμένα, 
δέν μπορεί νά πάη εμπρός ή βιομηχανία αύτή.

Όταν πωλοΰμε τό λάδι τών 5 βαθμών 35 λίρες, δ 
Άναστασάκης θά πουλήση 42, μέ τό 10 ο)ο δέ πού 
προσθέτει δ Ιταλός πηγαίνει στάς 60 —65 λίρες.Καί 
έτσι τά βρωμάλαδά μας καί τά πηρυνόλαδά μας πω- 
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λούνπχι γιά λάδια τής Λοΰκας, διότι 100000 δκ. λά
δι τής Λούκας θά κάμη κατ’ αυτόν τον τρόπον 
1000000 —121)0000 λάδι δικό μας. Επειδή το μέσον 
επίπεδον του λαδιού τής Ιταλίας εΐ»ε ανώτερο*, καί 
έξοδεύουν πολύ λάδι, χρησιμοποιούν δικό μας λάδι 
ως πρώτον λάδι.

ΤΙρέπει να ευρωμεν αγοράς καταναλώσεως. Αντί 
νά πληθύνη το λάδι, ωλιγόστευσεν. Αλλά έχομε να 
πούμε άλλο ένα ακόμη. Διότι το λάδι εινε δ αμνός δ 
φόρων τάς άοαρτίας τού κόσμου. Τό λάδι μαζεύει 
όλους τούς φόρους."Όταν κατεβή εις κάθε σωματεΐον 
ή κάθε Κυβέρνησιν, βάζει ένα φόρον τού λαδιοΰ.Χω- 
ρίς νά θέλω νά παρεξηγηθώ, διότι καί εγώ είμαι 
υπέρ των καλών τεχνών, έδώ στά Χανια έχει τεθή 
φόρος έπί τού ελαίου, υπέρ τού ’Ωδείου Χανίων. 
Έν συνόλφ 14 φόροι επ'βάλλονται. Φθισιατρείου, 
Αγροφυλακής, Ωδείου, Λιμενικής, Δημόσιος, δημο
τικός, Επιμελητηρίου, Ταμείου ελαίας κλπ.

Τό λάδι δέν πρέπει νά επιβαρύνεται έτσι.Τό Δημ. 
Συμβούλιου Χαυίων ειχευ έξεγερθή εναντίον μου 
διότι έκουβ ίλησα 200 χιλ. δκ. λάδι εις τό Ρέθυμνον 
όπου καί τό έμπάρκαρα αφού τό ήγόρασα από τα 
Χανιά, καί έκέρδισα 60 λεπτά την δκά από τούς φό
ρους.

Ή αλήθεια εινε δτι έχουν γίνει πολλαί προσπά- 
θειαι γιά νά βελτιωθή ή κατάστασις, από τής άπό- 
ψεως τής ποιότητος καί τής έξαπλώσεως. "Όταν δ- 
μως πρωτήτερα ειπον δτι δ αγρότης πονεΐ γιά τό λά
δι του τό όποιον έπιβαρύνεται τόσον πολύ οσον καί 
τά άλλα προϊόντα, είπα ψέμμα. Διότι εις διαπρεπή; 
καθηγητής τής Αν. Γεωπονικής, εις μίαν πραγμα
τείαν του, βγάζει δτι κοστίζει τό λάδι τού παραγω
γού 24 δρ. ενώ δέν έπιασε παρά 20 μόνον. Δυστυ
χώς, ιΐς τόν Νομόν μας ιδιαιτέρως, τά δένδρα μας 
εΙχον περιορισθή, είχαν παραμεληθή. Από ιόν και
ρό πού ήμουν μικρός άκουγα δτι την καλλιέργειαν 
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τη; έληάς ή νέα γενεά δεν την ξέρει. Γιατί ήναγκά- 
σθη δ χωρικός νά την παραμελήση; Έξ αίτιας τής 
αφορίας. Ημείς ειχομε έπί 7 έτη. 7 αγελάδες τοΰ 
Φαραώ ισχνές. Εμείς οι Ρεθυμνιώτες πού δέν χει
ροκροτούμε, ούτε ζητωκραυγάζομε, δέν κάνομε -θό
ρυβον. Βλέπαμε στις εφημερίδες, χαλαζοπλήκτους, ή 
υψώσατε φωνήν, αποτυχία τής βαμβακοφυτείας, α
ποτυχία τής πατατοκαλλιεργείας κλπ. Κανείς δμως 
από τό Ρέθυμνον δέν ύψωσε φωνήν έπί 7 χρόνια. 
'Η παραμέλησις τής καλλιέργεια; υπήρξε φυσικόν α
ποτέλεσμα τής αφορίας. Ή μεγάλη επιστημονική 
πρόοδός συνετέλεσεν είς αυτό. ’Ωλιγόστευσαν τα 
μουλάρια μας καί έλειψεν ή ζωική κόπρος. Υπάρ
χουν ομως κτηματίαι οί οποίοι περιποιήθηκαν τις 
έληές των ιδιαιτέρως, ά-λά τό δένδρον δέν απέδιδε. 
Είνε ένα μεγάλο πρόβλημα. Τώρα τελευταία τό 'Υ
πουργείου Γεωργίας έστρεψε τήν προσοχήν του 
καί προς τήν έξειδίκευσιν ωρισμένων επιστημόνων. 
Ό κ. Φιλιππόπουλος, δ όποιος αποτελεί αυθεντίαν, εί- 
νε ειδικός έλαιοκόμος. Τώρα προσετέθη καί δ κ. 
Μπουλταδάκης ειδικός, Κρητικό', δ όποιος έμελέτη- 
σεν ιδιαιτέρως τα ελαιοκομικά τής Κρήτης. Θέλω 
να καταλήξω εί; τό εξής: Δέν είνε δυνατόν, κανείς 
επιστήμων, ειδικός γεωπόνος νά έλθη νά μάς πή για
τί πταίει ή έληά τοΰ Ρέθυμνου και δέν άπέδωκε;

Χ. ΤΑΡΛΑΤΖΗΣ. Τό δτι τά λιπάσματα καί τα 
κλαδεύματα δέν απέδωσαν, δέν είνε σωστό. Ό κ. 
Μπεμπής ως Πρόεδρος τοΰ Γεωργικοΰ Επιμελη
τηρίου, καθ’ύποδειξίν μας, έλαβε κάποιαν επιμέλειαν, 
ή δποία άπέδωσεν αποτελέσματα.

Ν. ΑΣΚΟΥΤΣΗΣ. Τά πρότυπα κτήματα τής 
Γεωργικής περιφερείας είς δσα κατέβαλε φιλότιμου 
προσπάθειαν, απέδωσαν. Έχομεν παραδείγματα γεωρ 
γών φιλοπροόδων που αποδίδουν.5 Από τάς μελέτας Φι 
λιπποποΰλου. Σαρηγιάννη, είς ώρισμένα διαμερίσματα 
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(βόρεια τμήματα)τά δένδρα ειχον παραμεληθή.Τά δέν
δρα είνεΒενετσάνικα 200—300 έτών.Ύπάρχουν ίδιαί- 
τεροιέδαφολογικοί λόγοι καίσχετική ξηρασία.Αί βροχαί 
ήσαν λίγαι. Παρετηρήθη μεγαλύτερα καλλιέργεια καί 
μικροτέρα άπόδοσις εις τα βόρεια τμήματα, καί μι- 
κροτέρα καλλιέργεια καί μεγαλυτέρα άπόδοσις εις 
νότια τμήματα, διότι τα εδάφη είνε υγρά καί ποτί
ζονται. Δυο αφορίαι έκαμαν τον παραγωγόν να 
μή έχη τά μέσα να ποτίση τό δένδρον. Πέρυσι, ό
πως πήγα εις τον μεγάλον ελαιώνα του Άρκαδίου 
ειχε 2,5 εκ. οκάδες εις έποχήν εσοδείας. Εκεί θα δή- 
τε μίαν εντατικήν καλλιέργειαν. Τώρα οί χωρικοί 
μας ήρχισαν νά μεταβάλλουν, νά καλλιεργούν πρωϊ- 
μώτερα. Τά πλέον εύρωστα δένδρα, δπως ή χονδρο- 
ληά, στά εκτεθειμένα εδάφη, αντί τής λιανοληάς, ή 
οποία εινε σέ καλλίτερα μέρη.

ΣΠ. ΧΑΣΙΩΤΗΣ. Ή τελευταία ακαρπία δέν είνε 
δυνατόν νά οφείλεται μόνον είς τό δτι παραμελεΐ- 
ται ή καλλιέργεια. Είνε τοιούτον τό έδαφος, τοιού- 
τον τό κλίμα, ώστε τινές περιστάσεις, έπέδρα 
σαν εις τήν περιφέρειαν Ρεθύμνης. "Αλλως δέν είνε 
δυνατόν νά έξηγηθή αυτή ή ακαρπία.

Μ. ΤΣΑΚΩΝΑΣ. Αυτά τά ζητήσατα πρέπει νά 
τά παρακολουθήσωμεν από κοντά. "Εχομεν ένα Φυ 
τοπαθολογικόν Σταθμόν δ όποιος εργάζεται κα
θώς άκούω. Θά ενίσχυση τά μέτρα πού θά λάβω- 
μεν ήμεΐς οί Ϊδιοι. Σύν Αθήνα καί χείρα κίνει. "Ε
χω τό παράδειγμα τής Τύνιδος, όχι από τά αποτελέ
σματα, άλλα από τούς λόγους πού κατέληξαν είς τήν 
αΰξησιν τής παραγωγής. Διότι έκεΐ είνε φελλάχοι, 
πού ούτε γιά δουλειά δέν κάνουν. Έπήγαν οί Γάλ
λοι "Εποικοι, οί όποιοι βγάζουν καί βουλευτάς, καί 
μόνοι των σχηματίσαντες συνεταιρισμούς μεγάλους, 
εύρήκαν κεφαλαιοδότας μεγάλους καί κατέληξαν με 
τήν έξημέρωσιν των άγριελαιών καί τον πολλαπλα
σιασμόν τών φυτειών νά φθάσουν από τά 3 έκ. κι- 
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λα παραγωγής ελαίου το 1883, τα 60 έκατ. τού 1928 
Αυτό οφείλεται βέβαια εις την προστασίαν καί έν- 
θάρρυσιν πού τούς παρεϊχεν ή Γαλλική Κυβέρνησις 
άλλα οφείλεται κυρίως εις την ιδιωτικήν πρωτο
βουλίαν εις τήν οποίαν καί ημείς δέν ύστερούμεν.

ΙΙρέπει καί για τήν έληά να γίνουν συνεταιρι
σμοί. Εγώ ομως δέν συμφωνώ διότι έχω ιδέας φι- 
λευθέρας. Θέλω να μιμηθούμε τούς συνεταιρισμούς 
τούς έξω. Τουλάχιστον εις τήν Γαλλίαν για να γί- 
νη αναγκαστικός Συν)μό;, πρέπει νά συμφωνήσουν 
τα 4)5 του πληθυσμού καί ν’ άντιπροσωπεύωνται 
τα 2)3 τής ιδιοκτησίας.

Για νά μπορέσωμε νά εχωμεν συνεχή παρακολού- 
θησιν τής καταστάσεως τού έλαιοδένόρου μας, έχο 
με τά ταμεία ελαίας τά όποια έξεπλήρωσαν καί έκ- 
πληρούν καλά τον προορισμόν των, μολονότι καί 
δι’ αυτά εγώ θά είχα τήν ίδέαν δτι θά έπρεπε νά 
ίδρυθούν κατά τομείς. Ή σπουδαιοτέρα ασχολία τήν 
οποίαν θά έχουν ε’ινε νά πάρουν από τούς σπουδά
ζοντας εις τήν Άνωτάτην Γεωπονικήν Σχολήν, α
πό κάθε Νομόν δύο ειδικούς καί νά τούς στέλνουν 
στήν Ευρώπην νά παρακολουθήσουν ελαιοκομίαν, 
δπως έγινε μέ τον Φιλιππόπουλον καί τον Μπουλ- 
ταδάκην. Μέ τό εξής μέτρον. Νά υπογράψουν συμ
βόλαια μέ έγγύησιν άξιοχρέων ατόμων καί νά συμ
φωνούν δτι εάν δέν υπηρετήσουν εις τον τόπον 
των 8—10 χρόνια, νά έπιστρέψουν δσα έλαβαν διά 
τάς σπουδάς των.

Γ.ΤΣΟΥΡΗΣ. Οι Κύριοι γεωπόνοι έπλεόνασαν.
Μ. ΤΣΑΚΩΝΑΣ. Νά γίνη επίσης ένας ελαιοκομι

κός σταθμός σέ κάθε Νομόν καί έκεί νά παραμεί
νουν οι ε δικοί επί 6—8 έτη νά παρακολουθήσουν 
καί νά δουν τήν καλλιέργειαν εκείνου τού μέρους, 
νά εξακριβώσουν γιατί άλλοτε αποδίδει ή έληά καί 
άλλοτε δέν αποδίδει. ’Έτσι 9 άποκτήσωμεν μίαν 
πραγματικήν καλλιέργειαν.
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EMM. ΠΑΠΑΔΟΓΙΑΝΝΗΣ. Θά παράσχω την 
πληροφορίαν εις το Συνέδριον οτι ή Γεν. Δ)σις, 
έζήτησε από τήν Κυβέρνησιν καί ελπίζει να έπιτύ- 
χη τήν άνασύστασιν τού Ελαιοκομικού Σταθμού 
Ηρακλείου.

Μ. ΤΣΑΚΩΝΑΣ. Νά βάλωμε καί τούς καταδί
κους να φυτεύουν έληές. Εις Άκούμια αντί νά βά- 
λη δ Δήμαρχος πρόστιμα, βάζει νά φυτεύουν έληές.

Κύριοι αντιπρόσωποι των Επιμελητηρίων, σάς 
έζορκίζω νά μελετήσετε αύτό τό ζήτημα. Νά μή τά 
περιμένωμεν δλα από τήν Κυβέρνησιν. Πρέπει νά 
δημιουργήσωμεν υποτρόφους ειδικούς καί νά μή 
μάς τούς μεταθέτουν. Εάν τον κ. Φιλιππόπουλον 
τον μεταθέσουν στό Ρέθυμνο, θά προτιμήση νά πα- 
ραιτηθή. 'Ο κ.Μπουλταδάκης είνε εντόπιος καί μπο
ρεί νά μείνη. Πρέπει νά πάρωμε εντοπίους, νά τούς 
σπουδάσωμε γιά νά μείνουν 8—10 χρόνια.

Μποροΰμεν, δταν τό θέλομε, μέσα σέ 10 χρόνια τά 
40 έκ. παραγωγής (Κρήτης) νά τά κάμωμε 100."Όταν 
εις τά 1929 συνέπεσε νά βρίσκωμαι γιά μια βάπτιση 
στις Μέλαμπες, έκλαιγαν οί Μελαμπιανοί διότι τό 
λάδι ήταν 10 δρ. ή οκά καί μου είπαν οτι δ Δήμος 
Μελάμπων βγάνει 1.100.000 δκ. λάδι. Καί τούς λέ
γω. Δεν εισθε ευτυχέστεροι πού έχετε 1.100000 δκ 
παρά οί Μυλοποταμίτε; πού δταν τό λάδι ήταν 24 
δρ. δεν είχαν καθόλου;

Θά γεννηθή πολύ εύλογα εις τόν καθένα ή σκέ- 
ψις. Μά σήμερα, ή κρίσις ύφίσταται λόγφ τής υ
περπαραγωγής. Ημείς δέν μπορούμε νά πωλήσωμε 
τό λάδι τών 40 έκ. έλαιοδένδρων πού έχομεν καί 
αγορεύεις καί λές νά τά αύξήσωμε από 40 έκ. εις 
100 εκατομμύρια; Ποιος θά πέρνη τό λάδι μας; Σάς 
άπαντώ: Ή παγκόσμιος κατανάλωσες είνε πολύ πί
σω. Τό λάδι μας εινε εξαιρετικό καί δέν μπορούν 
νά τό συναγωνισθούν ούτε τά σησαμέλαια. Ταύτο- 
χρόνως θά στρέψωμεν τήν προσοχήν μας είς τήν
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εξαγωγήν, εάν πράγματι άκολουθήσωμεν την κατεύ- 
θυνσιν τής αύξήσεως του αριθμού τών ελαιοδένδρων. 
Τό λάδι μας θά εινε εκτός συναγωνισμού, διότι είνε 
άγνωστος ή βρώσιμος ελαία είς τάς μη έλαιοπαρα- 
γωγικάς χώρας καί θεωρείται είδος πολυτελείας. 01 
αυτόνομοι καί αυθύπαρκτοι οργανισμοί δπως εινε 
τά Γ. Επιμελητήρια, τά Ταμεία ελαίας, πρέπει νά 
στρέψουν την προσοχήν των είς τήν έντατικωτέραν 
άπόδοσιν τών ελαιοδένδρων καί τήν μελέτην όλων 
τών φαινομένων τά όποια δικαιολογούν τήν αφορίαν 
ή όποια θά εναλλάσσεται, δπως εναλλάσσεται καί εις 
άλλα μέρη τού κόσμου, με τήν αΰξησιν τών έλαιο- 
δένδρων. Πρέπει επίσης νά βελτιώσωμεν τήν ποιό
τητα καί νά μή επιβάλλουν φόρουςείς τό λάδι διά κά
θε σωματεΐον.

Β. ΚΡΙΜΠΑΣ. Δύο θέματα έξ εκείνων τά δποϊα 
διά τών ωραίων καί γλαφυρών καί θελκτικών λόγων 
του έθιξεν ό κ. Εισηγητής θά θίξω καί εγώ. Θά σας 
δώσω μίαν έξήγησιν, διατί δ συνάδελφός μου κ. Ά- 
ναγνωστόπουλος, υπολογίζει τόσον πολύ τό κόστος 
τής τιμή; τού ελαίου. “Οταν ύπολογίζωμεν τό κόστος, 
έπιβαρύνομεν τό προϊόν, πρώτον με τό ένοίκιον τήςγής 
καί δεύτερον με τήν απόσβεσιν τής γεωρ. βελτιώσε- 
ως. Δηλαδή ύπολογίζομεν δτι μετά ένα χρονικόν διά
στημα δεν θά ύπάρχη τό δένδρον καί πρέπει νά τό 
άντικαταστήσωμεν. Συνεπώς πρέπει νά κρατούμεν ένα 
μέρος χρημάτων. “Εχετε ύπ’ δψιν σας, δτι είς τήν Ελ
λάδα ή γεωργική βελτίωσις επιβαρύνεται μέ ώρισμέ- 
να έξοδα. Στήν Μυτιλήνη κάνουν ξερολιθιές ή όποιες 
πρέπει νά συντηρηθούν. 01 παραγωγοί Χανίων έχουν 
ίδικά των ελαιουργεία καί υπολογίζουν άπόσβε- 
σιν δι’ αύτά. Γι’ αυτό δίδει ό κ. Άναγνωστόπου- 
λος αύτόν τόν αριθμόν δ όποιος ίσως νά φαίνεται υ
περβολικός, αλλά τό έκαμε γιά νά έξυπηρετήση τήν 
ελαιοπαραγωγήν, νά δείξη δτι εινε μεγάλη ή διαφο
ρά πωλήσεως από τού κόστους.
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Θά σας δώσω και μίαν πληροφορίαν διά το ζήτη

μα τής ακαρπίας το οποίον σάς απασχολεί. Ό κ. 
Άναγνωστόπουλος εν συνεργασία με ενα Καθηγη
τήν του Πανεπιστημίου άνεκοίνωσεν εις τήν Ακα
δημίαν Αθηνών μίαν εργασίαν του. Για να μπό
ρεση το δένδρον να κάμη άνθη γόνιμα —θηλυκά— 
εινε απαραίτητον νά έχη τροφός. Μιαν φοράν αν 
έξαντληθή, πρέπει νά περάσουν πολλά χρόνια για νά 
έλθη πάλιν εις κατάστασιν πού νά ήμπορή νά άπο- 
δίδη. Πρέπει λοιπόν ή περιποίησις νά γίνεται συ
νεχώς.

Έχω ένα επιστάτην εις το 'Ηράκλειον ό όποιος 
δεν ήτο γεωργός, αλλά έχει παρατηρητικότητα. Σέ έ
να μικρό τμήμα του δρόμου πού υπήρχαν έληές, έ
βγαλε 10 δκ. λάδι κατά δένδρον, ενώ σε 4000 έλαιό- 
δένδρα είχε 2.5 δκ. λάδι κατά δένδρον. Εξαιρετική 
σημασία έχει κα'ι τό ζήτημα τής υγρασίας. Κατώρ- 
θωσε νά βελτίωση τήν άποδοτικότητα του δένδρου 
κάμνοντας 2—3 οργώματα. Δέν πρέπει νά περιμένε
τε σ’ ένα χρόνο αποτελέσματα, πρέπει δμως ή περι- 
ποίησις νά εινε συνεχής.

Θά είχα μίαν μικρόν άντίρρησιν διά τον σεβαστόν 
κ. Μελαν, ως προς τό ζήτημα τής τιμής τού ελαίου. 
Δεν έχει σημασίαν ή διαφορά τής οξύτητας. Λάδια 
τής αυτής όξΰτητος δεν έχουν πάντοτε τήν ιδίαν άξί- 
αν. ία Μεσσηνιακά έχουν μεγαλυτέραν τιμήν εις τήν 
Μασσαλίαν διότι έχουν ένα είδος αρώματος.

ΠΡΟΕΔΡΟΣ. Άνακοινώ τηλ)μα τοΰ Γ. Έπιμ. Πα 
τρών, γνωστοποιοΰντος ότι διά νέου νομοσχεδίου κα- 
ταργειται ή θέσις τού αντιπροσώπου του Γ. Επιμε
λητηρίου παρά ταις Λιμενικαϊς Έπιτροπαϊς.

Γ. ΒΑΡΟΥ ΧΑΣ. Σάς λεγοι μίαν φράσιν του Προ
έδρου του Λιμενικού Ταμείου κ. Μητσοτάκη δ όποι
ος ειπεν ότι ό αντιπρόσωπος τού Γ. Επιμελητηρίου 
εινε ή ψυχή τής Επιτροπής. Ό αντιπρόσωπος τοΰ Γ. 
Επιμελητηρίου, έσωσε τα λιμενικά έργα Ηρακλείου 
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διότι εγένετο πόλεμος εκ μέρους μεγάλων κεφαλαι
ούχων οι όποιοι εΐχον τα πρακτορειακά καί εΐσεχώ- 
ρουν πολιτικοί εναντίον τής έκτελέσεως τών λιμεν. 
έργων ^Ηρακλείου, καί εάν έγινεν ό λιμήν Ηρα
κλείου καί άκούγεται ή Κρήτη, αυτό οφείλεται καί 
εις τούς άλλους Κυρίους τής Επιτροπής, αλλά οφεί
λεται καί εις τούς αντιπροσώπους τών Γ. Όργανώ- 
σεων, διότι έφθάσαμε διά να μη διακοπούν τά έργα 
νά κάμωμεν καί συλλαλητήριον καί συνεχείς δια
μαρτυρίας.

Επί τη ευκαιρία αυτή νά αξιώσωμεν όπως καί 
εις τάς Έπιτροπάς τάς λιμενικός αί όποίαι διατι- 
μοΰν τά εκφορτωτικά καί τά εργατικά νά μετέχουν 
καί αντιπρόσωποι τών Γ. Όργανώσεων, διότι μετέ
χουν αντιπρόσωποι άτμοπλοϊκών εταιρειών, καί βά
ζουν 1 δραχμή το καλάθι εκφορτωτικά. "Ένα τσου
βάλι απίδια πού θά βγή από τη μαούνα πληρώνει ό 
αγρότης 80 λεπτά καί μοιράζονται χιλιάδες δραχμές 
οί έργάται εις βάρος μας. Νά γίνη τηλ)μα έκ μέρους 
τού Συνεδρίου, το όποιον νά διαμαρτυρηθή για 
τό μέτρον πού λαμβάνεται.

Δ. ΜΠΕΜΠΗΣ (Προεδρεύων) Παρακαλούμεν τον 
κ. Σίδερην νά συντάξη τό τηλ)μα καί νά διαβιβάση 
ή Γεν. Διοίκησες την διαμαρτυρίαν.

ΕΜΜ. ΠΑΠΑΔΟΓΙΑΝΝΗΣ. Δέν έχω εϊδησιν 
τού πράγματος. Θά έπεβάλλετο ίσως κάποια έπιφύλα- 
ξις μέχρις δτου ίδωμεν ποιον βάζουν αντί τού 
αντιπροσώπου τού Γ. Επιμελητηρίου. Τήν διαμαρ
τυρίαν τού Συνεδρίου θά διαβιβάσω λίαν εύχάριστως.

τίθεται ή Συνεδρίασις.
* * *

Τετάρτη 9 Αύγούστου 1933
“Ωρα 4 μ.μ. Ερχεται ή συνεδρίαση.

Γ. ΤΣΟΥΡΗΣ. Εν συνεχείς προς τήν παράκλη-
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σιν να παραμείνουν οι Αντιπρόσωποι των Γ. Επι
μελητηρίων εις τα Λιμεν. Ταμεία, θά είχα να πα- 
ρακαλέσω δπως εις τα δημοτικά Συμβούλια οσάκις 
λαμβάνουν αποφάσεις έπ'ι δημοτ. δασμολογίου μετέ
χουν μετά δικαιώματος ψήφου αντιπρόσωποι τών 
Γεωργ. Τάξεων.

ΠΡΟΕΔΡΟΣ. Άντίκειται εις την τοπικήν αύτο- 
διοίκησιν.

Γ. ΤΣΟΥΡΗΣ. Κύριοι Σύνεδροι, ούδέν νέον ύπό 
τον ήλιον, εγώ λέγω ούδέν νέον εις το Συνέδριον. 
Δεν θά σάς εϊπω ούδέν το νέοι'. Θέλω νά τονίσω 
μόνον ώρισμένα σημεία τά όποια πρέπει νά λάβη 
ύπ’ δψιν ή ’Επιτροπή και συμπεριληφθοΰν εις τό 
υπόμνημα τό όποιον νά σταλή εις τήν Κυβέρνησιν.

Διά νά άνέλθη ή οικονομική στάθμη τών παρα
γωγών πρέπει νά προσέξουν τρία τινά: Ν’ αύξηθή 
ποσοτικώς ή παραγωγή, νά βελτιωθή ποιοτικώς, και 
νά έίασφαλισθή ή κατανάλωσις ή όποια κινδυνεύει 
νά φέρη ασφυξίαν.

Διά τήν ποσοτικήν αύξησιν απαιτείται ή βελτίω- 
σις τής καλλιεργείας, ά αγομένη εις κλαδεύματα, λι
πάνσεις, αρόσεις καί πρό παντός εις τήν αύξησιν 
τού αριθμού τών έλαιοδένδρων. Δυστυχώς προσκρού- 
ομεν εις τό οίκονομι ον σημεϊον, διά τον λόγον δτι 
η άπόδοσις τών δενδροφυιειών εινε βραδεία καί 
δεν έχομεν εύπορους άγρότας οι όποιοι ν’ έγκατα- 
λείψουν τήν σιτοκαλλιέργειαν καί ν’ ακολουθήσουν 
τήν έλαιοκαλλιέργειαν, διότι κατά τά έτη πού θ’ Α
σχοληθούν εί; τήν δευτέραν, θ' αμελήσουν τήν πρώ- 
την καί δέν θά έχουν τούς πόρους τής ζωής των. 
Διά τούτο νομίζω, εις τό κεφάλαιον τής παροχής 
δανείων, όταν συμφέρει ή έλαιο καλλιέργεια, πρέπει 
νά εινε μακροπρόθεσμα, διότι εάν διά τόν σιτοκαλ- 
λιεργητήν τά δάνεια εινε ενός έτους, διά τόν έλαιο- 
καλλιεργητήν πρέπει νά είναι 20 ετών. Εννοείται ό
τι πρέπει νά δεσμεύεται ό λαμβάνων τό δάνειον, 
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διά νά το χρησιμοποίηση μόνον δι’ έλαιοφυτείας.

Διά τό ζήτημα τής ποιότητας υπάρχουν ειδιχοι οι 
όποιοι εινε απολύτως κάτοχοι του θέματος και δΰ- 
νανται νά το εισηγηθοΰν. Εν πάση περιπτιησει, τον 
νόμον τής έξελίξεως άκολουθούντες καί οι ουρανί
σκοι τών καταναλωτών, απαιτούν ελαιόλαδα καλής 
ποιότητας. Πρέπει ωσαύτως νά ληφθοΰν μέτρα κα- 
ταπολεμήσεως τών νόσων, έκθλίψεως τών ελαίων καί 
μεταφοράς αΰτών.

Τρίτον έρχεται το ζήτημα τής καταναλώσεως. Κα
θώς λέγουν οι έγκύψιντες περισσότερον ημών, καί α
πό τούς οποίους άρυόμεθα τάς πληροφορίας, εις την 
Τύνιδα ή έλαιοκαλλιέργεια έχει ένταθή τοσούτον, ώ
στε θά εύρεθώμεν προ μιας αύξήσεως τής παγκοσ
μίου ελαιοπαραγωγής. Άντιθέτως ή κατανάλωσις δεν 
έχει αύξηθή, ίσως θά έχη έλαττωθή, πάντως εύρί- 
σκεται εις σημεϊον όχι πολύ εύχάριστον.

Έάν αύξανομένης τής παραγωγής, ή κατανάλωσις 
μείνη σταθερά, ή έκτοπιζόμεθα υπό άλλων ελαίων, 
θά εύρεθώμεν εις την άνάγκην νά πωλώμεν το εισό
δημά μας αντί ευτελέστατης τιμής μη καλυπτουσης 
τα έξοδα τής καλλιεργείας. Διά τούτο νομίζω δτι 
πρέπει νά δοθή ιδιαιτέρα προσοχή. Εύρίσκομαι εις 
την εύχάριστον θέσιν νά σάς εϊπω οτι γίνεται προ
σπάθεια καί έλήφθη άπόφασις εις τό 8ον ελαιοκο
μικόν Συνέδριου Ρώμης νά ένωθούν δλα τα Έλαιο- 
παραγωγ>κά Κράτη εις μίαν ομοσπονδίαν.

Τό έλαιόλαδον αποτελούν τά 40 ο)ο τών παραγο- 
μένων ελαίων, καταναλίσκεται ιδία εις τάς Ένωμέ 
νας Πολιτείας, καί κατά μικρότερον ποσοστόν εις 
την Αργεντινήν, καί εις την Γαλλίαν. Εις Ρουμα
νίαν καί αλλαχού εις πολύ μικράς ποσότητας. Δέν 
μπορούμε νά έχωμεν την αξίωσιν νά εισαχθή ετς βο
ρείους χώρας πού καταναλίσκουν ζωϊκά λίπη. Πάν
τως νομίζω δτι μπορεί τό εισαχθή τό έλαιόλαδον εις 
πολλά Ευρωπαϊκά Κράτη. ‘Η προσπάθεια αυτή δέν 
εινε δυνατόν νά μη έπιτύχη.
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Πρέπει το συνέδριον να έκφραση την ευχήν όπως 
ή Ελλάς συμμετάσχη εις το Διεθνές Ελαιοκομικόν 
Συνεδρίαν διά την έπίτευξιν τής επικρατήσει»; τής 
καταναλώσεως, διότι αν είς τά έλαιοπαραγωγικά μέ
ρη ή κατανάλωσις έλαιολάδου ανέρχεται εις 7,3 χι- 
λιόγ. κατά κάτοικον, εις τάς χώρας πού δέν παράγε
ται, εινε μόνον 130 γραμμάρια κατά κάτοικον. 'Υπάρ
χει πεδίον έπεκτάσεως, άλλ’ απαιτείται μεθοδική ε
νέργεια.

Τά ελαιόλαδα όχι μόνον θρεπτικήν αξίαν έχουν, 
αλλά είνε γευστικώτερα, εύπεπτότερα καί καλλίτερα 
των άλλων ελαίων πού έχουν λιπαροί οξέα, ανθεκτι
κότερα εις τήν πέψιν. Πλεονεκτούν φυοικώς τά ε
λαιόλαδα καί ή επιβολή των εινε εύκολος άμα ύ
παρξη σχετική προσπάθεια.

Αυτά τά ολίγα ειχον νά εϊπω μέ τήν έλπίδα ότι λαμ- 
βανόμενα ύπ’ δψιν δέν εινε δυνατόν παρά νά συντελέ- 
σουν ε'ς τήν βελτίωσιν τής θέσεως των παραγωγών 
οι όποιοι άναμφιβόλως είνε άξιοι μεγαλυτέρας καί 
στοργικωτέρας μερίμνης εκ μέρους τοΰ Κράτους.

Κ. ΚΑΛΕΜΙΚΕΡΑΚΗΣ. Εγώ θα μπορούσα νά 
περιορίσω τδ δλον ζήτημα καί νά τονίσω ότι εάν θέ- 
λωμεν τήν πρόοδον τής έλαιουργίας πρέπει νά 
αφήσωμεν κέρδος είς τον παραγωγόν. Είνε αναντίρ- 
ρητον ότι μία έπιχείρησις προοδεύει, ενόσω έχει κέρ
δος. "Οταν ε’ίχομεν το γεγονός κατά το παρελθόν— 
καί τούτο άπεδείχθη πασιφανέστατα—ότι περιωρίσθη 
ή καλλιέργεια τής ελαίας έκ τοΰ ότι δέν άφηνε κέρ
δος εις τόν παραγωγόν, άποδεικνύεται έκ τούτου ότι 
έκεΐ έγκειται το δλον ζήτημα τού έλαίου. Εάν φρον 
τίσωμεν νά βελτιώσωμεν τήν ποιότητα, νομίζομεν ότι 
αγοραί καταναλώσεως υπάρχουν διά τά λάδια μας, 
καί θά πέρνη ό παραγωγός ένα κέρδος. Δέν θά είνε 
δυνατόν παρά ό παραγωγός καί νά κεντρίση καί 
νά λιπάνη τά δένδρα του. Έξ αντιθέτου κεντρίσατε 
όσα δένδρα θέλετε, στείλατε όσους γεωπόνους θέλετε, 
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δι’ εϊδίκευσιν. "Οταν πωλή ο παραγωγός το λαδι του 
10 δρ. τήν δκά, τα έλαιόδενδρα δά ξεπατώνωνται καί 
θά βάζωμεν αμπέλια. Έγώ νομίζω δτι πρέπει να 
στρέψωμεν τήν προσοχήν μας εις τήν ποιότητα, 
διότι το ζήτημα έγκειται εις αυτήν καίοχι εις τήν 
ποσότητα.

ΕΜΜ. ΠΑΠΑΓΙΑΝΝΑΚΗΣ. Είχον ύπ’ δψιν μου 
το ευεργετικόν μέτρον το όποιον έφήρμοσε το Κρά 
τος διά τήν διευκόλυνσιν τής εξαγωγής τού ελαίου. 
Νομίζω ότι διά τήν περίπτωσιν κρίσεως ή οποία 
δεν εινε ασυνήθης λόγφ τής υπερπαραγωγής εκ μέρους 
των άλλων χωρών, πρέπει νά λάβη τό Κράτος τήν 
μέριμναν ώστε νά διευκολύνη τήν εισαγωγήν του 
ελαίου εις περιφέρειας μή ελαιοπαραγωγούς. Κυρίως 
αυτή ή εξαιρετική καί ευχάριστος τιμή οφείλεται 
εις τήν ελλειψιν παραγωγής εν Συρία καί 'Ισπανία 
καί επομένως έξητήθη τό έλαιον. Φυσικφ τφ λόγω 
απέκτησε τιμάς ίκανοποιητικάς. Διά τήν περίπτωσιν 
άντιμετωπίσεως κρίσεως νά συστηθή ώστε ν’ άσκη- 
θή προπαγάνδα μαζυ με τήν μέριμναν του Κρά
τους, ή οποία νά διευκολύνη τήν εσωτερικήν κατα- 
νάλωσιν. Νά μάθη ό Ήπειρώτης, ό Θράξ, ό Θεσ- 
σαλρς, νά τρώγη τό λάδι, αλλά νά τό τρώγη καί εις 
τιμάς συμφερωτέρας.

ΠΡΟΕΔΡΟΣ. Ό κ. Μπουλταδάκης ειδικός έλαιο 
κόμος Ύπουργ. Γεωργίας έχει τον λόγον.

ΣΤ. ΜΠΟΥΛΤΑΔΑΚΗΣ. Κύριοι Σύνεδροι, τό 
θέμα τής ελαιοκομίας καί έλαιουργίας που συζητεί- 
ται τώρα έχει σχεδόν έξαντληθή από τους προλα- 
λήσαντας. Εγώ θά ειπω ολίγα τινά διότι δεν εί
μαι καί εισηγητής ώστε νά έχω έτοιμάση θέμα έπι- 
σταμένως.

Ως γνωστόν, ή ελαιοκομία εν Κρήτη έχει σπου- 
δαιοτάτην σημασίαν διότι εινε ή κυριωτέρα καλ
λιέργεια ή όποια δίδει τήν μεγαλυτέραν σκαθάρι- 
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στον πρόσοδον. Ή έκτασις των έλαιοδένδρων κα
ταλαμβάνει 1200 περίπου έκατομμ. στρέμματα, κατ’ 
αναλογίαν 15—18 έλαιοδένδρων κατά στρέμμα και 
ή παραγωγή κυμαίνεται από 22—25 οκάδες ελαίου 
κατά στρέμμα "Εν τοιοϋτον ποσόν παραγωγής έχει 
και ανάλογον αξίαν.

Δύναμαι δμως να σας βεβαιώσω οτι, από δσα έ- 
λαιοπαραγωγικά μέρη τής Μεσογείου έπεσκέφθην, ή 
νήσος μας έχει την πρώτην θέσιν και δύναται ν’ 
άναπτύξη την έλαιοκαλλιέργειαν εις μεγάλον βαθ
μόν. Τό έδαφος και το κλίμα εινε τόσον ευνοϊκά, 
ώστε μέ τά υπάρχοντα έλαιόδενδρα δύναται ν’ αύξηθή 
ή άπόδοσις κατά τό 1)3, ή δέ έπέκτασις τής καλλιερ- 
γειας των ν’αύξηθή εις τό διπλάσιου. Διά νά έπαυξή- 
σωμεν την παραγωγήν πρέπει νά ευρωμεν αγοράς 
καταναλώσεως. Σήμερον ειμεθα έξηρτημένοι από 
τούς Ιταλούς καί τους Γάλλους. Σήμερον έξάγομεν 
κυρίως πρώτην ύλην καί δ,τι θέλουν μάς δίδουν οί 
αγοραστοί του προϊόντος μας. Συνέπεσε νά μείνω 
εις τό Ίνστιτοΰτον τής Imperia 8 μήνες καί έβλε
πα τά ελληνικά λάδια είς τό εκεί χρημαστήριον τού 
ελαίου νά πωλώνται από 250—280 λιρέττες τά 
100 κιλά. Ένώ άντιθέτως μέ μίαν μικράν επεξερ
γασίαν καί άνάμιξιν ποσοστού 25ο)ο καλού φυσι
κού έλα ίου, ή ’Ιταλία πωλούσε από 500—580 λιρέτ
τες είς τάς αγοράς καταναλώσεως.

Εάν κατορθώσωμεν νά μελετήσωμεν τάς ποικιλίας 
πού έχομεν εδώ (τσουνάτη, χονδροληά, λιανοληά) 
καί δούμε ποία μπορεί νά μάς δίδη τό λάδι τής 
άναμίξεως, καί νά προωθήσωμεν καί βοηθήσωμεν 
διά τής Αγροτικής Τρχπέζης του: παραγωγού; νά 
ιδρύσουν έλαιουργικούς συνεταιρισμούς πρός ϊδρυσιν 
συνεταιρικών ελαιουργείων, θά εχωμεν μίαν πρώτην 
ύλην διά την κατασκευήν τών τύπων ελαίου ή δ- 
ποία θά μάς έπιτρέπη νά έξάγωμεν λάδι απ’ ευθείας 
είς τήν εξωτερικήν κατανάλωσιν. Φρονώ οτι θά εινε 
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σκόπιμου, ή δργάνωσις τής παραγωγής ν’ αρχίση 
εκ τών κάτω, να γίνουν έλαιουργικοί συιεταιρι 
σμοι κατ’ έλαιουργικάς περιφερείας τή βοήθεια 
τής Αγροτικής Τραπέζης. Κατότιν νά γίνουν Ενώ
σεις κατ’ επαρχίας καί μία ομοσπονδία κατά Νομόν 
ή είς ολην την Κρήτην. Δυστυχώς, λόγω τού έκιε- 
σμοΰ τής δραχμής μας, ή τιμή του ελαιόλαδου είνε 
χαμηλή. Από 375 Γαλλικά Φράγκα Τσίφ Genova ή 
Imperia κατήλθεν εις 260.

Πρέπει επίσης νά βελτιώσωμεν τήν καλλιέργειαν 
διά λιπάνσεως, νά καταπολεμήσωμεν τάς ασθένειας έπί 
ιό επιστημονικότερο''. Προ παντός όμως πρέπει νά 
βελτιώσωμεν τήν ποιότητα καί νά κάμωμεν συνεται
ρικά ελαιουργεία. Κατά ένα πρόχειρον ύπολογισμον 
εις τον Νομόν Χανίων χρειαζόμεθα 15 — 20 συνε
ταιρικά ελαιουργεία προς επεξεργασίαν τοΰ παραγο- 
μένου έλαιοκάρπου.

ΠΡΟΕΔΡΟΣ. 40.
ΣΤ. ΜΠΟΥΛΤΑΔΑΚΗΣ. Χρειάζονται 40 κατά 

τόν λειτουργοΰντα ήδη τύπον υδραυλικού Πιεστηρίου. 
Αλλά κατά τόν νεώτερον τόπον εγκαταστάσεων φθά
νουν 15—20. Τά τελευταία έτη ή τέχνη τής έλαιουρ· 
γίας εν Ευρώπη έβελτιώθη καταπληκτικώς.

Τά παλαιού τύπου ελαιουργεία θεωρούνται κα
θυστερημένα όπως τά χειροκίνητα βιδωτά. Τά 20 ε
λαιουργεία θα στοιχίσουν περί τά 20 εκατομμύρια

ΠΡΟΕΔΡΟΣ. 400 χιλ. έκόστισε τού Πύργου Ψη- 
λονέρου, ά'νευ οικήματος όμως.

ΣΤ. ΜΠΟΥΛΤΑΔΑΚΗΣ. Αν στείλουν 200 χιλ. 
όκ. λάδι καί επεξεργάζεται έκαστον, ή εξαγωγή μας 
θά εύρη τά 5—15 έκ. χιλιόγρ. πού χρειάζονται.

I. ΧΑΤΖΑΚΗΣ. Τά Χανιά εφέτος έχουν εξαγωγή 
μέχρι τούδε περί τάς 5 έκ. δκάδας. Είς 10 έκ. υπο
λογίζω τήν παραγωγήν.
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ΣΤ. ΜΠΟΥΛΤΑΔΑΚΗΣ. Ή μέση έτησία παρα- 
γή τής Κρήτης κυμαίνεται από 20—25 έκατ.

Μ. ΤΣΑΚΩΝΑΣ. Εις καμμιάν από τάς παραγω 
γικάς χώρας δεν εχομεν κάτω τών 5 χιλιογράμμων 
κατά δένδρον. Ημείς μόλις φθάνομεν την 1 οκά. 
Γι’ αυτό δεν τρώγει ψωμί, δεν χορταίνει δ ελαιοπα
ραγωγός μας. Εκείνο πού πρέπει να φροντίσωμεν 
εΐνε να πολλαπλασιάσωμεν την παραγωγήν καί ταυ· 
τοχρόνως να τήν βελτιώσωμεν. Θά εΐνε ευτυχής ή 
Κρήτη, αν κατορθώνη από τά 20 εκ. μέσης ετησίας 
παραγωγής, να έχη καλό λάδι 2—3 εκ. γιατί αύτό 
τό λάδι ή ραφιναρίες θά τό πέρνουν και θά το πλη
ρώνουν 30—35 δρ. τήν οκά. Διότι από μία οκά λά
δι καλό, θά τούς δώση 10 οκάδες.

Εις τήν Κρήτην καλλιεργοΰμεν τήν ποικιλίαν τής 
λιανοληάς. "Οταν δεν εχομεν προσβολήν δάκου, δταν 
τήν έπεξεργαζόμεθα καθαρά, θά έχωμε μόνον 1 ο)θθ 
(δείκτην) βαθμού όξύτητος. Εις τήν Ιταλίαν έχουν 
σιαματήση τήν καταπολέμησιν. Μερικοί σταθμοί καί 
Ινστιτούτα, κάμνουν πειράματα νά ευρουν καλλιτέραν 
μέθοδον καταπαλεμήσεως τού δάκου διότι με τήν μέθο
δον Μ περλέζε δεν εΐνε ενθουσιασμένοι. 'Ημείς λέγο- 
μεν δτι εχομεν καλά αποτελέσματα.

Πρέπει νά βελτιώσωμεν τήν κατεργασίαν τού έλαιο- 
κάρπου γιά νά μπορούμε νά τον έξάγωμεν εις τό έξω 
τερικόν, τώρα πού επικρατεί ή θεωρία δτι τά φυσι
κά λάδια έχουν μεγαλυτέραν πέρασιν, διότι εις τήν 
ραφιναρίαν τών 200 βαθμών, χάνουν τάς βιταμίνας 
των.

ΔΓ αύτό δταν ίδρύσωμεν πολλά συνεταιρικά ε
λαιουργεία δταν τούς διδάξωμεν τον τρόπον συλλο
γής τού έλαιοκάρπου, καί κάθε βράδυ, κάθε παρα
γωγός τήν ποσότητά πού μαζεύει νά τήν παραδίδη 
εις συνεταιρικά ελαιουργεία, καί βγαίνη αύτό τό περί
φημο λάδι τού 1)10 βαθμού τής όξύτητος καί τό 
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πωλοΰν εις μίαν τιμήν κατά 1)3 ανωτέραν τής τρε- 
χούσης, αντί 350 Γαλ.φράγκα θα φθάση τά 475. Εν
νοείται από το λάδι πρώτης πιέσεως. Στα 1929 έβα
λα καί έμάζεψαν έληές μέ τά χέρια, τίς έδιάλεξαν, 
τις έπλυναν καί έκαμα λάδι πού δεν το έπίστευαν δ- 
τι ήτο Κρητικό. Μου εκόστισε όμως 25 δρ. ενώ ή 
τιμή τότε ήταν 18 αλλά τό έπώλησα καί 10 δραχμάς 
παραπάνω.

ΣΤ. ΜΠΟΥΛΤΑΔΑΚΗΣ. Μέ τήν όργάνωσιν τών 
συνεταιρικών ελαιουργείων έλαττούμεν τι κόστος τής 
παραγωγής.Διότι όταν επεξεργάζεται κάθε έλαιουργείον 
800 χιλ. δκ. έλαιοκάρπου, ήτοι παράγει 200 χιλ. δκ. 
ελαίου, θάπληρώνη τοκοχρεωλύσιον, εργατικά κλπ. καί 
θα του μένη καίκέρδος.'Όπως λειτουργούν τώρα τά ίδιοι 
τικά ελαιουργεία είνε παθητικοί επιχειρήσεις. Κανείς 
έως τώρα δέν μου εΐπεν ότι του μένει κάτι τι απ’ 
αυτά. Διότι επεξεργάζονται μικράς ποσότητας, 40— 
60—80 χιλ. όκάδας, ελάχιστα πιάνουν τίς 100 χιλ. 
Τά τελευταία χρόνια έχουν τόσον πολύ τελειοποιηθή 
τά μηχανήματα, έχει τόσον βελτιωθή ή διαρρύθμισές 
των, ώστε μπορείτε μέ τά αύιά μηχανήματα 'ά έπε- 
ξεργασθήτε διπλασίαν ποσότητα καί μπορείτε να 
έχετε τό εσωτερικόν τής έγκαταστάσεως τόσον διχρ- 
ρυθμισμένο, ώστε νά ύποβοηθείσθε εις τήν εργασίαν,

Μέ τήν έφεύρεσιν τών Κεντροφύγων, πού γίνε
ται ζύμωσις τής μούργας εις τά μεγάλα ελαιουρ
γεία, εάν δέν είχαμεν τό μέσον αύτό, έπρεπε νά ε.ί- 
χαμεν ολόκληρα σπίτια διά νά περιμένωμεν διά τής 
φυσικής άνώσεως νά μαζέψωμε τό λάδι.

Τελευτών εκφράζω τήν ευχήν νά ίδρύσωμεν συ
νεταιρικά ελαιουργεία τη βοήθεια τής Άγροτ. Τρα- 
-■τί-ζης, κατά τόν τελευταίον τύπον καί μέ τά τελευταία 
μηχανήματα, καί νά βελτιώσωμεν τά παλαιά πιεστή
ρια τά βιδωτά—ύφίσταται καί συναγωνισμός τών 
υδραυλικών πιεστηρίων μέ τά βιδωτά—Πάντως ελαι
ουργεία πρέπει νά γίνουν μέ τήν τελευταίαν λέξιν 
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τη; επιστήμης και εις μηχανήματα καί εις έγκατα- 
σιάσεις κτιρίων.

Ι. ΜΑΡΜΑΤΑΚΗΣ. θα μπορούν νά έπεξεργά- 
ζωνται τήν έλαιοπυρήνην.

ΣΤ. ΜΠΟΥΛΤΑΔΑΚΗΣ. Τοΰ νέου τύπου εξαν
τλούν τήν έλαιοπυρήνην καί τής αφήνουν 5ο)ο. Τώ
ρα εισάγεται κατά τήν κατεργασίαν ειδικό κόσκινο, 
μένει ή ψύχα ή οποία χρησιμοποιείται ώς τροφή 
των ζώων καί προά/εται ή Κτηνοτροφία, τής όποι
ας έχομεν καί ημείς ανάγκην. Αυτό γίνεται καί εις 
τήν Ιταλών. 'Ημεϊ; μάλιστα έξάγομεν τεράστιον πο 
οΰν συναλλάγματος διά τα σφάγια.

Μ. ΤΣΑΚΩΝΑΣ. Ώμίλησε κάποιος Ιταλός για μι
κρά πυρηνελαιουργεϊα.

ΣΤ. ΜΠΟΥΑΤΑΔΑΚΗΣ. Δέν απέδωσαν αποτελέ
σματα καλά. Φρονώ δτι εντός δεκαετίας δέν 0ά ύ- 
φίστανται, διότι μέ τά σύγχρονα πιεστήρια νά έξαν- 
τλεϊται ή πυρήτη μέχρι σημείου ώστε νά μη συμφέ- 
ρη ή εξαγωγή πυρηνέλαιου. Άλλως τε το πυρηνέ· 
λάιον έχει τόσον μικρόν τιμήν ώστε νά μή ήμπορή 
νά χρησιμοποίησή παρά μόνο για σάπωνα.

ΠΡΟΕΔΡΟΣ. Να συζητητή καί τό ^έμα τής 
έλαίοπυρήνης.

ΑΣΚΟΞΥΛΑΚΗΣ. Τό Γ. Επιμελητήριο»· Ηρα
κλείου μοί ανέβηκε ν<ί φέρω ενώπιον σας τό ζήτημα 
τής βελτιώσεως τής τιμής τής ελαιοπυρήνης, Ώς 
γεωργός, ομολογώ πώς δέν είμαι καί πολύ κατάλ
ληλος γι’ αυτό τό θέμα, γιατί ούτε πολλάς γνώσεις 
τού ζητήματος έχω ούτε εΐνε τής ιδιαιτέρας ένασχο- 
λήσεώς μου. Αλλά ζώ εις έλαιοπαραγωγικόν μέρος, 
είμαι γεωργός καί είχα κάποτε τήν τύχην ν’ άνα- 
κατενθώ εις επιχειρήσεις μορφής πού έχουν σχέσιν 
μέ τήν έλαιοπυρήνην.

Όλοι μας ξέρομεν ότι 3—4 έως 5 δκ. έληές βγά
ζουν 1 οκά λάδι καί 1 1)2 και 2 δκ, ελαιοπυρήνης.
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Πολλοί παραγωγοί λόγω του μέρους που ζοΰμε καί 
τής έλλείψεως συγκοινωνίας, δέν δίδουν σημασίαν εις 
την πυρήνην ή όποια είνε σπουδαιότατο* προϊόν,διότι 
ή πυρήνη πού παράγεται είς Κρήτην, είνε ά'ωτέρα 
ως προϊόν από δία τα κρασιά. Βλέπετε δέ ότι δέν 
δίδομε σημασίαν είς τήν έλαιοπυρήνην, ενώ δίδο- 
μεν σημασίαν είς το κρασί, καί τα Γεωργικά Επιμε
λητήρια καί αί οργανώσεις κάνουν οινοποιεία, καί 
τοίχο διότι ή έλαιοπυρήνη δέν έχει μεγάλην κατα- 
νάλωσιν.

Ή πυρήνη είχε το 1932 πεντήκοντα λεπτά καί 
45 ακόμη. Λόγφ τοΰ επαγγέλματος μου ως ίατροΰ, 
μου έδιδαν ως αμοιβήν, πυρήνην. ’Έτσι ή πυρή
νην είχε 45 λεπτά, έφτασε τά 50 καί έγινε καί 55.

Φαντασθήτε τόν γεωργόν πού απείχε 10 ώρες α
πό το εργοστάσιο, νά πάγη τήν πυρήνην του έκεϊ 
καί νά τήν πωλήση διότι εις τά χωριά έξέπεφταν τήν 
τιμήν καί τοΰ έδιδαν 15 λεπτά. Στον Χάρακα ουδέ
ποτε ή πυρήνη έπωλήθη.

Ό κ. Τσάκωνας έφερε στατιστική γιά τό λάδι.Τό 
1932 επήγαν είς τό τράστ 30 έκ. δκ. έλαιοπυρήνης. 
Ή παραγωγή της εινε πολύ μεγαλύτερη, διότι ή α
ναλογία είνε μιά οκά ελαίου προς 1 1)2—2 δκ. έλαϊο- 
πυρήνης. Επειδή κατά μέσον δρον ή Κρήτη σε μία 
καλή εσοδεία βγάζει περίπου 30 έκ. δκ. λάδι καί σέ 
μιά μέτρια βγάζει 20—22 έκ. δκ. έχομεν τό δεδο- 
μένον δτι στις καλές εσοδείες ή πυρήνη ανέρχεται 
σέ 45—50 έκατομμύρια οκάδες.

Ή πυρήνη έχει μέσα της λάδι. Ή περιεκτικό- 
της ή όποια εξάγεται από τά υδραυλικά ελαιοπιε
στήρια εινε 10 ο)ο ίσως καί περισσοτέρα, γιατί τά 
πυρηνελαιουργεΐα έχουν καί ελαιοπιεστήρια. Είνε 
γνωστόν ομως δτι ή έληές άλέθοντ ο εις υδραυλι
κά πιεστήρια, αλλά χειροκίνητα. Αυτές ή φάμπρικες 
βγάζουν πυρήνη, άλλ’ επειδή δέν έχουν επάρκεια διά 
τήν κατεργασία τοΰ ελαίου καί δταν είνε πολύ μεγά- 
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γη ή εσοδεία, μη ρωτάτε τι γίνεται. Πιάνεται την 
πυρήνην, την σφίγγετε καί τρέχει το λάδι. ΈκεΤ ή 
περιεκτικότης εις έλαιον τής έλαιοπυρήνης εινε πο
λύ μεγαλύτερα.

ΕΜΜ. ΠΑΠΑΔΟΓΙΑΝΝΗΣ. Διά το ζήτημα τής 
έλαιοπυρήνης ή Κυβέρνησις κατέθεσε νομοσχέδιου, 
ώστε να μη έπιμείνωμεν.

ΑΣΚΟΞΥΚΑΚΗΣ. 10000 όκ. κατεργαζόμεναι αϊ 
φάμπρικες ήμερησίως θέλουν 5500 δρ.ήτοι άπό55λεπτά 
την δκά.Γιά τό1931 πού ειχεν 25—35 λεπτά την οκά, 
ή πυρήνη, έπήγαινεν δ γεωργός ένα γομάρι καί επερ- 
νε μία οκά φασόλια. Γιά νά κατεργασθή θέλει: "Ένα 
θερμαστή 80 δρ. 3 εργάτες προς 35 δρ. 115, έν έλαι- 
ουργό 75,1 μισθό διευθυντοΰ 250 δρ., διά τον λογι
στήν 50 δρ. "Έχομε τήν απώλεια τού διθειούχου ανθρα 
κοςή οποία εινε 2—25ο)οοο, θέλομεν 50 όκ. προς 12 
δρ ήτοι 600.Υπολογίζω λάδι μηχανών καίλιπάνσεως, 
μεταφορικά κλπ. 150 δρ. άπόσβεσιν εργοστασίου 1 
ημέρας δρ. 200 Διά βιομηχανικόν κέρδρος δρ. 300 
ήτοι 120000 δραχ. τόν χρόνο.

“Εν πυρηνελαιουργειον είναι γνωστόν ότι κοστί
ζει 1.200.000 δρ. Τά κεφάλαια αυτά δέν πρέπει νά 
έχουν τόκο 10ο)ο, αλλά εγώ βάζω τόσο. “Εχομεν σύ- 
νολον εξόδων κατεργασίας, βιομηχανίας κλπ. δρ. 
7435. Εργάζονται τουλάχιστον 6 μήνες τόν χρόνο. 
Το λάδι πού βγαίνει εινε 1200 όκ. καί πωλείται καί 
εφέτος από 15—17 δραχ. τήν οκά. Δηλαδή άμα το 
βάλωμε προς 16 δρ. εχομεν 18200. Έχομε καί τό 
υπόλειμμα τής πυρήνης πού μεταχειρίζονται γιά 
καύσιμον υλην.Αύτό τό πωλοΰμε στις φάμπρικες πρός 
20 λεπτά. Στο Ρέθυμνον έπωλήθη έως 60 λεπτά. Ε
γώ πέρνω 20 λεπτά. Έκ τών 10000 οκάδων πυρή
νης, αν πάρωμε μόνο τό 1)2 έχομε 1000 δρ. δηλα
δή 19200. Κοστίζει εις τήν βιομηχανίαν δλη ή ύ- 
πόθεσις 7435 μένει κέρδος 11700 περίπου.

Εινε σωστό, ένας γεωργός πού μαζεύει τις έληές 
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του να ζημιώνεται έτσι; Άποδεικνύεται οτι θέλει 
προστασία. Είνε δίκαιον να τον προστατεύσωμεν 
καί μάλιστα αφ’ ής έγινε το τραστ. Επιτρέπεται 
αύτό κατά Νόμον; Επιτρέπεται.

ΠΡΟΕΔΡΟΣ. Δέν επιτρέπει δμως το κράτος 
προστατευτικόν δασμόν έπ'ι τής εξαγωγής.

ΑΣΚΟΞΥΛΑΚΗΣ. Πρέπει δ ζήλος προς πλου
τισμόν των βομηχάνων νά παύση.

Βγάζομε λοιπόν 40 έκ. δκ. πυρήνη πού αναλογεί 
σέ 4.800000 δκ. πυρηνέλαιου προς 16—18 δρ. αντι
προσωπεύει αξίαν υπέρ τα 100 έκ. δρ. Τά κρασιά έχ< υν 
παραγωγή 20.000.000 δκ. εις δλην τήνΚρήτην, πρός 3 
δρ. τήν δκάν κάνουν μόνον 60 εκατομμύρια. Γι' αυ
τά έχομεν συνεταιρικά οινοποιεία. Τα χρήματα τά 
δίδουν τά Γεωργικά Ταμεία, είνε δηλ. χρήματα του 
Κρατικού Προϋπολογισμού. Έχει άξίωσιν ή προστα- 
οία Ύ ^Ό^νης και επί τών ,χρημάτων αυτών. 
Γιά τά οινοποιεία έχομεν έξοδεύση μέχρι σήμερον 7 
ε^ δραχμών. Γιά νά τά συμπληρώσωμεν καί περιλά 
βουν δλα τά κρασιά, θέλομε 20 έκατ. Αυτά τά 
ποσά που έξοδεύπησαν γιά τά οινοποιεία, νά έπι- 
στραφοΰν καί νά κυκλοφορήσουν, γιά νά γίνουν ε
λαιοπιεστήρια συνεταιρικά, τά γίνουν τυροκομεία συ 
νεταιριπά κλπ. Επειδή δ κ. Γεν. Γραμματεύς τής Ι'. 
Λιοικήσεως μάς εϊπεν ότι ή Κυβέρνησις υποβάλ
λει Νομοθετικόν διάταγμα γιά νά όρίση κστώτατον 
δριον πωλήσεως τής τιμής τής έλαιοπυρήνης, κά
τω τού οποίου νά μή μπορούν νά αγοράσουν οί βίο 
μήχανοι, τούς αποκλείει το δικαίωμα νά πουν «δέν 
αγοράζομε»;

Ν. ΣΕΡΓΕΝΤΑΝΗΣ. Όταν ωρίσθη ή τιμή τού 
ελαίου δέν ήγόρασαν.

ΠΡΟΕΔΡΟΣ. Διότι τότε ή τιμή τού ελαίου εΐ- 
χεν όρισθή ανώτερα τής πραγματικής.

ΑΣΚΟΞΥΛΑΚΗΣ. Πρέπει τό τράστ νά διαλυθή 
καί ν’ άπομείνη έλευθέρα ή έλαιοπυρήνη. Κατά τήν 
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γνώμην μου τον λόγον είς τα γεωργικά προϊόντα καί 
εις την έκμετάλλευσίν των πρέπει να έχουν αυτοί ού 
τοι οι παραγωγοί. “ Αν ή Κυβέρνησις λάβη νομοθε- 
κά μέτρα ...

ΤΑΝΟΥΛΑΣ. Επωφελούμαι τής ευκαιρίας να 
σάς εϊπω, διότι είμαι μέλος τής οικείας Κοινοβου
λευτικής Επιτροπής, δτι τό σχέδιον Νόμου το όποι
ον προβλέπει διά την έλαιοπί’ρήνην έπέρασε προ
χθές εις πρώτην συζήτησιν. Τούτο προβλέπει την 
σύστασιν Επιτροπής. "Ο,τι έχετε, νά τού προσθέσε
τε, καί νά τό άποδεχθή ή Κυβέρνησις. Επίσης ορί
ζεται δτι αντιπρόσωποι των παραγωγών θά ύπο- 
δεικνύωνται δ'χι από τούς παραγωγούς, άλλ’ από τό 
'Υπουργειον Γεωργίας.

ΑΣΚΟΞΥΛΑΚΗΣ. Βέβαια εφέτος δέν προλαμ- 
βάνομεν ούτε πυρηνελαιουργεϊα νά κάμωμε ούτε τί
ποτε. Πρέπει νά οργανωθούμε. Ή εσοδεία ύστερα 
από δυο μήνες θά άρχίση. Τό νομοσχέδιον άν έπικυ- 
ρωθή καλά θά εινε, αλλά νά ύποχρεώνη τούς βιο- 
μηχάνους ιά μη άρνούντα την αγοράν τής έλαιοπυ- 
ρήνης. Εις τον καθορισμόν τής τιμής πρέπει νά με
τέχουν καί παραγωγοί. Νά μή είνε αποκλειστικόν 
δικαίωμα τού 'Υπουργείου. Πρέπει να κανονίζεται 
από τά Γ. Επιμελητήρια τά όποια μπορούν νά πα
ρακολουθήσουν τάς τιμάς πού έχουν τά πυρηνέλαια 
καί εν σχέσει προς τά έξοδα κατεργασίας καί τά βιο 
μηχανικά, θά καθορίζουν τό κατώτατον δριον τής 
τιμής πωλήσεως τής έλαιοπυρήνης Πρέπει αντί 50 
λεπτά νά αγοράζουν 1,60 δρ. καί θά έχουν καί τό 
βιομηχανικόν των κέρδος πλήρες. Ή Επιτροπή ή 
όποια θά καθορίζη την τιμήν πρέπει ν’ άποτελή- 
ται από αντιπροσώπους τού Γ. Επιμελητηρίου, τού 
Ύπ. Γεωργίας καί των βιομηχάνων.

ΤΑΝΟΥΛΑΣ Είς τό ζήτησα τής σι'στάσεως τής 
Επιτροπής είχα φέρει αντίρρησιν καί είπα δα τό 
Υπουργειον υποδεικνύει δύο αντιπροσώπους καί δ
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Σύνδεσμος τών βιομηχάνων ένα τον, δε αντιπρόσωπον 
τών παραγωγών υποδεικνύει πάλιν το Ύπουργεΐον. 
Εγώ είπα οτι διαφωνώ. ’Η να μείνουν δύο οί Αντι
πρόσωποι τών παραγωγών καί δ εις να υποδει
κνύεται από τα Γεωργικά Επιμελητήρια. Αλλά τού
το προσέκοψεν εις το οτι τά Γ. Επιμελητήρια δεν έ
χουν ενωσιν Κεντρικήν.

Δ. ΜΠΕΜΠΗΣ. Διά την Κρήτην πρέπει νά γίνη 
μία Επιτροπή.

ΑΣΚΟΞΥΛΑΚΗΣ. Εάν την πλειοψηφίαν έχει δ 
βιομήχανος, ποιος θά κρίνη διά την τιμήν;

ΤΑΝΟΥΛΑΣ. Εγώ ύπεστήριξα νά μετέχουν εις 
την Επιτροπήν εις αντιπρόσωπος τών βιομιιχάνων, 
δύο τών παραγωγών καί δύο του Υπουργείου.

Α. ΑΣΚΟΞΥΛΑΚΗΣ. Εις τήν Κρήτην πρέπει νά 
γίνη χωριστή Επιτροπή, ή νά γίνουν τοιαΰται κατά 
Γεν. Διοίκησιν. Καί εάν εφέτος λυθή τόζήτημα πρέπει 
εάν θέλωμεν εις το μέλλον νά σώσωμεν το προϊόν μας, 
νά έχωμε συνεταιρικά πυρηνελαιουργεΐα. Τό πολύ 
997000 θά στοιχίση έκαστον,δυνάμενον νά κατεργασθή 
40 χιλ. οκάδες. Τό οίκημα θά κοστίση 200 χιλ. δραχ. 
Επειδή μπορεί έκαστον πυρηνελαιουργεΐον νά κατερ 
γασθή 4 έκατ. θέλομε 10—12 πυρηνελαιουργεΐα. 
’Αλλ’ επειδή ελαιοκομικοί τινες περιφέρειαι δεν έχουν 
συγκοινωνίαν μπορούμε νά ίδρύσωμε περισσότερα 
καί ας κατεργάζωνται δλιγωτέραν πυρήνην.

Τά Γεωργικά επιμελητήρια πρέπει νά έχουν ως 
πρόγραμμα τήν ΐδρυσιν τών συνεταιρικών πυρηνελαι- 
ουργείων, δπου δέ εινε δυνατόν, νά έξαγοράσωμε τά 
υπάρχοντα.

'Ως προς τά χρήματα, θά μπορούν νά εύρεθούν α
πό τά κεφάλαια τών Γ. Ταμείων, όταν δμως οργα
νωθούν οί παραγωγοί, μπορούν νά τύχουν πιστώσεων 
Τραπεζιτικών,

ΕΜΜ. ΠΑΠΑΔΟΓΙΑΝΝΗΣ. ΔΓ εμέ δ όποιος εκ
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προσωπώ την Κυβέρνησιν, μοΰ εϊνε απολύτως εύχάτ 
ριστον το γεγονός δτι αύτη εύρήκε ζήτημα εκκρεμές 
το όποιον άπεφάσισε να ρυθμίση."Εκαμε σχέδιον Νό
μου,το όποιον και κατ’αύτούς τούςπλέον μεμψιμοίρους 
άγρότας μπορεί να διόρθωση εφέτος τα πράγματα. 
Ό κ. Άσκοξυλάκης, έκαμε μίαν πρότασιν. Ή Κυ- 
βέρνησις θά εύχαριστηθή αν έξεύρετε σείς ένα τρό
πον, εφόσον άπεφάσισεν ή Κυβέρνησις νά ρυθμι- 
σθή οπωσδήποτε το ζήτημα. Τό μέτρον το όποιον 
προτείνει ό κ. Άσκοξυλάκης τό φοβούμαι, διότι αν 
ενθυμούμαι καλώς, ελέχθη προ ολίγου δτι τα μηχα
νήματα τελειοποιούνται τόσον πολύ ώστε ή πυρήνη 
πού θά βγαίνη θά είνε άχρηστη. Εάν αυτό συμ- 
βή, θά πάνε χαμένα τα χρήματα ιδρυσεως των πυρη- 
νελαιουργείων.

Ι. ΝΑΝΑΔΑΚΗΣ. Συμφέρουσα εινε όχι ή Ϊδρυ- 
σις πυρηνέλαιουργε'ιων άλλ’ ή έγκαταστάσις ενιαίου 
τύπου ελαιουργείου τό όποιον άφίνει 5ο)ο μόνον λά 
δι εις την πυρήνα, δτε δεν χρειαζόμεθα πλέον πυρη- 
νελαιουργέΐα.

Α.ΑΣΚΟΞΥΛΑΚΗΣ. "Αν άπομένη τό 5ο)ο μπορού
με νά συνδυάσωμεν ώστε είς κάθε έλαιουργεϊον νά 
προστεθή μικρόν πυρηνελαιουργεϊον. Πάντως εγώ δεν 
βρήκα παρακάτω από 10ο)ο λάδι εις τήν πυρήνα.

ΠΡΟΕΔΡΟΣ. Προτείνω να καταργηθή ό δασμός 
τής εξαγωγής προς τιμωρίαν των βιομηχάνων.

Δ. ΜΠΕΜΠΗΣ. Προτείνω τήν τροποποίησιν τής 
Επιτροπής πού προβλέπει τό Νομοσχέδιου, ώστε τα έκ 
παραγωγών μέλη να ΰποδεικνύωνται από τούς ίδιους 
τούς παραγωγούς, καί κατάργησιν τού δασμού.

ΕΜΜ. ΜΕΛΑΣ. Τό Γεωργικόν Επιμελητήριου 
Αασηθίου παρεκάλεσε τον κ. Υπουργόν τής Γεωρ
γίας νά καταργηθή δ φόρος επί τής μεταφερομένης 
Ιλαιοπυρήνης, δ φόρος δηλ. πού πληρώνει για νά με- 
ταφερθή εις τήν Παλαιόν Ελλάδα. Τό πολιτικόν
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Γραφεϊον Πρωθυπουργού έστειλεν είς to ^Επιμελη- 
τήριον την έξης άπάντησιν. «Καθώς μας έβεβαίωσεν 
ή άρμοδία υπηρεσία τού Υπουργείου Οικονομικών, 
ή έλαιοπυρήνη τής Κρήτης, πληρώνει εν έλάχιστον πο- 
σοστόν φόρου άνερχόμενον ίείς 3 ο)οο έπι τής μέσης 
αγοραίας τιμής τοΰ πυρηνέλαιου και επομένως δέν 
έχετε δίκαιον νά παραπονεΐσθε οτι πληρώνετε μεγά
λους φόρους είς τήν μεταφοράν». Τό Γεωρ.’Επιμελη- 
τήριον έφρόντισε να ζητήση εγγράφους πληροφορίας 
άπό τα Τελωνεία Αγίου Νικολάου, Σητείας καί 'Ιε- 
ραπέτρου περί τοΰ τί πληρώνει ή έλαιοπυρήνη διά να 
μεταφερθή είς τήν παλαιόν Ελλάδα. Τό Τελωνεϊον 
Ίεραπέτρου άπήντησε οτι πληρώνει 12,80 λεπτά κατ’ 
δκάν, τό Τελωνεϊον Αγίου Νικολάου 17 λεπτά καί τό 
Τελωνεϊον Σητείας 13 λεπτά.

Μ. ΤΣΑΚΩΝΑΣ. Είς τό εσωτερικόν δέν υπάρχει 
φόρος. Αυτοί είνε οί δημοτικοί σας φόροι, (τοπικοί)

ΕΜΜ. ΜΕΛΑΣ. “Εχει καί τοπικούς φόρους, αλλά 
και τοΰ δημοσίου. Αυτοί οί φόροι είτε είνε τοπικοί εί
τε τοΰ δημοσίου, είνε πού εξαναγκάζουν τήν έλαιοπυ- 
ρήνην νά μένη επί τόπου καί είς τήν διάθεσιν των 
έπιτοπίων έλαιουργών. Είνε όντως δεδομένον οτι τό 
Συνέδριον δέν συνήλθεν μέ αιχμήν κατ’ ούδενός κλά
δου ζώντος εν τη κοινωνία αυτή, αλλά νά προστατεύ- 
ση τά συμφέροντα τοΰ παραγωγικού κόσμου. Επειδή 
δέ δ καιρός έπείγει καί δέν μπορούμε νά ματαιοπο
νούμε είς συζητήσεις περί διαφόρων μελλοντικών 
μέτρων πρός προστασίαν τής έλαιοπυρήνη;, πρέπει 
νά έξετάσωμεν τί τό πρακτέον εφέτος διά νά μή χά- 
σωμεν τήν έλαιοπυρήνην.

Μ. ΤΣΑΚΩΝΑΣ. Είς Ρέθυμνον, είνε δύο λεπτά 
δλοι οί φόροι τής έλαιοπυρήνης.

ΕΙΣ ΣΥΝΕΔΡΟΣ. Ό Δήμος 'Αγίου Νικολάου 
έχει βάλει 10 λεπτά κατ’ όκάν επί τής έλαιοπυρήνη; 
διά να έργάζωνται τά ελαιουργεία.
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EMM. ΜΕΛΑΣ. Συνεπώς άφοΰ δεν μπορούμε νά 

καταπολεμήσωμε to τραστ πρέπει ν’ άξιώσωμεν να 
καταργήσουν οι οπωσδήποτε υπάρχοντες φόροι, είτε 
τού Δημοσίου εΐνε, είτε τοπικοί, ή δε τιμή τής έλαιο 
πυρήνης να δρισθή βάσει τής τι μής του πυρηνέλαιου. 
Όπως δε το 'Υπουργείου των Οικονομικών δρίζει 
την μέσην τιμήν του έλαιολάδου, διά να κανονίζεται 
δ φόρος πού θά πληρώνη,μέ τον ίδιον τρόπον πρέπει 
να δρίζη καί τήν τιμήν τοΰ πυρηνέλαιου επί τή βάσει 
δε τής τιμής αυτής, νά κανονίζεται ή τιμή τής έλαιοπυ- 
ρήνης. ’Αλλ’ ας προχωρήσωμεν παρά πέρα μέ τάς 
σκέψεις αύτάς. "Ας ύποθέσωμεν οτι ορίζεται ή τιμή 
τοΰ πυρηνέλαιου 15 δρ. καί οτι ή τιμή τής έλαιοπυ- 
ρήνης θά δρισθή εις το 1)15 δηλ. εις μίαν δραχμήν. 
Όταν δ βιομήχανος δ εδώ δεν θέλει νά τήν αγορά- 
ση εις τήν τιμήν αυτήν, τί το πρακτέον; Εγώ φρονώ 
οτι το Συνέδριον οφείλει νά λάβη άπόφασιν επ’ αυ
τών των βάσεων.

Ι. ΜΑΡΜΑΤΑΚΗΣ. Θά έλθουν οίξένοι οι όποιοι 
θ’ αγοράσουν. Πρέπει νά κτυπηθή δ καρχαρίας, το 
τράστ. Συνεζήτησα προηγουμένως μέ ένα βιομηχα 
νον,—καί αμφιβάλλω αν δεν έχουν καταθέση δηλώ
σεις άρνητικών κερδών—καί μοΰ είπεν οτι προσεφέρ- 
θη πυρήνη 48 λεπτά τήν οκά. Λυπούμαι διότι μέ έ- 
πέρασε τόσον ζώον. Άφαιρουμένων δλων των φόρων 
τής έλαιοπυρήνης, θά έλθουν οί ξένοι καί θά καταρ- 
γηθή το τράστ.

ΠΡΟΕΔΡΟΣ. Ή συζήτησις έπΐ τής έλαιοπυ- 
ρήνης έξηντλή&η. Σννισταται έπιτροπή διά την 
σύνταξιν τοϋ πορίσματος έκ τ&ν κ. κ. Νικηφορά- 
κη, Άσκοξυλάκη, Mela καί Μπβμπή.

ΨΗΦΙΣΑ ΕΠΙ ΤΟΥ ΖΗΤΗΜΑΤΟΣ ΤΗΣ ΕΛΑΙΟΠΥΡΗΝΗΣ
Τό εν Χανίοις συνελθδν Α' Παγκρήτιον Γεωργο- 

συνεταιριστικον Συνέδριου άκοΰσαν τών είσηγητών 
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επί τοΰ θέματος περί μέτρων προστασίας έλαιοπυ- 
ρήνης και μετά την διεξαχθεϊσαν έπισταμένην έξέ- 
τασιν τοΰ ζητήματος.

Διαπίστωσαν
την εις βάρος τών παραγωγών τοΰ προϊόντος τού
του διαπραχθεϊσαν κατά το παρελθόν αδικίαν πλη- 
ρωθέντος εις τους παραγωγούς τοΰ 1)3 τής ' πραγ
ματικής αξίας τοΰ προϊόντος.

Ψηφίζει τά εξής ληπτέα μέτρα
α) Διά την έρχομένην εσοδείαν νά ψηφισθή τό ΰπό 

τής Κυβερνήσεως καταρτισθέν σχέδιον νόμου με 
τήν τροποποίησιν δτι ή Επιτροπή κανονισμού κα- 
τωτάτου ορίου τιμής έλαιοπυρήνης νά καταρτισθή 
μία είς έκάστην έλαιουργικήν περιφέρειαν εις τρόπον 
ώστε ή Κρήτη ν’ άποτελέση ιδίαν τοιαΰτην.

β) Εις τήν επιτροπήν νά μετέχουν ώς μέλη αντι
πρόσωποι τών παραγωγών οριζόμενοι ύπό τών Γ. 
Επιμελητηρίων τής νήσου άνά εις εξ έκαστου.

γ) Νά άρθή ή υφισταμένη φορολογία διά τήν εξα
γωγήν τοΰ προϊόντος τούτου ως καί πας κοινοτικός 
καί λιμενικός φόρος επί τοΰ προϊόντος τούτου.

δ) Διά τήν μελλοντικήν ριζικήν λύσιν τοΰ ζητή
ματος τής προστασίας τοΰ προϊόντος διαπιστωθεί- 
σης τής μεγίστης αξίας του, νά ίδρυθοΰν πυρη- 
νελαιουργεΐα κατά περιφερείας ύποδεικνυομένας ύπό 
τώνΓ.Έπιμελητηρίων, καί ύπό τών Γ.Ταμείων άκνα 
νά μεταβιβασθοΰν είς τούς ύπό τών Επιμελητηρίων 
δργανωθησομένους προς τούτο ελαιοκομικούς συν) 
σμούς οϊτινες θά καταβάλουν τό άντίτιμον τούτων 
τή ένισχύσει τής Αγροτικής Τραπέζης.

*

ΠΡΟΕΔΡΟΣ. Συξήτησις έπΐ τού θέματος τής 
Κτηνοτροφίας. Ο η. Κελαίδής Εισηγητής τοΰ 
δέματος ^χετ τόν λόγον.
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Σ. ΚΕΛΑΙΔΗΣ. Τό Γεωργικόν Έπιμελητήριον 

Ρεθΰμνης μοί έκαμε την τιμήν να μο'ι άναφέση να εϊ- 
πω ολίγα τινά περί κτηνοτροφίας. Όμολογώ δτι δεν 
έχω ειδικότητα τοΰτο δέ τό γνωρίζει τό Έπιμελητή- 
ριον διότι είμαι απλούς δικηγόρος. ’Έλαβα όμως τό 
θάρρος τοΰτο και εξ αγάπης προς την κτηνοτροφίαν 
και διότι παρειήρηοα δτι πολλοί τών κυρίων αγορη
τών οι όποιοι προηγήθησαν έμοΰ και τόσον εύδοκί- 
μω; διεχειρίσδησαν τα ζητήματα των δεν ήσαν ει
δικοί κατά τό πλείστον.

Τό ζήτημα τό κτηνοτροφικόν έχω την άντίληψιν 
Οτι αποτελεί τό έτερον σκέλος τών γεωργικών ζητη 
μάτων τα όποια ενδιαφέρουν τήν Κρήτην.

Ή Κρήτη έχει κυρίως δυο μαστούς από τούς οποί 
ους συντηρείται, τήν γεωργίαν καί τήν κτηνοτρο
φίαν. Διότι οι λοιποί κλάδοι της, λόγου χάριν ή βιο
μηχανία, δυστυχώς είνε ασήμαντοι. Διά τοΰτο πρέ
πει μετά μεγάλης στοργής νά περιβάλλεται καί ή 
κτηνοτροφία, μετά τήςαύιής στοργής μετά τής ό
ποιας περιβάλλονται καί οί άλλοι κλάδοι τής γεωρ
γίας καί δέν πρέπει νά έκδηλοΰται έχθρότης από τήν 
μίαν πλευράν προς τήν άλλην.

Δέν πρέπει νά νομίζεται δτι είναι έχθρά ή κτηνο
τροφία προς τήν γεωργίαν δπως δυστυχώς υπάρχουν 
μερικοί έκ τών γεωργών μας οί όποιοι νομίζουν δ- 
τι ή κτηνοτροφία αποτελεί σκόπελον διά τήν πρό
οδον τής γεωργίας, δτι είναι καταστροφή τής γεωρ
γίας. Αύτή ή πρόληψις πρέπει νά λείψη διότι ή κτηνο
τροφία δέν είναι τόσον καταστρεπτική δσον έκ πρώ
της δψεως φαίνεται, τά κτηνοτροφικά προϊόντα εί
ναι απαραίτητα δπως ακριβώς είναι καί τά γεωρ- 
κά, άντιθέτως μπορώ νά εϊπω δτι είναι περισσότε
ρον απαραίτητα τά κτηνοτροφικά προϊόντα διότι 
ενώ υπάρχουν πολλοί λαοί οί όποιοι δέν έκαμον πο
τέ χρήσιν ώριομένων προϊόντων τής γεω0γίας(έλαι- 
ον) δέν υπάρχει δμως λαός πού νά μή έκαμε χρή- 
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σιν τών κιηνοτροφικών προϊόντων. Εις την βό
ρειον Ελλάδα δεν έφαγαν ποτέ λάδι, κίτρο ή στα
φίδα, εν τοΰτοις δεν υπάρχει κανείς δ οποίος μόλις 
έγεννήθη να μήν έχη ανάγκη από γάλα και από 
κρέας.

Έν τοΰτοις αληθές είναι οτι έχει προχωρήση αι- 
σθητώς ή κτηνοτροφία διότι υποχωρεί βαθμιαίως 
κατ’ αντίστροφον λόγον προς την καλλιέργιαν ενός 
τόπου ή νομαδική κτηνοτροφία.

Τού Νομοί Ρεθΰμνης τού οποίου εντολήν έκπληρώ 
παρατηρώ οτι κατά τάς τελευταίας στατιστικάς υπάρ- 
χουνΐθθ.000 πρόβατα, 45.000 αίγες 9.000 βώδια 500 
άλογα, 1500 ήμίονοι, 6.500 δνοι, 4.500 χοίροι, 23.000 
κουνέλια, 65.000 όρνιθες. Παλαιότεραι στατιστικα'ι 
δεν υπάρχουν, έν τοΰτοις είναι γνωστόν ότι τής 
παλαιοτέρας εποχής ήτο κατά πολύ μεγαλυτέρα ή έ- 
κτοσι; τής κτηνοτροφίας ή δποία περιωρίσθη καί 
περιορίζεται καθ’ έκάστην λόγφ τής έπεκτάσεως τής 
καλλιέργειας. Καί εινε μεν αληθές ότι καί ή ζωοκλο
πή κατά πολύ συνετέλεσεν εις τον περιορισμόν τής 
κτηνοτροφίας διότι κατήντησεν εις ώρισμένα διαμε
ρίσματα νά μή έχουν κοπάδια ώστε να μπορούν 
να τά συντηρήσουν καί νά τά προστατεύσουν.

'Η προσωπική μου γνώμη είναι οτι εις τήν Κρήτην 
εάν άφαιρέσωμεν τάς πεδινός εκτάσεις, ή καλλιέργεια 
των δημητριακών δέν είναι συμφέρουσα διότι τό 
έδαφος είναι λεπτόγειον καί διότι έξαρτάτΉ ή επιτυ
χία από τήν βροχήν τήν συνεχή ή όχι, φρονώ δε ό
τι εάν έπεξετείνετο ή καλλιέργεια των δένδρων καί 
τής αμπέλου από τής έληές μέχρι καρυδιές καί μουρ- 
νιές, τούτο θά ήτο συμφερώτερον διότι ναι μέν 
θά περιορισθή ή καλλιέργεια τών δημητριακών, αλ
λά εις τό μέλλον θά αυξάνεται ή δενδροκομία ή ό
ποια εινε κατά πολύ ανώτερα από απόψεως άπο- 
δόσεως. Φαντάζομαι ότι τό συμφέρον μας θά ήτο 
νά δενδροφυτευθή ή Κρήτη κατά τρόπον ώστε περ
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νώντας χάνεις άπό αύτήν να μήν βλέπη έδαφος άλλα 
δάσος.Τά προϊόντα περί τών οποίων ήσχολήθητε μέχρι 
σήμερον ομολογείτε ότι έχουν κρίσιν καί κρίσιν 
ζωηράν καί οσάκις σας συνεβούλευσαν ότι πρέπει 
να φροντίσετε διά την αύξησιν τής καλλιέργειας καί 
παραγωγής, παρουσιάζετε το φάσμα τής διαδό- 
σεως των προϊόντων.

Προκειμένου περί κτηνο τροφικών προϊόντων γεν- 
ναται τοιοΰτον ζήτημα; Όχι, γιατί είσάγωμεν τοιαύ- 
τα. "Εν δισεκατομμυρίου διαθέτομεν έτησίως εις συ- 
νάλλαγμα ξένον διά τήν εισαγωγήν κτηνοτροφικών 
προϊόντων ενώ έχομεν κρίσιν τού κρασιού, τού ελαίου 
κλπ. γεωργικών προϊόντων. "Οσα καί αν παράγωμεν 
καί πολλαπλασιάσωμεν τήν κτηνοτροφίαν μπορού- 
μεν νά τά διαθέσωμεν εις το εσωτερικόν. Εκ τούτου 
δέν δύναται ν’ άρνηθή κανείς δτι πρέπει νά προ- 
στατευθή καί μετά στοργής νά περιβληθή ή κτηνο
τροφία ως καί οι άλλοι κλάδοι.

Τι πρέπει νά γίνη έν τοιαύτη περιπτώσει; “Έχω 
ΰπ’ δψιν μου μερικάς παρατηρήσεις τάς όποιας θά 
λάβω τήν τιμήν νά θέσω ενώπιον σας.

Πρώτον φρονώ δτι πρέπει νά γίνη εις καθορισμός 
κτηνοτροφικών ζωνών. "Οταν λέγομεν δτι πέρνο- 
μεν τόσας εκτάσεις βοσκών χειμερινών, αί εκτάσεις 
αυταί θά είναι πάντοτε προωρισμέναι διά τήν κτη 
νοτροφικήν έκμετάλλευσιν. Έκεϊ μέσα θά ύπάρχη ένα 
κομμάτι χωράφι τόδποϊον όΐδιοκτήτη: ε’ίτε άπό δυστρο 
πίαν είτε κακότητα δέν θέλει νά τό ένοικιάση εις τον 
κτηνοτρόφον αλλά θέλει νά τό καλλιεργήση μόνον 
καί μόνον νά βρίσκη αφορμήν νά καταγγέλλω, νά έκ 
δικεΐται γιά νά κορενύη τό μίσος του. Τό συμφέρον 
του είναι νά ύποχρεωθή άπό μίαν επιτροπήν κτη
ματικήν νά δεχθή νά τού έκτιμηθή ή έκτασις καί 
νά πληρώσω δ κτηνοτρόφος πού θά κάμη χρήσιν. 
Τώρα Ϊσως γίνη ή παρατήρησις. Αλλά τι γίνεται τό 
δικαίωμα τής ιδιοκτησίας, ποιος είσαι εσύ πού θά 
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μοΰ πής δτι δεν έχω δικαίωμα νά κάμω δτι θέλω 
εις την Ιδιοκτησίαν μου; Είναι γνωστόν δτι το 
δικαίωμα τής ιδιοκτησίας ύπέστη τόσα κατά τά τε
λευταία έτη όίστε αυτό πού προτείνομεν /είναι τό 
έλάχιστον.

Έτέρα παρατήρησις πού έχω να κάμω είναι να 
υποχρεωθούν οί ιδιοκτήται των χειμαδιών νά κατα
σκευάσουν υπόστεγα διά νά προφυλάσσωνται κατά 
τάς ώρας τού κατακλυσμού και των καταγίδων καί 
τά ποίμνια καί οί ποιμένες. Θά μού πήτε: δεν τό 
σκέπτονται αυτό; κανένα χειμαδιό καί κανένα οίκό- 
πεδον δεν έχει ύπόστεγον.Έάν δ θεός στείλη καμμιά 
σπηλιά προστατεύονται τά ποίμνια, άλλως δεν προ
στατεύονται.

Ό λόγος πού δεν έγινεν έως τώρα ένα ύπόστεγον 
είναι δτι άλλος ενοικιαστής ήτο εφέτος καί άλλος τού 
χρόνου. Τό αληθές δμως εινε δτι εάν πιάση ένας 
βορράς τον χειμώνα άποδεκατίζει τά πρόβατα.

"Αμα γίνη ό συνδυασμό; αύτός τότε νά τού χορη 
γηθή δάνειον παρά τής αγροτικής τραπέζης καί 
νά τό πληρώση εις τοκοχρεωλυτικός δόσεις.

Θά ύποχρεώσωμεν τούς ποιμένας γά εξασφαλί
σουν τροφάς εφεδρικός διά τά κτήνη των επί ένα 
δεκαήμερον ή δεκαπενθήμερον. Αύτό είναι και ζή
τημα διαπαιδαγωγήσεως. Θά μοΰ πήτε δτι ίσως έπεμ- 
βαίνομε εις τά εσωτερικά τών κτηνοτροφών.

Αφού δέν τό νοιώθει θά τού κάμωμεν μία σύ- 
στασιν. Εδώ υπάρχει διαταγή τής Γενικής Διοι- 
κήσεως ή όποια ισχύει καί κατά τήν οποίαν τιμω
ρούνται καί εισάγονται εις δίκην εκείνοι οί όποιοι 
εγκαταλείπουν αφρούρητα τά ποίμνιά των διά τήν 
πρόληψιν ζωοκλοπών καί άλλων ζημιών. Διά τού 
αυτού τρόπου, αφού δέν τό καταλαβαίνει νά φρον- 
τίση νά έχη εφεδρικήν τροφήν διό τά ζώα του, νά 
επιβάλη τό κράτος καθ’ ον τρόπον κρίνει νομιμώ- 
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τερον να λαμβάνω μίαν τοιαύτην μέριμναν. Είναι 
αληθές δτι εινε δυσχερής ή προμήθεια εντοπίου τρο
φή; (σανού κλπ) άλλα έχομεν τα χαρούπια τα οποία 
είναι άρίστη τροφή.

Έτέρα παρατήρησις είναι ή περί τυροκομίας.’Αλη- 
θές είναι δτι—έχω υπ’ δψιν μου τήν περιφέρειαν 
τού Νομού Ρεθύμνης— παρετηρήθη κατά τα τελευ
ταία έτη κίνησις ή όποια τιμά καί τάς γεωργικός 
υπηρεσίας καί τήν αγροτικήν τράπεζαν ήτις μετά 
τόσης στοργής περιβάλλει τήν βιοτεχνίαν ταύτην. 
ΕΙς τον Νομόν Ρεθύμνης ίδρύθησαν 4 τυροκομεία 
από τά Γεωργικά ταμεία εν εις τήν Σχολήν Άσω- 
μάτων καί έν από τήν αγροτικήν τράπεζαν, τά δέ 
αποτελέσματα εΐναιάληθώς καταπληκτικά διότιέδιπλα- 
σιάσθη το εισόδημα των κτηνοτροφών. Από στατι
στική τήν όποίαν έκαμε ή άρμοδα υπηρεσία εύ- 
ρέθη δτι έπωλήθη το γάλα εις τήν αγοράν 4—5 δρ. 
κατ’ δκάν ενώ εκείνοι οι οποίοι έδωκαν το γάλα των 
εις τά τυροκομεία τό έπληρώθησαν 8,20 έως 9,80 
δρχ. δκάν.

Γ. ΚΑΛΥΔΟΠΟΥΑΟΣ. Άφηρέθη τό χρεωλύσιον 
άνευ τόκων.

Σ. ΚΕΛΑ Ι ΔΗΣ. Αυτό δέν εινε γεγονός πού μπο
ρεί νά έπηρεάση τήν δράσιν των τυροκομείων.

Τόση είναι ή έπίδρασις ώστε δλοι οι κτηνοτρόφοι 
ζητούν ϊδρυσιν συνεταιρισμών καί τυροκομείων. Δέν 
παρουσιάζεται δέ έλλειψις τυροκόμων διότι από τά 
Ιωάννινα έχουν μετ^φερθή.

ΣΠ. ΧΑΣΙΩΤΗΣ. Συστήσατε μίαν τυροκομικήν 
Σχολήν.

Σ.ΚΕΛΑ ΓΔΗ Σ. Νά πηγαίνουν κυρίως παιδιά κτη
νοτροφών. "Οταν ληφθή ύπ’ δψιν δτι έδιπλασιάσθη 
ή εϊοπραξις τών παραγωγών έστω καί εάν εις αυτήν 
υπολογίσετε τήν σπατάλην πού γίνεται εις τά τυρο
κομεία πού έχουν συνεταιρικώς καταρτισθή,καί δταν 
υπολογίσετε καί χαλασμένα τυριά δτε ή ζημία είνε με 



— 595 —

γαλυτέρα. Καί δέν έχω να προσθέσω άλλο τι παρά να 
έχωμεν περισσοτέρους τυροκόμους. Οι τυροκόμοι 
Ακολουθούν ώρισμένον πρόγραμμα. Τα τυριά είνε, 
γραβιέρες, Άγραφων κ. λ. π. Θά έ'λεγα ά'ν ήτο 
δυνατόν νά ληφθή μέριμνα όπως μετακληθούν καί 
τινες που είνε ειδικότεροι, οί όποιοι νά μελετήσουν 
τάς συνθήκας τής Κρήτης καί νά καταρτίσουν ένα 
τύπον κρητικοΰ τυρού.

Γ. ΚΑΛΥΔΟΠΟΥΛΟΣ. Ή γραβιέρα πού γίνεται 
εδώ είνε άπομίμησις προσηρμοσμένη εις τάς Κρη
τικός συνθήκας.

Γ.ΒΛΑΧΟΧΡΗΣΤΟΣ. "Επετύχομεν 100 δρ. κατ’ 
δκάν καί ζητούν οίανδήποτε ποσότητα έχομεν νά 
διαθέσωμεν τά μεγαλύτερα καταστήματα των Α
θηνών.

Σ. ΚΕΛΑΤΔΗΣ.Έτέραν παρατήρησιν έχω νά κά
μω ως προς την φορολογίαν. Οί κτηνοτρόφοι .■ δέν 
έχουν άξίωσιν νά έλαττωθή ούδ’ έπ’ έλάχιστον. Έκεϊ 
νο το όποιον θέλουν καί διά το όποιον παραπο- 
νόύνται είνε νά μη πληρώνουν κατά κεφαλήν, αλ
λά κατ’ δκάν. "Έχω ύπ’ όψιν μου μίαν περίπτωσιν 
κατά την όποιαν κατά το παρελθόν έτος εις ένα 
χωριό τής περιφερείας τού κ. Γεν. Γραμματέως έπώ 
λησεν ένας χωρικός, ένα γουρουνάκι. Τού έζήτησαν 
τόσον φόρον, καί το γουρουνάκι ήτο τόσον μικρό 
ώστε τό ποσόν ήτο μεγαλύτερον τής αξίας του καί 
έτσι έμεινε καί χρεώστης ό άνθρωπος. Ζητούν λοι
πόν νά γίνη ή φορολογία κατ’ δκάν.

Ι.ΜΑΡΜΑΤΑΚΗΣ. ’Έγινεν, αλλά δέν είνε ακόμη 
συμφέρουσα ή τροπολογία.

Σ. ΚΕΛΑΤΔΗΣ."Ετερον παράπονον πού έχουν οί 
κτηνοτρόφοι είνε τό εξής: Πώς εις κανένα είδος 
δέν επιβάλλεται καμμιά διατίμησις καί προκειμέ- 
νου περί κτηνοτροφικών ειδών επιβάλλεται; Μπο
ρούν νά δεχθούν επιβολήν διατιμήσεων άλλα νά με 
τέχουν δι’ αντιπροσώπων των εις την Επιτροπήν.
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Δ. ΜΠΕΜΠΗΣ. Καί έγώ έκαμα έγγραφον εις 

την Γ. Διοίκησιν να μετέχουν ώς αντιπρόσωποι εις 
την Επιτροπήν.

Β. ΚΑΝΕΛΛΟΠΟΥΛΟΣ. Συμφέρον έχει δ κάθε 
κτηνοτρόφος να κάμνη καλλίτερα προϊόντα. Γι’ αύ- 
τδ πρέπει να μείνη ή φορολογία κατά κεφαλήν. 
Συμφέρει ε’ς τον κτηνοτρόφον να έχη 100 πρόβατα 
με πρόσοδον 200. Εινε συνδεμένον το ζήτημα.

Σ.ΚΕΛΑΤΔΗΣ. Δι’δλους αυτούς τούς λόγους πρέ 
πει να τύχη ή κτηνοτροφία τής προστασίας καί 
τής στοργής τής οποίας τυγχάνουν καί τα άλλα προ
ϊόντα καθόσον πρόκειται περί τάξεως ή οποία πα
ρέχει καί νους υγιείς καί σώματα ύγιά καί ή οποία 
διετήρησε και διατηρεί την λεβεντιά τής νήσου. Διά 
τούτο δεν πρέπει νά τήν περιορίσωμεν, αλλά νά 
τής δώσωμε τρόπον νά ζήση.

Δέν θά λησμονήσω ένα περισιατικόν πού συ'έ- 
βη είς δύο ορεινούς εκ των οποίων δ εις έπώλη- 
σε τήν περιουσίαν του και ήγόρασεν οικόπεδα. "Ο
ταν πήγε νά δη τον άλλον, τον συμβούλευε νά άγο- 
γοράση καί αύτός. Μιά στιγμή, έξιπάσθησαν οί τρά
γοι του καί έφυγαν. Τού λέγει δ αδελφός του. Τρέ 
ξε νά τούς πιάσωμε. Εκείνος τού άπαντα «Δέν μ’ 
ακούει». Καί με συμβουλεύεις καί μένα» τού λέγει 
δ άλλος «νά φύγω από δω καί ν’ άφήσω τή ζωή 
τούτη καί ν’ αγοράσω οικόπεδα;

Αύτό σημαίνει πόσο φοβούνται τήν ζωήν πόλεων. 
Τελευτών νομίζω δτι έχομεν ύποχρέωσιν νά συγχα- 
ρώμεν εκείνους πού συνέλαβαν τήν Ιδέαν τής συγ- 
κροτήσεως τού Συνεδρίου καί εκείνους πού διά τής 
συμβουλής των συνετέλεσαν εις τήν επιτυχίαν του. 
Εΐνε αληθές δτι μόνον λόγια εϊπαμεν, αλλά δέν 
μπορεί νά γίνη τίποιε αν δέν προηγηθούν λόγια, 
έλπίζομεν δμως τα λόγια αυτά νά γίνουν πραγμα- 
τικότης.
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ΠΡΟΕΔΡΟΣ. ‘Ο Ετερος των εισηγητών π. Να- 
ναδάκης έχει νόν λόγον έηϊ τοϋ Ρέματος τής κτη 
νοτροφίας.

Ι. ΝΑΝΑΔΑΚΗΣ. Ή κτηνοτροφία προηγήθη 
τής γεωργίας και άπετέλεσε τήν πρώτην αρχήν 
και έξόρμησιν διά τήν δημιουργίαν τού πρώτου 
Κρητικό—Ελληνικού πολιτισμού. Διά τούτο φαί
νεται ότι και τά σύμβολα των πρώτων Κρητικών 
Νεοτήτων εΐχον ληφθή από τήν κτηνοτροφίαν ή- 
σαν δέ ταύτα ή Κεφαλή τού Ταύρου καί ή Κεφα
λή τού Κριού. Καί κατόπιν επίσης εκ τού Ελληνι
κού Πανθέου θεοί καί προστάται τής κτηνοτρο
φίας εκτός τού Πανός, φέρονται καί ο Απόλλων 
καί ο Ερμής.

Οΐ ορεινοί όγκοι τής Κρητική; καί γενικώς τής 
Ελληνικής γής μέ τήν επ’ αυτών κτηνοτροφίαν εί 
ναι εκείνοι πού διετήρησ ιν διά μέσου τών χιλιετη
ρίδων τήν ζωτικότητα καί τήν συνέχειαν τού πολι
τισμού τής Ελληνικής φυλής. Αυτοί άπετέλεσαν 
τήν αείροον πηγήν τής άνανεώσεω; τού αστικού 
πληθυσμού ο όποιος υποκύπτει εις τόν φυσικόν νό 
μον τής φθοράς καί έξαφανίσεως μετά τήν τρίτην 
ή τετάρτην κατά κανόνα γεννεαν. Αυτοί άπετέλεσαν 
τόν πυρήνα τής άναγεννήσεως ύστερα από τάς μοι
ραίας καταστροφάς τών πόλεων καί τού πληθυ
σμού τάς όποιας έπέφερον οι βάρβαροι επιδρομείς.

Α' Ή σύγχρονος κτηνοτροφία
Η κτηνοτροφία σήμερον αποτελεί άναμφισβη- 

τήτως σημαντικιότατον κλάδον τής Εθνικής μας 
παραγωγής. Κτηνοτροφία καί γεωργία αποτελούν 
τήν κυριωτέραν πηγήν τού εθνικού μας πλούτου 
καί τήν ουσιώδη βάσιν τής διατροφής τού πλη
θυσμού μα;.

Ό έτήσιος κτηνοτροφίκός πλούτος τής Ελλάδος 
υπολογίζεται εις εξ δισεκατομ. δραχμών ως έγγιστα.
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Τά διάφορα είδη τών ζώων εις Ελλάδα υπολο
γίζονται εις 23 εκατομμύρια Εις την Κρήτην κατά 
τά δεδομένα τής στατιστικής τά ζώα δλων τών κλ,ά- 
δων τής κτηνοτροφίας περιλαμβανόμενων καί τών 
ορνίθων πλήν τών γεννηθέντων κατά το παρελθόν 
έτος, ανέρχονται εις 1.300.000.

Τήν κτηνοτροφίαν ή οποία περιλαμβάνει τά ανω
τέρω ζώα θά διαχωρίσωμεν σύμφωνα με τάς τοπι- 
κάς συνθήκας τοΰ Νομοΰ Χανίων καί τής Νήσου 
εις τρεις διακεκριμένους κλάδους. 1) Τήν «ορεινήν 
κτηνοτροφίαν» τών αιγοπροβάτων ή όποια είναι 
καί ή μεγαλυτέρα καί από άπόψεως πλουτοπαραγω 
γικής ή σημαντικωτέρα.

Χρησιμοποιοΰμεν τήν λέξιν «ορεινή» αντί τής λέ- 
ξεως «Νομαδική» πού χρησιμοποιείται εις τήν λοι
πήν 'Ελλάδα αφ’ ενός μεν διότι αύτη έχει το εν
διαίτημά της κατά κανόνα εις τά όρη, αφ’ ετέρου δέ 
διότι δεν έχομεν ήμείς ενταύθα φερεοίκοι ς καί α
στέγους, κτηνοτρόφους.

2) Τήν «χωρικήν ή ήμιοικόσιτον κτηνοτροφίαν» 
ή οποία άναπροσωπεύεται από αιγοπρόβατα τά ό
ποια άποκαλοϋνται «μαρτάρια» καί «κουτρουπάρια» 
καί τά όποια βόσκονται από τά τέκνα συνήθως 
τών γεωργών μας εις καλλιεργημένους κατά κανό
να έκτάσεις, καί από τά χονδρά ζώα τών γεωργώνμας 
ήτοι ίππους, ήμιόνους, όνους καί βώδια πού χρη
σιμοποιούνται διά τάς άνάγκας κυρίως τής γεωργίας.

3) Τήν «Σπιτικήν ή οϊκόσιτον» κτηνοτροφίαν ή 
όποια αντιπροσωπεύεται από αίγες, αγελάδες, χοί
ρους, όρνιθες κουνέλια κλπ.

Ή τριπλή διάκρισις αυτή τήν όποιαν έκάμαμεν 
φρονούμεν δτι άνταποκρίνεται περισσότερον ατό κά
θε αλ/ην πρός τήν πραγματικότητα όπως μάς πα
ρουσιάζεται αύτη εις τήν Κρήτην.

Ή κατάστασις είς τήν όποιαν εύρίσκονται σή
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μερον καί οι τρεις ανωτέρω κλάδοι τής κτηνοτρο
φίας μας εινε πρωτόγονος και δεν διαφέρει διόλου 
σχεδόν από εκείνην εις την οποίαν εδρίσκοντο ού- 
τοι προ χρόνων άμνημονεΰτων.

Ή ζωοτεχνία πού έχει κάμει αλλαχού τεραστίας 
προόδους επί των ημερών μας, είναι σχεδόν άγνω
στος είς ημάς.

Ή πρόληψις καί ή καταπολέμησις των ασθενειών 
καί τών έπιζωοτιών εινε σχεδόν άρχέγονος ή υπο
τυπώδης ακόμη.

Καμμία φροντίς ουσιαστική δεν έχει ληφθή ούτε 
διά τον πολλαπλασιασμόν ούτε διά τήν έξευγένησιν 
τής ράτσας τών κτηνών μας.

Ή τυροκομία ευρίσκεται ακόμα είς τήν αρχήν 
της. Τό μόνον το όποιον έχει γίνει μέχρι τοΰδε διά 
τήν αύξησιν καί καλλιτέρευσιν του κτηνοτροφικοΰ 
πλούτου τής Νήσου εινε ή Ϊδρυσις μερικών τυροκο
μείων. Καί έκ τούτων δμως δέν έχουν γίνει ούτε 
τό πέμπτον τών δσων έπρεπε να έχουν γίνει.

"Όχι μόνον δέν έχει πραγματοποιηθή μέχρι τοΰδε 
καμμία αξία λόγου πρόοδο; είς τους τρεις κλάδους 
τής κτηνοτροφίας μας αλλά τουναντίον έχει παρα- 
τηρηθή καί δπισθοδρόμησις σημαντική διότι, δπως 
είναι γνωστόν είς πολλούς εξ ίδιας άντιλήψεως, σή
μερον δέν υπάρχει ούτε τό ήμισυ, ούτε τό τρίτον 
τών αιγοπροβάτων πού ΰπήρχον άλλοτε εις ημάς, 
καί τούτο οφείλεται δχι μόνον είς τήν έπέκτασιν τής 
δενδροφυτείας καί τής αμπελουργίας, άλλά καί είς 
πολλούς άλλους δυσμενείς παράγοντας.

Καί είς τήν λοιπήν Ελλάδα ή κατάστασις είναι 
φαίνεται ακόμη χειροτέρα διότι αντί νά έπιδιωχθή 
ύπό τού Κράτους ή πρόοδος τής κτηνοτροφίας μέ
χρι βαθμού αύταρκείας τής χώρας, έχει έγκαταλει- 
φθή αύτη σχεδόν εις τήν τύχην της ούτως ώστε εϊ- 
χομεν καταντήσει νά είσάγωμεν έκ τού εξωτερικού 
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κτηνοτροφικά είδη αξίας πλέον των 800 εκατομ
μυρίων σταθεροποιημένων δραχ. κατ’ έτος πριν ή 
αρχίση δ προ διετίας αναγκαστικός περιορισμός τής 
εισαγωγής.

Ποιος πταιει διά τό οικτρόν αυτό κατάντημα 
τής κτηνοτροφίας μας πού αποτελεί ένα των ση- 
μαντικωτέρων κλάδων τής εθνικής μας παραγωγής;

Ποιος πταίει διά την άθλίαν κατάστασιν είς την 
όποιαν εύρίσκεται ή γεωργία μας εν γένει ή όποια 
παρουσιάζεται σήμερον περισσότερον καθυστερημέ
νη άπό κάθε άλλο Κράτος τής Ευρώπης και τής 
Βαλκανικής ακόμη;

Ποιος πταίει ώστε να παρίσταται σήμερον δ Έλ 
ληνικος, λαός ο κατ’ εξοχήν γεωργοκτηνοτροφικός δ 
περισσότερον χρεωκοπημένος καί δ περισσότερον φο
ρολογημένος άπό κάθε άλλον λαόν τής Ευρώπης;

Το αίτιον , τής κακοδαιμονίας μας αυτής ή όποια 
μας οδηγεί εις την έκφύλισιν καί την καταστροφήν 
εΙνε_καθ’ ημάς τό πολιτικόν σύστημα των προσω
πικών κομμάτων τό όποιον μάς διέπει.

Διά τούτο ριζικήν καί άποτελεσματικήν θεραπείαν 
τού κακού δεν μπορούμεν να περιμένωμεν παρά μό
νον διά τής μεταβολής τού συστήματος τούτου.

Μόνον ή πολιτική δργάνωσις τού αγροτικού μας 
κόσμου η οποία θά προέλθη εκ των κάτω ή έστω 
καί έκ των άνω θά φέρη τήν σωτηρίαν διά τής άνα 
πτύξεως τής παραγωγής καί τής έξυψώσεως τού 
γεωργοκτηνοτροφικού μας κόσμου.

Εν τφ μεταξύ μπορούμεν νά καθορίσωμεν εις 
γενικάς, γραμμής καί κατ’ άνάγκην τα μέτρα εκείνα τα 
όποια επιβάλλονται καθ’ ημάς διά τήν προαγωγήν 
των τριών κλάδων τής κτηνοτροφίας μας.

Η ΟΡΓΑΝΩΣΙΣ ΤΗΣ ΚΤΗΝΟΤΡΟΦΙΑΣ
Β Η όρεινη κτηνοτροφία

Ή ορεινή μας κτηνοτροφία ή οποία είνε καί ή 
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αημαντικωτέρα από άπόψεως εθνικής οικονομίας 
πρέπει να δργανωθή εν συνδυασμώ πάντοτε προς 
τούς βοσκοτόπους τούς χειμερινούς (χειμαδιά) καί 
τούς θερινούς (τα θέρετρα) μεταξύ των όποιων πάλιν 
πρέπει να ύπαρξη μία απαραίτητος συσχέτισις.

Προς τον σκοπόν τούτον επιβάλλονται κατά την 
γνώμην μας τά εξής:

Ιον)Τά όρια κάθε «χειμαδιού» καί κάθε «θερέ- 
τρου» νά διαχωρισθούν επακριβώς καί δσον το δυνα
τόν λεπτομερέστερον, από μίαν Επιτροπήν ή οποία 
θά άποτελεΐται από αντιπροσώπους α) των γειτονι
κών Κοινοτήτων β) τής γεωπονικής υπηρεσίας καί 
γ) τής δασικής υπηρεσίας. Κάθε χειμαδιό καί κάθε 
θέρετρο το όποιον θά διαχωρισθή κατ’ αυτόν τον 
τρόπον, θά άποτελέση μίαν ζώνην κτηνοτροφικήν 
καθωρισμένην διά την ορεινήν μας κτηνοτροφίαν.

2ον) "Οσοι έχουν ιδιοκτησίας περιλαμβανομένας 
είς μίαν από τάς ζώνας αύτάς θά άποτελέσουν ά- 
ναγκαστικώς διά νόμου ένα συνεταιρισμόν ή μίαν ε
ταιρίαν ούτοκ ώστε έκαστος εξ αυτών νά λαμβά- 
νη μίσθωμα τόσον δσον αναλογεί εις τήν έκτασιν 
τήν όποιαν κατέχει κατόπιν έκτιμήσεως υπό εκτιμη
τών τού Δημοσίου.

Άναλόγως τής ποιότητάς της μπορεί νά χαράκτη- 
ρισθή έκαστη έκτασις ως πρώτης τάξεως, δευτέρας ή 
τρίτης.

5ον) Κάθε ιδιοκτήτης μέσα εις τήν τοιαύτην κτη
νοτροφικήν ζώνην δεν θά ίχη δικαίωμα νά ζητήση 
τήν φύλαξιν τής ιδιοκτησίας του διά λόγους γεωρ- 
γικιύς. Ήμπορεΐ νά επιτροπή είς αυτόν νά περιφρά- 
ξη τούτην επί ιδία ευθύνη.

Ή παραγνώρισις τής αρχής τούτης έχει επιφέρει 
καίριον πλήγμα εις τήν κτηνοτροφίαν μας μέχρι τούδε.

Εν ανάγκη μπορεί νά έπιδιωχθή καί σχετική τρο- 
ποποίησις τού Συντάγματος πρός τόν σκοπόν τούτον.
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4ον) Νά συσταθή μία ανώτατη Διαιτητική Επι

τροπή ή όποια να καθορίζη έν περιπτώσει διαφω
νίας ιδιοκτητών ή κτηνοτροφών τό άνώτατον οριον 
θεμιτού μισθώματος. Εις τήν Επιτροπήν ταύτην 
να συμμετέχουν και δικασταί. Τήν έν λόγφ Έπιτρο- 
πήν κρίνομεν απαραίτητον δ'χι μόνον διότι προκει- 
μένου περί τών ζητημάτων τούτων πρέπει ν’ άπο- 
βλέψωμεν εις το γενικόν συμφέρον καί μόνον, αλλά 
καί διότι πρέπει ν’ άποτρέψωμεν τούς πολλαπλούς 
διά τήν κτηνοτροφίαν κινδύνους οι όποιοι θά προ
κόψουν μετά τήν αρσιν τού ένοικιοστασίου των βο
σκοτόπων.

δον) Νά καθορισθή άναγκαστικώς έστω καί διά 
νόμου ότι διά τήν χειμερινήν βοσκήν εις κάθε χει
μαδιό θά προτιμώνται πάντοτε τά αιγοπρόβατα ε
κείνα τά όποια ειχον παραθερίση εις ένα από τά ως 
εϊπομεν καθωρισμένα θέρετρα.

Τό μέγα πρόβλημα διά τήν ορεινήν μας κτηνο
τροφίαν είναι ή έλλειψις επαρκών χειμαδιών. Εις τον 
Νομόν Χανίων ύπάρχουν θέρετρα τά όποια μπορούν 
νά διαθρέψουν τριπλάσιον ή τετραπλάσιον αριθμόν 
αιγοπροβάτων από έκεϊνον πού μπορούν νά διαθρέ
ψουν τά χειμαδιά τά όποια περιορίζονται κατ’ εκτα- 
σιν έξακολουθητικώς ένεκα τής συνεχιζομένης έπε- 
κτάσεως τής δενδροφυτείας καί άμπελοφυτείας.’

Θά ήδύνατο λοιπόν νά διπλασιασθή ή τριπλασια- 
σθή ή ορεινή μας κτηνοτροφία εάν ήθελε ρυθμισθή 
κατά τρόπον ικανοποιητικόν τό ζήτημα τών χειμα
διών. Διά τον λόγον τούτον πρέπει νά στραφώμεν 
προς τήν κατεύθυνσιν ταύτην καί νά έξαντλήσωμεν 
κάθε μέσον συντελεστικόν τού σκοπού τούτου.

Εις τούς ίδιοκτήτας χειμαδιών δεν πρέπει νά επι
τροπή πλέον (όπως θά συμβή μετά τήν αρσιν τού 
ένοικιοστασίου) νά προτιμήσουν ως ένοικιαστάς πε
δινούς μικροκτηνοτρόφους οι όποιοι δεν βόσκουν τά 
ποίμνιά των εις θέρετρα, καί τούτο όχι μόνον διότι 
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οϊ έν λόγω πεδινοί μικροκτηνοτρόφοι μΛοροΰν να 
καταφύγουν εις άγελαδοτροφίαν και την οϊκόσιτον αί- 
γοτροφίαν, αλλά καί διότι το γάλα των Οερέτρων έχει 
μεγαλυτέραν άπόδοσιν από το τών πεδινών βοσκο
τόπων καί διότι θά άπετέλει τό τοιοΰτον καίριον 
πλήγμα διά την κτηνοτροφίαν, έφόσων μέγα μέρος 
των θερέτρων ήθελεν άχρηστευθή άναγκαστι<ώς διά 
του τρόπου τούτου καί μέγα μέρος των ορεινών κτη
νοτροφών μας θά συνετρίβετο από έλλειψιν χειμα
διών.

6ον) Νά κατασκευασθοΰν άποθήκαιή Σιλό διά την 
έναποθήκευσιν κτηνοτροφικών φυτών, α'. είς τα χει
μαδιά διά νά άποτραπή κατά τον πρώτον ή καί τον 
δεύτερον μήνα δταν ούτοι είναι ξηρικοί ή συνήθης 
μεγάλη θνησιμότης των αιγοπροβάτων κατά τον 
τοκετόν ελλείψει τροφής καί διά νά καταστή δυνα
τόν διά τοΰ τρόπου τούτου νά παραχειμάζουν πε
ρισσότερα αίγοπρόβατα εις κάθε χειμαδιό, βλ) εις 
τά θέρετρα διά νά συγκροτούνται τά ζώα εις αυτά 
περισσότερον χρόνον καί διά νά καταστή δυνατόν 
εις μέρη σχετικώς χθαμαλώτερα των θερέτρων νά πα- 
ραχειμάζη μέρος τών αιγοπροβάτων διά τά όποια 
τυχόν δεν θά ήδύνατο νά έξασφαλισθή βοσκή εις 
χειμαδιά.

Τοιαΰται εγκαταστάσεις αποθηκών ή «Σιλό» υπάρ
χουν εις διάφορα μέρη τής Αμερικής καί τής Ευ
ρώπης καί ιδίως στην ’Ιταλία οπου εναποθηκεύονται 
διάφορα κτηνοτροφικά φυτά καί ιδίως τό λεγόμενον 
«Σούλα» τού όποιου ή καλλιέργεια πρέπει νά δοκι- 
μασθή καί παρ’ ήμΐν.

Μέ τοιαύτας εγκαταστάσεις «Σιλό» καί μέ μίαν ρά
τσαν προβάτων αρκετά πυκνόμαλλον έχουν κατορθώ- 
ση εις πολλά μέρη τής Ευρώπης καί Αμερικής νά 
πραγματοποιούν την διαχείμανσιν προβάτων επάνω 
εις δρεινάς βοσκάς εύρισκομένας εις ύψος άνω τών 
1500 μέτρων από τής έπιφανείας τής θαλάσσης κα- 
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τα την διάρκειαν 5—6 μηνών χιόνος και παγετών.

Κατόπιν τούτου πρέπει να μελετηθή δλως Ιδιαιτέ
ρως και παρ’ ήμϊν το ζήτημα τούτο.

Έφ’ δσον μάλιστα, ώς εϊπομεν, τα θέρετρα μας 
είναι ύπερτριπλασίας έκτάσεως από τα χειμαδιά θά 
ηδυνάμεθα να ξεχωρίσωμεν μερικάς εκτάσεις τών 
θερέτρων τούτων καταλλήλους διά την άνάπτυξιν κτη- 
νοτροφικών φυτών εις τάς όποιας αφού άπαγορεύ- 
σωμεν επί εν ή δύο έτη άλλεπαλλήλως την βοσκήν, 
νά σπείρωμεν είτε τήν «σούλα» πού εϊπομεν, είτε 
άλλα δοκιμασμένα κτηνοτροφικά φυτά μεταξύ τών 
οποίων θά ήδύναντο νά δοκιμασθούν καί οι εγχώ
ριοι άγριόβικοι τών λευκών δρέων. Τήν ανάπτυξιν 
τών φυτών τούτων θά ηδυνάμεθα νά πραγματοποιή- 
σωμεν διά τής άπαγορεύσεως απλώς τής βοσκής εις 
τάς εν λόγφ περιφερείας καθώς καί διά τής χρησι- 
μοποιήσεως εν ανάγκη προς τον σκοπόν τούτον ειδι
κών λιπασμάτων τής έπιφανείας.

'Η καλλιέργεια καί ή μεταφορά καί έναποθήκευ- 
σις εις τάς άποθήκας ή τά «Σιλό» πού θά κατα- 
σκευασθούν στα χειμαδιά τοιούτων κτηνοτροφικών 
φυτών θάσυντελέση ασφαλώς εις τον πολλαπλασιασμόν 
καί τήν βελτίωσιν τής ορεινής μας κτηνοτροφίας δίαν 
μάλιστα συνδυασθή τό μέτρον τούτο καί πρός τάς 
λοιπός υποδείξεις μας.

7) Ή εξευγένισις τής ράτσας τών προβάτων 
μας επιβάλλεται απολύτους. Καί εΐνε μεν αληθές 
οτι ύπό έποψιν γαλακτοπαραγωγής ή άπόδοσις αυ
τών εΐνε σημινοκωτέρα από εκείνην πού συναντά 
τις εΐς τάς περισσοτέρας περιφερείαςζτής Ελλάδος, 
ήμποροΰμεν εν τούτοι; νά έπιτύχωμεν καί είς τό 
ζήτημα τούτο πολύ καλύτερα αποτελέσματα διά συ
στηματικής εφαρμογής «επιλογής» κατόπιν ειδικής 
πρός τούτο ύποδείξεως καί διδασκαλίας.

Τό μαλλί ιδίως τών προβάτων μας εΐνε καί αραιόν 
καί τραχύ καί εν γένει είναι ίκ τών χειροτέρων πού 
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μπορεί νά συναντήσει κανείς. Διά τοΰτο είναι, απα
ραίτητον δ.τως έπιδιωχθή ή βελτίωσις αύτοΰ διά δια- 
σταυρώσεως τής εγχωρίου ράτσας με πρόβατα Σκο
πέλου καί Χίου.

8) Ή αίγοτροφία άποτελεϊ τον μεγαλύτερον κίν
δυνον καί τήν μεγαλυτέραν καταστροφήν διά τήν 
δενδροφυτείαν καί διά τούτο φρονούμεν δτι είνε και
ρός πλέον να άννιμετωπίσωμεν αποφασιστικά το ζή
τημα τούτο καί να περιορίσωμεν τήν αίγοτροφίαν 
τής υπαίθρου μόνον εντός τών ορίων πού θά καθο- 
ρισθοΰν δια κάθε κτηνοτροφικήν ζώνην προωρισμέ- 
νην διά τήν ορεινήν μας κτηνοτροφίαν δπου κατά 
κανόνα περιλαμβάνονται θαμνώδεις εκτάσεις ακατάλ
ληλοι διά πάσαν άλλην καλ)γει«ν ή άπόδοσιν πλήν 
τής βοσκής αιγών μόνον, ή αίγών καί προβάτων 
συγχρόνως. Δι’αύτοΰ τού τρόπου θά κάμωμεν καί 
τό μεγαλύτερον βήμα διά τήν λύσιν τού ζητήματος 
τής αγροτικής ασφαλείας.

Ή ράτσα τών αίγών μας δεν είναι ευκαταφρόνη
τος, ήμπορεϊ δμως να βελτιωθή ακόμη περισσότερον 
διά τής συστηματικής επιλογής.

9) Ό αριθμός τών τυροκομείων τής Νήσου πρέπει 
νά συμπληρωθή το ταχύτερου καί νά φθάση εις το 
πενταπλάσιον τουλάχιστον τών σημερινών.

Ένεκα τής περιωρισμένης άποδόσεως τού παλαιού 
συστήματος τής τυροκομίας μας καί τής ζημίας τήν 
οποίαν ύφίσταται τό έκ τού γάλακτος εισόδημα συ
νέπεια τής άτεχνου καί ατελούς επεξεργασίας τούτου, 
χάνεται τό ήμισυ σχεδόν έκ τού εισοδήματος τούτου.

Πάντως δμως φρονούμεν δτι πρέπει νά έμμείνω- 
μεν εις τόν άνεγνωρισμένον καί σχεδόν άσυναγώνι- 
στον τύπον τού κρητικοΰ τυρού καί νά τελειοποιήσω μεν 
τούτον τεχνικώς μέχρι; δτου δοκιμασθούν πειραμα- 
τικώς παρ’ ήμΐν τά νεότερα έξηυγενισμένα είδη Ευ- 
παϊκών ειδών τυροκομίας τά όποια πωλοΰνται εις 
καλυτέρας τιμάς.
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Αποφασιστικόν ρόλον διά τήν καλήν άπόδοσιν 

και τήν εκλεκτήν ποιότητα τών τυροκομικών ειδών 
παίζει όχι μόνον ή τεχνική ή επιστημονική επεξεργα
σία ιοί γάλακτος αλλά και το οίκημα τού τυροκο
μείου καί ή απαραίτητος ορεινή αποθήκη τοΰ τυροΰ 
διά κάθε τυροκομεΐον καθώς καί ή απαραίτητος καθ’ 
ημάς έγκατάστασις ψυγείου εις κάθε μίαν από τάς 
τρεις πόλεις τής Νήσου δπου θά αποθηκεύεται δ 
τυρός τής πωλήσεως ή τής εξαγωγής του.

10) Ή κατασκευή δεξαμενών διά τήν περισυλ
λογήν δμβρίων ύδάτων εις άνΰδρους εκτάσεις τών 
χειμαδιών καί θερέτρων είναι απαραίτητος διότι θά 
διευκολύνη τά μέγιστα τήν κτηνοτροφίαν μας.

Ή διά τοΰ τρόπου τούτου ύδρευσις καθίσταται επί 
τών ημερών μας, χάρις εις το τσιμέντο, εύχερεστέρα 
καί δλιγώτερον δαπανηρά.

11) Τό συνεταιρικόν σύστημα τό όποιον ύφί- 
σταται μεταξύ τών κτηνοτροφών μας (τό κρινιάτο) 
είναι, ώς λέγεται, έ'να από τά τελειότερα πού υπάρ
χουν στόν κόσμο. Δέν υπάρχει λοιπόν λόγος νά έπι- 
ζητήσωμεν τήν μεταβολήν του αλλά νά οχετίσωμεν 
απλώς καί προσαρμόσωμεν τούτο προς τήν νέαν 
κατάστασιν. Τό Κράτος πρέπει διά τής παροχής 
προνομίων καί άλλων οικονομικών διευκολύνσεων 
νά επιδίωξη είλικρινώς τήν συμπλήρωσιν τών συνε
ταιρικών οργανώσεων μεταξύ τών κτηνοτροφών.

Γ'. ‘Η χωρική κτηνοτροφία.
Ή χωρική ή ήμιοικόσιτος κτηνοτροφία περιλαμ

βάνει όχι μόνον τά χονδρά ζώα, ώς εϊπομεν, τών χωρι
κών μας αλλά καί τά πρόβατα καί τάς αίγας πού 
βόσκονται εις καλλιεργημένος εκτάσεις άλλοτε μέν 
δεμένα με σχοινιά—τά «μαρτάρια»— άλλοτε δέ λυτά 
(κουτρουπάρια).

Φρονοΰμεν δτι από τόν κλάδον αυτόν τής κτηνο
τροφίας πρέπει νά άποκλείσωμεν εντελώς χωρίς κα
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νένα δισταγμόν, τάς αίγας. Ή μεγαλύτερα φθορά 
την όποιαν ΰφίσταται ή γεωργία μας εκ τη; κτηνο
τροφίας οφείλεται κατά πρώτον και κύριον λόγον 
εις τάς αίγας τής εν λόγφ χωρικής κτηνοτροφίας. 
Ή αίγα εξ ιδιοσυγκρασίας πλέον όχι μόνον δταν 
είναι λυτή (ελεύθερη) άλλα και δταν είνε δεμένη και 
δταν ακόμη οδηγείται διά καλλιεργημένων έκτάσε- 
ων είναι δύσκολον ή αδύνατον νά μη φέρη φθο
ράν εΐς κάθε καλ)γειαν ξένην ή καί αύτοΰ του ιδιο
κτήτου ακόμη καί ιδίως την δενδρώδη τοιαύτην την 
οποίαν φθείρει με το δηλητήριου τοΰ σιέλου της.

’Η ζημία πού επέρχεται στη γεωργία μας από αύ- 
τάς τάς αίγας είναι τεραστία, δχι μόνον εξ αίτιας τής 
φθοράς πού ειπομεν αλλά και εξ αιτίας τής απα- 
γοητεύσεως καί τής νεκρώσεως πού ΰφίσταται δ 
ζήλος του γεωργού διά την άνάπτυξιν τής γεωργίας.

Διά τούς λόγους τούτους τάς αίγας αύτάς πρέπει 
νά άντικαταστήσωμεν με πρόβατα καλής ράτσας, 
Σκοπελίτικα ή Χιώτικα ή καί Κρητικά ώρισμέ- 
νων περιφερειών τά δποΐα εκτός από το εκλεκτό 
μαλλί των, έχουν την αυτήν ή καί περισσοτέρου άπό- 
δοσιν εις γάλα προς τάς αίγας. "Οσοι θέλουν αίγας 
μπορούν νά διατηρούν οικοσίτους τοιαύτας έξηυγε- 
νισμένης ράτσας.

Τήν αίγα πρέπει νά εντοπίσωμεν άποκλειστικώς 
καί δριστικώς πλέον μόνον εΐς τήν οικίαν ή εις τάς 
ζώνας τής ορεινής κτηνοτροφίας. Δι’ δλα τά λοι
πά γένη των ζώων τής χωρικής μας κτηνοτροφίας 
υπάρχει ανάγκη έξευγενισμοΰ τής ράτσας ή όποια 
πρέπει νά πραγματοποιηθή μέ τούς κατά Νομούς 
κτηνοτροφικούς σταθμούς πού είναι ανάγκη νά ίδρυ- 
θούν άπαραιτήτως, καί μέ τόν ζωοτεχνικόν σταθμόν 
πούπρέπει νά ΰφίσταται εις τήν Νήσον.

Δ' Οϊκόσιτος κτηνοτροφία
Καί δ κλάδος τής ο’κοσίτου κτηνοτροφίας ·χι
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μόνον είναι αναγκαίος όπως καί οί δύο άλλοι άλλ’ 
άποτελεϊ και τον κυριώτερον παράγοντα διά την 
εύδαιμ ινίαν τής οικογένειας τοΰ αγρότου μας. Έν 
τούτοις ή κατάστασις εις την οποίαν εύρίσκεται καί 
αυτή είναι εντελώς πρωτόγονος.

Προς άντιμετώπισιν τής καταστάσει ς ταυτης απαι
τείται προ παντός:

Α) Ειδική σχετική διαπαιδαγώγησις των αγροτών 
μας: Εις το ζήτημα τής κατοικίας καί διαμονής τών 
οικοσίτων ζώων. Τό ιής υγιεινής καί περιποιήσεως 
τούτων. Τό τής προλήφεως τών ασθενειών καί τής 
θεραπείας τούτων. Τό τής διατροφής αυτών καί τής 
καλ)γείας καί έναποθηκεύσεως διαφόρων κτηνο- 
τροφικών φυτών, Τό τής καλυτέρας καί έπιστημονι- 
κω'έρας χρησιμοποιήσεως ή καί διαθέσεως τών έκ 
τών ζώων τούτων προϊόντων. Διά τήν διαπαιδαγώ- 
γησιν τούτων μπορεί νά χρησιμοποιηθο'ν έκτος τών 
πρακτικών Γεωργ. Σχολών καί τά Δημοτικά σχολεία 
εις τάς δύο άνωτέρας τάξεις αυτών.

Αί Κοινοτικοί Βιβλιοθήκαι καί τά περιοδικά 
καί αί διαλέξεις γεωπόνων ή ειδικών είτε επί τό
που κατά Κοινότητας είτε διά ραδιόφωνου.

Β) Απαιτείται έξευγένισις τής εγχωρίου ράτσας 
τών οικοσίτων ζώων μικρών καί μεγάλων. 'Υπάρ
χουν ξέναι ράτσαι τοιούτων έξηυγενισμένων ζώων αί 
δποϊα έχουν ήδη δοκιμασθή καί αί δποϊαι πρέπει νά 
διαδοθούν τό ταχύτερον προ παντός διά τών Κοινο
τήτων καί τών Συνεταιρισμών. Τοιαΰται ράτσαι εί
ναι διά τάς αίγας ή τής Δαμασκού ή λεγομένη<Μαμ· 
βριανή» ήόποία είναι καί ή καλυτέρα από κάθε άλ
λην, καί ή τής Μάλτας, διά τά Κουνέλια αί φυλαί τής 
Άγκυρας καί τής Μάλτας, διά τάς όρνιθας ή φυλή 
λεγκόρν κλπ. κλπ.

Τό σύνθημα τής τοιαύτης έξευγενίσεως πρέπει 
νά δοθή από τούς Κτηνοτροφικούς σταθμούς πού 
πρέπει νά ίδρυθούν κατά Νομούς όπου θά γίνεται 
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προμήθεια και εκτροφή τιούτων έξηυγενισμένων 
ζώων και ακολούθως διανομή τούτων εις Κοινότη
τας, συν)σμούς και ιδιώτας εις περιωρισμένας τι
μάς ού μόνον επιβητόρων αλλά ζώων κλπ. ει; ευ
θείαν κλίματα.

Τήν ϊδρυσιν ενός ζω «τεχνικού σταθμού εις τήν 
Νήσον θεωροΰμεν απαραίτητον διά πολλούς λόγους 
και διότι το κλίμα τής Νήσου είναι προνομιούχοι' 
κατά τήν άντίληψίν μας ούτως ώστε θά καταστή 
δυνατόν διά τής διασταυρώσεως και επιλογής νά δη- 
μιουργήσωμεν ράτσας έξηυγενισμένας άνωτέρας καί 
από τάς ξένας γνωστάς τοιαΰτας άκόμη.

Ε'. Γενικά μέιρα.
Εκτός των μέτρων τά όποια ύπεδείξαμεν διά κα

θένα των τριών κλάδων τής κτηνοτροφίας χωριστά, 
άναφέρομεν εν συντόμφ επίσης καί τά κατωτέρω 
τά όποια είναι φύσεως γενικωτέρας, ήτοι:

ΐ) Νά δργανωθή ή κτηνιατρική Υπηρεσία. Νά 
αύξηθή ό αριθμός των κτηνιάτρων καί νά άμοίβων- 
ται οΰτοι καλύτερον ούτως ώστε νά ασχολούνται 
άποκλειστικώς καί μόνον εις τήν δημοσίαν υπη
ρεσίαν καί νά μή επιτρέπεται εις αυτούς νά α
σκούν ως ΐδιώται το επάγγελμά των. Εις εξ αυ
τών νά περιέρχεται τά χωριά καί τά διάφ 'ρα κτη- 
νοτροφικά κέντρα διά τήν άμεσον άντίληψίν τής 
καταστάσεως καί τήν διά διαλέξεων καί υποδείξεων 
εφαρμογήν τών σχετικών κανόνων τής Υγιεινής 
διά τήν πρόληψιν καί θεραπείαν τών νόσων.

Ταύτοχρόνως δε νά ίδρυθή καί εν τουλάχιστον 
Ιατρεΐον κτηνών δι’ έκαστον Νομό-.

2) Νά επανίδρυσή καί νά γίνη κανονική ή λει
τουργία τού καταργηθέντος Ταμείου Προστασίας 
κτηνοτροφίας διά τό όποιον συνεισφέρουν οι κτη- 
νοτρόφοι χωρίς νά έχουν κανέν σχετικόν αντάλλαγ
μα.
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3) Νά έλαττωθή ή φορογία ή άφορώσα τήν κτη

νοτροφίαν και νά περιοριστούν εις το έλάχιστον τα 
δικαστικά έξοδα.

4) Υπό τάς σημερινάς συνθήκας θά ήδύνατο νά 
μελετηθή και εφαρμοστή άποτελεσματικώς ή αΰξησις 
του εισαγωγικού δασμού των ξένων κτηνοτροφικών 
προϊόντων καί ή έλάττωσις ή κατάργησις παντός 
δασμού επί των εξαγομένων εις τό εξωτερικόν κτηνο
τροφικών μας προϊόντων.

5) Νά καταβληθή μία συστηματική προσπάθεια 
διά τήν δργάνωσιν των κτηνοτροφών, διά τήν πλη- 
ρεστέραν δι«παιδαγώγησιν τούτων εις τό επάγγελ
μά των, διά νά χορηγούνται εις αυτούς ευκόλως 
δάνεια εκ τής Αγροτικής Τραπέζης, από 70 μέχρις 
100 δραχμών κατά κεφαλήν ζώου καί διά νά μπο
ρέσουν νά αντιμετωπίσουν άποτελεσματικώς τήν έκ- 
μετάλλευσιν τών ώργανωμένων κρεοπωλών.

6) Νά δργανούνται κατά τόπους καί κατά περιό
δους εκθέσεις κτηνοτροφίας καί νά χορηγούνται 
βραβεία ει; τούς καλυτέρους τών κτηνοτροφικών 
συνεταιρισμών με τήν συνδρομήν τού Κράτους καί 
τής Αγροτικής Τραπέζης.

ΣΤ') Τά οικονομικά μέοα.
Είναι ενδεχόμενον βεβαίως νά μάς ύποβληθή τό 

ερώτημα πού θά εύρεθούν τά οικονομικά μέσα διά 
νά πραγματοποιηθή ή δργάνωσις τής κτηνοτροφίας 
τήν οποίαν ύποδεικνύομεν;

Έν πρώτης πρέπει νά τονισθή ότι από τό Κρά- 
τρς δέν ζητούμεν διά τήν προαγωγήν τού τόσον 
σηααντικού κλάδου τούτου τής Εθνικής μας παρα
γωγής καί απέναντι τών όσων εισπράττει τούτο 
έξ αυτού ά'λλην δαπάνην, παρά μόνον εκείνην σχε
δόν πού απαιτείται διά τήν πληρεστέραν δργάνω- 
σιν τής κτηνιατρικής υπηρεσίας.

”Ολα τά λοιπά κεφάλαια πού απαιτούνται διά τήν 
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δργάνωσιν και άνάπτυξιν τής κτηνοτροφίας θά 
διατεθούν ύπό τύπον δανείων, ασφαλώς τοποθετη
μένων, τούτέστι μέ τό άζημίωτον καί διά το Κρά
τος καί διά την Αγροτικήν Τράπεζαν, ή οποία τυ
χόν ήθελε συνεισφέρει ταΰτα.

Είναι καιρός πλέον νά παύση τό Κράτος νά 
θεωρή την κτηνοτροφίαν σαν τό άποπαΐδι πού εί- 
νε καταδικασμένο νά συνεισφέρη μόνον χωρίς νά 
έχη κανέν αντίστοιχον αντάλλαγμα από τό Κράτος.

Μέχρι τοΰδε καί τό Κράτος καί ή Αγροτική Τρά
πεζα ήγνόησαν παντελώς σχεδόν την κτηνοτροφίαν 
καί έπέδειξαν άκατανόητον αδιαφορίαν απέναντι 
τοϋ σπουδαιοτάτου τούτου κλάδου τής Εθνικής 
μας παραγωγή; τον όποιον σφήκαν έγκαταλελειμμέ- 
νον εις τήν τύχην του.

Καθ’ ημάς ού'τε τό Κράτος ούτε καί ή Άγροτ. 
Τράπεζα υπάρχει ελπίς νά μεταβάλλουν τακτικήν ώστε 
νά συνεισφέρουν άποτε’ εσματικώς τήν διά τήνάνάπτυ- 
ξιν τής κτηνοτροφίας άπαιτουμένην ένίσχυσιν, πρί 
πάντων τήν οικονομικήν, έστω καί μέ τό άζημίωτον.

’Ίσως μόνον εάν έπήρχετο μία ριζική μεταβολή 
εις τάς μεθόδους, καί τήν δργάνωσιν τοΰ Κράτους 
ούτως ώστε μαζί μέ τήν κατάργησιν τοΰ ίδιωτικοΰ 
δασμού νά καταργηθούν καί δλαι αί Τράπεζαι καί 
νά ίδρυθή μία καί μόνον Κρατική Τράπεζα μέ 
Υποκατάστημαια καί Πρακτορεία εις δλας τάς πό

λεις καί κωμοπόλεις τού Κράτους ή όποια νά δια- 
θέτη τό τρίτον τών κεφαλαίων της διά τήν αυξη- 
σιν τής παραγωγής, μόνον τότε καί ύπό τάς αύτάς 
συνθήκας θά ήδυνάμεθα, φρονούμεν, νά έλπίζωμεν 
οτι καί ή κτηνοτροφία καί ή γεωργία πού αν και 
είνε οί κυριώτεροι κλάδοι τής Εθνικής μας παρα
γωγή? έν τούτοις τυγχάνουν οι περισσότερον έγκα 
ταλελειμένοι καί παρηγκωνισμένοι, θά ήμπορέσουν 
νά επιτύχουν τήν άπαιτουμένην ένίσχυσι ν καί προα
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γωγήν διά το καλόν και τού Κράτους μας καί τοΰ 
συνόλου των πολιτών.

Όμιλεϊ ώσαύτως διά μακρών έπί τοϋ κτηνο- 
τροφικοϋ ό κ. Σπ.Χασιώτης.

Γ. ΠΑΤΣΟΥΡΟΣ (Κτηνοτρόφος) Οί προλαλήσαν·· 
τες διά την κτηνοτροφίαν παρέλειψαν τό ζήτημα 
τής ζωοκτονίας τό όποιον εινε αλυτον. Εάν χαλα
ρωθούν λίγο τα μέτρα, θά κλέβουν διαρκώς. Πρέ
πει νά γίνη ό Νόμος αύστηρό'ερος ώστε νά περιο- 
ρισθή τό κακόν εις μικροτέραν κλίμακα.

Έκάμαμε τυροκομεία όπως έκαμε καί ό Ροΰφος. 
Αλλά για νά λειτουργήσουν πρέπει νά ΰπάρχη εις 
αυτόνομος οργανισμός διά τον όποιον νά έπιβλη- 
θή μία φορολογία όπως γίνεται καί διά τά οινοποιεία.

ΕΙΣ ΣΥΝΕΔΡΟΣ. Τι γίνεται τό ζήτημα τών άμ- 
βύκων;

ΕΜΜ. ΠΑΠΑΔΟΠΑΝΝΗΣ. Τό ζήτημα τών 
άμβύκων δέν ύφίσταται. Ή κατάστασις 0ά παρα- 
μεήη ως έχει.

Δ. ΜΠΕΜΠΗΣ. Έχω συγκεκριμμένας πληροφο
ρία;, τάς όποιας έχω πάντα λόγον νά πιστεύω, δτι τό 
ζήτη!*'* εινε υπό μελέτην. Άνακοινώ καί την λε
πτομέρειαν δτι οι αρμόδιοι προβάλλουν ως επιχεί
ρημα την ελάττωσιν τού παραδιδομένου εις τά πρα
τήρια ποσού στεμφυλοπνεύματος.

Τδ Συνεδρίαν δέχεται όπως εκφραστή ή ευχή 
παραμονής τοϋ ήδη Ισχύοντος συστήματος.

ΕΜΜ. ΠΑΠΑΔΟΓΙΑΝΝΗΣ. Διά τά χαρούπια 
έρρυθρίσθη ό τρόπος τής συλλογής καί εξαγωγής. 
Τά άλλα είναι μάλλον ζητήματα διαλέξεων. Έγά) θα 
παρεκάλουν αντί νά γίνη συζήτησες επί τών θεμά
των, εφόσον πρόκειται περί θεωρητικών ζητημάτων, 
'•ί όρισθέντες Κύριοι Είσηγηταί νά κάμουν προτά
σεις τάς όποιας νά υποβάλλουν προς ψήφισιν.

Τδ Συνέδριον δέχεται.
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Καταρτίζεται Επιτροπή διά. τϊι κτηνοτροφιών 
ζήτημα έκ τών κ.κ. Σ. Κελαϊδή καί /. Ναναδάκη.

ΠΟΡΙΣΜΑ
ΕΠΙ ΤΟΥ ΚΤΗΝΟΤΡΟΦΙΚΟΥ ΖΗΤΗΜΑΤΟΣ

Καθορισμός ζωνών κτηνοτροφικών διά τάς χειμε
ρινός και θερινός βοσκός τάς προωρισμένας διά τήν 
ορεινήν (νομαδικήν) κτηνοτροφίαν.

'Οσάκις οι ίδιοκτήτοι τοΰ αγρού έκάστης ζώνης 
είναι πλείονες, θά αποτελούν αναγκαστικόν Συνεται
ρισμόν καί ή Μετοχή έκαστου εις το μίσθωμα τής 
ζώνης θά είναι ανάλογος προς την έκτασιν καί τήν 
ποιότητα τοΰ κτήματός του, δπερ δεν δύναται νά χρη
σιμοποίηση δι’ άλλον γεωργικόν σκοπόν. Σΰστασις 
επιτροπής διαιτητικής συμμετοχή Δικαστικού πρός 
καθορισμόν ανώτατου ορίου μισθώματος έν περι- 
ριπτώσει διαφωνίας μισθωτού καί έκμισθωτοΰ.

II
Άνεγερσις υπόστεγων, αποθηκών καί δεξαμενών 

ΰδρεΰσεως εντός τών ζωνών καί δπου επιβάλλονται 
αύται.

, I11
Αποκλεισμός τών αιγών κατά κοπάδια από καλ

λιεργημένος δενδρώδεις περιφερείας.
IV

Πολλαπλασιασμός τυροκομείων. Έκπαίδευσις τυ- 
ροκόμων, τελειοποίησις Κρητικού τυρού. “Ιδρυσες 
ψυγείων εις τό θέρετρα καί τάς έδρας Νομών.

V
"Ιδρυσις ενός ζωοτεχνικοδ Σταθμού εις τήν Νήσον 

καί ενός κτηνοτροφικοΰ τοιούτου εις έκαστον Νομόν.
VI

Συμπλήρωσις κτηνιατρικής υπηρεσίας.
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ΥΠ
Διαρρύθμισις δικαιοτέρας φορολογίας. Ούχί κατά 

κεφαλήν, άλλα κατ’ οκάν.
VIII

Συμμετοχή αντιπροσώπου κτηνοτροφών κατά τάς 
διατιμήσεις.

Δύεται ή αυνεδρίασις
* ♦

ΙΙέμπτη 10 Αύγούστου 1933
"Ωρα 9 π.μ. Λρχεται ή αυνεδρίασις.
Ό κ. Γ. ΒΑΡΟΥΧΑΣ καταθέτει υπόμνημα τών 

οργανώσεων 'Ηρακλείου εν σχέσει με τόν οργανι
σμόν Οινοποιείων Κρήτης.

Γ. ΒΑΡΟΥΧΑΣ. Νομίζω δτι εινε ύποχρέωσις τοΰ 
Συνεδρίου μαζύ με τάς ευχαριστίας του προς τούς 
άντιπροσώπους τής Κυβερνήσεως, τούς άντιπροσιό- 
πους τού πολίτικου κόσμου καί τάς ευχαριστίας του 
προς τήν οργανωτικήν Επιτροπήν, να άπευθύνη ι
διαιτέρως τάς ευχαριστίας του εις τον Πρόεδρον τής 
Σταφιδικής Ένώσεως Χανίων κ. Έμμ. Παπαγιαν- 
νάκην ό όποιος εκτός τοΰ δτι άπό πολλών ετών εξυ
πηρετεί άνιδιοτελώς τα συμφέροντα τοΰ Γεωργικού 
κόσμου, έρριψε και πρώτος τήν ιδέαν τής συγκλήσεως 
τού συνεδρίου ή όποια όντως έκαρποφόρησε και 
έλπίζομεν να φέρη αγλαούς καρπούς.

Τδ Συνέδριον Αποδέχεται τήν ηρότασιν.
ΕΜΜ. ΠΑΠΑΓΙΑΝΝΑΚΗΣ. Βαθύτατα συγκεκι- 

νημένος ευχαριστώ ιδιαιτέρως τον κ. Βαρούχαν ώς 
σχόντα τήν πρωτοβουλίαν να ύποδείξη τήν έκδήλω- 
σιν τής έκτιμήσεως καί διά τήν υπηρεσίαν τήν ό
ποιαν παρέσχε διά τήν έξύψωσιν τού αγρότου εις επί
πεδον περίβλεπτον, διά νά καταστή όντως άξιος θαυ
μασμού καί έκτιμήσεως καί νά παύση νά θεωρεί
ται ώς παρίας καί υποχρεωμένος νά έξυπηρετή τάς 
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άλλας τάξεις. Ευχαριστώ το Συνέδρων διά την απο
δοχήν τής προτάσεως τού κ. Βαρούχα, και δηλώ ό
τι θά με ευρετε πάντοτε έτοιμον οσον μου επιτρέπουν 
αΐ δυνάμεις μου να άγωνισθώ μαζύ μέ εκείνους πον 
εΐνε άληθώς ακούραστοι, διά τά συμφέροντα τών 
αγροτικών τάξεων.

ΕΜΜ. ΠΑΠΑΔΟΓΙΑΝΝΗΣ. Θά σάς παραχαλέ- 
σω νά μου έπιτρέψητε ινα ως αντιπρόσωπος τής Κυ- 
βερνήσεως εκδηλώσω τάς εύχαριστίας αυτής πρός τό 
Συνέδριόν σας.Όμολογώ ότι δεν ήτο δυνατόν νά^φαν- 
τασθώ πλειοτέραν επιτυχίαν εκείνης ήν είχε τό Συ
νέδρων τοΰτο, καί νομίζω ότι δεν εΐνε υπερβολή 
αν ε’ίπω ότι εις τοΰτο συνετέλεσεν ο κ. Πρόεδρος δ ό
ποιος συνεκράτησε τάς συνεδριάσεις είς τό ύψος των.

‘Η Κυβέρνησις, Κύριοι, έχει καθήκον καί ΰποχρέω- 
σιν νά μελετά καί νά έρευνα τά ζητήματα τά όποια 
αφορούν τον λαόν. ’Αλλ’ εκτός τής ύποχρεώσεως αΰ- 
τής, υπό τάς σημερινός συνθήκας ύπό τάς όποίας 
εύρισκόμεθα έχει ύπερτάτην ύποχρέωσιν νά προσέ- 
ξη τάς παραγωγικός τάξεις. "Οπως ήκούσατε έδώ όπό 
τούς σοφωτέρους πού ασχολούνται δι’ δλης των τής 
ζωής με τά ζητήματα αυτά, ή κρίσις έπήλθε διότι 
δεν ύπήρχεν εμπορικόν ΐσοζύγιον. Δι’ αύτό ή Κυβέρ- 
νησις έχει καθήκον καί ύποχρέωσιν νά δίδη ιδιαιτέ
ραν προσοχήν καί νά παρακολουθή μετά μεγίστης 
μερίμνης τάς παραγωγικός τάξεις, καί άναντιρρήτως 
δεν υπάρχουν παραγωγικότεροι τάξεις από έκείνας 
πού αντιπροσωπεύονται έδώ. ’Ως εκπρόσωπος τής 
Κυβερνήσεως όμολογώ δτι ή τάξις πού έτηρήθη πα
ρουσιάζει κάτι τι τό έκπληκτικόν, δέν ήτο δυνατόν 
δε νά φαντασθώ δτι είς την ιδιαιτέραν μου πατρί
δα θά ύπήρχον άνδρες δυνάμενοι νά φβάσουν είς 
τό ύψος είς τό όποιον δλοι έδώ έφθασαν εν σχέσει 
πρός τήν δύναμιν λόγου καί την αντικειμενικότητα 
πού έξήτασαν τά Γεωργικά ζητήματα. Γι’ αύτό έχω 
τήν πεποίθησίλ· δτι τά πορίσματα είς τά όποια κα- 
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τελήξαμεν είνε τόσον αντικειμενικά, θετικά και με
τριοπαθή, άστε ή Κυβέρνησις εις την όποιαν και η
μείς θά κάμωμεν άναλόγους εισηγήσεις, θά τά άπο- 
δεχθή. 'Ως Κρής αισθάνομαι υπερηφάνειαν διότι α
πό εδώ, την ιδιαιτέραν μου πατρίδα, θά προέλθη 
ή άνύψωσις τού γεωργ. κόσμου και σάς συγχαίρω διά 
το έργον σας.

Ν. ΜΑΡΑΚΑΣ. Το Συνέδρων ευχαριστεί τόν κ. 
Υπουργόν τής Γεωργίας καί τούς κ. κ. Γεν. Γραμ
ματείς Γεν. Διοικήσεως καί Ύπ. Γεωργίας οι όποιοι 
καίτοι επιφορτισμένοι με ύπερβολικήν εργασίαν, πά- 
ρουσιάσθησαν τόσον παρεσκευασμένοι εις τά καθ’ Έκα
στον ζητήματα.

Γ. ΒΑΡΟΥΧΑΣ. Επειδή υπάρχουν μερικά θέμα
τα τά όποια ουδόλως έθίχθησαν, παρακαλώ οπτός 
άποτελέσουν τά πρώτα αντικείμενα του μέλλοντος 
συνεδρίου.

Δ. ΜΠΕΜΠΗΣ. Έκφράζομεν τάς ευχαριστίας 
μας εις το Γ. Έπιμελητήριον Χανίων, τήν κοινωνίαν 
Χανίων, ιδιαιτέρως εις τόν Πρόεδρον κ. Ν. Μάρα- 
καν, εις τήν Αγροτικήν Τράπεζαν, ήτις συνετέλεσεν 
εις τήν δργάνωσιν τοΰ Συνεδρίου, καί ιδίως είς τόν 
εκ τών μελών τής όργανωτικής Επιτροπής κ. Γ.Κα- 
λυδόπουλον.

Ό κ. Μ. ΜΑΝΑΣΑΚΗΣ διαβιβάζει τάς ευχαρι
στίας του άναχωρήσαντος κ. Σπ. Χασιώτη, ό δε κ. 
Μπεμπής τάς ευχαριστίας τοΰ κ. Άν. Λεονάρδου.

ΣΤ. ΟΡΦΑΝΟΣ. Ώς μέλος τής Όργανωτικής 
Επιτροπής καί ώς εκπρόσωπος τοΰ Γ. Επιμελητη
ρίου Ηρακλείου έχω ΰποχρέωσιν νά εΐπω δλίγας λέ
ξεις. Ή στενή επαφή τών οργανωτών τοΰ Συνεδρίου 
μετά τών παραγωγών τής Κρήτης έδωσε το δικαί
ωμα εις το παρόν Παγκρήτων Γεωργοσυνεταιριστι- 
κόν συνέδρων νά διατράνωση πασιφανώς ότι ό α
γρότης κατενόησε πλέον τήν θέσιν του, θέσιν επίζη
λον μεταξύ τών άλλων, ώς καί τά δικαιώματα του 
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καϊ τάς υποχρεώσεις του. Τώρα πλέον πού ο καθείς 
θ’ άπέλθη εις τα ίδια. φρονώ ότι επειδή ήκούσθη 
κάποια φωνή εδώ ή όποια αφήκε να ύπονοηθή δτι 
υπάρχουν άνθρωποι οι όποιοι νομίζουν δτι ή προ
σπάθεια του αγρότου τείνει εις αντίθετα συμφέροντα 
προς τα τών άλλων τάξεων, φρονώ λέγω δτι πρέπει 
νά διαπιστώσωμεν δτι δ αγρότης κανένα δεν μνησικα- 
κεΐ,καί θεωρεΐδτι δλαι αί τάξεις εινε χρήσιμοι καί έχουν 
δικαιώματα νάδπεραμύνωνται των ιδίων αυτών συμφε
ρόντων. Επαναλαμβάνω δτι δεν ειμεθα μνησίκακοι 
διότι παρεγνωρίσθημεν από τας άλλας τάξεις.

Πρέπει δλοι νά πεισθοΰν δτι ή εύημέρεια τής δλης 
Έθν.Οικονομίας έγκειται είς τήν εύημέρειαν τοΰ αγρό
του, ήτις αποτελεί τήν άκρογωνιαϊον λίθον τής ευ
τυχίας τών άλλων, αποτελεί τήν τροφήν τοΰ συνόλου.

Περαίνων Κύριοι, θεωρώ ύποχρέωσίν μου νά εύχα- 
ριστήσω πρώτον τήν Σεβαστήν Κυβέρνησιν ή οποία 
έπαξίως άντεπροσωπεύθη εδώ δι’ ατόμων αλτρουι
στών, δι" ατόμων έμπνεομένων από ένθερμον προς 
τον αγρότην ΰποστήριξιν. Καί έχω τήν γνώμην δτι 
τά πορίσματά μας περιερχόμενα είς αυτήν θά άποτε- 
λέσουν Νόμους τοΰ Κράτους. Επίσης θεωρώ ύποχρέω
σίν μου νά ευχαριστήσω τον κ. Πρόεδρον δ δποΐος 
μετά δεξιότητος διηύθυνε τάς εργασίας τοΰΣυνεδρίου, 
νά ευχαριστήσω τά αξιότιμα μέλη τών Γ. ’Επιμελη
τηρίων τά όποια φιλοτίμως έξετέλεσαν το καθήκον 
των, νά ευχαριστήσω τόν κ. Μυλωναν δ δποΐος παρε- 
στάθη διά τής δμάδος του. Κάποιο παράπονον έχο- 
μεν διά τούς αντιπροσώπους μας, τούς βουλευτάς 
μας—πλήν τοΰ Ν. Ρεθύμνης—οΐ όποιοι παρεγνώ- 
ρισαν το Συνέδριον.

Γ. ΒΑΡΟΥΧΑΣ. Μεταξύ τών αντιπροσώπων τοΰ 
λαού ήλθε καί βουλευτής καί διά νά έξυπηρετήση 
τά συμφέροντα τά ϊδικά του.

Μ. ΜΑΝΑΣΑΚΗΣ. Προτείνω τά πρακτικά νά



— 418 —

εκτυπωθούν καί να τα διαβάσω ολος δ κόσμος.
Το Συνέδριου δέχεται.

ΕΜΜ. ΜΕΛΑΣ. Το προσεχές Συνεδρίαν θά συ- 
νέλθη την Δευτέραν τού Θωμα εις Ρέθυμνον.

Τδ Συνεδρίαν δέχεται.
Τη προτάσει τού κ. ΙΙροέδρου:

Τδ Συνέδριον εύχαριστεϊ Άπαντας τούς μετα· 
σχόντας κα&ώς καϊ τούς άνταποκριτάς τών έφη· 
μερίδων και συνιστρΈπιτροπήν έκ τών Προέδρων 
τών Γ. Επιμελητηρίων, τού Προέδρου τού Συνε 
δρίου καί τοΰ κ.Έμμ. Παπαγιαννάκη ή δποία ύά 
ύποβάλη τά πορίσματα εις τήν Κυβέρνησιν.

ΟΙ Πρόεδροι τών Γ. Επιμελητηρίων ποιοΰαι 
τήν δήλωσιν δτι έξουσιοδοτοΰσι τήν Δ Επιτροπήν 
τοΰ Γεωρ. Επιμελητηρίου Χανίων νά ύποβάλη τά 
ψηφίσματα δπου δει καί νά φροντίση διά τήν 
έκτύπωαιν τών πρακτικών καί τήν διανομήν των.

Λύεται ή συνεδρίασις.

* *
ΣΤ' ΝΟΜΟΘΕΤΙΚΗ ΚΑΙ ΔΙΟΙΚΗΤΙΚΗ ΚΥΡΩΣΙΣ 

ΠΡΟΤΑΣΕΩΝ ΤΟΥ ΣΥΝΈΔΡΙΟΥ
Από τής έκδηλώσεως τών απόψεων τοΰ Συνεδρί

ου μέχρι τής άποπερατώσεως τής έκτυπώσεως τοΰ 
παρόντος, καί λόγφ τοΰ γεγονότος δτι διά πολλά εκ 
τών συζητηθέντων εν τφ Συνεδρία» θεμάτων έπεβάλ 
λετο ή λήψις άμεσου νομοθετικής ή Διοικητικής 
μερίμνης έπισπευθεΐσα έκ τών πορισμάτων του, έξε- 
δόθησαν τά κάτωθι Νομοθετήματα καί Διατάγματα.

Ι. ΝΟΜΟΙ
Νόμος 5782. «Περί κυρώσεως τοΰ από 28 Ιου

νίου 1933 Νομοθετ. Δ)τος περί διαθέσως τών προ- 
κυψάντων καί μελλόντων νά προκΰψωσι πλεονα
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σμάτων εκ τής εξαγοράς του έλαίου. (Φύλλον 278 
τεΰχ. Α'. Έφ. Κυβ. 1933.)*

Νόμος58Ο6.«Περί τροποποιήσεως και συμπληρώ· 
σεως τού Νόμου 5693 «περί επιβολής ελέγχου κατά 
την εξαγωγήν γεωργικών τινών προϊόντων» (φυλλον 
284 τεΰχ. Α'.’Εφ. Κυβ. 1933)

Νόμος 5814 «Περί μέτρων ένισχύσεως τής ελαιο
παραγωγής. (ψύλλον 294 τεΰχ. Α'.’Εφ. Κυβ. 1933).

Νόμος 5816. «Περί τροποποιήσεως καί συμπλη- 
ρώσεως τής νομοθεσίας περί φορολογία: τών σφα- 
ζόμένων ζώων (ψύλλον 291 τεΰχ.Α'.’Εφ. Κυβ. 1933 )

Νόμος 5876. «Περί έπαληθεύσεως τών προς 
ίδιώτας Αγροτικών χρεών (φύλλον 323 τεθχ. Α' 
Έφημ.Κυβ. 1933)

Νόμος 5913, Περί ευκολιών ως προς την έξόφλη- 
σιν τών χρεών κλπ.τών δυνάμει τοΰ’Αγροτικοΰ Νόμου 
άποκατασταθέντων (φύλλον 359 τεΰχ. Α'.’Εφ. Κυβ.)

Νόμος 5952. «Περί μειώσεως προσφυγικών 
χρεών» (φύλλον 393 τεΰχ. Α’. Έφ. Κυβ. 1933.)

Νόμος 50Ρ5.«Περί κυρώσεως καί τροποποιήσεως 
τοΰ Ν. Δ. τής 28 Ιουνίου 1933 περί τροποποιήσεως 
διατάξεων τινων τοΰ Νόμου 2203 «περί κατωτέρων 
γεωργ.Σχολείων» (φύλλον 24 τεΰχ. ΑΙ’Εψ.Κυβ. 1933).

Νόμος 6014. «Περί αΰξήσεως εισαγωγικών δα
σμών έλαιούχων τινών σπόρων καί ελαίων (φύλλον 
44 τεΰχ. Α'. Έφ. Κυβ. 1934).

Νόμος 6090. «Περί τροποποιήσεως καί συμπλη- 
ρώσεως τοΰ Νόμου 4878 «Περί 'Ενώσεως Κιτροπαρχ- 
γωγών Κρήτης» (φύλλον 87 τεΰχ. Α'Έφ. Κυβ. 1934).

II. ΔΙΑΤΑΓΜΑΤΑ**
Δ)γμα 15ης Δεκεμβρίου 1933. Περί έγκατα-
ΣΗΜ.* Το Νομού. Δ)γμα τής ?8}·]83 χυρωύέν διά τον Νόμ. MSt. 

έτροποποιήύη έν πολλοις καί Ιδίο. είς τδ σημείον το &φορών τήγ έ.τι- 
στροφήν τών πλεονασμάτων είς τούς παραγωγούς, ήν έδέχύη. 

** Περι^λήφύηααν μόνον τά άφορώννα τήν ρύύμισιν έ<τελέ- 
σεως γενικών ζητημάτων.
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στάσεως καί λειτουργίας ψυγείων μεταξόσπορου ως 
καί κυκλοφορίας καί πωλήσεως αυτών (φύλλον 397 
τεΰχ. Α’.Έφ. Κυβ. 1933)

Δ)γμα 5ης Ίανουαρίου 1934. «Περί του τρό
που συγκροτήσεως καί λειτουργίας των Επιτροπών 
έπαληθεύσεως τών προς ιδιώτας Αγροτικών χρεών (εις 
έκτέλεσινΝ.5876) Φύλλον 14 Έφ.Κυβ. τεΰχ. Α'.1934.

Δ)γμα 15ης Ίανουαρίου 1934. «Περί έκτελέ- 
σεως τοΰ Ν. 5816 περί τροποποιήσεως καί συμπλη- 
ρώσεως τής νομοθεσίας περί φορολογίας τών σφα- 
ζομένων ζώων (φύλλον 16 τεΰχ. Α'. Έφ. Κυβ. 1934).

Δ)γμα 10ης Ίανουαρίου 1934. «Περί κηρύ- 
ξεως φυλλοξηριωσών καί υπόπτων φυλλοξήρας πε
ριφερειών (φύλλον 18 τ. Α' έφ. Κυβ. 1934)

Δ)γμα 17ης Ίανουαρίου 1934. «Περί συγχω- 
νεύσεως Γεωρ. Συνεταιριστικών οργανώσεων τοΰ αύ- 
τοΰ σκοπού (φύλλον 41 τ. Α'. Έφ. Κυβ. 1934)

Δ)γμα 21ης Φεβ)ρίου 1934. «Περί τοΰ τρόπου 
τής διαθέσεως καί έκμεταλλεύσεως τών άποστραγγι- 
ζομένων έν Μακεδονία γαιών (φύλλον 85 τεΰχ. Α’ 
Έφ. Κυβ. 1934)

Δ)γμα 14 Μαρτίου 1934. «Περί βεβαιώσεως 
καί είσπράξεως τών υπέρ τών Γ.Έπιμελητηρίων προσ
θέτων φόρων επί τών υπέρ τοΰ Δημοσίου τοιούτων 
(φύλλον 106 τεΰχ. Α'.Έφ. Κυβ. 1934).

Τήν παράθεσιν τού ευρετηρίου τών ως άνω Νό
μων καί Δ)των έθεωρήσαμεν άναγκαίαν ίνα αφ’ έ- 
νός μέν άποδείξωμεν πόσον ή ύπό τών αντιπροσώ
πων τοΰ γεωργικού κόσμου ύπόδειξις τών ληπιέων 
μέτρων επί τών ζητημάτων του ύποβοηθεΐ το Κρά
τος εις τήν λήψιν νομοθετικής ή διοικητικής μερί- 
μνης, καί αφ’ ετέρου ϊνα άποτελέσωσι τμήμα τοΰ 
υλικού τού μελετητοΰ τών γεωργικών ζητημάτων εί 
δικώς μέν τής Κρήτης, γενικώτερον δέ καί τής Ελ
λάδος προς άποκρυστάλλωσιν θετικής έπί τούτων 
γνώμης.
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Ζ'. ΠΡΟΤΑΣΕΙΣ ΤΟΥ ΣΥΝΕΔΡΙΟΥ 
Παρατίθεμεν τελευταϊον προτάσεις τινάς τού Συνε

δρίου έπΐ συζητηθέντων καί μη θεμάτων.

1. ΨΗΦΙΪΙΑ ΕΠΙ ΤΟΝ ΕΣΠΕΡΙΑΟΕΙΛΟΝ
Το Α' Παγκρήτιον Γεωργοσυνεταιριστικόν Συνε

δρίαν διαπίστωσαν την δυσχερή θέσιν εις ήν περι- 
ήλθον οι έσπεριδοπαραγωγοί του Νομού Χανίων, δι’ 
ούς λόγους άνέπτυξεν από τού βήματος τούτου δ αρ
μόδιος εισηγητής, άναγνωρϊζον δέ κατά συνέπειαν 
Επιτακτικήν την ανάγκην τής λήψεως όσον οϊόν τε 
τάχιστα προστατευτικών μέτρων εκ μέρους τού Κρά
τους διά την βελτίωσιν τής θέσεως των έσπεριδο- 
παραγωγών κατά την εξαγωγήν τού πολυτίμου τού
του προϊόντος των,

Ψηφίζει
Εκφράζει την ευχήν προς τον Έξοχώτατον κ. 

Πρόεδρον τής Κυβερνήσεως, προς την Σ)τήν Γεν. 
Διοίκησιν Κρήτης, καί προς τά αρμόδια Υπουργεία 
Γεωργίας καί Εθνικής Οικονομίας:

α) "Οπως περιορισθώσιν αιΤελωνειακαί καί λοιποί 
συμπαρομαρτοΰσαι φορολογίαι από δρ. 9,40 κα
τά κοφίνιον εις δρ. 5.

β) "Οπως μειωθώσι τά λεμβουχικά έξοδα από 
τού Λυμένος Χανίων μέχρι τού άτμοπλοίου από 
πέντε εις τρείς δραχμάς κατά κοφίνιον.

γ) "Οπως μειωθώσι τά καταβαλλόμενα ναύλα μέ 
ρι Πειραιώς από 22 δραχμάς εις 7 κατά κοφίνιον 
ως συμβαίνει καί δι’ ά'λλα γεωργικά προϊόντα ατι- 
να καταβάλλουν τά ναύλα κατά τόννον.

δ) "Οπως τεθή προστατευτικός δασμός είτε έπαυ- 
ξηθή δ νύν υφιστάμενος τοιούτος διά τά εκ τού Ε
ξωτερικού εισαγόμενα εσπεριδοειδή.

ε) "Οπως ή διά την καταπολέμησιν τών νόσων 
τών Εσπεριδοειδών έπιβληθεϊσα πρόσθετος φορολο* 



— 422 —

για καί νΰν είσπραττομένη υπέρ του Ταμείου Προ- 
νοΐας Έλαιοιαραγωγής, είσπράττεται εφεξής υπέρ 
τού Γεωργικού Ταμείου έπΐ τφ τέλει δπως ένισχύη 
οίκονομικώς την Γεωργικήν υπηρεσίαν διά την α
ποτελεσματικήν από επιστημονικής καί τεχνικής ά- 
πόψεως καταπολέμησιν ιών διαφόρων ασθενειών.

στ) "Όπως πυκνωθώσι τα πρότυπα ιδιωτικά κτή
ματα εσπεριδοειδών τά λειτουργοΰντα επί τή βάσει 
του Νόμου 4142 διά συμπληρωματικής ένισχυσεως 
του Γεωργικού Ταμείου Χανίων.

ζ) "Οπως οργανωθούν οι παραγωγοί εσπεριδοει
δών είς οργανισμόν, σκοπόν έ'χοντα την από κοινού 
πώλησιν τού προϊόντος των ύπό τούς καλυτέρους 
οικονομικούς δρους.

2- ΠΡΟΤΙΙΙΙ ilk τι μροτπιι
Το Συνέδριου προτείνει τά κάτωθι:
1) Νά γίνουν Συν)σμοί χαρο» ποπαραγωγών όπου 

δεν υπάρχουν τοιούτοι Γεωργικοί Πιστωτικοί καί 
νά γίνεται υποχρεωτική ή συγκέντρωσις τού προϊόν
τος, εξαιρούμενων μόνον τών δηλούντων δτι θά χρη- 
σιμοποιήσωσι τούτο δι’ ιδίαν κτηνοτροφίαν.

2) "Οπου υπάρχουν Γεωργικοί Πιστωτικοί Συ
νεταιρισμοί νά υποχρεωθούν προς εγγραφήν καί οι 
χαρουποπαραγωγοί τροποποιουμένου απλώς τού σχε
τικού άρθρου τού Καταστατικού τής από κοινού 
πωλήσεως τών γεωργικών προϊόντων.

3. ΠΑΡΙΣΙ* ΕΠΙ ΤΗΣ ΦΟΡΟΑΟΓΙ*Σ FEQP. ΠΡΟΤΟΜΗ
ΚΑΙ ΡΤΡΕΜΜΑΊΤΚΗΣ ΤΟΙΑΥΤΗΣ

Τό Συνέδριον λαβόν ύπ’ οψιυ δτι τιυά τώυ γεωρ
γικών προϊόντων φορολογούνται βαρύτατα κα· ά- 
κούσαν τάς έκατέρωθεν έκτεθείσας γνώμας αίτεΐται 
από τήν Κυβέρνησιν:

1) Τήν ελάττωσιν τού επί τ-ύ ελαίου Δημοσίου 
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φόρου καί αναπροσαρμογήν αυτού προς πας λοιπός 
τών γεωργικών προϊόντων φορολογίας και κατάργη- 
σιν τών παρακρατημάτων.

2) Τήν έλάττωσιν του φόρου κατα'αλώσεως κα
πνού και του λαϊκού σιγαρέτου.

3) Τήν έλάττωσιν του φόρου τών σφαζομένων ζώ
ων, Ιδίως δε να φορολογηθώσι ελαφρότεροι' τα κά
τω τών εξ μηνών σφαζόμενα ζώα, ως και να άπαλ- 
λαγώσι τής φορολογίας εν εξ έκαστου είδους δι’ 
έκαστον οικογενειάρχην αδιάφορου εάν καταναλώση 
τούτο εξ ολοκλήρου ή έν μέρει εις τον οικόν του.

4) Έν τη επιβολή τών διαφόρων φορολογιών να 
λαμβάνεται ύπ’ δψει ή καθαρά πρόσοδος και όχι ή 
ακαθάριστος ως γίνεται μέχρι σήμερον.

5) Οί τυχόν νέοι φόροι νά μή έπιβαρύνουν τήν 
γεωργικήν παραγωγήν διότι επιβαρύνεται διά τών 
Υπαρχόντων τοιούτων.
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